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Αθήνα, σήµερα στις 16 Δεκεµβρίου 2023, ηµέρα Σάββατο και
ώρα 9.02’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών: «Κύρωση του Κρατικού
Προϋπολογισµού οικονοµικού έτους 2024».

Τον λόγο έχει ο Βουλευτής κ. Θεοφάνης Παπάς.
ΘΕΟΦΑΝΗΣ (ΦΑΝΗΣ) ΠΑΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι Βουλευ-

τές, την Κυριακή, µε την ολοκλήρωση της παρούσας συζήτησης,
θα προβούµε στην κύρωση του κρατικού προϋπολογισµού του
2024, του πρώτου προϋπολογισµού µετά την ανάκτηση της επεν-
δυτικής βαθµίδας της ελληνικής οικονοµίας έπειτα από δεκατρία
χρόνια. 

Οι διεθνείς οίκοι αξιολόγησης µε συνεχείς αναβαθµίσεις επι-
βραβεύουν τη σταθερή οικονοµική πολιτική που εφαρµόζει η Κυ-
βέρνησή µας, αξιολογούν θετικά την πολιτική σταθερότητα και
βλέπουν την αναπτυξιακή δυναµική της εθνικής µας οικονοµίας.
Για τους ίδιους λόγους το τελικό σχέδιο του ελληνικού προϋπο-
λογισµού εγκρίθηκε πριν από λίγες ηµέρες χωρίς παρατηρήσεις
από την Κοµισιόν, η οποία σηµειώνει µάλιστα ότι εκπληρώνει
απόλυτα τους όρους και τις δηµοσιονοµικές της κατευθύνσεις.
Αναγνωρίζουν, λοιπόν, όλοι σε διεθνές επίπεδο ότι ως χώρα προ-
χωράµε σταθερά, τολµηρά, µπροστά, όπως είχαµε δεσµευτεί άλ-
λωστε προεκλογικά στις Ελληνίδες και τους Έλληνες. Πρόκειται
για µια υπόσχεση και ένα επίτευγµα που οφείλεται πρωτίστως
στη σκληρή προσπάθεια και στις θυσίες της ελληνικής κοινωνίας. 

Σε κάθε περίπτωση ο προϋπολογισµός του 2024 αποτελεί µια
νέα αφετηρία προοδευτικής ανόδου του εθνικού µας εισοδήµα-
τος µε ταυτόχρονη ενίσχυση των εισοδηµάτων των µελών της
κοινωνίας µας. Προς αυτή την κατεύθυνση βλέπουµε ότι περι-
λαµβάνει µια σειρά στοχευµένων δηµοσιονοµικών παρεµβάσεων
ύψους 2,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Συγκεκριµένα, στο σκέλος
των εσόδων προβλέπονται παρεµβάσεις ύψους 1,1 δισεκατοµ-
µυρίου ευρώ, η πλήρης κατάργηση της εισφοράς αλληλεγγύης,
η αύξηση του αφορολόγητου ορίου κατά 1.000 ευρώ για τους
µισθωτούς, συνταξιούχους και τους αγρότες, η µείωση του
ΕΝΦΙΑ κατά 10% για όσους ασφαλίζουν τις κατοικίες για φυσικές
καταστροφές. 

Από την άλλη µεριά, στο σκέλος των δαπανών προβλέπονται
παρεµβάσεις 1,4 δισεκατοµµυρίου ευρώ µε στοχευµένες παρο-
χές, όπως η άρση παγώµατος των τριετιών για τους µισθωτούς,
οι αυξήσεις στο µισθολόγιο των δηµοσίων υπαλλήλων µετά από
δεκατέσσερα χρόνια, η εκ νέου ενίσχυση των συντάξεων κατά
περίπου 3%, η κατάργηση της µείωσης 30% για τους απασχο-
λούµενους συνταξιούχους και η αντικατάστασή της µε εισφορά
10% επί των πρόσθετων αµοιβών τους, η κατάργηση της συµµε-
τοχής στο κόστος φαρµάκων για τους πρώην δικαιούχους του
ΕΚΑΣ, η αύξηση του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος κατά
8% για περίπου διακόσιες είκοσι πέντε χιλιάδες ευάλωτα νοικο-
κυριά, η επέκταση του επιδόµατος µητρότητας στους ελεύθε-
ρους επαγγελµατίες και στους αγρότες από τους τέσσερις σε
εννέα µήνες, η ετήσια οικονοµική ενίσχυση 150 ευρώ σε περίπου
διακόσιες χιλιάδες νέους ηλικίας δεκαοκτώ και δεκαεννέα ετών,
ο διπλασιασµός του προγράµµατος «Σπίτι µου» µε επιπλέον 375
εκατοµµύρια ευρώ για την αντιµετώπιση του στεγαστικού προ-
βλήµατος των νέων. 

Υπενθυµίζεται ότι ήδη από το πρώτο εξάµηνο του 2023 υιοθε-
τήθηκαν νέα µέτρα, που απευθύνονται σε περίπου 2,3 εκατοµ-
µύρια δικαιούχους, όπως η αναµόρφωση του ειδικού µισθο-

λογίου των γιατρών του ΕΣΥ µε µεσοσταθµική αύξηση 10%, η
διευθέτηση µισθολογικών αιτηµάτων των Ενόπλων Δυνάµεων, η
αύξηση του επιδόµατος παραµεθορίου και ειδικών συνθηκών ερ-
γασίας στα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµάτων
Ασφαλείας, η αναδροµική αύξηση του πτητικού επιδόµατος για
τους πιλότους και τα πληρώµατα των πυροσβεστικών αεροσκα-
φών, η αύξηση των επιδοµάτων αναπηρίας του ΟΠΕΚΑ και του
ΕΦΚΑ κατά 8%. Υπενθυµίζεται, τέλος, ότι ήδη από το 2023 αυξή-
θηκε εκ νέου σηµαντικά ο κατώτατος µισθός στα 780 ευρώ.

Ο προϋπολογισµός του 2024 προβλέπει ότι η χώρα µας εισέρ-
χεται σε µια νέα, ακόµα πιο αισιόδοξη, προοπτική, µε υπερδιπλά-
σιο ρυθµό οικονοµικής ανάπτυξης από αυτόν της Ευρωζώνης, ο
οποίος θα προσεγγίζει το 2,9%, µε ονοµαστική αύξηση του Ακα-
θάριστου Εθνικού Προϊόντος στα 234 δισεκατοµµύρια ευρώ, µε
ενίσχυση της απασχόλησης και µείωση της ανεργίας στο χαµηλό-
τερο ποσοστό της δεκαπενταετίας, µε διαµόρφωση πρωτογενούς
πλεονάσµατος στο 2,1% του ΑΕΠ, µε αποκλιµάκωση του πληθω-
ρισµού στο 2,6% -ο οποίος ως γνωστόν το 2022 έχει εκτοξευθεί
στο 9,3% εξαιτίας της ενεργειακής κρίσης-, µε περιορισµό του δη-
µοσίου χρέους στα 152,3% του ΑΕΠ, µε πρόβλεψη αύξησης των
επενδύσεων, η οποία αναµένεται ότι θα αγγίξει το 15,1%. 

Η Ελλάδα αναδεικνύεται πλέον σε έναν αξιόπιστο και ελκυ-
στικό επενδυτικό προορισµό για ακόµα περισσότερες άµεσες
ξένες επενδύσεις, µε νέες, καλύτερα αµειβόµενες, θέσεις εργα-
σίας. 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ
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Πρόσθετοι επενδυτικοί πόροι συνολικού ύψους 12,2 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ αναµένεται να εισρεύσουν στην οικονοµία µέσω
του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων και του Ταµείου Ανά-
καµψης και Ανθεκτικότητας. Στο πλαίσιο του τρέχοντος ΕΣΠΑ
ενισχύονται οι δεκατρείς περιφέρειες της χώρας µας µε εξασφα-
λισµένους πόρους 8,1 δισεκατοµµύρια ευρώ, αυξηµένους κατά
37%. 

Τις επόµενες ηµέρες θα ξεκινήσουν τρία προγράµµατα για νε-
οσύστατες επιχειρήσεις. Ένας από τους βασικούς στόχους της
Κυβέρνησης είναι η αύξηση και η στήριξη της επιχειρηµατικότη-
τας των νέων. 

Παράλληλα, το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
προχώρησε ήδη στην προδηµοσίευση του προγράµµατος στή-
ριξης νέων σε ηλικία γεωργών ύψους 590 εκατοµµυρίων ευρώ.
Γενικότερα, όσον αφορά τον τοµέα της γεωργίας και της δασο-
νοµίας και της αλιείας ο προϋπολογισµός προβλέπει πιστώσεις
1,1 δισεκατοµµυρίου ευρώ. Επίσης, για το έτος 2024 προβλέπον-
ται πόροι ύψους 110 εκατοµµυρίων ευρώ για την καταβολή απο-
ζηµιώσεων λόγω φυσικών καταστροφών σε αγρότες µέσω του
ΕΛΓΑ, ενώ επιπλέον 150 εκατοµµύρια ευρώ είχαν µεταφερθεί
ήδη στον ΕΛΓΑ εντός του 2023 για προκαταβολές.

Διότι σήµερα συζητάµε για τον προϋπολογισµό του 2024, λί-
γους µόλις µήνες µετά τις πρωτόγνωρες διαδοχικές φυσικές κα-
ταστροφές που έπληξαν τον Αύγουστο και τον Σεπτέµβριο
εκτεταµένα τη χώρα. Τα γεγονότα αυτά καταδεικνύουν ότι οι συ-
νέπειες της κλιµατικής αλλαγής είναι ήδη εδώ και θα είναι στο
εξής µπροστά µας. 

Γι’ αυτόν τον σκοπό, ο κρατικός προϋπολογισµός προβλέπει
ως βασική προτεραιότητα δηµοσιονοµικές παρεµβάσεις 600 εκα-
τοµµυρίων ευρώ για την ενίσχυση της πολιτικής προστασίας, της
κρατικής αρωγής και της πρόληψης.

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, όπως επισήµανα και στην
εισαγωγή της οµιλίας µου, στον προϋπολογισµό του 2024 η κοι-
νωνική πολιτική βρίσκεται στο επίκεντρο. Πέρα από τις εισοδη-
µατικές αυξήσεις και τη µείωση των κοινωνικών ανισοτήτων,
επικεντρώνεται επίσης στην ενίσχυση δύο από τους βασικότε-
ρους πυλώνες της κοινωνίας µας, την υγεία και την παιδεία. 

Οι συνολικές προβλέψεις πιστώσεων για την υγεία ανέρχονται
σε 12,8 δισεκατοµµύρια ευρώ, αυξηµένες κατά 897 εκατοµµύρια
ευρώ. Αξιοσηµείωτη είναι η αύξηση της επιχορήγησης των νο-
σοκοµείων κατά περίπου 20%. Αντίστοιχα, στην παιδεία οι προ-
βλεπόµενες πιστώσεις ανέρχονται σε 7,2 δισεκατοµµύρια ευρώ,
αυξηµένες κατά 421 εκατοµµύρια ευρώ σε σχέση µε πέρσι. 

Με βάση όλα όσα ανέφερα στην οµιλία µου, καταδεικνύεται
ότι το θεµελιώδες πλαίσιο στο οποίο κινείται ο προϋπολογισµός
είναι ο συγκερασµός µεταξύ οικονοµικής ανάπτυξης και κοινω-
νικής ευαισθησίας και αλληλεγγύης απέναντι στους πολίτες της
χώρας µας, οι οποίοι για πολλά χρόνια υπέστησαν θυσίες λόγω
των αλλεπάλληλων κρίσεων. 

Η κύρωση, λοιπόν, του κρατικού προϋπολογισµού του 2024
και η συνετή εφαρµογή και η εκτέλεσή του από την Κυβέρνησή
µας θα διασφαλίσει την προοπτική προς την ευηµερία για κάθε
Ελληνίδα και κάθε Έλληνα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς σας ευχα-
ριστούµε. 

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Ευάγγελο Αποστολάκη από
τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η παρούσα συζήτηση για τον
προϋπολογισµό είναι µια ειδική συνεδρίαση, καθώς είναι ο πρώ-
τος προϋπολογισµός µετά τις εκλογές και µέσα απ’ αυτόν οι πο-
λίτες µπορούν να διακρίνουν τους στόχους της Κυβέρνησης και
το εάν οι προεκλογικές της δεσµεύσεις θα πραγµατοποιηθούν. 

Από τα προβλεπόµενα στον προϋπολογισµό διαφαίνεται η ανυ-
παρξία βούλησης της Κυβέρνησης να αντιµετωπίσει ουσιαστικά
και αποτελεσµατικά τα σοβαρά ζητήµατα που δυσχεραίνουν τη
ζωή των πολιτών: ακρίβεια, ανεργία, υπερχρέωση των νοικοκυ-
ριών και µικρά προβλήµατα ένα σωρό. 

Θα εξειδικεύσω την οµιλία µου στα ζητήµατα του Υπουργείου
Άµυνας, γιατί θεωρώ ότι έτσι θα ενηµερωθούν καλύτερα οι πο-
λίτες, στους οποίους απευθυνόµαστε. 

Η κατάσταση όπως έχει διαµορφωθεί στην ευρύτερη γειτονιά
µας δηµιουργεί προβληµατισµό και ανησυχία. Ο πόλεµος στην
Ουκρανία έχει οδηγήσει σε ενεργειακή και οικονοµική αστάθεια.
Η µαινόµενη εµπόλεµη σύρραξη στη Γάζα έχει αδιαµφισβήτητα
διαταράξει το status quo της Νοτιοανατολικής Μεσογείου και
έχει προκαλέσει τεράστια ανθρωπιστική κρίση. Ο αριθµός των
θυµάτων µέχρι σήµερα ξεπερνά τις δεκαεννέα χιλιάδες. 

Αυτά είναι δεδοµένα που πρέπει να λαµβάνονται σοβαρά υπ’
όψιν και στον τοµέα της εθνικής άµυνας της χώρας. Ο πρωταρ-
χικός ρόλος που επιτελούν οι Ένοπλες Δυνάµεις είναι η εξασφά-
λιση της αποτροπής. Μέσω αυτής µπορεί να διασφαλιστεί η
διατήρηση του status quo στην περιοχή. Συνεπώς η σπουδαι-
ότητα διατήρησης του αξιόµαχου των Ενόπλων Δυνάµεων σε ένα
ασταθές γεωπολιτικό περιβάλλον, δίπλα σε έναν αναθεωρητικό
γείτονα, είναι αναντίρρητη. 

Είναι άµεση, λοιπόν, η ανάγκη προτεραιοποίησης. Στόχος πρέ-
πει να είναι η προµήθεια των εξοπλιστικών προγραµµάτων να γί-
νεται µε βάση τις ανάγκες των Επιτελείων και την αποστολή
τους. Τα εξοπλιστικά προγράµµατα που εξετάζει το Υπουργείο
θα πρέπει να διαθέτουν προηγµένα τεχνολογικά χαρακτηριστικά
και να αξιοποιούν τα συµπεράσµατα από τους τελευταίους πο-
λέµους σε Συρία, Ουκρανία, Ναγκόρνο-Καραµπάχ, Ισραήλ, λαµ-
βάνοντας υπ’ όψιν τον µακροπρόθεσµο και µεσοπρόθεσµο
σχεδιασµό αµυντικών δαπανών, οπωσδήποτε και τη δηµοσιονο-
µική κατάσταση της χώρας. 

Στόχος επίσης πρέπει να είναι η αναβάθµιση και η υποστήριξη
των υπαρχόντων οπλικών συστηµάτων σε όλα τα Όπλα. Διάβασα
τη συνέντευξη του κ. Δένδια σε έγκριτη εφηµερίδα και παρακο-
λούθησα την οµιλία του στη Βουλή. Και χαίροµαι γιατί οι θέσεις
που εκφράζει είναι στο ίδιο πνεύµα µε αυτές που ο ΣΥΡΙΖΑ υπο-
στήριζε όλα αυτά τα χρόνια, ότι δηλαδή χρειάζεται προτεραι-
οποίηση, σχεδιασµός και προγραµµατισµός, αξιοποίηση της
εγχώριας αµυντικής βιοµηχανίας. Τελικά, πρέπει να γίνουν έξυ-
πνες επιλογές. 

Πρώτα, όµως, σε ένα πρόγραµµα εξοπλισµών 14 δισεκατοµ-
µυρίων δεν θα έπρεπε να έχουµε συνδέσει τα εξοπλιστικά µε την
εγχώρια αµυντική βιοµηχανία; Ούτε ένα ευρώ δυστυχώς δεν έχει
διατεθεί µέχρι στιγµής. Θα είχε πολλαπλή ωφέλεια για τη χώρα,
αµυντικά και οικονοµικά, η αξιοποίησή της µε τον εξορθολογισµό
της λειτουργίας των ΕΑΒ και των ΕΑΣ, µε παράλληλη αξιοποίηση
του ήδη υπάρχοντος επιστηµονικού προσωπικού, κίνηση που θα
οδηγήσει και στο πολυπόθητο brain gain. 

Θα πρέπει να µας θορυβήσει η κατάργηση του εργοστασίου
των ΕΑΣ στον Υµηττό και η απόφαση για µεταφορά στο Λαύριο,
χωρίς πρόβλεψη για άµεση λειτουργία της γραµµής παραγωγής
πυροµαχικών, καθώς και η προβληµατική συµφωνία µε την τσέ-
χικη εταιρεία. Αυτό δεν µπορεί να θεωρηθεί στήριξη της εγχώ-
ριας αµυντικής βιοµηχανίας. 

Ένοπλες Δυνάµεις χωρίς στελέχη υποστηριζόµενα επαρκώς
δεν νοούνται. Το προσωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων είναι το σο-
βαρότερο οπλικό σύστηµα και είναι αυτό που θα λέγαµε ένας ου-
σιαστικός πολλαπλασιαστής της ισχύος των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Οι διαµαρτυρίες, όµως, των στελεχών για τα ζητήµατα αποδο-
χών, µέριµνας και εργασιακών συνθηκών ολοένα και αυξάνονται.
Οι αυξήσεις στον προϋπολογισµό για το προσωπικό δεν είναι
πραγµατικές. Το σύνολο του προσωπικού το 2023 ήταν ενενήντα
χιλιάδες εξακόσια σαράντα ένα άτοµα, ενώ για το 2024 προβλέ-
πεται ότι θα φτάσει τον αριθµό των ενενήντα µία χιλιάδων εννια-
κοσίων σαράντα. Η αύξηση των δαπανών, λοιπόν, φαίνεται ότι
καλύπτει µόνο την αύξηση του προσωπικού. Δεν υπάρχει πραγ-
µατική αύξηση στις δαπάνες για τη στήριξη των στελεχών και
των οικογενειών τους. 

Έχουµε, λοιπόν, τις εξής προτάσεις: 
Άµεση ενίσχυση της εγχώριας αµυντικής βιοµηχανίας, για να

ωφεληθεί η χώρα αµυντικά, οικονοµικά, αλλά και σε επίπεδο δια-
τήρησης και αναβάθµισης της τεχνολογικής γνώσης που διαθέ-
τουµε. 

Άµεση στήριξη και αναβάθµιση όλων των υπαρχόντων οπλικών
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συστηµάτων και µονάδων. Να δοθεί σαφής απάντηση στο τι θα
κάνετε µε τις Follow Οn Support συµβάσεις υποστήριξης για τα
ρωσικής και ουκρανικής προέλευσης συστήµατα αεράµυνας,
που αποτελούν έναν από τους κύριους πυλώνες αεράµυνας και
ιδιαίτερα στα νησιά του ανατολικού Αιγαίου. 

Δηµιουργία νέου µισθολογίου για το προσωπικό των Ενόπλων
Δυνάµεων, µε αυτόµατη τιµαριθµική αναπροσαρµογή σε µισθούς
και αποζηµιώσεις. Οι αποζηµιώσεις, όµως, και τα επιδόµατα δεν
θα πρέπει να συµµετέχουν στην αλλαγή φορολογικής κλίµακας.
Δεν γίνεται να τα δίνεις από τη µια µεριά και να τα παίρνεις από
την άλλη. 

Άµεση ποιοτική αναβάθµιση της ιατροφαρµακευτικής περίθαλ-
ψης των στελεχών και των οικογενειών τους, ζήτηµα που πρέπει
να λυθεί και να λύσετε άµεσα. 

Η ηγεσία, λοιπόν, πρέπει να εγκύψει στα χρονίζοντα προβλή-
µατα που ταλανίζουν τα στελέχη και να τα επιλύσει. Παρατη-
ρούµε ότι πολλά στελέχη του Πολεµικού Ναυτικού οδηγούνται
σε παραιτήσεις. Έχω φέρει και το θέµα στη Βουλή. Λύσεις,
όµως, δεν έχουν δοθεί και η διαρροή στελεχών συνεχίζεται.
Υπάρχει προβληµατισµός για τη στελέχωση ακόµα και των νέων
µονάδων που παραλαµβάνει το Πολεµικό Ναυτικό. Είναι άµεση
η ανάγκη βελτίωσης των συνθηκών διαβίωσης, εργασίας και στα-
διοδροµικής προοπτικής των στελεχών. 

Όπως όλος ο κόσµος, έτσι και τα στελέχη των Ενόπλων Δυνά-
µεων έρχονται αντιµέτωπα µε το στεγαστικό πρόβληµα. Αξιοποι-
ήστε την πρόταση που έχουµε κάνει και παλιότερα για
εκµετάλλευση των πρώην στρατοπέδων, που δεν είναι πλέον επι-
χειρησιακά αξιοποιήσιµα, µε υπογραφή µνηµονίου συνεργασίας
µε τους δήµους και τη µέθοδο ΣΔΙΤ, για να ξεκινήσει η διαδικασία
πολεοδοµικού σχεδιασµού, µε σκοπό την ανέγερση κατοικιών για
την κάλυψη των αναγκών του προσωπικού των Ενόπλων Δυνά-
µεων, ενδεχοµένως των φοιτητών, των δηµοσίων υπαλλήλων,
όπου αυτό είναι δυνατόν. 

Καταψηφίζουµε τον προϋπολογισµό. Ψηφίζουµε όµως τις
αµυντικές δαπάνες, γιατί είναι προτεραιότητά µας η αµυντική θω-
ράκιση της χώρας και η επαρκής άµυνα, παρά τα σοβαρά λάθη
της Κυβέρνησης. Επιλέξαµε να εκφράσουµε µε αυτή τη συµβο-
λική µας κίνηση αυτή τη µόνιµη, διαχρονική και αδιαπραγµάτευτη
θέση µας. Με την επιλογή µας αυτή αφαιρούµε και από το οπλο-
στάσιο της προπαγάνδας της Νέας Δηµοκρατίας το ψέµα ότι ο
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία δεν ψήφισε τις εξοπλιστικές δα-
πάνες. Σας θυµίζω ψηφίστηκαν οι φρεγάτες, τα πρώτα Ραφάλ, η
αναβάθµιση των F-16, και ολοκληρώθηκαν τα υποβρύχια 214. 

Ισχύει η κριτική µας για τα κακώς κείµενα Μητσοτάκη στο θέµα
των εξοπλισµών και των συµβάσεων. Καλούµε την Κυβέρνηση να
λάβει υπ’ όψιν της τις προτάσεις µας και να στηρίξει έµπρακτα
τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων, άνδρες και γυναίκες, καθώς
αυτοί αποτελούν, όπως είπαµε, το σοβαρότερο οπλικό σύστηµα
της χώρας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο τώρα έχει ο Υπουργός Επικρατείας κ. Σταύρος Πα-

πασταύρου.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΣΤΑΥΡΟΥ (Υπουργός Επικρατείας): Καλη-

µέρα σε όλες και όλους. 
Κύριε Πρόεδρε, αξιότιµοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευ-

τές, ο προϋπολογισµός του 2024 που κατατέθηκε στη Βουλή και
συζητάµε σήµερα εδώ εµπεδώνει την αναπτυξιακή δυναµική της
χώρας µας µε ισχυρό κοινωνικό πρόσηµο. Οι εξελίξεις είναι ρα-
γδαίες σε κάθε γωνιά του πλανήτη µας. Εξελίξεις στην κλιµατική
αλλαγή, στα ενεργειακά, στην τεχνολογία, στο δηµογραφικό, σε
κάθε πτυχή της ζωής µας. Ραγδαίες εξελίξεις που µαζί µε τις
πολλές κρίσεις δοκιµάζουν τόσο την προσαρµογή όσο και την
ανθεκτικότητα κάθε χώρας, όσο ισχυρή και αν είναι αυτή. 

Θα πρέπει, λοιπόν, να µάθουµε να προετοιµαζόµαστε για τις
προκλήσεις, αλλά και να αξιοποιούµε τις ευκαιρίες τού αύριο ήδη
από σήµερα. Πυξίδα µας σε αυτό είναι τρία πράγµατα: ο µακρο-
πρόθεσµος στρατηγικός σχεδιασµός, foresight, η δηµοσιονοµική
σταθερότητα και η κοινωνική συνοχή. Διαφορετικά ο κίνδυνος
που ελλοχεύει, και το βλέπουµε ήδη διεθνώς και σε πολλές

χώρες της Ευρώπης, είναι βαθιά πολιτική και κοινωνική αστάθεια
και επικράτηση των άκρων. 

Και επιτρέψτε µου µε ένα παράδειγµα να αναδείξω την αξία
του µακροπρόθεσµου στρατηγικού σχεδιασµού. Πριν από λίγες
µέρες στη διάσκεψη του ΟΗΕ για το κλίµα σχεδόν διακόσιες
χώρες συµφώνησαν στη σταδιακή αποµάκρυνση για πρώτη
φορά από όλα τα ορυκτά καύσιµα, µε όραµα την επίτευξη των
στόχων του 2050 για την κλιµατική αλλαγή. Πρόκειται, λένε, για
µια ιστορική σύγκλιση. 

Έχει πρακτικές συνέπειες στη ζωή µας; Είναι προετοιµασµένη
η Ελλάδα γι’ αυτό; Η απάντηση είναι σαφέστατα ναι. Στη χώρα
µας, µε στοχευµένες πολιτικές και µακροπρόθεσµο στρατηγικό
σχεδιασµό, καταφέραµε αυτή τη χρονιά, από τον Ιανουάριο
µέχρι τον Οκτώβριο του 2023, το ποσοστό παραγωγής ρεύµατος
από τον ήλιο και τον άνεµο να φτάνει το 45%, ενώ αν προσθέ-
σουµε και την υδροηλεκτρική ενέργεια η παραγωγή ρεύµατος
από ανανεώσιµες πηγές αγγίζει σχεδόν το 57%. 

Αξιοποιώντας τον φυσικό πλούτο της χώρας µας µε σχέδιο και
σεβασµό στο περιβάλλον είµαστε ήδη στην πρώτη δεκάδα παγ-
κοσµίως στη χρήση ανανεώσιµων πηγών ενέργειας. Αρκεί αυτό;
Σαφέστατα όχι. Στόχος µας ως το 2027 το 80% του ηλεκτρικού
ρεύµατος να παράγεται από ανανεώσιµες πηγές ενέργειας και
ως το 2050 να έχουµε µηδενικό περιβαλλοντικό αποτύπωµα. 

Έτσι απαντάµε στην κλιµατική κρίση, που είναι ήδη εδώ, και
παράλληλα θωρακίζουµε και την οικονοµία της χώρας και την
κοινωνία. Μια κοινωνία που αλλάζει συνεχώς τεχνολογικά, δηµο-
γραφικά, γεωπολιτικά. Μέχρι το 2030, δηλαδή σε έξι χρόνια από
τώρα, η Κίνα και η Ινδία θα αντιπροσωπεύουν περίπου το 60%
του παγκόσµιου πληθυσµού και της κατανάλωσης της µεσαίας
τάξης, µε σηµαντική αγοραστική δύναµη. Οι συνθήκες αυτές επι-
φυλάσσουν ευκαιρίες για µια χώρα σαν την Ελλάδα, που µπορεί
-και πρέπει- να είναι η γέφυρα που θα ενώσει Δύση και Ανατολή.
Γι’ αυτό και οι στρατηγικές συνεργασίες που χτίζουµε µε κράτη
της Ασίας, όπως η Ινδία, αποκτούν ιδιαίτερη σηµασία. 

Το συµπέρασµα λοιπόν, κυρίες και κύριοι, είναι ένα: Το αύριο
σχεδιάζεται σήµερα. Αυτός ο προϋπολογισµός θέτει τις βάσεις
για το µέλλον για το οποίο κάνω λόγο, µε σχεδιασµό µακροπρό-
θεσµο, τεκµηριωµένο και µε όραµα. 

Η πρώτη τετραετία της κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη
υλοποίησε όλες τις προεκλογικές της δεσµεύσεις. Μείωσε φό-
ρους και εισφορές, αύξησε τρεις φορές τον κατώτατο µισθό, δη-
µιούργησε περισσότερες και καλύτερες δουλειές. Παράλληλα
όµως ενίσχυσε την αποτρεπτική ικανότητα της χώρας και θωρά-
κισε τα σύνορά της, που είναι συγχρόνως και ευρωπαϊκά. Η Ελ-
λάδα σήµερα είναι ισχυρότερη από ποτέ, έχοντας αναπτύξει
κραταιές συµµαχίες.

Όµως έχουµε πολλά να κάνουµε ακόµη. Συνεχίζουµε σταθερά,
τολµηρά, µπροστά. Ο ενάρετος κύκλος της µείωσης του χρέους
και η αύξηση της εµπιστοσύνης στη χώρα είναι το επιστέγασµα
της εθνικής προσπάθειας και των θυσιών όλων των Ελλήνων πο-
λιτών. Η Ελλάδα αναµένεται να πετύχει τον τρίτο υψηλότερο
ρυθµό ανάπτυξης στην Ευρωπαϊκή Ένωση, πάνω από το τριπλά-
σιο του ευρωπαϊκού µέσου όρου. Η ανεργία πέφτει σε προ κρί-
σης επίπεδα για πρώτη φορά από το 2009. 

Ωστόσο, δεν επαναπαυόµαστε, γιατί, παρά τη σηµαντική µεί-
ωση, εξακολουθεί να υπάρχει µεγάλο περιθώριο βελτίωσης και
ιδιαίτερα στην περίπτωση της ανεργίας των νέων ανθρώπων.

Ισχυρίστηκαν χθες κάποιοι Βουλευτές της Αντιπολίτευσης ότι
ένα µεγάλο µέρος αυτής της οικονοµικής επιτυχίας οφείλεται σε
ευρωπαϊκούς πόρους. Αυτό είναι αλήθεια. Αυτό όµως που δεν
είναι αλήθεια είναι ότι οι πόροι αυτοί ήταν νοµοτελειακά δεδοµέ-
νοι. Χρειάστηκε σχεδιασµός, διαπραγµάτευση, συγκεκριµένες
προτάσεις, εφαρµογή και παρακολούθηση για να αποκτηθούν
και να κρατηθούν. Εξίσου αναληθές είναι ότι οι πόροι του Τα-
µείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας οδηγούνται µόνο στις µε-
γάλες επιχειρήσεις, όταν σύµφωνα µε τα στοιχεία επωφελή-
θηκαν δεκάδες χιλιάδες µικροµεσαίες επιχειρήσεις. 

Στόχος µας πρέπει να είναι η επενδυτική βαθµίδα που ανακτή-
θηκε και η σταθερή άνοδος της ελληνικής οικονοµίας να οδηγή-
σουν σε περισσότερες δουλειές, καλύτερους µισθούς, για την
παιδεία, για την υγεία, για όλους και δη για τους πιο ευάλωτους. 
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Κυρίες και κύριοι, η Κυβέρνηση συστηµατικά εργάζεται προ-
κειµένου να πετύχει την ισότιµη συµµετοχή των συµπολιτών µας
µε αναπηρία σε κάθε έκφανση της καθηµερινότητας. Έτσι ως
τώρα έχουµε δροµολογήσει και υλοποιούµε, ενδεικτικά: την αύ-
ξηση κατά 8% των αναπηρικών επιδοµάτων ΟΠΕΚΑ και e-ΕΦΚΑ,
την αύξηση των συντάξεων αναπηρίας από 1ης Ιανουαρίου 2024,
την πανελλαδική επέκταση ενός πολύ σηµαντικού προγράµµα-
τος, του πιλοτικού προγράµµατος του προσωπικού βοηθού για
τα άτοµα µε αναπηρία, και την έκτακτη επιδότηση σε διακόσιες
είκοσι χιλιάδες δικαιούχους του ΟΠΕΚΑ και του e-ΕΦΚΑ. 

Διαµορφώνουµε όµως µε όλους τους κοινωνικούς εταίρους
την Εθνική Στρατηγική για τα Δικαιώµατα των Ατόµων µε Αναπη-
ρία για το 2024 - 2030 στα πρότυπα της ευρωπαϊκής στρατηγι-
κής. Η εθνική στρατηγική από δω και πέρα θα είναι υποχρεωτικό
να συνδέεται µε τα ετήσια σχέδια δράσης του κάθε Υπουργείου
και έτσι θα υπάρχει και θα τεκµηριώνεται η λογοδοσία του κάθε
Υπουργείου. 

Προχωρούµε επίσης σε αναµόρφωση του συντονιστικού µη-
χανισµού, του οποίου έχω την αρµοδιότητα. Γνωρίζω ότι η Κυ-
βέρνηση και εγώ προσωπικά και όλο το πολιτικό σύστηµα έχουµε
πολλά ακόµα να κάνουµε για να εξαλείψουµε αποκλεισµούς,
εξαιρέσεις και προκαταλήψεις. Στόχος όλων µας -και πιστεύω
συµφωνούµε όλοι σε αυτό- είναι η ορατότητα και η συµπερίληψη
των ατόµων µε αναπηρία σε κάθε δράση του κρατικού σχεδια-
σµού. 

Κυρίες και κύριοι, επίκεντρο του σχεδιασµού µας είναι η νο-
µοπαρασκευή µε όρους καλής νοµοθέτησης. Γιατί οι νόµοι απο-
τελούν το κατ’ εξοχήν µη δηµοσιονοµικό εργαλείο της πολιτείας
για την κοινωνική, οικονοµική και πολιτική σταθερότητα, πρόοδο
και ευηµερία. 

Την τελευταία τετραετία υιοθετήσαµε ένα ολοκληρωµένο σχέ-
διο αντιµετώπισης των διαχρονικών παθογενειών της πολυνοµίας
και της κακονοµίας στην Ελλάδα. Έχουµε πολλά να κάνουµε
ακόµα αυτό είναι αλήθεια, αλλά έχει υπάρξει µεγάλη βελτίωση.

Κατά την τρέχουσα βουλευτική περίοδο, από τα τριάντα τρία
νοµοσχέδια που έχουν ψηφιστεί ούτε ένα δεν ήρθε µε τη διαδι-
κασία του επείγοντος ή του κατεπείγοντος και έτσι θα συνεχί-
σουµε. Επίσης, έχει κατατεθεί κατά µέσο όρο λιγότερο από µία
τροπολογία ανά νοµοσχέδιο και καµµία εκπρόθεσµη. Έχουµε,
δηλαδή, µια µείωση τροπολογιών της τάξης του 50% από την
προηγούµενη κοινοβουλευτική θητεία αυτής της Κυβέρνησης,
που είναι επιπροσθέτως της µείωσης του 50% που είχε συντελε-
στεί ήδη την τετραετία 2019 - 2023. Θυµίζω από τις χίλιες τετρα-
κόσιες σαράντα τροπολογίες της περιόδου 2015 - 2019, φτάσαµε
στις εφτακόσιες δέκα εφτά τροπολογίες την περίοδο 2019 -
2023. 

Η καλή νοµοθέτηση, η πολιτική σταθερότητα και η ανακτηµένη
αξιοπιστία του κράτους έχουν καταστήσει τη χώρα µας κορυφαίο
επενδυτικό προορισµό. Καταφέραµε έτσι τα τελευταία χρόνια να
προσελκύσουµε ρεκόρ επενδύσεων, όπως άλλωστε απέδειξαν
και οι πρόσφατες ανακεφαλαιοποιήσεις στο τραπεζικό σύστηµα. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι, ο προϋπολογισµός του 2024,
που φέρει την έγκριση του Εurogroup χωρίς αστερίσκους, απο-
τυπώνει τις προσπάθειές µας για µία διαρκώς αναπτυσσόµενη,
βιώσιµη και δίκαιη οικονοµία, µε ρεαλιστικές, κοστολογηµένες
και καλώς σχεδιασµένες πολιτικές, µε έµφαση στην οικονοµία
και την ανάπτυξη, ταυτόχρονα µε κοινωνική ευαισθησία και µια
καλύτερη καθηµερινότητα για όλους. 

Η Ελλάδα τα τελευταία χρόνια έχει αποκτήσει έναν ώριµο βη-
µατισµό, µέσα σε έναν διαρκώς µεταβαλλόµενο κόσµο. Με τον
φετινό προϋπολογισµό επικυρώνουµε την εµπροσθοβαρή πορεία
µας µε όλους τους πολίτες, για όλους τους πολίτες, γι’ αυτό και
σας καλώ να τον υπερψηφίσετε, για την πρόοδο, για τα µεγάλα
άλµατα, για το µέλλον που αξίζει η πατρίδα µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγή-

θηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»,
επτά µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από
το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Κόνιτσας, καθώς και δεκαεννέα µαθή-
τριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί από το 3ο Δηµοτικό
Σχολείο Κόνιτσας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Διαµαντή Γκολιδάκη από τη
Νέα Δηµοκρατία.

ΔΙΑΜΑΝΤΗΣ ΓΚΟΛΙΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κα-

λούµαστε να ψηφίσουµε τον προϋπολογισµό του 2024 έχοντας
διανύσει άλλη µια χρονιά µε αλλεπάλληλες κρίσεις και προκλή-
σεις, στις οποίες αποδείχθηκε ότι η ελληνική οικονοµία είναι ιδι-
αιτέρως ανθεκτική, ξεπερνώντας πολλές φορές και τις πιο
αισιόδοξες προβλέψεις. 

Είναι πλέον φανερό ότι η Κυβέρνηση εφαρµόζει µια πολιτική
που παράγει αποτελέσµατα για την οικονοµία και τους πολίτες
και στηρίζει τους πλέον ευάλωτους, γιατί όταν η οικονοµία προ-
χωρά µε σταθερότητα και υπάρχουν πολιτικές δίκαιης αναδιανο-
µής, όπως αυτές που εφαρµόζονται, οι ευάλωτοι στηρίζονται και
ωφελούνται. 

Τι πετύχαµε, όµως, το 2023; Η χώρα µας απέκτησε την επεν-
δυτική βαθµίδα από µια σειρά διεθνών οίκων αξιολόγησης και
σηµείωσε τον τρίτο υψηλότερο ρυθµό ανάπτυξης στην Ευρω-
παϊκή Ένωση. Ακόµα κατέγραψε αξιοσηµείωτη µείωση της ανερ-
γίας, πέτυχε ένα πρωτογενές πλεόνασµα που ξεπέρασε τις
προβλέψεις του µεσοπρόθεσµου προγράµµατος και πέτυχε τη
µείωση του δηµοσίου χρέους της ως προς το ποσοστό του ΑΕΠ
και όλα αυτά ενώ το 2023 δεν θα µπορούσε κανείς να πει ότι ήταν
φοροεισπρακτική χρονιά και παρόλο που τα έσοδα από τη φο-
ρολογία αυξήθηκαν κατά 9,1%σε σχέση µε το 2022. 

Πού οφείλεται αυτό; Οφείλεται στους υψηλούς ρυθµούς ανά-
πτυξης της ελληνικής οικονοµίας, λόγω της επαναφοράς στην
κανονικότητα µετά τις επιπτώσεις πανδηµίας COVID-19, των κυ-
βερνητικών µέτρων στήριξης νοικοκυριών και επιχειρήσεων και
την αύξηση των ξένων επενδύσεων, στη σηµαντική αύξηση των
τουριστικών εσόδων -τα οποία κατά το επτάµηνο του τρέχοντος
έτους ξεπέρασαν τα επίπεδα της αντίστοιχης περιόδου του 2019-
, στην αύξηση των µισθών και συντάξεων -που επηρεάζει κυρίως
τα έσοδα από τους άµεσους φόρους-, στην εκτεταµένη χρήση
πιστωτικών καρτών και στην αύξηση των ηλεκτρονικών συναλλα-
γών εν γένει και δεν ξεχνάµε το ρεκόρ που πετύχαµε στις εξα-
γωγές, οι οποίες αποτελούν πλέον το 49% επί του ΑΕΠ και ότι
έχουµε ταχύτερη αποκλιµάκωση του δηµοσίου χρέους.

Σε ό,τι αφορά τον κατώτατο µισθό, που παραλάβαµε σε εξαι-
ρετικά χαµηλά επίπεδα, ήδη είµαστε στη δέκατη θέση µεταξύ εί-
κοσι δύο χωρών οι οποίες έχουν νοµοθετηµένο κατώτατο µισθό
και, αν ληφθεί υπ’ όψιν και η αγοραστική δύναµη των χωρών, βρι-
σκόµαστε στη δωδέκατη, ενώ ήµασταν στη δέκατη όγδοη θέση.

Επίσης, ιδιαίτερα θετικές εξελίξεις είχαµε και στις επενδύσεις.
Φέτος είχαµε µια αύξηση των επενδύσεων κατά 7,1%, ενώ το
2024 προβλέπεται στο σχέδιο του προϋπολογισµού µια αύξηση
κατά 15,1%. Αυτό θα επιτευχθεί µε έναν συνδυασµό ιδιωτικών
και δηµοσίων επενδύσεων, συµπεριλαµβανοµένων φυσικά των
αυξηµένων επενδύσεων από το ΕΣΠΑ και το Ταµείο Ανάκαµψης. 

Έχουµε µάθει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε σοβαρότητα
και υπευθυνότητα να κάνουµε ρεαλιστικές προβλέψεις αλλά και
πολύ συγκρατηµένες. Ό,τι είχαµε προβλέψει για το 2023 ήταν
χαµηλότερο εν συγκρίσει µε αυτό που πέτυχε τελικά η ελληνική
οικονοµία. Πέσαµε µέσα στην πρόβλεψη για την ανεργία, για έλ-
λειµµα, αποκλιµάκωση χρέους και ανάπτυξη. Δεν αιθεροβα-
τούµε, δεν κάνουµε σχεδιασµό χωρίς αυστηρή µελέτη των
δεδοµένων και δεν αφαιµάζουµε τη µεσαία τάξη για να πετύ-
χουµε πλεονάσµατα, όπως συνέβαινε στο παρελθόν µε κάποιους
άλλους, που σήµερα έρχονται και µας κουνούν το δάχτυλο. 

Κινούµαστε πάντα στα επιτρεπτά δηµοσιονοµικά πλαίσια, κα-
ταφέρνοντας παράλληλα να ασκούµε µια δίκαιη και ισορροπη-
µένη κοινωνική πολιτική. Αυτό το µείγµα πολιτικής
ακολουθήσαµε, επιταχύνοντας τον βηµατισµό µας και τις διαρ-
θρωτικές αλλαγές, συνδυάζοντας τη δηµοσιονοµική σοβαρό-
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τητα, που είναι το θεµέλιο κάθε επιτυχηµένης πολιτικής, τις στο-
χευµένες αναπτυξιακές τακτικές και την πολιτική κοινωνικής συ-
νοχής της διατήρησης µε απτά αποτελέσµατα. 

Ο προϋπολογισµός προβλέπει υψηλότερους ρυθµούς ανάπτυ-
ξης σε σχέση µε τη φετινή χρονιά, χαµηλότερο πληθωρισµό,
ακόµη µεγαλύτερη µείωση του δηµοσίου χρέους και πιο υψηλά
ποσοστά απασχόλησης. Δίνουµε προτεραιότητα στις αυξήσεις
στους µισθούς των δηµόσιων υπαλλήλων µετά από δεκατέσσερα
ολόκληρα χρόνια και στην άρση του παγώµατος των τριετιών
στους µισθωτούς. Στην αύξηση των συντάξεων κατά 3%, την αύ-
ξηση του αφορολογήτου για οικογένειες µε παιδιά και την αύ-
ξηση 8% του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος από τον
Δεκέµβριο του 2023. 

Προβλέπεται ακόµη µείωση του ΕΝΦΙΑ για τις κατοικίες που
ασφαλίζονται, µονιµοποίηση απαλλαγής των πρώην δικαιούχων
του ΕΚΑΣ από τη συµµετοχή στη φαρµακευτική δαπάνη, επέ-
κταση του επιδόµατος µητρότητας σε γυναίκες ελεύθερους
επαγγελµατίες και αγρότισσες και µονιµοποίηση µειωµένου συν-
τελεστή ΦΠΑ σε µεταφορές, γυµναστήρια, σχολές χορού, κινη-
µατογράφους και αγαθά σχετιζόµενα µε τη δηµόσια υγεία.
Πέραν της µονιµοποίησης του µέτρου, την ίδια στιγµή επεκτεί-
νουµε τον µειωµένο συντελεστή ΦΠΑ το πρώτο εξάµηνο του
2024 στην αγορά του καφέ και στα ταξί. Πρόκειται για µέτρα µε
απόλυτο κοινωνικό πρόσηµο, που στοχεύουν στην ελάφρυνση
της µεσαίας τάξης.

Δίνουµε οπωσδήποτε έµφαση στις δαπάνες για την παιδεία και
την υγεία προς την κατεύθυνση µιας ουσιαστικής κοινωνικής πο-
λιτικής, για το µέλλον των παιδιών µας, σε ένα καλύτερο, σύγ-
χρονο και ευρωπαϊκό σχολείο και πανεπιστήµιο και για την υγεία
που µας αξίζει και δικαιούµαστε, µε προτεραιότητα οπωσδήποτε
πάντα τη διαφύλαξη της ανθρώπινης ζωής. Τα κονδύλια αυτά θα
προέλθουν σε πολύ µεγάλο ποσοστό από τον περαιτέρω περιο-
ρισµό της φοροδιαφυγής, ψηφίστηκε εξάλλου το νοµοσχέδιο
πριν από λίγες µέρες. Δεν λησµονούµε ότι όλα τα παραπάνω έρ-
χονται σε συνέχεια της µείωσης άνω των πενήντα φόρων -κοντά
στους εξήντα- που έκανε η κυβέρνηση την προηγούµενη τετρα-
ετία. 

Συνοψίζοντας, η Κυβέρνηση βασίζεται σε δύο άξονες: φοροε-
λάφρυνση - καταπολέµηση φοροδιαφυγής σε συνδυασµό µε την
ψηφιοποίηση του κράτους, η οποία προχωρά. Το να επενδύσει
κάποιος στη χώρα µας, στην πατρίδα µας, γίνεται ολοένα και πιο
ελκυστικό. 

Ως Βουλευτής Α’ Θεσσαλονίκης και µέσω της καθηµερινής
µου τριβής µε τους συµπολίτες µου, µε τους ανθρώπους της
πόλης µας, αφουγκράζοµαι ότι επιθυµούν ολοένα και περισσό-
τερο λύσεις στα προβλήµατά τους, στα καθηµερινά τους προ-
βλήµατα, κατανοώντας ότι βιώνουµε µια περίοδο αλλεπάλληλων
εισαγόµενων κρίσεων. Ζητούν να εργαζόµαστε σκληρά για να
αντιµετωπίζουµε αποτελεσµατικά τις παθογένειες, να διορθώ-
νουµε τα λάθη µας µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο και να απαν-
τάµε στα µεγάλα ερωτήµατα της κοινωνίας, ακούγοντας
προσεκτικά τους προβληµατισµούς της. Είναι αυτονόητο ότι επι-
ζητούν -και το πράττουµε- συνέπεια λόγων και έργων. 

Οφείλουµε αυτούς τους ανθρώπους στο τέλος της ηµέρας να
τους κοιτάµε στα µάτια και να τους ανταποδώσουµε την εµπι-
στοσύνη που µας έδειξαν στην προσπάθεια για την Ελλάδα που
µας αξίζει και οραµατιζόµαστε, οφείλουµε να είµαστε όλοι συν-
τονισµένοι γι’ αυτό και σας καλώ να στηρίξετε τον προϋπολογι-
σµό. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Γκολιδάκη. 

Τον λόγο έχει από το ΠΑΣΟΚ ο κ. Εµµανουήλ Χνάρης. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΧΝΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κα-

λούµαστε να ψηφίσουµε τον πρώτο προϋπολογισµό της νέας
διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, ο οποίος αποτυπώνει την
οικονοµική της πολιτική. Διαπιστώνουµε, λοιπόν, ότι πρόκειται
για έναν προϋπολογισµό πολύ κατώτερο των προσδοκιών που η
ίδια η Κυβέρνηση επικοινωνιακά θέλει να παρουσιάσει. Έναν

προϋπολογισµό που αναπαράγει την αδικία και τις κοινωνικές
ανισότητες µε καθαρά ταξικό πρόσηµο. Κατατίθεται σε ένα χρο-
νικό σηµείο που η ελληνική κοινωνία είναι αντιµέτωπη µε τη συ-
νεχή αύξηση των τιµών και µε τα διάφορα Pass να µην αποδίδουν
καν. Η ακρίβεια καλπάζει και ο πληθωρισµός αντί να µειώνεται,
όπως συµβαίνει σε άλλα ευρωπαϊκά κράτη, ακολουθεί αντί-
στροφη πορεία. Τα ενοίκια των κατοικιών και το καλάθι του νοι-
κοκυριού αυξάνονται προκαλώντας στους πολίτες συνεχή
προβληµατισµό. Η επισιτιστική κρίση η οποία επιτάθηκε από τον
ρωσοουκρανικό πόλεµο είναι πλέον γεγονός. 

Εκτός από την ακρίβεια στα βασικά είδη διατροφής, τεράστιο
είναι το κόστος στις µεταφορές, στην ενέργεια και στις τηλεπι-
κοινωνίες. Επιπλέον, οι ειδικοί φόροι κατανάλωσης στα καύσιµα
δηµιουργούν περαιτέρω επιβάρυνση. Συνεχίζετε να πιστεύετε,
κύριοι της Κυβέρνησης, ότι τα ελάχιστα πρόστιµα που έχουν επι-
βληθεί, οι µειωµένοι έλεγχοι στην αγορά και η υποστελέχωση της
Επιτροπής Ανταγωνισµού µπορούν να καταπολεµήσουν την αι-
σχροκέρδεια; Μάλλον αποδεικνύουν εκ του αποτελέσµατος την
ανικανότητά σας να την εξαλείψετε. Τα κόκκινα δάνεια εγκλωβί-
ζουν τους πολίτες και επηρεάζουν τη χρηµατοπιστωτική σταθε-
ρότητα της χώρας, µε το σύνολο των οφειλών να ξεπερνά τα 270
δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Καταργήσατε τον εµβληµατικό νόµο του ΠΑΣΟΚ για τα υπερ-
χρεωµένα νοικοκυριά, χωρίς να εισάγετε αντίστοιχες αποτελε-
σµατικές προστατευτικές διατάξεις για την κύρια κατοικία.
Επαναφέρατε το τεκµαρτό εισόδηµα, επιβάλλοντας οριζόντιο κε-
φαλικό φόρο στους µικροµεσαίους ελεύθερους επαγγελµατίες
και αυτοαπασχολούµενους. Επιλέξατε να φορολογήσετε το
επάγγελµα και όχι το εισόδηµα, χωρίς να αγγίζετε τον µεγάλο
πλούτο, χαϊδεύοντας ουσιαστικά τους φοροφυγάδες. Συνεχίζετε
να πιστεύετε ότι µε τα µέτρα αυτά θα ανακάµψει η χώρα οικονο-
µικά; 

Η έλλειψη του κοινωνικού κράτους σε καίριους τοµείς είναι εµ-
φανής σε καθηµερινό επίπεδο. Η υγεία κάθε µέρα παραπαίει. Η
υποχρηµατοδότηση και υποστελέχωση του ΕΣΥ εξαναγκάζει
τους πολίτες να απευθυνθούν σε ιδιωτικές δοµές υγείας. Οι προ-
κηρύξεις θέσεων γιατρών, χωρίς ουσιαστικά κίνητρα, που απο-
βαίνουν άγονες είναι πλέον προσχηµατικές. Οι παραιτήσεις
διοικητών νοσοκοµείων, εξαναγκαστικές ή µη, χαρακτηρίζουν
την κατάσταση. 

Ένας ακόµα τοµέας που πλήττεται βαθύτατα είναι ο πρωτο-
γενής τοµέας. Η διαχρονική συµβολή του στην ελληνική οικονο-
µία είναι τεράστια. Όπως ανέδειξε το ΠΑΣΟΚ, λόγω των
αστοχιών σας στις 27 Οκτωβρίου καταβλήθηκε στους παραγω-
γούς η µικρότερη ιστορικά προκαταβολή βασικής ενίσχυσης που
έχει δοθεί στο πλαίσιο εφαρµογής της Κοινής Αγροτικής Πολιτι-
κής. Επιπλέον, καµµία ουσιαστική προετοιµασία για τα οικολο-
γικά σχήµατα, που αφορά το 25% των άµεσων ενισχύσεων και
είναι σε πολλές περιπτώσεις πρακτικά ανεφάρµοστη. Η κατα-
βολή των χρηµάτων αυτών γινόταν παραδοσιακά αυτές τις ηµέ-
ρες. Όµως µε τη δική σας ανικανότητα, η πληρωµή µετατίθεται
το επόµενο έτος. Δεν εφαρµόζετε ούτε καν αυτά που οι ίδιοι
έχετε εγκρίνει. Κυρίως γιατί δεν έγινε διαβούλευση της νέας ΚΑΠ
µε τον αγροτικό κόσµο και τους αρµόδιους φορείς. Το ίδιο πράτ-
τετε και σήµερα µε την τροποποίησή της. Κανένας δεν ξέρει ποια
σηµεία θεωρείτε προβληµατικά και πρέπει να αλλάξουν. 

Η επιτελική ανικανότητα συνεχίζεται και µε τους εργάτες γης
µε µεγάλη καθυστέρηση και, αφού αφήσατε να διογκωθεί το
πρόβληµα, καταθέσατε σχετική τροπολογία για το φλέγον ζή-
τηµα, µε µερική απλοποίηση των απαιτούµενων προϋποθέσεων,
χωρίς όµως να υπάρχει κάποια ουσιαστική παρέµβαση για την
αντιµετώπιση της υποστελέχωσης των αρµόδιων υπηρεσιών σε
αποκεντρωµένες διοικήσεις, στα προξενεία µας, µε ό,τι αυτό συ-
νεπάγεται στην καθυστέρηση της διαδικασίας. 

Επιπλέον, µέχρι και σήµερα καµµία ουσιαστική αντιµετώπιση
των επιπτώσεων της κλιµατικής κρίσης από το απαρχαιωµένο σύ-
στηµα ασφάλισης του ΕΛΓΑ. Καθίσταται αναγκαία η διεύρυνση
των ασφαλιστικών καλύψεων σε φυτικό και ζωικό κεφάλαιο για
ακαρπία, περονόσπορο και κάλυψη ζωικού κεφαλαίου για παν-
δηµίες και άλλα. 

Συνεχίζετε να είστε απλοί θεατές στην αύξηση του κόστους
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παραγωγής. Έχουµε τον µεγαλύτερο ειδικό φόρο πετρελαίου,
για τον οποίο ζητάµε επιτακτικά ως ΠΑΣΟΚ την κατάργησή του,
τουλάχιστον όσο διαρκεί η κρίση. Αγνοείτε συστηµατικά να δώ-
σετε κίνητρα για τη δηµιουργία αγροτικών ενεργειακών κοινοτή-
των. Η πρόσβαση στην ενέργεια για εσάς είναι προνόµιο των
λίγων και µεγάλων. Πώς µιλάτε για εκσυγχρονισµό των εκµεταλ-
λεύσεων του πρωτογενή τοµέα όταν περιοχές της ελληνικής
υπαίθρου παραµένουν αποκοµµένες από ρεύµα και διαδίκτυο;
Είναι προφανές ότι η Κυβέρνηση αδιαφορεί για τη συρρίκνωση
της αγροτικής παραγωγής αλλά και τη γενικότερη εγκατάλειψη
της περιφέρειας και την ερηµοποίησή της. Αυτό άλλωστε απο-
δεικνύει η καθηµερινότητα των πολιτών στο Ρέθυµνο. Το πολύ-
παθο Νοσοκοµείο Ρεθύµνου εξακολουθεί να παραµένει
υποστελεχωµένο, µε την παθολογική κλινική να υπολειτουργεί,
όπως και τη χειρουργική, ορθοπεδική και ογκολογική κλινική, θέ-
τοντας τους ασθενείς σε κίνδυνο και µεγάλη ταλαιπωρία. 

Στην παιδεία ελλείπουν τα κίνητρα σε εκπαιδευτικούς, η µο-
ριοδότηση αποµακρυσµένων σχολικών µονάδων και ο χαρακτη-
ρισµός τους ως δυσπρόσιτα για την κάλυψη των κενών
εκπαιδευτικών θέσεων. Είναι επιτακτική ανάγκη η χρηµατοδό-
τηση της µελέτης και κατασκευής για τη στέγαση της ειδικής
αγωγής στο Ρέθυµνο σε χώρο που έχει παραχωρηθεί στον δήµο.
Επιπλέον, µεγάλα έργα που έχουν εξαγγελθεί, όπως το φράγµα
του Πλατύ Ποταµού στον δήµο Αµαρίου, είναι χωρίς σαφές χρο-
νοδιάγραµµα. Επίσης, ο ΒΟΑΚ, για τον οποίο διεκδικούµε την κα-
τασκευή του περιφερειακού δρόµου της πόλης του Ρεθύµνου ως
συνοδό του έργο για ουσιαστικούς και πολιτικής προστασίας λό-
γους. Η συνεχιζόµενη υποστελέχωση των επιτροπών αντιρρή-
σεων των δασικών χαρτών κρατά σε οµηρία τους ιδιοκτήτες γης,
καθώς το σύνολο των εννιάµισι χιλιάδων ενστάσεων προβλέπεται
να εξεταστεί σε βάθος δεκαετίας. 

Τέλος, αναφορικά µε τα κυβερνητικά µέτρα, το ΠΑΣΟΚ έχει
αντιπροτείνει µεταξύ άλλων: πλαφόν στις τιµές λιανικής στην
ενέργεια, µείωση έµµεσων φόρων, εντατικούς ελέγχους στις επι-
χειρήσεις που εκµεταλλεύονται τις ολιγοπωλιακές συνθήκες,
επαναθεσµοθέτηση της προστασίας της πρώτης κατοικίας, ολο-
κληρωµένο πρόγραµµα για την κοινωνική κατοικία και την προ-
στασία της αγροτικής γης από τις κατασχέσεις. 

Συνοψίζοντας, ο υπό ψήφιση προϋπολογισµός είναι ουτοπι-
κός, είναι ανεπαρκής, άδικος και µε ταξικό πρόσηµο. Προσπα-
θείτε να επιλύσετε τα προβλήµατα που αντιµετωπίζει ο πολίτης
µε επιδοµατική πολιτική και επικοινωνιακή διαχείριση. Οι προτε-
ραιότητές σας δεν αποτυπώνουν την πραγµατική εικόνα, αλλά
πολύ περισσότερο δεν συνάδουν µε τις ανάγκες της ίδιας της
κοινωνίας. Για τους λόγους αυτούς και πολλούς άλλους καταψη-
φίζουµε τον προϋπολογισµό σας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Χνάρη και για την τήρηση του χρόνου. 
Τον λόγο έχει από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Βασίλης Γιόγιακας. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν άκουγε κα-

νείς αυτά που καταλογίζουν ορισµένοι από την Αντιπολίτευση
στην Κυβέρνηση για την οικονοµική της πολιτική, θα νόµιζε ότι
ζει σε άλλη χώρα ή σε άλλη εποχή, ότι κάπου υπάρχουν τα περί-
φηµα λεφτόδεντρα. Κάποιοι φαίνεται ότι ξέχασαν ή κάνουν πως
ξέχασαν. Σαν να µην είχε προηγηθεί η δύσκολη προηγούµενη δε-
καετία. Σαν να µην έγινε µια τόσο µεγάλη προσπάθεια για να
αποφύγουµε τα χειρότερα και για να φτάσουµε στο σηµείο όπου
είµαστε σήµερα. Κάποιοι ξεχνούν ότι βάση για την κοινωνική ευη-
µερία είναι η συνετή διαχείριση των δηµοσίων οικονοµικών.
Πόσω µάλλον όταν οι διεθνείς συνθήκες δεν είναι οι καλύτερες
δυνατές, µε τους ρυθµούς ανάπτυξης της οικονοµίας διεθνώς
να εµφανίζουν κάµψη, µε τους δηµοσιονοµικούς περιορισµούς
του Συµφώνου Σταθερότητας και Ανάπτυξης να επανέρχονται,
µε τον πληθωρισµό να µειώνεται, αλλά να διατηρείται σε υψηλό
επίπεδο, ιδιαίτερα σε βασικά είδη διατροφής. Και ασφαλώς µε
τις γεωπολιτικές κλιµατικές και άλλες εστίες αστάθειας, για την
αντιµετώπιση των οποίων χρειάζονται πλέον αυξηµένες προβλέ-

ψεις στους ετήσιους κρατικούς προϋπολογισµούς. 
Ο προϋπολογισµός του 2024, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

καλείται να ισορροπήσει σε ένα ευαίσθητο τρίγωνο µεταξύ της
δηµοσιονοµικής σταθερότητας, των πολλαπλών κρίσεων µεγά-
λης κλίµακας και της προτεραιότητας για την ενίσχυση του δια-
θέσιµου εισοδήµατος. Τις ηµέρες αυτές παρουσιάστηκαν από
τους εισηγητές και τους άλλους συναδέλφους της Νέας Δηµο-
κρατίας αρκετά στοιχεία και µεγέθη που δείχνουν ότι η ελληνική
οικονοµία όχι µόνο αντέχει, αλλά βαδίζει σε στέρεο έδαφος. Θα
ήθελα να σταθώ µόνο σε ελάχιστα από αυτά, που ίσως είναι από
τα πιο χαρακτηριστικά: 2,9% ο ρυθµός ανάπτυξης της οικονοµίας
το 2024, µε το πραγµατικό ΑΕΠ να εκτιµάται ότι θα φτάσει στο
µεγαλύτερο ύψος µετά το 2010, ενώ το ονοµαστικό ΑΕΠ αναµέ-
νεται να ξεπεράσει κατά 3,5% τον µέσο όρο της τελευταίας πεν-
ταετίας πριν από το πρώτο µνηµόνιο. 

Η ανεργία προβλέπεται ότι θα φτάσει στο χαµηλότερο επίπεδο
από το 2009, όπως είπε και ο Υπουργός, ενώ τα 4,9 εκατοµµύρια
απασχολουµένων το 2024, αγαπητοί συνάδελφοι, θα είναι αριθ-
µός ρεκόρ από το 1995 που έχουµε στοιχεία.

Μάλιστα, η ανεργία µειώνεται ταχύτερα στις γυναίκες και
στους νέους, µε διπλάσιο -και παραπάνω- ρυθµό, σε σχέση µε
τον µέσο όρο της Ευρωζώνης. Οι επιδόσεις της ελληνικής οικο-
νοµίας και οι εκτιµήσεις για την πορεία συγκεκριµένων µακροοι-
κονοµικών δεικτών του 2024 επιτρέπουν την εφαρµογή σειράς
δηµοσιονοµικών µέτρων για την αύξηση του διαθέσιµου εισοδή-
µατος των πολιτών.

Ένας από τους κύριους στόχους της οικονοµικής πολιτικής
της σηµερινής Κυβέρνησης, µέτρων τα οποία έχουν ήδη ολοκλη-
ρωθεί και έχουν ψηφιστεί, είναι, για παράδειγµα, η αύξηση των
µισθών των δηµοσίων υπαλλήλων και η νέα αύξηση των συντά-
ξεων. Η άρση του παγώµατος των τριετιών στους µισθωτούς, η
αύξηση του αφορολόγητου για οικογένειες µε παιδιά και η κα-
τάργηση της παρακράτησης του 30% στους συνταξιούχους που
εργάζονται.

Στην ίδια κατεύθυνση, αυτή της εισοδηµατικής ενίσχυσης των
πολιτών, περιλαµβάνονται, επίσης, η αύξηση του ελάχιστου εγ-
γυηµένου εισοδήµατος, η επέκταση του επιδόµατος µητρότητας
στους εννέα µήνες για αυτοαπασχολούµενους και αγρότες και
η µόνιµη κατάργηση της συµµετοχής στο κόστος των φαρµάκων
για τους πρώην δικαιούχους του ΕΚΑΣ. 

Και επειδή, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, µιλάµε για το
διαθέσιµο εισόδηµα, αυτό επιδιώκεται να στηριχθεί και µε πα-
ρεµβάσεις στο µέτωπο της ακρίβειας και της συγκράτησης των
τιµών, µε έναν συνδυασµό µέτρων, όπως είναι το καλάθι του νοι-
κοκυριού, η µόνιµη µείωση τιµών και το πλαφόν στο µεικτό περι-
θώριο κέρδους σε τρόφιµα, καύσιµα και σχολικά είδη, µε
εντατικές έρευνες σε µεγάλες επιχειρήσεις και κλάδους της αγο-
ράς, προκειµένου να εντοπιστούν πρακτικές που οδηγούν σε
φούσκωµα των τιµών. Πρόκειται για µια προσπάθεια που αποδί-
δει καρπούς, καθώς ήδη έχουν ανακοινωθεί τσουχτερά πρόστιµα
σε πολυεθνικές επιχειρήσεις που κατέχουν µεγάλα µερίδια αγο-
ράς σε βασικά καταναλωτικά αγαθά.

Και στο µέτωπο της ανεργίας προβλέπεται έκπτωση στους λο-
γαριασµούς το πρώτο τρίµηνο του 2024 για τα νοικοκυριά που
χρησιµοποιούν ρεύµα για τη θέρµανση σπιτιών τους και δεν δι-
καιούνται επίδοµα θέρµανσης, πάντα µε βάση τα εισοδηµατικά
κριτήρια. Επίσης, αναµένεται να συνεχιστεί το 2024 η επιδότηση
στους λογαριασµούς ρεύµατος που ανήκουν στα κοινωνικά τι-
µολόγια και θεσπίζεται κοινωνικό τιµολόγιο ειδικά για τις πολύ-
τεκνες οικογένειες.

Με πολυµέτωπες παρεµβάσεις, λοιπόν, επιδιώκεται να στηριχ-
θούν τα εισοδήµατα εργαζοµένων, συνταξιούχων και νοικοκυ-
ριών, µε ιδιαίτερη φροντίδα για τους συµπολίτες µας που έχουν
περισσότερη ανάγκη.

Σεβόµενος τον χρόνο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ολο-
κληρώσω µε δύο ακόµα σηµεία. Το ένα είναι οι πόροι που θα
µπουν στην οικονοµία το 2024. Συνολικά, πάνω από 12 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων και
το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας. Το δεύτερο είναι η ενί-
σχυση των δαπανών για την υγεία και την παιδεία από τα επι-
πλέον έσοδα που αναµένεται να προκύψουν από την αντιµετώ-
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πιση της φοροδιαφυγής. Εδώ αξίζει να συγκρατήσουµε µια γεν-
ναία αύξηση της τάξης του 20% της επιχορήγησης προς τα νο-
σοκοµεία. 

Με τον κρατικό προϋπολογισµό του 2024 η Κυβέρνησή µας,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζει να εφαρµόζει την οικο-
νοµική πολιτική για την οποία δεσµεύτηκε και για την οποία την
εµπιστεύτηκαν οι πολίτες στις διπλές εθνικές εκλογές της χρο-
νιάς που µας κλείνει, µε συναίσθηση των αναγκών της κοινωνίας
και επίγνωση των δυνατοτήτων της οικονοµίας µας, χωρίς να ρι-
σκάρει όσα έχουµε κατακτήσει, αλλά αντίθετα να πετύχει ανά-
πτυξη που θα είναι διατηρήσιµη και θα έχει γερά θεµέλια. Με
ειλικρίνεια, µε σταθερότητα και συνέπεια. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Γιόγιακα.

Τον λόγο έχει από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας ο κ. Εµ-
µανουήλ Συντυχάκης.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Πάντα όλες οι αστικές κυβερ-
νήσεις αξιοποιούσαν τους κρατικούς προϋπολογισµούς ως µο-
χλούς αναδιανοµής του παραγόµενου πλούτου υπέρ των
οικονοµικά ισχυρών και σε βάρος της εργατικής τάξης, των φτω-
χών λαϊκών στρωµάτων. Κατά συνέπεια και αυτός, του 2024, είναι
ένα βαθιά αντιλαϊκό κατασκεύασµα, εκτοξεύοντας τη φορολογία,
προβλέποντας νέα, µατωµένα, πρωτογενή πλεονάσµατα και
ακόµη µεγαλύτερους δηµοσιονοµικούς περιορισµούς, που δύ-
σκολα µπορεί να κρυφτεί και να παραπλανήσει για το αντίθετο.

Παρ’ όλα αυτά, η Κυβέρνηση µε απύθµενο θράσος πουλάει το
παραµύθι της σηµαντικής αύξησης φορολογικών εσόδων για το
2023, χωρίς να αυξηθούν οι φόροι. Και, πραγµατικά, θέλει ακόµα
µεγαλύτερο θράσος να υπόσχεται, πάλι, για το 2024 ανάπτυξη
για όλους. Πραγµατικά «γελάει και το παρδαλό κατσίκι», που λέει
ο λαός, όταν αποδεδειγµένα ο λαός πλήρωσε για αυτή την ανά-
πτυξη το πρώτο εννεάµηνο του ’23 πάνω από 17 δισεκατοµµύρια
για ΦΠΑ και περισσότερα από 15 δισεκατοµµύρια για άµεσους
φόρους, ενώ ακόµη περισσότερα προβλέπονται για το 2024. 

Και από την άλλη, βέβαια, ο κύκλος εργασιών του πρώτου εξα-
µήνου το 2023 για εκατόν σαράντα τρεις εισηγµένες στο Χρηµα-
τιστήριο εταιρείες ήταν 45 δισεκατοµµύρια ευρώ, λίγο λιγότερα
από τα έσοδα που προβλέπει ο προϋπολογισµός από τους έµ-
µεσους και ειδικούς φόρους του 2024. Από έσοδα, πράγµατι, ξε-
χειλίζουν τα κρατικά ταµεία, αλλά από τη στυγνή φορολογία των
λαϊκών στρωµάτων. 

Και την ίδια στιγµή, αρνείστε να επαναφέρετε τον δέκατο τρίτο
και δέκατο τέταρτο µισθό και σύνταξη. Αρνείστε να ικανοποι-
ήσετε το αίτηµα των αυτοαπασχολούµενων για αφορολόγητο
στις 12.000 ευρώ. Αρνείστε να κάνετε δεκτές τις τροπολογίες
του ΚΚΕ µε αυτές τις προτάσεις. Τσακίζετε τον λαό στο διηνεκές,
για να εξασφαλίσετε στους λεγόµενους επενδυτές ζεστό κρατικό
χρήµα, φιλικό περιβάλλον, µε φθηνή εργατική δύναµη, φοροα-
παλλαγές και επιχορηγήσεις από τα χρηµατοδοτικά εργαλεία
του Ταµείου Ανάκαµψης, του ΕΣΠΑ και του Πράσινου Ταµείου,
για να φέρετε σε πέρας τη στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης
για την πράσινη µετάβαση, στηρίζοντας τις επιδιώξεις των µεγά-
λων επιχειρηµατικών οµίλων και τον σιδερένιο νόµο του κέρδους. 

Αυτό το µαρτυρά η ακρίβεια που καλπάζει στα τρόφιµα, στο
ηλεκτρικό ρεύµα, στα καύσιµα, στα απλησίαστα ενοίκια και τις
δόσεις δανείων, που συνεχώς αυξάνονται. Τα υπέρογκα έξοδα
για τροφεία, για αθλητικές και πολιτιστικές δραστηριότητες. Οι
κουτσουρεµένοι µισθοί, που µε δυσκολία καλύπτουν τις πρώτες
µέρες του µήνα. Τα νοσοκοµεία, που είναι στα όρια της συντρι-
βής, µε κλινικές να βάζουν λουκέτο, χειρουργεία να αναστέλλον-
ται, θεραπείες να αναβάλλονται. Τα κοντέινερ στα σχολεία, που
στοιβάζουν είκοσι πέντε και τριάντα µαθητές κάτω από άθλιες
συνθήκες. Η συρρίκνωση του αγροτικού εισοδήµατος από το
υψηλό κόστος παραγωγής, τις πληµµύρες, την ξηρασία, χωρίς
να αναπληρώνεται. Το κόψιµο της βασικής ενίσχυσης για τους
αγρότες πάνω από 20% ως αποτέλεσµα της διαπραγµάτευσης
του 2021 στην Ευρωπαϊκή Ένωση για τη νέα Κοινή Αγροτική Πο-
λιτική, όπως οµολόγησε ο ίδιος ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης απαντώντας σε ερώτηση του ΚΚΕ. 

Αυξάνετε συνεχώς τις πολεµικές νατοϊκές δαπάνες, απογυµνώ-
νοντας την αµυντική θωράκιση της χώρας, για να στηρίξετε και να
συµµετάσχετε στους πολεµικούς σχεδιασµούς ΗΠΑ, ΝΑΤΟ, Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, να συµµετάσχετε στη σφαγή του παλαιστινια-
κού λαού, προσυπογράφοντας τη µετατροπή της Σούδας σε
ορµητήριο των µακελάρηδων, που µόνο σε περιπέτειες και συµ-
φορές εµπλέκει τον ελληνικό λαό και µετατρέπει τη χώρα, το νησί
της Κρήτης, σε στόχο αντιποίνων και ξέφραγο αµπέλι. Το µαρτυ-
ρούν για πολλοστή φορά τα επεισόδια τραµπούκικης και επικυ-
ρίαρχης συµπεριφοράς στην πόλη των Χανίων σε δύο ανήλικες
µαθήτριες, οι οποίες χαστουκίστηκαν και γρονθοκοπήθηκαν από
αµερικανονατοϊκούς στρατιώτες αεροπλανοφόρου που κατέ-
πλευσε πριν από λίγες µέρες στο λιµάνι της Σούδας. 

Ο κρατικός προϋπολογισµός για την τοπική διοίκηση συνεχίζει
να στραγγαλίζει τα οικονοµικά των δήµων, θυσιάζοντας έργα και
υποδοµές για τον λαό στον βωµό των προτεραιοτήτων του κε-
φαλαίου και των µατωµένων πλεονασµάτων. Οι κρατικές επιχο-
ρηγήσεις παραµένουν παγωµένες, εδώ και δεκαετίες, στα ίδια
ποσά, ενισχύεται η λογική αύξησης των ιδίων εσόδων, µέσω της
ανταποδοτικότητας, σε όλες σχεδόν τις παρεχόµενες υπηρεσίες,
άρα κυνήγι είσπραξης φόρων και τελών από τους δηµότες, τρο-
φεία και άλλες εισφορές. 

Μπορεί οι ΚΑΠ να αυξάνονται κατά 173 εκατοµµύρια ευρώ το
2024 σε σχέση µε το 2023, καλύπτοντας, κύρια, αυξήσεις µι-
σθών, συνεχίζεται όµως η µη απόδοση των θεσµοθετηµένων
πόρων και η παρακράτηση προηγούµενων ετών προς την τοπική
διοίκηση, χρήµατα που έχουν πληρώσει οι δηµότες µέσω της φο-
ρολογίας. 

Η χρηµατοδότηση συνεχίζει να µην επαρκεί για το λειτουργικό
κόστος των δήµων, για τις λειτουργικές δαπάνες των σχολείων
πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, ούτε για την
επισκευή και συντήρηση σχολικών κτηρίων ούτε και προβλέπεται
καµµία µέριµνα για νέα, σύγχρονα, ασφαλή σχολεία, για να στα-
µατήσει το αίσχος των προκάτ και των κοντέινερ.

Με τα ίδια ψίχουλα χρηµατοδοτείτε και το πρόγραµµα «Βοή-
θεια στο Σπίτι», καθώς και την πυροπροστασία στους δήµους,
χωρίς να εξασφαλίζεται -ούτε στο ελάχιστο- η πρόληψη από πυρ-
καγιές, πληµµύρες και σεισµούς. 

Είναι η συνέχεια της κεντρικής πολιτικής της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και κυβερνήσεων των οικονοµικά ισχυρών, που δεν θε-
ωρούν επιλέξιµα ζωτικά έργα αντιπληµµυρικής, αντιπυρικής και
αντισεισµικής προστασίας.

Είναι η πολιτική κόστους-οφέλους, που απένταξε από το Τα-
µείο Ανάκαµψης σηµαντικά αντιπληµµυρικά και εγγειοβελτωτικά
έργα -στην Ιεράπετρα, στην Αµφιλοχία, στο Λουτράκι, στο Ωραι-
όκαστρο και σε άλλες περιοχές-, επιβεβαιώνοντας ότι το Ταµείο
Ανάκαµψης είναι ένα υπερµνηµόνιο, όπου τα εργατικά λαϊκά δι-
καιώµατα και οι ανάγκες, όχι µόνο δεν χωράνε, αλλά είναι και
προαπαιτούµενο η διαρκής συντριβή τους, για να πιάνονται τα
ορόσηµα της κερδοφορίας του κεφαλαίου. 

Αυτή η πολιτική αφήνει στην απόλυτη εγκατάλειψη και τους
σεισµόπληκτους του Αρκαλοχωρίου, µετά από δύο και πλέον
χρόνια σεισµού, όπου από τις δύο χιλιάδες τριακόσιες είκοσι
οκτώ αιτήσεις που έχουν υποβληθεί για έκδοση άδειας επι-
σκευής έχουν εκδοθεί µόνο σαράντα, επιρρίπτοντας µε θράσος
η Κυβέρνηση την ευθύνη στους πληγέντες και όχι στη δική της
επιλογή να τους εγκαταλείψει. 

Και ενώ απειλείται η ανθρώπινη ζωή και χρειάζονται άµεσα
µέτρα ολοκληρωµένων αντιπληµµυρικών, αντιπυρικών έργων, µέ-
τρων αντισεισµικής θωράκισης, ενώ έχουν αυξηθεί οι λαϊκές
ανάγκες για πρόσβαση των παιδιών στους παιδικούς βρεφικούς
σταθµούς στα ΚΔΑΠ, ΚΔΑΠ-ΑΜΕΑ, η Κυβέρνηση -όπως και όλες
µέχρι σήµερα- συνεχίζει τη µη απόδοση των θεσµοθετηµένων
πόρων.

Με βάση τον νόµο του «Καλλικράτη», που προβλέπει πώς υπο-
λογίζονται οι Κεντρικοί Αυτοτελείς Πόροι, η απόδοσή τους, για
παράδειγµα, το 2024 θα έπρεπε να ήταν για τους δήµους 8,5 δι-
σεκατοµµύρια, ενώ τώρα δίνει µόλις 2,224 δισεκατοµµύρια, στις
δε περιφέρειες, ενώ έπρεπε να δίνει 1,5 δισεκατοµµύριο, δίνει
730 εκατοµµύρια. 

Αυτή η πολιτική της υποχρηµατοδότησης, της υποστελέχω-
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σης, την οποία υπηρετούν διαχρονικά όλα τα κόµµατα στην το-
πική διοίκηση, οδηγεί στην ιδιωτικοποίηση τοµέων και υπηρε-
σιών. Και αυτόν τον στόχο υπηρετεί και η πρόθεση της
Κυβέρνησης να φέρει νοµοσχέδιο στη Βουλή για τη συγχώνευση
των εκατόν είκοσι έξι δηµοτικών επιχειρήσεων ύδρευσης και
αποχέτευσης, ολοκληρώνοντας το έγκληµα της πλήρους εµπο-
ρευµατοποίησης του νερού. 

Κλείνοντας, δεν υπάρχει κεφάλαιο και υποκεφάλαιο του νέου
προϋπολογισµού που να µην επιβεβαιώνει ότι, για να κερδίσει
έστω και µία ανάσα ο λαός, πρέπει να χάσει το κεφάλαιο από τα
κέρδη του, να δυναµώσει η σύγκρουση µε την αντιλαϊκή πολιτική,
σε όλες τις εκδοχές της, για την ικανοποίηση των πραγµατικών
λαϊκών αναγκών. 

Αυτό είναι που διαπερνά τις προτάσεις του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας σήµερα, σε µία πορεία ανατροπής της καπι-
ταλιστικής βαρβαρότητας, κατοχυρώνοντας µε τη βούληση του
λαού τη νέα κοινωνία της εργατικής λαϊκής εξουσίας. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύλου κ. Δη-

µήτρης Καιρίδης. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και

Ασύλου): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία

ότι η ελληνική οικονοµία -ό,τι και αν λέει η Αντιπολίτευση, ό,τι
προσπαθεί να πει η Αντιπολίτευση- βρίσκεται σε τροχιά ταχείας
ανάπτυξης. Τα στοιχεία είναι αδιάσειστα, έχουν παρουσιαστεί
από τους αρµοδιότερους από εµένα Υπουργούς στα οικονοµικά
χαρτοφυλάκια και ο ρυθµός ανάπτυξης είναι πολύ πάνω από τον
µέσο ευρωπαϊκό όρο. Παρατηρείται µείωση της ανεργίας, αύ-
ξηση των επενδύσεων, αύξηση των εξαγωγών. Και µόνο το γε-
γονός ότι η Ελλάδα δανείζεται µε καλύτερους όρους από την
Ιταλία δείχνει την πολύ µεγάλη βελτίωση η οποία έχει σηµειωθεί
την τελευταία τετραετία, αλλά και την αισιοδοξία εν όψει του
2024, παρά τους διεθνείς κινδύνους που υπάρχουν. 

Ωστόσο, θέλω κατ’ αρχάς να κάνω ένα ευρύτερο πολιτικό σχό-
λιο και να πω αυτό που πιστεύω ακράδαντα και θεωρώ ότι όλοι
οι συνάδελφοι θα πρέπει να το έχουν κατά νου και συνολικά η
κοινωνία µας. Πέρα από τη βελτίωση και την πρόοδο των τελευ-
ταίων χρόνων, η Ελλάδα -και πρέπει να είµαστε ειλικρινείς- έχει
µείνει πολύ πίσω. Συνολικά η πορεία µας την τελευταία τεσσα-
ρακονταετία, µετά το 1981, δεν ήταν αυτή που οραµατιζόταν ο
Καραµανλής, όταν σχεδίαζαν την ένταξη µας στην ΕΟΚ. Έπρεπε
ήδη από τη δεκαετία του 1950 να συγκλίνουµε µε τους Ευρωπαί-
ους. Μας έφτασαν ή µας ξεπέρασαν οι πολύ πίσω µας Ανατολι-
κοευρωπαίοι και ακόµα και οι φίλοι µας στον ευρωπαϊκό Νότο
-κάποτε πίσω από εµάς- οι Ισπανοί και ακόµα περισσότερο οι
Πορτογάλοι είναι αρκετά µπροστά από εµάς. 

Ο λόγος, κατά τη γνώµη µου, είναι σαφής. Επικράτησε µία αρι-
στερόστροφη αντιαναπτυξιακή λογική και ένας δηµοσιονοµικός
λαϊκισµός στην πατρίδα µας, τον οποίο σήµερα οφείλουµε διαρ-
κώς να αφήνουµε πίσω. Θεωρώ απαραίτητο να τονίσουµε, το
χρωστάµε στους εαυτούς µας και στα παιδιά µας, ότι πρέπει να
επιµείνουµε στον δρόµο των µεταρρυθµίσεων, ότι δεν υπάρχει
κανένα περιθώριο θριαµβολογίας και εφησυχασµού, ότι σήµερα
η Ελλάδα -που βρίσκεται στις τελευταίες θέσεις της Ευρωπαϊκής
Ένωσης σε κατά κεφαλήν εισόδηµα σε βιοτικό επίπεδο- έχει
πολύ αγώνα και δρόµο µπροστά της. Αυτό είναι κάτι που το συ-
νειδητοποιεί απόλυτα η Κυβέρνηση και γι’ αυτό επιµένει σε αυτόν
τον δρόµο τον µεταρρυθµιστικό, των τοµών, που θα απελευθε-
ρώσει παραγωγικές δυνάµεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να είµαστε επιπλέον ει-
λικρινείς και να πούµε και να εξηγήσουµε στον ελληνικό λαό ότι
η οικονοµική ανάπτυξη προέρχεται από δύο βασικά εισερχόµενα
στην οικονοµία. Λεφτά, κεφάλαιο, από τη µια, και άνθρωποι από
την άλλη. 

Στο ζήτηµα των πόρων και των κεφαλαίων πρέπει να οµολο-
γήσουµε ότι η εθνική αποταµίευση σήµερα παραµένει αρνητική
και άρα η µόνη διέξοδος για κεφάλαια είναι να προσελκύσουµε
τη διεθνή αποταµίευση. Εκεί, όπως ξέρετε, υπάρχουν πάρα
πολλά χρήµατα και ζούµε στιγµές µεγάλης ρευστότητας στο διε-

θνές σύστηµα. Όσο υπήρχαν άνθρωποι όπως -επιτρέψτε µου να
πω- οι κύριοι Βαρουφάκης και Τσίπρας, αυτοί οι πόροι, προφα-
νώς, δεν ερχόντουσαν στην Ελλάδα και ο κίνδυνος για επένδυση
στην Ελλάδα ήταν αυξηµένος. Σήµερα, που έχει αποκατασταθεί
η εµπιστοσύνη, έχουµε αυτή την έκρηξη των ξένων επενδύσεων
και έτσι πρέπει να επιµείνουµε. 

Υπάρχει όµως και το ζήτηµα των ανθρώπων και εκεί έχουµε το
πρόβληµα του δηµογραφικού και της συρρίκνωσης του ανθρώ-
πινου δυναµικού της πατρίδας µας. Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι
πρέπει να επιµείνουµε στον δρόµο των ενεργητικών πολιτικών
απασχόλησης, να µειώσουµε κι άλλο την ανεργία και να αυξή-
σουµε την απασχολισιµότητα εκείνων ειδικά των κατηγοριών
στην κοινωνία µας που δεν συµµετέχουν αρκετά στην αγορά ερ-
γασίας, όπως είναι οι νέοι και οι γυναίκες. Και προφανώς πρέπει
να παλέψουµε για να φέρουµε τους Έλληνες που έφυγαν στο
εξωτερικό, ιδίως την προηγούµενη δεκαετία, και δεν έχουν
ακόµα ριζώσει στις νέες κοινωνίες υποδοχής τους, δεν έχουν
κάνει οικογένεια και µπορούν πιο εύκολα να επιστρέψουν πίσω
στην πατρίδα µας, για να συνεισφέρουν στην εθνική προσπάθεια. 

Πέρα όµως από αυτά που κάνουµε για τους Έλληνες -αντιµε-
τωπίζοντας κατά το δυνατόν το δηµογραφικό, αυξάνοντας τη
συµµετοχή γυναικών και νέων και των υπολοίπων, µειώνοντας
την ανεργία, αυξάνοντας την παραγωγικότητα του ήδη υπάρχον-
τος εδώ εργατικού δυναµικού-, θα πρέπει να είµαστε ειλικρινείς
και να πούµε ότι, όπως συµβαίνει και στην υπόλοιπη Ευρώπη και
σε όλο τον δυτικό κόσµο, υπάρχει και ένα επιπλέον στοιχείο, της
νόµιµης µετανάστευσης, το οποίο µπορεί να γίνει µοχλός λελο-
γισµένα, µε όρους και κανόνες, σύµφωνα µε τις ανάγκες της ελ-
ληνικής οικονοµίας και τις προτεραιότητες της εθνικής, της
ελληνικής κοινωνίας, µοχλός αναπτυξιακός. Εάν δεν τον αξιοποι-
ήσουµε, κινδυνεύουµε να ρίξουµε ρυθµούς στην ανάπτυξή µας
και στην οικονοµία µας.

Κύριε Πρόεδρε, απευθύνοµαι ειδικά σε εσάς, γιατί είστε ένας
από τους Βουλευτές που πρόσφατα µε επισκέφθηκε στο γρα-
φείο µου στο Υπουργείο Μετανάστευσης και Ασύλου, για να µου
µεταφέρετε την αγωνία των τοπικών εκεί παραγωγικών φορέων
για την έλλειψη εργατών γης. Προέρχεστε από έναν νοµό που
πρωτοστατεί στην πρώιµη αγροτική παραγωγή. Η Ιεράπετρα
είναι περίπου τα µισά θερµοκήπια της χώρας. Κάθε θερµοκήπιο
-κύριε Κατρίνη, τα έχετε και εσείς στην Ηλεία και στη Μεσσηνία,
πιο κάτω, στα Φιλιατρά- χρειάζεται έναν εργαζόµενο περίπου ανά
στρέµµα ή ενάµιση όλο τον χρόνο, διότι παράγουν όλο τον
χρόνο. Αν µιλάµε για τις είκοσι χιλιάδες στρέµµατα θερµοκηπίων
της Ιεράπετρας, µιλάµε εύκολα για τριάντα χιλιάδες εργάτες
γης.

Άλλοι Βουλευτές µού µετέφεραν ότι τα 3 δισεκατοµµύρια
αξίας παραγωγής του ελαιολάδου στην πατρίδα µας, µε τις τρέ-
χουσες αυξηµένες τιµές, κινδυνεύουν να µη µαζευτούν οι ελιές
και να χάσουµε ένα, ενάµισι, δύο δισεκατοµµύρια από έλλειψη
εργατών γης. 

Άρα τα προβλήµατα είναι πραγµατικά και είναι εδώ. Οφεί-
λουµε χωρίς ιδεοληψίες, κραυγές ή λαϊκισµούς να δίνουµε λύ-
σεις, γι’ αυτό είµαστε εδώ, γι’ αυτό µας εξέλεξε ο ελληνικός
λαός.

Επειδή από χθες γίνεται λόγος για ένα ζήτηµα στο οποίο επι-
σπεύδον Υπουργείο είναι και το Υπουργείο Μετανάστευσης και
Ασύλου, µαζί µε το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλι-
σης, θέλω να σας ξεκαθαρίσω τούτο: Η χώρα δεν αλλάζει µετα-
ναστευτική πολιτική. Η χώρα έχει µια αυστηρή πολιτική ενάντια
στην παράνοµη διακίνηση και υπέρ των λελογισµένων νόµιµων
οδών µετανάστευσης. Είναι πράγµατα τα οποία εξηγήσαµε κατά
κόρον και στις προγραµµατικές δηλώσεις και βάσει των οποίων
πήραµε την εντολή από την Εθνική Αντιπροσωπεία, αλλά και προ-
σωπικά εγώ από τον ίδιο τον Πρωθυπουργό.

Η στρατηγική µας στο µεταναστευτικό, λοιπόν, είναι διπλή, βα-
σίζεται σε δύο πυλώνες: Όχι στο παράνοµο, ναι στο λελογισµένα
νόµιµο. Τα δύο πάνε µαζί. Για να υπάρξει το δεύτερο, θα πρέπει
να εµπεδωθεί το αίσθηµα ασφάλειας στον Έλληνα πολίτη, στην
ελληνική κοινωνία. Αλλά και για να υπάρξει το πρώτο, για να
υπάρξει η πάταξη του παρανόµου, πρέπει να υπάρχουν -µας λένε
όλοι οι ειδικοί και η Ευρωπαϊκή Επιτροπή- νόµιµες δίοδοι λελο-
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γισµένης µετανάστευσης, µε όρους και κανόνες. Σε αυτή τη
διπλή στρατηγική πατάει και η πρόσφατη νοµοθετική µας πρω-
τοβουλία την οποία συζητήσαµε χτες στην επιτροπή και θα συ-
ζητήσουµε ακόµα περισσότερο τη Δευτέρα και την Τρίτη στην
Ολοµέλεια, καθ’ οδόν για την υπερψήφισή της.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Μας τα ανέλυσε ο κ. Γεωργιάδης.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και

Ασύλου): Επιτρέψτε µου, δεν θέλω να κλέψω τη δόξα από τον κ.
Γεωργιάδη, προς Θεού.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Εµείς πειστήκαµε. Έχουµε προ-
σχωρήσει, δεν χρειάζεται. Για τον κ. Σαµαρά πείτε µας. Εµείς
εδώ είµαστε πεισµένοι, δεν έχουµε θέµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, παρα-
καλώ.

Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και

Ασύλου): Εγώ χαίροµαι που υπερψηφίζετε και δείχνει…
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Και προς τα εκεί να κοιτάξετε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και

Ασύλου): Όλα θα γίνουν.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, ησυχία.

Λίγο σεβασµός στον οµιλητή.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και

Ασύλου): Είναι απολύτως αναληθές, θα σας έλεγα αστείο, µία
Κυβέρνηση η οποία έχει τόσο κατηγορηθεί από κάποιους -εκ του
πονηρού κατά τη γνώµη µου- για «push backs» και για αυστηρή
φύλαξη των συνόρων να εγκαλείται ότι χαλαρώνει πολιτική και
ανοίγει σύνορα.

Θέλω να είµαι ξεκάθαρος. Έχουµε δώσει µεγάλη µάχη -και εγώ
προσωπικά στον βαθµό που µου αναλογεί- στην Ευρώπη τους τε-
λευταίους έξι µήνες απέναντι σε κακόπιστους και κακόβουλους
συχνά, ιδίως µετά την προσπάθεια εργαλειοποίησης της µεγάλης
τραγωδίας της Πύλου, που σηµειώθηκε επί υπηρεσιακής κυβέρ-
νησης, για να πείσω -και νοµίζω το καταφέραµε µε τους Ευρωπαί-
ους- ότι δεν µπορεί η Ευρώπη να µην έχει εξωτερικά σύνορα
φυλασσόµενα, ότι ανοικτά σύνορα σηµαίνουν µη σύνορα. Τα σύ-
νορα -κύριε Αποστολάκη, το καταλαβαίνετε εσείς καλύτερα από
όλους, να το εξηγήσετε στους συναδέλφους σας, ελπίζω, τώρα
που είστε στην Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ- πρέπει να
φυλάσσονται για να είναι σύνορα. Δεν είµαστε εδώ ούτε η FRON-
TEX ούτε το ελληνικό Λιµενικό για να διευκολύνει διακινητές. Εί-
µαστε σε µεγάλο αγώνα εναντίον τους και προσπαθούµε να
κινητοποιήσουµε όλη την Ευρώπη -και τα καταφέρνουµε- και να
φέρουµε νέους πόρους. Ο Πρωθυπουργός το πρώτο θέµα που
έθεσε στις Βρυξέλλες -στη χθεσινή και προχθεσινή Σύνοδο Κορυ-
φής- ήταν οι αυξηµένοι πόροι. Η πρόταση της Επιτροπής -που δεν
ψηφίστηκε λόγω της αντίδρασης της Ουγγαρίας, αλλά θα ψηφι-
σθεί πολύ σύντοµα- προβλέπει αυξηµένους πόρους και για την Ελ-
λάδα και για την προστασία ειδικά των συνόρων. Αυτά δεν γίνονται
έτσι. Γίνονται γιατί κάποιοι τα υπερασπίζονται και τα προωθούν
και έτσι πρέπει να προχωρήσουµε.

Η εξωτερική διάσταση ενάντια στην παράνοµη µετανάστευση,
ενάντια στις παράνοµες αφίξεις, ενάντια στους παράνοµους δια-
κινητές δεν είναι µόνο βέβαια η προστασία των συνόρων, δεν
είναι µόνο η συνεννόηση σε ευρωπαϊκό επίπεδο και µε τον γεί-
τονα. Είδατε ότι προσπαθούµε και έχουµε αποτελέσµατα.
Έχουµε 60% µείωση των παράνοµων αφίξεων από τα υψηλά του
Σεπτεµβρίου, 60% µείωση από τα υψηλά του 2019, αν θέλετε,
για να συγκρίνουµε τα έτη αναφοράς. Περιλαµβάνουν και επι-
στροφές. Θέλουµε επιστροφές, οι επιστρεπτέοι να επιστρέφον-
ται και διεκδικούµε τον ευρωπαϊκό µηχανισµό επιστροφών, γιατί
µόνο η Ευρώπη µπορεί να επιβάλλει τη θέλησή της στις χώρες
προέλευσης. Ήδη προχθές είχαµε -µε ελληνική πρωτοβουλία-
επιστροφές Πακιστανών και Γεωργιανών, µε τη συµµετοχή Ισπα-
νών και άλλων χωρών, αποστολή της FRONTEX. Έτσι θα επιµεί-
νουµε και θα συνεχίσουµε.

Όµως, δίπλα σε ό,τι κάνουµε για την καταπολέµηση του φαι-
νοµένου της παράνοµης διακίνησης µεταναστών, πρέπει να
δούµε και το ζήτηµα της νόµιµης µετανάστευσης, τώρα που η οι-
κονοµία αναπτύσσεται µε αυτούς τους γρήγορους ρυθµούς,
τώρα που η δεξαµενή της ανεργίας έχει τόσο συρρικνωθεί, τώρα

που ξέρουµε ότι υπάρχουν πολλά επαγγέλµατα τα οποία δεν
πρόκειται να κάνουν οι Έλληνες, όπως δεν τα κάνουν οι Ισπανοί,
οι Ιταλοί.

Σας τα εξήγησε χθες και ο αγαπητός συνάδελφος κ. Άδωνις
Γεωργιάδης, πώς έκανε ειδικό µέτρο για τους µακροχρόνια ανέρ-
γους, να διατηρούν το επίδοµά τους και να εργάζονται στη γη.
Και προσήλθε κανείς. Ή, δεύτερο µέτρο, πώς θα πάρουµε µα-
κροχρόνια άνεργους από τη δυτική Μακεδονία, που έχει τόσο
υψηλή ανεργία, να τους πάµε στην Κρήτη, επιδοτούµενους. Ξέ-
ρετε πόσοι προσήλθαν; Ακούστε τον αριθµό, κύριε Παππά, κύριε
Κατρίνη: Δύο.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Το ξέρω.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Είδαµε την ανακοίνωση.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και

Ασύλου): Η επανάληψη µήτηρ πάσης µαθήσεως, αν µου επιτρέ-
πετε, ως καθηγητής τουλάχιστον.

Βλέπετε ότι έχουµε αυτό το πρόβληµα. Χρειάζεται να κάνουµε
πάρα πολλά στη νόµιµη µετανάστευση και είµαστε φιλόδοξοι για
το 2024.

Λέω, λοιπόν: Πρώτον, αναβάθµιση, εκσυγχρονισµός, επιτά-
χυνση του διοικητικού µηχανισµού της νόµιµης. Σήµερα έχουµε
τεράστιες καθυστερήσεις στις αδειοδοτήσεις. Όποιος έχει συ-
ναλλαχθεί µε τις αποκεντρωµένες, όποιος έχει προσπαθήσει
µέσα από τα προξενεία, όποιος ξέρει τις δυσκολίες που έχουµε
να εφαρµόσουµε τη συµφωνία µε το Μπαγκλαντές και την Αίγυ-
πτο το κατανοεί.

Νέες διµερείς συµφωνίες µε χώρες που εµείς επιλέγουµε,
όπως η Γεωργία, όπως η Μολδαβία, οι οποίες θα φέρουν αυτό
το προσωπικό µε όρους και κανόνες. Αλλά, ναι, και η ρύθµιση
που καταθέσαµε προχθές -η οποία δεν είναι νοµιµοποίηση, όπως
γράφεται από κάποιους εκ του πονηρού- δεν δίνει κανένα δι-
καίωµα, πέραν της πρόσβασης στην αγορά εργασίας ούτε οικο-
γενειακής επανένωσης ούτε µόνιµης διαµονής ούτε, πολλώ δε
µάλλον, ιθαγένειας, όπως κάνουν οι Γερµανοί. Δεν αφορά νεοει-
σερχόµενους, ανθρώπους που θα έρθουν, δεν αφορά καν αν-
θρώπους που ήρθαν το 2022 ή το 2023. Αφορά ανθρώπους που
ήρθαν πριν το 2021, που είναι ήδη εδώ τρία και πλέον χρόνια και
που κυρίως έχουν συµβόλαιο εργασίας. Σε αυτόν τον βαθµό βά-
ζουµε αυτή τη ρήτρα λευκού ποινικού µητρώου και συµβολαίου
εργασίας.

Αυστηροποιούµε µία ρύθµιση που ήδη υπάρχει από το 2005
και επαναλήφθηκε το 2014, ο πάγιος µηχανισµός της επταετίας.
Και παίρνουµε τους αριθµούς των οκτώ ή έξι χιλιάδων που τη
χρησιµοποιούν κάθε χρόνο, το πολλαπλασιάζουµε επί τέσσερα
χρόνια που τη φέρνουµε µπροστά και βγάζουµε έναν αριθµό
τριάντα χιλιάδων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και
Ασύλου): Θα λύσουν το πρόβληµα αυτό οι τριάντα χιλιάδες;
Προφανώς όχι, θα ήταν αστείο να το πούµε. Και να σας πω και
κάτι άλλο που ακούγεται. Δεν αφορά -πρέπει να ακουστεί αυτό,
κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου και θα τα πούµε και στην Ολοµέ-
λεια τη Δευτέρα- ανθρώπους που έρχονται παράνοµα στην Ελ-
λάδα. Οι άνθρωποι που έρχονται παράνοµα στην Ελλάδα έχουν
ως επί το πλείστον στόχο τη Γερµανία και τη Βόρεια Ευρώπη. Να
το πούµε, να το ξεκαθαρίσουµε. Η συντριπτική πλειονότητα φεύ-
γουν για την υπόλοιπη Ευρώπη είτε ως πρόσφυγες είτε παρά-
τυπα. Το ξέρουµε αυτό, το λένε τα στοιχεία. Αφορά κυρίως
ανθρώπους που έχουν έρθει νόµιµα στην Ελλάδα, που έχουν ερ-
γαστεί στην Ελλάδα νόµιµα για ένα διάστηµα και που οι άδειες
διαµονής τους δεν ανανεώθηκαν, επειδή δεν πρόλαβαν τις προ-
θεσµίες, επειδή κάποιες υπηρεσίες άργησαν, επειδή κάποια χαρ-
τιά δεν ήταν σωστά. Αυτό αποδεικνύει και η επταετία σήµερα,
που έχουµε τη ρύθµιση της πάγιας για εξαιρετικούς λόγους.
Είναι, κυρίως, αλβανικής καταγωγής ή από τη Γεωργία ή από τις
Φιλιππίνες. Και σε αυτούς τους ανθρώπους που έχουν σήµερα
αιχµαλωτιστεί στο περιθώριο και στην ανοµία, δίνουµε την ευκαι-
ρία για λόγους εθνικής ασφάλειας και δηµόσιας τάξης να κατα-
γραφούν, να ταυτοποιηθούν, για λόγους της εθνικής οικονοµίας
και της αγοράς εργασίας, για λόγους συνοχής και καταπολέµη-
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σης της όποιας παραβατικότητας, αλλά και αύξησης των δηµο-
σίων εσόδων, µέσα από φόρους εισφορές και κατάργηση των
επιδοµάτων, διότι δεν πιστεύουµε στα επιδόµατα ως µακροχρό-
νιο µέτρο, να προχωρήσουµε σε αυτή τη ρύθµιση.

Θα έχουµε την ευκαιρία να πούµε πολλά περισσότερα και να
εξηγήσουµε τα πάντα στους πάντες, ιδίως στους καλόπιστους.
Έχουµε πολλή δουλειά µπροστά µας να κάνουµε. Είναι προϋπό-
θεση, κύριε Πρόεδρε, το ξέρετε πολύ καλά, στο Λασίθι για την
οικονοµική ανάπτυξη και ευηµερία του τόπου µας να λύσουµε
λελογισµένα, µε ασφάλεια, µε βάση τις βέλτιστες ευρωπαϊκές
πρακτικές, µε βάση τις δικές µας ανάγκες και προτεραιότητες το
ζήτηµα που έχει δηµιουργηθεί στην οικονοµία µας µε το θέµα
αυτό της νόµιµης µετανάστευσης.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κύριο Υπουργό.

Τον λόγο έχει ο κ. Ξανθόπουλος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος του ΣΥΡΙΖΑ και στη συνέχεια ο κ. Χήτας.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Η δύστροπη πραγµατικότητα αναδεικνύει τα αδιέξοδα των πο-
λιτικών και των κατά καιρούς δηλώσεων.

Σε ό,τι αφορά τα πατριωτικά ζητήµατα βλέπουµε τη δυσανεξία
της Κυβέρνησης για τη Συµφωνία των Πρεσπών που αργεί να
φέρει τις εφαρµοστικές συµφωνίες, γιατί υπάρχει λόγος από ό,τι
αντιλαµβανόµαστε, από την παρέµβαση του κ. Σαµαρά.

Σε ό,τι αφορά τα µεταναστευτικά ζητήµατα, βλέπουµε τη δυ-
νατότητα ανταπόκρισης στις ανάγκες της κοινωνίας και πραγµα-
τικά κάνουν µία τοµή. Και εµείς θα ψηφίσουµε, κύριε Καιρίδη,
αυτή την τροπολογία. Καταλαβαίνω ότι εδώ η πλειοψηφία τάσ-
σεται θετικά, τουλάχιστον αυτή που βλέπω από εδώ. Προφανώς
αποδέκτης της εισηγήσεώς σας ήταν ο απών.

Τα σύνορα φυλάσσονται από κάθε ελληνική κυβέρνηση και
αυτό που κάνει η Νέα Δηµοκρατία, να θεωρεί ότι κάποιοι δεν φύ-
λαγαν σύνορα είναι εγκληµατικό. Τα σύνορα φυλάσσονται και θα
φυλάσσονται και αυτό είναι καθήκον που έχουµε όλοι µας απέ-
ναντι στο Σύνταγµα και στον όρκο που έχουµε δώσει.

Θεωρώ πολύ θετικό ότι επιτέλους γίνεται αναγνώριση της
ανάγκης για νόµιµες διόδους µετανάστευσης και όχι για push
backs κατά την ηµέρα ή τη νύχτα.

Και τέλος, εδώ µιλάµε για µια πραγµατικότητα, η οποία είναι
προφανής για όσους τη βιώνουµε στις περιφέρειές µας. Αυτού
του είδους οι προσεγγίσεις οι µέχρι τώρα, ότι θα έρθουν, θα αλ-
λάξουν τον πολιτισµό µας, ότι οι άνθρωποι αυτοί είναι εν δυνάµει
κίνδυνος, ότι υπονοµεύουν την εθνική, τη συνοχή της κοινωνίας,
πηγαίνουν στην άκρη όταν η ανάγκη προβάλλει αδήριτη. Ελπίζω
να είναι µήνυµα για όλους και περιµένουµε και άλλες πρωτοβου-
λίες σε αυτή την κατεύθυνση.

Τέλος, µη συγκρίνετε το 2015 µε το 2023 και το 2024. Το 2015
υπήρξε µια χώρα πτωχευµένη, της οποίας τα οµόλογα ήταν φέιγ
βολάν στους δρόµους και κανείς προφανώς δεν ασχολείτο µε
αυτό. Αυτή τη χώρα αναλάβαµε να διαχειριστούµε και σώσαµε
τη χώρα και την κοινωνία από την πτώχευση. Και σε ό,τι αφορά
τις µεταναστευτικές ροές, σας θυµίζω ότι πέρασε ενάµισι εκα-
τοµµύριο κόσµος από την Ελλάδα σε µία χώρα που δεν είχε την
προηγούµενη εµπειρία και µηδενική οργάνωση από πλευράς θε-
σµών. Εµείς ξεκινήσαµε και κάναµε το Υπουργείο Μετανάστευ-
σης, εµείς ξεκινήσαµε και κάναµε τις δοµές υποδοχής, µε
αδυναµίες, µε ανεπάρκειες και κυρίως, χωρίς να τροφοδοτή-
σουµε µε αντιµεταναστευτικά και αντιδραστικά αντανακλαστικά
την ελληνική κοινωνία. Αντίθετα, ένα µεγάλο κύµα υποστήριξης
και αλληλεγγύης ξέσπασε προς αυτούς τους ανθρώπους και
αυτό το κρατάµε ως κοινωνία ως παρακαταθήκη.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ζητή-

σει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης και
στη συνέχεια ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καληµέρα σε όλους.
Είναι ξεκάθαρο, κύριε Καιρίδη, ότι µας χωρίζει χάος. Και αυτό

ίσως είναι καλό από τη µία. Χάος όµως, κανονικό.
Επίσης, θέλω να παρατηρήσω ότι είστε µία ωραία ατµόσφαιρα.

Εσείς, ο ΣΥΡΙΖΑ, µας δικαιώνετε όλα αυτά τα χρόνια που λέµε ότι
ουσιαστικά είστε το ίδιο. Οι διαφορές που έχετε είναι ελάχιστες
και στην πολιτική και στην ιδεολογία και στην εφαρµοσµένη πολι-
τική. Δεν έχετε διαφορές, βλέπετε εδώ «χαχαχουχα», γελάκια, «θα
ψηφίσουµε», «τι καλά περνάµε». Ίδιοι είστε, Νέα Δηµοκρατία, ΣΥ-
ΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ. Και σε αυτό µας δικαιώνετε.

Ξέρετε, σκεφτόµουν χθες το βράδυ, κύριε Υπουργέ, τι είναι
πιο απίστευτο. Έλεγα µέσα µου: «Τι µου προκάλεσε µεγαλύτερη
έκπληξη; Αυτή η τροπολογία η οποία κατατέθηκε χθες, που για
εµάς είναι απαράδεκτη και αποτελεί έγκληµα κατά της Ελλάδος
ή ο Γεωργιάδης;». Δεν το πίστευα αυτό που έβλεπα χθες. Απί-
στευτο. Τι του κάνατε; Όχι εσείς, το κόµµα σας. Τι του κάνατε
του ανθρώπου; Δεν µπορούσα να πιστέψω τι είναι πιο παράξενο,
δηλαδή πιο τρελό. Η τροπολογία που φέρνει η ελληνική Κυβέρ-
νηση ή αυτός ο Άδωνις Γεωργιάδης που βλέπαµε χθες. Απί-
στευτο. Μετάλλαξη. Κάποια στιγµή λέω θα µας πείσει στο τέλος.
Λέγε, λέγε, λέγε, λέγε, θα µας πεις πόσο καλή είναι η τροπολο-
γία. Λέω µη χειρότερα Θεέ µου, δεν πάµε καλά, έχουµε να δούµε
πολλά ακόµα σε αυτή τη Βουλή.

Λοιπόν, κύριε Υπουργέ, σας άκουσα και σηµείωνα ατάκες σας.
Είναι δυνατόν όταν εξηγείτε στην Εθνική Αντιπροσωπεία την τρο-
πολογία αυτή, η οποία νοµιµοποιεί –προσέξτε- παρανόµως εισελ-
θόντες -δεν κάνετε κάποια διακρατική συµφωνία για να έρθουν
κάποιοι άνθρωποι να δουλέψουν, δηλαδή νοµιµοποιεί παράνο-
µους- και να λέτε ότι στόχος µας είναι να φέρουµε πίσω τη νεο-
λαία µας, που έχει φύγει στο εξωτερικό; Το αντίθετο κάνετε.
Άλλους φέρνετε πίσω, όχι τους δικούς µας. 

Δεύτερον, κάντε λόγο για νόµιµη µετανάστευση. Το είπατε
τρεις, τέσσερις φορές. Η νόµιµη µετανάστευση, η νόµιµη µετανά-
στευση. Ξαναλέω ξεκινάει αυτό από την παράνοµη µετανάστευση.
Αυτοί οι άνθρωποι εδώ µπήκαν παρανόµως, κύριε Υπουργέ. Δεν
µπήκαν νόµιµα µέσα. Δεν ήρθαν να πουν «γεια σας, θέλουµε δου-
λειά», ελάτε καθίστε. Μπήκαν παράνοµα. Το είπατε πολλές φορές.
Πώς µπορείτε, λοιπόν, να µιλάτε για νόµιµη µετανάστευση όταν
ξεκινάει αυτό από την παράνοµη µετανάστευση; Λέτε όχι στο πα-
ράνοµο. Μα το νοµιµοποιείτε το παράνοµο. Και αν δείτε από χθες
στο Twitter και όχι µόνο, πανηγυρίζουν οι Πακιστανοί, δηµοσιο-
γράφοι διάφορα site δικά τους, πάρτι κανονικό.

Ακούστε, δεν θα µαλώσουµε. Δεν έχω στόχο τέτοιο, άλλωστε
είναι πολύ πρωί ακόµα. Μέχρι τα µεσάνυχτα έχουµε πολλή ώρα
εµείς εδώ. Δεν πρόκειται να µαλώσουµε. Ξέρετε γιατί; Γιατί δεν
µπαίνω στη διαδικασία της αντιπαράθεσης µε την έννοια ότι µας
χωρίζει χάος. Το είπα ούτως ή άλλως. Οπότε απλά κάνουµε ξεκά-
θαρο στους Έλληνες πολίτες τι υποστηρίζει κάθε κόµµα εδώ µέσα
και ο ελληνικός λαός, οι Έλληνες πολίτες είναι ο απόλυτος κρι-
τής.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ, επιθυµείτε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και

Ασύλου): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, θα είµαι πολύ σύντοµος.
Κατ’ αρχάς για τον καλό συνάδελφο, τον κ. Γεωργιάδη, µε τον

οποίο εκλεγόµαστε και στην ίδια περιφέρεια και συνεργαστή-
καµε στενά και γι’ αυτή την τροπολογία, νοµίζω αξίζει να σηµει-
ωθεί στην Εθνική Αντιπροσωπεία ως παράδειγµα προς µίµηση.

Και το λέω µε το χέρι στην καρδιά και µε κάθε ειλικρίνεια. Πρό-
κειται για έναν άνθρωπο, ο οποίος έχει πολύ συγκεκριµένες θέ-
σεις και απόψεις, πολύ αυστηρές, θα έλεγα, και καλά κάνει και
µπράβο του, αλλά ταυτόχρονα τις βασίζει στην πραγµατικότητα
και σε στοιχεία και όχι σε ιδεοληψίες και λαϊκισµούς, στα εύκολα
τα λόγια τα µεγάλα τα οποία µας οδήγησαν στα προβλήµατα τα
οποία ανέπτυξα κατά την πρωτολογία µου. Αυτό αποδεικνύει ο
Άδωνις Γεωργιάδης, αλλά και πολλοί άλλοι -ξέρετε ότι έχω Υφυ-
πουργό στο Υπουργείο τη Σοφία Βούλτεψη- που έχουν απόψεις
όπως όλοι µας πέραν πάσης αµφιβολίας, όπως σας εξήγησα, για
τα αυστηρά.

7708 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Κάνετε λάθος και επιµένετε να λαϊκίζετε -και αν µου επιτρέ-
πετε- και να ψεύδεστε. Προσπάθησα να σας δώσω τα στοιχεία.
Η τροπολογία µας αφορά κυρίως νόµιµα εισελθόντες, ανθρώ-
πους που ήρθαν νόµιµα στην Ελλάδα. Θα το λέω και θα το ξανα-
λέω. Αφορά Αλβανούς που ήρθαν εδώ µε άδεια και εργάστηκαν.
Είναι το 80% των δικαιούχων της πάγιας ρύθµισης που έχουµε
στην επταετία και για κάποιο λόγο έληξε η άδειά τους και δεν
ανανεώθηκε.

Και σας λέω και το άλλο για να µη δηµιουργείτε εντυπώσεις
προς τον ελληνικό λαό µε fake news. Η συντριπτική πλειονότητα
όσων έρχονται στην Ελλάδα παράνοµα, φεύγει από την Ελλάδα
είτε παράνοµα είτε νόµιµα ως πρόσφυγες. Δεν µένουν στην Ελ-
λάδα. Είχαµε εξήντα πέντε χιλιάδες παράνοµες αφίξεις από το
2021 και εκατόν δέκα χιλιάδες εκδόσεις προσφυγικών διαβατη-
ρίων. Ήρθαν εξήντα πέντε χιλιάδες και εκατόν δέκα χιλιάδες
πήραν διαβατήρια και έφυγαν.

Θα τα πούµε βεβαίως όλα πιο αναλυτικά και στην Ολοµέλεια.
Αυτά είναι τα στοιχεία. Και να µου επιτρέπετε να επιµένω σε
αυτά. Έχω µια διαστροφή µε την επιµονή στα στοιχεία και στην
πραγµατικότητα. Λέγονται πάρα πολλά για το µεταναστευτικό,
όχι µόνο εδώ, και δεν πρωτοτυπείτε. Μην θεωρείτε ότι καινοτο-
µείτε. Έχουν χτιστεί καριέρες πάνω στο ζήτηµα και χτίζονται σή-
µερα καριέρες στην Ευρώπη.

Και είναι λάθος, κύριε Ξανθόπουλε. Σας άκουσα µε πολλή προ-
σοχή. Είστε και συντοπίτης µου από τη Δράµα και ξέρετε ότι σας
έχω εκτίµηση και συµπάθεια, αλλά θα πρέπει να είστε ειλικρινής.
Το µπάχαλο του 2015 - 2016 και όλης της δικιάς σας περιόδου
συνέβαλε και στο Βrexit και στην άνοδο της ακροδεξιάς. Και πρέ-
πει να το πούµε ότι όσοι υπερασπίζονται τα ανοικτά σύνορα, οδη-
γούν στα κλειστά σύνορα, οδηγούν τον ευρωπαίο ψηφοφόρο να
πει: «Κανένας εδώ».

Η δική µας µέση οδός, η οδός της λογικής, του ορθού λόγου,
του µέτρου, του νόµου και του εθνικού συµφέροντος λέει: «Όχι
στο παράνοµο, στη φύλαξη». Παραλάβαµε χάος στο µετανα-
στευτικό το 2019. Να µη θυµηθούµε την Ειδοµένη και τη Μόρια,
να µη θυµηθούµε το τι γινόταν µε τις ροές και µε το Λιµενικό. Τα
λένε οι ίδιοι του Λιµενικού που είχαν εντολές. Και τι εντολές
είχαν; Να µην κάνουν τίποτα και να γίνονται, όπως λένε οι ίδιοι,
«οικιακές βοηθοί των διακινητών» και να διευκολύνουν εν ολίγοις,
χωρίς προστασία, στη θάλασσα και στη στεριά.

Αυτά τελείωσαν το 2019 και τελείωσαν µε κόπο. Και έχουµε
υποστεί τη βάσανο της διεθνούς κριτικής από οµοϊδεάτες σας
στη LIBE στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο που πηγαίνω και λένε όλες
αυτές τις… να µην πω ανοησίες –να προσπαθήσω να είµαι κοµ-
ψός- µε τις οποίες διαφωνεί η συντριπτική πλειονότητα των Ευ-
ρωπαίων πολιτών. Αριστεροί και δεξιοί δεν θέλουν το µπάχαλο,
δεν θέλουν αυτό που γινόταν στην Ελλάδα. Και είναι πρόβληµα
για µας σήµερα, διότι για να πείσουµε την ελληνική κοινωνία να
προχωρήσει ακόµα και σε αυτή τη ρύθµιση που κάνουµε, την
τόσο περιοριστική, αυστηρή και λελογισµένη, έχουµε απέναντι
την καχυποψία των Ελλήνων, να µην ξαναζήσουµε το δράµα του
2015 - 2019 και απέναντι σε αυτή την καχυποψία λέµε ότι δεν
υπάρχει καµµία περίπτωση και ότι αυτή η Κυβέρνηση είναι ταγ-
µένη, είναι αυστηρή, είναι απόλυτη, είναι κάθετη.

Δίνουµε τον αγώνα καθηµερινά γι’ αυτό και έχουµε αυτή τη
µείωση του 60% των ροών, αλλά θα κάνουµε τα πάντα γι’ αυτή
τη µείωση και µε τις επιστροφές και µε νέα χρηµατοδότηση από
το BMVI και τα ευρωπαϊκά ταµεία και µε τη φύλαξη των συνόρων
και, ναι, και σε συνεργασία ει δυνατόν µε την Τουρκία την οποία
επιδιώκουµε υπό την προϋπόθεση ότι θα κάνει αυτά που έχει
υποσχεθεί. Αυτή είναι η πολιτική µας. Αυτήν εξηγούµε, αυτήν
υπερασπιζόµαστε και σε αυτήν, επιτρέψτε µου να πω, συντάσ-
σεται η συντριπτική πλειονότητα και των Ελλήνων και των Ευρω-
παίων.

Κατά τα λοιπά, χαίροµαι για τη στήριξη, και τη δική σας, φαν-
τάζοµαι από τις αντιδράσεις, και της υπόλοιπης, της µείζονος Αν-
τιπολίτευσης. Τα υπόλοιπα θα τα πούµε από Δευτέρα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Επανερχόµενοι στον κατάλογο των οµιλητών, θα δώσω τον

λόγο στην κ. Κωνσταντίνα Καραµπατσώλη από τη Νέα Δηµοκρα-
τία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΚΑΡΑΜΠΑΤΣΩΛΗ: Καλή σας µέρα.
Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, ερχόµενοι προς το τέλος του 2023, µιας δύσκολης και απαι-
τητικής για όλους µας χρονιάς, µπορούµε ευτυχώς να κλείσουµε
τη χρονιά αυτή µε θετικές ειδήσεις που µας έρχονται από το
πεδίο της οικονοµίας και οι οποίες αποτυπώνονται ολοκάθαρα
στον κρατικό προϋπολογισµό του 2024, ο οποίος αποτελεί τη
ζωντανή απόδειξη µιας συνεχούς βελτίωσης που παρουσιάζει η
ελληνική οικονοµία υπό την Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσο-
τάκη.

Είναι αδιαµφισβήτητο ότι ο προϋπολογισµός του 2024 αποτε-
λεί ένα βήµα προς τη σωστή κατεύθυνση την οποία χαράξαµε
ήδη από το 2019. Είναι ο πρώτος µετά από δεκατρία έτη προ-
ϋπολογισµός που καταρτίζεται µετά την επανάκτηση της επεν-
δυτικής βαθµίδας από το αξιόχρεο της χώρας, µια επιτυχία που
προήλθε µέσω των συνεχόµενων θυσιών του ελληνικού λαού ο
οποίος εµπιστεύτηκε το δηµοσιονοµικό πρόγραµµα της Κυβέρ-
νησης.

Αρχικά κρίνω σκόπιµο να αναφέρω ότι ο προϋπολογισµός
αυτός ενσωµατώνει µια εκτενή δέσµη µέτρων µε στόχο την αύ-
ξηση των εισοδηµάτων, όπως ακριβώς είχε δεσµευτεί προεκλο-
γικά η Κυβέρνηση, ήτοι αύξηση των µισθών των δηµοσίων
υπαλλήλων, άρση του παγώµατος των τριετιών στους µισθω-
τούς, αύξηση του αφορολόγητου σε παιδιά και οικογένειες, αύ-
ξηση του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος και η εκ νέου
τονίζω αύξηση των συντάξεων. Τα µέτρα αυτά αναµένεται να δώ-
σουν µεγάλη ανάσα σε µεγάλο αριθµό συµπολιτών µας και να
αποτελέσουν ένα αντίβαρο στην παροδική κρίση πληθωρισµού.

Είναι σηµαντικό να αναγνωρίσουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, και παρά το γεγονός ότι η διεθνής οικονοµία επιβραδύνει,
ότι η Κυβέρνηση κατάφερε να φέρει τα παραπάνω µέτρα χωρίς
να παρεκκλίνει ωστόσο από τους δηµοσιονοµικούς της στόχους.
Η ελληνική οικονοµία είναι και θα παραµείνει ανθεκτική.

Ο ρυθµός ανάπτυξης της χώρας µας αναµένεται να ανέλθει
σε 2,3% για το 2023 και σε 3% το 2024. Το ΑΕΠ θα αυξηθεί από
208 δισεκατοµµύρια ευρώ που ήταν το 2022 σε 224 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ το 2023 και σε 235 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2024.
Οι καίριας σηµασίας για τη χώρα µας επενδύσεις αναµένεται, µε
βάση τα στοιχεία του προϋπολογισµού, να αυξηθούν σε 8,3% για
το 2023 και ακόµη 12,1% µε συνακόλουθη πτώση του δείκτη
ανεργίας στα επίπεδα του 10%.

Όλα τα παραπάνω αποτυπώνονται, άλλωστε, στις εκτιµήσεις
της Κοµισιόν, οι οποίες κάνουν λόγο για διπλάσιο ρυθµό ανάπτυ-
ξης της χώρας µας συγκριτικά µε τα υπόλοιπα κράτη-µέλη της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, για σηµαντική µείωση του πληθωρισµού,
άνοιγµα νέων θέσεων εργασίας και µείωση του δηµοσίου χρέ-
ους.

Δεν γίνεται να µη λάβουµε υπ’ όψιν µας, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, το γεγονός ότι η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη
προσφάτως πέτυχε τη θετική αξιολόγηση από την επιτροπή του
Εθνικού Σχεδίου το οποίο συµπεριλαµβάνει νέες επενδύσεις και
προσανατολισµό προς την πράσινη οικονοµία, θα δοθούν νέες
ενισχύσεις προς τις υπηρεσίες, προς τις επιχειρήσεις, ενώ έχει
προγραµµατιστεί πλήθος δηµοσίων έργων για την εξυπηρέτηση
αυτού του σκοπού. Παράλληλα, η Κυβέρνηση έκανε αίτηµα στο
Ταµείο Ανάκαµψης νωρίτερα από το αναµενόµενο για την εκτα-
µίευση 1,8 δισεκατοµµυρίου ευρώ που θα δοθεί σε επιχειρήσεις.

Θα µου επιτρέψετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να κλείσω
τη σηµερινή οµιλία µε το σηµαντικότερο κατ’ εµέ σηµείο του σχε-
δίου του προϋπολογισµού. Αποτελεί για µένα το σηµαντικότερο
γιατί πρόκειται για κονδύλια που αφορούν στη θωράκιση της
χώρας έναντι των φυσικών καταστροφών µέσω της δηµιουργίας
καλύτερων υποδοµών και της ενίσχυση της ασφάλισης του θε-
σµού της πολιτικής προστασίας.

Προερχόµενη από το νησί της Εύβοιας, το οποίο έχω την τιµή
να εκπροσωπώ, έζησα δυστυχώς πλείστες φορές αφ’ ενός την
έλλειψη υποδοµών και αφ’ ετέρου τη φυσική καταστροφή να τη
µαστίζει.

Βλέπω, λοιπόν, µε ανακούφιση ότι προβλέπονται στο δεύτερο

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OA’ - 16 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7709



κεφάλαιο του προϋπολογισµού κονδύλια ικανά για την θωράκιση
της χώρας, η οποία θα δώσει αίσθηµα ασφάλειας σε χιλιάδες
συµπολίτες µας εν όψει του κινδύνου της κλιµατικής αλλαγής, ο
οποίος φαντάζει πλέον όλο και απειλητικότερος.

Κλείνοντας, θα ήθελα να δανειστώ -αν µου επιτρέπετε- µια
φράση του ίδιου του Πρωθυπουργού µας: «Ο προϋπολογισµός
του 2024 είναι αναπτυξιακός. Διαπνέεται από κοινωνική ευαισθη-
σία, όµως δεν ξεφεύγει από τις ράγες της δηµοσιονοµικής συ-
νέπειας».

Πράγµατι, ο προϋπολογισµός αυτός αποτυπώνει µε τον καλύ-
τερο δυνατό τρόπο τη συνεχή ανάπτυξη της χώρας µας, δίνον-
τας ωστόσο ταυτόχρονα ενίσχυση σε µεγάλο πλήθος
συµπολιτών µας, που το έχουν ανάγκη. 

Για όλους αυτούς τους λόγους, σας καλώ να τον υπερψηφί-
σετε.

Σας ευχαριστώ θερµά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε την κ. Καραµπατσώλη.

Τον λόγο έχει η κ. Γεωργία Κεφαλά, από την Πλεύση Ελευθε-
ρίας.

ΓΕΩΡΓΙΑ (ΤΖΩΡΤΖΙΑ) ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω µε ένα σχόλιο ανθρωπιστικής φύσης. Οι άνθρω-

ποι δεν πρέπει να εργαλειοποιούνται και να γίνονται ορατοί µόνο
όταν τους χρειαζόµαστε, κύριε Καιρίδη. 

Νοµίζω ότι, δυστυχώς, το κάνουµε αυτό σε πολλές των περι-
πτώσεων και λέµε ότι θέλουµε εργατικά χέρια. Φυσικά και θέ-
λουµε εργατικά χέρια, αλλά οι άνθρωποι δεν είναι µόνο χέρια.
Έχουν και πόδια και καρδιές και συναισθήµατα και πρέπει να
τους βλέπουµε σε όλους τους καιρούς.

Έρχοµαι στο θέµα του προϋπολογισµού. Με ενδιαφέρον πα-
ρακολουθώ τις συζητήσεις που γίνονται στην κοινωνία για να
απαντηθούν τα πρόσφατα βίαια γεγονότα, που είχαν να κάνουν
µε τον αστυνοµικό, που ακόµα χαροπαλεύει, τις γυναικοκτονίες,
για παράδειγµα, εκείνη της Σαλαµίνας που έκανε τόση µεγάλη
εντύπωση στην ελληνική κατάσταση.

Παρακολουθώντας, λοιπόν, αυτά µε χαρά διακρίνω µια µικρή
λάµψη αισιοδοξίας, γιατί οι άνθρωποι αρχίζουν να συζητάνε φεύ-
γοντας από την καταστολή, αρχίζουν να µιλάνε και για την πρό-
νοια. Τι είναι αυτό που φταίει βαθιά για όλη αυτή την κατάσταση;

Η πρόνοια, όµως, δυστυχώς δεν εντυπωσιάζει τόσο. Είναι µα-
κροπρόθεσµη. Δεν έχει γρήγορες και άµεσες λύσεις. Πιστεύω
πως αυτός είναι ο λόγος που δεν ασχολούνται και οι πολιτικοί µε
την ουσία. Δεν τους ενδιαφέρει το καλό αποτέλεσµα.

Πάρα πολλά προβλήµατα θα έπαυαν να υπάρχουν ή θα µει-
ώνονταν σηµαντικά. Για παράδειγµα, οι γυναικοκτονίες, οι ανι-
σότητες, η ανεργία, η παραβατικότητα, η ψυχολογική και
σωµατική υγεία, ακόµα και οι διπλωµατικές σχέσεις -γιατί όχι;- η
εξωτερική πολιτική, η φορολογική υπευθυνότητα του πολίτη.
Όλα θα µπορούσαν να αλλάξουν µε την επένδυση στην παιδεία
και στον πολιτισµό.

Ακόµη εναποθέτουµε τις ελπίδες µας σε ένα δυτικό ανταγωνι-
στικό πρότυπο εκπαίδευσης µε παπαγάλους αντί για µαθητές και
κορυφαία στιγµή του συστήµατός µας τις πανελλήνιες εξετάσεις
µε ένα αδιάβλητο σύστηµα ένταξης των µαθητών στα πανεπιστή-
µια, µιας και είµαστε από τις λίγες χώρες που ακόµα έχουµε εξε-
τάσεις ένταξης, βασισµένο, όµως, στην αποθήκευση πληρο-
φορίας και στηριζόµενο σε κοινωνικές ανισότητες. Δεν έχουν όλα
τα παιδιά ίση πρόσβαση και δυνατότητες οικονοµικές για τη στή-
ριξη και την προετοιµασία τους. Και βέβαια, εδώ ανοίγει και ένα
µεγάλο θέµα, το οποίο, όµως απλά θα το αγγίξω, που έχει να
κάνει µε τους πόρους που δίνουµε για την παιδεία.

Θέλω να αναφερθώ στους διορισµούς. Το 2023 είχαµε τρεις
χιλιάδες τετρακόσιους σαράντα εννέα στη γενική εκπαίδευση και
τετρακόσιους στην ειδική, ενώ το 2022 λίγο πιο πίσω είχαµε οκτώ
χιλιάδες ογδόντα επτά στη γενική εκπαίδευση και τριακόσιους
ογδόντα τρεις στην ειδική. Βλέπουµε, λοιπόν, ότι κάθε χρόνο αρ-
χίζουν και µειώνονται οι διορισµοί. Και να επισηµάνουµε και τους
είκοσι µια χιλιάδες διακόσιους τριάντα έναν εκπαιδευτικούς ανα-
πληρωτές πλήρως καταρτισµένους µε πολλά έξτρα προσόντα,
τους οποίους έχουµε εξαθλιωµένους και περιφερόµενους, ένα

µεγάλο θέµα, το οποίο κάποια στιγµή θα πρέπει και αυτό να το
αγγίξουµε.

Για επισκευές και ζηµιές κτηρίων δίνονται ελάχιστα ποσά. Ενώ
έχουµε τεράστιες δαπάνες, δίνονται τεράστια οικονοµικά ποσά,
για τις µετακινήσεις και τη διαµονή στελεχών της εκπαίδευσης
στο εξωτερικό. Δίνονται για έπιπλα ή επισκευές ή αγορά αγαθών
4.000 ευρώ, όσο κάνει ένα πιάνο δηλαδή σε ένα µουσικό σχολείο
ή 1.500 ευρώ µε τα οποία µπορείς να πάρεις θρανία σε µία τάξη.

Η Κυβέρνηση λέει στους εκπαιδευτικούς να κάνουν προσει-
σµικό έλεγχο. Πιστεύετε στα αλήθεια ότι αυτή είναι η δουλειά
τους και ότι θα ήταν αρκετά αποτελεσµατικοί σε αυτό αντί να
φροντίσουν την κατάσταση των σχολείων και αντί να δώσουµε
κάτι παραπάνω για να κάνουν σε σωστά σχολεία οι µαθητές µας; 

Δίνονται 185 εκατοµµύρια τον χρόνο σε όλη την Ελλάδα για
µεταφορά µαθητών και ακόµα δεν έχει λυθεί αυτό το τεράστιο
πρόβληµα µε αποτέλεσµα να υπάρχουν παιδιά που πρέπει να
περπατάνε πάρα πολύ µεγάλες αποστάσεις, παρ’ όλο που ο Παγ-
κόσµιος Οργανισµός Υγείας µπορεί να λέει ότι κάνει καλό.

Εµείς πιστεύουµε ότι κάπως αλλιώς θα έπρεπε να λυθεί το
πρόβληµα. Θα έπρεπε ίσως να υπάρχει ένας ενιαίος δηµόσιος
φορέας που να λύσει το πρόβληµα µε λίγα παραπάνω χρήµατα.
Δεν είναι η µεγάλη διαφορά. Χρειάζεται λίγη παραπάνω επέν-
δυση, λοιπόν, στην εκπαίδευση.

Βλέποντας το διάγραµµα προϋπολογιζόµενης δαπάνης κρατι-
κού προϋπολογισµού ανά πρόγραµµα όσον αφορά το κονδύλι
του πολιτισµού για το 2024, το µέρισµα µε τίτλο: «Τέχνες και
Γράµµατα - Καλλιτεχνική Εκπαίδευση και λοιπές πολιτιστικές
δράσεις» είναι εξαιρετικά φτωχό κατά τη γνώµη µας και θα σας
εξηγήσω γιατί. Αναλογεί σε 94 εκατοµµύρια περίπου ευρώ για
τις τέχνες και τα γράµµατα και 267 εκατοµµύρια ευρώ των δα-
πανών θα πάνε σε αρχαιολογικούς χώρους, µουσεία, µνηµεία,
κτήρια, ενώ 38 εκατοµµύρια ευρώ θα πάνε σε επιτελικό συντονι-
σµό και επενδύσεις του Υπουργείου Πολιτισµού. 

Και µπορεί κάπως έτσι να µοιράζεται συνήθως η πολιτιστική
πίτα κάθε χρόνο. Αυτή τη χρονιά, όµως, τα πράγµατα θα έπρεπε
να είναι διαφορετικά. Ξέρουµε όλοι την κολοσσιαία καθίζηση που
έχει υποστεί κυρίως ο κλάδος της µουσικής τα τελευταία χρόνια
από το ξέσπασµα της πανδηµίας. Ήταν πραγµατικά τροµακτικό
να το βιώνει κανείς, µήνα µε το µήνα, χρόνο µε τον χρόνο, µε µια
κυβέρνηση που δεν ήξερε καν πόσοι υπάρχουν από εµάς και
ποιο είναι το επάγγελµά µας. Ναι, υπήρχε και αυτό το πρόβληµα.

Για να πάρουµε το επίδοµα των 500 ευρώ έπρεπε να γρα-
φτούµε στο µητρώο, ένα µητρώο που δεν είχε τις έννοιες συναυ-
λία ή µουσική σκηνή ή τραγουδοποιός. Οι επιλογές για έναν
τραγουδιστή ήταν µόνο τραγουδιστής όπερας ή τραγουδιστής
σε νυχτερινό κέντρο διασκέδασης, τα γνωστά µπουζούκια δη-
λαδή. Τίποτε ενδιάµεσο δεν υπήρχε. Υπήρχε και µια ευγενική
υποσηµείωση µε µικρά γράµµατα που έλεγε: «Σας παρακαλούµε,
βοηθήστε µας να βάλουµε και άλλες ειδικότητες που µας δια-
φεύγουν για να εκσυγχρονίσουµε το µητρώο».

Πραγµατικά απόρησα. Πιστεύω ότι ζούµε σε έναν άλλο πλα-
νήτη, σε έναν άλλο κόσµο. Ραδιόφωνα δεν ακούνε ποτέ οι άν-
θρωποι του πολιτισµού; Δεν πάνε σε συναυλίες; Πώς είναι
δυνατόν να υπάρχει το µητρώο εφαρµοστής περούκας ας πούµε,
αλλά να µην ξέρουν τι είναι µουσική σκηνή;

Κι όµως αυτό είναι το επίπεδο της γνώσης και εκεί κάπου σε
πιάνει απελπισία. Κάποιοι άνθρωποι, που δεν ξέρουν ότι υπάρ-
χεις, είναι υπεύθυνοι για εσένα και τους συναδέλφους σου.

Λοιπόν, µετά από αυτό που έζησαν οι Έλληνες µουσικοί, την
απόλυτη εξαφάνισή τους και τον οικονοµικό µαρασµό και την
εξαθλίωση που βίωσαν τρία χρόνια πραγµατικά ζητάµε να ενι-
σχυθούν έµµεσα και άµεσα όλοι οι εργαζόµενοι στον πολιτισµό.
Οι συναυλίες είναι το πρώτο καλλιτεχνικό και κοινωνικό γεγονός
που αυτόµατα αναστέλλεται όταν συµβαίνει κάτι εκτός της γνω-
στής κανονικότητας είτε λόγω πένθους είτε για λόγους υγείας
είτε για λόγους καιρικών συνθηκών είτε για λόγους ευαισθησίας
ζητάµε από τους καλλιτέχνες να σταµατήσουν να εκφράζονται.

Και φυσικά δεν χρειάζεται να αναφέρω ότι ελάχιστοι από τους
καλλιτέχνες έχουν υψηλές απολαβές, οι υπόλοιποι παλεύουν για
ένα µεροκάµατο στη χάση και στην φέξη. Και θέλουµε να δούµε
τα αποτελέσµατα της φιλόδοξης µεταρρύθµισης, όπως την έχετε
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ονοµάσει, µέσα από την οποία θα καταγραφούν οι ασφαλιστικές
και εργασιακές ανάγκες των καλλιτεχνών, καθώς και το θεσµικό
πλαίσιο µε τις δυσλειτουργίες του, µια µεταρρύθµιση που έχει
ενταχθεί στο Ταµείο Ανάκαµψης µε προϋπολογισµό 800.000
ευρώ. 

Οι καλλιτέχνες εξακολουθούν να είναι ανασφάλιστοι στα όρια
της φτώχειας, µε ατοµικό µηνιαίο εισόδηµα που δεν ξεπερνάει
τα 800 ευρώ. Χαµηλόµισθη εργασία, αποµόνωση και αρνητικά
στερεότυπα, αυτά έχουν να αντιµετωπίσουν καθηµερινά.

Στηρίξτε τους µε αντάλλαγµα την προσφορά τους. Μην τους
χαρίσετε λεφτά. Βάλτε, όµως, τη µουσική στα σχολεία, τα νοσο-
κοµεία, τα µουσεία, τους δρόµους, παντού. Κάντε τον κόσµο κα-
λύτερο. Δείξτε στα παιδιά, όχι µόνο την κλασική βυζαντινή και
παραδοσιακή µουσική, που συνήθως ευνοείται, αλλά και όλα τα
χιλιάδες άλλα είδη µουσικής, οι καλλιτέχνες των οποίων πραγ-
µατικά ζουν σε άθλιες συνθήκες.

Βάλτε στα σχολεία µάθηµα παρατήρησης και ανάλυσης έργων
τέχνης, να µιλάνε τα παιδιά γι’ αυτά που αισθάνονται, ακόµα και
αν είναι αρνητικά. Μην προσπαθείτε να σµιλέψετε τα χρηστά
ήθη. Δεν θα πετύχει. Την κριτική σκέψη και την πνευµατική υγεία
θέλουµε µέσα από την εξερεύνηση και την έκφραση. Την ικανό-
τητα του παιδιού να καταλαβαίνει τους άλλους, βάζοντας όρους
και όρια στον εαυτό του. Όχι δουλική υποταγή σε καθωσπρεπι-
σµούς και περιορισµούς.

Μπορούµε να εξάγουµε πολιτισµό επίσης. Όµως, ακόµα και
µε την έλευση της ψηφιακής εποχής όλοι οι δρόµοι είναι κλειστοί
για τους Έλληνες δηµιουργούς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΑ (ΤΖΩΡΤΖΙΑ) ΚΕΦΑΛΑ: Βεβαίως.
Ο πολιτισµός δεν είναι πολυτέλεια.
Θα πούµε επίσης ότι κάτι πρέπει να γίνει για τις επιχορηγήσεις.

Δηλαδή, δεν θα πρέπει να πηγαίνουν και να ζητάνε επιχορήγηση
µόνο αυτοί που έχουν τις καλύτερες δηµόσιες σχέσεις. Μιλάω
και για τις ευρωπαϊκές και για τις κρατικές. Θα πρέπει κάποια
επιτροπή της Κυβέρνησης να ψάχνει καινούργια ταλέντα και να
τους ενισχύει. Θα πρέπει να είναι µέσα στην κοινωνία αυτές οι
επιχορηγήσεις και όχι στην αφρόκρεµα κάποιων καλύτερων στο
PR ανθρώπων.

Τα µουσεία µας φυσικά χρειάζονται ενίσχυση. Ξέρουµε ότι
ακόµη λειτουργούν µε µέτρα λιτότητας που είχαν µπει την εποχή
της κρίσης, µε την κατάργηση ολόκληρων τµηµάτων και απολύ-
σεις προσωπικού, φτάνοντας στα όρια της πτώχευσης. Πολλά
απ’ αυτά ακόµα λειτουργούν µε αυτές τις συνθήκες. Φυσικά και
χρειαζόµαστε µουσεία στελεχωµένα, που δεν θα κλείνουν νωρίς
λόγω έλλειψης προσωπικού, και ενίσχυση των αρχαιολογικών
χώρων. Θα έπρεπε, όµως, να λάβετε σοβαρά υπ’ όψιν σας και
τον «τραυµατισµένο» χώρο της µουσικής.

Δώστε στα παιδιά µας, λοιπόν, όνειρα. Υπάρχουν παιδιά που
αποφοιτούν από ωδεία, από µουσικά σχολεία και πραγµατικά ελ-
πίζουν ότι κάποτε θα µπορούν να ζουν µέσα απ’ αυτό το επάγ-
γελµα. Και σε αυτή τη χώρα πραγµατικά δεν είναι δυνατό. Δεν
θα καταχραστώ άλλο τον χρόνο σας.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Να είστε καλά. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα µα-
θήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο

Δηµοτικό Σχολείο Αλικαρνασσού, καθώς και δέκα µαθήτριες και
µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 5ο Δηµοτικό Σχο-
λείο Αλικαρνασσού.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Μιχαήλ Λιβανό από τη Νέα
Δηµοκρατία. 

ΜΙΧΑΗΛ ΛΙΒΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η
συζήτηση για τον προϋπολογισµό δεν βασίζεται πάνω σε αφη-
ρηµένες έννοιες και για το τι θα θέλαµε ιδεατά να πετύχουµε και
να κάνουµε. Καλώς η κακώς, βασίζεται στο τι µπορούµε µε τα οι-
κονοµικά δεδοµένα που έχουµε και µε τα οικονοµικά δεδοµένα
που δηµιουργούµε µε τις πολιτικές που εφαρµόζουµε.

Άρα ανάµεσα στο τι θα θέλαµε και στο τι µπορούµε πρέπει
πάντα να βρίσκουµε, και να προσπαθούµε να βρίσκουµε, τη
«χρυσή» τοµή, το εφικτό και το καλύτερο.

Ακούµε, λοιπόν, κριτική για τα εισοδήµατα. Και ναι, πιστεύω
ότι όλοι θα θέλαµε, και εσείς της Αντιπολίτευσης και εµείς της
Συµπολίτευσης, να ήταν ακόµα µεγαλύτερες οι όποιες αυξήσεις.
Όµως, έρχεστε και κάνετε κριτική σε µια Κυβέρνηση η οποία για
δεύτερη συνεχή χρονιά και για πρώτη φορά µετά από πολλά χρό-
νια δίνει αυξήσεις, όχι µόνο στις συντάξεις, αλλά και στους µι-
σθούς των δηµοσίων υπαλλήλων.

Προφανώς, το όριο είναι πεπερασµένο και συγκεκριµένο. Και
προφανώς, σε ένα περιβάλλον πολύ δύσκολο, όπου συνεχώς
προκύπτουν έκτακτες και δύσκολες καταστάσεις, αυτό δεν είναι
εύκολο να γίνει. Όµως, γίνεται και αυτό είναι µια επιτυχία η οποία
θα πρέπει να πιστωθεί στον βαθµό που της αναλογεί.

Με όλα αυτά τα προβλήµατα που υπάρχουν στην ευρύτερη
περιφέρειά µας, µε δύο πολέµους στην ευρύτερη περιφέρειά
µας, που µας αγγίζουν καλώς ή κακώς οικονοµικά -και όχι µόνο
οικονοµικά-, αλλά και στο τουριστικό κοµµάτι, το οποίο συνεχίζει
να αναπτύσσεται εν µέσω αυτής της κατάστασης, νοµίζω ότι αν-
τιλαµβανόµαστε ότι σε δύσκολες συνθήκες η Κυβέρνηση, και µε
τις θυσίες του ελληνικού λαού και µε τις θυσίες όλων µας, κατα-
φέρνει να παράγει θετικό αποτύπωµα στον προϋπολογισµό και
να βελτιώνει την εισοδηµατική κατάσταση όλων των πολιτών.

Μας κατηγορείτε ότι δεν υπάρχει φιλοσοφία στον προϋπολο-
γισµό. Υπάρχει φιλοσοφία και είναι συγκεκριµένη. Είναι µια φι-
λοσοφία που βασίζεται σε τέσσερις συγκεκριµένους άξονες, σε
τέσσερις συγκεκριµένες αρχές:

Πρώτα απ’ όλα, στη δηµοσιονοµική συνέπεια. Γιατί δεν χωράει
ποτέ ξανά στην πατρίδα µας η σκέψη να παρεκκλίνουµε από τα
οικονοµικά δεδοµένα και να βρεθούµε σε κίνδυνο δηµοσιονοµικό
και να ζήσουµε ξανά µέρες που κανένας δεν θέλει να ζήσει.

Επίσης, σε µεταρρυθµίσεις οι οποίες να έχουν αναπτυξιακό
πρόσηµο, να λύνουν προβλήµατα, αλλά να δηµιουργούν συνθή-
κες ανάπτυξης, να δηµιουργούν συνθήκες και θέσεις εργασίας.
Γιατί κάθε µία θέση εργασίας που δηµιουργείται είναι η καλύτερη
κοινωνική προσφορά προς τον πολίτη, η καλύτερη κοινωνική
προσφορά προς τον λαό και έχει προστιθέµενη αξία σε κάθε οι-
κονοµικό δεδοµένο.

Και βέβαια, κανείς δεν πρέπει να µένει πίσω. Επόµενος άξονας
πρέπει να είναι η στήριξη στους κοινωνικά αδύναµους και τους
ευάλωτους, σε αυτό που τόσο πολύ έχουµε κατηγορηθεί, στο
κοµµάτι των ανισοτήτων. Οι ανισότητες επίσης δεν είναι κάτι το
οποίο µπορεί εύκολα να επιλυθεί. Όµως, η διαδοχική στήριξη
των αδυνάτων, παρόλο που η φιλοσοφία των πολιτικών µας δεν
είναι τα επιδόµατα -κάποια στιγµή θα πρέπει να φύγουµε απ’
αυτό-, έρχεται και γίνεται. Και κάθε φορά που γίνεται, κατηγο-
ρούµαστε γι’ αυτό. Και όταν σταµατάει να γίνεται όπως, για πα-
ράδειγµα, στα Market Pass, τότε κατηγορούµαστε γιατί το
σταµατάµε. Τελικά, πότε έχουµε δίκιο; Όταν το δίνουµε ή όταν
το σταµατάµε και δηµιουργούµε άλλες πολιτικές στήριξης των
αδύναµων και των ευάλωτων;

Η µείωση των ανισοτήτων, επίσης, επιτυγχάνεται µε τη δηµι-
ουργία θέσεων εργασίας. Εµείς δεν µένουµε µόνο στο γεγονός
ότι πέφτει το ποσοστό της ανεργίας. Γιατί πολλοί λένε και κατη-
γορούν ότι σε αυτό το ποσοστό έχει συντελέσει και το γεγονός
του brain drain, ότι είναι µικρότερος ο αριθµός αυτών που δυνη-
τικά αποτελούν το εργασιακό δυναµικό.

Εµείς αποτυπώνουµε και έναν άλλον αριθµό, που λέει ότι
υπάρχουν σε αυτά τα τέσσερα –τεσσεράµισι τετρακόσιες χιλιά-
δες περισσότερες θέσεις απασχόλησης. Και αυτό δεν έγινε τυ-
χαία, έγινε µε πολιτικές, έγινε µε µεταρρυθµίσεις. Και βέβαια,
όταν ένα κράτος αναπτύσσεται περισσότερο και καλύτερα από
τον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µειώνονται οι ανισότη-
τες. 
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κοινό χαρακτηριστικό όλων των
προϋπολογισµών αυτής της Κυβέρνησης, και των προηγούµενων
και του σηµερινού, είναι ότι πάντα οι προβλέψεις και η εικόνα
ήταν συντηρητικές. Και παρά τις έκτακτες καταστάσεις που προ-
έκυψαν, ουκ ολίγες και πολύ σηµαντικές σε όλη αυτή την τετρα-
ετία, οι προβλέψεις διαψεύδονταν προς το θετικό, προς
ευνοϊκότερα και θετικότερα αποτελέσµατα. 

Είχαµε διαρκώς µεγαλύτερους ρυθµούς ανάπτυξης. Είχαµε
διαρκώς µεγαλύτερα πλεονάσµατα, τα οποία διατίθενται πάντα
στους πιο αδύναµους και ευάλωτους κατά προτεραιότητα. Προ-
πληρώσαµε δύο φορές και πιο νωρίς και τα χρέη στο ΔΝΤ και
στον GLF πρόσφατα. Και σε κάθε έκτακτη κατάσταση που προ-
έκυπτε υπήρχε η δυνατότητα να δοθούν απαντήσεις άµεσα, γρή-
γορα και αποτελεσµατικά.

Αν δεν υπήρχε αυτή η δηµοσιονοµική δυνατότητα, αντιλαµβά-
νεστε το αδιέξοδο το οποίο θα είχε δηµιουργηθεί όταν ζήσαµε
την πανδηµία, την ενεργειακή κρίση από τον πόλεµο στην Ου-
κρανία και την καταστροφή στη Θεσσαλία.

Μας κατηγορείτε επίσης για την ακρίβεια. Και αυτό το οποίο
διαρκώς επικαλείστε είναι η µείωση του ΦΠΑ, την οποία τη ζή-
σαµε σε τέσσερις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και οι ίδιοι οι
Υπουργοί αυτών των χωρών επικαλούνται την αδυναµία αυτή η
µείωση του ΦΠΑ, όπου επιβλήθηκε, να περάσει τελικά στον πλη-
θωρισµό.

Εµείς τι επιλέξαµε; Επιλέξαµε σε µια αγορά που η ίδια ορίζει
τις τιµές να βελτιώσουµε και να µειώσουµε τον ΦΠΑ εκεί που θα
δούµε µε σιγουριά ότι η µείωση θα περάσει και θα αποτυπωθεί,
όπως είναι, για παράδειγµα, στα εισιτήρια των αστικών συγκοι-
νωνιών.

Επίσης, υπενθυµίζω ότι για πρώτη φορά εδώ και πολλά χρόνια
βλέπουµε παρεµβάσεις στην αγορά. Για πρώτη φορά έχουµε
πραγµατικούς ελέγχους άνω των είκοσι χιλιάδων. Και για πρώτη
φορά έχουµε πρόστιµα τα οποία έχουν µπει και δεν µπήκανε
απλά για «τα µάτια». Μπήκαν πάνω από δέκα εκατοµµύρια ευρώ
πρόστιµα, τα οποία ήδη εισπράττονται και θα συνεχίσουν να ει-
σπράττονται.

Θέλω κλείνοντας να κάνω και µια αναφορά έµµεση στην περι-
φέρειά µου στη Β’ Πειραιά, η οποία είναι µια περιοχή λαϊκή, όπου
ο αστικός κόσµος και ο ηµιαστικός κόσµος ζει µε πραγµατικά
προβλήµατα, κυνηγάει το µεροκάµατο και προσπαθεί καθηµε-
ρινά να αντιµετωπίσει τα προβλήµατα και τις ανισότητες που όλοι
γνωρίζουµε πολύ καλά. 

Μας ενδιαφέρει -και θα συνεχίσουµε να εργαζόµαστε γιατί η
Β’ Πειραιά αντάµειψε τη Νέα Δηµοκρατία και τον Κυριάκο Μη-
τσοτάκη τον εµπιστεύτηκε και τον εµπιστεύεται- να συνεχίσουµε
σε πολιτικές οι οποίες θα στηρίξουν οικονοµικά τον κόσµο, θα
µειώσουν την ανεργία και κυρίως θα στηρίξουν το κοµµάτι της
υγείας και της παιδείας που αναγνωρίζουµε ότι υπάρχουν προ-
βλήµατα και δεν είναι εύκολο να λυθούν, αλλά θα συνεχίσουµε
να εργαζόµαστε σθεναρά για να τα λύσουµε και να τα βελτιώ-
σουµε.

Την υποστελέχωση στην υγεία τη γνωρίζουµε, υπάρχει. Όµως
εργαζόµαστε για προσλήψεις, προκηρύσσουµε θέσεις και δηµι-
ουργούµε σιγά, σιγά τα κίνητρα και τα µισθολογικά και τη βελ-
τίωση των συνθηκών προκειµένου να προσελκύσουµε γιατρούς
και νοσηλευτές. Ξέρουµε ότι η βελτίωση των δοµών και η κτη-
ριακή αποκατάσταση σε µηχανολογικό εξοπλισµό και όχι µόνο
δεν είναι η µόνη λύση του προβλήµατος. Το ανθρώπινο δυναµικό
είναι αυτό που δίνει ζωή στον τοµέα της υγείας. Και σε αυτή την
κατεύθυνση θα εργαστούµε.

Κάνω και µια µικρή αναφορά για τις Ένοπλες Δυνάµεις. Οι
Ένοπλες Δυνάµεις αποτελούν το εχέγγυο της ειρήνης και της
εθνικής µας επιβίωσης και ασφάλειας. Για πρώτη φορά µετά από
πολλά χρόνια µνηµονίων και οικονοµικής δυσχέρειας στηρίζονται
τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων και λαµβάνουν και αυτά
πραγµατικές, έστω κι αν είναι µικρές, αυξήσεις.

Οι Ένοπλες Δυνάµεις πλέον δεν αποτελούν µόνο µοχλό άµυ-
νας. Οι Ένοπλες Δυνάµεις µπορούν να έχουν και κοινωνικό απο-
τύπωµα και είναι σηµαντικό αυτό. Και επίσης δηµιουργούµε σιγά
σιγά τις προϋποθέσεις οι στρατεύσιµοι τον χρόνο της θητείας
τους να αξιοποιούνται προκειµένου να κερδίζουν, να αποκοµί-

ζουν και ένα κοµµάτι κατάρτισης και βελτίωσης των ικανοτήτων
τους. Στηρίζουµε τα στελέχη και σιγά σιγά δηµιουργούµε προ-
ϋποθέσεις, ώστε και αυτοί οι οποίοι µετατίθενται σε παραµεθό-
ριες περιοχές να έχουν στέγη. Και αυτό θα είναι ένα σηµαντικό
οικονοµικό βοήθηµα.

Μεταρρυθµίζουµε την εθνική αµυντική βιοµηχανία, προκειµέ-
νου η καινοτοµία και η αυξηµένη προστιθέµενη αξία να φτάσει
στο οικονοµικό σύνολο της χώρας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αρκετά όλα αυτά τα οποία
γίνονται; Όχι, δεν είναι αρκετά και θα πρέπει να συνεχίσουµε να
εργαζόµαστε και να δουλεύουµε περισσότερο. Πάντα, όµως, στο
πλαίσιο του εφικτού, όχι του φαντασιακού, όχι αυτό το οποίο θα
θέλαµε να έχουµε, αλλά πάντα στη βάση αρχών και πάντα στη
βάση του αποτελέσµατος που πρέπει να έχουµε, προκειµένου να
δηµιουργήσουµε καλύτερες προϋποθέσεις για το νέο και τη νέα,
να δηµιουργήσουν οικογένεια και επιτέλους σιγά σιγά να αναχαι-
τίσουµε -γιατί δεν είναι εύκολο να λυθεί- το δηµογραφικό ζήτηµα
στην Ελλάδα.

Σας καλώ, λοιπόν, στο πλαίσιο της λογικής και των αρχών τις
οποίες περιέγραψα, να υπερψηφίσετε τον προϋπολογισµό του
ελληνικού κράτους για το 2024 µε βάση τη λογική και τη συνέ-
πεια τη δηµοσιονοµική που πρέπει να έχει αυτός ο προϋπολογι-
σµός.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κύριο Λιβανό.

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Υπουργό Εξωτερικών κ. Γιώργο
Γεραπετρίτη και στη συνέχεια θα λάβει τον λόγο ο κ. Νατσιός, ο
Πρόεδρος της Νίκης, και στη συνέχεια οι Κοινοβουλευτικοί Εκ-
πρόσωποι.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Ευχα-

ριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, βιώνουµε την εποχή των πολλα-

πλών κρίσεων, κρίση επιθετικότητας και αναθεωρητισµού, κρίση
επισιτιστική, κλιµατικής αλλαγής, µετανάστευσης, δηµόσιας
υγείας. Οι κρίσεις αυτές έχουν δύο βασικά χαρακτηριστικά. Το
πρώτο είναι ότι έχουν υπερτοπικό χαρακτήρα. Δεν εντοπίζονται
σε µία χώρα, δεν εντοπίζονται σε µία περιφέρεια. Και το δεύτερο
και πιο σηµαντικό νοµίζω είναι ότι καταργούν τις βεβαιότητες
πάνω στις οποίες έχει οικοδοµηθεί η µεταπολεµική αρχιτεκτονική
ασφαλείας.

Πάνω σε αυτές τις κρίσεις νοµίζω είναι σηµαντικό να υπάρχει
εξωτερική πολιτική η οποία θα στηρίζεται σε συγκεκριµένες
αρχές. Κι αυτή πρέπει να έχει ως βασικά χαρακτηριστικά τη δι-
πλωµατία αρχών, όχι µία εξωτερική πολιτική η οποία θα είναι
συγκυριακή, ωφελιµιστική, αλλά µία εξωτερική πολιτική που θα
στηρίζεται συστηµατικά µε σθένος στο Διεθνές Δίκαιο, στη δια-
γενεακή δικαιοσύνη, στην αλληλεγγύη, στη δηµοκρατία και στον
διάλογο. Μία εξωτερική πολιτική η οποία θα έχει χαρακτήρα
ενεργητικό. Θα βγαίνει η ίδια εξωστρεφώς προς τα έξω.

Και είναι σηµαντικό το γεγονός ότι πράγµατι από το 2019 και
εντεύθεν η ενεργητική εξωτερική πολιτική έχει δηµιουργήσει ένα
πολύ σηµαντικό διπλωµατικό κεφάλαιο για τη χώρα, έτσι ώστε
να µπορεί η Ελλάδα να περνάει τις θέσεις της στα διεθνή fora
αλλά και διµερώς. Και βεβαίως µία εξωτερική πολιτική η οποία
θα έχει χαρακτήρα πολύτροπο. Δεν θα στηρίζεται µόνο στις πα-
ραδοσιακές µορφές διπλωµατίας, αλλά θα υιοθετεί στοιχεία και
άλλων µορφών διπλωµατίας όπως είναι κατ’ εξοχήν οι ήπιες µορ-
φές διπλωµατίας και η δηµόσια διπλωµατία.

Το πιο σηµαντικό όµως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι οι
αρχές αυτές να είναι συνεπείς, να εφαρµόζονται µε τον ίδιο
τρόπο σε όλες τις περιπτώσεις. Και αυτή είναι η βασική µας θέση
και η βασική µας πολιτική έτσι ώστε να είµαστε αξιόπιστοι και να
µπορούµε να έχουµε σηµαντικό διπλωµατικό κεφάλαιο σε όλα
τα επίπεδα κρίσεων. Είτε πρόκειται για τη Μέση Ανατολή, είτε
πρόκειται για τον νότιο Καύκασο είτε πρόκειται για την Ουκρανία,
σε κάθε κρίση η ελληνική εξωτερική πολιτική διατηρεί τα ίδια
ακριβώς χαρακτηριστικά.

Στην περίπτωση της Μέσης Ανατολής από την πρώτη στιγµή
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η Ελλάδα τοποθετήθηκε σε επίπεδο αρχής. Ήταν οι δικές µας
πέντε θέσεις τις οποίες υιοθετήσαµε, οι οποίες είχαν να κάνουν
µε την καταδίκη οποιασδήποτε µορφής επιθετικότητας, µε την
προστασία των αµάχων, µε τη δηµιουργία ανθρωπιστικών διαύ-
λων, µε την απελευθέρωση των οµήρων και βεβαίως µε τη διεθνή
διάσκεψη για να µπορέσει να λυθεί το παλαιστινιακό στη λογική
των αποφάσεων του Συµβουλίου Ασφαλείας του Οργανισµού
Ηνωµένων Εθνών για τα δύο κράτη στα όρια του 1967 και µε
πρωτεύουσα της Παλαιστίνης την Ανατολική Ιερουσαλήµ.

Τις ίδιες αρχές εφαρµόσαµε ακριβώς και στο επίπεδο της Ου-
κρανίας. Στην Ουκρανία είναι σηµαντικό το γεγονός ότι σταθή-
καµε εξαρχής µε την πλευρά εκείνη η οποία ήταν απέναντι στον
αναθεωρητισµό και απέναντι στην επιθετικότητα. Και συστηµα-
τικά τόσο ως χώρα όσο και στο πλαίσιο των διεθνών οργανισµών
στους οποίους συµµετέχουµε, εµείς τηρούµε αυτή την στάση.
Και βεβαίως χαιρετίζουµε την απόφαση του Ευρωπαϊκού Συµ-
βουλίου την εβδοµάδα αυτή, η Ουκρανία να ξεκινήσει τις δια-
πραγµατεύσεις για την ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Ο
δρόµος ο ευρωπαϊκός όπως και για τη Μολδαβία περνάει µέσα
από την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Το ίδιο ισχύει και για τα δυτικά Βαλκάνια. Στην περίπτωση των
δυτικών Βαλκάνιων η Ελλάδα ήταν εκείνη η οποία ήταν η επι-
σπεύδουσα είκοσι χρόνια πριν στη Θεσσαλονίκη και εξακολουθεί
να έχει έναν ηγετικό ρόλο. Υπό αυτή την εκδοχή είναι σηµαντικό
να µπορέσουµε να δώσουµε την πολιτική κατεύθυνση για ασφά-
λεια, ευηµερία και κυρίως προοπτική στους λαούς των δυτικών
Βαλκανίων για να ενταχθούν στην ευρωπαϊκή οικογένεια µε βάση
τις αρχές και τις αξίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Ειδικά για το ζήτηµα της Αλβανίας για την οποία το ζήτηµα του
Φρέντι Μπελέρη εξακολουθεί να αποτελεί ένα εµπόδιο στην ευ-
ρωπαϊκή πορεία, θα ήθελα να τονίσω ότι δεν πρόκειται για ένα
διµερές ζήτηµα, αλλά πρόκειται για ένα ζήτηµα το οποίο ανάγε-
ται στο κράτος δικαίου, στην προστασία των πολιτικών δικαιω-
µάτων και στην διεθνή προστασία των µειονοτήτων. Και σε κάθε
περίπτωση αυτό το οποίο ισχύει είναι ότι η ευρωπαϊκή πορεία
της Αλβανίας περνάει µέσα από την ανάληψη καθηκόντων του
Φρέντι Μπελέρη, έτσι ώστε να υλοποιηθεί το ευρωπαϊκό κεκτη-
µένο αλλά παράλληλα να υλοποιηθεί και η πολιτική βούληση των
πολιτών της Χειµάρρας.

Στο πλαίσιο αρχών της εξωτερικής πολιτικής εξακολουθούµε
να στηρίζουµε ως θεµελιώδη αρχή µας την επίλυση του κυπρια-
κού ζητήµατος στη βάση των αποφάσεων του Συµβουλίου Ασφα-
λείας. Ήταν η πρώτη επίσκεψη που πραγµατοποίησα. Είµαστε
σε απόλυτη συνέργεια µε την κυπριακή Κυβέρνηση. Θεωρούµε
ότι πρέπει να επανεκκινήσει ο άµεσος διάλογος, ιδίως από εκεί
από όπου σταµάτησε και βεβαίως να υπάρχει λύση η οποία θα
στηρίζεται στις αποφάσεις του Συµβουλίου Ασφαλείας. Η Κύ-
προς αποτελεί µια θεµελιώδη πάντα για την εξωτερική πολιτική
µας αξία.

Για την Τουρκία θα έχω την ευκαιρία να τα πω αναλυτικώς.
Έχουµε ήδη προγραµµατίσει την ερχόµενη εβδοµάδα συζητήσεις
στο πλαίσιο της Επιτροπής Άµυνας και Εξωτερικών, όπου θα
έχουµε την ευκαιρία να αναλύσουµε τόσο τα σχετικά µε το Ανώ-
τατο Συµβούλιο Συνεργασίας όσο και γενικότερα για τις ελληνο-
τουρκικές σχέσεις. Εκείνο το οποίο θέλω να τονίσω είναι ότι η δική
µας θέση είναι ότι θα πρέπει να υπάρχει στην πραγµατικότητα µια
καλή σχέση γειτονίας µε την Τουρκία όπως και µε όλους τους γεί-
τονες, µία σχέση η οποία θα στηρίζεται στο Διεθνές Δίκαιο. Είναι
προφανές ότι στη συζήτηση αυτή υπάρχουν συγκεκριµένες πα-
ράµετροι οι οποίες είναι απαράβατες. Ζητήµατα κυριαρχίας δεν
εντάσσονται µέσα στον διάλογο µε την Τουρκία. 

Και βεβαίως το πιο σηµαντικό είναι ότι θα πρέπει να αποτυπώ-
νεται διαρκώς η ειλικρίνεια και των δυο µερών, έτσι ώστε να µπο-
ρέσουµε βήµα-βήµα στα ζητήµατα αυτά. Νοµίζω είναι κοινή
παραδοχή ότι θα πρέπει να προχωρήσουµε µε νηνεµία, να διαιω-
νίσουµε το κλίµα ησυχίας το οποίο επικρατεί στην γειτονιά µας
χωρίς αεροµαχίες και χωρίς επιθετική ρητορική.

Η δε ιστορική, κατά την άποψή µου, διακήρυξη φιλίας και
καλής γειτονίας που υπογράφηκε στην Αθήνα κατά τη διάρκεια
του Ανώτατου Συµβουλίου, ακριβώς σηµατοδοτεί τη νέα εποχή
στην οποία µεταβαίνουν οι σχέσεις µεταξύ Ελλάδας και Τουρ-

κίας, όπως βεβαίως και οι δεκαπέντε συµφωνίες, µνηµόνια και
κοινές δηλώσεις που υπογράφησαν. Βήµα-βήµα θα προχωρή-
σουµε στη σχέση µας µε τη γείτονα.

Θα ήθελα για πολύ λίγο να αναφερθώ στους πυλώνες της εξω-
τερικής µας πολιτικής, ξεκινώντας από το ζήτηµα της οικονοµι-
κής διπλωµατίας και της εξωστρέφειας.

Υπό την προϊστασία του Υφυπουργού του κ. Φραγκογιάννη
έχουµε κάνει πολύ σηµαντικά βήµατα στο κοµµάτι της προώθη-
σης των εµπορικών συµφερόντων των ελληνικών επιχειρήσεων
στο εξωτερικό, όπως βεβαίως και της παρουσίας των ελληνικών
προϊόντων στις διεθνείς αγορές. Θα ήθελα να επισηµάνω ότι οι
ελληνικές εξαγωγές πλέον έχουν φτάσει στο µέσο όρο της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, γεγονός το οποίο καταδεικνύει την ανθεκτι-
κότητα, αλλά και την ανταγωνιστικότητα πλέον της ελληνικής
οικονοµίας.

Σε ό,τι δε αφορά τις ξένες άµεσες επενδύσεις, όλοι αντιλαµ-
βανόµαστε το πόσο σηµαντικό είναι να έχουν αυξηθεί ήδη κατά
50% το 2022, σε σχέση µε το προηγούµενο έτος, οι άµεσες ξένες
επενδύσεις και κατά 80%, σε σχέση µε την προ COVID εποχή,
φτάνοντας σε ιστορικά υψηλά. Και βεβαίως εκτιµούµε ότι το
2023 θα κλείσουµε έξι φορές πάνω από τον ευρωπαϊκό µέσο
όρο, µε πολύ µεγαλύτερη ροή και δυναµική όσο ανακτούµε τα
κεκτηµένα µας, την επενδυτική βαθµίδα, η οποία µας ήρθε το τε-
λευταίο διάστηµα και βεβαίως τους πόρους του Ταµείου Ανάκαµ-
ψης και Ανθεκτικότητας.

Ειδικότερα σε σχέση µε την οικονοµική µας διπλωµατία, θα
ήθελα να επισηµάνω ότι το επόµενο διάστηµα είναι ιδιαίτερα κρί-
σιµο. Οι προτεραιότητές µας είναι πάντοτε:

Η εξωστρέφεια, σε ό,τι αφορά τις µεγάλες χώρες και τις µε-
γάλες αγορές. Ήδη έχουµε αναπτύξει ένα συγκεκριµένο σχέδιο
σε σχέση µε την Ινδία και τον οικονοµικό διάδροµο Ινδίας-Μέσης
Ανατολής-Ευρώπης, ο οποίος θα περάσει µέσα από την Ελλάδα.

Ο πέµπτος γύρος στρατηγικού διαλόγου µε τις Ηνωµένες Πο-
λιτείες, ο οποίος θα γίνει τους πρώτους µήνες του νέου έτους.

Ενόσω ιδιαίτερη σηµασία –θα ήθελα να τονίσω- αποτελεί το
ζήτηµα της ενεργειακής πολιτικής της χώρας. Η Ελλάδα τα τε-
λευταία χρόνια έχει αναχθεί σε γνήσιο ενεργειακό κόµβο. Θωρα-
κίζουµε την ενεργειακή µας ασφάλεια µε την απεξάρτηση από
το φυσικό αέριο µετά τον πόλεµο στην Ουκρανία, αλλά ταυτό-
χρονα βοηθώντας και τους γείτονές µας τόσο σε ό,τι αφορά το
κοµµάτι του φυσικού αερίου όσο και το κοµµάτι του ηλεκτρι-
σµού. Έχουµε καταφέρει την απεξάρτηση µέσω του ΤΑΠ και του
Αζερµπαϊτζάν.

Στο φυσικό αέριο βοηθήσαµε ουσιωδώς τη Βουλγαρία, όταν
έκλεισε ο διακόπτης από τη Ρωσία. Εγκαινιάσαµε τον αγωγό IGB.
Στέλνουµε αέριο στη Μολδαβία. Βεβαίως, έχουµε τον FSRU στην
Αλεξανδρούπολη και περιµένουµε και νέους τέτοιους αγωγούς.
Χτίζουµε αγωγό προς τη Βόρεια Μακεδονία. Επεκτείνουµε τους
αγωγούς TAP και IGB, ενώ –από την άλλη πλευρά- στον ηλεκτρι-
σµό έχουµε νέα διασύνδεση µε τη Βουλγαρία και εξετάζουµε
επέκταση της γραµµής µε Ιταλία και νέα γραµµή µε την Τουρκία.
Αλλάζουµε τον ενεργειακό χάρτη της περιοχής µε την Ελλάδα
στο επίκεντρο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, αν µου επιτρέπετε να έχω δύο λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Σας ευ-

χαριστώ.
Σε ό,τι αφορά τη δηµόσια διπλωµατία και τη διασπορά, υπό

την ηγεσία του Υφυπουργού του κ. Κώτσηρα, θα ήθελα να επι-
σηµάνω πως ειδικά σε ό,τι αφορά τον απόδηµο ελληνισµό
έχουµε πλέον την ειδική ενότητα gov.gr, τα ψηφιακά εργαλεία
που επιτρέπουν στον Ελληνισµό της Διασποράς να έρθει όσο το
δυνατόν πιο κοντά στη µητροπολιτική Ελλάδα και βεβαίως το
έργο του ψηφιακού µετασχηµατισµού διαδικασιών προξενικών
υπηρεσιών. Πλέον όλες, όλες, οι υπηρεσίες ψηφιακής παροχής
προξενικών υπηρεσιών θα γίνονται κατά βάσιν ψηφιακά. Είµαστε
ήδη στη φάση των δοκιµών, λειτουργεί δοκιµαστικά και βεβαίως
από τις αρχές του επόµενου έτους θα λειτουργήσει και σε τα-
κτική βάση.
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Στο, δε, Υπουργικό Συµβούλιο, το επόµενο, θα εισηγηθούµε
το στρατηγικό σχέδιο για τον απόδηµο ελληνισµό, ένα σχέδιο
2024-2027, το οποίο θα στηρίζεται στους δεσµούς της ελληνικής
διασποράς, µε κύρια χαρακτηριστικά την ελληνική γλώσσα, την
προσέλκυση των νέων οµογενών, την καταπολέµηση του brain
drain, τη βελτίωση των υπηρεσιών και ταυτόχρονα την εφαρµογή
ενός στρατηγικού σχεδίου για τη δηµόσια διπλωµατία. 

Θα ήθελα για ένα λεπτό να επισηµάνω το σηµαντικό ζήτηµα
της εξωστρέφειας και της παρουσίας της Ελλάδας στους διε-
θνείς οργανισµούς. Ήδη η αιχµή του δόρατος είναι η υποψηφιό-
τητά µας για µη µόνιµο µέλος του Συµβουλίου Ασφαλείας των
Ηνωµένων Εθνών το 2025 - 2026. Με πολύ συστηµατική προσπά-
θεια που έχει γίνει τα τελευταία χρόνια, αυτή τη στιγµή µπορούµε
να πούµε ότι έχουµε εξασφαλίσει τον αναγκαίο αριθµό για να
εκλεγούµε και προσπαθούµε όσο το δυνατόν περισσότερο να δι-
ευρύνουµε αυτή τη βάση υποστήριξης.

Σηµαντική είναι η υποψηφιότητά µας για το Συµβούλιο Ανθρω-
πίνων Δικαιωµάτων 2028 - 2030. Καταλαβαίνουµε όλοι τη σηµα-
σία αυτού του Συµβουλίου και θα είναι η πρώτη φορά που η
Ελλάδα θα συµµετέχει, όπως επίσης και η υποψηφιότητά µας για
την Προεδρία της Γενικής Συνέλευσης του ΟΗΕ το 2035.

Να πω δε ότι η Ελλάδα έχει πετύχει το 100% των στόχων που
θέσαµε για τους διεθνείς οργανισµούς. Έτσι, πριν από µόλις µία
εβδοµάδα, µε τη συνέργεια µε το Υπουργείο Ναυτιλίας, η Ελ-
λάδα εξελέγη πρώτη στην Κατηγορία Α’ στον Διεθνή Ναυτιλιακό
Οργανισµό, στον ΙΜΟ, ενώ είχαµε τον περασµένο Νοέµβριο του
2023 την εκλογή, την οµόφωνη εκλογή της Ελλάδας στην Επι-
τροπή της UNESCO για την επιστροφή των πολιτιστικών αγαθών
και όλοι αντιλαµβανόµαστε τη σηµασία της επιτροπής αυτής,
ενόσω βεβαίως το 2024, τον Απρίλιο, θα οργανώσουµε και το
«Our Oceans Conference», το οποίο έχει ιδιαίτερα µεγάλη σηµα-
σία για την κλιµατική αλλαγή και τη βιοποικιλότητα ιδίως στο κοµ-
µάτι των νερών.

Ταυτόχρονα, προσπαθούµε να ενισχύσουµε και το Υπουργείο
Εξωτερικών, σε ό,τι αφορά τις υποδοµές. Ήδη έχουµε προσα-
νατολισµό προς την ενεργειακή αναβάθµιση των κτηρίων στο
πλαίσιο του προγράµµατος «ΗΛΕΚΤΡΑ», ηλεκτρικές ηλεκτρονι-
κές υποδοµές της κεντρικής υπηρεσίας µε χίλια νέα είδη τεχνο-
λογίας, αναβάθµιση της ηλεκτρονικής αλληλογραφίας µέσω των
πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης και βεβαίως την ψηφιοποίηση
του ιστορικού και διπλωµατικού αρχείου.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα µου επιτρέψετε να κλείσω µε
µια προσωπική τοποθέτηση. Η άσκηση εξωτερικής πολιτικής δεν
µπορεί, κατά την άποψή µου, να στηρίζεται σε διαίσθηση ούτε
σε µια πολιτική πλειοδοσία ούτε σε υπεραπλουστευµένους βερµ-
παλισµούς. Η άσκηση εξωτερικής πολιτικής προϋποθέτει βαθιά
γνώση της ιστορίας των θεσµών και των διεθνών σχέσεων.

Εγώ ιδίως πριν έρθω στην πολιτική και πριν αναλάβω την τιµη-
τική θέση του Υπουργού Εξωτερικών της Ελλάδας, δίδαξα στο
πανεπιστήµιο για σχεδόν είκοσι χρόνια τη Διεθνή Ιστορία Πολιτι-
κών και Συνταγµατικών Θεσµών και εντούτοις δεν µπορώ να πω
ποτέ ότι αισθάνοµαι ασφαλής για ό,τι συµβαίνει στον κόσµο. Στη-
ρίζοµαι κατ’ εξοχήν στο εξαίρετο προσωπικό του Υπουργείου
Εξωτερικών και στη µελέτη την οποία καθηµερινά κάνω για να
µπορέσω να αντεπεξέλθω στα καθήκοντά µου.

Η ιστορία θα µας κρίνει όλους και θα µας κρίνει επί τη βάσει
της φρόνησης και της γενναιότητας την οποία θα επιδείξουµε.
Όµως, η γενναιότητα δεν είναι να λες τα ευχάριστα, αλλά είναι
να πράττεις τα ωφέλιµα για τη χώρα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε
τον κύριο Υπουργό.

Προς ενηµέρωσή σας, έχουν ζητήσει τον λόγο για παρεµβά-
σεις ο κ. Μάντζος, ο κ. Καραθανασόπουλος, ο κ. Δηµητριάδης,
ο κ. Καζαµίας.

Στη συνέχεια βέβαια θα απαντήσει ο κ. Γεραπετρίτης και ακο-
λούθως θα πάρει τον λόγο ο κ. Νατσιός για την οµιλία του. Μετά
τον κ. Νατσιό θα έχουµε τις πρωτολογίες των Κοινοβουλευτικών
Εκπροσώπων.

Παρακαλώ, κύριε Μάντζο. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πράγµατι η ιστορία µας κρίνει όλους. Όλους,

και εσάς κι εµάς και όλους θα µας κρίνει και έτσι είναι. Σας ευ-
χαριστούµε που προκαλέσατε την συνεδρίαση της αρµόδιας επι-
τροπής, ώστε να µας ενηµερώσετε σε σχέση µε την εξέλιξη των
ελληνοτουρκικών σχέσεων µε αφορµή και το Ανώτατο Συµβούλιο
Συνεργασίας και τη συνάντηση του κ. Μητσοτάκη µε τον κ. Ερν-
τογάν. Θα περιµένουµε µε πολύ ενδιαφέρον αυτή την ενηµέ-
ρωση.

Προς το παρόν και για σήµερα, θα αρκεστούµε να επαναλά-
βουµε την πάγια αρχή του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής ότι είναι
αναγκαίο να υπάρχουν ανοικτοί δίαυλοι επικοινωνίας Αθηνών -
Άγκυρας. Είναι αναγκαίο να υπάρχει ένας διάλογος, ο οποίος βε-
βαίως –είµαι βέβαιος ότι θα συµφωνήσετε- θα κριθεί αν είναι ει-
λικρινής και παραγωγικός στο επίπεδο της ιστορικής διαχρονίας,
ένας διάλογος ο οποίος οφείλει να διέπεται από ορισµένες πα-
ραµέτρους: το σεβασµό του Διεθνούς Δικαίου και την οριστική
εγκατάλειψη του αναθεωρητισµού και της επιθετικής ρητορικής,
κυρίως από την πλευρά της Άγκυρας.

Και το λέµε αυτό εκπροσωπώντας ένα κόµµα, το οποίο έχει
ιστορικές παρακαταθήκες βαθιές και το 1999 µε τη Σύνοδο Κο-
ρυφής του Ελσίνκι και µε το άνοιγµα των διερευνητικών επαφών
και µε την πολιτική της οριοθέτησης της αποκλειστικής οικονο-
µικής ζώνης και της υφαλοκρηπίδας σε Αιγαίο και Ανατολική Με-
σόγειο ως της µόνης προς διευθέτηση διαφοράς µε την Τουρκία,
απόδειξη έµπρακτη ότι ένας διαρθρωµένος διάλογος αρχών
µπορεί να οδηγήσει σε αποτελέσµατα.

Θα θέλαµε, όµως, σήµερα να µας ενηµερώσετε µε αφορµή την
παρουσία σας εδώ. Διαβάσαµε µε ενδιαφέρον τη συµφωνία φι-
λίας, τη διακήρυξη φιλίας των δύο χωρών, τη διακήρυξη των
Αθηνών. Σε κάποιο σηµείο αναφέρει ορθώς ότι οι δύο χώρες
οφείλουν να αφίστανται από δηλώσεις και αιτιάσεις που ενδεχο-
µένως θέσουν σε αµφισβήτηση τη βελτίωση των µεταξύ µας σχέ-
σεων. Αναρωτιόµαστε αν αυτή η δήλωση και η ρήτρα
καταλαµβάνει και τις αιτιάσεις τις οποίες έχουµε κατά καιρούς
ακούσει -και πολύ πρόσφατα- για την αποστρατιωτικοποίηση των
νησιών. Αν καταλαµβάνει και τις ΝΟΤΑΜ που κατά καιρούς έχουν
εκδοθεί αµφισβητώντας την εθνική κυριαρχία. Η τελευταία µόλις
στις 30 Οκτωβρίου 2023 στη βραχονησίδα Ζουράφα. Πώς θα αν-
τιδράσουµε σε αυτές τις µέλλουσες ενέργειες -εάν και εφόσον
αυτές συµβούν- που παραβιάζουν τη διακήρυξη των Αθηνών; Θα
έχουν ρόλο οι οργανισµοί και οι συµµαχίες στις οποίες µετέχουν
και οι δύο χώρες; Καταλαµβάνει αυτή η δήλωση την πρακτική
των Τούρκων αλιέων στα Δωδεκάνησα, οι οποίοι πολλές φορές
συνοδεία τουρκικών ακταιωρών απειλούν τα ελληνικά αλιευτικά
σκάφη και τα εκδιώκουν από τα ελληνικά χωρικά ύδατα;

Είναι στις προθέσεις της Κυβέρνησης να ενεργοποιήσει τον
κανονισµό της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τον αποκλεισµό από την
ευρωπαϊκή αγορά των τουρκικών αλιευτικών προϊόντων που προ-
έρχονται από την παράνοµη αλιεία στα ελληνικά χωρικά ύδατα;
Και ασφαλώς, κύριε Υπουργέ, καταλαµβάνει αυτή η ρήτρα τις
δηλώσεις και τις αιτιάσεις της Τουρκίας όσον αφορά στην Κύπρο
και το κυπριακό ζήτηµα; Θυµόµαστε τις δηλώσεις Ερντογάν από
τα κατεχόµενα µόλις προ λίγων µηνών. Γενικώς ποια είναι η θέση
του Κυπριακού ζητήµατος στις επαφές της ελληνικής Κυβέρνη-
σης µε την τουρκική; Αναγνωρίζουµε ότι πρόκειται για ένα διε-
θνές πρόβληµα παράνοµης στρατιωτικής εισβολής και
παράνοµης στρατιωτικής κατοχής σηµαντικού τµήµατος του νη-
σιού, όµως, για λόγους εθνικούς, ιστορικούς το ζήτηµα αυτό είχε
πάντοτε κυρίαρχη κεντρική θέση στις ελληνοτουρκικές συζητή-
σεις µε δική µας πρωτοβουλία. Είναι έτσι τώρα; Συζητείται το ζή-
τηµα αυτό µε την Τουρκία; Ποια είναι η εικόνα της όποιας
προόδου υπάρχει επί τη βάσει των ψηφισµάτων του ΟΗΕ; Υπάρ-
χει χώρος για διαµεσολάβηση της Ευρωπαϊκής Ένωσης; Ποια
είναι η αντίδραση στην απόπειρα δηµιουργίας τετελεσµένων από
την Τουρκία στα Βαρώσια, στην Πύλα και αλλού;

Κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέψετε µια αναφορά στο δράµα
της Γάζας. Καλωσορίζουµε, κύριε Υπουργέ, την ελληνική Κυβέρ-
νηση έστω µε καθυστέρηση σε µια πολιτική αρχών που δεν θέτει
όρους στον ανθρωπισµό και ασφαλώς αναφέροµαι στην υπερ-
ψήφιση του νέου ψηφίσµατος της γενικής συνέλευσης του ΟΗΕ
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για την ανθρωπιστική εκεχειρία. Στις 28 Οκτωβρίου η χώρα µας
δυστυχώς απείχε από ανάλογο ψήφισµα στο οποίο αντιθέτως µε
όσα γράφονται και στα κοινωνικά δίκτυα και στα µέσα µαζικής
ενηµέρωσης περιεχόταν ρητή αναφορά στην ανάγκη επιστρο-
φής των οµήρων πανοµοιότυπη σχεδόν µε αυτή που ψηφίσαµε
προχθές. Έκτοτε συµµετείχατε ορθά ως Κυβέρνηση στις προ-
σπάθειες για ανθρωπιστικά διαλείµµατα στις προσπάθειες για
αποστολή ανθρωπιστικής βοήθειας. Πήγατε εσείς ο ίδιος ορθώς
στη Ραµάλα. Θα έπρεπε να το έχει κάνει ο κύριος Πρωθυπουρ-
γός στον κρίσιµο χρόνο, όπως έπραξε για παράδειγµα ο Γάλλος
Πρόεδρος. Φρονούµε και επιµένουµε ότι έπρεπε εξαρχής να
ακολουθηθεί µία πολιτική όχι εξισορρόπησης, όπως εσφαλµένως
γράφεται, αλλά πολιτική πραγµατικών και ανεπιφυλάκτων αρχών
υπέρ των αµάχων και κατά της τροµοκρατίας.

Καταδικάζουµε τη Χαµάς και την τροµοκρατία, αλλά οφεί-
λουµε ως χώρα να διατηρήσουµε, να διατρανώσουµε και να απο-
δεικνύουµε σε κάθε περίπτωση τη σαφή θέση µας υπέρ της
άµεσης λύσης των δύο κρατών στην περιοχή που θα εξασφαλί-
σει και το κράτος του Ισραήλ αλλά και την ασφάλεια της Παλαι-
στίνης µε το δικό του κράτος, χωρίς αδιαλλαξία, χωρίς
εποικισµούς, χωρίς ισοπέδωση της Γάζας, για να τελειώσει επι-
τέλους αυτή η κρίση των πολλών δεκαετιών. Θα ήθελα, λοιπόν,
ένα σχόλιό σας. Σε τι οφείλεται αυτή η εξέλιξη της στάσης της
Κυβέρνησης στην τραγωδία της Γάζας; Επαναλαµβάνω ότι θα
περιµένω µε ενδιαφέρον την ενηµέρωση της επιτροπής.

Θα ήθελα να κλείσω µε µια διαβεβαίωση. Το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής δεσµεύεται από τις ιστορικές του παρακαταθήκες που
επιτάσσουν µία πολιτική αρχών χωρίς επιφυλάξεις προς υπερά-
σπιση των εθνικών µας συµφερόντων µε οδηγό τον πατριωτισµό
όχι των εύκολων λόγων αλλά των υπεύθυνων πράξεων.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Καραθανασόπουλος. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, µιλήσατε στην εισαγωγή της οµιλίας σας για

πολλαπλές κρίσεις. Όµως αυτές οι κρίσεις έχουν ονοµατεπώ-
νυµο. Είναι οι κρίσεις του συστήµατος οι οποίες οξύνονται και
επιταχύνονται από τους ιµπεριαλιστικούς ανταγωνισµούς και τις
ιµπεριαλιστικές συγκρούσεις. Η Ελλάδα όλο και περισσότερο εµ-
πλέκεται µε τους αµερικανονατοϊκούς σχεδιασµούς. Μετατρέπε-
ται σε προκεχωρηµένο φυλάκιο και όχι µόνο στα ζητήµατα που
αφορούν τις στρατιωτικές επεµβάσεις και το στρατιωτικό σκέλος
αλλά και τα ενεργειακά δίκτυα και τα µεταφορικά δίκτυα και τις
διεθνείς εµπορικές αλυσίδες. Από αυτή την άποψη προσπαθείτε
αφ’ ενός µεν να τροµοκρατήσετε τον λαό και να καλλιεργήσετε
κι έναν εφησυχασµό. Η υποταγή, όµως, είναι κακός σύµβουλος
και εµείς καλούµε τον λαό σε ανατροπή αυτής της κατάστασης.

Ας έρθουµε όµως στα συγκεκριµένα τρία ζητήµατα που θέλω
να σας θέσω. Πρώτο ζήτηµα. Στη Σύνοδο Κορυφής του ΝΑΤΟ
φέτος το καλοκαίρι αποφασίστηκε ανάµεσα στα άλλα και ο οδι-
κός χάρτης στην περιοχή µας ανάµεσα στην Ελλάδα και στην
Τουρκία που αυτός έχει δύο συστατικά σηµεία: πρώτον, η ενί-
σχυση και ισχυροποίηση ακόµη περισσότερο του νοτιοανατολι-
κού σκέλους του ΝΑΤΟ και δεύτερον η προώθηση της
συνδιαχείρισης στο Αιγαίο και στην Ανατολική Μεσόγειο που
είναι σε βάρος των κυριαρχικών δικαιωµάτων της χώρας µας.
Αυτό είναι το αµερικανικό, νατοϊκό και ευρωπαϊκό σχέδιο. Σε
αυτό το πλαίσιο έγινε και η συνάντηση κορυφής Μητσοτάκη και
Ερντογάν πρόσφατα µαζί µε τις εµπορικές συµφωνίες που συ-
νάφθηκαν.

Η ερώτηση είναι η εξής, κύριε Υπουργέ, εφόσον δροµολογείτε
αυτό το σχέδιο. Ο κ. Μητσοτάκης τόνισε ότι υπάρχει µία διαφορά
ανάµεσα στην Ελλάδα και στην Τουρκία που µπορεί να λυθεί µε
διεθνείς διαδικασίες. Το ερώτηµα είναι το εξής. Υπάρχουν και
άλλες διαφορές; Κι αν υπάρχουν και άλλες διαφορές πώς θα λυ-
θούν µε την Τουρκία; Μέσα σε αυτό το πλαίσιο των µυστικών δια-
πραγµατεύσεων και µε την αιγίδα των Αµερικανών και του ΝΑΤΟ;

Δεύτερον, το τελευταίο διάστηµα παρατηρείται µία αναβάθ-
µιση µετά τα επεισόδια στη νεκρή ζώνη του τουρκικού ψευδο-
κράτους αλλά και της παρέµβασης της Τουρκίας στα εσωτερικά
ζητήµατα του νησιού ακόµη περισσότερο. Η Κυβέρνηση πώς
σκέφτεται να αντιµετωπίσει αυτή τη νέα κατάσταση που διαµορ-
φώνει νέα τετελεσµένα γεγονότα;

Τρίτο ζήτηµα. Στο πλαίσιο της αναβάθµισης της εµπλοκής της
χώρας µας σε αυτούς τους σχεδιασµούς συµµετέχει ενεργά η
Ελλάδα σε δυο ιµπεριαλιστικές επεµβάσεις. Η µία είναι στην Ου-
κρανία και η άλλη είναι στη σφαγή των Παλαιστινίων από το κρά-
τος τροµοκράτη στο όνοµα του ότι το κράτος-τροµοκράτης, το
κράτος-κατακτητής έχει δικαίωµα στην αυτοάµυνα ενώ ο λαός
της Παλαιστίνης δεν έχει δικαίωµα στην πάλη ενάντια στον κα-
τακτητή για να διαµορφώσει τις συνθήκες ενός δικού του ανε-
ξάρτητου κράτους. Η Ελλάδα συµµετέχει ενεργά. Πήρε ανοιχτά
τη θέση του Ισραήλ απέναντι σε αυτή τη σύγκρουση µαζί µε τους
υπόλοιπους Αµερικανούς, νατοϊκούς και ευρωπαίους.

Αυτή τη στιγµή έχουµε στην περιοχή δεκαεννέα χιλιάδες νε-
κρούς Παλαιστινίους. Το 80% είναι γυναικόπαιδα, κύριε Υπουργέ.
Πρώτον, τα συγκεκριµένα µέτρα της Κυβέρνησης για να σταµα-
τήσει άµεσα αυτός ο πόλεµος, αυτή η σφαγή. Και δεύτερον, αν
θα προχωρήσει η δική σας Κυβέρνηση -γιατί τα ευχολόγια είναι
καλά- στην υλοποίηση της οµόφωνης απόφασης του 2015 της
Βουλής για αναγνώριση παλαιστινιακού κράτους στα σύνορα του
1967 και µε πρωτεύουσα την Ανατολική Ιερουσαλήµ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ο κ.
Στίγκας, ο Πρόεδρος των Σπαρτιατών, για την παρέµβασή του.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, είπατε προηγουµένως ότι σχετικά µε το θέµα
του Μπελέρη υπάρχει πρόβληµα σοβαρό µε την Αλβανία –και βε-
βαίως υπάρχει-, αλλά αυτό διακόπτει την ευρωπαϊκή πορεία της
Αλβανίας. Αυτό µου θυµίζει πραγµατικά και διαχρονικά όλες τις
ελληνικές κυβερνήσεις που ό,τι και να έκανε η Τουρκία έναντι
ηµών πάντα το πρώτο που άκουγα ήταν «συγκρατηµένη αισιοδο-
ξία», «αυτό ανακόπτει την ευρωπαϊκή προοπτική της Τουρκίας»
και όλα τα σχετικά. Γιατί δεν πιέζετε περισσότερο; Είναι κάτι πε-
ρισσότερο από έξι µήνες αυτός ο άνθρωπος φυλακισµένος εκεί
µέσα. Η ελληνική Κυβέρνηση θα έπρεπε να έχει µια πιο σοβαρή
ατζέντα και να πιέζει περισσότερο την Αλβανία όσον αφορά την
παράνοµη φυλάκιση του Μπελέρη.

Αλλά δεν είναι µόνο η φυλάκιση αυτού του ανθρώπου. Η ελ-
ληνική µειονότητα στην Αλβανία έχει δικαιώµατα που κατά κόρον
τα παραβιάζουν οι Αλβανοί. Γι’ αυτά γιατί δεν µιλάει κανένας;
Καµµία ελληνική κυβέρνηση δεν έχει πάρει θέση γι’ αυτούς τους
δυστυχισµένους ανθρώπους που τους έχουµε εγκαταλείψει. 

Είναι γενικότερο το θέµα, δεν είναι µόνο του Μπελέρη, αλλά
θα έπρεπε η κυβέρνηση, και συγκεκριµένα η δική σας Κυβέρ-
νηση, να λαµβάνει πιο σκληρά µέτρα έναντι της Αλβανίας. Γιατί
αυτά τα µέτρα, που λέτε εσείς τώρα για την ευρωπαϊκή πορεία,
είναι χάδι. 

Να περάσουµε λίγο στο θέµα των ελληνοτουρκικών. Δεχθή-
καµε εδώ τον σουλτάνο, αλλά όπως το γνωρίζαµε και από πριν,
η Ελλάδα δεν αποκόµισε τίποτα. Η Ελλάδα έδωσε. Μέσα σε αυτό
το µνηµόνιο, τέλος πάντως, διακήρυξη –πείτε το όπως θέλετε-
που υπογράφηκε, γράψατε ότι υπάρχει ειλικρίνεια έναντι των
δύο µερών και άλλα πολλά. Η Τουρκία έχει κερδίσει, όπως κέρ-
δισε και τη βίζα. 

Και σε κατ’ ιδίαν συνάντηση που είχαµε σας ρώτησα και µου
είπατε ότι γίνεται αυτό για να έρθει τουρισµός από την Τουρκία.
Η Ελλάδα, κύριε Υπουργέ, είναι «µαγαζί γωνία». Δεν έχει καµµία
ανάγκη τον τουρισµό της Τουρκίας. Η Ελλάδα µπορεί να φέρει
τουρισµό από ολόκληρο τον πλανήτη. Δεν χρειαζόµαστε την
Τουρκία. Όσοι έρχονται από την Τουρκία, όπως και οι παράνοµοι
λαθροµετανάστες που έρχονται συνεχώς στην Ελλάδα, δηµιουρ-
γούν προβλήµατα και δεν ξέρουµε, επίσης, τι είναι ο καθένας.
Άρα αυτή η βίζα, δεν έπρεπε ποτέ να δοθεί για Τούρκους πολί-
τες. 

Επίσης, δεν ακούσαµε τον κ. Ερντογάν να αναιρεί το casus
belli. Αφού τα βρίσκουµε οι δύο πλευρές, έτσι όπως λέτε, θα
έπρεπε, τουλάχιστον, η ελληνική Κυβέρνηση να το απαιτήσει,
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γιατί οι Τούρκοι από µόνοι τους δεν µπορούν να κάνουν τίποτα. 
Επιπλέον, ήθελα να πω ότι δεν µίλησαν καθόλου για τη Συν-

θήκη της Λωζάνης, που συνεχώς την αναθεωρούν οι Τούρκοι.
Μέσα εκεί γράφει ότι τα ελληνικά αεροσκάφη δεν θα παρενο-
χλούν τα τουρκικά, δεν θα παρενοχλούν τα πλοία των Τούρκων,
να αποφεύγονται οι ελιγµοί µεταξύ των τουρκικών και ελληνικών
πλοίων και άλλα πολλά. 

Τι κερδίσαµε εµείς από όλο αυτό; Πότε η Ελλάδα ήταν προ-
κλητική έναντι της Τουρκίας; Το αντίθετο συνέβαινε, κύριε
Υπουργέ. Και όταν η φρεγάτα των Τούρκων προκάλεσε κάποια
προβλήµατα στο Αιγαίο, βρέθηκε ένας ηρωικός κυβερνήτης, ο
Ιωάννης Σαλιάρης, τους εµβόλισε και τους έστειλε για παλιοσί-
δερα. Έτσι είµαστε εµείς οι Έλληνες, αλλά δεν µπορούµε να
υποκύπτουµε συνεχώς στις ορέξεις της Τουρκίας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Δεν έγινε καµµία κουβέντα για την επέκταση των δώδεκα ναυ-
τικών µιλίων που δικαιούµαστε ως κράτος και βάσει του Διεθνούς
Δικαίου, ούτε είπατε τίποτα για τη χάραξη της ΑΟΖ. Τότε, πώς
υπάρχει καλή γειτονία µε την Τουρκία; Πώς µπορούµε να τα
βρούµε µε αυτούς; 

Σας είπα και στην κατ’ ιδίαν συνάντηση, πρώτα θα επεκτεί-
νουµε τα χωρικά µας ύδατα, θα χαράξουµε ΑΟΖ ως κράτος δι-
καίου και µετά µπορούµε να συζητήσουµε οτιδήποτε µε την
Τουρκία. 

Επίσης, ήθελα να ρωτήσω για τους δύο Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ
ή της Νέας Αριστεράς -δεν ξέρω από πού ήταν- µε ποια ιδιότητα
και µε τι σκοπό πήγαν στην τουρκική πρεσβεία να συναντήσουν
τον Ερντογάν; Αν έχω καταλάβει καλά, είναι Έλληνες πολίτες;
Είναι Έλληνες Βουλευτές; Τί πήγαν να δώσουν στον Ερντογάν;
Τα διαπιστευτήριά τους; Είναι ντροπή για Έλληνες Βουλευτές
να συµπεριφέρονται έτσι, κύριε Υπουργέ.

Στο σηµείο αυτό, βέβαια, θα ήθελα να πω ότι και η στάση που
κρατήσατε εσείς προσωπικά προς τον Ερντογάν ήταν απαράδε-
κτη για Έλληνα Υπουργό Εξωτερικών. Λυπάµαι που το λέω, αλλά
δυστυχώς έτσι είναι. Προσπάθησαν τα ελληνικά µέσα να κρύ-
ψουν αυτήν τη δυσάρεστη εικόνα, όµως τα τουρκικά µέσα την
έδειξαν. 

Εµείς οι Έλληνες, κύριε Υπουργέ, δεν προσκυνάµε κανέναν
και ειδικά Τούρκο. Οι Κολοκοτρωναίοι λέγανε: «Καβάλα πάν’
στην εκκλησιά, καβάλα προσκυνάνε, καβάλα παίρνουν τ’ αντί-
δωρο απ’ του παπά το χέρι». Οι Τούρκοι είναι υπό στους Έλληνες
και όχι το αντίθετο, κύριε Υπουργέ.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Λοιπόν, τον λόγο
έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας κ. Καζαµίας. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς θα
ήθελα να κάνω ένα σχόλιο για το Παλαιστινιακό και για την πρό-
σφατη ψηφοφορία που είχαµε στον Οργανισµό των Ηνωµένων
Εθνών. Καλωσορίζουµε την άφιξή σας, σιγά – σιγά, προς αυτό
που, εµείς στην Πλεύση Ελευθερίας, θεωρούµε ότι είναι η σωστή
πλευρά της ιστορίας. 

Είδαµε ότι τον Οκτώβριο η Κυβέρνηση είχε υιοθετήσει την πο-
λιτική του ότι «το Ισραήλ έχει δικαίωµα στην αυτοάµυνα». Μετά
τη µετρίασε µε το ότι «το Ισραήλ έχει δικαίωµα στην αυτοάµυνα,
στο πλαίσιο του Διεθνούς Δικαίου»  και τώρα ψήφισε ενάντια στο
Ισραήλ. Κάλλιο αργά παρά ποτέ. Ευχόµαστε να διατηρήσετε
αυτήν τη γραµµή, γιατί είναι η σωστή στάση. Να παραµείνετε συ-
νεπείς σε αυτήν τη στάση και στο µέλλον, διότι η σφαγή που συν-
τελείται στη Γάζα δεν έχει σταµατήσει -όπως γνωρίζετε- και η
καταστροφή είναι τεράστια. 

Θέλω τώρα να περάσω στο θέµα των ελληνοτουρκικών σχέ-
σεων και της πρόσφατης επίσκεψης του Τούρκου Προέδρου
στην Αθήνα. Δεν έχουµε συζήτηση τώρα επί της εξωτερικής πο-
λιτικής. Έχουµε συζήτηση επί του προϋπολογισµού και αυτά
είναι πολύπλοκα θέµατα, τα οποία δεν µπορούµε να αναπτύ-
ξουµε. Θα ήθελα να θίξω, όµως, ένα σηµείο µόνο. Είχα την ευ-
καιρία να σας θέσω αυτά τα ζητήµατα και σε επίκαιρες
ερωτήσεις και στη διάρκεια των εµφανίσεών σας στην αρµόδια

επιτροπή της Βουλής, αλλά το µόνο που θέλω να πω τώρα είναι
κάτι που µας ανησυχεί, στο πλαίσιο των ελληνοτουρκικών συνο-
µιλιών, τις οποίες υποστηρίζουµε στην Πλεύση Ελευθερίας από
την αρχή και θεωρούµε ότι είναι ένα σωστό πλαίσιο. Αυτό που
µας ανησυχεί είναι το γεγονός ότι διατηρείται το Κυπριακό ζή-
τηµα εκτός. 

Σήµερα, στην εφηµερίδα «ΤΑ ΝΕΑ», εµφανίζεται µια συνέν-
τευξή σας, την οποία διάβασα µε ενδιαφέρον. Εκεί, όµως, πρό-
σεξα πως σε συνέντευξη δύο σελίδων δεν υπάρχει ούτε µία
αναφορά στο Κυπριακό. Σήµερα, τώρα, στην οµιλία σας λίγο
πριν, αναφερθήκατε στο Κυπριακό και είπατε ότι είναι θεµελιώ-
δης αρχή µας να επανεκκινηθούν οι συνοµιλίες στο πλαίσιο του
ΟΗΕ. Είναι ευχάριστο να το ακούµε αυτό. Αλλά στο επίπεδο των
αρχών, δεν αρκεί για να προστατεύσουµε το Κυπριακό και το
πρόβληµα της Κύπρου. 

Φοβόµαστε ότι οι ελληνοτουρκικές συνοµιλίες µπορεί να πα-
γιδεύσουν την Ελλάδα σε ένα τούνελ, όπου το Κυπριακό να µένει
απ’ έξω και η τουρκική πλευρά να δροµολογεί στην πράξη, στο
έδαφος δηλαδή, τις δικές της λύσεις, που είναι λύσεις διχοτόµη-
σης, όπως είδαµε από πολλαπλές δηλώσεις του Τούρκου Προ-
έδρου και όπως είδαµε και από τη συµπεριφορά του στο θέµα
της Αµµοχώστου, όπου παραβίασε αλλεπάλληλα ψηφίσµατα του
ΟΗΕ ως προς το θέµα αυτό. 

Τέλος, θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να αναφερθώ σε ένα θέµα
που έχει πιο άµεση σχέση µε τον προϋπολογισµό. Τα κονδύλια
του Υπουργείου Εξωτερικών στον προϋπολογισµό είναι αυξη-
µένα. Και βλέπουµε ότι κάποια από αυτά έχουν δροµολογηθεί
στην πολιτιστική διπλωµατία. Η πολιτιστική διπλωµατία είναι ένα
πολύ σηµαντικό εργαλείο της εξωτερικής πολιτικής το οποίο, δυ-
στυχώς, η χώρα µας δεν εκµεταλλεύεται όσο πρέπει. Και γνωρί-
ζουµε, επίσης, ότι εσείς προσωπικά είχατε συµµετοχή στην
εθνική υπόθεση της διεκδίκησης των γλυπτών του Παρθενώνα.
Είχατε συνοµιλίες την περασµένη εβδοµάδα µε τον Πρόεδρο του
Βρετανικού Μουσείου για το θέµα αυτό. 

Θα θέλαµε να γνωρίζουµε πώς νοµίζετε ότι προχωρούν οι συ-
νοµιλίες, δεδοµένου ότι η ακύρωση της συνάντησης του Πρω-
θυπουργού Ρίσι Σούνακ µε τον Έλληνα Πρωθυπουργό έχει
δηµιουργήσει τη διάχυτη αίσθηση ότι η πολιτική της διαπραγµά-
τευσης που ακολουθεί η Κυβέρνηση έχει βρει τοίχο, ότι δεν προ-
χωρεί. Και εµείς, από την πλευρά της Πλεύσης Ελευθερίας,
πιστεύουµε ότι το Υπουργείο Εξωτερικών πρέπει να χρησιµοποι-
ήσει πιο ενεργά την πολιτιστική διπλωµατία και να ξεκινήσει µια
διεθνή εκστρατεία. Ο βασικός µας σύµµαχος στο θέµα των Γλυ-
πτών του Παρθενώνα είναι η βρετανική κοινή γνώµη. Και µόνο µε
την πολιτιστική διπλωµατία µπορεί αυτή να κινηθεί πιο σθεναρά
υπέρ της επιστροφής των γλυπτών στη χώρα µας. 

Γιατί δεν κινητοποιείται αυτό; Γιατί δεν ασχολείστε, επίσης πιο
ενεργά, µε άλλες επιλογές στρατηγικής ως προς το θέµα των
γλυπτών, όπως είναι η ανακίνηση του ζητήµατος σε διεθνείς ορ-
γανισµούς, αλλά επίσης και η σύσταση µιας διακοµµατικής επι-
τροπής της Βουλής -όπως προτείνει η Πλεύση Ελευθερίας- στο
πρότυπο της Διακοµµατικής Επιτροπής για τη Διεκδίκηση των
Γερµανικών Οφειλών, ούτως ώστε να υπάρχει πιο ευρεία στήριξη
σε εθνικό επίπεδο των πρωτοβουλιών της Κυβέρνησης όταν αν-
τιµετωπίζει τη βρετανική πλευρά; 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, ο

λόγος σε εσάς για να δώσετε απαντήσεις -όσο το δυνατόν- στα
ζητήµατα που ετέθησαν. Θα παρακαλέσω να είστε σύντοµος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Ευχα-
ριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Είναι πολλά τα θέµατα τα οποία ετέθησαν. Θα ήθελα, κατ’
αρχάς, να ευχαριστήσω θερµά όλους τους Βουλευτές που το-
ποθετήθηκαν και µου έκαναν τις ερωτήσεις αυτές, δίνοντάς µου
την ευκαιρία να τοποθετηθώ για τα ζητήµατα. 

Είναι προφανές ότι επειδή θα έχουµε µια εκτενή και –νοµίζω-
παραγωγική συζήτηση στο πλαίσιο της κοινοβουλευτικής επιτρο-
πής για το ζήτηµα των ελληνοτουρκικών, επιφυλάσσοµαι για
πολύ περισσότερες πληροφορίες εκεί και θα είµαι απολύτως στη
διάθεσή σας. Γνωρίζετε, άλλωστε, όλοι οι παριστάµενοι ότι εγώ
είµαι πάντοτε ανοιχτός στην ενηµέρωση. Προσπαθώ πάντοτε,
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πολύ τακτικά, να ενηµερώνω τους Αρχηγούς και τους εκπροσώ-
πους των κοµµάτων, προσέρχοµαι διαρκώς στη Βουλή στο πλαί-
σιο κοινοβουλευτικού ελέγχου, προσέρχοµαι πάντοτε στις
επιτροπές, θέλω να είµαι πάντα κοντά στη Βουλή, διότι θεωρώ
ότι υπηρετώ τη Βουλή και δεν υπηρετούµαι από αυτή. 

Θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω από το ζήτηµα της πολιτικής
διακήρυξης φιλίας και καλής γειτονίας, αναφέρθηκε τόσο ο κ.
Μάντζος όσο και ο κ. Στίγκας. Η πολιτική αυτή διακήρυξη, όπως
γνωρίζετε, είναι ένα κείµενο νοµικά µη δεσµευτικό. Συνιστά µία
διακήρυξη πολιτική, η οποία βεβαίως συνιστά µια πολιτική δέ-
σµευση. Αποτελεί έναν υψηλότατο πολιτικό συµβολισµό. 

Θέλω να θυµίσω ότι η διακήρυξη αυτή έρχεται εκατό χρόνια
µετά τη Συνθήκη της Λωζάνης και έρχεται επιπλέον, ενενήντα
τρία χρόνια µετά το ιστορικό σύµφωνο φιλίας µεταξύ Βενιζέλου
και Ινονού. Έχει κατά τούτο µια ιδιαίτερη σηµασία να δηλώνουν
οι ηγέτες που εκπροσωπούν τη χώρα, έστω και σε κείµενο νοµικά
µη δεσµευτικό, την πολιτική τους βούληση στο υψηλότερο επί-
πεδο να υπάρχει µια σχέση καλής κατανόησης, αποφυγής της
εχθροπάθειας και αποσυµπίεσης των κρίσεων. 

Θέλω να πω ότι οι επιφυλάξεις που διατυπώνονται –και για τις
οποίες θα µιλήσουµε αναλυτικά στην επιτροπή- δεν αισθάνοµαι
ότι έχουν βάση. Και τούτο διότι το να αναφέρεται το κείµενο ότι
«τα µέρη που αποφεύγουν από ενέργειες είτε πρόκειται για λόγο
είτε πρόκειται για έργο οι οποίες θα υποβαθµίζουν τις σχέσεις
µεταξύ των δύο χωρών» είναι αυτονόητο ότι δεν αναιρούν τις βα-
σικές θέσεις των χωρών αυτών και, αν προσέξετε, στο ίδιο το κεί-
µενο της πολιτικής διακήρυξης αναφέρεται ρητά ότι τα µέρη
διατηρούν τις θέσεις τους όπως τις εκφράζουν, θα πρέπει όµως
να µην ασκούνται αυτά µε τρόπο ώστε να µαταιώνεται το ωφέ-
λιµο περιεχόµενο της πολιτικής διακήρυξης. 

Και θέλω να πω το εξής: Έχει πολύ µεγάλη σηµασία –επειδή
ερωτήθηκα «ποια είναι η πρόσθετη αξία που εισφέρει αυτή η πο-
λιτική διακήρυξη»- θέλω να είµαι σαφής. Το γεγονός ότι για το
τελευταίο δεκάµηνο έχουµε αποχή από παραβιάσεις εναέριου
χώρου, πλην ελαχίστων σηµειακών περιπτώσεων, το γεγονός ότι
έχουµε αποχή από εχθροπαθή λόγο, ο οποίος δυστυχώς ήταν ο
κανόνας το προηγούµενο διάστηµα, το γεγονός ότι έχουµε µια
καλύτερη φύλαξη των συνόρων από την πλευρά της Τουρκίας
κατά τρόπο ώστε να µειώνονται οι ροές και να ελεγχθούν καλύ-
τερα τα κυκλώµατα διακινητών, όλα αυτά είναι σηµαντικά επι-
τεύγµατα και κατά την άποψή µου η διατήρηση αυτών είναι µια
µεγάλη συµβολή για την ηρεµία της δικής µας χώρας, για να
µπορούµε να δώσουµε έµφαση στα µεγάλα ζητήµατα που απα-
σχολούν τη χώρα, ταυτοχρόνως µε την ενίσχυση των Ενόπλων
Δυνάµεών µας. 

Βεβαίως και δεν απεµπολούµε οτιδήποτε, βεβαίως και διατη-
ρούµε πλήρη κυριαρχία. Δεν πρόκειται να συζητήσουµε θέµατα
κυριαρχίας.

Κύριε Πρόεδρε, κύριε Στίγκα, αναφερθήκατε  στο ζήτηµα της
επέκτασης των χωρικών υδάτων και ότι δεν ακούσατε κάτι γι’
αυτό. Μα δεν ακούσατε κάτι γι’ αυτό, διότι το ζήτηµα αυτό δεν
είναι ζήτηµα διαλόγου µε την Τουρκία. Είναι ένα ζήτηµα απολύ-
τως, αποκλειστικά, µονοµερώς, κυριαρχικό της ελληνικής πολι-
τείας. Είναι απλό το ζήτηµα. Στον χρόνο κατά τον οποίο θα κρίνει
η ελληνική πολιτεία σκόπιµο να επεκτείνει τα χωρικά ύδατα, θα
το πράξει. Όµως µην περιµένετε να τεθεί αυτό στο επίπεδο του
διαλόγου µε την Τουρκία, γιατί δεν αφορά καθόλου την Τουρκία.

Όπως, επίσης, δεν αφορά καθόλου την Τουρκία το ζήτηµα του
πώς διαχειρίζεται τη δοµή Ενόπλων Δυνάµεων η Ελλάδα είτε
στην ηπειρωτική χώρα είτε στα νησιά. Είναι ένα ζήτηµα, το οποίο
είναι αµιγώς της ελληνικής πολιτείας.

Κύριε Καζαµία, θα µου επιτρέψτε να πω µε σεβασµό ότι δεν
είδατε κάτι για την Κύπρο στη συνέντευξή µου σήµερα, διότι εί-
θισται στις συνεντεύξεις να απαντάµε στις ερωτήσεις που µας
τίθενται. Δεν µου ετέθη και κατά τούτο δεν µπορούσα να απαν-
τήσω προπετώς. Απήντησα όµως σήµερα. 

Και θέλω να σας πω και το εξής, το οποίο είναι ιδιαίτερα ση-
µαντικό, επειδή µε ρωτήσατε για την Κύπρο. Όπως και εµείς, έτσι
και η κυπριακή Κυβέρνηση θεωρεί ότι η βελτίωση των ελληνο-
τουρκικών σχέσεων συµβάλλει παραγωγικά και στην πρόοδο του
Κυπριακού. Είµαστε σε απόλυτη συνεννόηση µε την κυπριακή

Κυβέρνηση. Έχει υπάρξει µια σχετική εξέλιξη. Θέλω να σας θυ-
µίσω δύο πράγµατα  µόνο. 

Το πρώτο είναι τα συµπεράσµατα του Ευρωπαϊκού Συµβου-
λίου της 25ης Ιουνίου, όπου ρητώς κατεγράφη ότι η Ευρωπαϊκή
Ένωση θα συµµετέχει ενεργά σε όλα τα στάδια των συζητήσεων
για το Κυπριακό. Η αναβάθµιση σε επίπεδο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης είναι πολύ σηµαντικό όπως ξέρετε, κύριε καθηγητά. 

Και επιπλέον να πω ότι ήδη έχει υπάρξει µια σηµαντική κινητι-
κότητα το τελευταίο διάστηµα έτσι ώστε να τοποθετηθεί ο ειδι-
κός απεσταλµένος από µέρους των Οργανισµού των Ηνωµένων
Εθνών µε το σκεπτικό ότι πρέπει να επανεκκινήσουν τις συζητή-
σεις από εκεί που τις αφήσαµε και µε µία προοπτική βεβαίως να
υπάρξει λύση στο πλαίσιο των αποφάσεων του Συµβουλίου
Ασφαλείας. Είναι πάρα πολύ σαφές το ζήτηµα αυτό. 

Να πω δυο κουβέντες, αν µου επιτρέπετε, για το ζήτηµα του
Μεσανατολικού επειδή τίθεται εκ νέου. Η Ελλάδα –το επαναλαµ-
βάνω- είναι µια χώρα η οποία έχει υψηλό διπλωµατικό κεφάλαιο
και χαίροµαι για το γεγονός ότι όλοι συµφωνήσαµε σε αυτή την
Αίθουσα ότι θα πρέπει η διπλωµατία µας να στηρίζεται σε αρχές.
Δεν πρέπει να είναι µια εξωτερική πολιτική ούτε ωφελιµιστική, µε
τη στενή έννοια του όρου, αλλά ούτε συναλλακτική. Δεν κερδί-
ζεις µε τον τρόπο αυτό. Κερδίζεις αν είσαι συνεπής, αυστηρός,
µε φρόνηση, µε σύνεση. Έτσι κερδίζεις και έτσι αισθάνοµαι ότι
έχουµε βγει µέσα από όλο αυτό το ζήτηµα του Μεσανατολικού
αναβαθµισµένοι και διπλωµατικά. 

Κύριε Μάντζο, όταν εµείς ήµασταν οι πρώτοι σε όλη την Ευ-
ρώπη, οι οποίοι βγήκαµε και δηλώσαµε ευθέως ότι πρέπει οι άµα-
χοι να προστατεύονται και ότι πρέπει να υπάρχουν ανθρωπιστικοί
δίαυλοι, αντιλαµβανόµαστε όλοι το πόσο σηµαντικό είναι αυτό. 

Και επειδή υπήρχε µια λανθάνουσα µοµφή από τον καθηγητή,
τον κ.  Καζαµία, σε σχέση µε το πρώτο ψήφισµα του Οργανισµού
Ηνωµένων Εθνών, θα ήθελα να σας πω ότι στο πρώτο ψήφισµα
τα κράτη µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης κατά σηµαντική πλει-
οψηφία απείχαν δηµιουργικά. Τι µεσολάβησε; Μεσολάβησε,
πρώτον, ότι το νέο κείµενο που έχουµε στα χέρια µας είναι πάρα
πολύ πιο ισορροπηµένο. Διαλαµβάνει ακριβώς τα ζητήµατα που
πρέπει να τίθενται ιδίως για τους οµήρους, αλλά και για την κα-
ταδίκη της τροµοκρατίας σε κάθε µορφή και βεβαίως υπάρχει
µία προϊούσα ανησυχία για την ανθρωπιστική κρίση, την οποία
αυτή τη στιγµή βλέπουµε στη Μέση Ανατολή. 

Θα ήθελα να σας πω και να το πω ειλικρινά ότι εµείς από την
πρώτη στιγµή ήµασταν πάρα πολύ όχι ισορροπηµένοι, ήµασταν
πάρα πολύ προσηλωµένοι στο Διεθνές Δίκαιο και ιδίως στο αν-
θρωπιστικό. Εγώ ο ίδιος όταν πήγα στη Ραµάλα και ήµουν από
τους πρώτους Υπουργούς Εξωτερικών που ταξίδεψαν στη Δυ-
τική Όχθη, αµέσως µετά επισκέφθηκα και την Ιερουσαλήµ, όπου
είδα τον Ισραηλινό Υπουργό Εξωτερικών. 

Θέλω να σας πω το πόσο σηµαντικές είναι αυτές οι συζητήσεις
και δεν είναι καθόλου αυτονόητες. Η Ελλάδα ακριβώς επειδή
τηρεί στάση αρχών είναι ένας αξιόπιστος συνοµιλητής των
µερών. Λίγες µέρες µετά –θέλω να σας θυµίσω- από τις επισκέ-
ψεις αυτές είχαµε επιτέλους τη συµφωνία για την πρώτη ανθρω-
πιστική παύση, την οποία εµείς πρώτοι είχαµε προτείνει. Και
θέλω να σας πω ότι θα παραµείνουµε ενεργοί και στο κοµµάτι
της µεγαλύτερης ανθρωπιστικής κατάπαυσης πυρός, όπως επί-
σης και στις συζητήσεις της επόµενης µέρας, διότι η πραγµατι-
κότητα είναι ότι θα πρέπει επιτέλους να δούµε και το υποκείµενο
ζήτηµα που δηµιουργεί όλες αυτές τις καταστάσεις.

Σε ό,τι αφορά το κοµµάτι του Μπελέρη, που αναφέρθηκε ο κύ-
ριος Πρόεδρος, ο κ. Στίγκας, µε κάθε σεβασµό θα µου επιτρέ-
ψετε να πω ότι δεν θεωρώ ότι δεν είναι σκληρή στάση αυτή της
επίκλησης του δικαιώµατος αρνησικυρίας που έχει ένα κράτος
µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την πρόοδο των ενταξιακών
διαδικασιών

Είναι η στάση εκείνη η οποία πονάει περισσότερο από οτιδή-
ποτε. Η αίσθησή µου είναι ότι αυτή η στάση είναι και η στάση
που θα φέρει αποτελέσµατα. Είναι ιδιαίτερα σηµαντικό για οποι-
αδήποτε χώρα να γνωρίζει ότι ένα ζήτηµα γίνεται αντιληπτό ως
παραβίαση κράτους δικαίου και ως παραβίαση πολιτικών δικαιω-
µάτων. Η αντίληψη η οποία υπάρχει και µε την οποία απολύτως
διαφωνούµε ότι πρόκειται για ένα διµερές ζήτηµα, είναι τελείως
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εσφαλµένη. Για εµάς, όσο υπάρχει ζήτηµα προστασίας των µει-
ονοτήτων, προστασίας των δικαιωµάτων των πολιτικών ενός µέ-
λους της ελληνικής µειονότητας, είναι προφανές ότι θα έχουµε
την πιο αυστηρή στάση.

Κύριε Πρόεδρε, µου αναφέρατε το ζήτηµα της θεώρησης. Εί-
χαµε κάνει µια εκτενή συζήτηση για το ζήτηµα της δυνατότητας
που θα δίδεται σε Τούρκους πολίτες και στις οικογένειές τους
να επισκέπτονται για λίγες ηµέρες ελληνικά νησιά. Κατ’ αρχάς
θα ήθελα να το ξεκαθαρίσω ότι αυτό δεν συνιστά απαλλαγή από
θεώρηση. Αποτελεί στην πραγµατικότητα µια διευκόλυνση σε
ό,τι αφορά τη θεώρηση. Άρα ο έλεγχος γίνεται πάντοτε. Δεν
θέλω να ανησυχείτε για το ζήτηµα αυτό. Θα ήθελα πάντως να
σας πω ότι πέρα από την πρακτική αξία την οποία έχει η δυνατό-
τητα να επισκέπτονται τα νησιά µας -και νοµίζω µαζί συζητήσαµε-
, οι ίδιοι οι νησιώτες επιθυµούν να έχουν αυτού του τύπου την
αλληλεπίδραση. Είναι κι ένα ζήτηµα -αν µου επιτρέπετε να πω-
ανάπτυξης και εδραίωσης µιας καλύτερης δυνατότητας επικοι-
νωνίας µεταξύ των δύο λαών και καλύτερης κατανόησης.

Κλείνω µε το ζήτηµα των γλυπτών του Παρθενώνα στο οποίο
αναφέρθηκε ο καθηγητής κ. Καζαµίας. Το ζήτηµα των γλυπτών,
η παρούσα Κυβέρνηση, η προηγούµενη κυβέρνηση από το 2019
και εντεύθεν το έχει αναβαθµίσει ουσιαστικά. Έχουµε κάνει µια
πολύ µεγάλη προσπάθεια για να το αναδείξουµε, όχι µόνο διµε-
ρώς αλλά και σε διεθνή φόρα. Θα ήθελα να σας θυµίσω ότι η Ει-
δική Επιτροπή της UNESCO -επαναλαµβάνω την προηγούµενη
τοποθέτησή µου, ότι η Ελλάδα αναλαµβάνει την προεδρία της
επιτροπής- εξέδωσε ψήφισµα µε βάση το οποίο καταδικάζεται η
Βρετανία για την παράνοµη διακράτηση. Έγινε για πρώτη φορά.
Άρα υπάρχει µεγάλη πίεση σε διεθνή φόρα. Την προηγούµενη
µόλις εβδοµάδα υπήρξε επιστολή Βουλευτών της αµερικανικής
Βουλής των Αντιπροσώπων προς τον Βρετανό Πρωθυπουργό
που ζητεί την επιστροφή των γλυπτών. Επίσης, αυτή τη στιγµή
βρίσκονται σε εξέλιξη πολλές και ποικίλες οµάδες πίεσης, οι
οποίες λειτουργούν είτε σε επίπεδο επικοινωνιακό είτε σε επί-
πεδο ουσίας. Όλες αυτές οι διαστάσεις κατατείνουν ακριβώς
στην αναβάθµιση του ζητήµατος.

Γνωρίζετε -το έχουµε συζητήσει- ότι δεν είναι ένα εύκολο ζή-
τηµα και τούτο διότι υπάρχει η βρετανική νοµοθεσία η οποία κα-
θορίζει ένα ιδιαιτέρως αυστηρό πλαίσιο σε ό,τι αφορά την
οριστική απόσπαση εκθεµάτων του Βρετανικού Μουσείου. Η Ελ-
λάδα θα συνεχίσει την πολιτική της ανάδειξης του ζητήµατος,
διότι δεν είναι µόνο ζήτηµα πολιτιστικής ταυτότητας της Ελλά-
δας και των Ελλήνων, αλλά είναι πρωτίστως ένα ζήτηµα το οποίο
έχει να κάνει µε την προστασία του οικουµενικού πολιτιστικού
πλούτου.

Κλείνω µε το προσωπικό, κύριε Πρόεδρε. Χαρακτηρίσατε,
κύριε Πρόεδρε, κύριε Στίγκα, απαράδεκτη τη δική µου στάση.
Θέλω να σας πω το εξής: Μαθήµατα σε ό,τι αφορά την αφο-
σίωση στην πατρίδα, θα παρακαλούσα πολύ να µην τα θέτετε
στο επίπεδο της Βουλής. Όλοι οι Βουλευτές του ελληνικού Κοι-
νοβουλίου έχουν δώσει έναν όρκο και τον οποίον τηρούν. Η δική
µου στάση απόδοσης σεβασµού στην Αρχηγό του κράτους -που
θα έπρεπε νοµίζω όλοι στην Αίθουσα αυτή να την κατανοούµε-
δεν µπορεί µε κανέναν τρόπο να συνιστά µοµφή.

Θέλω να σας πω και κάτι άλλο. Εγώ προέρχοµαι από µια πε-
ριοχή και γεννήθηκα σε µια περιοχή στην οποία υπήρχαν βασα-
νισµοί και είναι ηρωική περιοχή, της Καρπάθου και της Κάσου.
Κατά τούτο δεν θέλω προσωπικά να αναφέρεστε σε αυτό. Εάν
αισθάνεστε ότι έχετε πολιτικά επιχειρήµατα να θέσετε για τα ζη-
τήµατα τα ελληνοτουρκικά, είµαι στη διάθεσή σας να τα συζητή-
σουµε, αλλά θα παρακαλούσα πολύ όχι τέτοιες µοµφές οι οποίες
στηρίζονται σε επικοινωνιακά τερτίπια. Διότι µόνο εάν έχουµε
έναν ουσιαστικό λόγο, µπορούµε να προάγουµε τις σχέσεις φι-
λίας µας και καλής γειτονίας, εάν θέλουµε.

Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να καταλάβω τη στάση τη δική σας ή
οποιουδήποτε άλλου ο οποίος µπορεί να είναι αντίθετος στην
προσέγγιση που επιχειρούµε µε την Τουρκία. Το καταλαβαίνω.
Επειδή ακριβώς η επίσκεψη του Τούρκου Προέδρου και της δι-
πλωµατικής αντιπροσωπείας της Τουρκίας πήγε εξαιρετικά καλά
κατά κοινή οµολογία -δεν είχαµε απρόοπτα, δεν είχαµε εχθρο-
παθείς δηλώσεις, δεν είχαµε επίσκεψη στη Θράκη, δεν είχαµε

οργανωτικά απρόοπτα, κύλησαν όλα όπως έπρεπε, υπεγράφη-
σαν συµφωνίες, υπήρχε κοινή κατανόηση, διαγράφεται ένα µέλ-
λον το οποίο να είναι σχετικά πιο ευοίωνο- αυτό που δεν
καταλαβαίνω είναι να προσπαθούµε να βρίσκουµε προσωπικά ζη-
τήµατα και να κάνουµε προσωπικές επιθέσεις για να αποµει-
ώσουµε την όποια εξέλιξη έχει υπάρξει.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι εννέα µέλη του Συλλόγου Πτυχιούχων Μηχανικών Τεχνο-
λογικού Τοµέα Ανώτατης Εκπαίδευσης Δηµοσίων Υπαλλήλων
από την Εύβοια.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Βελόπουλος.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Θα ήθελα ξεκινώντας -µετά και την παρουσία του
Υπουργού Εξωτερικών- να µιλήσουµε λίγο γι’ αυτά που συνέβη-
σαν τις δύο τελευταίες µέρες. Θα θέσω ερωτήµατα στον κύριο
Υπουργό να µας πει.

Χθες είχαµε τρεις τραυµατισµούς από πυροβολισµούς στο
κέντρο της Αθήνας. Η Βουλή τίποτα. Είχαµε Πακιστανό στο κέν-
τρο της Αθήνας, µε µαχαίρι, να φωνάζει «Allahu Akbar».

Τριάντα ανήλικοι χθες στον Άλιµο, δεκατετράχρονα παιδιά,
επιτέθηκαν σε άλλα επτά ανήλικα στον Άλιµο. Δεν µας αφορά.
Έχουµε και µικρά παιδιά επάνω. Είναι η βία που βγαίνει από την
κοινωνία, είναι η βία την οποία εκθρέψαµε και µε λάθη εδώ µέσα,
ίσως και µε απαξία στην κοινωνία την ίδια.

Επεισόδιο µε δωδεκάχρονο κοριτσάκι σε σχολείο παρακαλώ,
κύριε Τασούλα. Δωδεκάχρονο κοριτσάκι αποπειράθηκαν να το
βιάσουν, οι φιλοξενούµενοι σας, τα ασυνόδευτα -δεν είναι εδώ
ο κ. Καιρίδης-, Αιγύπτιοι που µπήκαν στο σχολείο. Ο βιασµός της
ψυχής δεν παίζει ρόλο για µερικούς εδώ µέσα. Γιατί δεν είναι
µόνο ο σωµατικός βιασµός, είναι και η ψυχή του παιδιού. Ευτυ-
χώς ήταν οι συµµαθητές -οι δωδεκάχρονοι, οι δεκατριάχρονοι-
που υπεραµύνθηκαν του κορµιού και της ψυχής αυτού του παι-
διού.

Θα πω παρακάτω βέβαια για τους παράνοµους µετανάστες,
λαθροµετανάστες.

Δυστυχώς, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έχει γίνει αν-
τίγραφο του ΣΥΡΙΖΑ. Δυστυχώς η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας γίνεται το Υπουργείο της λαθροµεταναστευτικής
πολιτικής. Αυτή είναι η Κυβέρνηση και θα πω και τα στοιχεία σε
λίγο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κατά την άποψή µου η βία δεν είναι αποκοµµένη από την κοι-

νωνία. Οφείλεται στην έλλειψη παιδείας, αγωγής –πολιτικής, κοι-
νωνικής, πολιτιστικής- των παιδιών. Δεν έχουµε κάνει -αυτό που
έχω πει χιλιάδες φορές- στα παιδιά µας µαθήµατα αγωγής. Εγώ
δεν θέλω να τα κάνουµε δοχεία γνώσεων τα παιδιά αυτά. Οι γνώ-
σεις µε το διάβασµα µπορούν να αποκτηθούν. Η αγωγή της
ψυχής είναι το σηµαντικό εργαλείο για να ηρεµήσουν οι ψυχές
των παιδιών, που µέσα από την τηλεόραση, από την καθηµερι-
νότητα γίνονται όλο και πιο βίαια.

Αλλά µε ενοχλεί ένα πράγµα και αναφέροµαι σε όλους σας
εδώ µέσα. Όλοι µιλάτε για τη Γάζα, όλοι, και καλά κάνετε. Οι Πα-
λαιστίνιοι αυτήν τη στιγµή έχουν υποστεί µια θηριωδία. Να συµ-
φωνήσω. Αλλά µε τέτοια που κάνετε εδώ µέσα, δηµιουργείτε µια
Ελλάδα η οποία ασχολείται µόνο µε τη Γάζα και όχι µε τα εσωτε-
ρικά προβλήµατά της ή τα γεωπολιτισµικά. Μίλησε ο Υπουργός
Εξωτερικών για γεωπολιτισµό. Πρέπει δηλαδή, όλοι να γίνουµε
ψευτοδιεθνιστές; 

Μου έλεγε ένας φίλος αριστερός στο αεροδρόµιο: «Η Παλαι-
στίνη ανήκει στους Παλαιστίνιους». Το φώναξε δυνατά για να το
ακούσω. Και του λέω: «Συµφωνώ, η Παλαιστίνη ανήκει στους Πα-
λαιστίνιους». Να το πούµε µαζί. Και του λέω η Ελλάδα ανήκει
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στους Έλληνες. Του λέω, η Μακεδονία είναι Ελλάδα. Του λέω η
Βόρειος Ήπειρος είναι Ελλάδα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ξέρετε τι µου είπε ο ψευτοαριστερός; Είσαι φασίστας, ακρο-

δεξιός. Ωραίοι. Η Παλαιστίνη ανήκει στους Παλαιστίνιους, αλλά
η Ελλάδα να µην ανήκει στους Έλληνες. Δείτε τη λογική και
απευθύνοµαι στα παιδιά. Η Ελλάδα ανήκει σε αυτά τα παιδιά εκεί
πάνω, σε κανέναν από εδώ µέσα, που αγωνίζεται για τη Γάζα και
όχι για τους Έλληνες που υπάρχουν παντού. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Θα δώσω παραδείγµατα, κύριε Υπουργέ, απουσία σας. Ζούµε

σε µια χώρα που η ΟΛΜΕ κάνει πορεία για την Παλαιστίνη. Το
αντιλαµβάνοµαι. Δεν έκανε για την Αρµενία, δεν έκανε για τη Βό-
ρειο Ήπειρο, δεν έκανε για την Κύπρο, δεν έκανε τίποτα γι’ αυτά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ζούµε σε µια Ελλάδα που η ΟΛΜΕ κάνει πορείες και καλά

κάνει για τη Γάζα, αλλά στη Μεγάλη Ελλάδα, αγαπητέ κύριε Γε-
ραπετρίτη, που υπάρχουν Έλληνες και χιλιάδες Έλληνες; Ξέρετε
ποια είναι η Μεγάλη Ελλάδα; Έχετε πάει; Έχω πάει δύο φορές.
Μετέφερα βιβλία από την τσέπη µου, σε χωριά ελληνικά που
προσπαθούν αυτοί οι Έλληνες να φωνάξουν ότι είναι Έλληνες.
Για το Λεβάντε τι κάνατε; Έχετε πάει στο Λεβάντε; Υπάρχουν ελ-
ληνορθόδοξοι, στη Συρία, στον Λίβανο. Γιατί δεν µιλάει κανένας
από εδώ µέσα; Όλοι για τη Γάζα. Οι χριστιανοί του Λεβάντε δεν
σας αφορούν; Γιατί; Δεν κατάλαβα. Γιατί αυτός ο επιµερισµός
αγάπης και λατρείας µόνο σε αλλότρια ζητήµατα και όχι στον
Έλληνα, τον Έλληνα ορθόδοξο και σε αυτόν που πολεµάει για
την πατρίδα; Πείτε µου να καταλάβω κι εγώ! Πώς θα έχουν
αγωγή αυτά τα παιδιά; Όχι µε µίσος ξέρετε, αλλά µιλάµε για γε-
ωπολιτισµό, για γλώσσα, για βιβλία. Μαρτάνο, Καληµέρα, Καρµ-
πινιάτο, Καστρινιάνο, Κοριλιάνο, Μαρτινιάνο, Μελπινιάνο,
Σολέτο, Στερνατία, Τζολίνο, ελληνικά χωριά στη Μεγάλη Ελλάδα
που ζητάνε µόνο βιβλία. Μόνο βιβλία! Και το ελληνικό κράτος τι
έκανε; Τίποτα. 

Κύριε Υπουργέ, για τη µειονότητα στη Μαριούπολη τι κάνατε;
Για πείτε µου.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Θα σας
πω.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Να µας πείτε. Ο Ζελένσκι απαγορεύει την εθνικότητα
των Ελλήνων, απαγορεύει τη γλώσσα των Ελλήνων στην Ουκρα-
νία και εσείς µου στέλνετε όπλα στους Ουκρανούς εναντίον των
Ρώσων και χρήµατα. Γιατί; Αυτοί δεν είναι Έλληνες; Κανένας δεν
θα ασχοληθεί µε αυτό; Κανένας σας; 

Κύριε Υπουργέ, για το σχολείο στο Μόναχο που το κλείνετε
για 1 εκατοµµύριο ευρώ, όταν δίνετε σανό -εδώ ήταν ο Τασού-
λας- στα άλογα Ίλης, πόσα εκατοµµύρια.

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Είναι 200 χιλιάρικα.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Δώσε τα από την τσέπη σου. 
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Είναι 200 χιλιάρικα, όχι εκατοµµύ-

ριο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Δώσε τα από την τσέπη σου. 
Τον χρόνο, είναι! Τρία χρόνια, 1 εκατοµµύριο είναι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Από την τσέπη σου δώσε τα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μη διακόπτετε πα-

ρακαλώ!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Δεν δίνετε 1 εκατοµµύριο για τα παιδιά και το σχολείο
στο Μόναχο. Σοβαρά µιλάτε τώρα; Από την τσέπη σου να τα βά-
λεις ο ίδιος. 

Όταν είσαι επαγγελµατίας πολιτικός, αυτά λες. Τα εξυπνακί-
στικα, ο εξυπνακισµός. Μόνο 200 χιλιάρικα είναι, παιδιά. Μόνο.
Για έναν Βουλευτή.

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεν είπατε εκατοµµύρια; Ψεύδεστε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ,

κύριε Λαζαρίδη!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Για να ταΐζει τα άλογα.

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Όταν σας λέµε την αλήθεια…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Για να ταΐσει τα άλογα. Ο Βουλευτής, ο επαγγελµατίας
πολιτικός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, καθίστε
κάτω.

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Εσάς ποια είναι η δουλειά σας!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Λαζαρίδη!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Χούλιγκαν του Κοινοβουλίου! Έτσι επιβίωσες.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, κύριε Βελό-

πουλε!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Επαγγελµατίας πολιτικός ήσουν, επαγγελµατίας πολιτι-
κός θα µείνεις, γιατί επάγγελµα δεν έχεις. Αυτή είναι η αλήθεια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Εσάς ποια είναι η δουλειά σας!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Ναι, δηµοσιογράφος δηλώνεις.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μην αναφέρεστε

προσωπικά.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Κύριε Υπουργέ, έξι µήνες ακέφαλο το Άγιο Όρος. Έξι
µήνες ακέφαλο το Άγιο Όρος. Γιατί; Γιατί είναι ακέφαλο; Για
πείτε µου. Εγώ περιµένω ακόµα να µας πει η Κυβέρνηση τα 150
εκατοµµύρια η «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ» πώς τα πήρε λιγότερα. Αυτό να µου
πεις. Η «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ» είχε έκπτωση 150 εκατοµµύρια ευρώ για
την Εγνατία Οδό. Ούτε αυτό σε ενδιαφέρει. Από την πόλη σου
περνάει! Από την Καβάλα περνάει, από τη Θεσσαλονίκη. Αλλά εί-
παµε, όλα για τις εντυπώσεις.

Κύριε Υπουργέ, δώσατε την Ελευσίνα στους Αµερικανούς, την
Αλεξανδρούπολη τους Αµερικανούς, τη Σούδα στους Αµερικα-
νούς. Σύµµαχοι, το ακούω. Για πείτε µου τι πήραµε. Ο Ορµπάν
πήρε 10 δισεκατοµµύρια. Γελάτε. Έδωσε το πράσινο φως για να
πάρει 10 δισεκατοµµύρια και χθες είπε ότι αν δεν µου δώσετε
άλλα 30, 40 δισεκατοµµύρια, η Ουκρανία δεν µπαίνει στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Απλά πράγµατα είναι. Να σας πω τι πήρατε; Και
η Ελευσίνα βέβαια κατά παράβαση του Συντάγµατος έγινε αµε-
ρικανική βάση. Άρθρο 27 παρ. 2. Τι πήρατε; Το µεγάλο «όχι» για
τη βαφή των F-16. Οι Αµερικανοί είπαν «όχι» στη βαφή για τα F-
16. Κανείς δεν το είπε εδώ. Οι φίλοι σας οι Αµερικανοί γιατί µας
είπαν «όχι» για την βαφή; Ποιος είναι ο λόγος; Οι φίλοι σας οι
Γερµανοί µε τον Σολτς σάς είπαν να δούµε τη µεγάλη εικόνα για
τον Μπελέρη. Και η µεγάλη εικόνα τι λέει; Αφήστε τον Μπελέρη
στη φυλακή, δηµεύστε περιουσίας Βορειοηπειρωτών, αλλά πρέ-
πει να µπει η Αλβανία στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Όχι, δεν θα µπει
η Αλβανία στην Ευρωπαϊκή Ένωση, θα βάλετε βέτο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Το βέτο βέβαια το οποίο στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο οι Βου-

λευτές της Νέας Δηµοκρατίας το ήραν, καταψήφισαν. Μόνο το
ΚΚΕ και εµείς. Μόνο το ΚΚΕ και η Ελληνική Λύση είπε «όχι» στην
άρση του βέτο γιατί είναι το πυρηνικό όπλο των µικρών κρατών. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Οι υπόλοιποι είπατε «ναι». 
Πάµε και στο τελευταίο. Είπατε κάτι τραγελαφικό, κύριε

Υπουργέ. Μας είπατε ότι δεν πήγε ο Ερντογάν στη Θράκη. Μα,
ήρθε η Θράκη εδώ. Οι ψευτοµουφτήδες ήρθαν εδώ. Και αντί να
τους συλλάβετε τους ψευτοµουφτήδες έξω από την πρεσβεία
τους, αφήσατε να µπουν, να βγουν ησύχως και ηρέµως. Ψευτο-
µουφτήδες. Με βάση τον ποινικό κώδικα έπρεπε να συλληφθούν
για αντιποίηση αρχής. Δεν είµαι µουφτήδες. Αλλά είπαµε.

Και επίσης, για τα άλλα ελληνοτουρκικά δεν θα πω τίποτα,
κύριε Υπουργέ µου. Σας διαβάζω τι είπε ο Αρχιεπίσκοπος Κύ-
πρου. Έτσι, κύριε Υπουργέ; Να σας το διαβάσω; «Άφησε εκτός
συζητήσεων στην πρόσφατη συνάντηση των δύο ηγετών στην
Αθήνα το θέµα της Κύπρου ο Έλληνας Πρωθυπουργός», είπε ο
Αρχιεπίσκοπος, όχι εγώ. «Αλήθεια δεν είναι αυτό θέµα που επη-
ρεάζει την Ελλάδα;», λέει ο Αρχιεπίσκοπος Κύπρου. «Δεν είναι
ζήτηµα που απασχολεί τον ελληνισµό;». Απαντήστε µου σε αυτό,
κύριε Υπουργέ. Γιατί η Κύπρος ήταν εκτός συζητήσεων και γιατί
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κάνατε διµερές ένα διεθνές ζήτηµα. Όταν µιλάς για απευθείας
συνοµιλίες το ευρωπαϊκό ή διεθνές ζήτηµα το κάνεις διµερές.
Και η επαφή Μητσοτάκη - Ερντογάν, αυτό το αποτέλεσµα είχε. 

Όσο για τους λαθροµετανάστες, θα σας διαβάσω, κύριε
Υπουργέ, γιατί ξέρω ότι διαβάζετε Θουκυδίδη ως καθηγητής.
Σας διαβάζω λοιπόν, πρώτο βιβλίο του Πελοποννησιακού Πολέ-
µου, παράγραφος 12. Ανέκαθεν η µετανάστευση ήταν πρόξενος
περιπετειών για τη χώρα µας. Ακόµη και µετά τα τρωικά, η Ελλάς
υφίστατο πολλές µεταναστεύσεις και µετοικεσίες, ώστε µη ησυ-
χάζουσα δεν ηδυνήθη να αυξηθεί. Δηλαδή ούτε το Θουκυδίδη
διαβάσατε; 

Αλλά εδώ έχουµε οβιδιακές µεταβολές. Βέβαια. Και αυτή η
ιστορία µε την τροπολογία ξέρετε έχει ένα ονοµατεπώνυµο από
κάτω. Ξέρετε ποιο; Λάτσης και Ελληνικό. Διότι τα εργατικά χέρια
που θέλετε να πάτε δήθεν στα χωράφια δεν θα πάνε εκεί. Θα
πάνε να δουλέψουν στο Λάτση στο Ελληνικό γιατί οι εργατοτε-
χνίτες είναι πανάκριβοι. Ο υδραυλικός θέλει 150-200 ευρώ µερο-
κάµατο. Σιγά µη δώσει ο Λάτσης που τα πήρε όλα τζάµπα λεφτά
για να έχει εργάτες. Θα τους πάτε όλους εκεί. Και θα χτιστεί το
Ελληνικό το 2027, 2028, 2029. Ο Άδωνις µας έλεγε το 2022-2023,
τώρα πάει για 2027, 2028, 2029, µε πακιστανικά χέρια ή αφγανικά
χέρια. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Και να πω το εξής, γιατί εδώ µένω, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Πρόεδρε,

ήδη έχετε πάρει τον χρόνο και των παρεµβάσεων που δικαιού-
στε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Κλείνω.

Ο Γεωργιάδης δεν είναι εδώ. Θα ενταχθεί ως εθελοντής -είµαι
βέβαιος γι’ αυτό- σε ΜΚΟ του Τζορτζ Σόρος για τους πρόσφυ-
γες. Είναι βέβαιο, µε τέτοια οβιδιακή µετάλλαξη. Γελάτε όλοι
σας, µε τα χάλια του κυρίου Υπουργού σας. Γιατί; Τέτοια οβι-
διακή µετάλλαξη δεν την περίµενα. Μάλλον στο Open Society ει-
κοσαετή το βλέπω ως οδηγό της συγκεκριµένης µη κυβερνητικής
οργάνωσης, τον Άδωνι Γεωργιάδη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κι όσο για τις αντιδράσεις, αφού ο µάγος –κατά δήλωσή του-

Καιρίδης κατόρθωσε να µεταµορφώσει τον Άδωνι, για ένα
πράγµα είµαι βέβαιος. Ότι ακολουθεί τη λογική Μητσοτάκη ο κ.
Καιρίδης. Σας έκανε ΝΔ, σηµιτικό ΠΑΣΟΚ, σε λίγο θα µεταµορ-
φωθείτε σε ΝΔ - ΣΥΡΙΖΑ.

Χάρισµά σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Λοιπόν, κύριε Κα-
ραθανασόπουλε, ζητήσατε τον λόγο για µισό, ένα λεπτό σε
σχέση µε τα ερωτήµατα που κάνατε προς τον Υπουργό.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ιδιαίτερα επιµελής και
ευγενικός ο Υπουργός στα δεκαέξι λεπτά της οµιλίας του δεν
αναφέρθηκε καθόλου στα τρία  ερωτήµατα που έθεσε το ΚΚΕ.

Το γεγονός αυτό δεν είναι τυχαίο, κύριε Πρόεδρε, απλώς απο-
δεικνύει για µια ακόµη φορά ότι η Κυβέρνηση απαντά σε ζητή-
µατα που είναι δορυφορικά και συµπληρωµατικά στη δική της
πολιτική, στην πολιτική των Αµερικάνων, του ΝΑΤΟ, της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, της άρχουσας τάξης και όχι στα θέµατα που
αναδεικνύει το ΚΚΕ και τα οποία βρίσκονται στον αντίποδα αυτής
της πολιτικής και αποκαλύπτουν την πραγµατικότητα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
Τον λόγο έχει τώρα ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας της Νίκης κ. Νατσιός.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος – ΝΙΚΗ): Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όντως η ιστορία προσφέρει τα
όπλα για µια ασφαλή µελέτη και ερµηνεία του παρόντος και του
µέλλοντος. Θυµίζω αυτό το του Ευριπίδου «Όλβιος, όστις της
ιστορίας έσχε µάθησιν», αλλά η ιστορία δυστυχώς διδάσκει ότι
κανείς δεν διδάσκεται από αυτή.

Και να πω και κάτι άλλο, κύριε Υπουργέ, µιας και είµαστε σε
ένα κρίσιµο σηµείο του πλανήτη -η Ελλάδα απειλείται συνεχώς,
βαδίζει ιστορικώς µε απειλές και µε εχθρούς- η ιστορία είναι µια
τριµερής συµφωνία, των νεκρών, των ζώντων και των αγεννήτων.
Δεν έχει κανείς δικαίωµα να παραδώσει έστω και µια χούφτα

χώµα γιατί θα µας κρίνουν και οι αγέννητοι, οι νέες γενεές, και
οι νεκροί. Υπενθυµίζω και αυτό το ωραίο που µας κληροδότησε
ο εθνικός µας ποιητής Κωστής Παλαµάς: «Χρωστάµε σε όσους
πέρασαν, θα ’ρθούνε, θα περάσουν, κριτές θα µας δικάσουν οι
αγέννητοι και οι νεκροί».

Η πολιτική σας, κύριε Υπουργέ, σε όλους τους τοµείς είναι
µόνο επικοινωνία νοµίζω και τίποτε άλλο. Αν κάτι συνειδητοποι-
ήσαµε από τη συνάντησή σας µε τον κ. Ερντογάν είναι ο βαθύς
µιθριδατισµός της πολιτικής ελίτ στη χώρα µας, µιας ελίτ πολιτι-
κών, δηµοσιογράφων και πανεπιστηµιακών οι οποίοι δεν διστά-
ζουν να ξεπλύνουν την Τουρκία και τον Ερντογάν για να τον
παρουσιάσουν άσπιλο και άµεµπτο στις αγορές της Δύσης.

Στις 7 Δεκεµβρίου µάθαµε τι περιέχει η Διακήρυξη των Αθη-
νών. Η Κυβέρνηση υπέγραψε µια πολιτική διακήρυξη αντιφατική,
ένα κείµενο γεµάτο ευχολόγια και ωραίες φράσεις το οποίο
όµως παραβλέπει όλες τις παράνοµες διεκδικήσεις που έχει
θέσει η Τουρκία τα τελευταία χρόνια. Η διακήρυξη αυτή αποτελεί
συνέχεια του κοινού ανακοινωθέντος της Μαδρίτης και στην
ουσία αφορά εγκατάλειψη εθνικών θέσεων.

Η κ. Μπακογιάννη πανηγύρισε στα µέσα κοινωνικής δικτύωσης
ότι η προσπάθεια είχε ξεκινήσει επί Κωνσταντίνου Καραµανλή
και ότι η Διακήρυξη των Αθηνών περιέχει όλες τις ελληνικές θέ-
σεις. Περιέχει η διακήρυξη το δικαίωµα επέκτασης των χωρικών
υδάτων στα δώδεκα ναυτικά µίλια; Δεν αποτελεί αυτή αµετακί-
νητη ελληνική θέση; Υπογράψατε εκ µέρους της Ελλάδος την
εξής φράση. Διαβάζω από τη Διακήρυξη των Αθηνών: «Τα µέρη
δεσµεύονται να απέχουν από κάθε δήλωση, πρωτοβουλία ή ενέρ-
γεια που θα µπορούσε να υπονοµεύσει ή να απαξιώσει το
γράµµα και το πνεύµα της διακήρυξης ή να θέσει σε κίνδυνο τη
διατήρηση της ειρήνης και της σταθερότητας στην περιοχή
τους». Ας αφήσουµε την κάθε ενέργεια που θα µπορούσε να ερ-
µηνευθεί µε τον έναν ή τον άλλο τρόπο. Ας πιάσουµε µια σίγουρη
ενέργεια η οποία εξ ορισµού, κατά την εκτίµηση της Τουρκίας,
θέτει σε κίνδυνο τη διατήρηση της ειρήνης και της σταθερότη-
τας. Ποια είναι αυτή; Μα, η επέκταση των χωρικών µας υδάτων
στα δώδεκα ναυτικά µίλια στο Αιγαίο. Πώς το ξέρουµε αυτό; Μα,
το τουρκικό κοινοβούλιο έχει θέσει αυτή ακριβώς την ελληνική
πρωτοβουλία ως αιτία πολέµου, το διαβόητο casus belli. Είναι η
απόλυτη ενέργεια η οποία, πάντα κατά την Τουρκία, θέτει σε κίν-
δυνο όλα αυτά.

Ρωτάµε ευθέως: Δεσµευτήκατε για λογαριασµό της Ελλάδος
να µην επεκτείνετε τα χωρικά ύδατα στα δώδεκα µίλια;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Ποτέ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος – ΝΙΚΗ): Δεσµευτήκατε να κάνετε το Αι-
γαίο τη µοναδική θάλασσα στον πλανήτη όπου οι παράκτιες
εκατέρωθεν χώρες δεν εφαρµόζουν δώδεκα ναυτικά µίλια χω-
ρικά ύδατα; Με ποιο δικαίωµα, ξαναρωτάµε; Με ποιο δικαίωµα;
Θα περιµένουµε να ακούσουµε απάντηση.

Δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα, θα λέ-
γαµε, ότι µίκρυνε στις 7 Δεκεµβρίου του 2023. Η Διακήρυξη των
Αθηνών ήταν ένα δώρο για την Τουρκία. Είναι ένα παράθυρο ευ-
καιρίας που ανοίξατε για να προσεγγίσει πάλι η Τουρκία τις Ηνω-
µένες Πολιτείες και τη Δύση, µια ευκαιρία που εκµεταλλεύτηκε
για να πάρει τα F-16 µε τα οποία σε λίγο καιρό θα απειλεί ξανά
την πατρίδα µας.

Αυτό ήταν, κύριε Υπουργέ, αν βγάλουµε όλα τα καρυκεύµατα
µε τα οποία περιβάλλατε τη διακήρυξη. Η ουσία είναι αυτή, να
πάρει η Τουρκία τα F-16. Και για να υπογράψει η Τουρκία τη δια-
κήρυξη, δεν διστάζετε να σβήσετε µονοκονδυλιά όλες τις απει-
λές της Τουρκίας χωρίς αυτή να προβεί έστω και σε µια τυπική
δήλωση. Κατήργησε µήπως το casus belli; Κατήργησε µήπως
αυτή την άθλια θεωρία της «γαλάζιας πατρίδας»; Καταργήθηκε
µήπως -και αυτό διαβόητο- το «τουρκολιβυκό µνηµόνιο»; Κατήρ-
γησε την παράνοµη συµφωνία υφαλοκρηπίδος που υπέγραψε µε
το ψευδοκράτος των κατεχοµένων το 2011;

Εσείς, κύριε Υπουργέ και η Κυβέρνησή σας, ούτε µε την Κύπρο,
αδελφή χώρα, ένα άλλο ελληνικό κράτος και µέλος της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, δεν τολµήσατε να κάνετε συµφωνία οριοθετήσεως
της ΑΟΖ. Αγνοήσατε τη µαρτυρική Μεγαλόνησό µας, την Κύπρο,
όπως δυστυχώς και οι προκάτοχοί σας Πρωθυπουργοί. 
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Η πολιτική σας πορεία είναι δεδοµένη από εδώ και πέρα. Είναι
η ίδια µε των προκατόχων σας. Θα προσπαθήσετε να κάνετε ό,τι
είναι δυνατόν για να ξεπουληθεί ό,τι έχει αποµείνει στην Ελλάδα
-µεταφορικά και κυριολεκτικά- σε ξένα συµφέροντα. Άλλωστε,
έχει ειπωθεί και αυτό. Θα απαξιωθείτε, βεβαίως, στη συνείδηση
του ελληνικού λαού και εσείς και το κόµµα σας. 

Η Διακήρυξη των Αθηνών δεν έχει καµία νοµική αξία. Νοµική
αξία έχει το Διεθνές Δίκαιο της Θάλασσας που έχει γίνει παγκό-
σµιο εθιµικό δίκαιο και έχει ενταχθεί στο δίκαιο της Ευρωπαϊκής
Ενώσεως από το 1998, δεσµεύοντας και την Τουρκία ως υποψή-
φια χώρα για ένταξη. 

Θέση µας είναι η οριοθέτηση της ΑΟΖ µε την Τουρκία στο
πλαίσιο εφαρµογής του Ενωσιακού Δικαίου και των υποχρεώ-
σεων που απορρέουν για την Τουρκία ως συνδεδεµένο µέλος
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Ο ελληνικός λαός οφείλει να γνωρίζει και πρέπει να υπερασπι-
στεί: Πρώτον, την επέκταση των χωρικών µας υδάτων στα δώ-
δεκα ναυτικά µίλια. Και, δεύτερον, την άµεση οριοθέτηση ΑΟΖ
µε την Κύπρο µε σύµπραξη της Ευρωπαϊκής Ενώσεως, πολιτικώς
και νοµικώς. 

Πότε θα αρχίσουµε, κύριοι της Κυβέρνησης, να εκµεταλλευό-
µαστε τα πλούσια κοιτάσµατα που υπάρχουν στην ελληνική ΑΟΖ;
Μήπως περιµένετε την πλήρη εκποίηση των µετοχών του δηµο-
σίου στα Ελληνικά Πετρέλαια, µέσω του ΤΑΙΠΕΔ, και την έξωσή
του από το διοικητικό συµβούλιο για να απεµπολήσουµε ακόµη
περισσότερο τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα σε τρίτους που θα
καρπωθούν τον πλούτο της χώρας µας;

Όλα όσα σάς ανέπτυξα σχετίζονται άµεσα µε την οικονοµία
και τον προϋπολογισµό, που συζητάµε σήµερα και αύριο, καθώς
θα µπορούσαν να δώσουν µια νέα αναπτυξιακή προοπτική για
την πατρίδα µας, µια προοπτική που θα µας βγάλει από την οι-
κονοµική στενότητα και καχεξία.

Στην άµυνα τι προϋπολογισµό θα εφαρµόσετε; Λιτότητας ή
ενίσχυσης των επιτελείων; Θα ενισχύσετε τα νησιά ή θα τα αφο-
πλίζετε αθόρυβα, όπως κάνετε; 

Θα κλείσω, αγαπητοί µου, µε κάτι που διάβασα σήµερα το
πρωί. Σε µια σύντοµη αναγνωστική περιδιάβαση σε ένα γνωστό
ειδησεογραφικό ιστολόγιο διάβασα κάποιες ειδήσεις που παρου-
σιάζουν τη σηµερινή εικόνα της πατρίδας µας: «Γκάζι. Πυροβό-
λησαν σχεδόν εξ επαφής δύο αδέλφια από την Κρήτη τον φίλο
τους έξω από κλαµπ». «Συµµορία πέντε αλλοδαπών ξάφριζαν
σπίτια στη Θεσσαλονίκη». Πρωτοσέλιδες ειδήσεις αυτές. Τρίτη
είδηση: «Άγρια επίθεση. Αυτή πρέπει να µας τροµάζει, όχι να µας
ανησυχεί». 

Το µέλλον της πατρίδας, το ξαναλέω, αγαπητοί µου, κρίνεται
στις σχολικές αίθουσες. Συµβαίνει, γίνεται, υφίσταται µια πνευ-
µατική γενοκτονία µέσα στα σχολεία. Θα δρέψουµε µεθαύριο πι-
κρούς καρπούς. Ματαιοπονούµε µιλώντας για οικονοµία, όταν
τα παιδιά µας καταστρέφονται. Το µέλλον είναι τα παιδιά µας.

Πότε ακούσαµε ξανά, κύριε Υπουργέ, για συµµορίες ανηλίκων
να περιγυρίζουν ως αγέλες λύκων, κατατροµοκρατώντας περί-
οικους, περαστικούς και καθόµαστε ήσυχοι; Έπρεπε να συζη-
τάµε µια ολόκληρη µέρα µε επαΐοντες, πώς µπορεί να
αναµορφωθεί το εκπαιδευτικό µας σύστηµα και να µιλήσουµε και
στην ελληνική οικογένεια. 

Με συγχωρείτε, αν παίρνω ένα «διδασκαλικό ύφος», δεν
µπορώ να απεκδυθώ µία σαραντάχρονη παρουσία. Ο πρώτος δά-
σκαλος είναι η µάνα. Έλεγε ένας σοφός: «Οι µαστοί της είναι
τρεις. Οι δύο για το πολύτιµο µητρικό της γάλα και ο τρίτος πο-
λύτιµος µαστός -σταλακτίτης είναι αυτός- είναι το στόµα της».
Όταν το στόµα της µάνας, της πρώτης και ανεπανάληπτης δα-
σκάλας του παιδιού είναι γλυκό, γλυκαίνει και το παιδί. Όταν είναι
ξινό, ξινίζει και το παιδί. 

Παραπέµπω σε µια φράση του Αγίου Κοσµά του Αιτωλού:
«Όταν τα µήλα είναι ξινά, δεν φταίνε τα µήλα και φταίνε οι µη-
λιές». «Και µηλιές», έλεγε ο Άγιος, «είστενε» -αυτό το ρήµα χρη-
σιµοποιούσε ο Άγιος- «εσείς οι γονείς». Και οι δάσκαλοι και οι
πολιτικοί. Και οι τρεις διδάσκουµε. 

Εµείς, όµως, πώς διδάσκουµε, αγαπητέ κύριε Υπουργέ; Με τα
πρέπει. Πρέπει να είσαι καλό παιδί. Πρέπει να µην βλέπεις τηλε-
όραση. Το «πρέπει» το λέµε οι δάσκαλοι και είναι απρόσωπο

ρήµα. Ο ποιητής Ελύτης έλεγε: «Να πιάσω το πρέπει από το «ι»
και να το γδάρω µέχρι το «π». 

Δεν διδάσκει το «πρέπει». Διδάσκει το «πρέπον», που είναι µε-
τοχή, συµµετοχή και παράδειγµα! Πρότυπα και παραδείγµατα
θέλουν τα παιδιά. 

Με συγχωρείτε για το ύφος, αλλά επαναλαµβάνω, µατώσαµε
µέσα στις σχολικές αίθουσες να αναστήσουµε γενιές που να πα-
τάνε γερά στα πόδια τους, έχοντας τα δύο ριζιµιά θεµέλια του
γένους µας, την πίστη και την φιλοπατρία.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώθηκαν οι
παρεµβάσεις.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι πάντοτε σηµαντικό να προσέρχεται ένας Υπουργός στη

Βουλή, διότι είναι σηµαντικά τα όσα ακούστηκαν και θα ήθελα
να τοποθετηθώ πρώτον σε ότι αφορά τις τοποθετήσεις του κ. Βε-
λόπουλου. 

Κύριε Πρόεδρε, κατ’ αρχάς θα ήθελα να επισηµάνω ότι η Ελ-
λάδα αποδίδει ιδιαίτερη σηµασία στα ζητήµατα που αφορούν τον
νότιο Καύκασο, διότι σε κάποια αποστροφή του λόγου σας ανα-
φερθήκατε στην Αρµενία.

Με συγχωρείτε, µπορώ να έρθω στο Βήµα, κύριε Πρόεδρε;
Πριν από αρκετές µέρες πέρασα COVID. Ήδη είµαι τρίτη µέρα
που είµαι µε τεστ αντιγόνου αρνητικό, αλλά για λόγους σεβα-
σµού προς το Κοινοβούλιο φοράω µάσκα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Κολ-
λήσατε και τον Ερντογάν;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Μάλ-
λον εκείνος µε κόλλησε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ναι, ελάτε, κύριε
Υπουργέ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Ανα-
φερθήκατε στο ζήτηµα της Αρµενίας. Και µου δίνεται η ευκαιρία
να αναφερθώ στο ζήτηµα αυτό, διότι η Ελλάδα έχει µια ιδιαίτερη
ευαισθησία στο ζήτηµα του νοτίου Καυκάσου. Κάναµε πάρα
πολύ σηµαντική εξωτερική διπλωµατία στο θέµα της Αρµενίας,
έτσι ώστε ο Αρµένιος Υπουργός Εξωτερικών να κληθεί για πρώτη
φορά στο Συµβούλιο Εξωτερικών υποθέσεων, το οποίο έγινε στις
Βρυξέλλες την περασµένη Δευτέρα και Τρίτη και ήταν ελληνική
πρωτοβουλία. 

Επιπλέον, η Ελλάδα προσκάλεσε την Αρµενία, έτσι ώστε να φι-
λοξενήσει Αρµένιους, οι οποίοι εκπατρίστηκαν από τις εστίες
τους στο Ναγκόρνο- Καραµπάχ. Ισχύει πάντοτε η προσφορά
αυτή. Και προσφέρουµε τις καλές µας υπηρεσίες, έτσι ώστε να
λυθούν τα χρόνια ζητήµατα, τα οποία υφίστανται στην περιοχή
και έχουν αναχθεί σε κρίση ανθρωπιστική στο Ναγκόρνο-Καραµ-
πάχ. Ο ίδιος δε θα επισκεφθώ το αµέσως προσεχές µέλλον την
Αρµενία για να µπορέσουµε να συντονίσουµε περαιτέρω τις δρά-
σεις µας.

Για το Άγιο Όρος εξακολουθεί, όπως γνωρίζετε, έως ότου αν-
τικατασταθεί να υφίσταται ο διοικητής, θα δηµοσιευθεί ήδη αν
όχι σήµερα, τις αµέσως επόµενες ηµέρες, το προεδρικό διά-
ταγµα µε το οποίο θα ορίζεται ο νέος διοικητής, ο πρέσβης κ. Μι-
τσιάλης. 

Σε ότι αφορά τις Ηνωµένες Πολιτείες θα ήθελα, επειδή ανα-
φερθήκατε στο τι πήραµε…

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Τι πήρατε;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Κατ’
αρχάς να διευκρινίσουµε λίγο τα πραγµατικά. 

Η Ελευσίνα δεν έχει χρησιµοποιηθεί, εάν εννοείτε την 112 πτέ-
ρυγα µάχης, για κανένα στρατιωτικό σκοπό. Έχει χρησιµοποιηθεί
µόνον για ανθρωπιστικές µεταφορές. Ξέρετε ακριβώς, κύριε
Πρόεδρε, επειδή από την αρχή η Ελλάδα τήρησε τη στάση
αρχής, που τήρησε, οι περισσότερες χώρες ζήτησαν από εµάς
να καταστεί η χώρα µας ένας κόµβος για τη διακοµιδή των πολι-
τών των χωρών αυτών, οι οποίοι έφευγαν από τη Μέση Ανατολή.
Το κάναµε σε πολλές χώρες. Και το κάναµε και στις Ηνωµένες
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Πολιτείες και ξέρετε είναι πάντοτε χρήσιµο για την περίπτωση
που θα χρειαστεί και Έλληνες πολίτες να βγουν από τη Μέση
Ανατολή. Καµµία πολεµική χρήση. Αλλά µιας και το αναφέρατε
µε τις Ηνωµένες Πολιτείες δεν νοµίζω να είχαµε ποτέ καλύτερη
σχέση από εκείνη που έχουµε σήµερα. Και νοµίζω ότι το τι
έχουµε πάρει είναι σηµαντικό και θα το δείτε και τις επόµενες
ηµέρες σε ότι αφορά τον αµυντικό µας εξοπλισµό. Θα έλεγα να
κάνετε µία µικρή υποµονή, έτσι ώστε να διαπιστώσετε ποια είναι
τα οφέλη. Νοµίζω όλοι αντιλαµβανόµαστε η αµυντική συνεργα-
σία µε την κορυφαία ίσως διεθνή δύναµη τι σηµαίνει για τη χώρα
µας. 

Για το βέτο στην Αλβανία νοµίζω ότι θα συµφωνήσετε, κύριε
Πρόεδρε, ότι είναι το πιο ισχυρό µέσο που διαθέτουµε και θα
πρέπει να εµµείνουµε σε αυτό. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Οι Ευρωβουλευτές σας;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Επειδή
αναφέρατε το ζήτηµα των Ευρωβουλευτών, θα ήθελα να σας πω
το εξής. Η ελληνική Κυβέρνηση διετύπωσε ρητά δήλωση µε βάση
την οποία δεν πρόκειται να ανοίξει κεφάλαιο εάν δεν έχουν υπάρ-
ξει απτά δείγµατα εκ µέρους της αλβανικής κυβέρνησης σε
σχέση µε την ανάληψη καθηκόντων από τον κ. Μπελέρη. Είναι
καταγεγραµµένο στα πρακτικά της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Αν
δεν µπορείτε να το αναζητήσετε, µπορώ να σας το προσκοµίσω
εγώ. 

Για την Κύπρο µού αναφέρεται ότι το αναβαθµίζουµε σε επί-
πεδο διµερές. Αυτό έχει µια εγγενή αντιφατικότητα, κύριε Πρό-
εδρε. Εάν το συζητάµε µε την Τουρκία είναι διµερές. Μας
µέµφεστε ότι δεν το συζητάµε µε την Τουρκία. Αποφασίστε τι
ισχύει από τα δύο. Εγώ εκείνο που θέλω να σας πω είναι το εξής,
ότι εµείς είµαστε εκείνοι, οι οποίοι κατ’ εξοχήν το αναβαθµίζουµε
σε διεθνές. Πώς; Πρώτον µε την σηµαντική δήλωση των συµπε-
ρασµάτων του Ιουνίου του 2023 για την άµεση και σε κάθε στά-
διο εµπλοκή της Ευρωπαϊκής Ένωσης και τώρα µε τον ορισµό
του ειδικού απεσταλµένου του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών.
Προφανώς δεν θα γίνουν συζητήσεις, οι οποίες δεν θα έχουν µία
οµπρέλα διεθνούς οργανισµού και µάλιστα του υψηλότερου σε
κύρος και συµµετοχή.

Για τον Θουκυδίδη, µε κάθε σεβασµό θα µου επιτρέψετε να
πω ότι επειδή την αρχαία ελληνική γραµµατεία την γνωρίζουµε
και οι δύο, αισθάνοµαι ότι έχω µια διαφορετική ανάγνωση. Ο
Θουκυδίδης δεν εννοούσε τους ξένους που έρχονταν στην Ελ-
λάδα, αλλά τους Έλληνες που έφευγαν εκτός των πόλεων-κρα-
τών. Άρα, υπό αυτή την εκδοχή, η αποψίλωση της Ελλάδος
γινόταν επειδή έφευγαν και όχι επειδή έρχονταν. Και άρα αυτό
ανατρέχει περισσότερο στην εποχή της εξωτερικής µετανάστευ-
σης από την Ελλάδα.

Σε ότι αφορά το KKE µε κάθε σεβασµό θα µου επιτρέψετε να
πω, κύριε Βουλευτά, ότι αισθάνθηκα ότι απάντησα και γι’ αυτόν
τον λόγο θα ήθελα να επανέλθω σηµειακά.

Πρώτον σε ότι αφορά το ψευδοκράτος, είπα στην δευτερολο-
γία µου ότι σε ότι αφορά την Ελλάδα δεν αφιστάµεθα ούτε κατ’
ίχνος σε σχέση µε τη βασική µας θέση, η οποία είναι διζωνική,
δικοινοτική οµοσπονδία στο πλαίσιο των αποφάσεων του Συµ-
βουλίου Ασφαλείας. Νοµίζω είναι σαφές. Άρα, υπό αυτή την εκ-
δοχή, δεν αναγνωρίζουµε κανένα τετελεσµένο επί του πεδίου
ούτε πρόκειται να συµβεί ποτέ αυτό. Είναι νοµίζω -αναγνωρίζετε
και εσείς- σηµαντικό να έχουµε συνέχεια των συνοµιλιών στο
πλαίσιο του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών και αυτή τη στιγµή
που µιλάµε έχει ήδη προταθεί και νοµίζω ότι θα υιοθετηθεί η πρό-
ταση για την τοποθέτηση του νέου απεσταλµένου. 

Σε ότι αφορά το κοµµάτι της Ουκρανίας και της Παλαιστίνης
χαρακτηρίσατε κράτος - τροµοκράτη το Ισραήλ, αν καταλαβαίνω
καλά. Η απάντηση είναι σαφής και είναι η απάντηση, την οποία
έδωσε η ελληνική Κυβέρνηση δια του Υπουργού Εξωτερικών, όταν
παραβρεθήκαµε στο Οµάν δύο ηµέρες µετά την επίθεση. Η Ελ-
λάδα καταδικάζει κάθε µορφής τροµοκρατία, επιθετικότητα και
απάνθρωπη µεταχείριση. Συµφωνούµε σε αυτό; Διότι δεν είναι δυ-
νατόν να κάνουµε µια τέτοιου τύπου επιλεκτική µεταχείριση. 

Κύριε Βουλευτά, δεν µπορούµε να αγνοούµε το ότι αυτή τη
στιγµή που µιλάµε το γεγονός ότι υφίσταται ανθρωπιστική κρίση

δεν ξεκίνησε εκ του µηδενός. Υπάρχουν τα υποκείµενα ζητήµατα
σε ό,τι αφορά την αναγνώριση του παλαιστινιακού κράτους.
Υπάρχει, όµως, και η τροµοκρατική δράση εκ µέρους της Χαµάς.
Αντιλαµβάνοµαι ότι θα πρέπει όλα να τα καταγράφουµε µε αντι-
κειµενικότητα. Η Ελλάδα είναι σαφής. Καταδικάζει κάθε µορφή
τροµοκρατίας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Πότε θα αναγνωρίσετε
το κράτος;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Αυτό
είναι ένα ζήτηµα πολιτικό, κύριε Βουλευτά, το οποίο θα αξιολο-
γηθεί. 

Όσον αφορά τον κ. Νατσιό, σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε,
για την τοποθέτηση…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Οι υπόλοιπες διαφορές
πώς θα αντιµετωπιστούν;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Οι ελ-
ληνοτουρκικές διαφορές εννοείτε;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Όπως

γνωρίζετε, πλέον έχουµε έναν δοµηµένο ελληνοτουρκικό διά-
λογο. Είναι νοµίζω η πρώτη φορά που έχουµε έναν διάλογο ο
οποίος γίνεται βάσει συγκεκριµένων παραδοχών και αρχών, αλλά
και βάσει µιας συγκεκριµένης διαδικασίας η οποία κατεγράφη
και στη Διακήρυξη των Αθηνών της 7ης Δεκεµβρίου. Περιλαµβάνει
τρεις πυλώνες: Είναι ο πολιτικός διάλογος, είναι τα µέτρα οικο-
δόµησης εµπιστοσύνης, είναι η θετική ατζέντα. Στο πλαίσιο
αυτών των τριών πυλώνων συζητούνται όλα τα θέµατα. 

Το ένα θέµα, το οποίο αποτελεί τη διαφορά µας, που µπορεί
να αχθεί ενώπιον διεθνούς δικαιοδοσίας, είναι το ζήτηµα της
οριοθέτησης της Αποκλειστικής Οικονοµικής Ζώνης και της υφα-
λοκρηπίδας. Αυτό και µόνον µπορεί να αχθεί σε διεθνή δικαιοδο-
σία. Αυτή είναι η απάντηση. Οποιοδήποτε άλλο θέµα τίθεται,
παραδείγµατος χάριν οι συνέργειες για την πολιτική προστασία
και την αντιµετώπιση της κλιµατικής κρίσης ή η διαχείριση των
µεταναστευτικών ροών, εντάσσονται στο πλαίσιο του πολιτικού
διαλόγου. 

Κύριε Πρόεδρε, εκτίµησα την αναφορά σας στους αγέννη-
τους. Νοµίζω ότι είναι σηµαντικό. Διότι αυτή τη στιγµή ό,τι προ-
σπαθούµε να κάνουµε ακριβώς έχει στο µυαλό, όχι µόνο τις
παρούσες, αλλά και τις µέλλουσες γενεές, οι οποίες θα πρέπει,
κατά την άποψή µου, να αναλάβουν µία πατρίδα η οποία θα είναι
ήρεµη. Δεν χρειάζεται να ζούµε πάντοτε µε «το όπλο παρά πόδα»
ούτε θα πρέπει να είµαστε µονίµως µε «το δάχτυλο στη σκαν-
δάλη». Θα πρέπει να οικοδοµήσουµε µια γειτονιά ηρεµίας. Και
νοµίζω ότι σε αυτό συµφωνούµε όλοι. 

Βεβαίως, ποτέ δεν θα έρθουµε να πούµε ότι ξαφνικά λύθηκαν
όλα τα προβλήµατα. Το αντίθετο. 

Εκείνο το οποίο οφείλουµε να πράττουµε είναι να αναγνωρί-
ζουµε τις διαφορές, αλλά να µην επιτρέπουµε οι διαφορές αυτές
να καθίστανται κρίσεις. Πώς θα γίνει αυτό; Έχοντας εκείνους
τους µηχανισµούς αποσυµπίεσης, για να µπορούµε ανά πάσα
στιγµή να έχουµε µεγαλύτερη ικανότητα στο να διαχειριζόµαστε
τις διαφωνίες µας αυτές. 

Χαρακτηρίσατε την πολιτική διακήρυξη της 7ης Δεκεµβρίου ως
ευχολόγιο. 

Μα, κύριε Πρόεδρε, αν είναι ευχολόγιο, τότε δεν ισχύει το
άλλο που είπατε, ότι εγκαταλείψαµε τις θέσεις µας. Ή είναι ευ-
χολόγιο ή εγκαταλείψαµε τις θέσεις µας. Δεν µπορεί να ισχύουν
και τα δύο. 

Με το «εγκαταλείψαµε τις θέσεις µας» -δεν το κατάλαβα απο-
λύτως- εικάζω ότι εννοείτε ότι εγκαταλείψαµε τις θέσεις µας
επειδή αναφέρεται µέσα ότι δεν θα υπάρχουν δηλώσεις ή πρά-
ξεις οι οποίες θα µαταιώνουν τον σκοπό. Εάν εννοείτε αυτό, θα
ήθελα να σας πω ότι αυτό, όχι µόνον δεν συνιστά εγκατάλειψη
θέσης, αλλά συνιστά ενίσχυση θέσης. 

Θα σας παρακαλούσα πολύ, κύριε Πρόεδρε, να µελετήσετε
καλά τα στοιχεία του προοιµίου 5 και 8. Θα καταλάβετε τι εννοώ.
Είναι η πρώτη φορά που σε ένα τέτοιο κείµενο, το Διεθνές Δίκαιο
και ο Καταστατικός Χάρτης των Ηνωµένων Εθνών, ο οποίος ρητά
αναφέρει τον σεβασµό στην εδαφική ακεραιότητα, την ειρηνική
επίλυση των διαφορών και την προσήλωση στο διεθνές δίκαιο,
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καθίσταται µέρος µιας κοινής δήλωσης Ελλάδας - Τουρκίας. 
Εάν αυτό δεν είναι ωφέλιµο αποτέλεσµα, ότι πλέον κατοχυρώ-

νουµε το Διεθνές Δίκαιο ως όχηµα συζήτησης µε την Τουρκία,
θα µου επιτρέψετε να πω ότι δεν βλέπω τι άλλο θα µπορούσε να
περιλαµβάνεται. 

Επιπλέον, µου είπατε ότι γιατί δεν περιλαµβάνεται το ζήτηµα
των χωρικών υδάτων στην πολιτική διακήρυξη. 

Μα, κύριε Πρόεδρε, το ζήτηµα των χωρικών υδάτων δεν θα
µπορούσε να είναι στη διακήρυξη. Διότι το ζήτηµα της επέκτα-
σης των χωρικών υδάτων -θα το πω µία ακόµη φορά- δεν είναι
θέµα ούτε συζήτησης ούτε συµφωνίας. Είναι ένα µονοµερές κυ-
ριαρχικό δικαίωµα το οποίο έχει η Ελλάδα και θα το ασκήσει
όπως πρέπει. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Άρα, κύριε Πρόεδρε, θα έπρεπε να µε µέµφεστε εάν το ζήτηµα

των χωρικών υδάτων είχε τεθεί µέσα στην πολιτική διακήρυξη.
Θέµατα, όµως, τα οποία έχουν να κάνουν µε την κυριαρχία της
πατρίδας µου εγώ ποτέ δεν θα τα βάλω σε συζήτηση. Αυτό σας
παρακαλώ να το λάβετε υπ’ όψιν σας. 

Ξέρετε κάτι; Βλέπετε µε έναν ιδιαίτερο αρνητισµό τα ζητήµατα
της Τουρκίας. Μπορεί πράγµατι να έχουµε όλα τα ιστορικά βάρη
και πάθη του παρελθόντος. Αισθάνοµαι, όµως, ότι θα πρέπει κά-
ποια στιγµή να µπορέσουµε να συζητήσουµε. 

Εγώ είµαι ένας θιασώτης της διαβουλευτικής δηµοκρατίας,
κύριε Πρόεδρε. Θεωρώ ότι πρέπει να συζητάµε ακόµη κι αν δια-
φωνούµε. Κι αυτό είναι µια µεγάλη κατάκτηση της σύγχρονης
κοινωνίας. 

Κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλούσα να αποκτήσετε µία εικόνα
πώς διαχειρίστηκαν τα τουρκικά µέσα το ζήτηµα και της διακή-
ρυξης και της επίσκεψης του Τούρκου Προέδρου και της αντι-
προσωπείας. Υπήρχαν τα µέσα εκείνα τα οποία ήρθαν και είπαν
ότι «ξεπουληθήκαµε στην Ελλάδα». Αυτό ειπώθηκε στην Τουρκία
από τα αντιπολιτευόµενα µέσα, ότι περίπου ακούγεται και εδώ
κατά περίπτωση. 

Η απάντηση είναι σαφής. Ούτε η Ελλάδα ξεπουλήθηκε ούτε η
Τουρκία ξεπουλήθηκε. Υπήρχε ένας κοινός βηµατισµός, µε σε-
βασµό στις θέσεις της κάθε χώρας. Μέσα ακριβώς στη Διακή-
ρυξη των Αθηνών υπάρχει ρητή αναφορά ότι καµµία από τις δύο
χώρες δεν παραιτείται από τις θέσεις της. Ρητή αναφορά! 

Δεν αφιστάµεθα, λοιπόν, των εθνικών µας θέσεων. Συµφω-
νούµε να συζητήσουµε, να προχωρήσουµε µπροστά, σεβόµενοι
τους λαούς, έχοντας αµοιβαία κατανόηση των θέσεων και µε το
βλέµµα στο µέλλον. Διότι το µέλλον, κύριε Πρόεδρε, θα πρέπει
να είναι το ένα το οποίο να µας απασχολεί. Διότι µπορεί σήµερα
στην Αίθουσα αυτή να µην υπάρχουν οι αγέννητοι, οι µελλοντικές
γενεές, αλλά όταν λαµβάνουµε τέτοιες αποφάσεις, θα πρέπει οι
αγέννητοι να είναι η πρώτη µας προτεραιότητα. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος Οµάδας των Σπαρτιατών):
Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για µισό λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Στίγκα, δεν
ήσασταν προηγουµένως στην Αίθουσα. 

Εγώ θα σας δώσω τον λόγο, αλλά να ξέρετε ότι ο Υπουργός
πλέον έχει εξαντλήσει τα περιθώρια των παρεµβάσεων που δι-
καιούται. Άρα µια σύντοµη, γρήγορη παρέµβαση, για να προχω-
ρήσουµε στους οµιλητές, τον κατάλογο. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Το αντι-
λαµβάνοµαι και ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Υπουργέ, κύριε Γεραπετρίτη, είπατε προηγουµένως ότι
σας µείωσα µε αυτό που είπα. Θέλω να σας δηλώσω ότι δεν ήταν
στις προθέσεις µου ως άνθρωπο να σας µειώσω ή να σας προ-
σβάλω. Εγώ το είπα από πολιτικής άποψης. 

Σέβοµαι όλους τους συναδέλφους εδώ πέρα, πλην Βελόπου-
λου -οφείλω να το οµολογήσω-, εποµένως δεν είναι στις προθέ-
σεις µου να προσβάλω κανέναν. Το είπα από πολιτικής άποψης. 

Είπατε βεβαίως ότι η διακήρυξη είναι δεσµευτική για τα δύο
µέρη. Αυτή η διακήρυξη εµένα προσωπικά µου θυµίζει το Σύµ-
φωνο µη Επίθεσης Ρίµπεντροπ - Μολότοφ το 1939, που µετά από
δύο χρόνια η Γερµανία το «έσκισε» και επιτέθηκε στη Σοβιετική
Ένωση. Εποµένως, δεν υπάρχουν εκείνα τα εχέγγυα τα οποία θα

µας προφυλάξουν από την Τουρκία. Η Τουρκία είναι ο προαιώ-
νιος εχθρός της Ελλάδας. 

Επίσης, είπατε ότι έχουµε γλιτώσει από τις παραβιάσεις. Ναι,
όντως είναι πιο ήσυχα στο Αιγαίο. Το γνωρίζουµε. Όµως, αυτό
το κάνει η Τουρκία γιατί τη συµφέρει. Ξέρει πάρα πολύ καλά η
Τουρκία ότι δεν έχει αεροπορικό στόλο, δεν έχει ανταλλακτικά,
δεν έχει πιλότους, δεν έχει τίποτα. Εµείς ως Ελλάς σήµερα -
καλώς έχουν γίνει αυτοί οι εξοπλισµοί- είµαστε παντοδύναµοι σε
όλα τα επίπεδα, αλλά κυρίως στον αέρα. Άρα η Τουρκία κερδίζει
χρόνο µέχρι να κάνει αυτά που θέλει.

Επίσης, είπατε -το έχουµε ξανασυζητήσει και γνωρίζετε ότι επι-
µένω σε αυτό, κύριε Υπουργέ- ότι η επέκταση των χωρικών υδά-
των και η ανακήρυξη της ΑΟΖ θα γίνει κάποια στιγµή. Αυτό έχει
ψηφιστεί, όπως είπαµε, από το 1995. 

Εύχοµαι και ελπίζω όσοι είµαστε σε αυτή την Αίθουσα να µα-
κροηµερεύσουµε, για να το δούµε κάποτε. Αλλά, εγώ τουλάχι-
στον νοµίζω ότι δεν θα προλάβουµε σε αυτή τη ζωή, κύριε
Υπουργέ, να το δούµε αυτό. Μακάρι να το προλάβουµε. 

Σας ευχαριστώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Κύριε

Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για ένα λεπτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχετε τον λόγο κατ’

εξαίρεση για ένα λεπτό, κύριε Υπουργέ, για να συνεχίσουµε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Θα µι-

λήσω τριάντα δευτερόλεπτα µόνο. 
Ζητώ την κατανόηση του Σώµατος, γιατί ο κύριος Πρόεδρος

τοποθετήθηκε. Κατ’ αρχάς, να ευχαριστήσω για την αποκατά-
σταση των όσων είπατε. 

Θέλω να σας πω το εξής, κύριε Πρόεδρε. Αισθάνοµαι ότι έχει
έρθει ο χρόνος να συζητήσουµε και τα µείζονα, τα µεγάλα, εκείνα
τα οποία αποτελούν τις ουσιώδεις διαφορές µας. Και η υποκεί-
µενη διαφορά µας είναι ο καθορισµός της Αποκλειστικής Οικο-
νοµικής Ζώνης και της υφαλοκρηπίδας. Όταν ωριµάσουν οι
συνθήκες, όταν αποδειχθεί στην πράξη η ειλικρίνεια των µερών
της Τουρκίας, όταν θα έχουν εφαρµοστεί οι δεκαπέντε συµφω-
νίες, τις οποίες ήδη έχουµε καταγράψει και ενεργοποιήσει, όταν
υπάρχει στην πραγµατικότητα µία αποδεδειγµένη κοινή βού-
ληση, τότε εγώ θα ήθελα να προχωρήσουµε.

Και θέλω να σας πω ότι θα ήθελα να προχωρήσουµε κατά τη
διάρκεια της παρούσας βουλευτικής περιόδου. Οπότε σας εύ-
χοµαι να είστε εδώ, να το ψηφίσετε. Εκείνο το οποίο θέλω πάν-
τως να τονίσω είναι το εξής. Η συζήτηση η οποία γίνεται µε την
Τουρκία, γίνεται για πρώτη φορά -και έχω µελετήσει πολύ τα αρ-
χεία του Υπουργείου Εξωτερικών- ενόσω η Ελλάδα έχει τόσο
ισχυρό διπλωµατικό κεφάλαιο. Αυτό το διπλωµατικό κεφάλαιο,
το οποίο µας πιστώσατε και σας ευχαριστώ, έχει κερδηθεί δια-
χρονικά µε µεγάλο κόπο, µε προσήλωση, µε αρχές διπλωµατίας
και µε την ενίσχυση των ελληνικών αµυντικών δαπανών, τις
οποίες θα κληθείτε αύριο να υπερψηφίσετε. 

Άρα αυτή η στιγµή είναι η κατάλληλη έτσι ώστε η Ελλάδα, µε
αυτοπεποίθηση και φρόνηση, να προχωρήσει σε µια ουσιαστική
συζήτηση όχι µόνο για το παρόν, αλλά -όπως είπα- µε το βλέµµα
στο µέλλον. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
Υπουργό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», είκοσι τρεις
µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το
2ο Δηµοτικό Σχολείο Αριδαίας Πέλλας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Πριν περάσουµε στον κύκλο παρεµβάσεων - οµιλιών των Κοι-
νοβουλευτικών Εκπροσώπων, θα δώσω τον λόγο στον κ. Τρα-
γάκη Ιωάννη. Και µετά ξεκινάµε µε τις οµιλίες των Κοινο-
βουλευτικών. Πρώτος θα είναι ο κ. Ξανθόπουλος και µετά ο κ.
Κατρίνης.
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Ορίστε, κύριε Τραγάκη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Ευχαριστώ τους κυρίους συναδέλ-

φους για το θέµα της σειράς.
Κύριε Υπουργέ, η παρουσία σας εδώ και ο ήρεµος τόνος σας

βοήθησε ώστε να γίνει µια πάρα πολύ καλή και εποικοδοµητική
συζήτηση. Πραγµατικά ήταν εποικοδοµητική η συζήτηση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην επί κοντά πενήντα χρόνια
παρουσία µου εδώ στο Κοινοβούλιο έχω πάρει τον λόγο σε εκα-
τοντάδες προϋπολογισµούς. Ως ο αρχαιότερος Κοινοβουλευτι-
κός εν ενεργεία στην υφήλιο, οφείλω να υπογραµµίσω ότι µετά
από τις προγραµµατικές δηλώσεις της Κυβέρνησης, ο προϋπο-
λογισµός είναι το πιο σηµαντικό νοµοσχέδιο στη Βουλή. 

Σχεδόν όλες οι κυβερνήσεις για τον προϋπολογισµό λένε ότι
είναι ο πιο σηµαντικός. Αυτή τη φορά, όµως, είναι πραγµατικά
ένας σηµαντικός προϋπολογισµός. Γιατί είναι ο πρώτος προϋπο-
λογισµός που καταρτίζεται µετά από τα δεκατρία χρόνια µε τη
χώρα να έχει ανακτήσει την επενδυτική βαθµίδα. Πρόκειται για
ένα πολύ σηµαντικό επίτευγµα, που είναι αποτέλεσµα τόσο των
θυσιών της ελληνικής κοινωνίας όσο και της συνετούς, αποτελε-
σµατικής δηµοσιονοµικής πολιτικής των τελευταίων ετών, της
επιτυχούς αντιµετώπισης των αλλεπάλληλων εξωγενών κρίσεων,
της πολιτικής σταθερότητας που έχει επιτύχει η χώρα. 

Ωστόσο ο προϋπολογισµός του 2024 καταρτίζεται λίγες εβδο-
µάδες µετά από διαδοχικές φυσικές καταστροφές που έπληξαν
τον Αύγουστο και τον Σεπτέµβριο του 2023 όλη τη χώρα, γεγο-
νός που καταδεικνύει ότι οι συνέπειες της κλιµατικής αλλαγής -
καλώς αναφερθήκατε σε αυτό, κύριε Υπουργέ- θα είναι εδώ και
απαιτείται η αντιµετώπισή της σε µόνιµη βάση. 

Παράλληλα, η διεθνής οικονοµία παρουσιάζει σηµάδια επιβρά-
δυνσης, οι δηµοσιονοµικοί κίνδυνοι σε χώρες της Ευρώπης αυ-
ξάνονται, ο πληθωρισµός, αν και αποκλιµακώνεται, συνεχίζει να
παραµένει υψηλός διεθνώς, ειδικά σε βασικά είδη διατροφής,
ενώ η περιοριστική νοµισµατική πολιτική επιδρά αρνητικά στην
οικονοµική επέκταση. 

Ο προϋπολογισµός του 2024 καλείται να συγκεράσει τον
στόχο της δηµοσιονοµικής σταθερότητας, που είναι θεµέλιο για
κάθε προσπάθεια, µε το βασικό πρόσταγµα της κοινωνίας, µετά
από την πληθωριστική κρίση, την αύξηση δηλαδή, του διαθέσι-
µου εισοδήµατος και των µισθών. Προς την κατεύθυνση της αύ-
ξησης του εισοδήµατος, το 2024 αναµένεται να δράσουν
πολιτικές όπως η αύξηση των µισθών των δηµοσίων υπαλλήλων,
η άρση του παγώµατος των τριετιών για τους µισθωτούς, η αύ-
ξηση του αφορολόγητου για οικογένειες µε παιδιά, η αύξηση του
ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος, η εκ νέου αύξηση των συν-
τάξεων αλλά και επενδυτικοί πόροι ύψους περίπου 12,17 δισε-
κατοµµύρια ευρώ µέσω του Προγράµµατος Δηµοσίων
Επενδύσεων και του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας,
που αναµένεται να εισρεύσουν στην οικονοµία µας από το 2024. 

Επιπλέον, ενισχύεται ο τοµέας της υγείας µε αύξηση της επι-
χορήγησης των νοσοκοµείων κατά περίπου 20%, ενώ αύξηση
των δαπανών υπάρχει και στον τοµέα της παιδείας. Ο προϋπο-
λογισµός προβλέπει µέτρα στήριξης για το 2024 συνολικού δη-
µοσιονοµικού κόστους 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ, τα οποία
αφορούν, συνολικά, σε τρία εκατοµµύρια πολίτες. 

Για πρώτη φορά µετά από δεκατέσσερα χρόνια οι εξακόσιες
πενήντα χιλιάδες δηµόσιοι υπάλληλοι θα δουν µια ουσιαστική αύ-
ξηση του µισθού, που κατά µέσο όρο σε ετήσια βάση θα ανέλθει
σε 1.476 ευρώ, δηλαδή πολύ πάνω από έναν ενιαίο µέσο µισθό.
Συνολικά οι παροχές σε εργαζοµένους στο δηµόσιο τοµέα, στις
Ένοπλες Δυνάµεις, στα Σώµατα Ασφαλείας, προβλέπεται να
ανέλθουν το 2024 στα 14,83 δισεκατοµµύρια ευρώ, αυξηµένα
κατά 689 εκατοµµύρια ευρώ σε σύγκριση µε το 2023. Η αύξηση
αυτή οφείλεται κυρίως στην αναµόρφωση του µισθολογίου του
δηµοσίου τοµέα, σύµφωνα µε την οποία προσαυξάνονται στα-
θερά και οριζόντια οι βασικοί µισθοί όλων των δηµοσίων υπαλ-
λήλων και η οικογενειακή παροχή, καθώς και το επίδοµα θέσης
ευθύνης. 

Επιπλέον, µε τον ανωτέρω νόµο αυξάνεται το επίδοµα παρα-
µεθορίου και ειδικών συνθηκών εργασίας των Ενόπλων Δυνά-
µεων και των Σωµάτων Ασφαλείας, καθώς και το µισθολόγιο του
ερευνητικού προσωπικού. Σε ό,τι αφορά στον Οργανισµό Κοινω-

νικής Ασφάλειας είναι αυξηµένες οι δαπάνες για φέτος. Επίσης,
µονιµοποιείται πλήρως η απαλλαγή, περίπου διακοσίων χιλιάδων
πρώην δικαιούχων του ΕΚΑΣ, από τη συµµετοχή τους στη φαρ-
µακευτική δαπάνη και επεκτείνεται το επίδοµα µητρότητας από
το 2024 στους ελεύθερους επαγγελµατίες και τους αγρότες
στους εννέα µήνες. 

Επιπλέον, εφαρµόζονται οι ακόλουθες παρεµβάσεις: Στην
αγορά εργασίας και στο συνταξιοδοτικό σύστηµα από τον Ια-
νουάριο του 2024 αίρεται το πάγωµα των τριετιών στους µισθω-
τούς, αυξάνονται εκ νέου από την 1η Ιανουαρίου του 2024 οι
συντάξεις κατά το µέσο όρο της αύξησης του ΑΕΠ και του πλη-
θωρισµού του 2023 µε υπολογιζόµενο κόστος 430 εκατοµµύρια
ευρώ. 

Επιπλέον, θετικές παρεµβάσεις προβλέπονται για το φορολο-
γικό. Αρκετές από αυτές έχουν ήδη αναφερθεί. Μεγάλη προσπά-
θεια γίνεται και για τον περαιτέρω περιορισµό της
φοροδιαφυγής. Σε αυτό το πλαίσιο θεσµοθετούνται αρκετές πο-
λυεπίπεδες παρεµβάσεις που περιλαµβάνουν, µεταξύ άλλων, τη
σύνδεση των POS µε τις ταµειακές µηχανές για τους πρώτους
µήνες του 2024, την υποχρεωτικότητα του συστήµατος myData,
γενίκευση της ηλεκτρονικής τιµολόγησης. Στόχος όλων αυτών
των παρεµβάσεων είναι η δίκαιη κατανοµή των φορολογικών
βαρών και η περαιτέρω ενίσχυση της κοινωνικής πολιτικής. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, η χώρα εκτός από δηµοσιονοµική στα-
θερότητα χρειάζεται και πολιτική σταθερότητα. Ο Πρωθυπουρ-
γός Κυριάκος Μητσοτάκης και η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας έχουν αποδείξει ότι µπορούν να την προσφέρουν
λειτουργώντας µε σχέδιο, µεθοδικότητα και αποφασιστικότητα
µε συνέπεια προεκλογικών λόγων και έργων, µε αξιοπιστία και
αποτελεσµατικότητα. Και οι πολίτες αναγνωρίζουν ότι η Νέα Δη-
µοκρατία, υπό την ηγεσία του Κυριάκου Μητσοτάκη, είναι η µόνη
πολιτική δύναµη της χώρας σήµερα που µπορεί να εγγυηθεί την
ασφάλεια, την ευηµερία και την προοπτική των Ελλήνων. 

Με αυτές τις σκέψεις υπερψηφίζω τον κρατικό προϋπολογισµό
του 2024. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα

της Νέας Δηµοκρατίας) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Τραγάκη, που ήταν ακριβής και στον χρόνο.
Καλούµε στο Βήµα τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥ-

ΡΙΖΑ τον κ. Ξανθόπουλο. 
Μετά θα πρότεινα να µιλήσει ένας Βουλευτής, µετά ο κ. Κα-

τρίνης Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Έχει ζητήσει τον λόγο ο
Υπουργός κ. Θεοχάρης που περιµένει εδώ και ώρα τη σειρά του
και µετά θα πάµε εναλλάξ Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι µε Βου-
λευτές. 

Ελάτε, κύριε Ξανθόπουλε.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Συζητάµε τον κρατικό προϋπολογισµό και εδώ και ηµέρες πια

ακούγονται και ανταλλάσσονται µεταξύ των πτερύγων της Βου-
λής ποσοστά, αριθµοί, νούµερα. Θέλω να ξεκινήσω µε µια ση-
µαντική, θεωρώ, έκφραση που, κατά την άποψή µας, δείχνει τη
σηµασία και το βάθος αυτής της συζήτησης που γίνεται τόσες
ηµέρες στην Εθνική Αντιπροσωπεία. 

Μακροπρόθεσµα ο προϋπολογισµός δεν είναι ένα οικονοµικό,
αλλά ένα ηθικό κείµενο. Αυτό νοµίζω πρέπει να είναι αυτό που
πηδαλιουχεί, που κανοναρχεί τη σκέψη µας, γιατί, ουσιαστικά,
µιλάµε για τις ζωές των ανθρώπων, µιλάµε για την κοινωνία που
θέλουµε, ο καθένας από την πλευρά του, να οικοδοµήσουµε και
αυτά τα νούµερα που ανταλλάσσονται και αντιπαρατίθενται από
πλευράς πολιτικών δυνάµεων, ουσιαστικά, αφορούν σε ανθρώ-
πινες ζωές. Αφορούν στους συνανθρώπους µας, αφορούν στην
κοινωνία και µε την έννοια αυτή, λοιπόν, δεν είναι ένα τεχνοκρα-
τικό κείµενο ο προϋπολογισµός, είναι ένα βαθιά ηθικό κείµενο. 

Έχετε ένα επαχθές προνόµιο, κύριοι της Συµπολίτευσης. Ό,τι
και να µας πείτε δεν µπορεί να ξεφύγει από την λογική σας η πε-
ρίφηµη έκθεση Πισσαρίδη, το πόρισµα Πισσαρίδη, αυτό που θε-
ωρεί τη µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα ως εµπόδιο στην
ανάπτυξη, αυτό που θεωρεί την πολυδιάσπαση της ατοµικής επι-
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χειρηµατικής δραστηριότητας ως µειωµένης απόδοσης και αυτό
που θέλει να πάρει µέτρα για τον βίαιο εξοβελισµό επαγγελµά-
των, οι οποίοι δεν ανταποκρίνονται στο πρότυπο της νεοφιλελεύ-
θερης αντίληψης και των νεοφιλελεύθερων δοξασιών. 

Σταχυολογώ ορισµένα στοιχεία από τον προϋπολογισµό. Οι
έµµεσοι φόροι παραµένουν οι ίδιοι. Δώδεκα χώρες έχουν µειώσει
τον ΦΠΑ, δυο τον µηδένισαν. Παρά τις παραινέσεις, παρά τις επι-
σηµάνσεις, παρά τις ερωτήσεις, παρά τις παρεµβάσεις, εξακο-
λουθείτε πεισµατικά να µη µειώνετε τους έµµεσους φόρους, οι
οποίοι επηρεάζουν όχι όλους κατά το ίδιο ποσοστό. 

Η ρήτρα αναπροσαρµογής επανέρχεται. Ενσωµατώνεται στα
τιµολόγια κατανάλωσης, δεν έχει διακριτό ρόλο. Έρχονται τα πο-
λύχρωµα τιµολόγια του ηλεκτρικού ρεύµατος, ουσιαστικά, να
µπερδέψουν και να συσκοτίσουν την αύξηση των τιµών που κα-
λείται να πληρώσει ο καταναλωτής και ουσιαστικά µε τη ρύθµιση
αυτή αφήνετε πάλι το απεριόριστο περιθώριο ποσοστού κέρ-
δους των εταιρειών παραγωγής και εµπορίας ηλεκτρικού ρεύµα-
τος. Παρά τα όσα έχουµε κάνει στη Βουλή ως Αντιπολίτευση
-µιλάω ειδικά για τον ΣΥΡΙΖΑ-, παρά την ανάγκη οι άνθρωποι
αυτοί για τα υπερέσοδα, όπως αρέσκεστε να τα λέτε, τα υπερ-
κέρδη όπως είναι στην πραγµατικότητα, καλούνται, οφείλουν να
πληρώσουν φόρο, όπως δεσµεύτηκε ο Πρωθυπουργός ύψους
90%, παρ’ όλα αυτά δεν βλέπουµε να γίνεται τίποτα. 

Πανηγυρίζετε για την αύξηση των µισθών και των συντάξεων
και βεβαίως, είναι ένα θετικό µέτρο –δεν µπορεί να κλείσει κανείς
τα µάτια-, αλλά είναι ένα µέτρο το οποίο δεν ανταποκρίνεται στην
πραγµατικότητα. Διότι τόσο ο πληθωρισµός όσο και οι συνεχείς
αυξήσεις των τιµών, αλλά και οι µειώσεις που υπέστησαν οι άν-
θρωποι αυτοί την προηγούµενη περίοδο, δεν φθάνουν για να κα-
λύψουν τις ανάγκες. 

Οι δείκτες για τη µεγάλη πλειοψηφία της κοινωνίας είναι ανη-
συχητικοί. Έχει µειωθεί ουσιαστικά το ποσό που διαθέτει για τη
διατροφή της η ελληνική οικογένεια, έχουν αλλάξει οι διατροφι-
κές συνήθειες των Ελλήνων επί τα χείρω. Αυτά είναι στοιχεία, τα
οποία πρέπει να τα λέµε δηµόσια µε ένταση και να µην καλύπτε-
στε πίσω από την ποσοστιαία αύξηση των µισθών ή των συντά-
ξεων. Γιατί το πρόβληµα δεν είναι λογιστικό, είναι βαθιά
ουσιαστικό και το ερώτηµα είναι αν µπορεί να καλυφθεί η ακρί-
βεια και οι ανάγκες των πολιτών από αυτή την αύξηση και βε-
βαίως, δεν µπορεί να καλυφθεί. 

Δώσατε τέλος στο πρόγραµµα «ΣΤΕΓΗ» λόγω δηµοσιονοµικής
στενότητας. Θυµίζω ότι είµαστε η χώρα, στην οποία περίπου το
µισό του διαθέσιµου εισοδήµατος πηγαίνει στα ενοίκια και είναι
µία ανελαστική δαπάνη και είναι µία δαπάνη η οποία δεν µπορεί
ούτε να αναβληθεί ούτε να τροποποιηθεί. Δηλαδή, η οικογένεια,
η κοινωνία ξεκινάει µε ένα ανελαστικό µέγεθος, αυτό του ενοι-
κίου. Και ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι όλο το τελευταίο διάστηµα
τα µισθώµατα, τα ενοίκια έχουν σκαρφαλώσει στα ύψη. Βεβαίως,
δεν κάνετε τίποτα για την αντιµετώπιση αυτού του προβλήµατος.
Έχετε αποσυρθεί εκουσίως και εσκεµµένα από το κεφάλαιο που
λέγεται «κοινωνική κατοικία» και αφήνετε τα µεγάλα γραφεία real
estate, τις µεγάλες επιχειρήσεις, τους µεγάλους επενδυτές και
τους ιδιοκτήτες να κάνουν πάρτι σε βάρος της µεγάλης πλειοψη-
φίας των Ελλήνων πολιτών. 

Δίνετε 1.300.000 ευρώ µόνο στο πρόγραµµα «ΣΤΕΓΗ» σε αν-
τίθεση µε χώρες που είναι περίπου στην ίδια κατάσταση µε εµάς,
για παράδειγµα η Πορτογαλία δίνει 2,7 δισεκατοµµύρια ευρώ, η
Ισπανία δίνει 1 δισεκατοµµύριο ευρώ, η Πολωνία δίνει 755 εκα-
τοµµύρια ευρώ. 

Πώς να εκλάβω, κύριοι της Πλειοψηφίας, το 1,3 εκατοµµύριο
ευρώ; Μάλλον ως άλλοθι λειτουργεί για να µην κλείσει αυτός ο
κωδικός του προγράµµατος «ΣΤΕΓΗ», παρά ως ουσιαστική ενί-
σχυση για την αντιµετώπιση του κορυφαίου προβλήµατος.

Το ιδιωτικό χρέος διογκώνεται, µην κλείνετε τα µάτια. Δείτε τι
γίνεται γύρω, ρωτήστε. Όσοι είστε Βουλευτές επαρχίας, αλλά
και των αστικών κέντρων, ρωτήστε και δείτε τι γίνεται. Το ιδιωτικό
χρέος αυξάνεται, γίνεται εφιαλτικό. Ουσιαστικά, υπονοµεύει
κάθε δυνατότητα ανάπτυξης της οικονοµίας, αλλά και αντίδρα-
σης και αντίστασης της κοινωνίας. Οι πλειστηριασµοί πλέον είναι
ελεύθεροι, χάνονται αθρόα τα σπίτια των πολιτών –βεβαίως, δεν
υπάρχει καµµία προστασία για την πρώτη κατοικία- και γίνεται

µία ραγδαία µεταφορά πλούτου, η οποία σας αφήνει όχι απλώς
παγερά αδιάφορους, είναι και σύνδετη µε την αντίληψη που
έχετε σχετικά µε την ιστορία αυτή της οικονοµικής ανάπτυξης. 

Δεν προστατέψατε, όπως είπαµε, την πρώτη κατοικία, είναι
πλήρως ελεύθεροι οι πλειστηριασµοί και ένα µεγάλο κοινωνικό
πρόβληµα που έχουµε µε τους δανειολήπτες του ελβετικού
φράγκου και αυτό δεν το αγγίξατε καθόλου. Αντίθετα, µε το τε-
λευταίο νοµοσχέδιο και όπως προκύπτει από το σχέδιο του προ-
ϋπολογισµού, οι servicers κάνουν πάρτι. 

Όµως, θέλω να αναφερθώ ιδιαίτερα σε ένα γεγονός το οποίο,
ουσιαστικά, αποτελεί το πολύ µεγάλο πρόβληµα πάνω στο οποίο
θα συγκρουστούν πολιτικές και αντιλήψεις. Είναι η περίφηµη κλι-
µατική κρίση. Το βιώσαµε µε τραγικό τρόπο στις πληµµύρες και
στις καταστροφές των περασµένων µηνών. Δεν χρειάζεται να
επανέρχοµαι. Η Βουλή απασχολήθηκε και σε επίπεδο Αρχηγών
κοµµάτων, αλλά και σε επιµέρους κοινοβουλευτικό έλεγχο. 

Αλλά το πού θα πάει αυτή η ιστορία της κλιµατικής κρίσης, αν
θα είναι µία ευκαιρία για επενδύσεις, για µπίζνες, έτσι ώστε το
ιδιωτικό κεφάλαιο να ξανακερδοσκοπήσει ή αν θα µπορέσει αυτό
το πρόβληµα να έχει µία κοινωνική αντιµετώπιση, είναι το πολύ
µεγάλο στοίχηµα, στο οποίο καλούµαστε να συνεισφέρουµε από
πλευράς µας, ως προοδευτικές δυνάµεις, για την υπέρβαση του.
Γι’ αυτό, λοιπόν, δεν ακούσαµε απολύτως τίποτε, διότι η παντο-
δύναµες, κατά την άποψή σας, δυνάµεις της αγοράς θα µπουν
για να το αντιµετωπίσουν. 

Οι εισηγµένες εταιρείες κέρδισαν 10,5 δισεκατοµµύρια ευρώ
στο Χρηµατιστήριο. Το ξαναλέω για να το ακούσουν οι πολίτες:
10,5 δισεκατοµµύρια ευρώ κέρδισαν οι εισηγµένες εταιρείες στο
Χρηµατιστήριο, εκ των οποίων τη µερίδα του λέοντος εισέπραξαν
οι τράπεζες και οι εταιρείες ενέργειας. 

Αυτό δείχνει για ποιον είναι αυτός ο προϋπολογισµός. Διότι
για εµάς που είµαστε στην Αριστερά δεν αρκεί να αυξάνονται τα
µεγέθη. Πρέπει να δούµε και ποιοι καρπώνονται την αύξηση
αυτή. Και η µεγάλη πλειοψηφία των πολιτών, η µικροµεσαία επι-
χειρηµατικότητα, οι αυτοαπασχολούµενοι, τα λαϊκά νοικοκυριά
δεν συµµετέχουν στο πάρτι της ανάπτυξης. Ο πληθωρισµός
απληστίας είναι 10,3% στα τρόφιµα και επιµένει παρά τις παρεµ-
βάσεις που κάνετε. Μίλησα προηγουµένως για τα µισθώµατα
που έχουν καλπάσει και πλέον είναι απαγορευτική και η σκέψη
ακόµα τα νέα ζευγάρια να πάνε σε µια αυτονόµηση από την οι-
κογενειακή στέγη, από την οικογενειακή θαλπωρή και να φτιά-
ξουν τη δική τους ζωή. 

Ο µέσος µισθός είναι χαµηλότερος από το µέσο όρο στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Η διευρυνόµενη ευµάρεια ισχύει, αλλά για τους
ελάχιστους. Η υποκειµενική φτώχεια, η αίσθηση που έχουν οι πο-
λίτες ότι είναι φτωχοί και δεν µπορούν να αντιµετωπίσουν τα
προβλήµατα, φτάνει στο 70%. Εποµένως, µε βάση το πρόταγµα
που σας έθεσα, ότι πρόκειται ουσιαστικά για ένα ηθικό κείµενο -
µιλάω για τον προϋπολογισµό- και µε βάση τα στοιχεία, απέφυγα
εσκεµµένα να αναφερθώ σε αριθµούς, για να µη συσκοτίσω την
ουσία της διαφοράς µας, δείχνει, λοιπόν, ότι αυτός ο προϋπολο-
γισµός εξακολουθεί να διευρύνει τις ανισότητες. Εξακολουθεί να
βυθίζει στην ανασφάλεια και στην αγωνία το µεγάλο µέρος της
ελληνικής κοινωνίας. Και βέβαια, δεν αντιµετωπίζει τα δοµικά
προβλήµατα της ελληνικής κοινωνίας και τα πολύ ουσιαστικά
προβλήµατα της µεγάλης πλειοψηφίας των πολιτών. 

Επειδή είχαµε την τύχη να έχουµε εδώ τον κύριο Υπουργό
Εξωτερικών κλείνω µε µία αναφορά στα όσα ανέφερε. Τις τελευ-
ταίες δύο φορές που µίλησε ο κύριος Πρωθυπουργός για τα διε-
θνή δεν αναφέρθηκε στο Κυπριακό ως πρόβληµα κατοχής ενός
ανεξάρτητου κράτους. Σηµαίνει κάτι αυτή η απάλειψη; Το νέο
σύµφωνο µετανάστευσης και ασύλου δεν εξασφαλίζει τις νόµι-
µες οδούς µετανάστευσης. Σε αντίθεση µε όσα προσπάθησε να
πει ο κ. Καιρίδης ότι υπάρχει ανάγκη για να απορροφήσουµε, για
να έχουµε εδώ νόµιµους µετανάστες, πρέπει να παράσχουµε τις
νόµιµες οδούς, φαίνεται ότι το σύµφωνο µετανάστευσης δεν το
εξασφαλίζει. Τι θα κάνετε για την αντιµετώπιση αυτού του ουσια-
στικού προβλήµατος για το οποίο υπάρχουν, µάλλον και διαφο-
ρετικές ή έστω αποκλίνουσες φωνές στην Κυβέρνηση. 

Τέλος, στη διεθνή έκθεση World Travel Market εµφανίστηκαν
περίπτερα µε «Turkaegean» και «North Cyprus» . Αρχικά, απ’ ό,τι
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θυµάστε, ο τότε αρµόδιος Υπουργός κ. Γεωργιάδης είχε αποδώ-
σει το «Turkaegean» σε γραφειοκρατική αβλεψία. Τώρα βλέ-
πουµε ότι υπάρχει µηδενική αντίδραση. Δεν απαντήθηκε σχετική
κοινοβουλευτική ερώτηση. Δεν αντέδρασε σε αυτό το απαράδε-
κτο φαινόµενο η κ. Υπουργός. Με πολύ ενδιαφέρον θα ακού-
σουµε κάποιες παρατηρήσεις, γιατί αυτά τα ζητήµατα δεν είναι
ζητήµατα εσωκοµµατικής ή κοµµατικής αντιπαράθεσης. Είναι ζη-
τήµατα εθνικά και για τα οποία απαιτείται µια πολύ ξεκάθαρη
λύση. 

Τέλος, είναι προφανές ότι καταψηφίζουµε τον προϋπολογισµό
γιατί δεν αποτελεί βάθρο, δεν αποτελεί αφετηρία αναδιανοµής
πλούτου υπέρ των ασθενέστερων. Για µας, στην Αριστερά, στην
προοδευτική παράταξη οι εργαζόµενοι πρέπει να συµµετέχουν
στο πλεόνασµα του εθνικού πλούτου. Το αντίθετο, αποκλείονται
από αυτόν. Εξακολουθούν και καρπώνονται τα κέρδη οι λίγοι και
εκλεκτοί του συστήµατος και είναι ένας επιπλέον λόγος ως Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση να πρωταγωνιστήσουµε σε ένα πλατύ κί-
νηµα για να παλέψουµε αυτά που θα γίνουν για εµάς χωρίς εµάς. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλούµε στο Βήµα

τον κ. Κεδίκογλου Συµεών από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
Μετά θα πάρει τον λόγο ο κ. Κατρίνης. Να µπαίνει κι ένας Βου-

λευτής, συνάδελφοι. Έτσι όπως εξελίχθηκε η συζήτηση, δύο
ώρες τώρα δεν έχει µιλήσει Βουλευτής. Εν τω µεταξύ έχουν συσ-
σωρευτεί Υπουργοί από τους οποίους έπρεπε να µιλήσει άλλος
µία ώρα πριν, άλλος µιάµιση ώρα πριν. Θα πάµε εναλλάξ µε Βου-
λευτές, Υπουργούς και Κοινοβουλευτικούς. 

Ελάτε, κύριε Κεδίκογλου.
ΣΥΜΕΩΝ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ακούγοντας τις τρεις προηγούµενες ηµέρες τη συζήτηση για

τον προϋπολογισµό, το κυβερνητικό αφήγηµα µιλάει για µια
χώρα η οποία είναι πια παράδειγµα για τις άλλες χώρες. Ένα
πραγµατικό success story. Είναι µια χώρα που έχει µια ευηµερία
και µια σταθερή ανάπτυξη όπου οι πολίτες ευτυχούν. Πώς εγώ
ένας απλός, ένας ταπεινός Βουλευτής της Αντιπολίτευσης
µπορώ πραγµατικά να αποδοµήσω ένα τέτοιο αφήγηµα όταν µά-
λιστα, το επικοινωνούν και οι ισχυροί µιντιακοί σας φίλοι; Μας
έχουν σχεδόν πείσει, λοιπόν, ότι όλα βαίνουν καλώς και οι πολί-
τες είναι ευτυχισµένοι σε αυτή τη χώρα. Ωστόσο θα το προσπα-
θήσω στα επόµενα λεπτά γιατί πολλές φορές τα φαινόµενα
απατούν. Και το ζούµε -νοµίζω ότι κι εσείς πάτε στην κοινωνία-
ότι τα πράγµατα εκεί έξω δεν είναι έτσι ακριβώς όπως ακούγον-
ται εδώ µέσα. 

Η κοινωνία βράζει. Ξέρει ότι ο µισθός δεν φτάνει για να βγει ο
µήνας. Κοιτάξτε την τελευταία δηµοσκόπηση η οποία λέει ότι το
συναίσθηµα το οποίο κυριαρχεί στην ελληνική κοινωνία είναι, σε
ποσοστό 68%, ο φόβος και έρχεται µετά από αυτό η οργή. Δεν
νοµίζω ότι είναι ό,τι κατάλληλο για µια κοινωνία ευηµερούσα,
όπως θέλετε να την παρουσιάσετε. Αλλά πέρα από αυτό υπάρ-
χουν ανισότητες. Ακούσαµε ότι αυτός ο προϋπολογισµός είναι
ένας προϋπολογισµός κοινωνικής συνοχής, άκουσον-άκουσον.
Θα σας πω το εξής. Τα κέρδη των επιχειρήσεων αυξήθηκαν
5,9%, όµως οι µισθοί µόνο 0,2%. Κι αν αυτό σας φαίνεται πολύ
τεχνικό ας πάµε στο ποσό το οποίο διατίθεται για τα άτοµα µε
αναπηρία που είναι 1,1% στη χώρα µας όταν το ποσοστό αυτό
είναι σχεδόν διπλάσιο 2% στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Δεν σας αρκούν αυτά; Να πάµε στα πιο σκληρά νούµερα. Να
πάµε σε αυτό που λέει ότι είµαστε πρώτοι στην κοινωνική φτώ-
χεια και τον κοινωνικό αποκλεισµό για τις ηλικίες άνω των δεκαο-
κτώ ετών. Σε αυτή την πληθυσµιακή οµάδα υπάρχει αυτός ο
αποκλεισµός σε ποσοστό 27%. Είδατε τη µελέτη της ΕΚΠΟΙΖΩ
που λέει ότι ένα στα δύο νοικοκυριά δεν µπορεί να θερµανθεί,
ένα στα δύο νοικοκυριά έχουν αλλάξει διατροφικές συνήθειες,
τέσσερις στους πέντε έχουν σταµατήσει τις εξόδους ψυχαγω-
γίας και ένας στους πέντε φτάνει στο σηµείο να µην µπορεί να
πάρει τα φάρµακά του; Είναι αυτό δείκτης µιας ευηµερούσας
κοινωνίας; 

Ως προς την ακρίβεια, η οποία µατώνει το κάθε ελληνικό νοι-
κοκυριό, νοµίζω το ζούµε όλοι καθηµερινά. Έχει ειπωθεί πως οι

πολυεθνικές εταιρείες έχουν πολύ φθηνότερα προϊόντα στο εξω-
τερικό στην κεντρική Ευρώπη απ’ ό,τι στη χώρα µας. Και είναι
γνωστό το παράδειγµα της ελληνικής φέτας που είναι πιο ακριβή
εδώ από ό,τι είναι στη Γερµανία. Αλλά, βεβαίως, δεν είναι ο
µόνος δείκτης. Είµαστε τρίτοι στο τέλος σε ικανότητα αγορα-
στική. Παίρνουµε το 68% από το τι µπορεί να πάρει ο µέσος Ευ-
ρωπαίος στην Ευρωζώνη. 

Ας δούµε και τους µεγάλους δείκτες. Το δηµόσιο χρέος σε
απόλυτους αριθµούς είναι αυξηµένο αλλά το ιδιωτικό χρέος,
αυτό που χρωστάµε όλοι εµείς, έχει πάει σε δυσθεώρητα ύψη:
254 δισεκατοµµύρια ευρώ, 20 παραπάνω κατά τη διάρκεια της
Κυβέρνησής σας. Προσέξτε πώς αναλύεται. Χρωστάµε 105 στην
εφορία, 102 στις τράπεζες εκ των οποίων τα 61 είναι σε funds
και τα 47 στα ασφαλιστικά ταµεία όπου το 30% έχει αυξηθεί στα
ληξιπρόθεσµα. Άρα, ο άλλος πραγµατικά δεν µπορεί να πληρώ-
σει για την ασφάλισή του. Ξέρετε πολύ καλά ότι οι έµµεσοι
φόροι, που είναι και η πιο άδικοι, είναι σε ένα ποσοστό 63%. Την
ίδια ώρα που σε ρεκόρ των τελευταίων είκοσι επτά ετών, το πο-
σοστό των φόρων είναι το 29% του ΑΕΠ. Βεβαίως, υπάρχουν
υπερκέρδη για τις αλυσίδες των σουπερµάρκετ, για τις τράπεζες
7,5 δισεκατοµµύρια ευρώ τα δύο τελευταία χρόνια, για τους πα-
ραγωγούς ενέργειας. Εκεί τα υπερκέρδη 2,2 δισεκατοµµύρια
ευρώ δεν τα φορολογήσατε όπως έπρεπε. Πήρατε µόνο τα 350
εκατοµµύρια ευρώ την πρώτη χρονιά. Για τη δεύτερη κουβέντα.
Τα διυλιστήρια µε τα κέρδη τους. Άρα, λοιπόν, δικαιούµαστε να
λέµε ότι έχουµε έναν πληθωρισµό απληστίας. Γιατί, ακριβώς, το
µεγαλύτερο ποσοστό προέρχεται από τα υπερκέρδη. Και τώρα
θα έχουµε και τα πολύχρωµα τιµολόγια που θα πρέπει ο παπ-
πούς και η γιαγιά να λύνει διαφορικές εξισώσεις για να καταλάβει
τι συµφέρει για το κάθε νοικοκυριό. 

Στην υγεία έχουµε µεγάλη απόκλιση 6,7 έναντι 8,2 στην Ευ-
ρώπη. Το 40% είναι ιδιωτικές δαπάνες, ας µη γελιόµαστε. Δεν
είναι πια δωρεάν και δηµόσια αυτή η υγεία. Θα δώσω ένα παρά-
δειγµα από το νησί µου την Εύβοια και τη Σκύρο, από τον νοµό
Ευβοίας. Αυτό είναι ένα πανελλήνιο φαινόµενο. Σας εύχοµαι να
µην τύχει να αρρωστήσετε και να πάτε σε δηµόσιο νοσοκοµείο
που εφηµερεύει στα έκτακτα. 

Υπάρχει µια αποψίλωση σε νοσηλευτικό και ιατρικό προσωπικό
σε όλα τα κέντρα υγείας και το νοσοκοµεία. Κοιτάξτε, όµως, τι
έγινε τώρα τελευταία στο νησί της Σκύρου που έχει τριακόσια
παιδάκια: Παραιτήθηκε και ο τελευταίος παιδίατρος. Δεν υπάρχει
ούτε ιδιώτης ούτε στο δηµόσιο σύστηµα. Και ένα µικροβιολογικό
εργαστήριο που υπάρχει εκεί, δεν είναι συµβεβληµένο. Ελάτε
µετά να µου πείτε για δείκτες και για οικονοµία ευηµερούσα. 

Πρέπει να αναφερθώ, να πω δυο λόγια, και για τον τοµέα κλι-
µατικής αλλαγής και πολιτικής προστασίας, γιατί άκουσα τον κ.
Τριαντόπουλο στην οµιλία του να λέει ότι «ένας από τους πυλώ-
νες τους οποίους θα φέρουµε είναι η ανθεκτικότητα των έργων».
Αυτά τα έργα τα οποία δεν κάνατε στη Θεσσαλία και χάσαµε το
20% της αγροτικής παραγωγής. Και ενώ δεν προλάβατε να κά-
νετε αυτά τα έργα, έσπευσε η περιφέρειά σας, µέσα σε µια βδο-
µάδα να δώσει 700.000 ευρώ για δύο χωµατουργικές εργασίες,
να καλύψει, τι άραγε, από την περιοχή, την ώρα που µιλούν οι
συγγενείς των θυµάτων για «συγκάλυψη» και είχαµε πριν από
λίγες ηµέρες τη συγκέντρωσή τους εδώ. Το καταθέτω στα Πρα-
κτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Συµεών Κεδίκογλου καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ο κ. Τριαντόπουλος καλό θα είναι να πάει στην Εύβοια και να
δει ότι τα πρώτα αντιπληµµυρικά τα οποία έκαναν θυµίζουν το
τραγούδι «τα παρέσυρε το ρέµα». Αυτή είναι η ανθεκτικότητα. 

Και αν µιλάµε για τον προϋπολογισµό του Υπουργείου, θα πω
ότι, ναι, πράγµατι είναι αυξηµένα τα κονδύλια τα οποία θα δο-
θούν για φυσικές καταστροφές -257 εκατοµµύρια ευρώ από το
ΠΔΕ, εκ των οποίων τα 107 εκατοµµύρια ευρώ είναι από το Τα-
µείο Ανάκαµψης- ωστόσο, κοιτάξτε το παράδειγµα µέχρι τώρα. 

Ο Υπουργός, βεβαίως, έχει µιλήσει για ένα Υπουργείο που πα-
ρέλαβε χωρίς οργανόγραµµα -άρα χωρίς οργανόγραµµα τι προ-
ϋπολογισµό να κάνεις- και βεβαίως, µε χαµηλή απορροφη-
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τικότητα. Από τα 50 εκατοµµύρια ευρώ που ήταν πέρυσι στο Τα-
µείο Ανάκαµψης, το πρώτο εξάµηνο η απορροφητικότητα είναι
στο 1,9%, δηλαδή 938.000 -καλά ακούσατε, χιλιάδες- χρήµατα
τα οποία έχουν δοθεί σε δύο συµβουλευτικές εταιρείες. Αν, λοι-
πόν, αυτό είναι το παράδειγµα, δεν είµαστε καθόλου σίγουροι
για το µέλλον. Και 500 εκατοµµύρια ευρώ να βάλετε στον προ-
ϋπολογισµό, το θέµα είναι τι από αυτά απορ- ροφάται. 

Θα αναφερθώ πολύ σύντοµα, γιατί ο χρόνος πιέζει, στην περι-
βόητη ανάπτυξη, για την οποία µιλάτε συνεχώς. Η ανάπτυξη –ξέ-
ρετε- είναι δύο ειδών: Κατ’ αρχάς, στα αναπτυσσόµενα κράτη,
όπου υπάρχει µια ανάπτυξη η οποία είναι σύγκλισης, όπως
έχουµε εµείς. Αν και ουσιαστικά ανάπτυξη ανάκαµψης έχουµε
τώρα, γιατί µετά από τον κορωνοϊό είναι γεγονός ότι πάντα υπάρ-
χει µια παραπάνω οικονοµική δραστηριότητα. 

Πέρα από αυτό, όµως, οι µεγάλες οικονοµίες έχουν την ανά-
πτυξη της διατήρησης. Θα δείτε ότι το Πακιστάν, το Μπαγκλαν-
τές, παλαιότερα είχαν πολύ µεγαλύτερο ρυθµό ανάπτυξης. Το
θέµα είναι αυτή η ανάπτυξη αν είναι βιώσιµη, αν είναι παραγω-
γική και αν είναι τέτοια η οποία είναι επωφελής για τους πολίτες. 

Πάρτε µία χώρα η οποία πραγµατικά άνοιξε εργοστάσια, έκανε
ανάπτυξη, αύξησε την αγροτική παραγωγή και είχε µια ανάπτυξη
6% για τους κατοίκους της. Και πάρτε και µια οικονοµία όπου
επειδή ένα µπλοκ ολιγαρχών είχαν υπερκέρδη και επειδή ξεπου-
λάει τα φιλέτα της µε το real estate έχει και αυτή η ανάπτυξη η
οποία εγγράφεται 6%. Ποιος από τους δύο πιστεύετε ότι αύξησε
την αγοραστική του δύναµη; Πιστεύετε ότι ο Έλληνας µπορεί να
αγοράσει περισσότερα τώρα απ’ ό,τι µπορούσε πέρυσι, για πα-
ράδειγµα; Βάλτε στον εαυτό σας αυτό το ερώτηµα. 

Και κλείνω, λέγοντας ότι σε όλα τα οικονοµικά πανεπιστήµια,
στους πρωτοετείς, λένε ότι δέκα πράγµατα χρειάζονται για να
υπάρξουν επενδύσεις: ένα σταθερό φορολογικό περιβάλλον, µε
αξιοκρατία, να µην υπάρχει διαφθορά, να υπάρχει κατάλληλο εκ-
παιδευτικό σύστηµα, να υπάρχουν οι αρχές ανταγωνισµού και δί-
καιη εργατική νοµοθεσία. Σκεφτείτε τι από αυτά έχουµε στη
χώρα µας. Και αυτό αφορά σε όλο το πολιτικό σύστηµα. 

Εµείς, λοιπόν, λέµε ότι, ναι, χρειάζονται µεταρρυθµίσεις, αλλά
µεταρρυθµίσεις δίκαιες, συµπεριληπτικές, που δεν θα αφήνουν
κανέναν πίσω. Διαφορετικά, αν συνεχίσουµε σε αυτόν τον δρόµο
που το µόνο που κοιτάζουµε είναι οι αριθµοί, πολύ φοβάµαι ότι
θα ταιριάζει ο τίτλος της ταινίας «Καληνύχτα και καλή τύχη». 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

ο κ. Κατρίνης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ και
θα ακολουθήσει ο Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-
µικών, ο κ. Θεοχάρης. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2024

αποτυπώνει τις κεντρικές πολιτικές επιλογές και τις ιεραρχήσεις
της Κυβέρνησης. Βεβαίως, όχι αυτές που ακούστηκαν προεκλο-
γικά, αλλά αυτές που αποτελούν την πραγµατική της ατζέντα. 

Είναι ένας προϋπολογισµός που πάσχει τόσο στο πεδίο της
αξιοπιστίας όσο και σε αυτό της ευθύνης. Γιατί; Γιατί βασίζεται
σε αδικαιολόγητες βεβαιότητες, κόντρα στο διεθνές οικονοµικό
περιβάλλον, χωρίς να δίνει ταυτόχρονα λύσεις σε προβλήµατα,
τα οποία διογκώνονται και απειλούν ταυτόχρονα την κοινωνική
συνοχή. Όσο κι αν ψάξει κάποιος στις δύο χιλιάδες εκατόν
εξήντα τρεις σελίδες, αθροιστικά, των κειµένων του προϋπολο-
γισµού, δεν πρόκειται να βρει καµµία πρόταση ή διέξοδο σε προ-
βλήµατα που «καίνε» τους συµπολίτες µας, όπως είναι το
τεράστιο ιδιωτικό χρέος, όπως είναι η ακρίβεια, προβλήµατα για
τα οποία το ΠΑΣΟΚ, εδώ και πάρα πολύ καιρό, έχει καταθέσει
ολοκληρωµένη δέσµη προτάσεων.

Και για να γίνω σαφής: Η Ελλάδα είναι η τέταρτη πιο ακριβή
χώρα στη χονδρεµπορική αγορά του ηλεκτρικού ρεύµατος µε
120 -και πλέον- ευρώ ανά µεγαβατώρα. Ποια είναι η απάντηση
της Κυβέρνησης σε αυτό; Είναι τα χρωµατιστά τιµολόγια, που θα
λύσουν το πρόβληµα. Μάλιστα, ο αρµόδιος Υπουργός προχθές,
µετά βεβαιότητας είπε ότι θα είναι χαµηλότερες οι τιµές από το
νέο έτος. Χρωµατιστά, λοιπόν, τιµολόγια για να κρύψει την γκρίζα

ρύθµιση που συνδέει τις διακυµάνσεις στους λογαριασµούς, µε
τη χονδρική αγορά. 

Στον προϋπολογισµό δεν περιλαµβάνεται κανένα ουσιαστικό
µέτρο για την αντιµετώπιση της ακρίβειας, όταν η Ελλάδα -το ξέ-
ρουµε όλοι- είναι πρωταθλήτρια Ευρώπης στην ακρίβεια µε 9%
στα τρόφιµα τον περασµένο µήνα, σωρευτικά 31,5% από τον Σε-
πτέµβριο του 2020 µέχρι τον Σεπτέµβριο του 2023, περίοδο δη-
λαδή, που κυβερνάτε εσείς. 

Οι πολίτες, βεβαίως, θέτουν ένα ερώτηµα στο οποίο η Κυβέρ-
νηση δεν δίνει µέχρι σήµερα καµµία εξήγηση. Αφού µειώνεται ο
γενικός πληθωρισµός, αφού έχετε πάρει τόσα µέτρα, κύριοι της
Κυβέρνησης, Market Pass, «καλάθια», αφού κάνετε τόσους ελέγ-
χους –στους οποίους πηγαίνει, µάλιστα, και ο ίδιος ο Πρωθυ-
πουργός να απονείµει τα εύσηµα- γιατί ο πληθωρισµός στα
τρόφιµα συνεχίζει και αυξάνεται, κόντρα σε αυτό που συµβαίνει
στις άλλες χώρες; Το είπα και εχθές και θα το καταθέσω στα
Πρακτικά, γιατί κάποια στιγµή πρέπει να σταµατήσει η κοροϊδία
των Ελλήνων πολιτών. 

Με βάση τα στοιχεία της EUROSTAT το τελευταίο εξάµηνο
έχουµε µείωση πληθωρισµού τροφίµων 11,6% στην Ευρωπαϊκή
Ένωση και 5,36% στην Ελλάδα. Πρώτο στοιχείο είναι αυτό. 

Δεύτερο στοιχείο, γιατί εµείς λέµε να µειώσετε και τον ΦΠΑ
στα βασικά είδη διατροφής. Κύπρος: 2,53% τον Νοέµβριο, Ελ-
λάδα: 9%. Πολωνία, Πορτογαλία, που µείωσαν τον ΦΠΑ στα βα-
σικά είδη διατροφής είχαν 16,56% µείωση το τελευταίο εξάµηνο,
η Ελλάδα 5,36%. Άρα όλο αυτό που λέτε δεν έχει κανένα αντί-
κρισµα. 

Και βεβαίως, οι αυξήσεις αναµένεται να συνεχιστούν και το
2024, διότι αυτό που συµβαίνει τα τελευταία δύο χρόνια, που
έχουµε πάρτι αισχροκέρδειας και αναποτελεσµατικούς ελέγ-
χους, µε την εξαίρεση –ίσως- του τελευταίου µικρού διαστήµα-
τος, αλλά η ευθύνη σας είναι συλλογική και συνολική, θα
οδηγήσουν σε περαιτέρω αυξήσεις των ειδών διατροφής. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αφού, λοιπόν, σας λέµε ότι η µείωση του ΦΠΑ, αποδεδειγµένα
σε πολλές χώρες, µειώνει τις τιµές σε βασικά είδη διατροφής,
γιατί δεν το κάνετε και επιµένετε να παραπληροφορείτε τους Έλ-
ληνες πολίτες; Γιατί πολύ απλά, αν το κάνατε, θα αποκαλυπτόταν
η αποτυχία σας στη δηµοσιονοµική διαχείριση και στη φορολο-
γική πολιτική, αφού η µεγάλη ποσότητα φορολογικών εσόδων
βασίζεται στους έµµεσους φόρους. 

Σας θυµίζω ότι ως αντιπολίτευση µιλάγατε για ένα κοινωνικά
άδικο µείγµα στο ισοζύγιο άµεσων και έµµεσων φόρων. Τώρα,
που εσείς έχετε εκτοξεύσει τους έµµεσους φόρους –οι οποίοι
θυµίζω ότι πλήττουν τη µεσαία τάξη, στο όνοµα της οποίας
δήθεν οµνύετε και οι οποίοι πλήττουν τους ασθενέστερους οικο-
νοµικά συµπολίτες µας- πάνω από το 60% των φορολογικών εσό-
δων και πάνω από το 80% των επιπλέον εσόδων, τι κάνετε; Τι
κάνει η Κυβέρνηση; Πολύ απλά, σιωπά και η σιωπή της είναι
ένοχη. Οι πράξεις, όµως, µιλούν από µόνες τους. Διότι, την ίδια
στιγµή που δεν λέει κάτι για την πολιτική επιβάρυνσης της έµµε-
σης φορολογίας, στους λίγους και εύπορους εισοδηµατικά πο-
λίτες µε συγκεκριµένες επιλογές κάνει τα εξής: Μείωση φόρων
σε µερίσµατα και µεγάλη ακίνητη περιουσία, αύξηση του αφο-
ρολόγητου στις δωρεές µεγάλης ακίνητης περιουσίας και µετρη-
τών, µείωση φόρου συγκέντρωσης κεφαλαίων, µείωση φόρου
χρηµατιστηριακών συναλλαγών, µείωση φόρου στα επιχειρηµα-
τικά οµόλογα, ενώ οι ενδοοµιλικές συναλλαγές, που εξαφανίζουν
τα κέρδη, βρίσκονται, επίσης, στο απυρόβλητο.

Και βέβαια, ο κεφαλικός φόρος στους ελεύθερους επαγγελ-
µατίες οµολογεί την αποτυχία σας να περιορίσετε τη φοροδια-
φυγή και διαψεύδει την προεκλογική δέσµευση του ίδιου του κ.
Μητσοτάκη ότι δεν θα επιβάλει κανέναν νέο φόρο. 

Και πού πήγε, άραγε, η γεµάτη αυτοπεποίθηση προειδοποίηση
του Πρωθυπουργού –το καταθέτω για τα Πρακτικά- προς τους
φοροφυγάδες στις προγραµµατικές δηλώσεις της Κυβέρνησης,
όταν έλεγε ότι η Κυβέρνηση διαθέτει την τεχνογνωσία για να πα-
τάξει τη φοροδιαφυγή; Χάθηκε η τεχνογνωσία; Χάθηκε αυτοπε-
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ποίθηση; Χάθηκε µήπως ο στόχος των φορολογικών εσόδων ή
ενεργοποιείτε την κρυφή ατζέντα που αποκρύψατε από τους πο-
λίτες προεκλογικά; 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και ποια είναι ακριβώς αυτή η ατζέντα; Ότι επιδιώκετε να δη-
µιουργήσετε µια εθνική οικονοµία χωρίς µικρές και µεσαίες επι-
χειρήσεις, υλοποιώντας κατευθύνσεις της έκθεσης Πισσαρίδη.
Πρόκειται για µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις που επί των ηµε-
ρών σας είναι αποκλεισµένες από τη ρευστότητα, αποκλεισµένες
από τα φθηνά δάνεια, αποκλεισµένες από τον ψηφιακό µετασχη-
µατισµό και βεβαίως, αποκλεισµένες από βιώσιµες ρυθµίσεις
οφειλών και τις οδηγείτε νοµοτελειακά σε βίαιες εξαγορές και
κλείσιµο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα στοιχεία του προϋπολογι-
σµού αποκαλύπτουν από πού θα αντλήσει φορολογικά έσοδα η
Κυβέρνηση. Θα αντλήσει 38,7 % από τον ΦΠΑ, 21,1% από φόρο
εισοδήµατος φυσικών προσώπων και µόλις 10,6% από φόρο κερ-
δών, λιγότερα και από το 2023. Αυτό είναι το µίγµα άντλησης
εσόδων. Αυτό ψηφίζει η Πλειοψηφία αύριο το βράδυ.  Όµως, την
ίδια στιγµή η Κυβέρνηση δεν θα αντλήσει έσοδα από τα υπερ-
κέρδη των τραπεζών που παρά τη µειωµένη πιστωτική επέκταση,
έχουν υπερέσοδα από προµήθειες και από τόκους λόγω της
υψηλής διαφοράς επιτοκίου χορηγήσεων και καταθέσεων.

Στις τράπεζες, λοιπόν, καµµία φορολόγηση για υπερκέρδη,
µόνο εγγυήσεις για να µειώσουν λογιστικά τα κόκκινα δάνεια,
ενώ το ιδιωτικό χρέος επτά εκατοµµυρίων αθροιστικά προσώ-
πων, δανειοληπτών και οφειλετών, υπερβαίνει τα 270 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ. Και σταµατήστε, σας παρακαλώ, να λέτε ότι
µειώσατε τα κόκκινα δάνεια, αυτόν τον µύθο που προσβάλλει χι-
λιάδες δανειολήπτες που απειλούνται µε απώλεια της πρώτης
κατοικίας. 

Είναι, όµως, ο µόνος µύθος που διακινείτε; Ένας ακόµα µύθος
είναι ότι τα έσοδα δήθεν που θα πάρετε από τους απασχολού-
µενους θα πάνε στην υγεία. Δεν λέτε, όµως, ότι το µεγαλύτερο
µέρος των εσόδων που θα πάνε στην υγεία θα πάνε για αποπλη-
ρωµή ληξιπρόθεσµων υποχρεώσεων, οι οποίες αυξήθηκαν κατά
664 εκατοµµύρια ευρώ σε εννέα µήνες. 

Και τι αποµένει, για να στηριχθεί το Εθνικό Σύστηµα Υγείας,
που καταρρέει χωρίς ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό, µε για-
τρούς εξουθενωµένους που εκπέµπουν σήµα κινδύνου και βε-
βαίως, µε νοσοκοµεία, ιδιαίτερα στην επαρχία, που δεν έχουν
γιατρούς, αλλά µόνο πολλές και πλουσιοπάροχες προεκλογικές
εξαγγελίες; Ταυτόχρονα, υπάρχει και η αµείλικτη πραγµατικό-
τητα που λέει ότι στον πέµπτο χρόνο διακυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας οι Έλληνες πολίτες πληρώνουν 5,5 δισεκατοµµύρια
ευρώ από την τσέπη τους για δαπάνες υγείας και ο ΕΟΠΥΥ 5,3
δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Από εκεί και πέρα, δεν ξέρω πόσοι συνάδελφοι συµµερίζονται
την αισιοδοξία για αύξηση επενδύσεων 15% το 2024, όταν ο ίδιος
στόχος ήταν το 2023 και πέσατε κάτω από το µισό, όταν οι άµε-
σες ξένες επενδύσεις είναι µειωµένες κατά 40% σε σχέση µε το
2022 και όταν το 70% αυτών των µειωµένων άµεσων επενδύσεων
αφορούν σε αγορά κατοικιών και σε δάνεια. 

Δεν ξέρω πόσοι από τους συναδέλφους της Πλειοψηφίας πεί-
θονται από τις εκτιµήσεις για ρυθµό ανάπτυξης 2,9%, όταν η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, τράπεζες
εγχώριες, επενδυτικοί οίκοι –τελευταίος είναι ο οίκος WOOD-
προβλέπουν αισθητά χαµηλότερο ρυθµό και όταν οι οικονοµίες
της Ευρωζώνης, µε τις οποίες είναι στενά συνδεδεµένη η χώρα
µας, έχουν σοβαρά προβλήµατα. 

Και βεβαίως, δεν ξέρω πόσοι εφησυχάζουν από τις κυβερνη-
τικές διαβεβαιώσεις για την εύρωστη οικονοµία -θυµάστε τη θω-
ρακισµένη οικονοµία του κ. Αλογοσκούφη- όταν το εµπορικό
έλλειµµα είναι ήδη 26 δισεκατοµµύρια ευρώ το πρώτο δεκάµηνο,
το έλλειµµα στο ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών υπερβαίνει το
7%, οι εξαγωγές του 2023 κλείνουν µε αρνητικό πρόσηµο -έχετε
παγώσει τις πληρωµές στο ΕΣΠΑ- και τα ληξιπρόθεσµα χρέη του
δηµοσίου αυξήθηκαν -πώς άλλωστε θα βγει αλλιώς το πρωτογε-

νές πλεόνασµα;- ενώ οι δηµόσιες επενδύσεις και τα έσοδα από
το Ταµείο Ανάκαµψης µειώθηκαν το 2023.

Την ίδια στιγµή η άλλη Ελλάδα του πρωτογενούς τοµέα, οι
αγρότες µας, αντιµετωπίζουν σηµαντικές αυξήσεις, ζηµιές που
δεν πληρώνονται ή πληρώνονται πετσοκοµµένες και µε µεγάλη
καθυστέρηση, αλλά και υψηλά χρέη που απειλούν ιδιοκτησίες
αγροτών και κτηνοτρόφων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ΠΑΣΟΚ παρά τις επιµέρους
ενστάσεις µας, θα ψηφίσει τις δαπάνες για την άµυνα, όπως
έκανε πάντοτε, γιατί είναι µια υπεύθυνη και πατριωτική πολιτική
δύναµη. Από την άλλη, όµως, δεν δίνει λευκή επιταγή στον Πρω-
θυπουργό για τους χειρισµούς του στις ελληνοτουρκικές σχέσεις
και ενώ ουδείς, στην πραγµατικότητα, γνωρίζει τι ακριβώς συ-
ζητά και τι ακριβώς διαπραγµατεύεται.

Γιατί η διακήρυξη που υπογράφτηκε µε τον Τούρκο Πρόεδρο
δεν σηµαίνει τίποτα στην πράξη. Το casus belli της Τουρκίας πα-
ραµένει ενώ, συνεχίζει να θέτει ζητήµατα τουρκικής µειονότητας
και αποστρατικοποίησης στα νησιά και να προβαίνει σε προκλη-
τικές ενέργειες, όπως είναι η συµπερίληψη ελληνικών περιοχών
σε στρατιωτικές ασκήσεις.

Η εθνική συνεννόηση δεν συνιστά αποδοχή τετελεσµένων που
αποφασίζει από µόνη της η Κυβέρνηση. Αυτό να το ξεχάσετε. Η
εθνική συνεννόηση διαµορφώνεται θεσµικά, µε µια συµφωνία
κόκκινων γραµµών για τη συζήτηση µε την Τουρκία. Και βέβαια,
οι ελληνοτουρκικές σχέσεις δεν αποσυνδέονται, όσο κι αν προ-
σπαθείτε να µας κάνετε να ξεχάσουµε, από το Κυπριακό. Γιατί η
Κύπρος, όπου χτυπάει η καρδιά του Ελληνισµού και χτυπά πολύ
δυνατά, δεν είναι βάρος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα χρειάζεται µια νέα και
αξιόπιστη πρόταση διακυβέρνησης, που να έχει ως πυξίδα της
την εθνική αξιοπρέπεια και ασφάλεια, ταυτόχρονα, όµως, µε την
αξιοπρέπεια και την ασφάλεια του κάθε πολίτη στην καθηµερι-
νότητά του, που να θέτει ως προτεραιότητα την κοινωνική δικαιο-
σύνη και την κοινωνική συνοχή, µια πολιτική που να αγκαλιάζει
όλους όσους αισθάνονται σήµερα ότι είναι εκτός των τειχών ή
είναι αόρατοι για την Κυβέρνηση. 

Η Ελλάδα θα κερδίσει το στοίχηµα της βιώσιµης ανάπτυξης
µόνο ως ένα κράτος δικαίου και ευθύνης µε διαφάνεια παντού,
µε σεβασµό στους κανόνες της δηµοκρατίας, αλλά προπαντός,
µε σεβασµό του κράτους στον πολίτη. 

Η οικονοµία µας θα γίνει ισχυρή, µόνο αν αλλάξουµε το παρα-
γωγικό µας πρότυπο και εγκαταλείψουµε παθογένειες του πα-
ρελθόντος, κάτι που δυστυχώς, δεν έχει γίνει παρά τις
αλλεπάλληλες οικονοµικές κρίσεις, κάτι που δυστυχώς, δεν απο-
τυπώνεται στον προϋπολογισµό που συζητούµε.

Η χώρα πρέπει επιτέλους να απελευθερωθεί από παρωχηµέ-
νες πρακτικές και να επενδύσει στην παιδεία, στην έρευνα, στην
καινοτοµία, να επενδύσει στη νέα γενιά.

Σε όλα αυτά, η Κυβέρνηση δεν διαθέτει τη βούληση να αντα-
ποκριθεί. Όλα αυτά, όµως, αποτελούν τους στρατηγικούς στό-
χους της επόµενης µέρας στους οποίους, είναι δεσµευµένο το
ΠΑΣΟΚ, µια σύγχρονη υπεύθυνη και πατριωτική δύναµη, το
ΠΑΣΟΚ που ασκεί τεκµηριωµένη και προγραµµατική αντιπολί-
τευση αλλά διαµορφώνει, ταυτόχρονα, ρεαλιστική κυβερνητική
πρόταση, το ΠΑΣΟΚ που είχε και έχει ισχυρούς δεσµούς µε την
κοινωνία και τις παραγωγικές δυνάµεις της χώρας και διεκδικεί
να εκφράσει αυτές τις δυνάµεις στην πορεία αναγέννησης της
µεγάλης δηµοκρατικής παράταξης. Γιατί ναι, υπάρχουν δηµιουρ-
γικές δυνάµεις που αναζητούν αυτή την προοδευτική έκφραση.
Γιατί ναι, οι δηµιουργικές αυτές δυνάµεις γίνονται πλειοψηφικές,
όταν βρίσκουν αυτή την έκφραση, για να υπάρχει ισονοµία, για
να υπάρξει ανάπτυξη, για να υπάρχει ελπίδα και προοπτική για
όλους. 

Γιατί η Ελλάδα µπορεί και θα πετύχει περισσότερα. Και µε αί-
σθηµα ευθύνης καταψηφίζουµε τον προϋπολογισµό του 2024. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

ο Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, ο κ. Αθανά-
σιος Πετραλιάς.
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ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Κατρίνη, το αναφέραµε και εχθές το βράδυ. Να το επα-
ναλάβουµε. Ισπανία, Δεκέµβριος του 2022: 15,9% πληθωρισµός
τροφίµων, µε βάση την EUROSTAT. Τον Ιανουάριο του 2023 µη-
δενίζεται ο ΦΠΑ, 15,6%. Με 5 µονάδες µείωσης του ΦΠΑ, 0,3 µεί-
ωση του πληθωρισµού. Και τον Φεβρουάριο αυξάνεται από
15,6% στο 16,7%. Μηδέν επίδραση η µείωση του ΦΠΑ.

Όσον αφορά στην Πολωνία, κατ’ αρχάς συγκρίνατε τι έκανε
το τελευταίο εξάµηνο του 2023, ενώ τον ΦΠΑ τον µείωσε τον Φε-
βρουάριο του 2022, ενάµισι χρόνο πριν. Καµµία σχέση µε το τι
γίνεται τώρα -και θα σας εξηγήσω τι γίνεται τώρα- µε το τι έγινε
πριν ενάµισι χρόνο. Τον Ιανουάριο του 2022 ήταν 9,17%. Μηδε-
νίζει τον ΦΠΑ. Μετά ήταν 9,14% ο πληθωρισµός, δηλαδή µηδέν
επίδραση. Έρχονται στο Eurogroup οι Ισπανοί -όλοι- και µας
λένε: «Τώρα τον Δεκέµβριο τελειώνει η µείωση του ΦΠΑ». Καµµία
χώρα δεν τον έχει µειώσει µόνιµα. Τέσσερις χώρες έχουν κάνει
µειώσεις. Οι δεκατρείς που λέγατε ήταν άλλα πράγµατα. Ήταν
προσωρινά σε ρεύµα κ.λπ.. Καµµία δεν το έχει κάνει µόνιµα.
Όσες το µείωσαν, δεν είδαν κανένα αποτέλεσµα. Έρχονται τώρα
και πρέπει να το αυξήσουν, γιατί έρχεται το νέο δηµοσιονοµικό
πλαίσιο. Τι λένε; «Στη µείωση δεν είδαµε αποτέλεσµα. Τώρα θα
γίνει αύξηση τιµών». Γιατί δυστυχώς, οι τιµές καθορίζονται από
τις επιχειρήσεις, µικρές και µεγάλες. Δεν καθορίζονται από το
κράτος οι τιµές των αγαθών. Ο επιχειρηµατίας τις καθορίζει.

Τι πρέπει να κάνουµε, λοιπόν; Δεν υπάρχουν εύκολες λύσεις,
το ξέρουµε όλοι. Κατ’ αρχάς να αναφέρω ότι και η Νέα Δηµο-
κρατία έχει κάνει σειρά µειώσεων ΦΠΑ. Τελευταία έχουµε µει-
ώσει τους συντελεστές παραγωγής που είναι σηµαντικοί για την
παραγωγή, λιπάσµατα, ζωοτροφές και τώρα πριν από έναν µήνα
αγροτικά µηχανήµατα. Μονιµοποιούµε σε κατηγορίες αγαθών –
ΚΤΕΛ, ηλεκτρικό, µετρό- που εκεί όντως ορίζεται από το κράτος
η τιµή και αν δείτε τότε τον δείκτη τον Ιούνιο του 2020 έπεσαν οι
τιµές και έµειναν εκεί, στο ηλεκτρικό, στον σιδηρόδροµο, παν-
τού.

Έχουµε πέντε κατηγορίες µέτρων. Πρώτον, βοηθούµε τους
πιο ευάλωτους και πρέπει να συνεχίσουµε να τους βοηθούµε
απέναντι στην πληθωριστική κρίση, µε έκτακτα επιδόµατα κ.λπ..
Δεύτερον, επιδοτήσεις στο ρεύµα. Και τώρα και τον Ιανουάριο
έχουµε επιδοτήσει 9,3 δισεκατοµµύρια ευρώ. Τον Ιανουάριο συ-
νεχίζεται η επιδότηση για όσους χρησιµοποιούν ρεύµα για θέρ-
µανση, για τα ΚΟΤ -τα τιµολόγια-, για τις πολύτεκνες οικογένειες.
Τρίτον, έλεγχος µικτού περιθωρίου κέρδους. Προσπαθούµε
µέσω αυτού του µηχανισµού να ελέγχουµε συνέχεια τις επιχει-
ρήσεις, Επιτροπή Ανταγωνισµού, ΔΙΜΕΑ. Ελέγχους, το λέτε και
εσείς για τους ελέγχους. Σίγουρα οι έλεγχοι πρέπει να εντατικο-
ποιηθούν κι άλλο κι αυτή είναι η προσπάθεια. Το κυριότερο, αυ-
ξήσεις από 1η Ιανουαρίου του 2024, µόνιµες -για να
ανταπεξέλθουν σε αυτόν τον πληθωρισµό και στις νέες τιµές- σε
µισθούς δηµοσίων υπαλλήλων, συντάξεις, αύξηση του κατώτα-
του µισθού -έχει αυξηθεί κατά 20% και θα αυξηθεί ξανά-, ξεπά-
γωµα τριετιών, αφορολόγητο για οικογένειες µε παιδιά.

Μαγικές λύσεις δεν υπάρχουν. Παγκοσµίως αυξάνονται τα επι-
τόκια. Προσπαθούν να βρουν λύσεις όλες οι χώρες. Πέντε κατη-
γορίες µέτρων, συνδυαστικά, όλες για να αντιµετωπίσουν το
πρόβληµα. Αυτό προσπαθούµε.

Ευχαριστώ θερµά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Να υπενθυµίσω στο
οικονοµικό επιτελείο της Κυβέρνησης και στους Υπουργούς ότι
έχετε τη δυνατότητα τριών παρεµβάσεων. Η µία ήδη εξαντλή-
θηκε. Έχετε άλλες δύο κατά τη διάρκεια της σηµερινής συνε-
δρίασης. Να το έχετε υπ’ όψιν σας.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Θεοχάρης, Υφυπουργός Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, πιο σηµαντικό από
το πόσες παρεµβάσεις έχουµε, είναι να µη χρειαζόταν να κά-
νουµε παρεµβάσεις για τα ίδια πράγµατα συνέχεια, συγχρόνως,
το ένα µετά το άλλο, να λέµε και να εξηγούµε τα ίδια και τα ίδια.
Εχθές τα είπε ο κ. Πετραλιάς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Και εφόσον θα µι-
λούσατε εσείς, µπορούσατε εσείς να απαντήσετε. Αυτό δεν το
κάνατε. Αξιοποιήσατε, όµως, τη µία από τις τρεις παρεµβάσεις
σας.

Από εκεί και πέρα, έχετε δέκα λεπτά και σας παρακαλώ πολύ
για την τήρηση του χρόνου.

(Χειροκροτήµατα)
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-

κονοµίας και Οικονοµικών): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ζούµε σε έναν δύσκολο, αβέβαιο κόσµο. Η ύφεση στην Ευρώπη
και ιδιαίτερα στη Γερµανία είναι «ante portas». Οι πόλεµοι στη
γειτονιά µας «µας κρούουν τας θύρας». Οι δίδυµες προκλήσεις
της πράσινης και της ψηφιακής µετάβασης γιγαντώνονται. Ανθε-
κτικότητα, ευελιξία, δικαιοσύνη είναι τα ζητούµενα σε αυτόν τον
κόσµο.

Σε αυτό το περιβάλλον η χώρα µας πάει κόντρα στο ρεύµα,
εκπέµποντας σταθερότητα, αλλά και προοπτική. Σε αυτό το πε-
ριβάλλον ο Κωστής Χατζηδάκης κατεύθυνε και ο Θάνος Πετρα-
λιάς σχεδίασε τον φετινό προϋπολογισµό. Σε αυτό το
περιβάλλον όλο το οικονοµικό επιτελείο, υπό τον συντονισµό του
Υπουργού, ο Νίκος Παπαθανάσης στα χρηµατοδοτικά εργαλεία,
εγώ στα έσοδα και ο Θάνος Πετραλιάς στα έξοδα -σχηµατικά
έστω µιλώντας- καλούµαστε να τον εκτελέσουµε. Δεν είναι εύ-
κολη αυτή η άσκηση και δεν πρέπει να νοµίζει ο ελληνικός λαός
που µας ακούει αυτήν τη στιγµή πως είναι εύκολη.

Δεν βγαίνει µε αφορολόγητο στα 10.000 ευρώ, όπως προτείνει
ο κ. Κασσελάκης. Δεν βγαίνει µε κατάργηση του ΦΠΑ στα βασικά
αγαθά και µε µείωσή του στα άλλα, όπως προτείνει ο κ. Κουκου-
λόπουλος και ο κ. Κωνσταντινόπουλος. Δεν βγαίνει απλώς µε
ασαφείς παραγωγικές συµµαχίες, όπως προτείνει ο κ. Τσακαλώ-
τος.

Και µε την ευκαιρία, επειδή από τον κ. Τσακαλώτο ακούσαµε
την πιο συνεπή ιδεολογικά κριτική στον προϋπολογισµό -ακού-
σαµε αντιφατικές κριτικές- αλλά ειδικά σε σχέση µε αυτά που
ακούσαµε από τον κ. Τσακαλώτο, πρέπει να πούµε το εξής: Ξε-
χνάτε, κύριε Τσακαλώτε, πως δεν κάνουµε απλώς µια αναδιανε-
µητική συµµαχία, όπως την ονοµάσατε. Προφανώς, έχουµε την
αναδιανοµή, ο προϋπολογισµός, η φορολογία την υπηρετούν, τα
επιδόµατα την υπηρετούν, έχουµε, όµως και χρηµατοδοτικά ερ-
γαλεία που είναι µια ενεργητική πολιτική. Έχουµε χρήµατα τα
οποία πηγαίνουν στην οικονοµία, έτσι όπως τα διάφορα προ-
γράµµατα υπηρετούν και αλλάζουν το παραγωγικό µοντέλο.

Βγαίνει αυτός ο προϋπολογισµός µε σκυλίσια επιµονή στη δη-
µοσιονοµική πειθαρχία. Βγαίνει µε µεταρρυθµιστική υπέρβαση
των παθογενειών της οικονοµίας, η «αστυνόµος οργάς» των αρ-
χαίων Αθηναίων, όπως επανασυστήθηκε σε εµάς από τον Κορνή-
λιο Καστοριάδη. Βγαίνει µε στήριξη όσων ακόµη δυσκολεύονται,
ώστε όλοι µαζί να σηκωθούµε λίγο ψηλότερα. Βγαίνει µε άγρυπνη
θεώρηση όλων των αδικιών, ώστε αυτές να αρθούν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αύριο καταλήγουµε στη συζή-
τησή µας για τον προϋπολογισµό. Το µεγαλύτερο µέρος της κρι-
τικής το ακούσαµε ήδη, ειδικά εγώ και ο Θάνος Πετραλιάς. Τι
ακούσαµε, εκτός από αλλοπρόσαλλες, αντιφατικές και συνεχώς
αλληλοαναιρούµενες ενστάσεις; Δυστυχώς, όχι πάρα πολλά.
Ακούσαµε πως δεν έχουµε ανάπτυξη πάνω από το µέσο όρο της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, πως δεν πάµε καλά µακροοικονοµικά, άρα
θα πέσουµε έξω δηµοσιονοµικά και συγχρόνως πρέπει να µει-
ώσουµε και τους φόρους, πως το κενό του ΦΠΑ δεν µειώνεται,
αλλά τα έσοδα από ΦΠΑ αυξάνουν υπέρογκα και τόσα, τόσα
άλλα που δεν αξίζουν κριτική, σχεδόν δεν αξίζει να τα απαντήσει
κάποιος.

Αν η ανάπτυξη, που είναι υπερδιπλάσια από την Ευρωπαϊκή
Ένωση στα χρόνια της Νέας Δηµοκρατίας, ενώ επί ΣΥΡΙΖΑ ήταν
υποτετραπλάσια, δεν σας φτάνει, τότε τι; Εάν το 2,9% που περι-
µένουµε το 2024 δεν σας φτάνει, τότε τι; Εάν η µονοψήφια ανερ-
γία, για πρώτη φορά µετά από το 2010, δεν σας φτάνει, τότε τι;
Εάν το πρωτογενές πλεόνασµα 2,1% -πάντα πάνω από τους στό-
χους- δεν σας φτάνει, τότε τι; Η αύξηση στους µισθούς έφτασε
στα επίπεδα του 2009, σύµφωνα µε την ΕΛΣΤΑΤ και αυτό πρέπει
επιτέλους να το απαντήσουµε. Γιατί ακόµα και τώρα ακούσαµε
για 0,2% αύξηση από τον κ. Συµεών Κεδίκογλου. Έχω εδώ τον
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πίνακα της ΕΛΣΤΑΤ, εχθές ανακοινώθηκε, που λέει ότι η αύξηση
είναι 7,3%. Το επίπεδο έφτασε στο 120,4%, όσο ήταν µεταξύ
2008 και 2009. Επιτέλους κλείσαµε τον κύκλο των χαµηλών µι-
σθών που ξεκίνησε τότε το 2008 και 2009.

Καταθέτω, λοιπόν, τα στοιχεία αυτά που ανακοίνωσε εχθές η
ΕΛΣΤΑΤ, από τα οποία αποδεικνύεται ότι και εκεί έχουµε πρόοδο.
Προφανώς, έχουµε δρόµο ακόµη, αλλά έχουµε πρόοδο. Το εχέγ-
γυο ότι θα συνεχιστεί αυτή η πρόοδος είναι η άλλη χθεσινή ανα-
κοίνωση της ΕΛΣΤΑΤ, ότι τα κενά στις θέσεις εργασίας
αυξήθηκαν 50% και έτσι θα συνεχιστεί η υποχρέωση των επιχει-
ρήσεων να αυξάνουν τους µισθούς, για να µπορέσουν να καλύ-
ψουν αυτά τα κενά. Η αύξηση, λοιπόν, αυτή θα συνεχιστεί.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών κ. Θεοχάρης (Χάρης) Θεοχάρης καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εάν το κενό του ΦΠΑ, που από 29,1% το 2017 έπεσε στο 17,8%
το 2021 και εκτιµάται από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για το 2022
στο 10,2% -και ο Υπουργός πάντοτε προσεκτικός µιλάει για 15%
το 2022, γιατί µπορεί να µην βγει το 10,2% και να βγει κάτι πα-
ραπάνω, είµαστε πάντοτε συντηρητικοί-, τότε τι θα σας φτάσει;
Καταθέτω και την πρόοδο που έχουµε στο κενό του ΦΠΑ: 29,1%,
25,6%, 23,9%, 21,0%, 17,8% και εκτίµηση για το 2022 10,2% από
την Κοµισιόν, όχι από εµάς.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών, κ. Θεοχάρης (Χάρης) Θεοχάρης καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεν σας φτάνουν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολί-
τευσης, γιατί δεν θέλετε να σας φτάσουν, γιατί δεν γίνεται να
σας φτάσουν. Ας είναι. Όλοι µας κρινόµαστε. Αυτή είναι η οµορ-
φιά της πολιτικής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να είµαι δίκαιος. Μπορεί
η κριτική που µας κάνετε, όπως απέδειξα, να είναι άδικη και αν-
τιφατική, αλλά θα µπορούσαν οι προτάσεις σας να είναι σωστές.
Αν είναι έτσι, θα πρέπει να το δούµε. Προτείνει ο ΣΥΡΙΖΑ αφορο-
λόγητο στις 10.000 ευρώ για όλους. Μόνο από τους ελεύθερους
επαγγελµατίες η απώλεια θα είναι 350 εκατοµµύρια ευρώ και αρ-
κετές δεκάδες ή και εκατοντάδες ακόµα από τους µισθωτούς.
Συνταγή καταστροφής. 

Σηµείωση: εάν το πρόβληµά µας είναι ότι οι έµµεσοι φόροι
είναι πολύ υψηλοί ως ποσοστό τι θα συµβεί αν ανεβάσουµε και
το αφορολόγητο; Καταλαβαίνετε ότι οι έµµεσοι φόροι θα φτά-
σουν στο 70%. Αυτό προτείνετε συγχρόνως, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ,
τη στιγµή που κατηγορείτε για υψηλούς έµµεσους φόρους. 

Κατάργηση της προκαταβολής, λέτε, γιατί δεν υπάρχει που-
θενά. Λάθος. Όλες οι χώρες έχουν προκαταβολή και µάλιστα
υψηλότερα από την Ελλάδα. Μην το ξαναπείτε αυτό. Προοδευ-
τικός συντελεστής για τις επιχειρήσεις. Οι επιχειρήσεις έχουν
έξοδα, αν δεν το ξέρετε. Όποιος έχει φόρο στο 24%, που προ-
τείνει ο κ. Κασσελάκης βρίσκει κάποιον που έχει στο 17%, κόβει
ένα τιµολόγιο και πληρώνει 17%. Δεν υπάρχει ευκολότερο σύ-
στηµα για να το κοροϊδέψεις µέσω των επιχειρήσεων. Με ένα τι-
µολόγιο γλιτώνεις τη διαφορά. 

Ακούω πως δεν θέλετε αυτοτελή φορολόγηση στα µερίσµατα.
Συνεπώς, ο ΣΥΡΙΖΑ προτείνει µέχρι και 44% φορολόγηση στα µε-
ρίσµατα. Ξεπέρασε και τις προτάσεις του ΠΑΣΟΚ. Φορολόγηση
στα µερίσµατα 44%. Στα ευχολόγια, βέβαια, συµφωνούµε. Και
εµείς, Υπουργέ, απλή φορολόγηση θέλουµε. Το θέµα είναι πώς
την απλοποιούµε και πώς την κάνουµε. Και από το ΠΑΣΟΚ µόνο
αυξήσεις φόρων ακούσαµε. Μερίσµατα, γονικές παροχές, να ξα-
ναµπεί ο συµπληρωµατικός ΕΝΦΙΑ. Τα αφήνω όλα αυτά στην
κρίση του ελληνικού λαού. Είναι θετικό ότι έχουµε προτάσεις. Οι
προτάσεις, όµως, κρίνονται τελικά στις κάλπες. 

Όµως, πάει πολύ να προτείνετε µόνο αυξήσεις φόρων και συγ-
χρόνως να κατηγορείτε τη Νέα Δηµοκρατία γιατί αυξάνει τους
φόρους, δήθεν χωρίς να το έχει πει στο πρόγραµµά της. Τη Νέα
Δηµοκρατία των πενήντα δύο µειώσεων φόρων, τη Νέα Δηµο-
κρατία των έντεκα ουσιαστικών µέτρων καταπολέµησης της φο-

ροδιαφυγής, τη Νέα Δηµοκρατία της αντιµετώπισης της φορο-
διαφυγής των ελεύθερων επαγγελµατιών, χωρίς ούτε µία αύξηση
φορολογικού συντελεστή. Πάει πολύ να µας κατηγορείτε.

Και επιτέλους, να σταµατήσουµε να µπερδεύουµε την αύξηση
των εσόδων µε την αύξηση των φόρων. Κάνω µια παρένθεση, µια
λέξη, για να σταµατήσει, δυστυχώς και αυτή η κουβέντα του συρ-
µού, τη συχνή πρόταση της εποχής, την αστεία για µένα πρό-
ταση, για οριζόντια έσοδα-έξοδα σε όλους, νοµικά και φυσικά
πρόσωπα. 

Πρώτον, δεν υπάρχει πουθενά ούτε στην Αµερική που κυκλο-
φορεί και ορθώς δεν υπάρχει. Δεύτερον, αν καταναλώνεις µε
αυτό το σύστηµα το εισόδηµα τη χρονιά που το βγάζεις, τότε δεν
πληρώνεις φόρο. Εάν αποταµιεύεις, πληρώνεις φόρο. Τι σύ-
στηµα είναι αυτό; Η απόλυτη συνταγή καταστροφής για τη χώρα,
η απόλυτη παγίδα φτώχειας για τους πολίτες. Η αποταµίευση
είναι το εφαλτήριο για να βγεις από τη φτώχεια. 

Τρίτον, κίνητρα στοχευµένα έχουµε ήδη. Οι πολίτες δεν τα
αξιοποιούν αν και υπάρχουν. Συνεπώς, πριν ζητήσουµε µεγαλύ-
τερα κίνητρα ας αξιοποιήσουµε αυτά που υπάρχουν ήδη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητάµε και αύριο ψη-
φίζουµε έναν προϋπολογισµό αξιοπιστίας µε υπεραπόδοση σε
όλους τους δείκτες. Γι’ αυτό και ο κ. Παππάς έψαξε να βρει κά-
ποιο δείκτη που να µην έχουµε πιάσει. Και βρήκε τον υποδείκτη
επενδύσεων µέσα στο συνολικό ΑΕΠ. Δεν µας είπε βέβαια ότι ο
περσινός προϋπολογισµός µιλούσε για 1,8% ανάπτυξη και σή-
µερα µιλάµε για 2,4% ανάπτυξη του 2023 και έχουµε υπεραπό-
δοση σε όλους τους υπολογισµούς του προϋπολογισµού. Και
είναι κρίµα να γίνεται αυτή η κριτική, διότι και ο ΣΥΡΙΖΑ υπηρέ-
τησε -εγώ θέλω να είµαι δίκαιος- την ανάγκη αξιοπιστίας των
προϋπολογισµών. Μην την πυροβολείτε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, άσκοπα. Τα χρηµατοδοτικά εργαλεία είναι οπισθοβαρή
και εν πάση περιπτώσει, όπως είπα περιµέναµε 1,8% αύξηση και
είδαµε 2,4%. 

Σήµερα συζητάµε έναν προϋπολογισµό ανάπτυξης. Αυτό του-
λάχιστον µην το αµφισβητείτε, αν θέλετε να προστατεύσετε τη
δική σας πολιτική αξιοπιστία. Σήµερα συζητάµε έναν προϋπολο-
γισµό σταθερότητας, µε όλους τους οίκους να τονίζουν τα πλε-
ονάσµατα και την ταχύτητα µείωσης του χρέους δέκα µονάδες
του ΑΕΠ κάθε χρόνο, τα τελευταία χρόνια. Έναν προϋπολογισµό
δικαιοσύνης µε τη στήριξη των ευάλωτων, µε αύξηση των πόρων
στους κλάδους παραγωγής δηµοσίων αγαθών. Με το µέρισµα
των πολιτικών κατά της φοροδιαφυγής χρηµατοδοτούµε υγεία,
παιδεία και ασφάλεια. Κλειδί, λοιπόν, η αντιµετώπιση της φορο-
διαφυγής. Έγιναν ήδη πολλά, όπως απέδειξε η πορεία του κενού
ΦΠΑ και θα γίνουν ακόµα περισσότερα. 

Τους επόµενους µήνες επεκτείνουµε τα POS σε όλους τους
κλάδους της λιανικής. Ήδη υπογράφηκε σε συνεργασία µε το
Υπουργείο Ανάπτυξης η απόφαση. Συνδέουµε τα POS µε τις τα-
µειακές σε συνεργασία µε την αγορά. Μια επιτροπή καθοδήγη-
σης του έργου, την υπέγραψε ο Υπουργός, µε τίµησε να την
προεδρεύσω και µιλάµε µε όλη την αγορά λύνοντας θέµατα
ώστε να µη χάσουµε ούτε µία ηµέρα από το ανακοινωθέν χρο-
νοδιάγραµµα. Κλειδώνουµε τις δηλώσεις ΦΠΑ µε την ενηµέρωση
του myData. Δεν θα µπορούν να διαφέρουν αυτές οι δύο δηλώ-
σεις πολύ. Κινητροδοτούµε τη χρήση ηλεκτρονικής τιµολόγησης
και ξεκινήσαµε τις διαδικασίες έγκρισης ώστε να την καταστή-
σουµε υποχρεωτική. Ξεκινάµε οµάδες εργασίας για κλαδικές πο-
λιτικές αντιµετώπισης φοροδιαφυγής, σε συνεργασία µε την
ΑΑΔΕ. Αυστηροποιήσαµε το πλαίσιο χρήσης µετρητών και ξεκι-
νάµε ειδικό ελεγκτικό πλάνο που έχουµε ζητήσει από την ΑΑΔΕ
µετά από εντολή του Υπουργού. Κάνουµε το ίδιο για το λαθρεµ-
πόριο στα καύσιµα, µια ανοιχτή πληγή που είµαστε αποφασισµέ-
νοι να αντιµετωπίσουµε, φαίνεται από τις διατάξεις που µόλις
ψηφίσαµε. Αναδιαρθρώνουµε τον ελεγκτικό µηχανισµό της ΑΑΔΕ
µε τα νέα ελεγκτικά κέντρα που ξεκίνησαν πέρυσι και µε νέο σχε-
διασµό που ήδη έχει ζητηθεί από την ΑΑΔΕ για τη δηµιουργία
ψηφιακού ελεγκτικού κέντρου για ταχύτερες και πιο αποτελε-
σµατικές διασταυρώσεις. Και τόσες άλλες πρωτοβουλίες. Η
ΑΑΔΕ και το ΣΔΟΕ είναι ενεργά και είναι µηχανισµοί σε πλήρη
εγρήγορση. 

Έχω εδώ και θα καταθέσω απολογιστικά τι έχει γίνει από το
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ΣΔΟΕ, από την ΑΑΔΕ, 1 δισεκατοµµύριο ευρώ τα βεβαιωµένα
έσοδα από πρόστιµα µετά από δεκαεπτά χιλιάδες πεντακόσιους
φορολογικούς ελέγχους από την ΑΑΔΕ, εκατόν πενήντα έως εκα-
τόν πενήντα µία χιλιάδες διασταυρώσεις µε διάφορες πληροφο-
ρίες, ώστε να στοχεύσουµε τους ελέγχους καλύτερα, εβδοµήντα
οκτώ χιλιάδες τελωνειακοί έλεγχοι δίωξης κ.λπ.. Το ΣΔΟΕ µε κα-
τασχέσεις παραποιηµένων προϊόντων και µια σειρά άλλων παρα-
βάσεων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
ολοκληρώστε.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών): Ναι, τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.

Μόνο τα έργα του Ταµείο Ανάκαµψης για την ΑΑΔΕ ξεπερνούν
τα 250 εκατοµµύρια ευρώ και θα αλλάξουν το τοπίο της αποτε-
λεσµατικότητας της. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών, κ. Θεοχάρης (Χάρης) Θεοχάρης καταθέτει για τα
Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για εµάς η φοροδιαφυγή είναι
αντικοινωνική συµπεριφορά. Για εσάς πρέπει να πληρώνουµε
τους πολίτες για να κόβουν αποδείξεις. Για εµάς η φοροδιαφυγή
είναι κοµµάτι της διαφθοράς, όπως η δωροδοκία. Για εσάς είναι
νόµιµη άµυνα. Ανάλογα µε την υποκειµενική αξιολόγηση της ποι-
ότητας των νοσοκοµείων και των σχολείων, ο πολίτης νοµιµοποι-
είται να αποφασίσει αν θα πληρώσει τους φόρους του ή όχι. Όχι,
δεν είναι έτσι. Η παρανοµία είναι παρανοµία. Τελεία και παύλα.
Η αντιµετώπισή της θέλει σχέδιο, αλλά και όραµα. Τη µεγάλη διε-
θνή φοροδιαφυγή την αντιµετωπίζεις στο πλαίσιο των διεθνών
οργανισµών. Αλλιώς φεύγουν οι επιχειρήσεις από τη χώρα. Γι’
αυτό φέρνουµε τον λεγόµενο δεύτερο πυλώνα του ΟΟΣΑ, µετά
από συµφωνία στο επίπεδο του ΟΟΣΑ για τη φορολόγηση των
πολυεθνικών. Τη µεγάλη τοπική φοροδιαφυγή την αντιµετωπίζεις
µε σύγχρονους αποτελεσµατικούς ελεγκτικούς µηχανισµούς. Γι’
αυτό υλοποιούµε αυτά που σας είπα για την αναδιάρθρωση των
ελέγχων και των δοµών, των εργαλείων και των δεδοµένων στα
χέρια των ελεγκτών.

Τη µικρή καθηµερινή φοροδιαφυγή την αντιµετωπίζεις µε την
ανάπτυξη της φορολογικής συνείδησης και αντικειµενικά κριτή-
ρια. Γι’ αυτό ενεργοποιούµε ειδικό εκπαιδευτικό πρόγραµµα για
τα σχολεία. Γι’ αυτό δεν κάνουµε ούτε βήµα πίσω στη φορολό-
γηση των ελεύθερων επαγγελµατιών.

Κλείνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε µια λέξη για το ύψος
των έµµεσων φόρων. Είµαστε πάνω από τον ευρωπαϊκό µέσο
όρο; Είµαστε. Όµως, σε µια τουριστική χώρα αυτό είναι λογικό.
Και αν είµαστε λίγο παραπάνω ακόµα, αυτό έγινε γιατί είχαµε πε-
νήντα δύο µειώσεις άµεσων φόρων στη χώρα µας, ενώ έχουµε
ισχυρή ανάπτυξη. Αυτός ο συνδυασµός άλλαξε τον λόγο έµµε-
σων και άµεσων φόρων. Εξάλλου, οι φόροι περιουσίας πρώτοι
και οι φόροι κατανάλωσης µετά, λένε οι µελέτες, ότι είναι οι πιο
φιλοαναπτυξιακοί φόροι. Αυτούς προτιµάµε. Η µείωση των άµε-
σων φόρων βοηθάει την ανάπτυξη. Ακόµη, µε το υψηλό αφορο-
λόγητο η συνολική επιβάρυνση είναι απόλυτα προοδευτική και
λογική.

Ξανακαταθέτω αυτό που σας κατέθεσα στο νοµοσχέδιο της
φοροδιαφυγής. Τη µελέτη που κάναµε για τη συνολική φορολο-
γική επιβάρυνση η οποία είναι στο 11% στις 10.000-12.000 ευρώ
εισόδηµα και φτάνει στο 39% σχεδόν 40% στο εισόδηµα πάνω
από 70.000-80.000 ευρώ. Είναι, λοιπόν, προοδευτική η φορολό-
γηση και δεν είναι αντιπροοδευτική.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών κ. Θεοχάρης (Χάρης) Θεοχάρης καταθέτει για τα
Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Σας καλώ να ψηφίσετε τον προϋπολογισµό της ανάπτυξης, τον

προϋπολογισµό της δικαιοσύνης, τον προϋπολογισµό της αξιο-
πιστίας, τον προϋπολογισµό της ευθύνης, τον προϋπολογισµό
του µετασχηµατισµού του παραγωγικού µοντέλου της χώρας

µας. Σας καλώ να έρθετε στον χώρο που βρίσκεται η Συµπολί-
τευση, αλλά και όλη η κοινωνία. Σας καλώ να έρθετε στον 21ο

αιώνα.
Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και πέντε
συνοδοί καθηγητές από το 15ο Δηµοτικό Σχολείο Ρεθύµνου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Λοιπόν, έχουν ζητήσει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Καλαµατιανός και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Καραθανασόπουλος.

Είναι η δεύτερη παρέµβαση, κύριε Καλαµατιανέ.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Ναι, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το τριήµερο που πέρασε, ο εισηγητής µας, οι

Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι και οι Βουλευτές µας έχουν απο-
δείξει ότι ο προϋπολογισµός που καταρτίσατε αδιαφορεί για τις
ανάγκες της κοινωνικής πλειοψηφίας. Υπάρχει κρίση ακρίβειας;
Βεβαίως και υπάρχει. Υπάρχει κρίση χρέους; Βεβαίως και υπάρ-
χει. Έχει αυξηθεί το ιδιωτικό χρέος επί των ηµερών σας κατά 20
δισεκατοµµύρια ευρώ. Υπάρχει κλιµατική κρίση; Βεβαίως και
υπάρχει και σας βλέπουµε και µαθαίνουµε ότι απεντάσσονται αν-
τιπληµµυρικά έργα από το Ταµείο Ανάκαµψης και προκύπτει ότι
η Κυβέρνηση δεν κάνει όσα πρέπει και όσα χρειάζεται για να αν-
τιµετωπίσει αυτές τις αλλεπάλληλες κρίσεις.

Αντίθετα, λειτουργεί απέναντι στα συµφέροντα της συντριπτι-
κής πλειοψηφίας των πολιτών και αντίθετα υπηρετεί τα συµφέ-
ροντα των λίγων, των ισχυρών, των µεγάλων οµίλων στους
οποίους βάζετε πλάτη να αισχροκερδούν και να δηµιουργούν
πληθωρισµό απληστίας.

Όµως και τα νούµερα που παρουσιάζετε, τις µεγάλες επιτυ-
χίες σας, δεν είναι έτσι. Η Ελλάδα την περίοδο 2019-2021 βρι-
σκόταν-βρίσκεται στην τριακοστή δεύτερη θέση από τις τριάντα
έξι σε όρους ονοµαστικού ΑΕΠ και βεβαίως, κάνει πρωταθλητι-
σµό σε πολλούς αρνητικούς δείκτες, για παράδειγµα στον πλη-
θωρισµό των τροφίµων είναι από τις πρώτες ενώ στην Ευρώπη
µειώνεται ο πληθωρισµός κατά 11,6% στην Ελλάδα µόλις κατά
5,34%. Είµαστε πρώτοι σε κόστος στέγασης σε σχέση µε την
αγοραστική δύναµη. Είµαστε στη χειρότερη πεντάδα σε όρους
αγοραστικής δύναµης. Είµαστε εικοστοί δεύτεροι στις είκοσι
επτά χώρες στον µέσο µισθό και έχουµε και αύξηση κατά 7 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ των εσόδων από ΦΠΑ, των έµµεσων φόρων,
που είναι οι πιο άδικοι φόροι, από το 2019. Αυτή η πολιτική, προ-
φανώς, προκαλεί ασύγκριτα βάρη στην κοινωνική πλειοψηφία και
ταυτόχρονα, κερδίζουν δισεκατοµµύρια συγκεκριµένοι µεγάλοι
όµιλοι.

Εσείς απαριθµήσατε µε περηφάνια αυτό που θεωρείτε ως επι-
τυχία σας. Το βασικό, όµως, ερώτηµα είναι αν βελτιώθηκε, αν κα-
λυτέρευσε η ζωή της κοινωνικής πλειοψηφίας επί των ηµερών
σας; Δηλαδή, για παράδειγµα, µπορούν να αγοράσουν οι Ελλη-
νίδες και οι Έλληνες όσα αγόραζαν το 2019 σήµερα; Όχι, προ-
φανώς όχι. Τι γίνεται µε τους µισθούς; Τι γίνεται µε το εισόδηµα
των µικροµεσαίων, των αγροτών, των συνταξιούχων; Μοιράζεται
το ΑΕΠ, αυτό που λέτε ότι αυξάνεται και η ανάπτυξη που δηµι-
ουργείται στους µισθούς; Ή αφορά κυρίως στα κέρδη των λίγων
µεγάλων οµίλων; Πόσο είναι το µερίδιο της εργασίας, να µας
πείτε αν µπορείτε γιατί δεν το ακούµε από την ανάπτυξη και το
ΑΕΠ;

Βλέπουµε ότι η Ελλάδα από τις χώρες των είκοσι επτά της Ευ-
ρωζώνης είναι πρώτη στο ποσοστό φτώχειας στον γενικό πλη-
θυσµό και στις ηλικίες δεκαπέντε έως είκοσι τεσσάρων ετών.
Είναι στη χειρότερη τριάδα ή πεντάδα των χωρών µε τη χειρό-
τερη επίδοση στους δείκτες υλικής στέρησης και κοινωνικής δυ-
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στυχίας. Προβλέπεται αύξηση των εσόδων από φόρους κατά 3,8
δισεκατοµµύρια, ενώ προβλέπεται και µείωση σε κοινωνικές δα-
πάνες όπως η µείωση των µεταβιβάσεων στα ασφαλιστικά ταµεία
κατά 1% και η µείωση των µεταβιβάσεων προς τις ΔΥΠΑ - ΟΑΕΔ
κατά 9,7%. 

Άρα, µε αυτή την πολιτική, ουσιαστικά διαιωνίζετε τις ανισό-
τητες. Τι έχετε, λοιπόν, να απαντήσετε ειδικά γι’ αυτούς τους κοι-
νωνικούς δείκτες, κύριε Υπουργέ, και ειδικά ως προς το µερίδιο
της εργασίας σε σχέση µε την ανάπτυξη και το ΑΕΠ;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Τώρα τον λόγο έχει ο κ. Καραθανασόπουλος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν είστε ο πρώτος της Κυβέρνησης που ση-

κώνει τον «µπαµπούλα» των δυσκολιών σε παγκόσµιο επίπεδο.
Η Ελλάδα, όµως, δεν είναι σε δοκιµαστικό σωλήνα. Να σας θυ-
µίσω -έχουµε διαφορά φάσης- ότι η παγκόσµια κρίση του 2008
εµφανίστηκε τον Αύγουστο του 2010, δύο χρόνια µετά. Άρα µην
επιχαίρετε. Ένα το κρατούµενο.

Και δεύτερον, συντρίβετε το αφήγηµα των υπολοίπων κοµµά-
των και γενικά των «ευρωληγούρηδων» για το πόσο καλά πάει η
Ευρωπαϊκή Ένωση µε την κρίση στη Γερµανία και σε άλλες
χώρες. 

Γιατί το λέµε «µπαµπούλας»; Για να κουνήσετε το χέρι στον
κόσµο, στον λαό ότι «δεν βγαίνει, βρε αδερφέ µου, δεν µπορώ
να ικανοποιήσω τις ανάγκες σου, δεν γίνεται, βολέψου µε τα ψί-
χουλα», ενώ αντίθετα όταν πρόκειται για τις ανάγκες υπηρέτησης
του στρατηγικού σχεδιασµού της άρχουσας τάξης, είτε αυτό
αφορά ανάγκες του κεφαλαίου για νέες επενδύσεις είτε αφορά
το πλαίσιο της γεωστρατηγικής αναβάθµισης της χώρας µας εκεί
δεν υπάρχει ζήτηµα αντοχών. Εκεί, είναι όλα καλά καµωµένα. 

Τρίτον, είπατε ότι θέλετε να αντιµετωπίσετε τις αδικίες. Όµως,
ποιες αδικίες θέλετε να αντιµετωπίσετε, κύριε Υπουργέ; Ανάµεσα
στους λιγότερο φτωχούς και στους περισσότερο φτωχούς που -
και µε την πολιτική σας- έχετε καταδικάσει, ανάµεσα σε όλους
αυτούς οι οποίοι επωµίζονται τα βάρη και της κρίσης και της ανά-
πτυξης για να συγκαλύψετε τη βασική αδικία; Και ποια είναι η βα-
σική αδικία; Ότι ο πλούτος συσσωρεύεται σε όλο και λιγότερα
χέρια, ενώ αντίθετα η επιδείνωση της θέσης των λαϊκών στρω-
µάτων είναι γεγονός. Αυτό το λέει ο λαός µας «διαίρει και βασί-
λευε» και έχει απόλυτο δίκιο. Δηλαδή η διαίρεση ανάµεσα στα
διάφορα στρώµατα του λαού τα οποία δεινοπαθούν για να µπο-
ρεί να βασιλεύει το κεφάλαιο και η άρχουσα τάξη.

Είπατε για την πάλη σας απέναντι στη φοροδιαφυγή. Αυτό
είναι πρόσχηµα της φοροεπιδροµής, γιατί έχετε αφήσει τη φο-
ροασυλία του µεγάλου κεφαλαίου στο απυρόβλητο. 

Είπατε ότι µια σειρά προτάσεων των άλλων κοµµάτων δεν γί-
νονται. Ποιες δηλαδή; Ότι ο ΣΥΡΙΖΑ θα πάει στο 44% τα µερί-
σµατα; Αφού τα µείωσε από τα 15% στα 10% για να το πάτε εσείς
στα 5%. 

Σας κάνουµε όµως συγκεκριµένη πρόταση για να αυξήσετε τα
έσοδα. Το  Γενικό Λογιστήριο του Κράτους λέει 5,2 δισεκατοµ-
µύρια, του παρακείµενου Υφυπουργού σας. Ποιος φόρος είναι
αυτός; Ο ΕΦΑ, ο ειδικός φόρος ακινήτων. Από το 2002 καµµία
κυβέρνηση δεν τον εφάρµοσε. Γιατί; Γιατί αφορούν µεγάλη ακί-
νητη περιουσία που διακρατούν οι ανώνυµες εταιρείες και οι off-
shore και στα συµφέροντα του µεγάλου κεφαλαίου δεν βάζετε
χέρι, ενώ στο τούβλο και στο κεραµίδι του λαού, ναι, να πληρώ-
σει τον ΕΝΦΙΑ. 

Από αυτή την άποψη, λοιπόν, εµείς το λέµε καθαρά. Μέχρι
πότε θα πρέπει να «σφίγγει ο λαός το ζωνάρι του» στο όνοµα του
«µπαµπούλα» του µεγαλύτερου κινδύνου; Γιατί θα πρέπει να επι-
λέγει πάντα το µικρότερο κακό; Γιατί έχει καµµία διαφορά αν σε
σφάζουν µε το βαµβάκι ή µε το µαχαίρι;

Το αποτέλεσµα είναι το ίδιο, σφαγή αναγκών και δικαιωµάτων
του λαού. Και εσείς χρησιµοποιείτε και το µαστίγιο και το καρότο,
για να οδηγήσετε τον λαό στην υποταγή.

Από αυτή την άποψη, εµείς το λέµε καθαρά, ότι ήρθε η ώρα
πλέον ο λαός να συγκρουστεί µε την κυρίαρχη πολιτική, ανεξάρ-
τητα ποιος την εφαρµόζει και µε το σύστηµά σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Τσακαλώτος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Αριστε-
ράς για την πρώτη παρέµβαση που δικαιούστε ως Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κύριε Θεοχάρη, δεν µπορώ να
απαντήσω σε όλα αυτά που είπατε. Θέλω να απαντήσω σε δύο
θέµατα. 

Είπατε ότι στον αναδιανεµητικό συνασπισµό λέω γενικολογίες.
Θα σας απαντήσω στην κύρια οµιλία µου γι’ αυτό σε λίγα λεπτά. 

Απαντήσατε στον κ. Κατρίνη και χθες στον κ. Δουδωνή, κύριε
Πετραλιά, και στα επιχειρήµατα είπατε πόσες µεγάλες προσπά-
θειες κάνετε και για ελέγχους στην αγορά και για τις επιτροπές
ανταγωνισµού. 

Θέλω ένα πράγµα και από τον κ. Θεοχάρη και από τον κ. Πε-
τραλιά. Να βάλετε το χέρι στην καρδιά ή στη Βίβλο -ό,τι προτι-
µάτε- και να πείτε µπροστά στο Κοινοβούλιο ότι δεν πιστεύετε
ότι υπάρχει καρτέλ στα σούπερ-µάρκετ, ότι δεν πιστεύετε ότι
υπάρχει καρτέλ στην ενέργεια, ότι δεν πιστεύετε ότι υπάρχει
καρτέλ στις τηλεπικοινωνίες. Μπορείτε να το κάνετε αυτό; 

Πραγµατικά, µας λέτε ότι είσαστε οι µόνοι δύο Υπουργοί Οι-
κονοµικών και όλοι οι άλλοι βλέπουµε ότι υπάρχουν καρτέλ και
εσείς λέτε ότι δεν υπάρχουν και κάνετε προσπάθειες γι’ αυτό;
Δεν θα σας πω ποιοι επικεφαλής επιτροπών ανταγωνισµού φεύ-
γουν, σπρώχνονται µάλλον. Αλλά να µου πείτε αυτό ότι δεν υπάρ-
χει καρτέλ και ότι είσαστε ευχαριστηµένοι και µε κάποιες
έρευνες θα το αντιµετωπίσετε αυτό! Θα αποσύρω όλη την κρι-
τική αν τολµήσετε να µου πείτε αυτό το πράγµα, ότι αυτό πι-
στεύετε για την ελληνική οικονοµία.

Το δεύτερο, που θέλω να ρωτήσω είναι πώς νοµίζετε ότι είναι
η ισορροπία ανάµεσα στους φόρους που έχετε µειώσει και τον
φόρο στο ΦΠΑ τον οποίο έχετε αυξήσει. Θέλω να µας πείτε τους
αριθµούς. 

Τρίτον, εγώ ως καλοπροαίρετος είµαι έτοιµος να πιστέψω οτι-
δήποτε, να δω επιχειρήµατα. Ένα πράγµα, όµως, δεν νοµίζω ότι
µπορεί να το πιστέψει κανείς, ότι αυτός ο προϋπολογισµός αλ-
λάζει την παραγωγική δοµή αυτής της χώρας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Σας έχουµε πει -η κ. Αχτσιόγλου πρώτη, αλλά και πολλοί άλλοι-
για τη σύνθεση των επενδύσεων. Σας έχω βάλει εγώ στις επιτρο-
πές δύο φορές ότι ο σχηµατισµός παγίου κεφαλαίου είναι λίγο
πάνω για να αντιµετωπίσει τις αποσβέσεις. Πραγµατικά απαντή-
στε σ’ αυτό, γιατί όταν το βάλαµε στον κ. Χατζηδάκη, µας είπε τι
είναι στις άµεσες ξένες επενδύσεις, µας είπε τι έχει γίνει γενικά
στις επενδύσεις αλλά δεν απάντησε σ’ αυτό. Από πού προκύπτει,
για να έχουµε τον Θεό µας, ότι, πραγµατικά, αυτός ο προϋπολο-
γισµός αλλάζει την παραγωγική δοµή της χώρας;

Για µια φορά περιµένω από το επιτελείο το οικονοµικό να
απαντήσει. Είναι η σύνθεση των επενδύσεων που έχουµε στην
Ελλάδα αυτή που θα αλλάξει τον παραγωγικό ιστό της χώρας
όταν είναι σε funds, σε real estate, στον τουρισµό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
τον κ. Τσακαλώτο.

Παρακαλώ πολύ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για πέντε
λεπτά.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Θα προσπαθήσω, µε σεβασµό στους συναδέλφους που περι-
µένουν να µιλήσουν να είµαι όσο συνοπτικός µπορώ.

Κύριε Καλαµατιανέ, θα ήθελα, πραγµατικά, να σας ευχαρι-
στήσω. Εµείς που δεν έχουµε πολλά αλλά κάποια λίγα χρόνια
στην πολιτική, ξέρουµε ότι το καλύτερο κοµπλιµάν που µπορεί
να σου κάνει ο πολιτικός αντίπαλός σου είναι να πει ότι δεν κάνεις
αρκετά και πρέπει να κινηθείς πιο γρήγορα. Είναι µια συγκεκα-
λυµµένη συµφωνία σε σχέση µε τις δράσεις τις οποίες υλοποιεί
αυτή η Κυβέρνηση και προφανώς το ελάχιστο της κριτικής που
πρέπει να κάνετε είναι ότι δεν είναι αρκετά ότι δεν είναι αρκετά
γρήγορα και πρέπει να κινηθούµε γρηγορότερα. 

Πράγµατι, το υποσχόµαστε και σε εσάς και στον ελληνικό λαό
ότι θα επιταχύνουµε όλοι µαζί, και την επόµενη χρονιά που µας
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έρχεται, τις προσπάθειές µας ώστε να αντιµετωπίσουµε όλα
αυτά τα θέµατα που είπατε την ακρίβεια, το χρέος. Βέβαια, όταν
έχεις µειώσει το χρέος ως ποσοστό του ΑΕΠ ως πρώτος σε όλη
την Ευρωπαϊκή Ένωση και ενδεχοµένως και σε όλο τον κόσµο,
δεν είµαι σίγουρος τι ακόµη περισσότερο πρέπει να κάνουµε.
Μόλις χθες αποπληρώθηκαν πάνω από 5 δισεκατοµµύρια δάνεια
διµερή µε τις χώρες κατά µέσον όρο ένα µε δύο χρόνια νωρί-
τερα. Συνεπώς θα συνεχίσουµε όπως είπα, έτσι και σε αυτόν τον
τοµέα.

Μη συνεχίζετε, σας παρακαλώ, το παραµύθι ότι οι µεγάλοι όµι-
λοι δεν πληρώνουν τίποτα. Πρώτα απ’ όλα σας είπα στην οµιλία
µου ότι έρχεται και η νοµοθεσία για το PILLAR II, το δεύτερο πυ-
λώνα του ΟΟΣΑ για να πληρώνουν ένα ελάχιστο επίπεδο φορο-
λόγησης και οι πολυεθνικές που δραστηριοποιούνται στη χώρα
µας. 

Τα νούµερα λέχθηκαν -ήµουν εδώ- πριν από δύο µέρες από
τον κ. Πετραλιά. Θα επαναλάβω συνοπτικά. Πάνω από 5 δισεκα-
τοµµύρια εισπράξαµε εκτάκτως έκτακτα κέρδη από τα διυλιστή-
ρια, από τις εταιρείες παραγωγής, από το φυσικό αέριο, ακριβώς
για να µπορέσουµε να πάρουµε τα έσοδα που πρέπει να πά-
ρουµε από αυτούς τους οµίλους. Συνολικά το 2023, έχουµε
ρεκόρ από τα φυσικά πρόσωπα. Είναι ένα θέµα που δεν το είπα
αν και το είχα γράψει στην οµιλία µου, για να µην πάρω χρόνο
και απαντάει µερικώς και στον κ. Τσακαλώτο. Γι’ αυτό έχουµε
ρεκόρ στα νοµικά πρόσωπα. Και γι’ αυτό έχουµε βελτίωση του
λόγου των έµµεσων και άµεσων φόρων το 2023, διότι έχουµε µια
αύξηση στους άµεσους φόρους σε σχέση µε το σχέδιο προϋπο-
λογισµού για το 2023 17,9%, ενώ η αύξηση στους έµµεσους φό-
ρους είναι µόνο στο 3,5%.

Άρα έχουµε βελτίωση προς αυτή την κατεύθυνση, ακριβώς
γιατί επιβάλαµε αυτή τη µεγάλη φορολόγηση. Και το 2024, περι-
µένουµε µια µείωση στη φορολογία των νοµικών προσώπων η
οποία είναι µόνο 240 εκατοµµύρια, που αν υπολογίσετε ότι 630
εκατοµµύρια πλήρωσαν εκτάκτως τα διυλιστήρια, καταλαβαί-
νουµε ότι είναι σχεδόν 400 εκατοµµύρια αύξηση σε σχέση µε τα
έσοδα, τα οποία πήραµε το 2023.

Δεν λέει κανένας φυσικά ότι οι άνεργοι ή η δυσκολία που περ-
νάει ο ελληνικός λαός είναι αµελητέα. Γι’ αυτό εργαζόµαστε για
αυτούς. Και δεν µπορεί να αµφισβητείτε ότι τα κονδύλια για την
υγεία είναι αυξηµένα κατά 897 εκατοµµύρια, τα κονδύλια για την
παιδεία κατά 421. Αυτά είναι νούµερα του προϋπολογισµού. Να
τσακωνόµαστε για την ερµηνεία των αριθµών, όχι για τους ίδιους
τους αριθµούς όταν είναι κατατεθειµένοι εδώ.

Τώρα θα πω µία λέξη για τον κ. Καραθανασόπουλο και µία για
τον κ. Τσακαλώτο. Κύριε Καραθανασόπουλε, δεν είναι µπαµπού-
λας. Και η διαφορά φάσης στην οποία αναφερθήκατε, αναγκα-
στήκατε να πάτε στο µακρινό 2008 - 2009 για να την βρείτε, διότι
στις πολυκρίσεις που ζούµε και επειδή η χώρα µας µετασχηµα-
τίστηκε και είναι πιο εξωστρεφής, οι κρίσεις µας έρχονται την
ίδια στιγµή που πάνε και στην υπόλοιπη Ευρώπη. Και η υγειονο-
µική κρίση µας ήρθε και η κρίση στις τιµές ενέργειας µας ήρθε
και η κρίση της ακρίβειας και των τροφίµων χωρίς καµµία καθυ-
στέρηση, οπότε µην ανησυχείτε. 

Οι αυξήσεις που βλέπουν οι δηµόσιοι υπάλληλοι από 1/1, οι
αυξήσεις που βλέπουν οι ιδιωτικοί µε την αύξηση του κατώτατου
µισθού κατά 20% και ο µέσος µισθός -µόλις σας κατέθεσα τα
χαρτιά- που είχε αύξηση 20% τα δύο τελευταία χρόνια είναι ψί-
χουλα; Δεν είναι ψίχουλα. Και δεν πρέπει να τα υποτιµούµε και
να τα λέµε έτσι.

Και κλείνω µε µια λέξη για τον κ. Τσακαλώτο, µε το χέρι στην
καρδιά για το καρτέλ. Κανένας δεν πιστεύει ότι η κατάσταση
στην αγορά της χώρας µας είναι εκεί που θα έπρεπε να είναι. 

Όµως, εκεί που θα θέλαµε να …
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: …(δεν ακούστηκε). 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ – ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Το µερίδιο

της εργασίας…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριοι συνάδελφοι,

παρακαλώ. 
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-

κονοµίας και Οικονοµικών): Θα µου επιτρέψετε τα δικά µου
λόγια να τα πω όπως θέλω εγώ. 

Εκεί που θα θέλαµε να είναι δεν είναι. Όµως, αυτό δεν σηµαίνει
ότι δεν κινούµαστε προς τα εκεί που θέλουµε να είµαστε. Αυτό
δεν σηµαίνει ότι δεν δώσαµε την ανεξαρτησία και στην Επιτροπή
Ανταγωνισµού να κάνει τη δουλειά τους. Αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν
έχουµε πρόστιµα και εργαλεία γι’ αυτά τα πρόστιµα. Μόλις χθες
ανακοινώθηκαν 2 εκατοµµύρια σε πολυεθνική. Είπε ο Πρωθυπουρ-
γός ότι η Ελλάδα δεν είναι «µπανανία» και το εννοεί και το εννο-
ούµε όλοι. 

Τέλος, δίνω τρία στοιχεία γι’ αυτό που είπατε, για τη σχέση των
άµεσων και έµµεσων φόρων. Το 2018, ήταν 53,5. Το 2021, ήταν,
πράγµατι, 56,9 οι έµµεσοι φόροι στο σύνολο των φόρων. Το 2023,
ήταν 55,5. Κινούµαστε, όπως σας απέδειξα, προς τη σωστή κα-
τεύθυνση και να είστε σίγουρος ότι πριν το τέλος της τετραετίας
θα έχουµε αποτέλεσµα. 

Το αν µετασχηµατίζεται η οικονοµία, αυτό το αποδεικνύουν οι
εξαγωγές. Οι εξαγωγές είναι πολύ πιο διαφοροποιηµένες σε
σχέση µε πριν. Ένας κλάδος είχε πάνω από 1% στις εξαγωγές.
Τώρα είναι έξι διαφορετικοί κλάδοι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, παρα-
καλώ να ολοκληρώσετε. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών): Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.

Φτάσαµε στο 50% του ΑΕΠ να εξάγουµε. Και για πρώτη φορά
εξάγουµε προϊόντα τεχνολογίας και υψηλής προστιθέµενης αξίας
περισσότερο ως ποσοστό του ΑΕΠ απ’ όσο εξάγει η Γαλλία. Αυτή
είναι η απόδειξη της διαφοροποίησης του παραγωγικού µοντέλου
της χώρας µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υπουργό. 

Καλείται στο Βήµα η κ. Ζωή Ράπτη Βουλευτής της Νέας Δηµο-
κρατίας. Θα ακολουθήσει ο κ. Τσιάρας, ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος. Μετά η κ. Καζάνη και ο κ. Χήτας. 

Κυρία Ράπτη, έχετε τον λόγο. 
ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία και κύριοι Υπουργοί, κυρίες

και κύριοι Βουλευτές, τον Ιούνιο του 2023, οι συµπολίτες µας «γύ-
ρισαν την πλάτη» στην τοξικότητα και τον µηδενιστικό λόγο και εµ-
πιστεύτηκαν τη Νέα Δηµοκρατία. Την εµπιστεύτηκαν για τη
συστηµατική της δουλειά αλλά και για τη συνέπεια λόγων και
έργων. 

Σήµερα που συζητάµε τον πρώτο προϋπολογισµό της Κυβέρ-
νησης της Νέας Δηµοκρατίας µετά τις εθνικές εκλογές, επανεπι-
βεβαιώνουµε τη σταθερή πολιτική µας βούληση για συνέχεια των
µεταρρυθµίσεων για τις οποίες έχουµε δεσµευτεί στον ελληνικό
λαό σε συνδυασµό µε την οικονοµική σταθερότητα που πετύχαµε.

Πράγµατι, η Ελλάδα κατάφερε µέσα σε µια τετραετία να βγει
από το τέλµα του 2019 και να σηµειώσει µια ανοδική τροχιά προ-
όδου. Συγκεκριµένα το 2023, η Ελλάδα σηµείωσε τον τρίτο υψη-
λότερο ρυθµό ανάπτυξης στην Ευρωπαϊκή Ένωση ο οποίος
αναµένεται στο 2,4% φέτος έναντι του 0,6% της Ευρωζώνης. Πέ-
τυχε πρωτογενές πλεόνασµα. Το δηµόσιο χρέος ως ποσοστό του
ΑΕΠ αναµένεται να κλείσει στο 160% του ΑΕΠ. Το σύνολο των
αµοιβών εξαρτηµένης εργασίας παρουσιάζει αύξηση 7%, σύµ-
φωνα µε την ΕΛΣΤΑΤ. Το ποσοστό ανεργίας υποχώρησε στο
11%. Οι επενδύσεις αυξήθηκαν κατά 7%. Οι δε θετικές αυτές εξε-
λίξεις συµπυκνώνονται στο ότι, χωρίς να αυξηθούν οι φόροι, ση-
µειώθηκε αύξηση των εσόδων κατά 9%.

Στον τοµέα της κοινωνικής πολιτικής µε έµφαση στους πιο
ευάλωτους έχουν γίνει από το 2019 πολλά βήµατα προόδου,
καθώς αυξήσαµε τις δαπάνες για την παιδεία κατά 15%, τις δα-
πάνες για την υγεία πάνω από 46%, αυξήσαµε τις επιχορηγήσεις
των νοσοκοµείων και των µονάδων πρωτοβάθµιας υγείας όπως
επίσης και τις δαπάνες για τον ΕΟΠΥΥ κατά 26%, αλλά και για
τα ασφαλιστικά ταµεία κατά 16%. Όλες αυτές οι κατακτήσεις
πρέπει να εδραιωθούν και να συνεχιστούν, γιατί αυτό άλλωστε
ζητούν οι πολίτες σε κάθε γωνιά του τόπου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα βρισκόµαστε εδώ σε
αυτή την κορυφαία κοινοβουλευτική διαδικασία για να συνεχί-
σουµε την οικοδόµηση της Ελλάδας του αύριο. Ο προϋπολογι-
σµός του 2024, είναι ο πρώτος µετά από δεκατρία έτη που
καταρτίζεται µε το αξιόχρεο της χώρας να έχει ανακτήσει την
επενδυτική του βαθµίδα. 
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Εµπεδώνει ακριβώς την αξιοπιστία και την πρόοδο που έχει
επιτύχει η Ελλάδα καθώς συνοδεύεται για τρίτο έτος από τον
προϋπολογισµό επιδόσεων. Για πρώτη φορά παρουσιάζει την πε-
ριβαλλοντική διάσταση των προγραµµάτων όλων των Υπουρ-
γείων. Προβλέπει επίσης για πρώτη φορά κονδύλια για την
αντιµετώπιση φυσικών καταστροφών. Και αποδεικνύει την ανθε-
κτικότητα της ελληνικής οικονοµίας στη διεθνή σκακιέρα µέσα
σε ένα περιβάλλον –ναι είναι µια πραγµατικότητα- επιβράδυνσης
της διεθνούς οικονοµίας που πλήττεται ταυτόχρονα από την κλι-
µατική κρίση καθώς και από πολλαπλούς γεωπολιτικούς κλυδω-
νισµούς. 

Στο πλαίσιο της δηµοσιονοµικής σταθερότητας και εξυπηρε-
τώντας τις νέες ανάγκες που σήµερα αντιµετωπίζει η κοινωνία,
ο νέος προϋπολογισµός στηρίζεται σε σηµαντικές προβλέψεις: 

Σηµαντική αύξηση του ΑΕΠ της χώρας από τα 223 δισεκατοµ-
µύρια το 2023 σε 234 δισεκατοµµύρια το 2024. Σε υψηλότερους
ρυθµούς ανάπτυξης σε σχέση µε τη φετινή χρονιά και υπερδι-
πλάσιους σε σχέση µε την Ευρωζώνη, 2,9% έναντι 1,2%. Σε πε-
ραιτέρω αποκλιµάκωση του πληθωρισµού στα 2,6%, σε ακόµα
µεγαλύτερη µείωση του δηµοσίου χρέους που αναµένεται να
κλείσει στα 152% του ΑΕΠ το 2024, όπως και ακόµη µεγαλύτερη
µείωση της ανεργίας, κάτω από το 10%, δηλαδή ένα από τα χα-
µηλότερα ποσοστά που έχει καταγραφεί τα τελευταία δεκαπέντε
χρόνια. 

Οι στόχοι του νέου προϋπολογισµού συνδέονται άρρηκτα µε
την υλοποίηση των προεκλογικών µας δεσµεύσεων. 

Πρώτος µεγάλος στόχος, όπως έχει πει Πρωθυπουργός, είναι
οι καλύτεροι µισθοί και η αύξηση του διαθέσιµου εισοδήµατος
για κάθε Έλληνα και για κάθε Ελληνίδα. Ανάµεσα στις προβλε-
πόµενες δηµοσιονοµικές παρεµβάσεις ύψους 2,5 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ περιλαµβάνονται: Αυξήσεις για πρώτη φορά µετά από
δεκατέσσερα χρόνια στους δηµοσίους υπαλλήλους. Άρση του
παγώµατος των τριετιών για τους µισθούς στον ιδιωτικό τοµέα.
Νέα αύξηση των συντάξεων, µε έµφαση στους χαµηλοσυνταξι-
ούχους, ύψους 5% και κατάργηση της περικοπής του 30% των
συντάξεων για όσους συνταξιούχους εργάζονται. Τέλος, αύξηση
του αφορολόγητου κατά 1.000 ευρώ για οικογένειες και παιδιά. 

Δεύτερος µεγάλος στόχος, η καλύτερη ποιοτική δηµόσια και
δωρεάν υγεία. Πράγµατι, η υγεία στη χώρα µας χρειάζεται ενί-
σχυση. Κανείς δεν το αµφισβητεί. Στο πλαίσιο αυτό ενισχύονται
οι πιστώσεις του τακτικού προϋπολογισµού του Υπουργείου
Υγείας φθάνοντας τα 5,7 δισεκατοµµύρια, αυξηµένες κατά 897
εκατοµµύρια, το υψηλότερο ποσοστό δαπανών που έχει προβλε-
φθεί τα τελευταία χρόνια για τη δηµόσια υγεία. 

Η αύξηση εδράζεται, κυρίως, στις αυξηµένες επιχορηγήσεις
προς τα νοσοκοµεία για την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, όπου
έχουµε αύξηση 486 εκατοµµύρια ευρώ, αλλά και στην αύξηση
για τους µισθούς των δηµοσίων υπαλλήλων και του ιατρικού και
νοσηλευτικού προσωπικού που υπηρετεί. 

Εντός του 2024, προσλαµβάνονται σταδιακά µέσω ΑΣΕΠ τέσ-
σερις χιλιάδες τριακόσιοι ογδόντα έξι νοσηλευτές και νοσηλεύ-
τριες για την κάλυψη των αναγκών των νοσοκοµείων και των
κέντρων υγείας. Προκηρύσσονται περαιτέρω χίλιες τετρακόσιες
θέσεις για νοσηλευτικό προσωπικό, εκ των οποίων διακόσιοι εί-
κοσι πέντε διασώστες του ΕΚΑΒ. Προσλαµβάνονται επίσης στα-
διακά επτακόσιοι είκοσι εννέα γιατροί, ενώ ο νέος προγραµ-
µατισµός για το 2024 προβλέπει εξίµισι χιλιάδες προσλήψεις σε
γιατρούς, νοσηλευτές, διασώστες ΕΚΑΒ, άτοµα εργαζόµενα ως
λοιπό προσωπικό και λοιπούς στους οργανισµούς του Υπουρ-
γείου Υγείας.

Επιπλέον, συµβασιοποιούνται έργα που είναι ενταγµένα στο
Ταµείο Ανάκαµψης ύψους 1,9 δισεκατοµµυρίου ευρώ και αφο-
ρούν εκσυγχρονισµούς νοσοκοµείων και, κυρίως, των τµηµάτων
επειγόντων περιστατικών. 

Ακόµα χρηµατοδοτούνται δράσεις όπως η υλοποίηση του προ-
γράµµατος πρόληψης δηµόσιας υγείας «Σπύρος Δοξιάδης», το
οποίο περιλαµβάνει και την επέκταση του προγράµµατος «Φώφη
Γεννηµατά», µε τον προσυµπτωµατικό έλεγχο για τον καρκίνο
του µαστού σε γυναίκες από σαράντα πέντε έως εβδοµήντα τεσ-
σάρων ετών. 

Επίσης, προβλέπονται η ενίσχυση του δικτύου παροχής υπη-

ρεσιών ψυχικής υγείας µε καθολική δωρεάν πρόσβαση των πο-
λιτών σε αυτές, αλλά και η ενίσχυση του ΕΟΠΥΥ προκειµένου να
ολοκληρώσει τις ψηφιακές του υπηρεσίες προς τους πολίτες. 

Στόχος τρίτος, ένα αποτελεσµατικό, δίκαιο αλλά και κοινωνικά
ευαίσθητο κράτος. Ο προϋπολογισµός του 2024 υλοποιεί αυτή
τη δέσµευση, προβλέποντας µεταξύ άλλων την αύξηση του επι-
δόµατος κοινωνικής αλληλεγγύης που λαµβάνουν 2,3 εκατοµµύ-
ρια δικαιούχοι συµπολίτες µας αλλά και την αύξηση 8% των
αναπηρικών επιδοµάτων του ΟΠΕΚΑ και του ΕΦΚΑ που λαµβά-
νουν πάνω από διακόσιες χιλιάδες συµπολίτες µας. 

Ακόµα κάτι πάρα πολύ σηµαντικό, την επέκταση του επιδόµα-
τος µητρότητας και σε ελεύθερες επαγγελµατίες και αγρότισ-
σες, όπως επίσης και την απαλλαγή των πρώην δικαιούχων του
ΕΚΑΣ από τη συµµετοχή τους στη φαρµακευτική δαπάνη. 

Τέλος, το σηµαντικότερο όλων, την αποκατάσταση των ζηµιών
των πληγέντων από τις φυσικές καταστροφές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός του 2024
δεν αποτελεί σάλπισµα παροχολογίας αλλά ένα κοστολογηµένο
πρόγραµµα που πάει τη χώρα µας ένα ακόµα βήµα µπροστά. Ας
κάνουµε, λοιπόν, αυτό το βήµα σήµερα σταθεροί στις αξίες µας
µε τα πόδια στο έδαφος αλλά µε το βλέµµα ψηλά, ατενίζοντας
µια καλύτερη Ελλάδα για όλους τους Έλληνες σε κάθε γωνιά της
πατρίδας µας. 

Για όλους αυτούς τους λόγους, σας καλώ να υπερψηφίσουµε
όλοι τον συζητούµενο κρατικό προϋπολογισµό. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Ράπτη. 

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Κωνσταντίνος Τσιάρας, Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακολου-

θώντας πολλά χρόνια τη συζήτηση για τον προϋπολογισµό στο
ελληνικό Κοινοβούλιο, έχω την άποψη ότι είναι η κορυφαία κοι-
νοβουλευτική συζήτηση και είναι αυτή η οποία συγκεντρώνει
πάντα και το ενδιαφέρον της Κυβέρνησης αλλά πολύ περισσό-
τερο των εκπροσώπων όλων των πολιτικών κοµµάτων. Μιας και
συνήθως γίνεται µια αντιπαράθεση -προσπαθώ να αποφύγω λέ-
ξεις που θα µπορούσα ενδεχοµένως να χρησιµοποιήσω- η οποία
κατά βάση έχει πολιτικά χαρακτηριστικά. 

Είναι όµως η ίδια η συζήτηση η οποία γίνεται κάθε φορά στο
τέλος του χρόνου, τον Δεκέµβριο, για τον προϋπολογισµό που
προτείνει η εκάστοτε κυβέρνηση; Προφανώς και όχι. Διότι κάθε
προϋπολογισµός έχει τα δικά του χαρακτηριστικά. Κάθε προϋπο-
λογισµός έρχεται να δείξει την πολιτική της κυβέρνησης για τον
επόµενο χρόνο και κάθε προϋπολογισµός προβλέπει εξελίξεις
στον οικονοµικό τοµέα οι οποίες σαφώς έχουν σοβαρή επιρροή
στην κοινωνία και τους πολίτες. 

Προσωπικά θα περίµενα πολύ µεγαλύτερη γενναιότητα από
τους αξιότιµους εκπροσώπους των άλλων πολιτικών κοµµάτων,
σε ό,τι αφορά την κριτική τους απέναντι στον προϋπολογισµό
που πρότεινε και συζητά η Κυβέρνηση αυτές τις ηµέρες στο ελ-
ληνικό Κοινοβούλιο. Και το λέω αυτό διότι υπάρχουν κάποιες πα-
ραδοχές από τις οποίες κανείς δεν µπορεί να ξεφύγει. Έχουµε
πει πολλές φορές ότι η πραγµατικότητα είναι µία, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι.

Είναι οµολογουµένως ο πέµπτος προϋπολογισµός της Κυβέρ-
νησης της Νέας Δηµοκρατίας από το 2019 έως σήµερα. Αλλά
είναι ο πρώτος ο οποίος καταρτίζεται έχοντας ανακτήσει η χώρα
µας µετά από µια µακρά περιδίνηση δεκατριών ετών την επεν-
δυτική βαθµίδα και η οποία, προφανώς, περιβάλλει µε πρόσθετη
αξιοπιστία την ορθή εκτέλεση του. 

Είναι η πρώτη φορά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά από
δεκατρία χρόνια που δίνονται αυξήσεις σε µισθούς και συντά-
ξεις. Είναι η πρώτη φορά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά
από πολλά χρόνια που το πρόσηµο της ελληνικής οικονοµίας, όχι
µε βάση αυτό που προτείνουν οι Υπουργοί του Υπουργείου Οι-
κονοµικών αλλά µε βάση αυτά που προβλέπονται από τους ευ-
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ρωπαϊκούς θεσµικούς οργανισµούς, είναι θετικό. 
Είναι η πρώτη φορά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά από

πολλά χρόνια που θα δουν οι Έλληνες πολίτες να αυξάνονται τα
πραγµατικά τους εισοδήµατα. Μιλάω για τους µισθωτούς και για
τους συνταξιούχους. Υπάρχουν προβλεπόµενες ήδη αυξήσεις.
Είναι η πρώτη φορά που βλέπουµε την ανεργία µετά από πολλά
χρόνια σε µονοψήφιο ποσοστό. 

Είναι η πρώτη φορά που η Ελλάδα εξακολουθεί να έχει έναν
από τους υψηλότερους ρυθµούς ανάπτυξης, περιορίζοντας δρα-
στικά το δηµόσιο χρέος και δηµιουργώντας µια εντελώς διαφο-
ρετική εικόνα για την πορεία της ελληνικής οικονοµίας µεταξύ
των οικονοµιών των ευρωπαϊκών χωρών.

Όλα αυτά µπορεί εύκολα να τα εντοπίσει, να τα αναδείξει και
να τα πει κανείς χωρίς να χρειάζεται κάθε φορά η επιµέρους επί-
κληση των αριθµών και των µεγεθών. Γιατί φαντάζοµαι ότι η συ-
ζήτηση σε αυτό το επίπεδο, δηλαδή, στο επίπεδο µιας
αντιπαράθεσης η οποία κατά βάση αναδεικνύεται µέσα από αριθ-
µούς που µπορεί κάποιος να τους διαβάζει έτσι ή κάποιος να
τους διαβάζει αλλιώς, προφανώς δεν έχει καµµία αξία και ενδε-
χοµένως µικρή σηµασία.

Το ζήτηµα είναι ότι αυτή τη στιγµή αυτό που πρέπει κανείς να
επικροτήσει µετ’ επιτάσεως είναι ότι µετά από πολλά χρόνια αυτή
η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, αυτή η Κυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη -καταφέρνει να δηµιουργήσει µια –θα σας
έλεγα- αισιοδοξία, µία ελπίδα για το µέλλον της ελληνικής οικο-
νοµίας. 

Μήπως έχουν ξεχάσει αυτοί εκ των συναδέλφων που βρίσκον-
ται πολλά χρόνια στο ελληνικό Κοινοβούλιο, ποιες ήταν οι συζη-
τήσεις για τον προϋπολογισµό τα προηγούµενα χρόνια πριν το
2019; Μια αντιπαράθεση η οποία στην πραγµατικότητα αφο-
ρούσε το µοίρασµα των προβληµάτων και όχι την αισιόδοξη πρό-
βλεψη ότι τα πράγµατα µπορεί να πάνε καλύτερα και
ενδεχοµένως να δηµιουργηθούν άλλου είδους δεδοµένα. Όλα
αυτά θα έπρεπε κανείς να τα λαµβάνει πολύ σοβαρά υπ’ όψιν
του, αν όντως θέλουµε η συζήτηση σε αυτό το επίπεδο, σε επί-
πεδο ελληνικού Κοινοβουλίου, να είναι πραγµατικά επιδραστική
σε σχέση µε ό,τι τελικά εξελίσσεται.

Διότι η ευκολία µε την οποία κάποιος µπορεί –επαναλαµβάνω-
να επικαλεστεί αριθµούς ή να παραθέσει στοιχεία τα οποία αν
δεν συνδέονται µεταξύ τους δηµιουργούν µια εντελώς διαφορε-
τική εντύπωση σε σχέση µε το τελικό αποτέλεσµα, προφανώς
δεν δίνει τη δυνατότητα σε κανέναν από εµάς πολύ δε περισσό-
τερο στους Έλληνες πολίτες να αντιληφθούν ποια είναι η πραγ-
µατικότητα. 

Επιπλέον -νοµίζω ακούστηκε πολλές φορές και από τον
Υπουργό Οικονοµικών και από τον Αναπληρωτή και τους Υφυ-
πουργούς- ότι κάποια στιγµή αντί για τη στείρα αντιπαράθεση
καλό θα ήταν να κατατίθενται προτάσεις. Και να κατατίθενται
προτάσεις όχι στη βάση µιας µαξιµαλιστικής προσέγγισης η
οποία είναι πάρα πολύ εύκολη, γιατί αυτό γίνεται πάντα, αλλά
στη βάση της κοινής λογικής και των πραγµατικών δυνατοτήτων
της οικονοµίας. 

Και αυτό το λέω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διότι το να
προτείνει κανείς να δοθούν µεγαλύτερα επιδόµατα, να δηµιουρ-
γηθούν πολύ περισσότερες θέσεις εργασίας στην υγεία, στην
παιδεία, οπουδήποτε θα µπορούσε κανείς να εντοπίσει το πρό-
βληµα ή να αναγνωρίσει ότι υπάρχει πρόβληµα. Αυτή η συζήτηση
έχει µια προϋπόθεση, να είναι υγιής η οικονοµία. Αν δεν είναι
υγιής η οικονοµία όλη η συζήτηση έχει τη λογική του ευχολογίου. 

Άρα, λοιπόν, αυτό που επιχειρεί η Κυβέρνηση και που φαίνεται
ότι το υλοποιεί µε σταθερά βήµατα όχι µε τον σηµερινό υπό συ-
ζήτηση προϋπολογισµό αλλά και µε τους προηγούµενους τέσ-
σερις προϋπολογισµούς που έχουν υλοποιηθεί, είναι να κάνει
συγκεκριµένα σταθερά βήµατα προς την κατεύθυνση της ενίσχυ-
σης και της θωράκισης της ελληνικής οικονοµίας. Μόνο αν υπάρ-
χει οικονοµία που στηρίζεται σε σταθερό έδαφος, θα
µπορέσουµε να κάνουµε τα επόµενα βήµατα και να λύσουµε τα
προβλήµατα, να αντιµετωπίσουµε τις παθογένειες που για δε-
καετίες υπάρχουν στην ελληνική κοινωνία. Διαφορετικά επανα-
λαµβάνω για άλλη µια φορά, αυτή η συζήτηση θα αναλώνεται
µεταξύ µας στη λογική ενός ευχολογίου ή µιας αντιπαράθεσης

που στο τέλος της ηµέρας δεν έχει καµµία απολύτως αξία για
τους Έλληνες πολίτες.

Υπήρχαν δύο σηµεία τα οποία οι αξιότιµοι Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ ανέδειξαν µέσα από τις
οµιλίες τους και τα οποία κατά τη δική µου γνώµη έχουν σε πολύ
µεγάλο βαθµό εξαντληθεί σε ό,τι αφορά την αντιπαράθεση και
την επιχειρηµατολογία. 

Ένα ζήτηµα ήταν η ακρίβεια. Κανείς, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, δεν αγνοεί ότι η ακρίβεια είναι ενδεχοµένως το µεγαλύ-
τερο πρόβληµα που αντιµετωπίζουν σήµερα οι Έλληνες πολίτες.
Μόνο οι Έλληνες πολίτες ή όλοι οι Ευρωπαίοι πολίτες ενδεχο-
µένως; Είναι ένα ζήτηµα που αφορά µόνο στην Ελλάδα; Ή είναι
ένα ζήτηµα το οποίο είναι το πρώτο θέµα συζήτησης σε όλα τα
φόρα που υπάρχουν Υπουργοί Οικονοµικών, αντιµετωπίζοντας
ένα ζήτηµα και ένα θέµα το οποίο προφανώς διατρέχει όλα τα
κράτη µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης; Η απάντηση νοµίζω είναι
πάρα πολύ απλή. 

Τι έχει κάνει η Κυβέρνηση; Σε πολλά επίπεδα έχει αναλάβει
δράσεις, ενισχύοντας το πραγµατικό εισόδηµα των πολιτών, αυ-
ξάνοντας µισθούς, συντάξεις, δίνοντας –ναι!- επιδόµατα για να
αντιµετωπιστεί αυτή η κρίσιµη περίοδος, αυτή η κρίσιµη κατά-
σταση, κάνοντας πολλαπλούς ελέγχους στην αγορά, επιβάλλον-
τας πρόστιµα που ποτέ δεν τα είχαµε ξαναδεί σε ό,τι αφορά το
ύψος ή σε ό,τι αφορά το εύρος των συγκεκριµένων ελέγχων. Και
νοµίζω ότι αυτό δεν µπορεί κανείς να το αµφισβητήσει. 

Από εκεί και πέρα, βεβαίως, είναι θέµατα και ζητήµατα τα
οποία κατά γενική οµολογία, όχι σε επίπεδο εγχώριας συζήτησης
εδώ αλλά σε ένα επίπεδο ευρωπαϊκής ή παγκόσµιας συζήτησης,
ρυθµίζονται από παράγοντες που ξεπερνούν τις δυνατότητες
των πολιτικών µιας κυβέρνησης. Και αυτό δεν µπορεί να το αρ-
νηθεί κανείς. 

Το δεύτερο θέµα για το οποίο ακούστηκαν κάποια σχόλια -και
πραγµατικά απορώ και γι’ αυτό- είναι για το θέµα του φορολογι-
κού νοµοσχεδίου. Και πάλι η γνωστή επίκληση ενός επιχειρήµα-
τος ότι η Κυβέρνηση ενώ δεν είχε ποτέ στην ατζέντα της
προεκλογικά το θέµα του φορολογικού νοµοσχεδίου, έρχεται σή-
µερα και υποτίθεται ότι κοροϊδεύει τους Έλληνες πολίτες. Μα,
είµαστε ειλικρινείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Δεν αναγνω-
ρίζετε το γεγονός -και νοµίζω ότι είναι πραγµατικό αυτό, δεν επι-
δέχεται καµµία αµφισβήτηση- ότι όταν το 71% των ελευθέρων
επαγγελµατιών δεν δηλώνουν εισοδήµατα µε βάση τον κατώτατο
µισθό, τότε προφανώς υπάρχει κάποιο πρόβληµα. Κι αν όντως
κόπτεστε για το πώς θα αντιµετωπίσουµε τη φοροδιαφυγή στην
Ελλάδα, πρέπει κάποια στιγµή να πείτε και τι θα κάνουµε. Με
αφορισµούς υπεραπλουστεύσεις και αρνήσεις σάς διαβεβαιώνω
ότι ποτέ κανένα ζήτηµα δεν έχει λυθεί. 

Η Κυβέρνηση συνεχίζει σε αυτόν το δρόµο των µεταρρυθµί-
σεων αναλαµβάνοντας όλες τις απαραίτητες πρωτοβουλίες,
ούτως ώστε θέµατα ζητήµατα και παθογένειες που έρχονται από
το παρελθόν να αντιµετωπιστούν το συντοµότερο δυνατόν. 

Νοµίζω ότι η προσπάθεια η οποία έχει γίνει το τελευταίο χρο-
νικό διάστηµα και που αφορά τη δυνατότητα της χώρας να βγει
από την στενωπό των µνηµονίων και των µεταµνηµονιακών χρό-
νων, είναι µια προσπάθεια η οποία χαρακτηρίζεται από µετριο-
πάθεια, σοβαρότητα και ευθύνη και αυτό, τουλάχιστον, η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη,
το επιχειρεί µε πλήρη συνείδηση, προωθώντας µεταρρυθµίσεις
που έχει πραγµατική ανάγκη η ελληνική κοινωνία. Προφανώς σε
αυτή την υπόθεση κάποιοι θα έχουν την δική τους διαφορετική
άποψη είναι κατανοητό και είναι θεµιτό στην πολιτική. 

Αυτό, όµως, που πρέπει κάποιος να κατανοεί -και εγώ το πι-
στεύω, επαναλαµβάνω, κάθε φορά και νοµίζω πως είναι η αρχή
και το τέλος σε οποιαδήποτε, αν θέλετε, πολιτική αντιπαράθεση-
είναι πως η πραγµατικότητα είναι µία και αυτή πάντα θα µας ακο-
λουθεί. Το αν όντως είναι καλύτερη η οικονοµική πραγµατικότητα
για τους Έλληνες πολίτες θα το κρίνουν τελικά οι πολίτες και όχι
εµείς µεταξύ µας εδώ. Το αν όντως η ελληνική οικονοµία έχει
σταθεροποιηθεί, ξαναβρίσκει το βηµατισµό της και σιγά-σιγά η
Ελλάδα ξαναγίνεται χώρα προσέλκυσης επενδύσεων, είναι µια
πραγµατικότητα που ό,τι και να πούµε εµείς µεταξύ µας δεν µπο-
ρεί να αµφισβητηθεί.  Το αν επίσης η χώρα µας έχει καταφέρει
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να βρίσκεται σε πολύ υψηλότερο επίπεδο αξιοπιστίας σε ό,τι
αφορά την πορεία της οικονοµίας κι αυτή είναι µια πραγµατικό-
τητα η οποία δεν υπαγορεύεται από τους παρακείµενους Υπουρ-
γούς, αλλά είναι µια πραγµατικότητα που υπαγορεύεται από
όλους τους διεθνείς οικονοµικούς οργανισµούς.

Όλα αυτά, βεβαίως, έχουν να κάνουν µε το γεγονός ότι µετά
από πολλά χρόνια η πατρίδα µας επιστρέφει σε κάτι το οποίο
είχε ξεχάσει ενδεχοµένως για δεκαετίες και αυτό αφορά στο γε-
γονός ότι επιτέλους επιστρέφουµε στην πραγµατιστική πολιτική,
στην πολιτική που βλέπει την πραγµατικότητα, κρίνει τις ανάγκες,
οριοθετεί τις δυνατότητες και µπορεί από εκεί και πέρα να κάνει
επιλογές και να δροµολογήσει τα δικά της βήµατα. Αυτή είναι η
πραγµατική εξέλιξη και στην ελληνική πολιτική σκηνή, αλλά εν-
δεχοµένως είναι και ο λόγος για τον οποίον η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας εξακολουθεί να απολαµβάνει της εµπιστοσύ-
νης των Ελλήνων πολιτών. 

Απέναντι σε όλη αυτή την προσπάθεια αντιπαράθεσης που γί-
νεται - επαναλαµβάνω µπορεί να έχει και έναν λόγο πραγµατικό
για την ίδια την κοινοβουλευτική διαδικασία- θα πρέπει κάποια
στιγµή, κάνοντας τα βήµατα που ενδεχοµένως χρειάζονται, να
αποφασίσουµε αν όντως θέλουµε η πατρίδα µας και η κοινωνία
µας να κάνουν τα απαραίτητα βήµατα µπροστά ή αν θέλουµε
απλά να αντιµαχόµαστε σε µία λογική που τις περισσότερες
φορές είναι πολύ µακριά από αυτό που επιθυµούν οι Έλληνες
πολίτες. 

Είναι βέβαιο ότι, τουλάχιστον, µε βάση το τι έχει συµβεί τα τε-
λευταία χρόνια οι Έλληνες πολίτες έχουν επιλέξει να πάνε µπρο-
στά. Οι Έλληνες πολίτες έχουν επιλέξει να έχουν µια Κυβέρνηση
που µε ένα µεταρρυθµιστικό πλάνο, µε µια σοβαρή πολιτική και,
κυρίως, µε µια αίσθηση ότι γίνονται πράγµατα που ποτέ στο πα-
ρελθόν δεν είχαν επιτευχθεί µε τέτοια ταχύτητα και µε τέτοια συ-
νέπεια, µπορεί να αντιµετωπίζονται και να κρίνονται ως θετικά. 

Το γεγονός ότι για πρώτη φορά ενδεχοµένως στη Μεταπολί-
τευση, µια Κυβέρνηση έρχεται να υλοποιήσει το 50% του προ-
εκλογικού της προγράµµατος, αλλά, βεβαίως, και ένα µεγάλο
µέρος του προϋπολογισµού που συζητάµε σήµερα, ήδη το προ-
ηγούµενο εξάµηνο, νοµίζω ότι είναι ένα χαρακτηριστικό το οποίο
δεν µπορεί παρά να επικροτηθεί από όλη την ελληνική κοινωνία. 

Σε αυτόν τον δρόµο είµαστε συντεταγµένοι, είναι όλη η παρά-
ταξη της Νέας Δηµοκρατίας, ο Πρωθυπουργός της χώρας ο Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης. Πάντα πιστεύουµε ότι οι πολίτες είναι αυτοί
οι οποίοι στο τέλος της ηµέρας θα µας κρίνουν και πάντα πι-
στεύουµε ότι αυτή η προσπάθεια πρέπει να συνεχιστεί δίνοντας
µια καλύτερη πατρίδα και µια καλύτερη κοινωνία και στα παιδιά
µας, αλλά γενικότερα σε όλους τους συνανθρώπους που περι-
µένουν από εµάς κάτι πραγµατικά καλύτερο. Προφανώς προ-
τείνω να υπερψηφίσουµε τον προτεινόµενο προϋπολογισµό. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Τσιάρα.

Καλείται στο Βήµα η κ. Αικατερίνη Καζάνη, Βουλευτής του
ΠΑΣΟΚ. Θα ακολουθήσει ο κ. Χήτας, ο κ. Αυγενάκης, ο κ. Δηµη-
τριάδης, ο κ. Κυριάκης, ο κ. Τσακαλώτος και ο κ. Κικίλιας. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΚΑΖΑΝΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η ψήφιση του

προϋπολογισµού ως διαδικασία απαιτεί υπευθυνότητα και σοβα-
ρότητα. Είναι µια ευκαιρία να αποδείξουµε ότι η πολιτεία τοπο-
θετεί το συµφέρον των πολιτών υπεράνω κάθε άλλου
συµφέροντος. 

Στον πέµπτο αυτό προϋπολογισµό της Κυβέρνησης Μητσο-
τάκη, οι εξεταζόµενοι αριθµοί αντικατοπτρίζουν τις προθέσεις
της. Πρόκειται για έναν προϋπολογισµό κοινωνικά άδικο και ανα-
πτυξιακά ανεπαρκή. Φανερώνει ότι η Κυβέρνηση νοµοθετεί εν
πλήρη άγνοια κινδύνου, χωρίς να λαµβάνει υπ’ όψιν της τις πραγ-
µατικές ανάγκες της κοινωνίας. 

Προεκλογικά η Νέα Δηµοκρατία ουδεµία αναφορά έκανε στις
αντιλαϊκές πολιτικές που πλέον συνεχώς προωθεί. Από την επό-
µενη µέρα των εκλογών έγινε φανερό ότι δεν υπάρχει καµµία
πρόθεση να ενισχυθούν ουσιαστικά οι αδύναµοι. Αντίθετα, εξυ-
πηρετούνται τα συµφέροντα των εκλεκτών, εξανεµίζοντας κάθε

ελπίδα ότι αυτή η τετραετία θα είναι διαφορετική. 
Το νοµοσχέδιο εργασίας του περασµένου Σεπτεµβρίου νοµι-

µοποίησε ελαστικές σχέσεις εργασίας και υποβάθµισε περαι-
τέρω το ΣΕΠΕ. Το ληστρικό φορολογικό της προηγούµενης
εβδοµάδας βάφτισε ψεύτες, κλέφτες και φοροφυγάδες τους
ελεύθερους επαγγελµατίες και αυτοαπασχολούµενους. Το νο-
µοσχέδιο οικονοµικών για τα κόκκινα δάνεια ενισχύει ξεκάθαρα
τη θέση των funds ενάντια των δανειοληπτών. 

Το 2023, βιώσαµε τραγωδίες που σε µεγάλο βαθµό, αν υπήρχε
η πολιτική θέληση, θα είχαν αποφευχθεί. Στη Θεσσαλία, στη
Ρόδο, στον Έβρο, στην πατρίδα µου την Εύβοια ακόµα οι κάτοι-
κοι µετρούν τις πληγές τους. Ξεχασµένοι από την κεντρική διοί-
κηση προσπαθούν να ορθοποδήσουν, χωρίς να γνωρίζουν πόσα
χρόνια θα χρειαστούν για να εισέλθουν σε µια σχετική κανονικό-
τητα. Αλλά τι σηµασία έχει; Είµαστε στην Ελλάδα του «βλέπον-
τας και κάνοντας», του «πάµε και όπου βγει». 

Τα προβλήµατα της Εύβοιας και της Σκύρου τα γνωρίζω καλά
και πλέον µπορώ να αγωνίζοµαι ακόµη πιο ενεργά γι’ αυτά και
θα συνεχίσω να το κάνω. 

Πώς θα µπορούσα να κάνω αλλιώς, όταν αγροτικοί παραγω-
γοί, συκοπαραγωγοί, ελαιοπαραγωγοί και αλιείς αναµένουν οφει-
λόµενες αποζηµιώσεις ετών; Όταν στον τόπο µου λείπουν
βασικές υπηρεσίες υγείας, υπηρεσίες που υποβαθµίζονται εξαι-
τίας της υποστελέχωσης και των προβληµατικών κτηριακών υπο-
δοµών που στηρίζονται στο έργο των επικουρικών, επικουρικών
δέσµιων των συµβάσεων που βιώνουν συνεχή αγωνία και αβεβαι-
ότητα. Όταν στη Σκύρο από τη νέα χρονιά δεν θα υπάρχει παι-
δίατρος. Όταν πρόσφατα κατέρρευσε τµήµα της οροφής του
Κέντρου Υγείας Χαλκίδας. Όταν τον τελευταίο χρόνο τρεις συ-
νάνθρωποί µας έχασαν τη ζωή τους στη βόρεια Εύβοια λόγω έλ-
λειψης ασθενοφόρου. Όταν στο Μαντούδι οι σεισµόπληκτοι
συµπολίτες µας βρίσκονται στο σκοτάδι ως προς πότε θα επιδο-
τηθούν, ώστε να καλύψουν τις στεγαστικές τους ανάγκες. Όταν
στην Ιστιαία εφτάχρονος µαθητής µε ινσουλινοεξαρτώµενο ζα-
χαρώδη διαβήτη, πηγαίνει σχολείο χωρίς να υπάρχει σχολικός
νοσηλευτής. Το ίδιο συµβαίνει και στην Αυλίδα µε µαθητή που
πάσχει από κυστική ίνωση και δυστυχώς οι δύο αυτοί µαθητές
δεν είναι οι µόνοι. 

Πώς θα µπορούσα να κάνω αλλιώς όταν µαθητές νηπιαγω-
γείου δεν µπορούν να πάνε στο σχολείο και κινδυνεύουν µε επα-
ναφοίτηση, γιατί δεν υπάρχει πρόβλεψη για τη µεταφορά τους;
Όταν συνάνθρωποί µας µε χρόνια νοσήµατα, στοιβάζονται σε
δοµές κτηριακά ακατάλληλες και υποστελεχωµένες. Όταν το
κακό οδικό δίκτυο οδηγεί στον αποκλεισµό του 1/3 της Εύβοιας
λόγω κακοκαιρίας τους χειµερινούς µήνες που σε συνδυασµό µε
το απαγορευτικό στις ακτοπλοϊκές γραµµές, το µόνο που µένει
στους κατοίκους είναι να εύχονται να µη συµβεί κάτι σε αυτούς
και τις οικογένειές τους.

Παρ’ όλα αυτά, η Εύβοια, νησί µε µεγάλες  χιλιοµετρικές απο-
στάσεις και µεγάλους ορεινούς όγκους, χαίρει άνισης µεταχεί-
ρισης και εξαιρείται από νησιωτικές πολιτικές όπως το
µεταφορικό ισοδύναµο, µέτρο που θα ελαφρύνει σε µεγάλο
βαθµό κατοίκους και τοπικές επιχειρήσεις από το κόστος των
ναύλων. 

Βέβαια, τα προβλήµατα αυτά είναι αποτέλεσµα εθνικών πολι-
τικών υποβάθµισης τόσο της υγείας, της παιδείας και της κοινω-
νικής πρόνοιας όσο και της υποβάθµισης της ίδιας της
περιφέρειας. Ως Τοµεάρχης του Τοµέα Κοινωνικής Συνοχής και
Οικογένειας, θα αναφερθώ ειδικά στα θέµατα αυτά. 

Στον εν λόγω προϋπολογισµό είναι φανερή η προβληµατική
κατάσταση που έχει περιέλθει ο ΔΥΠΑ µε µείωση των δαπανών
και προγράµµατα απασχόλησης. 

Ως προς τον ΟΠΕΚΑ, δεν προβλέπεται καµµία αύξηση των
προνοιακών επιδοµάτων στα άτοµα µε αναπηρία. Μετά από πιέ-
σεις του ΠΑΣΟΚ, η Κυβέρνηση αύξησε προεκλογικά κατά 8% τα
επιδόµατα χωρίς να προβλέψει µόνιµο µηχανισµό αύξησης όπως
εµείς προτείνουµε. Το 2024 που δεν είναι εκλογική χρονιά, πώς
θα αυξηθούν τα επιδόµατα; 

Ως προς την στεγαστική πολιτική, το 1/3 του πληθυσµού δα-
πανά το 40% του διαθέσιµου εισοδήµατος σε στεγαστικές ανάγ-
κες, ποσοστό τριπλάσιο του ευρωπαϊκού µέσου όρου και η
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αυξητική τάση στις τιµές των ακινήτων δεν φαίνεται να ανακό-
πτεται. Αντίθετα, η ελεύθερη αγορά της βραχυχρόνιας µίσθωσης
και η προσκόλληση της Κυβέρνησης στην καταστροφική πολιτική
της golden visa, οδηγεί σε περαιτέρω αύξηση. 

Το ΠΑΣΟΚ προτείνει πολύ συγκεκριµένες προτάσεις στεγαστι-
κής πολιτικής, τη δηµιουργία ενός δηµόσιου αποθεµατικού κοι-
νωνικών κατοικιών, όπως πράττουν όλο και περισσότερες χώρες,
κάνοντας χρήση των κονδυλίων του Ταµείου Ανάκαµψης. 

Την άµεση διεύρυνση της επιδότησης ενοικίου µε κοινωνικά
εισοδηµατικά και περιουσιακά κριτήρια. Την άµεση επαναφορά
έκπτωσης φόρου ενοικίου για φοιτητές που σπουδάζουν σε άλλη
πόλη και πρόσθετο επίδοµα σε αυτούς που σπουδάζουν σε του-
ριστικές περιοχές. Και, βέβαια, την αποδέσµευση της golden visa
από την αγορά ακινήτων ώστε να προκληθεί αποκλιµάκωση των
τιµών τους. Η άρνηση της Κυβέρνησης να λάβει αποφασιστικά
και ουσιαστικά µέτρα κοινωνικής πολιτικής επιδεινώνει ένα από
τα πλέον µεγάλα προβλήµατα που αντιµετωπίζουµε ως χώρα και
ως λαός. 

Το ΠΑΣΟΚ στο πλαίσιο χάραξης πολιτικής κατά του δηµογρα-
φικού προβλήµατος έχει εξαγγείλει στοχευµένα µέτρα προς στή-
ριξη των νέων ζευγαριών, των τρίτεκνων και των πολύτεκνων
οικογενειών: για κάθε παιδί 200 ευρώ το µήνα µέχρι την ηλικία
των τριών ετών. Φοροαπαλλαγές και φορολογικά κίνητρα στις
οικογένειες µε παιδιά. Ένταξη όλων των παιδιών σε βρεφονηπια-
κούς σταθµούς και κέντρα δηµιουργικής απασχόλησης. 

Κυρίες και κύριοι, τι νόηµα έχει να ευηµερούν µόνο οι αριθµοί
και όχι τα νοικοκυριά; Στις τόσο σελίδες του προϋπολογισµού
εύκολα µπορεί κάποιος να παρασυρθεί από τους πίνακες και τα
νούµερα και να έχει την εντύπωση ότι εδώ στην Ελλάδα έχουµε
αφήσει πίσω µας την κρίση και µπροστά µας το µέλλον φαντάζει
ευοίωνο. Πράγµατι θα µπορούσε να είναι έτσι, αν η Κυβέρνηση
ακολουθούσε κοινωνικές πολιτικές µε επίκεντρο τον άνθρωπο,
αν στόχευε σε µια βιώσιµη ανάπτυξη και η οικονοµική της πολι-
τική δεν χαρακτηριζόταν από έλλειψη ενσυναίσθησης αλλά από
υπευθυνότητα και αξιοπιστία. Αλλά αυτές είναι οι διαφορές της
σοσιαλδηµοκρατίας και του νεοσυντηρητισµού. 

Εµείς στο ΠΑΣΟΚ του κράτους πρόνοιας, της ισότητας, του
ΕΣΥ, της διαύγειας, των µεταρρυθµίσεων καταψηφίζουµε τον
προϋπολογισµό αυτόν και στεκόµαστε δίπλα σε κάθε Έλληνα και
σε κάθε Ελληνίδα, δίπλα στον µισθωτό, στον υπάλληλο, στον
ελεύθερο επαγγελµατία και στον αυτοαπασχολούµενο, στους
συνταξιούχους, στους αγρότες, στους άνεργους, στους φοιτη-
τές, δίπλα στα νέα ζευγάρια και στις πολυµελείς οικογένειες. Επι-
διώκουµε να διασφαλίσουµε τα συµφέροντά τους, ώστε η
Ελλάδα του αύριο να καταστεί πρότυπο δηµοκρατίας, ισότητας
και ισονοµίας και οι κάτοικοί της να ζουν σε συνθήκες ασφάλειας
µε υποδειγµατικές παροχές υγείας, παιδείας και κοινωνικής πρό-
νοιας. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Καζάνη. 
Επόµενος οµιλητής ο κ. Κωνσταντίνος Χήτας, Κοινοβουλευτι-

κός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε πρόεδρε. 
Θα µου επιτρέψετε πριν µπω στα του προϋπολογισµού να

απαντήσω σε κάτι -πως το λέµε;- επί προσωπικού. Επειδή δεν
θέλω να µε σέβεσαι και επειδή δεν θέλω -και µιλώ εξ ονόµατος
όλης της Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας- να µας σέβεσαι, καλύ-
τερα να µη µας σέβεσαι. Δεν θέλουµε να µας σέβονται γενικώς
µπροστινοί, αχυράνθρωποι και αυτοφοράκηδες. Και κάτι τελευ-
ταίο. Τη ρουφιανιά πολλοί αγάπησαν, τον ρουφιάνο ουδείς. Πάµε
τώρα στα σηµαντικά και αφήνουµε αυτά τα αστεία. 

Κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, κύριε Ξανθόπουλε, κύριε Κόκκαλη, κύριοι
συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ ή κύριοι του ΠΑΣΟΚ, κάντε µας σας πα-
ρακαλώ πολύ µια χάρη. Επειδή εµείς είµαστε δώδεκα και δεν εί-
µαστε δεκαπέντε που απαιτείται, σας παρακαλούµε πάρα πολύ
καταθέστε αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας για την τροπολογία
του κ. Καιρίδη στο νοµοσχέδιο του κ. Γεωργιάδη. Σας παρακα-
λούµε πάρα πολύ να το κάνετε αυτό, για να αναµετρηθούµε όλοι
µε την ιστορία µε τον εαυτό µας µε το παρελθόν µας και µε το
µέλλον µας. Νοµίζω ότι το απόλυτο να ακούει κανείς την αίθουσα

αυτή είναι ο Νίκος Παππάς να ζητάει από τον Άδωνι Γεωργιάδη
να µην υποχωρήσει. «Βάστα Άδωνι, µην κάνεις πίσω». Δηλαδή,
τα έχουµε ζήσει όλα. Βαστάτε, αδέρφια, κερνάµε. Ο Νίκος Παπ-
πάς να ζητάει από τον Άδωνι Γεωργιάδη «µην κάνεις πίσω ούτε
χιλιοστό. Γραµµή Μαζινό». Τι ζούµε! Είµαστε γεροί, έχουµε υγεία
και τα ζούµε όλα αυτά στο ελληνικό Κοινοβούλιο µεταξύ ΣΥΡΙΖΑ
και Νέας Δηµοκρατίας. Απίστευτα πράγµατα.

Την ίδια ώρα φυσικά βγαίνει ο κ. Σαµαράς χθες. Αυτά ξέρετε
λειτουργούν ως βαλβίδες αποσυµπίεσης. Είναι πάντα κάποιοι
µέσα στα κόµµατα που το κάνουν αυτό για να χαϊδεύουν και να
καθησυχάζουν την κανονική δεξιά πλευρά του κόµµατος. Βγαίνει
ενίοτε. Έτσι, λέει, βγαίνουν οι πρώην Πρωθυπουργοί, µε όλον
τον σεβασµό. Αυτός είναι ο ρόλος τους. Μια φορά στο τρίµηνο,
το τετράµηνο θα βγουν, θα κάνουν µία δήλωση, θα την ερµηνεύ-
σουµε «α, είπε αυτό», «α, είπε εκείνο». Ξέρετε κάτι όµως; Αυτό
το είπαµε και χθες ως Ελληνική Λύση. Αυτό είναι τζάµπα µάγκας.
Όταν διαφωνείς σε θεµελιώδη ζητήµατα της πολιτικής σου πα-
ραιτείσαι µε θόρυβο και δεν κάνεις τον τζάµπα µάγκα. Γιατί αυτό
είναι ένα πολύ σηµαντικό κοµµάτι της πολιτικής της Νέας Δηµο-
κρατίας. Ποιο είναι αυτό, κύριε Σαµαρά; Είναι η παράνοµη µετα-
νάστευση και η απόφαση, άντε, του κ. Καιρίδη. Δεν µπορεί να
τον κατηγορήσει κανείς. Αυτή είναι η πολιτική του. Αυτά είναι τα
πιστεύω του. Αλλά να το παίρνει «επ’ ώµου, αρµ» ο Άδωνις Γε-
ωργιάδης για να βγάλει τη µπουγάδα, αυτό δεν το έχουµε ζήσει.
Δηλαδή, τι; 

Όσοι παράνοµα µπήκαν στη χώρα µας να τους δώσουµε άδεια
να παραµείνουν, λέει ο Γεωργιάδης, χθες. Δυστυχώς δεν είχα
άλλη παρέµβαση. Τις είχα κάψει. Πού να ξέρω ο φουκαράς ότι
θα έρθει ο Άδωνις µε την τροπολογία να κρατήσω µία κάβα για
το βράδυ. Αντί να ζει µε επίδοµα αυτός που µπήκε παράνοµα στη
χώρα µας, εµείς θα τον βάλουµε να δουλέψει. Πού το κακό;
Μήπως να φύγει αφού µπήκε παράνοµα; Δεν το σκέφτεστε αυτό,
έτσι; Δηλαδή, µπήκε παράνοµα αλλά αντί να παίρνει επίδοµα θα
τον βάλουµε να δουλέψει. Εµείς λέµε να φύγει αφού µπήκε πα-
ράνοµα. Είναι µια σκέψη. Δεν το σκεφτήκατε. Δεν πέρασε καν
από το µυαλό σας να φύγουν οι παράνοµοι. Όχι. Είναι ξεκάθαρο
ότι τους λέτε ελάτε όλοι εδώ. Δεν το καταλαβαίνετε; 

Ξέρετε, είναι πολύ µεγάλη επιτυχία -και πρέπει να το ακούσουν
αυτό οι ψηφοφόροι της Νέας Δηµοκρατίας- να σας επικροτεί
όλος ο ΣΥΡΙΖΑ και όλη η αριστερή πτέρυγα της Βουλής. Συγχα-
ρητήρια. Είστε σε πάρα πολύ καλό δρόµο. Προχωρήστε. Προ-
τείνω στους λαλίστατους συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας
που ανεβαίνουν στο ιερό Βήµα της Βουλής να µιλήσουν για τον
προϋπολογισµό και να µας πείσουν µε τα επιχειρήµατά τους να
υπερψηφίσουµε τον προϋπολογισµό, να κάνετε και µία αναφορά
εάν είστε θετικοί ή αρνητικοί στην τροπολογία. Να τοποθετη-
θείτε. Δεν είναι κακό. Πείτε µας την άποψή σας. Συµφωνείτε; Δια-
φωνείτε; 

ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Τη Δευτέρα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Τη Δευτέρα. Θα περιµένουµε µε

αγωνία τη Δευτέρα. Πάρα πολύ ωραία. 
Είπε ο κ. Γεωργιάδης χθες: «Είναι δυνατόν να λέτε ότι ο Κυ-

ριάκος Μητσοτάκης είναι οπαδός των ανοιχτών συνόρων;»
Σωστά. Λάθος, λάθος. Μητσοτάκης: «Δεν φοβάµαι το µπόλιασµα.
Είµαι περήφανος όταν βλέπω σε παρελάσεις την κοινωνία µας
να γίνεται πολυπολιτισµική». Μητσοτάκης: «Οι πρόσφυγες θα λύ-
σουν το δηµογραφικό». 2-0. Μητσοτάκης σε Σολτς: «Θέλουµε να
µένουν στην Ελλάδα όσοι παίρνουν άσυλο». Αυτός είναι ο σκλη-
ρός; Πολύ σκληροί είστε. Μαλακώστε και λίγο. Πάρα πολύ σκλη-
ροί είστε. Σιγά. Σιγά τα ωά. Τρόµαξαν οι µετανάστες και τους
βγάζετε άδειες παραµονής εδώ. Φοβερά πράγµατα γίνονται. 

Την ίδια ώρα πανηγυρίζουν στο twitter. «Ινσαλλάχ. Όλοι τώρα
θα παίρνουν χαρτιά στην Ελλάδα. Πακιστάν journalist club,
Greece». Πανηγυρίζουν οι άνθρωποι. Είστε οι ευεργέτες τους.
Πανηγυρίζουν µε τη Νέα Δηµοκρατία του Μητσοτάκη. Εσείς δεν
ξέρω πώς νιώθετε πραγµατικά. Δεν µπορώ να καταλάβω πώς
νιώθετε. 

Βλέποντας εχθές τον Άδωνι Γεωργιάδη -για να πάω λίγο στα
του προϋπολογισµού και σε κάποια στοιχεία που κατέθεσε το
Υπουργείο Οικονοµικών- θυµήθηκα µια ταινία µε τον Κωνσταν-
τάρα. Είναι τρία αδέρφια, τρία γεροντοπαλίκαρα, αν θυµάστε. Ο
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ένας από αυτούς είναι πολύ της εκκλησίας, πολύ ήρεµος, θρή-
σκος κ.λπ.. Κάποια στιγµή τρελαίνεται ο τύπος και πάει κάθε
µέρα στα µπουζούκια. Έχει πάρει κι ένα σφυράκι και σπάει πιάτα
κάθε µέρα. Το γράφουν οι εφηµερίδες. Ο Κωνσταντάρας στην
εφηµερίδα βλέπει τον αδερφό του, ο οποίος είναι του κατηχητι-
κού, να σπάει πιάτα και λέει: «Δεν είναι αυτός, ρε παιδιά!». Ε, δεν
είναι ο Άδωνις αυτός. Κάτι που κάνατε. Δεν είναι ο Άδωνις αυτός.
Κάτι έχει γίνει. 

Κάτι τους δίνετε! Μη γελάτε! Γελάτε, αλλά τα πράγµατα είναι
σοβαρά. Δεν είναι ο Άδωνις αυτός. Και βλέπω ότι στις 8 το βράδυ
θα έρθει και ο κ. Βορίδης, ο Υπουργός Επικρατείας, ο οποίος
διαφωνεί µε τον γάµο των οµοφυλόφιλων -θα µας πει αν θα πα-
ραιτηθεί όταν και αν τον φέρετε- και θα µας πει αν συµφωνεί και
µε την τροπολογία αυτή. Να τα πείτε αυτά, όµως.

Κύριε Θεοχάρη, άκουσα µια ωραία ατάκα σας την οποία είπε
ψηφοφόρος µας, είπατε. Δεν ζει αυτός ο ηθοποιός, πλέον, οπότε
δεν είναι ψηφοφόρος µας. 

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Ο κ. Σπανάκης το είπε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ο κ. Σπανάκης το είπε; Είναι γνω-

στός για το χιούµορ του. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εργασίας

και Κοινωνικής Ασφάλισης): Ζει ο άνθρωπος.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Θα πάω, όµως, στον κ. Θεοχάρη και

στον κ. Πετραλιά που είναι του Υπουργείου Οικονοµικών.
Κύριε Πετραλιά, κύριε Θεοχάρη, τη δεσµίδα µε τους πίνακες

που κατέθεσε ο κ. Χατζηδάκης στην έναρξη της συνεδρίασης
του προϋπολογισµού, την ασπάζεστε; Είναι αξιόπιστα τα νού-
µερα; 

Ο κ. Θεοχάρης λέει ναι, ο κ. Πετραλιάς; Μάλιστα, κι εσείς λέτε
«ναι».

Πάµε, λοιπόν, να δούµε κάποια πράγµατα τα οποία µπορεί να
µην είναι ακριβώς έτσι. «Εξέλιξη δείκτη», λέτε, «µη εξυπηρετού-
µενων δανείων». Φέρνετε αυτόν τον πίνακα και τι λέτε; Εδώ τα
κόκκινα δάνεια ήταν σχεδόν 50 δισεκατοµµύρια, 48,6 και τώρα
είναι 7,9 δισεκατοµµύρια. Μάλιστα. Και δεν λέτε ότι αυτό αφορά
στις τράπεζες οι οποίες ξεπούλησαν όλα τα δάνεια στα funds και
ηρέµησαν. Ο κοσµάκης εξακολουθεί να χρωστάει 50 δισεκατοµ-
µύρια. Τι δεν καταλαβαίνετε;

Δεύτερο ψέµα: «Κόστος ανακεφαλαιοποιήσεων τραπεζών»
στα 30,9 δισεκατοµµύρια λέτε. Ναι; Αυτό λέτε εσείς. Εµείς
έχουµε καλή διάθεση να πιστέψουµε εσάς. Και έρχεται ο ΟΔΔΗΧ
-δεν τα λέει ο Βελόπουλος, η Ελληνική Λύση, ο ΟΔΔΗΧ τα λέει
και θα σας δώσω το χαρτί µετά- και λέει «πήραµε 25 δισεκατοµ-
µύρια τον Απρίλιο του 2012, 16 δισεκατοµµύρια τον Φεβρουάριο
του 2012, 5,5 δισεκατοµµύρια σύνολο από τον ESM, σύνολο 51
δισεκατοµµύρια µαζί µε τα 4,7 δισεκατοµµύρια που είναι οι
τόκοι». Άρα, είναι 51 δισεκατοµµύρια και όχι 30,9. 

Ποιος θα πληρώσει τον αναβαλλόµενο φόρο των τραπεζών, ο
οποίος είναι στα 19,6 δισεκατοµµύρια ευρώ; Είναι φόροι που θα
έπρεπε να πληρώσουν οι τράπεζες, κυρίες και κύριοι, αγαπητοί
συνέλληνες, και επειδή υπάρχει ο  αναβαλλόµενος φόρος στις
τράπεζες -δεν πληρώνουν φόρο οι τράπεζες- είναι 19,6 δισεκα-
τοµµύρια. Ποιος θα πληρώσει τα λεφτά αυτά; 

Πάµε παρακάτω. Ιδιωτικό χρέος, λέει. «Εξέλιξη του ιδιωτικού
χρέους». Από τα 129,1 δισεκατοµµύρια, 100 δισεκατοµµύρια,
λέει ο κ. Χατζηδάκης. Το κατέθεσε εδώ µε περηφάνια, µας κού-
νησε το δάχτυλο, µας µάλωσε κιόλας κ.λπ.. Ο κ. Χατζηδάκης το
κατέθεσε αυτό, εδώ. Ένα είναι αυτό κι ένα άλλο είναι αυτό. Τι
είναι αυτό εδώ; Εδώ, λοιπόν, είναι η απάντηση του κ. Χατζηδάκη
-«ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Κωνσταντί-
νος Χατζηδάκης»- το γράµµα που έστειλε ο κ. Χατζηδάκης στην
Κοινοβουλευτική µας Οµάδα και συγκεκριµένα στον κ. Βιλιάρδο
που του έθεσε το ερώτηµα και τον ρωτά ακριβώς αυτό. Πόσο
είναι το χρέος; Τι χρωστάµε; Και λέει ο κ. Χατζηδάκης «381,8 δι-
σεκατοµµύρια». Εποµένως, είτε εδώ λέει ψέµατα και απαντάει
ψευδώς ή κάνει λάθος στην απάντησή του ο κ. Χατζηδάκης είτε
εδώ στη Βουλή κάνει λάθος ή λέει ψέµατα ο κ. Χατζηδάκης. 

Σίγουρα, πάντως, σε µία από τις δύο περιπτώσεις ή λέει ψέ-
µατα ή κάνει λάθος. «Είµαστε», λέει, «στη δέκατη θέση στον κα-
τώτατο µισθό». Δεν θέλουµε τον κατώτατο µισθό. Στον µέσο
µισθό πείτε µας πού είµαστε. Σε ποια τάρταρα βρισκόµαστε; 

Και πάµε τώρα να σας απαντήσουµε, επειδή έχει µία µορφή
ψήφου εµπιστοσύνης ο προϋπολογισµός, γιατί δεν θα ψηφίσουµε
τον προϋπολογισµό. Απαντάµε: Γιατί, κύριοι της Κυβέρνησης,
φτωχοποιήσατε τον Έλληνα και τον κάνατε να ζει σε ανέχεια. Γιατί
του πήρατε τα πάντα, τις θυσίες του, τα πάντα και του δίνετε πίσω
ψίχουλα. Γιατί; Γιατί τον αφήσατε απροστάτευτο απέναντι στην
κερδοσκοπία των funds, στις τράπεζες, στους servicers. Γι’ αυτό. 

Γιατί καταψηφίζουµε τον προϋπολογισµό της Νέας Δηµοκρα-
τίας και δεν δίνουµε ψήφο εµπιστοσύνης; Γιατί συνεχίζετε τη φο-
ροκαταιγίδα, γιατί αφήσατε ανενόχλητα διάφορα καρτέλ να
κερδοσκοπούν εις βάρος του. Γιατί στο όνοµα της πράσινης ανά-
πτυξης εξυπηρετείτε διάφορα και συγκεκριµένα συµφέροντα για
να φυτέψετε παντού ανεµογεννήτριες, παντού! Γιατί; Γιατί κατα-
δικάζετε τα παιδιά µας στην ανεργία, γιατί τα αναγκάζετε να φύ-
γουν στο εξωτερικό. 

Γιατί καταψηφίζουµε τον προϋπολογισµό και δεν σας δίνουµε
ψήφο εµπιστοσύνης; Γιατί µε τις πολιτικές σας κυριαρχεί και επι-
κρατεί η διαφθορά και η κοµµατοκρατία. Γιατί; Γιατί εκµεταλ-
λεύεστε ψηφοθηρικά την ανάγκη του Έλληνα πολίτη για
εργασία. Γιατί οι πολιτικές σας είναι οι ίδιες µε του ΣΥΡΙΖΑ και
µε του ΠΑΣΟΚ παλιότερα. Είστε ακριβώς οι ίδιοι. Στα µεγάλα και
τα σηµαντικά έχετε ακριβώς τις ίδιες πολιτικές. Γιατί αντί να στη-
ρίξετε τους Έλληνες και την ελληνική οικογένεια, στο όνοµα της
πολυπολιτισµικότητας -για δικούς σας µικροκοµµατικούς και κον-
τόφθαλµους σκοπούς- ισοπεδώνετε τα πάντα. Γιατί µε τις πολι-
τικές σας βάλλετε κατά του Ελληνισµού αντί να τον υποστη-
ρίζετε. Γι’ αυτό. 

Γιατί δεν σας καίγεται καρφί για τον ελληνικό λαό και το πόσο
δύσκολα περνάει και το ότι δεν µπορεί να αγοράσει τα βασικά
είδη διατροφής. Γιατί το µόνο που σας νοιάζει -και το αποδει-
κνύετε εν τοις πράγµασι πλέον- είναι να γεµίσετε τη χώρα µας
µε παράνοµους µετανάστες για να λύσετε και το δηµογραφικό
και τα εργατικά χέρια και όλα αυτά τα οποία επικαλείστε. 

Γιατί µε τις πολιτικές σας η εγκληµατικότητα κυριαρχεί, έχον-
τας αφήσει τον κόσµο απροστάτευτο. Γιατί ο νόµος και η τάξη
που ήταν το µότο σας προεκλογικά το έχετε µετατρέψει σε αναρ-
χία. Γιατί; Γιατί εµµένετε στις ίδιες οικονοµικές πολιτικές και δεν
στηρίζετε, πραγµατικά, τον πρωτογενή τοµέα που είναι ο µόνος
που µπορεί να ανατάξει την οικονοµία µας. Γιατί αντί να επενδύ-
σετε στην εγχώρια παραγωγή, στην εγχώρια βιοµηχανία, στην
παραγωγή πλούτου, επενδύετε µόνο σε ένα πράγµα, στα δα-
νεικά, στα δανεικά, στα δανεικά. Γιατί; Γιατί η µονοθεµατική εξω-
τερική πολιτική που έχετε επιλέξει και συνεχίζετε να ακολουθείτε
δεν έχει κανένα -µα κανένα- όφελος για την πατρίδα µας. Γιατί;
Γιατί αν και Κυβέρνηση της χώρας νοµοθετείτε κατά των Ελλή-
νων και της πατρίδας µας.

Γιατί δεν σας έχουµε καµµία απολύτως εµπιστοσύνη. Γιατί
εµείς, η Ελληνική Λύση, είµαστε η µοναδική εθνική, λαϊκή, κοινω-
νική, πατριωτική, δηµοκρατική παράταξη και επιδιώκουµε την
ευηµερία του Έλληνα και της ελληνικής οικογένειας που θέ-
λουµε το καλό του τόπου για το καλό των Ελλήνων, το καλό του
Ελληνισµού, που θέλουµε να µεγαλώσουν τα παιδιά µας µε
αρχές, µε αξίες και ιδανικά. 

Γι’ αυτούς τους λόγους, λοιπόν, θα καταψηφίσουµε τον κρα-
τικό προϋπολογισµό που φέρατε. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Χήτα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα δύο
µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από
το Γυµνάσιο Πάργας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο και
καλά Χριστούγεννα.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Καλείται στο Βήµα ο κ. Αυγενάκης, Υπουργός Αγροτικής Ανά-

πτυξης και Τροφίµων. 
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ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι, αγαπητοί συνάδελφοι, συζητούµε για να εγ-
κρίνουµε έναν αναπτυξιακό προϋπολογισµό που βάζει την ελλη-
νική οικονοµία σε υψηλές δηµοσιονοµικές πτήσεις χάρη στις
θυσίες του ελληνικού λαού και τη συνεπή, ρεαλιστική και ανα-
πτυξιακή πολιτική της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Την προηγούµενη τετραετία θέσαµε τις βάσεις και χτίσαµε
γερά θεµέλια για µια υγιή οικονοµία µε αναπτυξιακό πρόσηµο η
οποία αναγνωρίστηκε διεθνώς ως παράδειγµα προς µίµηση.
Αυτή την τετραετία δίνουµε έµφαση στην ενίσχυση της επιχειρη-
µατικότητας σε καλύτερα αµειβόµενες θέσεις εργασίας, στη βελ-
τίωση της ποιότητας ζωής των πολιτών, στην επιβράβευση για
τις θυσίες που κάναµε. 

Στέκοµαι µόνο σε δύο νούµερα. Αρχικά ο διπλασιασµός των
επενδύσεων στην χώρα από 7,1% το 2023 σε 15,% το 2024. Δεύ-
τερον, ο ρυθµός ανάπτυξης διαµορφώνεται στο 2,9%, ποσοστό
υπερδιπλάσιο από τον µέσο όρο της Ευρωζώνης. Και τα δύο
αποτελούν απόδειξη ότι κάτι έχει καταφέρει τελικά η οικονοµία
µας. Απόδειξη ότι οι κόποι και οι θυσίες των Ελλήνων δεν πήγαν
χαµένοι, ότι οι πολιτικές της Κυβέρνησης οδηγούν τη χώρα µας
σε µια νέα εποχή, σε µια εποχή ανάπτυξης και ευηµερίας και ότι
η Ελλάδα αποτελεί πόλο έλξης διεθνών επενδύσεων. 

Με αυτή την προίκα καλούµαστε να σχεδιάσουµε το µέλλον
της χώρας, υπό αυτό το νέο πρίσµα, µε εµφανώς νέες και φυσικά
αυξηµένες δυνατότητες. Σε αυτή την αναπτυξιακή πορεία η
αγροτική οικονοµία µπορεί και πρέπει να ανακτήσει τον ιστορικό
της ρόλο ως ένας εκ των θεµελιωδών πυλώνων ανάπτυξης του
τόπου µας αλλά και ως ένας σύγχρονος, θα έλεγα, καταλύτης
για τον µετασχηµατισµό του αναπτυξιακού και παραγωγικού µον-
τέλου της οικονοµίας µας. 

Τους τελευταίους έξι µήνες αναδείξαµε σε όλα τα επίπεδα ότι
ο πρωτογενής τοµέας είναι άρρηκτα συνδεδεµένος µε την εθνική
οικονοµία, την περιφερειακή ανάπτυξη, την αναζωογόνηση της
υπαίθρου, την πράσινη οικονοµία και φυσικά το περιβάλλον. 

Ο πρωτογενής τοµέας λόγω της εξαιρετικής ποιότητας των
ελληνικών προϊόντων επιδρά καταλυτικά στο εθνικό τουριστικό
brand και στην ενέργεια και στη βέλτιστη αξιοποίηση των φυσι-
κών πόρων ακόµα βέβαια και στις διεθνείς σχέσεις και συνεργα-
σίες. Και παρά τις πρωτόγνωρες και αλλεπάλληλες κρίσεις που
αντιµετωπίσαµε δεν περιοριστήκαµε µόνο στη διαχείριση της κα-
θηµερινότητας και στην αντιµετώπισή τους αλλά µείναµε προση-
λωµένοι και στον στόχο της ανάπτυξης, στον σχεδιασµό του
αύριο. 

Μέσα σε αυτό το σύντοµο χρονικό διάστηµα έχει γίνει ξεκά-
θαρο ένα πράγµα, η σαφής βούληση της Κυβέρνησης και του
ίδιου του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη όχι µόνο για
πλήρη στήριξη του αγροδιατροφικού τοµέα αλλά και για τον µε-
τασχηµατισµό του σε δοµικό πυλώνα του νέου αναπτυξιακού και
παραγωγικού µοντέλου της χώρας µας. 

Υπό αυτό το πρίσµα της νέας κατάστασης που έχει διαµορφω-
θεί, οι πολιτικές µας διαµορφώνονται σε δύο βασικούς πυλώνες.
Πυλώνας πρώτος, ενίσχυση της αγροτικής επιχειρηµατικότητας.
Πυλώνας δεύτερος, διαχείριση της κλιµατικής κρίσης. 

Πρώτον, για την ενίσχυση της αγροτικής επιχειρηµατικότητας,
η στρατηγική µας επικεντρώνεται στην ενίσχυση της ανταγωνι-
στικότητας των ελληνικών προϊόντων αγροτικών προϊόντων, και
τη µετάβαση σε ένα νέο πρότυπο αγροτικής επιχειρηµατικότη-
τας. Υποστηρίζουµε µια ολιστική προσέγγιση, τη στρατηγική από
το αγρόκτηµα στο πιάτο, µε πολιτικές για τον γεωργό, τον κτη-
νοτρόφο, τον πτηνοτρόφο, τον ψαρά, τον µελισσοκόµο, τον οι-
νοποιό, τον γεωτεχνικό, τον µεταποιητή, τον έµπορο και ναι, τον
εξαγωγέα. 

Στο πλαίσιο αυτό ο προϋπολογισµός λειτουργεί συνδυαστικά
µε όλα τα άλλα χρηµατοδοτικά εργαλεία που διαθέτουµε για τη
στήριξη των αγροτών και την ενίσχυση της αγροτικής επιχειρη-
µατικότητας. 

Μία από τις βασικές µας δεσµεύσεις είναι η αύξηση του αριθ-
µού των κατ’ επάγγελµα νέων αγροτών κατά εξήντα χιλιάδες έως
το τέλος του 2027. Αποτελεί προτεραιότητά µας η αναζωογό-
νηση του πρωτογενούς τοµέα µε την ενασχόληση νέων ανθρώ-

πων µε αυτόν, όχι όµως από ανάγκη –προσέξτε- αλλά από επι-
λογή όπως έχουµε τονίσει πάρα πολλές φορές. Διότι θέλουµε
ανθρώπους µε όρεξη, µε φρέσκες ιδέες, µε γνώση, αλλά, κυ-
ρίως, µε µεράκι για να ενισχύσουµε τον πρωτογενή τοµέα και,
κυρίως, να αναδείξουµε τις πραγµατικές προοπτικές του. 

Μέσα σε µόλις έξι µήνες πάνω από δεκαέξι χιλιάδες νέοι αγρό-
τες έχουν ενταχθεί στο πρόγραµµα νέων γεωργών µε κονδύλια
ύψους 527 εκατοµµυρίων ευρώ, που αντιστοιχεί στο αυξηµένο
ποσό της ενίσχυσης των 30.000 και 40.000 ευρώ ανά αγρότη. 

Επιπλέον εντάξαµε δύο χιλιάδες επιλαχόντες αγρότες στο
πρόγραµµα αυξάνοντας τον προϋπολογισµό του προγράµµατος
κατά 81 εκατοµµύρια ευρώ, φθάνοντας δηλαδή συνολικά τα 600
εκατοµµύρια. 

Επιπλέον έχουµε κάνει ένα ακόµη βήµα µε την προδηµοσίευση
πρόσκλησης στο πλαίσιο της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής, ΚΑΠ,
για εγκατάσταση γεωργών νεαρής ηλικίας µε συνολικό κονδύλι
590 εκατοµµυρίων ευρώ συγχρηµατοδοτούµενο και από το ελ-
ληνικό δηµόσιο µε στόχο το µακρόπνοο της απασχόλησης. 

Πάµε στο πρόγραµµα αγροτικής ανάπτυξης, ένα πρόγραµµα
που προωθεί και στηρίζει τη δοµική αναδιάρθρωση του πρωτο-
γενούς µας τοµέα, θέτοντας στο επίκεντρο την ενθάρρυνση της
επιχειρηµατικότητας σε συνδυασµό µε αναπτυξιακές αλλά και
περιβαλλοντικές παρεµβάσεις που θα µετατοπίσουν το αγροδια-
τροφικό µοντέλο από τις επιδοτήσεις στην παραγωγή και, κυ-
ρίως, στην αγορά. Πώς; Μα µέσω επενδύσεων που δηµιουργούν
συνθήκες βελτίωσης της βιωσιµότητας και φυσικά της ανταγω-
νιστικότητας των γεωργικών εκµεταλλεύσεων, συνθήκες δηµι-
ουργίας νέων θέσεων απασχόλησης, βιώσιµης διαχείρισης των
φυσικών πόρων, καθώς και ισόρροπης εδαφικής ανάπτυξης των
αγροτικών µας περιοχών. 

Ενδεικτικά αναφέρω ορισµένες από τις πιο σηµαντικές πρω-
τοβουλίες που σηµατοδοτούν την αλλαγή στον τρόπο που βλέ-
πουµε, αντιµετωπίζουµε αλλά και υπηρετούµε τον αγροτικό
κόσµο της χώρας µας. Υλοποιούµε τα µεγαλύτερα προγράµµατα
που έχουν χρηµατοδοτηθεί ποτέ από πόρους της Ευρωπαϊκής
Ένωσης σε µέτρα πολιτικής που στοχεύουν στην προώθηση φι-
λοπεριβαλλοντικών γεωργικών πρακτικών και µεθόδων, µε έµ-
φαση στη βιολογική γεωργία και κτηνοτροφία, µε πρόγραµµα
ύψους άνω των 700 εκατοµµυρίων ευρώ, επιδιώκοντας ταυτό-
χρονα τη βελτίωση της ποιότητας των αγροτικών µας προϊόντων,
την εξωστρέφεια, τον εξαγωγικό προσανατολισµό.

Επίσης στοχεύουµε στη βελτίωση και ανάπτυξη των δηµοσίων
υποδοµών για τη γεωργία, µε στόχο τη δηµιουργία και τον εκ-
συγχρονισµό µεγάλων και µικρών εγγειοβελτιωτικών και αρδευ-
τικών έργων σε όλη την επικράτεια για την εξοικονόµηση των
υδατικών πόρων, δεδοµένης και της ανάγκης αντιµετώπισης των
επιπτώσεων της κλιµατικής αλλαγής. 

Αξιοποιούµε για τον σκοπό αυτό όλες τις χρηµατοδοτικές δυ-
νατότητες του ΠΑΑ σε συνέργεια µε τους πόρους του Ταµείου
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, αλλάζοντας, δηλαδή, ουσια-
στικά τον παραγωγικό χάρτη της χώρας µας µέσα από το εµβλη-
µατικό πρόγραµµα «Ύδωρ 2.0» και τη µόχλευση πόρων της
τάξης των 4 δισ. ευρώ. Για το θέµα της διαχείρισης των υδάτων
θα επανέλθω λίγο παρακάτω.

Στοχεύουµε επίσης στην ολοκληρωµένη ανάπτυξη των αγρο-
τικών µας περιοχών, επιδιώκοντας τη διασύνδεση της γεωργικής
παραγωγής µε τον τουρισµό, τον πολιτισµό και την αγροτική µας
παράδοση µέσα από τα τοπικά προγράµµατα «LEADER», στα
οποία θέσαµε για πρώτη φορά συνολικούς πόρους 600 εκατοµ-
µυρίων ευρώ για ιδιωτικές και δηµόσιες επενδύσεις. 

Ταυτόχρονα, επενδύουµε στην καινοτοµία και στις νέες τεχνο-
λογίες, διαθέτοντας σηµαντικότατους αλλά και ουσιαστικούς πό-
ρους σε προγράµµατα για επενδύσεις εκσυγχρονισµού
γεωργικών εκµεταλλεύσεων, τα λεγόµενα «σχέδια βελτίωσης»,
και µεταποίησης γεωργικών προϊόντων ύψους 239 εκατοµµυρίων
ευρώ, σε προγράµµατα για τη διευκόλυνση πρόσβασης των πα-
ραγωγών σε ρευστότητα για επενδύσεις και κεφάλαιο κίνησης
µέσα από το Ταµείο Εγγυήσεων και Μικροπιστώσεων ύψους 60
εκατοµµυρίων ευρώ, σε προγράµµατα για τη συνεργασία και τη
δωρεάν συµβουλευτική υποστήριξη των παραγωγών, την κατάρ-
τιση και την εκπαίδευσή τους ύψους 89 εκατοµµυρίων ευρώ. 
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Με την ίδια λογική παρέµβασης αξιοποιούµε αποτελεσµατικά
και παραγωγικά τους πολύτιµους πόρους του Εθνικού Στρατη-
γικού µας Σχεδίου, ώστε να διασφαλίσουµε µε τον πιο αποδοτικό
τρόπο την εξυπηρέτηση των βασικών στρατηγικών επιλογών µας
για τον αγροδιατροφικό τοµέα της χώρας µας. 

Το στρατηγικό σχέδιο της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής διέπε-
ται από τις αρχές της καινοτοµίας, της διάχυσης γνώσης, της συ-
νεργατικότητας, της πράσινης µετάβασης, αρχές που
νοµοτελειακά θα έχουν θετική επίδραση σε κάθε πτυχή του
αγροδιατροφικού τοµέα. 

Θα περιοριστώ στις πιο σηµαντικές δράσεις της ΚΑΠ, τα περί-
φηµα «οικολογικά σχήµατα», µε χρηµατοδότηση 2,2 δισ. ευρώ
για περιβαλλοντικές δεσµεύσεις και επενδύσεις, τα οποία θα
συµβάλουν στον µετριασµό της κλιµατικής αλλαγής, στα 236
εκατοµµύρια για την ανάπτυξη των κοινωνιών στις αγροτικές πε-
ριοχές, στα 145 εκατοµµύρια για την εκπαίδευση, συµβουλευτική
και διάχυση γνώσης και στα 141 εκατοµµύρια ευρώ για την προ-
ώθηση της συνεργατικότητας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Θα χρειαστώ περισσότερο χρόνο, κύριε Πρόεδρε. Νοµίζω ότι
δικαιούµαι περισσότερο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δέκα λεπτά δικαιού-
στε, κύριε Υπουργέ.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Μερικές από τις δράσεις που θα βοηθήσουν
στην αναµόρφωση του αγροδιατροφικού µας κλάδου θα τον κα-
ταστήσουν βιώσιµο και, κυρίως, ανταγωνιστικό. 

Το στρατηγικό µας πλαίσιο σηµατοδοτεί µια νέα περίοδο ση-
µαντικών µεταρρυθµίσεων και αλλαγών για τις αγροτικές µας πε-
ριοχές. Το πολυετές δηµοσιονοµικό πλαίσιο 2021 - 2027
υποστηρίζει παρεµβάσεις και δράσεις ύψους 19 δισ. που καλύ-
πτουν τις ειδικές ανάγκες της χώρας µας. Επιδιώκουµε τη µετά-
βαση προς έναν έξυπνο, βιώσιµο, ανταγωνιστικό, σταθερό και
διαφοροποιηµένο αγροτικό τοµέα, διασφαλίζοντας παράλληλα
την ασφάλεια των τροφίµων µακροπρόθεσµα.

Πάµε στο Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, όπου ανα-
µένεται να συνεισφέρει στις δράσεις του ΥΠΑΤ 127 εκατοµµύρια
ευρώ για την προσεχή χρονιά µαζί µε τα 120 εκατοµµύρια ευρώ
του 2023, ενισχύοντας σηµαντικά αναπτυξιακά έργα που αναµέ-
νεται να αλλάξουν το πρόσωπο του κλάδου. Περιλαµβάνει δρά-
σεις που θα µας φέρουν επιτυχώς στην επόµενη µέρα του
πρωτογενή τοµέα. 

Αξιοποιούµε εξ ολοκλήρου το γεωργικό αποθεµατικό του
2023, κάνοντας την κατανοµή ύψους 15,8 εκατοµµύρια ευρώ,
αποζηµιώνοντας τους παραγωγούς της Θεσσαλίας, που δεν
είχαν τη δυνατότητα να ασφαλίσουν την παραγωγή τους και τις
εγκαταστάσεις τους στον ΕΛΓΑ. Μετά από παρέµβασή µας στον
Ευρωπαίο Επίτροπο πετύχαµε να λάβουµε από το γεωργικό απο-
θεµατικό του 2024 ποσό ύψους 43,1 εκατοµµύρια ευρώ, ποσό
σχεδόν τριπλάσιο από αυτό του 2023. 

Πάµε στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, ΠΔΕ. Οι προ-
ϋπολογισθείσες πιστώσεις για το έτος 2024, ανέρχονται σε 850
εκατοµµύρια ευρώ για το συγχρηµατοδοτούµενο σκέλος, σε 4
εκατοµµύρια ευρώ για το εθνικό σκέλος του ΠΔΕ και σε 127 εκα-
τοµµύρια ευρώ για το Ταµείο Ανάκαµψης. Αποτελεί µία αναπτυ-
ξιακή ένεση για το σύνολο της οικονοµίας και στόχος µας είναι
να αποτελέσει ένα βασικό χρηµατοδοτικό εργαλείο για έργα που
αφορούν το πεδίο δράσης του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων. 

Ταυτόχρονα, σε αγαστή συνεργασία µε το Υπουργείο Οικονο-
µικών στηρίζουµε τους αγρότες στην καταπολέµηση του αυξη-
µένου κόστους παραγωγής µε φορολογικές απαλλαγές, µε
στήριξη των συλλογικών σχηµάτων και των οµάδων παραγωγών,
µε την απαλλαγή από την καταβολή φόρου εισοδήµατος κατά
50%, µε την εισαγωγή νέας φορολογικής κλίµακας για τα φυσικά
πρόσωπα και µε τη µείωση του ΦΠΑ στις ζωοτροφές και στα λι-
πάσµατα, µε τη χορήγηση εφάπαξ ενίσχυσης µε το 2% του τζί-
ρου για τις κτηνοτροφικές εκµεταλλεύσεις, µε τη µείωση του
φορολογικού συντελεστή για τα αγροτικά συνεταιριστικά σχή-
µατα. Με όλα αυτά στηρίζουµε τα εισοδήµατα και την επιχειρη-

µατική δραστηριότητα των αγροτών και, όπως είχαµε δεσµευτεί,
συνεχίζουµε την επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο
αγροτικό πετρέλαιο. 

Για το 2023, πληρώθηκαν 76 εκατοµµύρια σε διακόσιες ενε-
νήντα επτά χιλιάδες τετρακόσιους είκοσι οκτώ επαγγελµατίες
αγρότες, δίνοντάς τους µια σηµαντικότατη οικονοµική ακόµα
ανάσα. Πρόσφατα µειώσαµε τον ΦΠΑ από το 24% στο 13% για
τα αγροτικά µηχανήµατα και τον εξοπλισµό κάτι που επί χρόνια
ζητούσαν οι αγρότες µας. 

Το θετικό εµπορικό ισοζύγιο και στα αγροτικά προϊόντα έρχε-
ται να επισφραγίσει την αναπτυξιακή πορεία του αγροδιατροφι-
κού τοµέα. Για το δεκάµηνο του 2023 οι εξαγωγές αγροτικών
προϊόντων αντιστοιχούν στο 21,37 των εξαγωγών της χώρας
µας, δηλαδή, σε πάνω από το 1/5 του συνόλου των εξαγωγών. 

Στο πλαίσιο της στήριξης της επιχειρηµατικότητας στον πρω-
τογενή τοµέα σχεδιάζουµε τη δηµιουργία αγροτικών τµηµάτων
σε κάθε επιµελητήριο της χώρας µας, µε την εγγραφή των απο-
κλειστικά απασχολουµένων µε τα αγροτικά. Αυτό σε αγαστή συ-
νεργασία µε το Υπουργείο Ανάπτυξης και τον αγαπητό φίλο κ.
Σκρέκα. Τις επόµενες ηµέρες το σχέδιο νόµου ανεβαίνει σε δια-
βούλευση. Έτσι δίνουµε πρόσβαση στους παραγωγούς και
στους επαγγελµατίες του πρωτογενή τοµέα να απολαύσουν τα
οφέλη µιας ήδη οργανωµένης δοµής και να κάνουν χρήση όλων
των υπηρεσιών κυρίως, όµως, να αλλάξουµε κουλτούρα. 

Πάµε στην εξωστρέφεια.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ, ολοκληρώστε. Έχετε περάσει κατά πολύ τον χρόνο
σας. Ο Κανονισµός λέει δέκα λεπτά οµιλίας.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Θα χρειαστώ λίγο χρόνο, εάν µου επιτρέ-
πετε.

Πάµε τώρα στην εξωστρέφεια, η οποία αποτελεί σηµαντικό πυ-
λώνα της αγροτικής επιχειρηµατικότητας. Με συνεχή παρουσία
σε διεθνείς εκθέσεις, µε συνεργασία σε άλλες χώρες, µε νέα µνη-
µόνια συνεργασίας ενισχύουµε την αγροτική παραγωγή, ενώ
πρόσφατα καταφέραµε να ξεκλειδώσουµε την αγορά της Ινδίας
και να επιτύχουµε µια αµοιβαίως επικερδή και µε πολλαπλά
οφέλη συνεργασία µε µια χώρα ηγέτιδα στον αγροδιατροφικό
και οικονοµικό τοµέα παγκοσµίως. 

Μένουµε πιστοί στην στρατηγική της εξωστρέφειας που υπη-
ρετεί η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας από το 2019 και η
οποία αποδεδειγµένα ωφελεί τη χώρα µας, που έχει σαν όπλο τη
στήριξη των αγροτικών προϊόντων όπου γης.

Μια αναφορά στη διαχείριση της κλιµατικής κρίσης. Όπως
γνωρίζετε, το καλοκαίρι κληθήκαµε να αντιµετωπίσουµε δύο µε-
γάλες καταστροφές: τη «µέγα-πυρκαγιά» στον Έβρο και τις κα-
ταστροφικές πληµµύρες στη Θεσσαλία. Ειδικά για τα
πρωτόγνωρα φαινόµενα πληµµύρας στη Θεσσαλία η έκταση και
οι επιπτώσεις τους θα µείνουν χαραγµένα στη συλλογική και
ιστορική µνήµη όλων µας. Πρόκειται για γεγονότα που γονάτισαν
όχι µόνο τις χιλιάδες πληγείσες οικογένειες αλλά κατάφεραν ένα
ισχυρότατο πλήγµα στην αγροτική παραγωγή, στην οικονοµία
της περιοχής αλλά και σε ολόκληρη την Ελλάδα. Όµως, η ηγε-
σία, τα στελέχη και όλοι οι φορείς του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης ακολουθώντας τις εντολές του Πρωθυπουργού µας
σταθήκαµε από την πρώτη στιγµή στο πλευρό των πληγέντων και
εργαστήκαµε αόκνως, για να δηµιουργήσουµε τις προϋποθέσεις,
ώστε να σταθούν οι άνθρωποι και ο τόπος ξανά στα πόδια τους.
Είναι µια προσπάθεια η οποία θα συνεχιστεί µε συνέπεια, µε απο-
φασιστικότητα, µέχρι να επανέλθει η κανονικότητα στην περιοχή.
Φυσικά, οι καταστροφές αυτές αποτελούν άµεσο επακόλουθο
της κλιµατικής κρίσης, της κορωνίδας των προκλήσεων που
έχουµε να αντιµετωπίσουµε. Η κλιµατική κρίση είναι η πληγή ποι-
κίλων προβληµάτων για τον πρωτογενή τοµέα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, ολοκλη-
ρώστε κύριε Υπουργέ.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Αφήνω την αναφορά για τα ύδατα και ολο-
κληρώνω την οµιλία µου, λέγοντας µονάχα ότι σύντοµα θα έρθει
σχέδιο νόµου σε συνεργασία του Υπουργείου Περιβάλλοντος,
του Υπουργείου Υποδοµών και του Υπουργείου Αγροτικής Ανά-
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πτυξης Τροφίµων για τον Ενιαίο Φορέα Διαχείρισης των Υδάτων
κατά πρώτον στη Θεσσαλία, και θα ακολουθήσει το ίδιο µοντέλο,
µε τις αναγκαίες παραλλαγές, σε όλη τη χώρα. Για πρώτη φορά
µπαίνουµε σε µια διαδικασία σοβαρής διαχείρισης των υδάτων,
κυρίως, σε ό,τι αφορά την άρδευση. 

Δεν θα αναφερθώ στα θέµατα του ΕΛΓΑ και τη στήριξη που
έδωσε στη Θεσσαλία µε 260 περίπου εκατοµµύρια προς τους
αγρότες για την παραγωγή. Απλά θα ανακοινώσω τη σύσταση
και λειτουργία του «112» για τους αγρότες µέσα στο 2024, έτσι
ώστε οι αγρότες µας να έχουν τη δυνατότητα έγκαιρα να ενηµε-
ρώνονται για το τι πρέπει να προβλέψουν και αµέσως µετά τι
πρέπει να κάνουν για να αποκαταστήσουν τις ζηµιές που έχουν
προκύψει από ένα φαινόµενο.

Με όλα αυτά θέλω να ζητήσω από όλους συναδέλφους, όλων
των παρατάξεων, όλων των πτερύγων, να στηρίξουµε την Κυβέρ-
νηση και, κυρίως, τον προϋπολογισµό, έναν προϋπολογισµό κα-
θαρά αναπτυξιακό, έναν προϋπολογισµό που, πραγµατικά,
οδηγεί η χώρα µας στην επόµενη Ελλάδα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο πα-
ρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ορίστε, κύριε Κα-
τρίνη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Πραγµατικά ο κ. Αυγενάκης έκανε ρεκόρ παρέµβασης. Μίλησε

τον περισσότερο χρόνο από όλους τους Υπουργούς. Και αναρω-
τιέµαι εάν κάποιοι από τους Έλληνες αγρότες που θα είχαν την
ευκαιρία να ακούσουν τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης να
αραδιάζει στόχους και αριθµούς επί δεκαοκτώ λεπτά, θα πί-
στευαν ότι ζουν στην ίδια χώρα ή αυτά που τους λέει ο κ. Αυγε-
νάκης τους αφορούν και πολύ περισσότερο αν πιστεύουν τον
Υπουργό ο οποίος µίλησε και είπε για µετασχηµατισµό των αγρο-
τών. Δεν ξέρω τι εννοείτε µετασχηµατισµό, γιατί η κατάσταση
χειροτερεύει, κύριε Υπουργέ και δεν σας πιστεύουν. Ξέρετε
γιατί; Γιατί όλο αυτά τα µεγαλόπνοα τα οποία εξαγγέλλετε κα-
ταρρίπτονται. Και καταρρέουν, όταν δεν µπορείτε να κάνετε
απλές διοικητικές πράξεις και όταν ο ίδιος εσείς αναιρείστε σε
σχέση µε αυτά που είπατε και µε αυτά που δεν κάνατε.

Κύριε Πρόεδρε, στις 7-7 ο κ. Αυγενάκης εδώ στη Βουλή είπε
απευθυνόµενος σε κάθε δικαιούχο: «Τους λέω ότι έχω πλήρη ει-
κόνα της σηµερινής κατάστασης του ΟΠΕΚΕΠΕ και δεσµεύοµαι
ότι θα µπει τάξη µε άξονα τις ανάγκες κάθε δικαιούχου». Αυτά
είναι τα λόγια του κ. Αυγενάκη. Αποτέλεσµα; Η µικρότερη προ-
καταβολή βασικής ενίσχυσης όλων των εποχών. Θητεία Μητσο-
τάκη, Υπουργία Αυγενάκη.

Ερωτώ, αν µπορείτε να απαντήσετε, γιατί πλέον δεν σας πι-
στεύει και κανείς: Πότε θα πληρωθεί το υπόλοιπο της βασικής
ενίσχυσης; Πότε θα πληρωθούν οι συνδεδεµένες ενισχύσεις;
Χρονοδιαγράµµατα ακριβή. Πότε θα πληρωθεί η αναδιανεµητική
ενίσχυση και βεβαίως τα οικολογικά σχήµατα; Δεν είναι αµελητέα
ποσότητα, είναι το 25% των άµεσων ενισχύσεων και παραδο-
σιακά δίνονταν αυτήν τη χρονική περίοδο. 

Λευτέρης Αυγενάκης, 7-7-2023, προγραµµατικές δηλώσεις:
ΕΛΓΑ. «Είναι επιτακτική ανάγκη αναθεώρησης του κανονισµού
ασφάλισης και λειτουργίας του ΕΛΓΑ». Ρωτώ, λοιπόν, εγώ. Ζη-
µιές λόγω κλιµατικής κρίσης, ακαρπίες, απώλεια εισοδήµατος,
όλα αυτά που προκύπτουν σε όλη τη χώρα, στην Ηλεία -στην πε-
ριοχή µου- σε όλη την ύπαιθρο και είναι η µόνιµη επωδός του
ΕΛΓΑ και του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης. Δεν είναι στον
κανονισµό παροχών. Δεν µπορούµε να κάνουµε τίποτα. Εσείς
υποσχεθήκατε ότι θα αλλάξετε τον κανονισµό. Τεσσεράµισι χρό-
νια έχουν περάσει, µηδέν εις το πηλίκον.

Για τη µείωση υδάτινων πόρων, για την αγροτική οδοποιία, για
τη µείωση καλλιεργήσιµων εδαφών, για την αύξηση του κόστους
παραγωγής µάς καθησυχάσατε –να ξέρετε- ότι είστε σε αγαστή
συνεργασία µε τον κ. Σκρέκα.  Σώθηκαν οι αγρότες, εάν είστε σε
αγαστή συνεργασία µε τον κ. Σκρέκα, µε αυτά που έχει κάνει ο
κ. Σκρέκας για τη µείωση της ακρίβειας.

Και βεβαίως, για την αποζηµίωση και των πυρόπληκτων περιο-
χών –γιατί είναι ο κ. Λυκουρέντζος µε τον οποίο έχουµε µιλήσει
πάρα πολλές φορές- ακόµα περιµένουν οι αγρότες τις πλήρεις
αποζηµιώσεις. 

Τώρα, εγώ θέλω να είµαι δίκαιος µαζί σας. Στις προγραµµατι-
κές δηλώσεις δεν είπατε ούτε µία κουβέντα για το πρόβληµα των
εργατών γης. Μάλλον η Κυβέρνησή σας ή και εσείς ο ίδιος, αν
και εκλέγεστε σε νοµό της επαρχίας, δεν είχατε διαπιστώσει
αυτό το µεγάλο πρόβληµα που –ελπίζω, δεν ξέρω αν θα τα κα-
ταφέρετε τελικά να το λύσετε- φαίνεται ότι έστω και εµβαλωµα-
τικά λύνεται µε τη διάταξη που φέρνετε.

Και τέλος, κύριε Πρόεδρε, είναι πραγµατικά λυπηρό το γεγο-
νός ότι ο κ. Υπουργός µιλάει για ταµείο 60.000.000 ευρώ, µιλάει
για προγράµµατα που έχουν υλοποιηθεί και δεν είπε µία κου-
βέντα για τα δάνεια των αγροτών που τα έχει πάρει η PQH και
έχουν βαλτώσει. Δεν είπε µία κουβέντα, όταν η Κυβέρνησή του
έδωσε αποζηµιώσεις και έφερε διάταξη στη Βουλή γιατί διαπί-
στωσε ότι οκτώ στους δέκα αγρότες χρωστάνε και κατάσχονταν
αυτές οι ενισχύσεις. Βεβαίως, το ΠΑΣΟΚ έχει προτείνει συγκε-
κριµένη ρύθµιση νόµου για την αγροτική περιουσία. Επίσης, δεν
µας είπε τίποτα για την τροποποίηση της νέας Κοινής Αγροτικής
Πολιτικής και ποιες είναι οι κατευθύνσεις. Εδώ και τώρα οι αγρό-
τες περιµένουν συγκεκριµένες κατευθύνσεις, δεσµεύσεις και
στρατηγικές. 

Δυστυχώς, κύριε Πρόεδρε, οι Έλληνες αγρότες και κτηνοτρό-
φοι άκουσαν πάρα πολλά, υφίστανται πολύ περισσότερα. Και
ενώ λέµε όλοι για παραγωγική ανασυγκρότηση και αναζωογό-
νηση της υπαίθρου, δυστυχώς η Κυβέρνηση κωφεύει, αδρανεί
και επιδεινώνει την κατάσταση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κατρίνη.
Παρακαλώ πολύ, κύριε Κόκκαλη. Είναι η τρίτη παρέµβαση του

κόµµατός σας.
Κύριε Καραθανασόπουλε, εσείς έχετε κάνει ήδη τρεις.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι, δύο έχουµε κάνει,

σε δύο Υπουργούς. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ πολύ,

κύριε Κόκκαλη.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, στην κορυφαία κοι-

νοβουλευτική διαδικασία, στη συζήτηση και στην ψήφιση του
προϋπολογισµού, περιµέναµε µια συγκεκριµένη πολιτική, µια
συγκεκριµένη στόχευση στον πρωτογενή τοµέα. Κρατώ µόνο ως
θετικό την αύξηση του κατ’ επάγγελµα αγρότη. Αλλά είναι εντε-
λώς αποσπασµατική η τοποθέτηση και υπάρχει απουσία στόχευ-
σης. Ενδεικτικό ότι αναφέρατε µόνο δύο - τρεις φορές και µετά
το όγδοο λεπτό τη λέξη ΚΑΠ. 

Γνωρίζετε πολύ καλά ότι φέτος ήταν η πρώτη χρονιά εφαρµο-
γής της νέας Κοινής Αγροτικής Πολιτικής. Στην αρχή αποδώσατε
τις µειωµένες ενισχύσεις, εσείς ο ίδιος σε συνέντευξη, στη δια-
πραγµάτευση της προηγούµενης ηγεσίας του Υπουργείου Αγρο-
τικής Ανάπτυξης το 2021. Μετά ρίξατε τις ευθύνες στη διοίκηση
του ΟΠΕΚΕΠΕ. Είναι λογικό να υπάρχουν αστοχίες στην πρώτη
χρονιά εφαρµογής της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής. Το λογικό,
όµως, είναι να καθίσετε ως Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και
να πείτε πόσες δηλώσεις έχουν γίνει φέτος, πόσα δικαιώµατα
έχουν ενεργοποιηθεί, τι πήγε λάθος. 

Ξέρετε πολύ καλά ότι πήγε λάθος -και κουνάτε το κεφάλι- το
θέµα µε τα βοσκοτόπια, µε τους κτηνοτρόφους. Πώς µπορεί να
λυθεί το θέµα των βοσκοτόπων; Δεν αναφέρατε ούτε µια φορά
στην κουβέντα τη λέξη «βοσκότοπος». Γιατί δεν είπατε για τον
κανονισµό Omnibus, τα 9,6 εκατοµµύρια στρέµµατα βοσκοτό-
πους; Αυτό έχει ενταχθεί στο σύστηµα; Γνωρίζετε πολύ καλά ότι
αν είχαν ενταχθεί αυτές οι εκτάσεις, δεν θα είχαν αυτές τις µει-
ώσεις οι κτηνοτρόφοι. Οι κτηνοτρόφοι έχουν υποστεί τις µεγα-
λύτερες µειώσεις, 27%.

Δεύτερον, πιο σηµαντικό. Το γνωρίζετε πολύ καλά, αλλά το
αποφεύγετε. Σας έχουµε καλέσει στην Επιτροπή Παραγωγής και
Εµπορίου για την τροποποίηση του στρατηγικού σχεδίου της
νέας Κοινής Αγροτικής Πολιτικής και εκεί θα καταθέσουµε συγ-
κεκριµένες προτάσεις. Μπορείτε να ενηµερώσετε το Σώµα εάν
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θα προχωρήσετε και σε ποιες κατευθύνσεις την τροποποίηση
του στρατηγικού σχεδίου; Θα εντάξετε κινδύνους από την κλι-
µατική αλλαγή εκεί; Θα εντάξετε και άλλους κτηνοτρόφους; Συγ-
κεκριµένα µέτρα.

Έρχοµαι στο Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης. Δεν µας εί-
πατε ποιος είναι ο βαθµός απορρόφησης του Προγράµµατος
Αγροτικής Ανάπτυξης. Περιµένουµε να τον ακούσουµε. Δεν µας
είπατε επίσης –και µη µας πείτε τοξικούς που ρωτάµε- πότε θα
πληρωθούν τα οικολογικά σχήµατα. Δεν µας είπατε εάν ο προ-
ϋπολογισµός για τη βιολογική κτηνοτροφία έχει φτάσει τρεις
φορές πάνω. Δεν µας είπατε γιατί τα οικολογικά σχήµατα τα
οποία έχουν σχέση µε τους βοσκοτόπους δεν πρόκειται να προ-
χωρήσουν µε την ερηµοποίηση των εδαφών, διότι δεν λύθηκε το
θέµα µε τους βοσκοτόπους. 

Δεν µας είπατε για τον ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ, για τις ελληνοποι-
ήσεις. Γνωρίζετε πολύ καλά ότι υπάρχει καταγγελία ότι βαφτί-
στηκαν ακτινίδια από το Ιράν ως ελληνικά και φεύγουν ως
ελληνικά από την Ελλάδα για τη Γερµανία. Γνωρίζετε πολύ καλά
ότι γίνεται νοθεία και στο λάδι από την Αίγυπτο, για τις ελληνο-
ποιήσεις. Όπως γνωρίζετε πολύ καλά ότι το διοικητικό συµβούλιο
του συλλόγου εργαζοµένων του ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ είπε ότι η ευ-
θύνη στους ελέγχους ανήκει στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Κόκκαλη.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Και τελειώνω µε το περιβόητο εµπο-

ρικό ισοζύγιο. 
Κύριε Υπουργέ, πανηγυρίζετε διότι πέρυσι, το 2022, ήταν αρ-

νητικό. Πανηγύριζε και ο κ. Γεωργαντάς  όµως και ο κ. Βορίδης.
Αποφασίστε. Η αλήθεια ποια είναι; Για πρώτη φορά το 2020 αυ-
ξήθηκε το εµπορικό ισοζύγιο και αυτό δεν έγινε ξαφνικά σε µια
χρονιά. Είναι δυνατόν; Όχι. Ήταν αποτέλεσµα των τελευταίων
έξι ετών. 

Ευχαριστώ. Θα περιµένω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Κόκκαλη. 
Τον λόγο έχει ο κ. Καραθανασόπουλος για τη δική του παρέµ-

βαση. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Κατρίνη, αλήθεια δεν καταλαβαίνετε τι σηµαίνει µετα-

σχηµατισµός της αγροτικής δραστηριότητας; Είναι πάρα πολύ
απλό και πολύ ξεκάθαρο και το ξέρετε πολύ καλά, γιατί πάτε να
το εφαρµόσετε κι εσείς. Σηµαίνει δηλαδή να µετατοπιστεί η
αγροτική παραγωγική δραστηριότητα από τους βιοπαλαιστές
αγρότες στους επιχειρηµατικούς οµίλους που δραστηριοποιούν-
ται στην αγροτική παραγωγή. Δηλαδή είναι τόσο δύσκολο αυτό;
Γιατί ο κύριος Υπουργός µίλαγε συνέχεια για την αγροτική επι-
χειρηµατικότητα. 

Επί της ουσίας, οι φραουλοπαραγωγοί είναι αγρότες ή καπι-
ταλιστές; Έχουν τεράστια κεφάλαια, συγκεντρώνουν τη γη και
πολύ φτηνό εργατικό δυναµικό, απροστάτευτο, ανυπεράσπιστο,
κάτω από άθλιες συνθήκες διαβίωσης. Να ποιο είναι το µέλλον
το οποίο υπόσχεστε εσείς. Δεν είναι, όµως, έτσι τα πράγµατα.
Γιατί αυτοί δεν είναι σύµµαχοι των βιοπαλαιστών αγροτών, είναι
αντίπαλοι. Τους βγάζουν από τη γη τους. Και απ’ αυτή την άποψη
και η Κοινή Αγροτική Πολιτική -που από κοινού ψηφίσατε την
αναθεώρησή της, Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ- τη συγ-
κέντρωση της γης και της παραγωγής σε όλο και λιγότερα χέρια
θέλει και τη διατήρηση και ενίσχυση της κερδοφορίας των επι-
χειρήσεων του αγροδιατροφικού τοµέα. 

Αλήθεια, ο αγροδιατροφικός τοµέας είναι σύµµαχος του
αγρότη ή αντίπαλός του; Τι θέλουν οι επιχειρήσεις επεξεργασίας
αγροτικών προϊόντων; Φτηνή πρώτη ύλη, που είναι η αγροτική
παραγωγή. Άρα την αγοράζουν µπιρ παρά από τον αγρότη χωρίς
να είναι καν στο κόστος. Άρα να η µία συµπληγάδα που αντιµε-
τωπίζει ο αγρότης, τον αγροδιατροφικό τοµέα. Και η δεύτερη
που τον συνθλίβει είναι οι πολυεθνικές µε τα αγροτικά εφόδια
και τα διάφορα φυτοφάρµακα, λιπάσµατα κ.λπ. που εκτινάσσουν
το κόστος παραγωγής. Σε αυτά πώς θα προστατεύεται ο αγρό-
της; Με κανέναν τρόπο. Και αντίθετα, δεν έχει να µόνο να αντι-
µετωπίσει αυτόν τον σφοδρό ανταγωνισµό από κολοσσούς που

τον συνθλίβουν, έχει να αντιµετωπίσει και τις κυβερνητικές πολι-
τικές. Οι συµπράξεις δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα για τα εγγει-
οβελτιωτικά έργα θα εκτοξεύσουν την τιµή του αρδεύσιµου
ύδατος; Βεβαίως, θα την εκτοξεύσουν ακόµη περισσότερο. 

Δεύτερον, ποια είναι τα µέτρα για παρέµβαση; Στον προϋπο-
λογισµό, κύριε Υπουργέ, δεν εγγράφεται κανένα κονδύλι για επι-
στροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο πετρέλαιο. Εµείς
λέµε ότι πρέπει να καταργηθεί ο φόρος στο πετρέλαιο το αγρο-
τικό, όχι µόνο οι εφοπλιστές. Κανένα κονδύλι δεν υπάρχει στον
προϋπολογισµό.

Δεύτερον, µε το µικροσκόπιο προσπαθούµε να βρούµε τις δα-
πάνες του Υπουργείου για την προστασία της αγροτικής παρα-
γωγής. Υπάρχει άλλωστε κανένα πτητικό µέσο για την
αντιχαλαζική προστασία; Κανένα. 

Σε ιδιώτες πάει η δακοπροστασία και µια σειρά άλλα τέτοια
µέτρα που θα µπορούσαν να προστατέψουν και να στηρίξουν,
όπως επίσης και οι αποζηµιώσεις από τα φυσικά φαινόµενα. Με
τόσους κόπτες που έχει ο ΕΛΓΑ όχι 100% αποζηµίωση, αλλά είναι
ελάχιστοι και µε µεγάλη καθυστέρηση αυτοί που παίρνουν την
αποζηµίωση.

Και στο κάτω-κάτω όλα αυτά τα ζητήµατα δείχνουν την πτω-
τική πορεία των βιοπαλαιστών αγροτών. Από επτακόσιοι είκοσι
τρεις χιλιάδες που ήταν το 2009 το 2020 ήταν πεντακόσιες
τριάντα χιλιάδες. Δηλαδή είχαµε µείωση 26,6%. 

Απέναντι σε αυτή την κατάσταση που αντιµετωπίζουν οι βιο-
παλαιστές αγρότες είναι το ζήτηµα πώς θα µπορέσουν να ξεπε-
ράσουν τα προβλήµατα και έχουν συγκεκριµένους στόχους: Τιµή
παραγωγής στον αγρότη που να του διασφαλίζει και το κόστος
παραγωγής και να µπορεί να ζει ο ίδιος και η οικογένειά του µε
αξιοπρέπεια και όχι αυτές οι προκαταβολές και οι διάφορες επι-
δοτήσεις, που στο κάτω κάτω διευκολύνουν στο να παίρνει
φτηνή πρώτη ύλη ο αγροδιατροφικός τοµέας και οι οποίες µει-
ώνονται και αυτές λόγω της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής που
έχετε συναποφασίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Καραθανασόπουλο.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την απάντησή σας.
Παρακαλώ πολύ όχι πάνω από πέντε λεπτά. Πήρατε πολύ χρόνο
στην εισήγησή σας και περιµένουν οι συνάδελφοί σας Υπουργοί.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Θα προσπαθήσω να είµαι στον χρόνο µου.
Σας ευχαριστώ πολύ. 

Θα ξεκινήσω από το τέλος και µετά θα πάω στην αρχή. Πρώτα
από όλα από τον κ. Καραθανασόπουλο. 

Δηλαδή, είστε υπέρ ή κατά των προκαταβολών; Διότι όταν δεν
δίνουµε προκαταβολές, λέτε «γιατί δεν δίνετε προκαταβολές;».
Όταν τις δίνουµε, µας ψέγετε κιόλας. Λοιπόν, αποφασίστε τι θέ-
λετε διότι έχετε µπερδευτεί. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν έχουµε µπερδευτεί.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Εµείς ως υπεύθυνη Κυβέρνηση θα κάνουµε
ό,τι είναι σωστό και χρήσιµο και αναγκαίο για τους Έλληνες
αγρότες. Τελεία και παύλα. Αρέσει δεν αρέσει.

Και επειδή ξέρουµε πως οι προκαταβολές, οι γενναίες προκα-
ταβολές που δώσαµε στον Θεσσαλικό Κάµπο και στον Έβρο,
αλλά κυρίως στον Θεσσαλικό Κάµπο, οι οποίες θα φτάσουν πε-
ρίπου τα 260 εκατοµµύρια συνολικά προκαταβολές και τελικές
αποζηµιώσεις, να ξέρετε ότι έχουν αγκαλιαστεί από τον αγροτικό
κόσµο της Θεσσαλίας και δεν άκουσα τις σειρήνες κα τις παρο-
τρύνσεις σας για να βγει στους δρόµους. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Γι’ αυτό. Δεν ακούτε. Θα
έρθουν κι εδώ.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Δεν σας διέκοψα.

Δυστυχώς σας σνόµπαρε, -και ξέρετε κάτι;- διότι η ξύλινη
γλώσσα, ο µηδενισµός και η απαξίωση και όλη αυτή η µαυρίλα
που προσπαθείτε να παρουσιάσετε λυπάµαι αλλά τελικά έχουν
πολύ µικρό ακροατήριο και ούτε καν τα στελέχη σας που είναι
στη γη.

Τώρα σε ό,τι αφορά το θέµα του ύδατος, αλήθεια ξέρετε ποιες
είναι οι τιµές σήµερα του αρδεύσιµου νερού; Ξέρετε εσείς και
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δεν ξέρουµε εµείς; Ούτε εµείς ξέρουµε ούτε εσείς ξέρετε.
Αφήστε, λοιπόν, το παραµύθι στον κόσµο. Δεν ξέρουµε.

Έχουµε τετρακόσιους πενήντα περίπου ΤΟΕΒ από όλη την Ελ-
λάδα. Δεν υπάρχει καµµία παρακολούθηση, καµµία εικόνα για το
πώς λειτουργούν παρά µόνο ένα πλαίσιο υπάρχει και αυτό είναι
βασιλικό διάταγµα του 1968. 

Αυτό πρέπει να τελειώσει και πρέπει να τελειώσει σωστά, ορ-
γανωµένα, όπως έκανα µια αναφορά, διότι κύριοι -και απευθύνο-
µαι και στους τρεις συναδέλφους που πήραν τον λόγο και από
τα τρία κόµµατα- σε συζήτηση για τον προϋπολογισµό είµαστε,
όχι σε επίκαιρες ερωτήσεις. Ευχαρίστως όποτε θέλετε εδώ είµα-
στε να απαντήσουµε στα πάντα.

Και συν τοις άλλοις, κύριε Κόκκαλη, πότε µας κάλεσε η επι-
τροπή και δεν ήρθαµε; Μήπως δεν ξέρετε τι λέτε; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Τι λέτε, κύριε; Έχετε θράσος.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Σας παρακαλώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριοι συνάδελφοι,

σας παρακαλώ πολύ. Αφήστε τον κύριο Υπουργό να ολοκληρώ-
σει.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Σε εµάς δεν ήρθε ποτέ. Δεν αρνηθήκαµε
ποτέ τη συζήτηση και τον διάλογο και την ενηµέρωση. Ποτέ! Εί-
µαστε στη διάθεσή σας, λοιπόν, όποτε θέλετε να απαντήσουµε
στα πάντα. Όµως, δεν µπορεί µέσα σε δέκα ή δεκαπέντε ή είκοσι
λεπτά να απαντήσουµε σε όλα αυτά που αναφέρατε.

Σε ένα, όµως, συµφωνούµε όλοι, κύριε Κατρίνη, ότι τελικά ο
κανονισµός του ΕΛΓΑ δεν είναι σωστός. Έτσι δεν είναι; Μπράβο.

Όµως, αυτός ο κανονισµός του ΕΛΓΑ έχει αφετηρία το 2010
διά χειρός Σκανδαλίδη - Μπατζελή. Είναι ο ν.3877. Για αυτό δια-
βάστε λίγο πριν πείτε το οτιδήποτε. Σωστά, λοιπόν και συµφω-
νούµε µε όλους. Πρέπει να αλλάξει ο κανονισµός του ΕΛΓΑ.

Κύριε Λυκουρέζο, ακούσατε το µήνυµα. Έτσι; Να τον αλλά-
ξουµε, λοιπόν, και είµαστε στην τελική ευθεία.  

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ποιος το είπε αυτό;
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ένα λεπτό. Ναι, θα αλλάξει ο κανονισµός,
λοιπόν, και υπάρχουν κίνδυνοι οι οποίοι δεν συµπεριλαµβάνονται
σε αυτό που το ΠΑΣΟΚ έφερε, ψήφισε και σήµερα εφαρµόζει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Κατρίνη, σας
παρακαλώ. Δεν σας διέκοψε κανείς.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Για αυτόν, λοιπόν, τον λόγο οι τρεις προκά-
τοχοί µου µου υπηρέτησαν το Υπουργείο -Βορίδης, Λιβανός και
Γεωργαντάς- έκαναν µια προετοιµασία και σήµερα είµαστε έτοι-
µοι εµείς και σε ελάχιστες ηµέρες βγάζουµε στον αέρα, αφού
διαβουλευτούµε πραγµατικά µε όλο το αγροτικό σύστηµα της
χώρας τον νέο σύγχρονο κανονισµό, που βεβαίως θα έχει πολ-
λούς κινδύνους, βεβαίως θα έχει πολλές καλύψεις, βεβαίως θα
είναι κάτι σύγχρονο που θα απαντά σε όλα αυτά που η κλιµατική
κρίση έχει δηµιουργήσει. 

Άρα µη βιάζεστε. Είµαστε απολύτως συνεπείς σε αυτά που εί-
παµε τέσσερις - πέντε µήνες πριν τις προγραµµατικές δηλώσεις
µας παρά τις δυσκολίες.

Δεν σας είδαµε να αναφερθείτε στα περί Θεσσαλίας. Δεν σας
παίρνει; Έτσι; Βεβαίως, πώς να σας πάρει; Αφού ό,τι είπατε στο
κενό έπεσε και δεν σας ακούει και ο κόσµος τελικά. Διότι ο κό-
σµος βλέπει µια Κυβέρνηση συνεπή, µια Κυβέρνηση µε µπρο-
στάρη τον Μητσοτάκη να είµαστε εκεί νύχτα - µέρα ένα και
ενάµιση και δύο µήνες και θα είµαστε εκεί µέχρι να ξαναπάρει
µπροστά ο Θεσσαλικός Κάµπος. 

Και κάτι τελευταίο, κύριε Κόκκαλη, είπατε ότι δεν ακούσατε
κάτι για τους κτηνοτρόφους. Αλήθεια; Έχω απαντήσει σε επί-
καιρη και δεν βάζετε µυαλό. Μάλιστα, οι κτηνοτρόφοι, όµως,
άκουσαν εσάς όταν τους καταργήσατε τον φόρο επιστροφής
αγροτικού πετρελαίου και δεν άκουσα να πείτε µια θετική κου-
βέντα για τα 76 εκατοµµύρια που µας δίνει το Υπουργείο Οικο-
νοµικών επιστρέψαµε. Εσείς τον καταργήσατε. Το θυµάστε;
Μάλιστα. Θυµάστε που, επίσης, φορολογούσατε από το πρώτο
ευρώ ακόµα και την ενίσχυση; Πού ήσασταν τότε; Σήµερα τι
λέτε; Πού είναι η θετική σας διάθεση;

Γι’ αυτό, λοιπόν, πέρα από το ότι –καλά το είπατε- ακούσατε
κάτι για ποσά, αύξηση νέων αγροτών. Μπράβο! Ναι, η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας για πρώτη φορά δίνει περίπου 600
εκατοµµύρια µε 30 και 40 χιλιάδες σε κάθε νέο αγρότη και βά-
λαµε όλους τους επιλαχόντες µε άλλα 81 εκατοµµύρια από το
ξεκίνηµα της θητείας µας.

Να είστε ειλικρινείς, λοιπόν, και κυρίως να κάνετε την αυτοκρι-
τική σας, γιατί ο κόσµος δεν ξεχνά, θυµάται.

Κύριε Κατρίνη, εσείς βιαστήκατε. Είπατε ότι όλα είναι µαύρα
και άραχνα. Μάλλον οι πηγές πληροφόρησης είναι από κάτι πα-
λιούς, απαρχαιωµένους, µηδενισµένους συνδικαλιστές - αγρο-
τοσυνδικαλιστές που έριξαν στα βράχια όλο αυτό το
συνεταιριστικό κίνηµα, που τελικά βούλιαξαν, γονάτισαν και δέ-
σµευσαν λογαριασµούς. Σωστά;

Καλό είναι, λοιπόν, να κάνετε µια επικαιροποίηση των πηγών
πληροφόρησής σας, διότι τα πράγµατα έχουν αλλάξει και αλλά-
ζουν διαρκώς. Ναι, υπάρχουν προβλήµατα στον πρωτογενή
τοµέα. Ναι, υπάρχουν ζητήµατα που αγχώνουν τους νέους και
κυρίως τους ανθρώπους που σκέφτονται συνειδητά να ασχολη-
θούν µε τη γη.

Όµως, πρέπει να απαντήσουµε. Το νερό, ο ΕΛΓΑ και ο ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Και µια τελευταία κουβέντα για τον ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ γιατί το έθιξε. Δεν κρύφτηκα ποτέ. Ο ΟΠΕΚΠΕ, όπως
λειτουργεί σήµερα, δεν µας εκπροσωπεί. Δεν είναι σωστή εικόνα.
Ο πρόεδρος που έχει ονοµατεπώνυµο και δεν κρύφτηκα ποτέ
πρέπει να φύγει χθες. Γι’ αυτό και ζήτησα την παραίτησή του για
να γίνει µια σωστή οργάνωση, λειτουργία, σύγχρονη, η οποία,
όµως, θα απαντά και στις υποδείξεις της κοινότητας, γιατί είµα-
στε υποχρεωµένοι και αποφασισµένοι να το κάνουµε και µάλιστα
πολύ άµεσα, διότι ο ΟΠΕΚΕΠΕ διαχειρίζεται 2,8 δισεκατοµµύρια.
Ούτε ένα ούτε δύο εκατοµµύρια. Επαναλαµβάνω: 2,8 δισ. ευρώ.
Και έχει ονοµατεπώνυµο ο πρόεδρος και κάποια κεντρικά στε-
λέχη -αριστεροί κατά τα άλλα-, διοικητικά στελέχη του ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Για τα βοσκοτόπια δεν είπατε τίποτα.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Είµαστε ξεκάθαροι. Δεν κρυβόµαστε πίσω
από το δάχτυλό µας και θα βάλουµε τάξη, θα υπάρχει διαφάνεια,
θα υπάρχει συνέπεια στην κατανοµή των κοινοτικών ενισχύσεων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υπουργέ.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Πέτρος Δηµητριάδης, Κοινοβουλευτι-

κός Εκπρόσωπος των Σπαρτιατών.
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι Βουλευτές, θα

ξεκινήσω λέγοντας κάτι: Εµείς οι Σπαρτιάτες έχουµε µια αρχή.
Μιλάµε ανδρίκια και ευθέως, χωρίς υπονοούµενα. Όποιος, λοι-
πόν, επιµένει σε κουτσοµπολιά και υπονοούµενα πόλεµο, ας στα-
µατήσει εκεί. Ας έρθει να µας πει κάτι ευθέως µε ονόµατα. Έτσι
γίνεται και όχι αλλιώς.

Εµείς, λοιπόν, είµαστε στη διάθεση του καθενός να βγάζουµε
διαφηµίσεις. Αυτό ήθελα να πω και τίποτα άλλο και όποιος κατά-
λαβε κατάλαβε. Δεν θα ασχοληθώ άλλο γιατί έχω κάτι πιο σο-
βαρό σκοπό, το οποίο είναι η ψήφιση του προϋπολογισµού. 

Πρόκειται, λοιπόν, για την προτελευταία ηµέρα της κορυφαίας
κοινοβουλευτικής διαδικασίας όπου µας ζητείται να ψηφίσω έναν
προϋπολογισµό, ο οποίος εµφανίστηκε από την Κυβέρνηση ως
αναπτυξιακός, ως φιλολαϊκός. Μάλιστα, άκουσα τις τελευταίες
ηµέρες από Υπουργούς να µας δίνουν µια εικόνα ευµάρειας,
ευηµερίας, µια εικόνα µιας πανίσχυρης Ελλάδος, η οποία είναι
πανέτοιµη να κατακτήσει το σύµπαν. Πραγµατικά, ακούγοντάς
το νοµίζω ότι ως άλλη χώρα. Περίµενα να τα ακούσω αυτά σε
κάποια κοινοβούλια, όπως ας πούµε της Ελβετίας, των Εµιράτων,
του Κατάρ και γενικά άλλων χωρών βασικά.

Δυστυχώς, η πραγµατικότητα απέχει πάρα πολύ από αυτό που
ειπώθηκε. Ήδη το εξωτερικό χρέος της Ελλάδας κυµαίνεται στα
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406 δισεκατοµµύρια. Είναι  ιστορικό ρεκόρ. Είµαστε πρώτοι στην
Ευρωπαϊκή Ένωση σε αναλογία χρέους ΑΕΠ. Είναι µειωµένο µεν,
αλλά είµαστε πρώτοι. Το ιδιωτικό χρέος φτάνει τα 270 δισεκατοµ-
µύρια. Οι πλειστηριασµοί πρώτης κατοικίας συνεχίζονται αµείωτοι.
Από το 2020 είχαµε εκατόν σαράντα οκτώ χιλιάδες πλειστηρια-
σµούς. Αναµένονται το επόµενο διάστηµα δεκαπέντε χιλιάδες και
µέχρι το τέλος του 2026 άλλοι διακόσιες πενήντα χιλιάδες. 

Να πω, επίσης, ότι είµαστε στην τρίτη χειρότερη θέση σε αγο-
ραστική δύναµη στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Και µάλιστα, άκουσα κάτι για τους µισθούς: Ναι, πράγµατι, ο
κ. Θεοχάρης είχε δίκιο. Πράγµατι, οι µισθοί έχουν φτάσει στα
επίπεδα του 2009. Δεν µας είπε, όµως, ότι οι τιµές έχουν αυξηθεί
πολύ περισσότερο, δεν είναι ίδιες οι τιµές. Εποµένως τι όφελος
έχει κάποιος, όταν εξανεµίζονται οι αυξήσεις από την ακρίβεια;

Και δεύτερον, ξέχασε να µας πει επίσης ότι είµαστε εικοστοί
δεύτεροι στους είκοσι επτά στην Ευρωπαϊκή Ένωση στον µέσο
µισθό. Άρα, λοιπόν, είµαστε πάρα πολύ άσχηµα και πρέπει να κά-
νουµε µεγάλη βελτίωση.

Εγώ, λοιπόν, θα πω ορισµένα πράγµατα: Πρώτα από όλα, πού
πρέπει να στοχεύει ένας προϋπολογισµός; Πρώτα από όλα, θα
πρέπει να έχει κοινωνικό πρόσηµο και ανθρωποκεντρικό πρό-
σηµο. Ναι, λέτε ότι είµαστε σε ρυθµούς ανάπτυξης, ξεχάσατε,
όµως, να µας πείτε ότι η ανάπτυξη αφορά κατά κύριο λόγο χρη-
µατοοικονοµικές επενδύσεις και real estate και κυρίως αφορά κά-
ποιους λίγους. Δεν διαχέεται ο πλούτος στον µέσο Έλληνα. Ο
µέσος Έλληνας δεν το βλέπει αυτό εδώ, ο οποίος υποφέρει.

Θα ήθελα, επίσης, να πω ότι αυτή -ξέρετε- η ανάπτυξη δεν συ-
νοδεύεται από άλλους πυλώνες, όπως για παράδειγµα η πρωτο-
γενής παραγωγή. Άκουσα µε προσοχή τον κ. Αυγενάκη. Θα
έκανα παρέµβαση, αλλά επειδή θα µιλούσα, θα τα πω τώρα. Ο
κ. Αµυράς µάς είπε ότι θέλει να προσθέσει νέους αγρότες,
εξήντα χιλιάδες το 2027. Μας είπε έτσι, θέλει να δώσει χρήµατα
στους νέους αγρότες. Όλα καλά, δεν είδα, όµως, κάτι, δεν είδα
ουσιαστικά κίνητρα στους αγρότες να ασχοληθούν µε τη γη. Ο
ίδιος παραδέχθηκε ότι υπάρχουν πάρα πολλά προβλήµατα τα
οποία παρακωλύουν τους νέους αγρότες να ασχοληθούν. Ξέρετε
ποια είναι τα προβλήµατα; Το υπερβολικό κόστος παραγωγής,
το πετρέλαιο έχει φθάσει στα ύψη, το ρεύµα έχει φθάσει στα
ύψη. Να πω, επίσης, ότι πάρα πολλοί αγρότες, το 90% περίπου,
έχουν υποθηκευµένη τη γη τους στα funds και σε τράπεζες. Τι
θα κάνετε µε αυτό το θέµα;

Εγώ, λοιπόν, θα περίµενα, αν θέλατε να ενισχύσετε ουσιαστικά
την πρωτογενή παραγωγή, να προβλέψετε στον προϋπολογισµό
µία ειδική έκπτωση στο ρεύµα και στο πετρέλαιο των αγροτών,
να προβλέψετε αφορολόγητο για όσους βγάζουν λίγα και κυρίως
να προβλέψετε σε κάποιες περιοχές ένα ειδικό φορολογικό κα-
θεστώς για τους αγρότες, όπως για παράδειγµα στον Έβρο.
Εµείς έχουµε καταθέσει πρόταση ανάπλασης, ανασυγκρότησης.
Είπαµε «µηδενική φορολογία, 1.000 ευρώ ο κατώτατος µισθός
και κυρίως, να προσελκύσουν εκεί πέρα επενδύσεις». Κάντε το
και στη Θεσσαλία! Κάντε το γενικώς σε όλες τις αγροτικές πε-
ριοχές, ώστε ουσιαστικά να πάνε οι νέοι µας στις αγροτικές πε-
ριοχές, να ενισχυθεί η ύπαιθρος, η επαρχία. Δεν το είδα αυτό
στον προϋπολογισµό. Ένα αυτό εδώ.

Δεύτερον, τι δεν είδα άλλο στον προϋπολογισµό; Δεν είδα ενί-
σχυση των παραγωγικών επενδύσεων και ειδικά των υποδοµών
στην ελληνική περιφέρεια. Ξέρετε, οι υποδοµές, ειδικά σε παι-
δεία και σε υγεία σε όλη την Ελλάδα, ιδίως στην περιφέρεια, είναι
ένα χάλι πραγµατικά, είναι κάκιστες. Αυτές, λοιπόν, οι υποδοµές
θα περίµενα να ενισχυθούν και δεν το λέω –ξέρετε- έτσι, να θυ-
µίσω πως πριν από λίγο καιρό είχαµε καταγγελία για το Νοσοκο-
µείο του Κιλκίς, για παράδειγµα, που έλεγε ότι πέφτουν οι
σοβάδες. Υπάρχουν πάρα πολλά νησιά -το είχα πει και εχθές
στον κ. Χρυσοχοΐδη, ο οποίος, προς τιµήν του, να πω την αλή-
θεια, παραδέχθηκε ότι υπάρχει πρόβληµα ελλείψεων στους για-
τρούς- ειδικά τουριστικά, στα οποία το καλοκαίρι υπάρχει µεγάλο
πράγµα γιατρών.

Επίσης, να πω ότι πάρα πολλές ακριτικές περιοχές δεν έχουν
γιατρούς, δεν έχουν νοσοκοµεία επανδρωµένα. Στην Ξάνθη,
όπου είχα µεταβεί το καλοκαίρι, τον Αύγουστο, το Νοσοκοµείο
Ξάνθης κινδυνεύει να κλείσει, δεν έχει γιατρούς, κινδυνεύει να

γίνει κέντρο υγείας. Αυτά είναι σοβαρά.
Όταν ξέρουµε ότι δεν υπάρχουν υποδοµές στην παιδεία και

στην υγεία, πάρα πολλοί νέοι µας θα αναγκαστούν να φύγουν
στο εξωτερικό, το λεγόµενο brain-drain και δεν θα γυρίσουν
πίσω. Αυτά, αν δεν τα λύσετε, ξέρετε, δεν θα έχουµε καµµία
πραγµατική, ουσιαστική ανάπτυξη. Ένα αυτό εδώ.

Δεύτερον, θα ήθελα να πω και κάτι -θα γίνω ενοχλητικός, το
είχα θίξει και χθες στον κ. Γεωργιάδη- την ώρα που οι νέοι µας
φεύγουν στο εξωτερικό, η Κυβέρνηση -ποιος θα το περίµενε
αυτό εδώ από την Κυβέρνηση που θα πολεµούσε τους λαθροµε-
τανάστες, που θα πολεµούσε τη µετανάστευση, µας έλεγε ο κ.
Γεωργιάδης παλιά ως Υπουργός του κ. Σαµαρά ότι «εγώ θα κάνω
τη ζωή των λαθροµεταναστών δύσκολη, θα τους κάνω τη ζωή κό-
λαση» τι ήρθε και µας έφερε; Μια τροπολογία που λέει ότι όσοι
–λέει- µένουν εδώ πέρα επί µία τριετία θα παίρνουν άδεια παρα-
µονής για εργασία. Σοβαρά; Γιατί δεν το κάνει αυτό για τους Έλ-
ληνες του εξωτερικού, που έφυγαν στο εξωτερικό και το κάνετε
εδώ πέρα;

Και µάλιστα να πω ότι ξέχασε να µας πει η Κυβέρνηση ότι στις
29 Σεπτεµβρίου, όταν ερωτήθηκε ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος,
ξέρετε τι είχε πει; Ότι δεν υπάρχει κανένα τέτοιο ενδεχόµενο,
αυτά δεν πρόκειται να γίνουν και µετά από λίγο καιρό µάς το
έφερε βασικά.

Εχθές, λοιπόν, που έκανα παρέµβαση στον κ. Γεωργιάδη, ο κ.
Γεωργιάδης, βέβαια, παραδέχθηκε ότι είναι για παράνοµους µε-
τανάστες. Και να πω και κάτι προς τους συναδέλφους της Αρι-
στεράς: Ξέρετε, όταν λέω «παράνοµος µετανάστης», δεν εννοώ
ότι ένας άνθρωπος είναι παράνοµος, εννοώ ότι µπαίνει παρανό-
µως στη χώρα, παραβιάζει έναν νόµο, µια νοµοθεσία, µία κείµενη
νοµοθεσία, η οποία έχει θεσπιστεί από τον Ποινικό Κώδικα. Δεν
λέω ότι ο άνθρωπος είναι λαθραίος, ότι είναι κακός, απλώς έχει
παραβιάσει έναν νόµο, τι να κάνουµε; Έτσι προβλέπεται από τη
νοµοθεσία. Τίποτε άλλο, ούτε ρατσισµός ούτε ξενοφοβία.

Και να πω και κάτι: Δεν µπορώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
δεν γίνεται, επειδή λένε κάποιοι ότι είµαστε φιλάνθρωποι. Κοι-
τάξτε, ακούστε λίγο: Φιλάνθρωπος να είσαι, όταν, όµως, µία
χώρα που έχει ανθρωπιστική κρίση και οικονοµική κρίση δέχεται
συνεχείς, χιλιάδες, εκατοντάδες χιλιάδες απελπισµένων, θα
υπάρξει τεράστιο πρόβληµα. Ούτε θα µπορέσει να τους βοηθή-
σει ούτε τίποτα και θα υπάρξει εσωτερικό πρόβληµα.

Ο κ. Γεωργιάδης, λοιπόν, εχθές παραδέχτηκε ότι ναι, είναι για
τους παράνοµους µετανάστες γιατί –λέει- έχουµε έλλειψη εργα-
τικών χεριών. Και λοιπόν; Γιατί δεν δίνετε κίνητρα στους νέους
να πάνε στις αγροτικές περιοχές; Μάλιστα, επικαλέστηκε ότι
υπάρχει και ένα πρόγραµµα της ΔΥΠΑ, στο οποίο κανείς δεν αν-
ταποκρίθηκε. Θέλω να ρωτήσω, υπήρξε ανάλογη προβολή; Το
ξέρανε οι νέοι αυτό εδώ; Τους ενηµέρωσαν; Υπήρξε καµπάνια,
υπήρξε διαφήµιση; Τι έγινε βασικά; Και επειδή, λοιπόν, θέλει να
λύσει πρόσκαιρα το πρόβληµα της έλλειψης εργατικών χεριών,
θα µας φέρει παράνοµους ανθρώπους, οι οποίοι δεν γνωρίζουµε
ποιοι είναι, τέλος πάντων, στην τελική; Πού ξέρω εγώ ότι καθένας
είναι καλός; Εγώ σας λέω ότι είναι ο καλύτερος. Πού το ξέρω
εγώ αυτό; Τον ξέρουµε; Δηµιουργείται ουσιαστικά πρόβληµα συ-
νοχής στο εσωτερικό.

Να θυµίσω ότι πάρα πολλοί από αυτούς τους ανθρώπους προ-
έρχονται από ισλαµικές χώρες, έχουν µία συµπάθεια προς την
Τουρκία. Έχουν µία συµπάθεια, τι να κάνουµε τώρα; Άµα αυτούς
τους βάλουµε στον Έβρο, τι θα γίνει; Άµα τους βάλουµε στη
Λέσβο, τι θα γίνει; Αυτά τα έχουµε σκεφτεί;

Και θα πω και κάτι άλλο, επειδή µας βλέπουν και παιδιά και
µας βλέπουν και νέοι συνάδελφοι: Ξέρετε, η παράνοµη µετανά-
στευση δεν είναι θέµα ρατσισµού, ξενοφοβίας, είναι θέµα µακρο-
πρόθεσµης εθνικής επιβίωσης. Εάν εµείς αυτό το θέµα δεν το
αντιµετωπίσουµε εγκαίρως και το αντιµετωπίσουµε µε λογικές
ρατσισµού και ξενοφοβίας, δυστυχώς και πολύ φοβάµαι ότι τα
παιδιά µας και τα εγγόνια µας και τα παιδιά που µας βλέπουν
αυτή τη στιγµή επάνω θα ζήσουν σε µια Ελλάδα χωρίς Έλληνες.
Αυτό φοβάµαι εγώ και λυπάµαι πάρα πολύ, µπορεί να φαίνοµαι
ρατσιστής, αλλά λυπάµαι. Έχω µία ανησυχία, τι να κάνω; Αν είµαι
προβληµατικός, λυπάµαι. Αυτή είναι η άποψή µου, δεχτείτε τη ή
µην τη δεχτείτε.

7744 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Να πω και κάτι ακόµα: Ξέρετε, ο κ. Γεωργιάδης άφησε ένα
υπονοούµενο, ότι «ναι, ξέρετε, έχουµε και έλλειψη χεριών στο
Ελληνικό του κ. Λάτση». Τι µας είπε ο κ. Γεωργιάδης; Ότι «θέλω
χέρια για το µεγάλο κεφάλαιο, το οποίο πολεµάτε οι αριστεροί».
Αυτό γίνεται, λοιπόν. Συγγνώµη για τον τόνο µου, αλλά κάποια
στιγµή δεν µπορώ να µην το πω. Όταν ακούω δε ανθρώπους να
µου λένε για το µεγάλο κεφάλαιο, την ίδια στιγµή που δέχονται
την παράνοµη µετανάστευση, για την οποία παράνοµη µετανά-
στευση -ξέρετε, δεν είναι οι συνάδελφοι του ΚΚΕ εδώ πέρα-
ακόµα και ο Καρλ Μαρξ είχε πει «είµαι εναντίον της µετανάστευ-
σης». Ακόµα και ο Μαρξ το είχε πει αυτό!

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,

απευθύνεστε στο Προεδρείο! Συνεχίστε, παρακαλώ!
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Εποµένως, λοιπόν, µην φέρνετε

τροπολογίες τέτοιου είδους.
Και να πω και κάτι άλλο; Είναι πράγµατι τραγική ειρωνεία που

µας έλεγε προεκλογικά η Νέα Δηµοκρατία «ότι ξέρετε, εµείς θα
πολεµήσουµε την παράνοµη µετανάστευση, ψηφίστε εµάς, γιατί»
-λέει- «θα έρθουν οι άλλοι να τους νοµιµοποιήσουν» και τι κάνατε;
Κάνατε το αντίθετο ακριβώς. Είχατε ενηµερώσει προεκλογικά
τους ψηφοφόρους σας ότι θα φέρνατε τέτοια τροπολογία, ή όχι;
Το ήξεραν; Το είχατε πει, ή όχι;

Και κάτι τελευταίο: Άκουσα τον κ. Γεραπετρίτη, τον Υπουργό
Εξωτερικών. Αναφερόµενος στην επίσκεψη Ερντογάν, µας είπε
ότι κάναµε µία διακήρυξη φιλίας. Θέλω να κάνω µία ερώτηση, σε
επίπεδο διεθνών σχέσεων θα µιλήσω. Φιλία µε ποιον; Με έναν ο
οποίος µας απειλεί µε πόλεµο ακόµα και σήµερα; Το casus belli.
Μας απειλεί µε πόλεµο. Τι να κάνουµε; Είναι φίλος αυτός;
Άκουσα, επίσης, να λέει ότι είναι ένα κείµενο πολιτικό, µη νοµικό
και µη δεσµευτικό. Άρα, λοιπόν, τι δεσµεύει; Δεσµεύει κάποιον;
Λέει ότι κανένας εκ των δύο δεν παραιτείται από τις αξιώσεις του.
Άρα δηλαδή, ούτε η Τουρκία παραιτείται από το casus belli ούτε
από το «καζάν-καζάν» ούτε από την τουρκική µειονότητα, που τη
λέει τουρκική µειονότητα, ενώ είναι µουσουλµανική και την πα-
ραβιάζει συνεχώς. Και µάλιστα, κάποιοι πανηγύριζαν, είπε –λέει-
ο Πρωθυπουργός ότι είναι µουσουλµανική. Συµφωνώ απολύτως.
Ο Ερντογάν το παραδέχθηκε ή όχι; Είναι φίλος αυτός ή όχι, ή εχ-
θρός µας;

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Μα, το χειροκρότησε, κύριε!
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Μα, για να τον χειροκροτεί…
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ναι, το παραδέχτηκε ότι είναι µου-

σουλµανική; Το έχει πει επίσηµα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, δεν

κάνουµε διάλογο! Σας παρακαλώ, σας το είπα και προηγουµέ-
νως.

Εσείς, κύριοι συνάδελφοι, µη διακόπτετε! Τι πράγµα είναι αυτό
που κάνετε; Συνεχώς το κάνετε!

ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Όχι, δεν το έχει πει!
Όχι, να µπορείτε, κύριε συνάδελφε, να το ακούτε: Ο κ. Ερντο-

γάν είναι εχθρός µας. Αν τον θεωρείτε εσείς φίλο, δικαίωµά σας!
Τι να σας κάνω;

Πράγµατι, είναι αποκλειστικό κυριαρχικό δικαίωµα της Ελλά-
δος, συµφωνώ. Ασκείται µονοµερώς, συµφωνώ. Ε, ασκείστε το
επιτέλους! Πότε θα γίνει αυτό εδώ; Ήµουν νιος και γέρασα!
Ασκείστε το κάποια στιγµή! Εµπρός, λοιπόν, πού είναι η τόλµη
σας; Κάντε το!

Και τελειώνω λέγοντας τα εξής: Εγώ, εµείς οι Σπαρτιάτες, θα
καταψηφίσουµε τον προϋπολογισµό. Είναι ένας προϋπολογι-
σµός ο οποίος δεν εξυπηρετεί το ελληνικό έθνος, είναι εις βάρος
των Ελλήνων, οδηγεί στη φτωχοποίηση και κυρίως εξαθλιώνει
τον µέσο Έλληνα. Παρά τη µαγική εικόνα, βλέπουµε τα αντίθετα.
Εµείς θα ψηφίσουµε κατά και είµαστε κατά σε οτιδήποτε βλάπτει
το ελληνικό έθνος.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι παρακο-
λουθούν τη συνεδρίασή µας από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-

ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, σα-
ράντα µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το 2ο Γενικό Λύκειο Πρέβεζας. 

Καλωσορίσατε στη Βουλή, παιδιά, καλά Χριστούγεννα! 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Και τώρα καλείται στο Βήµα ο κ. Σπυρίδων Κυριάκης, Βουλευ-
τής της Νέας Δηµοκρατίας.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΥΡΙΑΚΗΣ: Κατ’ αρχάς θα ήθελα να καλωσορίσω
τους µαθητές της ιδιαίτερης πατρίδας µου, της Πρέβεζας, να
τους ευχηθώ να περάσουν καλά στην Αθήνα και να πω πως είναι
ιδιαίτερη τιµή να απευθύνοµαι σήµερα για τον προϋπολογισµό
παρουσία των συντοπιτών µου. 

Σήµερα µιλάµε για τον προϋπολογισµό του 2024. Επειδή,
όµως, πριν από µένα έχουν αναφερθεί στα τεχνικά και επιµέρους
ζητήµατα του προϋπολογισµού περισσότεροι από εκατόν πε-
νήντα συνάδελφοι, θα ήθελα να ζητήσω να µου επιτρέψετε µια
λίγο διαφορετική προσέγγιση στα θέµατα του προϋπολογισµού. 

Εν έτει 2024, η χώρα µας βγαίνει πλέον, όπως όλα δείχνουν,
από µια υπερδεκαετή κρίση. Ήταν τέτοιες µέρες τα Χριστού-
γεννα του 2006, όταν ο Κωνσταντίνος Μητσοτάκης ευχόταν χρό-
νια πολλά στον ελληνικό λαό και προειδοποιούσε πως η ελληνική
οικονοµία σύντοµα θα κατέρρεε. Δυστυχώς η πρόβλεψή του
αυτή επιβεβαιώθηκε σε ελάχιστο χρονικό διάστηµα. Την κρίση
δανεισµού διαδέχτηκε η δηµοσιονοµική κρίση, η οποία µετατρά-
πηκε σε οικονοµική κρίση, η οποία οδήγησε σε µία άνευ προ-
ηγουµένου κοινωνική κρίση, η οποία επιδεινώθηκε από τα λάθη
της προηγούµενης κυβέρνησης. Και σαν να µην έφτανε όλο
αυτό, ακολούθησε και η παγκόσµια υγειονοµική και οικονοµική
κρίση του κορωναϊού και ως κερασάκι στην τούρτα ήρθε και η
παγκόσµια κρίση του πληθωρισµού, η οποία επιδεινώθηκε λόγω
της κατάστασης στην Ουκρανία.

Κι όµως, η χώρα παρέµεινε όρθια, η χώρα κρατήθηκε ψηλά.
Και όχι µόνο κρατήθηκε, αλλά τα τελευταία τέσσερα χρόνια ανέ-
πτυξε έναν ιδιαίτερα γρήγορο βηµατισµό µε ρυθµούς ανάπτυξης
που ξεπερνούν κάθε προηγούµενο και που και φέτος θα φτά-
σουν το 2,9% του ΑΕΠ, το οποίο ΑΕΠ από την πλευρά του θα
φτάσει στα υψηλότερα των τελευταίων ετών καθιστώντας το
2024 την πλουσιότερη χρονιά που έχει δει ποτέ το ελληνικό κρά-
τος.

Και αν κανείς αναρωτηθεί πώς ακριβώς έγιναν όλα αυτά σε
τόσο σύντοµο χρονικό διάστηµα, πώς ακριβώς συντελέστηκε
αυτό το οικονοµικό θαύµα σε τόσο σύντοµο χρονικό διάστηµα,
η απάντηση στην ερώτηση δεν είναι πώς, αλλά ποιος. Και αυτό
έχει ονοµατεπώνυµο, Κυριάκος Μητσοτάκης! 

Κι εδώ θα µε ρωτήσετε αν λύθηκαν όλα τα προβλήµατα της
χώρας εν έτει 2024. Όχι, βέβαια. Προσωπικά αν είχα να διαλέξω
δύο σηµαντικά ζητήµατα που θα πρέπει να αντιµετωπίσουµε,
αυτά είναι τα εξής δύο. Το πρώτο είναι το δηµογραφικό, το οποίο
ως µια βραδυφλεγής βόµβα καίει και είναι έτοιµη να εκραγεί στα
θεµέλια της πατρίδας µας και του έθνους µας. 

Το δεύτερο ζήτηµα είναι ένα ζήτηµα στο οποίο δεν αναφερό-
µαστε συχνά και που επί σειρά ετών υπήρχε υποβόσκον στην ελ-
ληνική κοινωνία, το οποίο, όµως, κορυφώθηκε και πήρε δια-
στάσεις γάγγραινας τα τελευταία χρόνια. Αναφέροµαι στην παν-
τελή έλλειψη σεβασµού από µια σηµαντική µερίδα Ελλήνων πο-
λιτών. Βλέπετε, υπάρχουν αρκετοί Έλληνες πολίτες οι οποίοι δεν
σέβονται το κράτος και τους θεσµούς, δεν σέβονται τους νό-
µους, δεν σέβονται τους συµπολίτες τους, δεν σέβονται το φυ-
σικό περιβάλλον, δεν σέβονται το αστικό περιβάλλον, δεν
σέβονται τους ανθρώπους µε αδυναµίες, δεν σέβονται τις αδυ-
ναµίες και τις ιδιαιτερότητες αυτές καθ’ αυτές. Και αυτή την έκ-
φανση έλλειψης σεβασµού τη βλέπουµε καθηµερινά µε
ανθρώπους που περνάνε το κόκκινο ή οδηγούν στη ΛΕΑ, τη βλέ-
πουµε µε τα φαινόµενα οπαδικής βίας, όπου ένας νέος άνθρω-
πος αποφασίζει να πετάξει σε ευθεία µια φωτοβολίδα ενάντια σε
έναν συνάνθρωπό του, αλλά και στα µικρά πράγµατα, όπως στα
µέσα µαζικής µεταφοράς όπου κανένας πλέον δεν σηκώνεται για
να παραχωρήσει τη θέση του σε έναν ηλικιωµένο ή σε µια έγκυο
γυναίκα.

Αν, λοιπόν, είχαµε να λύσουµε δύο θέµατα, για µένα θα ήταν
αυτά. Το πρώτο είναι σχετικά εύκολο. Αυτό το οποίο θα πρέπει
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να κάνουµε ως κράτος είναι να διαµορφώσουµε εκείνες τις οικο-
νοµικές συνθήκες που απαιτούνται, έτσι ώστε οι νέοι άνθρωποι
να µπορούν απρόσκοπτα να κάνουν οικογένεια χωρίς να σκέ-
φτονται και να επιβαρύνονται από το οικονοµικό κόστος. Μια
σειρά από πολιτικές οι οποίες απεικονίζονται στον προϋπολογι-
σµό, όπως η µείωση της ανεργίας σε µονοψήφια επίπεδα για
πρώτη φορά, η αύξηση των µισθών και των συντάξεων για πρώτη
φορά ύστερα από πάνω από δέκα χρόνια, η µείωση του ιδιωτικού
χρέους σε ποσοστό του ΑΕΠ, αλλά και η µείωση των δανείων
που δεν εξυπηρετούνται δηµιουργούν ένα ασφαλές περιβάλλον,
έτσι ώστε ο κάθε Έλληνας και η κάθε Ελληνίδα να µπορεί να δη-
µιουργήσει οικογένεια και να κάνει παιδιά.

Η απάντηση στο δεύτερο ζήτηµα, σε αυτό της έλλειψης σεβα-
σµού, είναι λίγο πιο περίπλοκη. Αρχικά οφείλουµε να την αναζη-
τήσουµε στην παιδεία, γιατί όλα ξεκινούν και καταλήγουν στην
παιδεία ως φαύλος κύκλος. Και όταν αναφέροµαι στην παιδεία,
δεν αναφέροµαι στη στείρα γνώση και στην απόκτηση ενός πτυ-
χίου, αλλά στο σύνολο της προσπάθειας που πρέπει να κάνει η
πολιτεία, αλλά και η οικογένεια για να µορφώσει και να επιµορ-
φώσει τον κάθε νέο µαζί µε µια σειρά από πολιτιστικά και κοινω-
νικά ερεθίσµατα, έτσι ώστε να διαµορφώσει το ήθος του και τη
συµπεριφορά του.

Κι εδώ θα µε ρωτήσετε αν αυτό είναι εύκολο να γίνει. Όχι, δεν
είναι εύκολο. Γι’ αυτό ο φετινός προϋπολογισµός είναι αυξηµέ-
νος στον τοµέα της παιδείας κατά 250 εκατοµµύρια. Και αυτό
είναι ένα πρώτο βήµα που δείχνει ότι η Κυβέρνηση νοιάζεται για
την παιδεία, επενδύει στην παιδεία. Το ποσό που θα επενδυθεί
συνολικά φέτος θα είναι 6,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Και όποιος
θεωρεί ότι το ποσό αυτό είναι µεγάλο, αρκεί να του πούµε ότι
στη χώρα µας έχουµε πληρώσει πολύ περισσότερο την άγνοια
από ό,τι έχουµε επενδύσει στη γνώση.

Ταυτόχρονα, δεν µπορεί να υπάρχει σεβασµός αν δεν υπάρχει
αλληλοσεβασµός. Και υπάρχει µια σειρά από θέµατα όπου το
κράτος δεν σέβεται τον πολίτη. Ο ψηφιακός µετασχηµατισµός
που συντελέστηκε την προηγούµενη τετραετία είναι ένα πρώτο
βήµα που δείχνει ότι το κράτος σέβεται τον Έλληνα πολίτη.
Υπάρχουν, όµως, σηµαντικά ζητήµατα κυρίως στον τοµέα της
υγείας, όπου ένας άνθρωπος που χρειάζεται εγχείρηση κλείνει
την εγχείρηση αυτή αρκετό καιρό µετά. Γι’ αυτό τον λόγο ο το-
µέας της υγείας είναι ενισχυµένος κατά 500 εκατοµµύρια, έτσι
ώστε να µπορέσουµε να στελεχώσουµε τα νοσοκοµεία και τα
κέντρα υγείας µε γιατρούς και να µπορούν οι άνθρωποι να κά-
νουν πιο γρήγορα τα χειρουργεία τους, πιο γρήγορα τις εξετά-
σεις τους και να έχουν καλύτερες συνθήκες νοσηλείας. Και
βέβαια, δεν νοείται η έννοια του σεβασµού αν δεν σεβόµαστε
τους πιο αδύναµους συµπολίτες µας. Γι’ αυτόν τον λόγο τα προ-
νοιακά επιδόµατα είναι αυξηµένα και στον προϋπολογισµό αυτό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Συνοψίζοντας, οι βασικές κατευθύνσεις του φετινού προϋπο-
λογισµού έχουν να κάνουν µε την ενίσχυση των εισοδηµάτων,
την ενίσχυση του τοµέα της παιδείας, την ενίσχυση του τοµέα
της υγείας, την ενίσχυση των κοινωνικών επιδοµάτων.

Όλες αυτές τις µέρες ακούω τις αιτιάσεις από τους συναδέλ-
φους της Αντιπολίτευσης και κυρίως από τον ΣΥΡΙΖΑ, οι οποίοι
λένε ότι αυτός ο προϋπολογισµός δεν ανταποκρίνεται στην κοι-
νωνία. Έχω, λοιπόν, να σας πω το εξής: Η ειδοποιός διαφορά
µας είναι ότι εµείς αυτό που κάνουµε είναι να διοχετεύουµε τον
πλούτο προς όφελος της ελληνικής κοινωνίας και των Ελλήνων
πολιτών. Αυτό που κάνατε εσείς ήταν να µοιράζετε τη φτώχεια
προς όφελος των κοµµατικών σας στελεχών. Όσο για εσάς στο
ΠΑΣΟΚ, επί σειρά ετών µοιράζατε χρήµατα τα οποία δεν υπήρ-
χαν, ήταν φανταστικά χρήµατα και στέλνατε τον λογαριασµό στις
επόµενες γενιές.

Εµείς, λοιπόν, δεν µπορούµε να αφήσουµε να συνεχίζεται αυτό
το πράγµα. Έχουµε ένα προϋπολογισµό ο οποίος αποκρίνεται
στις ανάγκες του σήµερα και δηµιουργεί την Ελλάδα του µέλ-
λοντος, µια καλύτερη Ελλάδα για όλες τις επόµενες γενιές και
κυρίως µε σεβασµό στο κάθε ευρώ του κάθε Έλληνα και της
κάθε Ελληνίδας. 

Κλείνω µε την ευχή και την προσδοκία ένα κοµµάτι αυτού του

προϋπολογισµού να έρθει και στην ιδιαίτερα πατρίδα µου, την
Πρέβεζα, η οποία είναι αλήθεια πως επί σειρά ετών χρειάζεται
περισσότερα πράγµατα.

Σας ευχαριστώ πολύ, να είστε καλά! 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Κυριάκη.

Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Νέας Αριστεράς κ. Ευκλείδης Τσακαλώτος και θα ακολουθήσει
ο Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας κ. Βα-
σίλης Κικίλιας. 

Ορίστε, κύριε Τσακαλώτο, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Από Πρέβεζα σε Πρέβεζα το

πάµε, κύριε Πρόεδρε, αλλά φοβάµαι µε κάπως διαφορετική κα-
τεύθυνση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ανέδειξα προηγουµένως αυτά
που εγώ νοµίζω ότι αποτελούν τους δύο πυλώνες του προϋπο-
λογισµού, αλλά και της προσέγγιση της Νέας Δηµοκρατίας. Ο
πρώτος πυλώνας είναι ο νεοφιλελευθερισµός που δεν έχει καµ-
µία σχέση µε το περισσότερο ή λιγότερο κράτος, µε την περισ-
σότερη ή λιγότερη παρέµβαση, αλλά µε τη στοχευµένη πολιτική
η οποία προσπαθεί να αποτρέψει τα συνδικάτα, τα κινήµατα και
την Αριστερά από το να µπορούν να αλλάξουν τα αποτελέσµατα
της αγοράς. 

Δεν είναι παράξενο ότι αρχίσατε την πρώτη κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας µε µια επίθεση στα εργασιακά δικαιώµατα και
από την άλλη ότι ουσιαστικά δεν κάνετε τίποτα για τις τιµές όταν
δεν σας βολεύει. 

Ρώτησα τον κ. Πετραλιά πριν από λίγο και τον κ. Θεοχάρη να
βάλουν το χέρι στην καρδιά και να πουν ότι δεν υπάρχουν καρτέλ
στα σουπερµάρκετ, ότι δεν υπάρχουν καρτέλ στην ενέργεια, ότι
δεν υπάρχουν καρτέλ -εδώ είναι η χειρότερη περίπτωση νοµίζω-
στις τηλεπικοινωνίες. Δεν το κάνατε. Είπατε ότι προσπαθείτε.
Αυτός είναι ο νεοφιλελευθερισµός: Σταµατάµε τη δυνατότητα
των κινηµάτων και των συνδικάτων να αλλάξουν τα πράγµατα και
δίνουµε στην αγορά την ελευθερία να κάνει αυτό που θέλει. 

Ο δεύτερος πυλώνας είναι αυτός που ονόµασα αναδιανεµητι-
κός συνασπισµός. Το αµφισβήτησε ο κ. Θεοχάρης και είπε ότι
αυτός ο προϋπολογισµός αλλάζει το παραγωγικό πρότυπο. Όλη
η Αντιπολίτευση έχουµε ρωτήσει από πού προκύπτει ότι αυτός ο
προϋπολογισµός αλλάζει το παραγωγικό µοντέλο, όταν οι επεν-
δύσεις έχουν αυτή τη σύνθεση που έχουν, τη συνηθισµένη δη-
λαδή, στο real estate, στον τουρισµό, στις υπηρεσίες. Και τι
απαντούν; Απαντούν την πρώτη φορά ότι υπάρχει η «PFIZER»,
απαντούν µετά ότι έχουµε εξαγωγές, απαντούν σε οτιδήποτε
άλλο, εκτός από την ερώτηση που θέσαµε, ότι οι επενδύσεις δεν
αλλάζουν την παραγωγική δοµή αυτής της χώρας, γιατί είναι
στους συγκεκριµένους κλάδους. Και επειδή δεν αλλάζουν την
παραγωγική δοµή, αυτό που σας µένει είναι η αναδιανοµή του
εισοδήµατος, όχι µια παραγωγική συµµαχία, αλλά µια αναδιανε-
µητική συµµαχία. Και γι’ αυτό δεν κάνετε τίποτα για τα υπερ-
κέρδη. Μας είπε ο κ. Θεοχάρης ότι έχουµε πάρει 4 δισεκα-
τοµµύρια. Ξεχνάει ότι στα διυλιστήρια βάλατε τον χαµηλότερο
συντελεστή που επιτρέπει η Ευρωπαϊκή Ένωση και ότι στην
ενέργεια µε τα pass τους τα δίνετε πίσω και συνεχίζονται τα
υπερκέρδη, παρόλο που τους έχετε φορολογήσει. Κάνετε επίσης
ό,τι είναι δυνατόν µε τις απευθείας αναθέσεις, µε τις πολιτικές
σας για να φτιάξετε το δικό σας κοινωνικό µπλοκ µέσα από την
αναδιανοµή, ακριβώς γιατί στον παγκόσµιο καπιταλισµό αυτή τη
στιγµή που δεν υπάρχουν επενδύσεις, που είναι σε ιστορικά χα-
µηλά ως ποσοστό του ΑΕΠ, µόνο αυτός ο τρόπος υπάρχει. 

Υπάρχει όµως ένας τρίτος πυλώνας που δεν τον ανέδειξα. Ο
τρίτος πυλώνας είναι ο αυταρχικός λαϊκισµός. Σε όλες τις δηµο-
κρατίες υπάρχει µια ισορροπία ανάµεσα στην καταστολή και στη
συναίνεση και πότε το εκκρεµές πάει προς τη συναίνεση και πότε
πάει το εκκρεµές προς την καταστολή. Ο αυταρχισµός -άρα το
εκκρεµές πάει στην πλευρά της αναστολής- άρχισε στη µεταπο-
λεµική περίοδο, τουλάχιστον στο δυτικό κόσµο, µε την κ. Θά-
τσερ, που βρήκε εσωτερικούς εχθρούς, που µπορεί να ήταν οι
ανθρακωρύχοι, που µπορεί να ήταν ακόµα και οι κοινωνικοί λει-
τουργοί που χάιδευαν τα αυτιά των νέων εγκληµατιών. Άρχισε

7746 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



µε έναν ηθικό πανικό, µε τη δηµιουργία αυταρχικών ταυτοτήτων,
µε τον εκφοβισµό του κόσµου, για να έχουµε ένα φοβικό κόσµο
και να δηµιουργήσουµε αυτόν τον αυταρχικό λαϊκισµό. 

Τον ακούσαµε από τον κ. Φλωρίδη αυτόν τον αυταρχικό λαϊκι-
σµό, όταν, αντί να µπει σε µια συζήτηση για το αν το να γίνουν
πιο αυστηρές οι τιµωρίες στους ποινικούς κώδικες, βοηθάει ή
δεν βοηθάει. Τι είπε; Ότι σχεδόν όλη η Αντιπολίτευση είναι µαζί
µε τους εγκληµατίες, ότι τους στηρίζει. Δεν το έχω ξανακούσει
αυτό στην ελληνική Βουλή αυτό, να πει ένας Υπουργός Δικαιο-
σύνης ότι οι αντίπαλοί του υποστηρίζουν τους εγκληµατίες. 

Και βέβαια αυτός ο αυταρχισµός δεν έχει τέλος, γιατί αυτή η
Κυβέρνηση τώρα δέχεται επίθεση από τρία ακροδεξιά κόµµατα,
που λένε ότι δεν φτάνει αυτός ο αυταρχισµός, που µας κάνουν
επίθεση για τους δύο µειονοτικούς Βουλευτές µας. Πρέπει να
πω για τους Σπαρτιάτες ότι εγώ είµαι περήφανος και για τον Φερ-
χάτ και για τον Ζεϊµπέκ, γιατί είναι άξιοι αντιπρόσωποι της κοινό-
τητάς τους, άξιοι αντιπρόσωποι και της Ροδόπης και της Ξάνθης.
Άξιοι αντιπρόσωποι της Ελλάδας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Δεν έχει τέλος αυτός ο αυταρχισµός και θα το βρείτε µπροστά

σας  όταν µια άλλη Δεξιά ενδεχοµένως να πάρει τη θέση σας. 
Πού φαίνεται στον προϋπολογισµό αυτό; Φαίνεται όταν µει-

ώνετε τα κονδύλια για τη δευτεροβάθµια παιδεία και αυξάνετε
τα κονδύλια για την Αστυνοµία. Πραγµατικά αυτό καταλάβατε;
Όλος ο κόσµος συζητάει για τη βία στα σχολεία και γύρω από
τα σχολεία και ότι είναι ένα µεγάλο κοινωνικό πρόβληµα. Η αντι-
µετώπιση αυτού του προβλήµατος είναι να µειώσουµε τα κονδύ-
λια που υπάρχουν για τα σχολεία; Είναι αυτή µια συζήτηση που
µπορούµε να κάνουµε γι’ αυτό το κοινωνικό φαινόµενο; Είναι αν
στόχος σας δεν είναι να συζητήσουµε, να αντιµετωπίσουµε τη
βία στις λαϊκές γειτονιές και στα σχολεία, αλλά είναι να φοβί-
σουµε τον κόσµο και άρα µόνο µε αστυνόµευση µπορούµε να
την αντιµετωπίσουµε. 

Αυτοί είναι οι τρεις πυλώνες σας, που είναι µέσα στον προϋπο-
λογισµό και µέσα στην προσέγγιση που έχετε.

Ποιο θα έπρεπε να ήταν το αντίπαλο δέος; Θα ήταν και στους
τρεις πυλώνες κάτι τελείως διαφορετικό.

Αρχίζω µε τον παραγωγικό συνασπισµό που θα µπορούσε να
υπάρχει. Δύο πυλώνες θα έχει αυτός ο παραγωγικός συνασπι-
σµός: 

Πρώτον, την πράσινη µετάβαση µέσω της οποίας θα µπο-
ρούσε να συγκροτήσει ένα αναπτυξιακό κράτος και τον ιδιωτικό
τοµέα και τον κοινωνικό τοµέα και την αλληλέγγυα οικονοµία σε
µια διαφορετική κατεύθυνση: να υπάρχουν δάνεια και επιδοτή-
σεις, αλλά όχι δάνεια και επιδοτήσεις χωρίς αντάλλαγµα, όχι
«δωράκια» από το Ταµείο Ανάκαµψης χωρίς κανένα αντάλλαγµα,
όχι επιδοτήσεις για συγχωνεύσεις χωρίς να υπάρχει αντάλλαγµα.
«Θα σας δώσουµε επιδότηση, αλλά θα κάνετε κάτι για τους ερ-
γαζόµενους» ή «θα κάνετε κάτι για νέες τεχνολογίες» ή «θα κά-
νετε κάτι για την πράσινη ανάπτυξη». 

Ο δεύτερος πυλώνας θα ήταν η οικονοµία της φροντίδας, που
στον παραγωγικό συνασπισµό του Μπάιντεν -που έκανε µε τις
εταιρείες πράσινης ανάπτυξης, αλλά συγχρόνως και µε τις εται-
ρείες που έχουν τα ορυκτά πλούτη- στήριξε όλα όσα δεν πέρα-
σαν από τη Βουλή στις Ηνωµένες Πολιτείες και είχαν να κάνουν
µε την υποστήριξη οικογενειών µε παιδιά, µε τις γονικές άδειες,
µε την εκπαίδευση των νέων. Εµείς θεωρούµε ότι η οικονοµία της
φροντίδας είναι προνοµιακός χώρος για µια συµµαχία των προ-
οδευτικών και αριστερών δυνάµεων. Είναι ένας χώρος που είναι
πολύ µεγάλος, που τις δουλειές τις κάνουν οι γυναίκες στην πλει-
οψηφία. Και επειδή τις κάνουν οι γυναίκες, είναι και χαµηλές οι
αποδόσεις, γιατί υπάρχει αυτός ο σεξισµός της δικής µας της
κοινωνίας και αυτό διαµορφώνει µια τελείως διαφορετική προ-
σέγγιση. Και αυτό το κράτος το αναπτυξιακό µπορεί να παρέµβει
στη Θεσσαλία µε έναν ανεξάρτητο θεσµό για την πράσινη µετά-
βαση, αλλά µπορεί να το κάνει και στη βάση, γιατί η παραγωγική
συµµαχία που χρειαζόµαστε είναι και στις κοινότητες, είναι στις
γειτονιές. Είναι να έχουµε γειτονιές και χωριά και µικρές πόλεις
που έχουν εργασίες, όπου υπάρχει µεταποίηση, όπου υπάρχουν
καλά σχολεία, όπου υπάρχει ασφάλεια. Είναι να φροντίζουµε για
κοινωνική στέγαση, όχι όπως στη µεταπολεµική περίοδο, σε

γκέτο, αλλά σε κάθε γειτονιά να υπάρχει κοινωνική στέγαση
δίπλα σε εργασίες παραγωγικές και δίπλα σε καλά σχολεία, χρη-
σιµοποιώντας από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας τη
δυνατότητα που µας έδωσε, αλλά εσείς δεν την πήρατε, κάθε
δήµος να έχει µια ενεργειακή κοινότητα. Αυτή ήταν η δυνατότητα
που σας έδωσε το Ταµείο Ανάκαµψης και βεβαίως το περάσατε
«στο βερεσέ». Κάθε δήµος, είπαν, σε όλη την Ευρώπη να έχει µια
ενεργειακή κοινότητα, για να αλλάξει και από κάτω το πώς πα-
ράγουµε, τι παράγουµε.

Βεβαίως, υπάρχει και ο δεύτερος πυλώνας. Και εµείς θα
έχουµε έναν αναδιανεµητικό συνασπισµό, αλλά για τον κόσµο
της εργασίας που θα είναι συστατικό στοιχείο της ανάπτυξής
µας. Αυτό χρειάζεται µια αλλαγή εξουσίας, µια µεταµόρφωση
της εξουσίας, γιατί όλα αυτά τα στοιχεία που έχει αναφέρει όλη
η Αντιπολίτευση για τους χαµηλούς µισθούς -που είµαστε τελευ-
ταίοι στην κατάταξη στον ΟΟΣΑ ή ίσως οι δεύτεροι από το τέλος-
είναι αποτέλεσµα έλλειψης δύναµης και ισχύος των από κάτω. 

Μόνο αν αλλάξει αυτό. Δεν είµαστε εµείς που πιστεύουµε ότι
το κεφάλαιο µπορεί να είναι εργαλείο για την ισότητα, ούτε πι-
στεύουµε ότι η ταξική πάλη δηµιουργεί τοξικότητα. Ίσα-ίσα,
εµείς πιστεύουµε ότι µέρος της λύσης είναι πολιτικές που στη-
ρίζουν τον κόσµο της εργασίας, τα κινήµατα και τα συνδικάτα να
παρεµβαίνουν για ένα άλλο µοντέλο. 

Ο τρίτος πυλώνας για µια προοδευτική, εναλλακτική προσέγ-
γιση είναι η δηµοκρατία. Χρειάζεται να έχουµε σοβαρές αλλαγές,
προτάσεις για τη δηµοκρατία, γιατί µέσα στον αυταρχικό λαϊκι-
σµό γίνεται συρρίκνωση της δηµοκρατίας, καθώς το εκκρεµές
πάει όλο και περισσότερο προς την καταστολή και φεύγει από
τη συναίνεση. 

Θα έχουµε προτάσεις σε αυτή τη Βουλή για τις παρακολου-
θήσεις και για το ποια είναι τα κριτήρια για την άρση των παρα-
κολουθήσεων; Και δεν µπορεί να είναι για λόγους εθνικής
ασφάλειας. Θα έχουµε παρεµβάσεις στη Βουλή, κύριε Πρόεδρε,
για το πώς µπορεί η Βουλή να κάνει την εκτελεστική εξουσία να
λογοδοτεί; Ή θα συνεχίσουµε να έχουµε εκτελεστικά, όπως στη
λίστα Πέτσα χωρίς ο κ. Πέτσας να είναι παρών; Είναι σαν να λέµε
στους Ιταλούς µάγειρες να κάνουν καρµπονάρα χωρίς τα µακα-
ρόνια! Ή θα έχουµε συνεχώς εξεταστικές και προανακριτικές
που οι βασικοί µάρτυρες δεν µπαίνουν καν µέσα στη συζήτηση;
Θα έχουµε προτάσεις λογοδοσίας της Κυβέρνησης από τον λαό;
Θα χρειαστεί µια πρόταση για τον δηµόσιο τοµέα, για τη δηµόσια
διοίκηση για το πώς λογοδοτεί. 

Αυτό είναι, κατά την άποψή µου, ένα πλαίσιο για να συζητή-
σουν σοβαρά οι προοδευτικές δυνάµεις. Ποια είναι η παραγω-
γική συµµαχία που µπορεί να µας πάει µπροστά για την πράσινη
ανάπτυξη και για την οικονοµία της φροντίδας; Πού πρέπει να
γίνεται η αναδιανοµή και πώς µπορεί να ισχυροποιηθούν οι δυ-
νάµεις αυτές που µπορούν να φέρουν σε πέρας αυτόν τον µετα-
σχηµατισµό; Και πώς θα φέρουµε τη δηµοκρατία πάλι στο
επίκεντρο της συζήτησης για τον κόσµο; 

Γιατί όλοι αυτοί που δεν ψηφίζουν, όλοι αυτοί οι νέοι και νέες
που θεωρούν ότι οι πολιτικοί είναι το πρόβληµα και όχι µέρος της
λύσης, κάτι περιµένουν από όλες τις προοδευτικές, σοσιαλιστι-
κές, αριστερές δυνάµεις. 

Και αυτό, σύντροφοι και συντρόφισσες του ΚΚΕ, δεν µπορεί
να γίνει σε τριάντα - σαράντα χρόνια. Δεν µπορεί να περιµένει ο
κόσµος για πολλούς λόγους, αλλά ένας είναι ο βασικός λόγος
και αυτόν τον βασικό λόγο είχατε την ευκαιρία να τον ακούσετε
όλες τις προηγούµενες µέρες. Τον ακούσατε από τους Σπαρτιά-
τες, τον ακούσατε από την Ελληνική Λύση, τον ακούσατε από τη
Νίκη. 

Γιατί, αν δεν δώσουµε ελπίδα σε αυτόν τον λαό ότι µπορούν
να µπουν κάποια θεµέλια στη δηµοκρατία, στην παραγωγή, στην
κοινωνία, ξέρετε από πού µπορεί να έρθει η λύση. Έχει έρθει η
λύση πολλές φορές από στρατηγούς πάνω στα άσπρα άλογα.
Ας µην το επιτρέψουµε αυτό για άλλη µια φορά!

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Τσακαλώτο. 
Καλείται στο Βήµα ο κ. Βασίλης Κικίλιας, Υπουργός Κλιµατικής

Αλλαγής και Πολιτικής Προστασίας. 
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να
έχω τον λόγο για λίγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο να κάνετε µια παρέµβαση. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αφού θα µιλήσει ο
Υπουργός που αναγγείλατε εκ µέρους της Κυβέρνησης, γιατί
προηγείται άλλος Υπουργός; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας παρακαλώ, µην
επεµβαίνετε στη διαδικασία. Δεν είναι δικιά σας δουλειά αυτή. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Αφού θα µιλήσει εκ µέρους της Κυβέρ-
νησης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας παρακαλώ πολύ
µην παρεµβαίνετε στη διαδικασία και µην κάνετε υποδείξεις. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Από τις απαντήσεις µπορεί
να βοηθηθείτε κι εσείς.

Κύριε Τσακαλώτο, άκουσα µε ενδιαφέρον την τοποθέτησή σας
σχετικά µε τον έλεγχο της αγοράς και τα καρτέλ. Και ειλικρινά
θα ήθελα να ρωτήσω ρητορικά, εάν κατά τη διακυβέρνησή σας -
διότι διατελέσατε Υπουργός Οικονοµίας για πολλά χρόνια- επι-
βάλατε ένα πρόστιµο για εναρµονισµένη πρακτική ή ένα
πρόστιµο για παραβατική συµπεριφορά στην αγορά. Και ας
απαντήσω εγώ και αν θέλετε διορθώστε µε. Δεν επιβάλατε ούτε
ένα πρόστιµο ούτε για εναρµονισµένη πρακτική ούτε για την
αγορά. Ξέρετε γιατί; Γιατί απλούστατα δεν είχατε ελεγκτικό µη-
χανισµό. 

Και θέλω να σας πω αφ’ ενός ότι η εναρµονισµένη πρακτική
ελέγχεται από την Επιτροπή Ανταγωνισµού και εµείς πιστεύουµε
στην ανεξαρτησία των ανεξάρτητων επιτροπών ως προς τον
έλεγχο της αγοράς. Όµως, θέλω να σας πω ότι είναι αυτή εδώ η
Κυβέρνηση η οποία δηµιούργησε ελεγκτικό µηχανισµό, δηµιούρ-
γησε τη ΔΙΜΕΑ και µε ηλεκτρονικά µέσα ελέγχει την αγορά.
Έχουµε επιβάλει εκατοµµύρια πρόστιµα σε χιλιάδες ελέγχους. 

Και επίσης, ακούσατε για πρώτη φορά, γιατί δεν είχατε ακού-
σει ποτέ κατά τη διακυβέρνησή σας, ονόµατα αλυσίδων σουπερ-
µάρκετ -σε αυτά αναφερθήκατε- που είχαν παραβατική
συµπεριφορά. Ξέρετε γιατί; Διότι εµείς είµαστε η µόνη χώρα
στην Ευρώπη που βάλαµε επιτρεπόµενο όριο ποσοστού κέρ-
δους. Μάλιστα! Κανένας άλλος δεν έχει. Είναι η Ελλάδα µόνο
που έχει επιτρεπόµενο ποσοστό. 

Ως προς την πράσινη ανάπτυξη, θέλω να σας πω ότι η µόνη
απόφαση που πήρατε ήταν µια υπουργική απόφαση που δηµι-
ουργούσατε ένα «πράσινο ταµείο», δύο µήνες πριν τις εκλογές
του 2019…

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας παρακαλώ!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-

κής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Επειδή µιλήσατε για δωρά-
κια, πείτε µου το πρόγραµµα «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ» µε εκατόν πέντε
χιλιάδες κατοικίες συµπολιτών µας, είναι δωράκια στους συµπο-
λίτες µας, προϋπολογισµού 1,5 δισεκατοµµυρίου ευρώ; Το πρό-
γραµµα επιδότησης νοικοκυριών για αγορά ηλιακού
θερµοσίφωνα «Φωτοβολταϊκά στη Στέγη», το πρόγραµµα «Εξοι-
κονοµώ επιχειρώντας» σε δέκα χιλιάδες µικροµεσαίες επιχειρή-
σεις, τα βλέπετε αυτά δωράκια; Ή είµαστε η µόνη Κυβέρνηση η
οποία έφερε ένα Ευρωπαϊκό Πρόγραµµα 1,6 δισ. ευρώ για τις
περιοχές της µετάβασης –από όπου κατάγεται και η κ. Πέρκα-
κάτι που δεν το είχαν δει ποτέ µε την κυβέρνηση τη δική σας,
που κατά τη διακυβέρνησή σας 55% είχε προχωρήσει η µείωση
της απολιγνιτοποίησης; Αυτό είναι το αποτέλεσµα της δικής µας
πολιτικής κι έτσι αποδεικνύεται αν εµείς έχουµε κάνει έργο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ. 
Καλείται στο Βήµα ο Υπουργός Πολιτικής Προστασίας. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-

λιτικής Προστασίας): Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ πολύ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 2024 είναι χρονιά ορόσηµο,

όχι µόνο για τον προϋπολογισµό, γιατί ακούστηκαν πολλά και εν-
διαφέροντα αυτές τις µέρες εδώ, αλλά κυρίως για τη θεσµική
λειτουργία ενός Υπουργείου πολύ κρίσιµου όπως είναι το Υπουρ-
γείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας. Είναι ένα νέο

Υπουργείο που γνωρίζετε ότι δηµιουργήθηκε προκειµένου να
µπορέσουµε να ανταποκριθούµε στις επιτακτικές ανάγκες που
έχει δηµιουργήσει η κλιµατική κρίση και έχει ως πρώτη προτε-
ραιότητα την ασφάλεια των πολιτών, την ασφάλεια των ανθρώ-
πων, των υποδοµών, των περιουσιών τους, όπως και την
προστασία του περιβάλλοντος από ακραία καταστροφικά φαινό-
µενα. 

Θέλω να είµαι ειλικρινής και ξεκάθαρος. Βεβαίως, η χώρα µας
είναι πλήρως ευθυγραµµισµένη -και νοµίζω ότι δεν διαφωνεί κα-
νένας µε αυτό- µε τις ευρωπαϊκές πολιτικές για την προσαρµογή
στην κλιµατική αλλαγή. Επίσης έχουν γίνει πολλά βήµατα, ιδιαί-
τερα από την Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, στο κοµµάτι
της παραγωγής και της κατανάλωσης ενέργειας, των ανακυκλού-
µενων πηγών ενέργειας. Νοµίζω ότι έχουµε επιδείξει εντυπω-
σιακά θετικό αποτύπωµα. Όµως, ως οργανωµένη πολιτεία,
αργήσαµε πολύ και για πολλά, πολλά χρόνια να εκτιµήσουµε
σωστά και το εύρος και τις επιπτώσεις της κλιµατικής αλλαγής,
µέχρι που αυτή έγινε από αλλαγή, κρίση. 

Αργήσαµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για πάνω από δύο
δεκαετίες να προχωρήσουµε σε έναν έγκαιρο ανασχεδιασµό
έργων, σε έναν έγκαιρο σχεδιασµό νέων έργων. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κύριε συνάδελφε, εσείς διακόψατε πριν και ζητήσατε να το-

ποθετηθώ. Τώρα που τοποθετούµαι, αποφασίζατε να µιλάτε µε
τους άλλους συναδέλφους. 

Θα έλεγα, λοιπόν, ότι δεν επενδύσαµε έγκαιρα και για πάνω
από δύο δεκαετίες σε έργα πρόληψης και διαχείρισης κινδύνων,
προκειµένου να µειωθούν οι επιπτώσεις της κλιµατικής κρίσης.
Βεβαίως, αντιλαµβάνοµαι όπως και όλοι ότι σηµαντικό ρόλο
έπαιξε η υπερδεκαετής οικονοµική κρίση. Είναι µια πραγµατικό-
τητα αυτή. Ασφαλέστατα, όµως, δεν είχαµε ανάπτυξη ως κοινω-
νία και ως χώρα µια ανάλογη τέτοια κουλτούρα, υποτιµώντας
πολλές φορές σενάρια πολλαπλών κινδύνων, από τον κορυφαίο
κίνδυνο να χαθούν ανθρώπινες ζωές, ως το οικονοµικό αποτύ-
πωµα που πλέον, σύµφωνα µε την Τράπεζα της Ελλάδος, ανέρ-
χεται σε 2,6 δισεκατοµµύρια ετησίως ως αποτέλεσµα της
κλιµατικής κρίσης. 

Με άλλα λόγια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω ότι
έχουµε διαχρονικά ως πολιτικό σύστηµα ευθύνες, τις οποίες
αυτή η Κυβέρνηση αναγνωρίζει, γιατί αναγνωρίζει τη συνέχεια
του κράτους και έχει αναλάβει µε αποφασιστικό τρόπο να επιλύ-
σει µε βάση σηµαντικές πρωτοβουλίες και µέτρα τα οποία έχει
πάρει ο Πρωθυπουργός της και το σύνολο των Υπουργών.

Ο φετινός προϋπολογισµός, λοιπόν, είναι σηµαντικά υψηλότε-
ρος στο Υπουργείο Πολιτικής Προστασίας και ενσωµατώνει και
αντικατοπτρίζει και δαπάνες και µεταρρυθµίσεις. Υπάρχουν δα-
πάνες για την πρόσληψη πυροσβεστών, δασοκοµάντος και λοι-
πού προσωπικού για την ανάληψη νέων δράσεων πρόληψης και
αντιµετώπισης φυσικών καταστροφών µέσω του προγράµµατος
«ΑΙΓΙΣ» συνολικής αξίας 2,1 δισεκατοµµυρίων ευρώ και, φυσικά,
δαπάνες για κρατικές αποζηµιώσεις και την αρωγή προς τους
πληγέντες από τις φυσικές καταστροφές µέσω του εθνικού σκέ-
λους του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων. Η αρωγή είναι
ένα σηµαντικό κοµµάτι το οποίο προστέθηκε στο Υπουργείο και
έτσι ολοκληρώνεται και µέσω του προεδρικού διατάγµατος η
σύνθεσή του. 

Ειδικότερα, σε ό,τι έχει να κάνει µε τις προσλήψεις, η Κυβέρ-
νηση του Κυριάκου Μητσοτάκη δαπάνησε για το 2024 και έβαλε
ήδη στον προϋπολογισµό 17,5 εκατοµµύρια ευρώ µε αύξηση της
µισθοδοσίας 4% στο Υπουργείο για να προσλάβει εξακόσιους
πενήντα δασοκοµάντος επταετούς θητείας, διακόσιους σαράντα
πυροσβέστες και πενήντα αξιωµατικούς µέσω πανελληνίων εξε-
τάσεων, δέκα πιλότους, τριάντα αξιωµατικούς µε ειδικότητα µη-
χανικού, δέκα ιατρούς, στο σύνολο εννιακόσια ενενήντα νέα
στελέχη για το Πυροσβεστικό Σώµα. Θεωρώ ότι αυτή είναι µια
πολύ σηµαντική παρακαταθήκη στη δύναµη την οποία θα έχουµε
για τη χρονιά η οποία έρχεται.

Σε ό,τι έχει να κάνει µε τον προϋπολογισµό και το «ΑΙΓΙΣ» στο
οποίο αναφέρθηκα, το 2024 αποτυπώνει την πρόοδο που έχει
συντελεστεί στην ωρίµανση του προγράµµατος «ΑΙΓΙΣ», καθώς
οι εγγεγραµµένες πιστώσεις σε σχέση µε το απελθόν έτος πα-
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ρουσιάζουν αύξηση 188,24% σε ό,τι έχει να κάνει µε το RRF, δη-
λαδή το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, το οποίο χρηµα-
τοδοτεί δράσεις του «ΑΙΓΙΣ» µε ορόσηµο ολοκλήρωσής του τον
δωδέκατο του 2025. 

Οµοίως, στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων που έχει να
κάνει µε το ΕΣΠΑ και σε ό,τι αφορά το «ΑΙΓΙΣ», η αύξηση των δα-
πανών και των πιστώσεων για το 2024 σε σχέση µε το 2023 είναι
της τάξης του 150%. Άρα, το παραπάνω συνολικό µέγεθος του
προϋπολογισµό που αφορά το 2024 και το Υπουργείο µας αντα-
νακλά -νοµίζω- τα σηµαντικά βήµατα προόδου στην ωρίµανση
έργων µε αποτέλεσµα τη δηµιουργία των αντίστοιχων αναγκών
χρηµατοδότησης για το 2024.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει γίνει πολύ σκληρή δουλειά
αυτούς τους µήνες στο Υπουργείο Πολιτικής Προστασίας προ-
κειµένου να ωριµάσουν, να ολοκληρωθούν και να µη χαθούν κον-
δύλια και να αξιοποιηθεί µέχρι και το τελευταίο ευρώ των
Ελλήνων φορολογούµενων. Αυτό θεωρώ ότι είναι µια πολύ ση-
µαντική παρακαταθήκη της Κυβέρνησής µας για τη χώρα, για
τους µήνες και τα χρόνια που έρχονται και για τις νέες γενιές,
µια που θα έχει τη δυνατότητα επιτέλους να έχει η Πολιτική Προ-
στασία, το Πυροσβεστικό Σώµα, αλλά και όλα τα άλλα Σώµατα,
εναέρια µέσα δικά της, αεροσκάφη Καναντέρ, ελικόπτερα βα-
ρέως τύπου, µεσαίου τύπου, surveillance, τεχνητή νοηµοσύνη,
drones, σένσορες, κάµερες, χρήσεις δορυφορικών δικτύων, κεν-
τρικούς εγκεφάλους συλλογής πληροφοριών. 

Νοµίζω ότι σε µια εποχή πολύ κρίσιµη ως προς τους κινδύνους
που παρουσιάζονται στον πλανήτη και στη χώρα µας, αυτή είναι
µια πάρα πολύ σηµαντική παρακαταθήκη. Δεν θέλω να ξεχάσω
και να µη συµπεριλάβω και την αύξηση 1.185% στα κονδύλια για
την αρωγή, µια που σας είπα ότι προστέθηκε η ανάλογη υπηρε-
σία στο Υπουργείο. Οι ανάγκες είναι πραγµατικά πάρα πολύ µε-
γάλες.

Σε ό,τι έχει να κάνει µε το σκέλος του τακτικού προϋπολογι-
σµού είµαι υποχρεωµένος να σας ενηµερώσω ότι και εκεί αυξή-
θηκε σηµαντικά η χρηµατοδότηση για σηµαντικά κοµµάτια
µισθολογικού ενδιαφέροντος και επιχορηγήσεων, τα οποία αφο-
ρούν ενδεχοµένως και δήµους της εκλογικής σας περιφέρειας. 

Άρα πρώτα από όλα σε ό,τι έχει να κάνει µε τους µόνιµους και
τους ΙΔΟΧ οι οποίοι έρχονται να προσαρτηθούν στο Υπουργείο
και να είναι µόνιµο στελεχιακό προσωπικό και στην αρωγή και
γενικώς στην υλοποίηση του προεδρικού διατάγµατος, έχουµε
την αύξηση επιχορηγήσεων στους δήµους όλης της χώρας µε
σκοπό την ενίσχυση των δράσεων αποκατάστασης µετά από
συντέλεση φυσικών καταστροφών -είναι η κατηγορία των δαπα-
νών και οι µεταβιβάσεις- την αύξηση των πιστώσεων που αναφέ-
ρονται στη µίσθωση εναέριων µέσων δασοπυρόσβεσης. Νοµίζω
ότι είναι πιο σηµαντικό από ποτέ, µε βάση τις προκλήσεις της κλι-
µατικής κρίσης τις οποίες αντιµετωπίζουµε κάθε χρονιά. 

Φυσικά, έχουµε και την πολύ ουσιαστική και σηµαντική χρηµα-
τοδότηση για την ενεργοποίηση και ανάπτυξη του Εθνικού Μη-
χανισµού Εναέριας Έρευνας και Διάσωσης µέσω µίσθωσης
εναέριων µέσων και τη χειµερινή περίοδο, τη δυνατότητα δηλαδή
που θα έχουµε ολοκληρωµένα για διάσωση όχι µόνο πάνω από
τη νησιωτική χώρα, αλλά και πάνω και από την ηπειρωτική χώρα.
Στις περιοχές αυτές στις οποίες δεν µπορείς να φτάσεις αλλιώς
και στέλναµε ένα εναέριο µέσο ενώ στην ηπειρωτική χώρα αι-
σθανόµασταν ότι αυτό δεν είναι δυνατό, τώρα θα υπάρχει η δυ-
νατότητα και σε ενδεχόµενα ατυχήµατα σε ορεινούς όγκους
ορειβατών -όπως, δυστυχώς, στη µνήµη αυτού του παιδιού που
χάθηκε άδικα πριν από µερικά χρόνια αφιερώνεται αυτός ο εθνι-
κός µηχανισµός εναέριας έρευνας- αλλά και η δυνατότητα να γί-
νεται διακοµιδή πρωτογενώς και δευτερογενώς, δηλαδή και από
τον τόπο ενός δυστυχήµατος ή ατυχήµατος στο πλησιέστερο νο-
σοκοµείο το οποίο θα έχει οριστεί. 

Κυρίες και κύριοι, είναι πολύ σηµαντικό να γίνει κατανοητό πως
εδώ, µέσα σε αυτή την Αίθουσα του Κοινοβουλίου, όσο και σε
άλλα θεσµοθετηµένα κέντρα διοίκησης, ότι ο βασικός ρόλος του
κράτους, η βασική λειτουργία είναι να παρέχει ασφάλεια στους
πολίτες. Η ασφάλεια διατρέχει όλες σχεδόν τις πλευρές της
ζωής και της καθηµερινότητας των πολιτών, από την εθνική
ασφάλεια -έγινε πολλή κουβέντα εδώ τις τελευταίες µέρες σε

ό,τι έχει να κάνει µε τις προµήθειες στις Ένοπλες Δυνάµεις- την
ασφάλεια στους δρόµους και στις γειτονιές, την ασφάλεια δι-
καίου στο κοινωνικό κράτος, από την προστασία της δηµόσιας
υγείας έως την πολιτική προστασία. Όλα αφορούν τον τρόπο
που ανταποκρίνεται ή δεν ανταποκρίνεται ικανοποιητικά το κρά-
τος σε αυτόν τον κορυφαίο ρόλο. 

Πρέπει να τονίσω εδώ ότι αυτή τη θεωρητικά αυτονόητη αρχή,
την οποία εγώ πιστεύω ιδιαιτέρως για πολλούς και διαφόρους
λόγους, τη βλέπουµε αρκετά χρόνια τώρα να έχει ατονήσει προς
όφελος ενός αυτοαναφορικού εν τέλει κράτους µε δική µας ευ-
θύνη -αισθάνοµαι πολιτική ευθύνη- και γ’  αυτό έχει υπάρξει καί-
ρια, πρώτιστη προτεραιότητα του Πρωθυπουργού και της
Κυβέρνησης µία συνεχόµενη µάχη και προσπάθεια να βελτιώ-
σουµε το κράτος προς όφελος των πολιτών. Η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας µε Πρωθυπουργό τον Κυριάκο Μητσοτάκη
έχει δουλέψει σκληρά, αισθάνοµαι, σε αυτή την κατεύθυνση για
τη στήριξη των πολιτών, τη στήριξη των πολλών, τη στήριξη των
νοικοκυριών, αλλά και τη στήριξη των ανθρώπων που δεν µπο-
ρούν ή δεν έχουν. 

Για όλους αυτούς τους λόγους, φυσικά υπερψηφίζω τον προ-
ϋπολογισµό και καλώ όλους σας να κάνετε το ίδιο. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υπουργό.

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος,
Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ. 

Ορίστε, κύριε Κωνσταντινόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω βρεθεί περίπου σε δεκα-

τέσσερις συζητήσεις προϋπολογισµών, όπου η συζήτηση και το
µοντέλο είναι σχεδόν πάντα το ίδιο από την κυβέρνηση. 

Θα µου επιτρέψετε να βάλω δύο θέµατα συγκεκριµένα, τα
οποία η Κυβέρνηση τα ξεχνάει ή δεν θέλει, εν πάση περιπτώσει,
σ’ αυτόν τον οίστρο τον µεταρρυθµιστικό που έχει, να τα αγγίξει.
Θέλω να βάλω το θέµα του ΦΠΑ και των ηλεκτρονικών συναλλα-
γών. Και εδώ µπροστά µας είναι και η Κυβέρνηση και το Μαξίµου,
αλλά βλέπω και τον κ. Πετραλιά, ο οποίος προχθές, αναφερόµε-
νος στον ΣΥΡΙΖΑ, είπε ότι µε φορολογικό συντελεστή 28% -είναι
τα λόγια σας, τα έχω πάρει- εισπράττατε 4,3 δισεκατοµµύρια
ευρώ και µε φορολογικό συντελεστή 22% εισπράττουµε 7 δισε-
κατοµµύρια ευρώ. Αυτό το πετυχηµένο παράδειγµα -διότι είναι
πετυχηµένο το παράδειγµα- γιατί δεν το κάνουµε στον ΦΠΑ; Δεν
µπορεί να γίνει ή θέλουµε να δίνουµε επιδόµατα, αυτά για τα
οποία κατηγορούσε ο Κυριάκος τον Αλέξη, και τα δίνει τώρα ο
Κυριάκος;

Εδώ υπάρχει ένα µεγάλο ζήτηµα µε τον ΦΠΑ για να µπορέσει
να αποδοθεί και να ανακουφίσει. Ακούστε λίγο ποιους θα ανα-
κουφίσει. Θα ανακουφίσει τον εργοδότη, τον πολίτη, γενικά το
σύνολο της κοινωνίας γιατί θα µειώσει τις τιµές, θα µειώσει τους
συντελεστές, θα µπορέσει να δώσει κίνητρα σε οποιονδήποτε.

Τι πρέπει να γίνει; Αυτό που δεν έχετε κάνει µέχρι τώρα εσείς,
µια Κυβέρνηση µεταρρυθµιστική, η οποία λέτε ότι έχει κάνει µε-
ταρρυθµίσεις. Να συνδέσετε τα POS µε τις µηχανές. Γιατί δεν
τα συνδέετε; Τι είναι αυτό που σας καθυστερεί και δεν τα συνδέ-
ετε, πέντε χρόνια Κυβέρνηση;

Άρα, ουσιαστικά αυτό θα έδινε µια δυνατότητα σε όλους, αν
µειώναµε τον ΦΠΑ. Αν δεν κάνω λάθος -ακούστε-, τα τελευταία
χρόνια έχουµε πάρει από τον απλό κόσµο 7 επιπλέον δισεκατοµ-
µύρια ευρώ. Είναι ο ΦΠΑ το ’22 -αν δεν κάνω λάθος- 23 δισεκα-
τοµµύρια, τα οποία τα γυρίζουµε µετά και τα δίνουµε επιδόµατα.
Αυτή είναι η αντιµετώπιση που θέλετε να κάνετε; Συγκεκριµένα
πράγµατα.

Άρα το µεγάλο ζητούµενο είναι, αν θέλετε και ζητάτε από
όλους εµάς να κάνουµε µια εθνική συνεννόηση, να µειώσουµε
τα µετρητά, βεβαίως να µειώσουµε τα µετρητά, αλλά για να µει-
ώσουµε τα µετρητά και να καταλήξουµε να υπάρχουν µεγαλύτε-
ρες ηλεκτρονικές συναλλαγές, πρέπει να πείτε στις τράπεζες να
µειώσουν αυτά που παίρνουν από τις κάρτες. Πόσα χρήµατα
φέρνουν τα έσοδα από τις προµήθειες το εννιάµηνο του 2023.
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Κύριοι συνάδελφοι 1,4 δισεκατοµµύριο από τις προµήθειες των
ηλεκτρονικών συναλλαγών. 

Άρα έχουµε και λέµε: Πώς ανακουφίζεται η κοινωνία και πώς
µπορούµε να της δώσουµε συγκεκριµένα παραδείγµατα; 23 δι-
σεκατοµµύρια ΦΠΑ, µείωση του ΦΠΑ, περισσότερες ηλεκτρονι-
κές συναλλαγές, µείωση των προµηθειών και βεβαίως αύξηση
των ποινών γι’ αυτούς που δεν συµβάλλουν στην εθνική προσπά-
θεια για να γίνει πράξη και να κατεβάσουµε δυο-τρεις µονάδες
τον ΦΠΑ και µαζί τις ηλεκτρονικές συναλλαγές. 

Γιατί δεν έρχεστε, κύριοι Υπουργοί της Κυβέρνησης, να φέ-
ρετε µια τέτοια πρωτοβουλία που έχει αυτά τα χαρακτηριστικά
που σας την προτείνει το ΠΑΣΟΚ, για να δώσουµε «ανάσα» στον
Έλληνα καταναλωτή, στον εργαζόµενο και στον εργοδότη; Γιατί;
Πείτε µου ένα λόγο. 

Επειδή µιλάµε αυτές τις µέρες για εργοδότες, εργαζόµενους
και τη γνωστή τροπολογία, θέλω να σας πω κάτι το οποίο σήµερα
νοµίζω ότι το καταλαβαίνετε οι περισσότεροι, όσοι ασχολείστε
µε την αγορά. Πρώτα απ’ όλα πρέπει να αποτίσουµε φόρο τιµής
στους εργαζόµενους και στους εργοδότες, που κατάφεραν να
πληρώσουν τα δώρα και καταλαβαίνω ότι πρέπει να πληρώσουν
τα δώρα στους εργαζόµενους. 

Κύριοι συνάδελφοι, ξέρετε ότι εκτός από τα δώρα πρέπει να
πληρώσει και το ΙΚΑ, που έλεγε και ο Ζήκος «ποιος είναι αυτός ο
ΙΚΑΣ»; Αυτό πρέπει να συνεχιστεί; Μπορεί να συνεχιστεί; Ποια
είναι αυτή η µεταρρυθµιστική φιλελεύθερη κυβέρνηση επιτέ-
λους, που θα έρθει για να µπορέσει να τα αντιµετωπίσει αυτά;
Πόσα χρόνια θέλετε για να αντιµετωπίσετε αυτά τα απλά λογικά
θέµατα που αφορούν την αγορά, αυτούς που θέλετε να εκπρο-
σωπείτε; 

Κύριε Παπαθανασίου, το χειρότερο είναι ότι δεν πληρώνετε
ούτε καν τα προγράµµατα. Σας είπα ότι από το «ΕΠΑΝΕΚ» δεν
έχετε πληρώσει τα προγράµµατα και οι άνθρωποι αυτοί ξέρετε
τι θα κάνουν επειδή δεν τους δίνετε λεφτά; Όποιος µπορεί να
αντέξει θα πάει να βρει τιµολόγια για να τους πληρώσετε µετά
από δύο µήνες. Το κράτος δεν το έχει ξανακάνει ποτέ. Δεν έχει
ξαναγίνει ποτέ. 

Τελειώνω: Είναι πολύ της µόδας η τροπολογία που έφερε η
Κυβέρνηση, η οποία εγώ θεωρώ ότι έπρεπε να έχει έλθει εδώ και
πάρα πολύ καιρό, αλλά καταλαβαίνω ότι έρχεστε σε αντίθεση και
σε σύγκρουση µε τα ακροατήρια σας. Η Νέα Δηµοκρατία πέρασε
την κρίση χωρίς να έχει κανένα πρόβληµα, γιατί της επετράπη
να µην έρθει σε σύγκρουση µε τα ακροατήριά της. Όλα τα άλλα
κόµµατα πλήρωσαν την κρίση µε πρώτο το ΠΑΣΟΚ. Τώρα έρχε-
στε σε σύγκρουση µε το ακροατήριό σας.

Θέλω να πω σε όλους µας ότι τώρα που θα φορέσουµε τα συ-
νολάκια µας, θα πάρουµε τις οικογένειές µας και θα πάµε να
φάµε έξω, να ρωτήσουµε αυτούς τους ανθρώπους είτε έξω ή
µέσα από την κουζίνα ότι αν δεν υπάρχει σοβαρή µεταναστευτική
πολιτική, την οποία δεν έχετε και κοροϊδεύετε µε τα pushbacks
ή οτιδήποτε άλλο σκληρά -είσαστε µια σκληρή Κυβέρνηση-, χρει-
άζεται µια σοβαρή µεταναστευτική πολιτική, µια πολιτική η οποία
θα κάνει συµφωνίες µε τις χώρες για να µπορούµε να έχουµε αν-
θρώπους να εργάζονται νόµιµα στη χώρα. 

Αυτό που λέει το ΠΑΣΟΚ -και επανέρχοµαι στο πρώτο- είναι
να κάνουµε µια εθνική συνεννόηση προς όφελος των εργοδοτών,
των εργαζοµένων, του καταναλωτή. Γι’ αυτό θα σας φέρουµε και
µια τροπολογία και να δούµε αν θα την αποδεχθείτε, ώστε όταν
βάζετε τα πρόστιµα να ανακοινώνετε και το προϊόν που µέχρι σή-
µερα κρύβεται στο οποίο αισχροκερδεί εις βάρος του Έλληνα
καταναλωτή.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κωνσταντινόπουλο. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, σαράντα µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευ-

τικοί από το 2ο Γενικό Λύκειο Πρέβεζας (δεύτερο τµήµα).
Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλά Χριστούγεννα.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο έχει ζητήσει η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας

κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου. 
Ορίστε, κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ξεκινήσω µε τον οφειλόµενο φόρο τιµής σε έναν άνθρωπο-

φάρο του πολιτισµού, του θεάτρου, της δηµοκρατίας που έφυγε
από κοντά µας. Ο Γιώργος Μιχαλακόπουλος υπήρξε ένας σπου-
δαίος ηθοποιός, µια εµβληµατική καλλιτεχνική προσωπικότητα,
αλλά και ένας αγωνιστής της δηµοκρατίας που αντιστάθηκε, δεν
έπαψε ποτέ να δίνει το υπόδειγµα του κοινωνικού ενδιαφέροντος
και της συµµετοχής και η προσφορά του, το έργο του, η καλλι-
τεχνική του δηµιουργία αποτελούν συλλογική και εθνική µας κλη-
ρονοµιά. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Χαιρετίζουµε την απόφαση του Υπουργείου Πολιτισµού να
γίνει δηµοσία δαπάνη η κηδεία του και προσωπικά αισθάνοµαι
την ανάγκη να πω, επειδή είναι ένας άνθρωπος που γνώρισα από
τη µικρή µου ηλικία, αδελφικός φίλος των γονιών µου, ότι η απώ-
λειά του είναι δυσαναπλήρωτη, η παρουσία του αναντικατά-
στατη, αλλά και η παρακαταθήκη που µας αφήνει αποτελεί
πολύτιµο και διαχρονικό σηµείο αναφοράς. 

Ζήτησα τον λόγο µετά την παρέµβαση του Υπουργού Κλιµατι-
κής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας για να επαναφέρω για
άλλη µια φορά στη Βουλή τις ανησυχίες και τις αγωνίες της
Πλεύσης Ελευθερίας για την προστασία του περιβάλλοντος, για
την προστασία των ανθρώπων, για την πραγµατική πολιτική προ-
στασία σε συνθήκες είτε ανάγκης είτε της κλιµατικής κρίσης που
εδώ και χρόνια σοβεί. 

Η κλιµατική κρίση είναι µια πραγµατικότητα. Δεν µπορεί όµως
να είναι µια επανερχόµενη και επαναφερόµενη δικαιολογία, η
οποία χρησιµοποιείται ως πρόσχηµα για να αποσοβηθούν οι σο-
βαρότατες κυβερνητικές ευθύνες εδώ και χρόνια, εδώ και δεκαε-
τίες, για την έλλειψη υποδοµών, για την έλλειψη µηχανισµών, για
την έλλειψη ανθρώπινου δυναµικού και για την πεισµατική άρ-
νηση προµήθειας εκείνων των εργαλείων αλλά και πρόσληψης
των απαιτούµενων ανθρώπων, ώστε να έχει η χώρα µας την
πραγµατική πολιτική προστασία που αξίζει και αναλογεί στους
πολίτες της. 

«Κλιµατική κρίση» ακούσαµε µετά το έγκληµα στο Μάτι και δυ-
στυχώς και ο σηµερινός Πρωθυπουργός στην πρώτη του εµφά-
νιση στη Γενική Συνέλευση του ΟΗΕ, που άκουσα να την
αναφέρει κι ένας άλλος Υπουργός, ο κ. Αυγενάκης, σήµερα, στην
πρώτη του εµφάνιση το 2019 απέδωσε το έγκληµα στο Μάτι και
την απώλεια εκατόν τεσσάρων συνανθρώπων µας στην κλιµατική
κρίση. 

Δεν είναι αλήθεια. Το έγκληµα στο Μάτι ήταν το αποτέλεσµα
εγκληµατικών παραλείψεων και κακουργηµατικών ευθυνών σε
επίπεδο πολιτείας, κυβέρνησης, αυτοδιοίκησης, αστυνοµίας, πυ-
ροσβεστικής, σε επίπεδο ιθυνόντων, σε επίπεδο δηλαδή των
προσώπων της εξουσίας. Δεν µπορεί, εν όψει του προϋπολογι-
σµού του 2024, να αρκείται το Υπουργείο σε αυτή τη µικρή αύ-
ξηση των κονδυλίων της πολιτικής προστασίας. 

Δεν νοείται να επιχαίρει ο κύριος Υπουργός για την αύξηση
του πυροσβεστικού προσωπικού κατά εννιακόσες τόσες µόνον
θέσεις όταν οι κενές οργανικές θέσεις είναι τρεισήµισι χιλιάδες.
Θα πρέπει να προβλεφθούν τα κονδύλια για να καλυφθούν όλες
οι κενές οργανικές θέσεις και θα πρέπει να δοθεί µια εξήγηση
γιατί αυτό δεν γίνεται, όταν υπάρχουν δυόµισι χιλιάδες πανέτοι-
µοι, έµπειροι, δοκιµασµένοι και πολύτιµοι εποχικοί πυροσβέστες,
που περιµένουν να ενσωµατωθούν ως µόνιµοι στο Πυροσβεστικό
Σώµα. 

Δεν νοείται να µιλάµε ακόµα για το ότι περιµένουµε να συγ-
κροτηθεί η γραµµή παραγωγής Καναντέρ για να προµηθευτούµε
Καναντέρ, όταν είναι γνωστό ότι υπάρχουν πολλαπλά και πολύ
αποτελεσµατικότερα µέσα εναέριας πυρόσβεσης, τα οποία για
άγνωστο λόγο δεν τα προµηθεύεται η Κυβέρνηση.
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Δεν νοείται να µην έχουµε εξηγήσεις για το πού πήγαν τα κον-
δύλια τα οποία διατέθηκαν για υποδοµές αντιπληµµυρικές, δη-
λαδή για υποδοµές πολιτικής προστασίας, όπως έγινε στη
Θεσσαλία. Δεν µας αρκεί, κύριοι της Κυβέρνησης -λυπάµαι που
έφυγε ο κύριος Υπουργός, αλλά θα ενηµερωθεί- να επικαλείστε
ότι θα δώσετε κονδύλια, αλλά περιµένουµε να µας πείτε και πού
πήγαν όσα δόθηκαν, και γιατί δεν πήγαν εκεί όπου προορίζονταν,
και πού θα πάνε τα νέα κονδύλια. 

Χαιρόµαστε για την πρωτοβουλία της εναέριας διακοµιδής και
διάσωσης «Ερµής Θεοχαρόπουλος», το βαφτιστήρι της Τζώρ-
τζιας Κεφαλά, που έχασε τόσο τραγικά τη ζωή του τον Γενάρη
του 2022. Δεν χαιρόµαστε για την υπολειπόµενη σε κονδύλια και
πρόνοιες πρωτοβουλία. 

Τέλος, επειδή είναι επίκαιρο και µε αυτό θα κλείσω, υπάρχει
ένα κρεσέντο διαγωνισµού ρατσισµού, ξενοφοβίας και απεύθυν-
σης σε ρατσιστικά και ξενόφοβα αντανακλαστικά από χτες.
Ακούσαµε και τον Υπουργό Εργασίας να κάνει µια οµιλία στην
οποία δέκα τουλάχιστον -µπορεί και παραπάνω- φορές επιδει-
κτικά χρησιµοποίησε τη λέξη «λαθροµετανάστες», µια λέξη που
σε διεθνές επίπεδο έχουν καταγγείλει οι πρωτοβουλίες προστα-
σίας των ανθρωπίνων δικαιωµάτων -στη Νέα Υόρκη το δηµοτικό
συµβούλιο την απαγόρευσε- και βεβαίως αναµενόµενα προκά-
λεσε τα αποτελέσµατα που προκάλεσε και σήµερα στη Βουλή.

Θα ήθελα να απευθύνω στον κύριο Υπουργό µια προσωπική
µου ανησυχία για το αν η πολιτική προστασία αφορά όλους τους
ανθρώπους ή αν υπάρχουν κάποιοι άνθρωποι που δεν τους
αφορά. Το καλοκαίρι στη Δαδιά κάηκαν είκοσι άνθρωποι, αλλο-
δαποί, που προσέτρεξαν στη χώρα µας για προστασία. 

Ακούσαµε την παρουσιάστρια της ΕΡΤ, που βρίσκεται υπό το
πρωθυπουργικό γραφείο, να αναφέρει ότι ευτυχώς δεν χάθηκαν
ανθρώπινες ζωές, εκτός από αυτούς τους καηµένους ανθρώ-
πους -είναι κάτι άλλο δηλαδή οι άνθρωποι αυτοί- και ακούσαµε
τον Πρωθυπουργό στις 30 Αυγούστου εδώ να λέει ότι οι άνθρω-
ποι αυτοί που κάηκαν δεν είχαν καµµία δουλειά να βρίσκονται
εκεί. 

Η πολιτική προστασία είναι για όλους τους ανθρώπους. Ελπίζω
ότι ο κύριος Υπουργός, ο κ. Κικίλιας, αυτό το συµµερίζεται και
δεν θα ακούσουµε άλλες τέτοιες ρατσιστικές ερµηνείες στη
χώρα που γέννησε τη δηµοκρατία και στη Βουλή, που είναι ταγ-
µένη να υπερασπίζεται την αξιοπρέπεια όλων των ανθρώπων. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία

Πρόεδρε, απλώς ενηµερώνω, όπως όλους, ότι έκλεισαν και οι
παρεµβάσεις σας για σήµερα. 

Θα συνεχίσουµε τώρα ως εξής. Θα µιλήσει ο συνάδελφος από
το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας κ. Αµπατιέλος, αµέσως µετά
ο κ. Λοβέρδος, µετά ο Υπουργός κ. Κωνσταντινίδης και έχει ζη-
τήσει µετά τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος κ. Παφίλης και θα συνεχίσουµε µετά µε
πέντε συναδέλφους πριν τον επόµενο Υπουργό. 

Κύριε Αµπατιέλο, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΜΠΑΤΙΕΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης,

το ξέρουµε ότι αναγνωρίζετε κι εσείς -δεν το µαθαίνετε από
εµάς- ότι αυτό το πανηγυρικό κλίµα που επικρατεί στις τοποθε-
τήσεις σας µέχρι τώρα, ο τόνος αυτός, δεν έχει καµµία µα καµµία
σχέση µε αυτή τη συζήτηση και το κλίµα που γίνεται στην καθη-
µερινότητα του λαού µας και δεν συµµερίζεται ο λαός µας την
αισιοδοξία σας, όχι γιατί είναι από τη φύση του απαισιόδοξος και
ή -που το είπανε κάποιοι Βουλευτές σας- απλά φαίνεται για µια
ακόµα φορά ότι εσείς εσκεµµένα προσπαθείτε να εξαπατήσετε. 

Από την άλλη όµως πλευρά, υπάρχει πολύ περισσότερη συσ-
σωρευµένη πείρα σε ευρύτερα εργατικά-λαϊκά στρώµατα για το
τι σηµαίνουν αυτά τα παχιά λόγια που ακούµε αυτές τις µέρες,
τι σηµαίνει «ανάπτυξη για όλους», που λέτε και ξαναλέτε. 

Και πώς θα µπορούσε να είναι άλλωστε διαφορετικά; Είναι µια
χιλιοπαιγµένη κασέτα, δεκαετίες, από όλα τα κόµµατα που κυ-
βέρνησαν, και όχι µόνο, αντίστοιχα τη χρησιµοποιούν σαν λογική
και όλα τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης για να σας κάνουν κρι-
τική, ότι θα µεγαλώνει η πίτα και άµα µεγαλώνει η πίτα και σκύ-

ψετε το κεφάλι γι’ αυτό, θα µεγαλώνει και το κοµµάτι που θα πέ-
φτει για τους εργαζόµενους, αυτούς που την παράγουν στην τε-
λική την πίτα. 

Το ΚΚΕ είναι καθαρό απευθυνόµενο πάντα στον ελληνικό λαό:
Για να πάρουν ανάσα οι εργαζόµενοι και τα λαϊκά στρώµατα πρέ-
πει να χάσουν οι µεγάλοι επιχειρηµατικοί όµιλοι, αυτοί που κα-
ταγράφουν κέρδη ρεκόρ µε την απλόχερη στήριξη της
Κυβέρνησής σας και συνολικά του κράτους. Άλλος τρόπος δεν
υπάρχει. Το ακριβώς αντίθετο δηλαδή λέµε από αυτά που υλο-
ποιεί ο προϋπολογισµός που έχει κατατεθεί.

Και ναι, στην κοινωνία µας υπάρχει ταξικός διαχωρισµός. Δεν
χρειάζεται κανένας Μητσοτάκης, κανένας Ανδρουλάκης, κανέ-
νας Κασσελάκης πιο πρόσφατα. Και κύριε Τσακαλώτο -δεν είναι
εδώ-, απλά είναι ο µαρτυριάρης  της παλιάς παρέας της σοσιαλ-
δηµοκρατίας αυτά τα οποία λέει. Κανένας τους δεν χρειάζεται,
για να αποκαλύψει ή να αναγνωρίσει αυτόν τον διαχωρισµό. Χρει-
άζονται όµως όλοι, για να κρύβουν και να παρουσιάζονται οι ίδιοι
ως «µάγοι» και «µεσσίες» που µπορούν να γεφυρώσουν το
χάσµα, µια χούφτα ανθρώπων να καρπώνονται όλο τον πλούτο,
να µην ξέρουν κυριολεκτικά τι έχουν και τα εκατοµµύρια αυτών
που τον παράγουν να ζουν στις σηµερινές δυσκολίες και τελικά,
δήθεν, ως µάγοι θα τους έχουν όλους ευχαριστηµένους. Παλιό
παραµύθι, µε πολλούς τίτλους: «ανάπτυξη για όλους τώρα», «δί-
καιη ανάπτυξη», «δίκαιη διανοµή του πλούτου». 

Ας αφήσουµε, λοιπόν, στην άκρη τις πολλές αµφιβολίες -όχι
του ΚΚΕ- των διεθνών οργανισµών, για το αν τελικά θα συνεχίσει
να µεγαλώνει η περιβόητη «πίτα», µε βάση και τις διεθνείς εξελί-
ξεις στην οικονοµία και το ενδεχόµενο ύφεσης ακόµα και µέσα
στο 2024. Ας δούµε τα µεγάλα κοµµάτια της. Ας δούµε τις εισηγ-
µένες εταιρείες στο Χρηµατιστήριο, που ετοιµάζονται να ανακοι-
νώσουν για το 2023 ρεκόρ κερδών δεκαπενταετίας. Και αυτά τα
ρεκόρ τα χτίζουν σε µια δεκαπενταετία που όλοι έχετε κυβερνή-
σει και µε τους νόµους σας τους έχετε διευκολύνει να είναι εδώ,
πολύ περισσότερο σε µια δεκαπενταετία που το λαϊκό εισόδηµα
στις σηµερινές συνθήκες έχει βρεθεί σε µια κατάσταση πολύ χει-
ρότερη από τότε και που µατώνει εκεί που κερδίζουν ενεργειακοί
όµιλοι, µεγάλα σουπερµάρκετ, όµιλοι της ιδιωτικής υγείας -
επάνω στην απαξίωση και την υποβάθµιση του δηµόσιου συστή-
µατος υγείας-, λιµάνια και πάει λέγοντας. 

Έτσι, για παράδειγµα, οι Έλληνες εφοπλιστές, ευτυχισµένοι
και επιτυχηµένοι βλέπουν τα κέρδη τους συνεχώς να ενισχύονται
και µε τη µεταφορά τώρα του πανάκριβου για τον λαό αµερικά-
νικου LNG. Μια παρένθεση εδώ και για όσα ειπώθηκαν το πρωί.
Να τελικά που είναι ευκαιρία για κάποιους οι πολεµικές συγκρού-
σεις και της Ουκρανίας και της Μέσης Ανατολής και που αυτό
είναι το βαθύτερο περιεχόµενο και η ουσία της εξωτερικής πολι-
τικής -που έλεγε το πρωί ο κ. Γεραπετρίτης- και της βαθιάς εµ-
πλοκής στους ιµπεριαλιστικούς ανταγωνισµούς. Και εκεί ρεκόρ,
λοιπόν, τα κέρδη; 

Ποια φορολογική δικαιοσύνη λέτε µε βάση αυτό; Με πενήντα
φοροαπαλλαγές συνταγµατικά κατοχυρωµένες για τους εφοπλι-
στές και εθελοντική φορολογία; Πείτε µας: Υπάρχει για έναν ερ-
γαζόµενο που δεν µπορεί έναν χρόνο να πληρώσει εθελοντικά;
Υπάρχει για έναν έµπορο ή για έναν βιοπαλαιστή αγρότη, βιοτέ-
χνη, που δεν µπορεί να δώσει τον  ΕΝΦΙΑ ή άλλους άδικους άµε-
σους και έµµεσους φόρους; Πείτε µας µια κατηγορία εργα-
ζοµένων που η ετήσια φορολογία τους είναι όσο µία µέρα δου-
λειάς, όσο είναι δηλαδή για ένα πλοίο ο ναύλος µίας ηµέρας που
αρκεί -µπορεί να είναι και περισσότερος- από αυτά που τελικά
δίνουν στο κράτος. 

Ε, αυτούς «µπουκώνετε» και τώρα µε επενδύσεις, µε επιδοτή-
σεις, µε κρατικό χρήµα, αυτούς και µε τις άγονες γραµµές και
τώρα µε την ανανέωση -λέτε- του γερασµένου στόλου. Βεβαίως,
πού να βρουν λεφτά µε τα πανάκριβα ακτοπλοϊκά εισιτήρια που
είχαν όλα αυτά τα χρόνια; Κάνω λόγο για την ακτοπλοΐα. Ισχύει,
βεβαίως και για την ποντοπόρο. Αυτή είναι η στήριξη του κρά-
τους στους µεγάλους επιχειρηµατικούς οµίλους, µέσα από το
ξεζούµισµα του 95% της ελληνικής κοινωνίας και αυτό εκφράζει
και ο προϋπολογισµός σας.

Όσα «µαγειρέµατα» και να ακουστούν, η ουσία αυτή δεν αλ-
λάζει, για να πάω και στο θέµα των ναυπηγείων. Αναφέροµαι ιδι-
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αίτερα στην παρέµβαση του κ. Σκρέκα, αλλά βεβαίως αφορά όλη
την Κυβέρνηση. Όντως πάνε οι εργαζόµενοι µε ένα καλύτερο µε-
ροκάµατο στο σπίτι. Τους ζητάτε να σας πουν και ευχαριστώ. Αν
δεν ξέρετε, ρωτήστε: Πόσες ώρες δουλεύουν, για να πάνε στις
σηµερινές δύσκολες εποχές ένα καλύτερο µεροκάµατο στο
σπίτι; Το να χρειάζεται να δουλεύεις τριάντα ηµέρες τον µήνα,
σαββατοκύριακα, χωρίς ρεπό, υπερωριακά, χωρίς καν την προ-
σαύξηση που προβλέπει η σηµερινή εργατική νοµοθεσία -όλα
αυτά τώρα που έχει δουλειά-, αυτό λέγεται σύγχρονη σκλαβιά
και κανένας εργαζόµενος δεν είναι υποχρεωµένος και δεν χρω-
στάει σε κανέναν να τον ευγνωµονεί. Αυτή η εξάντληση, αυτή η
εντατικοποίηση έχει σαν αποτέλεσµα τα τελευταία δύο χρόνια
να έχουν γίνει τόσα εργατικά ατυχήµατα όσα είχαν γίνει τα προ-
ηγούµενα τριάντα.

Ταυτόχρονα, οι επενδύσεις είναι µηδαµινές στη συντήρηση
υποδοµών εξοπλισµού στην ασφάλεια των εργαζοµένων. Όλα
αυτά, βλέπετε, είναι κόστος. Έκανε «φτερά» ή όχι το δώρο
Πάσχα του 2023, το επίδοµα αδείας του 2023; Τα αναφέρω αυτά,
γιατί ακούστηκαν. Ας πούµε, τουλάχιστον, ότι ήταν προκλητικές
ανακρίβειες του Υπουργού.

Και σε αυτά και στο τσάκισµα των εργατικών δικαιωµάτων, που
είναι προϋπόθεση για τα κέρδη και την ανάπτυξη για την οποία
βαυκαλίζεστε, έχετε πολύ καλούς συµπαραστάτες και τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ. Αυτό φαίνεται και από τη στάση τους για τα
ναυπηγεία Ελευσίνας, Σκαραµαγκά στις κατευθύνσεις της Ευρω-
παϊκής Ένωσης για τη συγκέντρωση και τον έλεγχο της ναυπη-
γικής βιοµηχανίας στα χέρια ελάχιστων οµίλων της Γαλλίας, της
Γερµανίας, της Ιταλίας, στον σχεδιασµό του ΝΑΤΟ και τον στρα-
τηγικό διάλογο µε τις ΗΠΑ και τις συµφωνίες µε την ONEX και
πάει λέγοντας. 

Και µιλάµε για ένα θέµα, τα ναυπηγεία, τη στιγµή που στην Ελ-
λάδα υπάρχουν, πραγµατικά, µεγάλες ανάγκες ναυπήγησης και
επισκευής, τεχνογνωσία, δυνατότητες εκπαίδευσης, έµπειρο επι-
στηµονικό και εργατικό δυναµικό και υποδοµές, που βεβαίως
µπορούν να αξιοποιηθούν για την κατασκευή, µετασκευή και συν-
τήρηση σύγχρονων, ασφαλών εµπορικών πλοίων, πολεµικών
πλοίων, σιδηροδροµικού υλικού µε εργαζόµενους µε σύγχρονα
δικαιώµατα. Βεβαίως, αυτό χρειάζεται ένα άλλο κοινωνικό, πολι-
τικό, οικονοµικό πλαίσιο -όχι κίνητρο το κέρδος- και σε αυτό το
έδαφος της κοινωνικοποιηµένης παραγωγής και µε συνεργασία
των ναυπηγείων και όχι ανταγωνιστικά το ένα µε το άλλο, αλλά
και σε συνεργασία µε κλάδους µπορεί να εκτιναχθούν αυτές οι
δυνατότητες. 

Τι φοβάστε σήµερα, αφού είναι όλοι τόσο ευχαριστηµένοι, και
γιατί βάζετε διαρκώς στο µάτι τα δικαιώµατα και τις συνδικαλι-
στικές ελευθερίες των εργαζοµένων και µε τους νόµους σας; Το
βλέπετε και στα ναυπηγεία, που θα έπρεπε να είναι πολύ ευχα-
ριστηµένοι. Γιατί στον Σκαραµαγκά, για παράδειγµα, η διοίκηση
ζητά από τους εργαζόµενους να υπογράψουν βεβαίωση ότι δια-
γράφονται από το σωµατείο και δεν συµµετέχουν σε αυτό ως
όρο, για να υπογράψουν νέα σύµβαση και να µπορέσουν να ερ-
γαστούν; Και είναι και η άλλη απαράδεκτη τελευταία εξέλιξη, η
συνδικαλιστική δίωξη-απόλυση του προέδρου των εργαζοµένων
του «ΠΥΦΑΣΥΝ» στον Πειραιά που καταγγέλλουµε και από το ση-
µερινό βήµα. 

Ήδη είναι φανερό ότι εκεί µέσα από τη συλλογική τους πάλη
οι εργαζόµενοι, τη συσπείρωση στο σωµατείο τους, την αλλη-
λεγγύη από τον κλάδο του φαρµάκου και από τους εργαζόµε-
νους όλης της χώρας έχουν, φαίνεται, τη δύναµη να επιβάλουν
το δίκιο τους, την ανάκληση της απαράδεκτης αυτής απόφασης
και να είναι µία ακόµα µάχη -ανάµεσα στις πολλές των τελευ-
ταίων χρόνων- που φωτίζει τον δρόµο της ενίσχυσης ενός ισχυ-
ρού εργατικού λαϊκού κινήµατος, µε πανελλαδική εµβέλεια,
χαρακτήρα, που θα απλώνεται σε κάθε χώρο δουλειάς και κυ-
ρίως θα είναι σε κατεύθυνση σύγκρουσης µε τη στρατηγική που
µας έχει φέρει ως εδώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Λοβέρδος. Αµέσως µετά -ο Υπουργός
θα πάει λίγο αργότερα- θα µιλήσει η κ. Μπακογιάννη, µετά ο κ.
Κωνσταντινίδης, ο Υπουργός και µετά ο κ. Παφίλης. Μετά θα κά-

νουµε µία συνεννόηση µε τον Υπουργό, αν  µπορεί να έχει υπο-
µονή για να µιλήσουν περισσότεροι Βουλευτές. 

Ορίστε, κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όπως ξέρετε, είµαι από τους

Βουλευτές εκείνους που βρίσκοµαι κάθε µέρα στη Βουλή και
µιλάω σε όλα τα νοµοσχέδια. Γι’ αυτό έχω και το δικαίωµα να
καλώ όλους -και τους τριακόσιους- να έρχονται στη Βουλή, γιατί
αυτό είναι το χρέος µας και να µιλούν για όλα τα νοµοσχέδια,
γιατί αυτό πρέπει να γίνεται, αυτή είναι η υποχρέωσή µας απέ-
ναντι στον ελληνικό λαό, σε αυτούς που µας εξέλεξαν. 

Θέλω να πω σε αυτό το σηµείο, όµως, για να µπορούν να έρ-
χονται οι Βουλευτές στη Βουλή και να µιλούν, ότι αυτό πρέπει
να γίνεται σεβαστό και από την ίδια την λειτουργία της Βουλής.
Σήµερα, για παράδειγµα από τις 9:00’ που ξεκίνησε η συνε-
δρίαση, έχουν µιλήσει επτά ή οκτώ απλοί Βουλευτές. Όλος ο
άλλος χρόνος έχει εξαντληθεί στις συζητήσεις µεταξύ Υπουργών
και Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων. Θεµιτό, θεµιτότατο, αλλά
όταν στα επτά λεπτά θα µου πει -και σωστά θα µου πει- ο Πρό-
εδρος: «Σταµάτα για να σεβαστείς τον Κανονισµό…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Αυτό θα
σας πω, για να είµαστε δίκαιοι.

Κύριε συνάδελφε, µε ενηµερώνουν ότι είναι ακόµη δεκαεπτά
Βουλευτές.

ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ)  ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ωραία. Δεκαε-
πτά Βουλευτές µε επτά περίπου λεπτά κατά µέσο όρο. Ήδη
έχουν περάσει οκτώ ώρες. 

Και το λέω αυτό για έναν απλό λόγο. Ζούµε σε µια εποχή που
ο κοινοβουλευτισµός αµφισβητείται. Δυστυχώς έχει πολλούς εχ-
θρούς. Και αυτόν τον κοινοβουλευτισµό εµείς έχουµε χρέος να
υποστηρίξουµε, γιατί πάνω από όλα κοινοβουλευτισµός είναι η
δηµοκρατία µας, είναι η ελευθερία να ακούµε και τις απόψεις των
υπόλοιπων Βουλευτών. 

Τώρα, έρχοµαι στο νοµοσχέδιο, που είναι το σηµαντικότερο
νοµοσχέδιο που ψηφίζεται από τη Βουλή κάθε χρόνο.

Είναι ο πέµπτος προϋπολογισµός που φέρνει η Κυβέρνηση του
Κυριάκου Μητσοτάκη από το 2019 και µετά. Σκεφτείτε λίγο -οι
περισσότεροι ήσασταν εδώ και το 2019- τι έχει µεσολαβήσει από
τότε µέχρι τώρα. Η Ελλάδα εκείνης της εποχής του 2019 δεν έχει
καµµία σχέση µε την Ελλάδα του σήµερα. Είναι µια εντελώς δια-
φορετική Ελλάδα. Μια Ελλάδα η οποία δεν κινδυνεύει πια µε χρε-
οκοπία. Δεν είναι αυτονόητο αυτό ότι θα συνέβαινε το 2019. Το
2019 ήµασταν σε µια πάρα πολύ δύσκολη θέση. Ναι µεν είχαµε
βγει από τα µνηµόνια τυπικά, αλλά ο κίνδυνος µιας νέας χρεοκο-
πίας υπήρχε. 

Χάρη στις προσπάθειες που καταβάλαµε, δύσκολες προσπά-
θειες µέσα σε πολύ δύσκολες εποχές, όπως της πανδηµίας και
πολλών άλλων απειλών, τα καταφέραµε και σταθήκαµε όρθιοι
και σήµερα φέρνουµε έναν αναπτυξιακό προϋπολογισµό ο
οποίος εγγυάται ότι η Ελλάδα πορεύεται προς τη σωστή κατεύ-
θυνση, κάτι που αναγνωρίζουν παγκοσµίως και πανευρωπαϊκά
άπαντες, από τους διεθνείς οίκους αξιολόγησης, µέχρι τις κυ-
βερνήσεις και τα ευρωπαϊκά όργανα. Ποτέ άλλοτε δεν είχε συµ-
βεί µετά τη µεγάλη περιπέτεια που είχαµε περάσει ως κοινωνία,
ως κράτος, ως Ελλάδα από το 2010 και µετά. Και αυτό είναι πάρα
πολύ σηµαντικό. Για εµένα είναι το πιο σηµαντικό από όλα. Αν µε
ρωτήσει κάποιος τι φοβάµαι περισσότερο απ’ όλα, θα έλεγα ότι
φοβάµαι µια διεθνή οικονοµική κρίση, η οποία δεν εξαρτάται φυ-
σικά από την Ελλάδα, τίποτε άλλο. Τίποτε άλλο. Δεν κινδυνεύει
η Ελλάδα από κάτι άλλο. 

Αυτό είναι ένα επίτευγµα, ένα επίτευγµα που το υποτιµούν
στην Αντιπολίτευση σήµερα και παρουσιάζουν µια ζοφερή εικόνα
για την οικονοµία και την κοινωνία, που δεν ανταποκρίνεται στην
πραγµατικότητα. Αυτός είναι και ο λόγος, κατά τη γνώµη µου,
ένας από τους βασικούς λόγους που η Αντιπολίτευση δεν µπορεί
να σταθεί στα πόδια της, γιατί ακόµα νοµίζει ότι η Ελλάδα είναι
µια µίζερη Ελλάδα, µια ζοφερή Ελλάδα, µια σκοτεινή Ελλάδα
µέσα στη µαυρίλα και στην φτώχεια. Δεν ισχύει κάτι τέτοιο. 

Υπάρχουν προβλήµατα στην ελληνική κοινωνία σήµερα; Υπάρ-
χουν. Υπάρχουν και πολλά. Και όχι µόνο οικονοµικά, αλλά και
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άλλα, όπως είναι, ας πούµε, η παραβατικότητα των ανηλίκων που
ένα είναι σοβαρό θέµα µε το οποίο πρέπει να ασχοληθούµε
ακόµη πιο σοβαρά ως κοινωνία συνολικά. Αλλά δεν είναι η Ελ-
λάδα της µαυρίλας που προσπαθεί να µας παρουσιάσει η Αντι-
πολίτευση, γι’ αυτό και δεν µπορεί να κερδίσει πόντους στην
λαϊκή απήχηση.

Ακούω διάφορα πράγµατα. Άνθρωποι που είναι οικονοµολόγοι
λένε πράγµατα τα οποία δεν ανταποκρίνονται στην πραγµατικό-
τητα. Για παράδειγµα, λέει, περισσότερα φορολογικά έσοδα
προβλέπει ο προϋπολογισµός απ’ ό,τι προηγούµενες χρονιές.
Αυτό είναι κακό; Αυτό είναι κακό; Άλλο πράγµα τα φορολογικά
έσοδα, άλλο πράγµα οι φορολογικοί συντελεστές. Δεν βάζουµε
νέους φόρους για να έχουµε περισσότερα φορολογικά έσοδα.
Πηγαίνει καλύτερα η οικονοµία και έχουµε µεγαλύτερα φορολο-
γικά έσοδα. Έτσι είναι, κύριε Βιλιάρδο. Έχουµε µεγαλύτερα πλε-
ονάσµατα. Χρειαζόµαστε τα πλεονάσµατα αυτά; Φυσικά και τα
χρειαζόµαστε, για να µπορέσει να ανταποκριθεί η χώρα σε αυτά
τα οποία έχει µπροστά της.

Μην ξεχνάµε, επίσης, ότι τα µεγαλύτερα πρωτογενή πλεονά-
σµατα µας δίνουν τη δυνατότητα, όχι µόνο να σταθούµε στα
πόδια µας, αλλά να µας εκτιµούν διεθνώς. Πρόσφατα ήµουν στις
Βρυξέλλες και πρέπει να σας πω ότι για πρώτη φορά από το
2019 και µετά η Ελλάδα έχει πολύ καλύτερο όνοµα στα ευρω-
παϊκά όργανα απ’ ό,τι είχε µέχρι σήµερα. Και αυτό αποτυπώνεται
και στην αναβάθµιση των οίκων αξιολόγησης. Και αυτό αποτυ-
πώνεται στο γεγονός ότι αναβαθµίστηκαν οι συστηµικές τράπε-
ζες από τους διεθνείς οίκους. Λέτε «τι µε ενδιαφέρει εµένα αν
αναβαθµίστηκαν οι τράπεζες;». Κι όµως, µας ενδιαφέρει. Γιατί αν
αναβαθµίζονται οι τράπεζες, µπορούν µε αυτόν τον τρόπο να δα-
νείζονται καλύτερα από τις αγορές. Και όταν δανείζονται οι τρά-
πεζες και µειώνεται το κόστος των κόκκινων δανείων για τις
τράπεζες, τότε αυτές οι τράπεζες µπορούν να πληρώσουν και
τον αναβαλλόµενο φόρο που άκουσα προηγουµένως. Γιατί δεν
τον πληρώνουν; Για να µην καταρρεύσουν δεν τον πλήρωναν
µέχρι τώρα. Σήµερα είναι όµως σε καλύτερη πορεία και µπορούν
να το κάνουν και αυτό. 

Άλλα πράγµατα τα οποία δεν έχουµε σκεφτεί και θα πρέπει να
τα δούµε. Η ακρίβεια. Όλοι µιλάνε για την ακρίβεια -πραγµατικό
γεγονός η ακρίβεια φυσικά- χωρίς όµως βέβαια να πουν και τι
άλλο θα µπορούσε να γίνει από αυτά που γίνονται για την ακρί-
βεια. Αυτό που θα µπορούσε να γίνει, γιατί η ακρίβεια πράγµατι
είναι ένα πρόβληµα, είναι να αυξηθούν τα εισοδήµατα των Ελλή-
νων. Αυτό είναι το κεντρικό µήνυµα των όσων λέει σήµερα η Κυ-
βέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη. Με αυτόν τον προϋπο-
λογισµό αυξάνονται οι µισθοί των δηµοσίων για πρώτη φορά
υπαλλήλων εδώ και δώδεκα χρόνια. Αυξήθηκε ο κατώτατος µι-
σθός. Αυξάνονται οι αποδοχές των συνταξιούχων. Μόνον έτσι και
µε καταπολέµηση της ανεργίας, µε καταπολέµηση των χαµηλών
προσδοκιών που είχαµε µέχρι τώρα, θα µπορέσει η Ελλάδα να
σταθεί στα πόδια της και να προχωρήσει θετικά. 

Αυτή τη στιγµή η Ελλάδα, χάρις στην Κυβέρνηση του Κυριά-
κου Μητσοτάκη των τελευταίων ετών και µε τις θυσίες των Ελ-
λήνων χωρίς αµφιβολία, κατόρθωσε να σταθεί στα πόδια της, να
µην είναι το µαύρο πρόβατο της Ευρώπης και να προχωράει ση-
µαντικά και δραστικά µπροστά. Αυτό είναι το µήνυµα του προ-
ϋπολογισµού και αυτό το µήνυµα πρέπει να µεταφέρουµε, γι’
αυτό και εγώ µε µεγάλη µου χαρά θα υπερψηφίσω τον προϋπο-
λογισµό που φέρνει η Κυβέρνηση και η ηγεσία του Υπουργείου
Οικονοµικών. 

Και επειδή σέβοµαι τον Κανονισµό, εγώ δεν θα κάνω κατά-
χρηση του χρόνου. Να σας ευχαριστήσω. Καλό σας απόγευµα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

τώρα έχει η κ. Μπακογιάννη. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

παραδοσιακά η συζήτηση για τον προϋπολογισµό είναι η πιο ου-
σιαστική πολιτική συζήτηση η οποία γίνεται στο ελληνικό Κοινο-
βούλιο και µας δίνει την ευκαιρία να αξιολογήσουµε τη
γενικότερη πορεία της χώρας. Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι καλού-
µαστε να αντιµετωπίσουµε ένα εξαιρετικά δύσκολο και περί-
πλοκο διεθνές περιβάλλον, ένα περιβάλλον που ουσιαστικά

συγκροτείται από αλλεπάλληλους πολέµους στην ευρύτερη πε-
ριοχή µας, οι οποίοι δρουν αποσταθεροποιητικά τόσο σε οικο-
νοµικό όσο και σε γεωπολιτικό επίπεδο. Σε αυτό το σκηνικό,
παρά τις συνεχείς και πολλαπλές προκλήσεις, η Ελλάδα αναδει-
κνύεται σε παράγοντα ανθεκτικότητας, σταθερότητας και εξω-
στρέφειας στην ευρωπαϊκή γειτονιά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έπειτα από σαράντα χρόνια
ενεργούς συµµετοχής στα κοινά, είναι η πρώτη φορά που βλέπω
τη χώρα µας να αναγνωρίζεται από τους συνοµιλητές της ως
απαραίτητο µέρος της λύσης και όχι του αναγκαστικού προβλή-
µατος. Ο προϋπολογισµός που έρχεται προς ψήφιση από την Κυ-
βέρνηση είναι ο πρώτος µετά από µια δεκαπενταετία που βρίσκει
το ελληνικό αξιόχρεο µε εξασφαλισµένη την επενδυτική βαθµίδα
και είναι προϋπολογισµός των θετικών ρεκόρ. Ρεκόρ ρυθµού
ανάπτυξης στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Ρεκόρ άµεσων επενδύσεων,
ρεκόρ µείωσης της ανεργίας, ρεκόρ ελάφρυνσης της ελληνικής
οικονοµίας από το δηµόσιο χρέος. Χάρις στις προσπάθειες και
τις θυσίες των Ελλήνων, σε συνδυασµό µε µια συνετή, αποτελε-
σµατική πολιτική των Κυβερνήσεων του Κυριάκου Μητσοτάκη,
συζητάµε σήµερα έναν προϋπολογισµό ανάπτυξης και αισιοδο-
ξίας. 

Επειδή όµως ο προϋπολογισµός είναι και µια βαθιά πολιτική
συζήτηση, θα µου επιτρέψετε να αναφερθώ σε δύο θέµατα που
απασχόλησαν τη Βουλή τις τελευταίες µέρες κατά τη διάρκεια
του διαλόγου. Πρώτο θέµα η τροπολογία την οποία έφερε το
Υπουργείο Μεταναστευτικής Πολιτικής. Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, για να µπορέσει να υπάρξει µία πολιτική αποτελεσµατική,
πρέπει πρωτίστως να αναγνωρίζει την πραγµατικότητα. Λένε ότι
η πολιτική είναι η τέχνη του εφικτού. Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει
ότι αναγνωρίζεις ποια είναι η πραγµατικότητα και µε ρεαλισµό
προσπαθείς να επιλύσεις τα προβλήµατα. 

Ποια είναι η πραγµατικότητα σήµερα; Η πραγµατικότητα σή-
µερα είναι ότι εµείς οι Βουλευτές της επαρχίας -κάποιοι από
εσάς είναι της ευρύτερης Αττικής- ξέρουµε πάρα πολύ καλά ότι
το πρώτο θέµα το οποίο απασχολεί όλους µα όλους, όλες τις τά-
ξεις όταν συζητάς µαζί τους, είναι η ανάγκη ευρέσεως θέσεων
εργασίας. Δεν υπάρχουν εργαζόµενοι, δεν υπάρχουν εργάτες
γης, δεν υπάρχουν εργαζόµενοι στα ξενοδοχεία, δεν υπάρχουν
εργαζόµενοι στην εστίαση και ούτω καθεξής. Και δεν συζητάω
για το µεγάλο θέµα ότι δεν υπάρχουν εργαζόµενοι για τα δηµό-
σια έργα.

Έρχεται η Κυβέρνηση και λέει τι; Έρχεται η Κυβέρνηση και
λέει ότι κάποιος ο οποίος είναι τρία χρόνια στην Ελλάδα και ο
οποίος αυτά τα τρία χρόνια δεν έχει νοµιµοποιήσει τα χαρτιά του,
ο οποίος δηλαδή τρία χρόνια περιπλανιέται και ή δουλεύει
«µαύρα», το οποίο είναι πολύ πιθανό, ή δεν δουλεύει καθόλου
και ρέπει προς την παραβατικότητα ή δεν ξέρω τι άλλο κάνει, ζει
από επιδόµατα ή από τις βοήθειες και τις φιλανθρωπίες της κοι-
νότητάς του, αυτός έχει δικαίωµα να έρθει να νοµιµοποιηθεί, να
δουλέψει. Και είναι όρος το να δουλέψει. 

Γιατί το λέµε αυτό; Γιατί γίναµε σοφότεροι και εµείς, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, από αυτά που συµβαίνουν στη Γερµανία
και σε άλλες χώρες όπου υπάρχει µια κατηγορία µεταναστών η
οποία δεν θέλει καθόλου να δουλέψει και θεωρεί ότι έχει το δι-
καίωµα να ζει µόνο από τα επιδόµατα. 

Άρα για εµάς είναι όρος να δουλέψει, να φέρει το συµβόλαιο
εργασίας και εργόσηµο -γιατί, παραδείγµατος χάριν, στις αγρο-
τικές καλλιέργειες έχουν εργόσηµο- και, από κει και πέρα, να νο-
µιµοποιηθεί, να είναι νόµιµος, το κράτος να εισπράττει τις
ασφαλιστικές του εισφορές και κυρίως και πάνω από όλα να
ξέρει αυτό το έρηµο κράτος ποιος είναι, πού είναι και που εργά-
ζεται. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Από εκεί και πέρα, υπάρχει η επιχειρηµατολογία η αντίθετη, η
οποία λέει «δεν θέλουµε διότι θα είναι φως …»-λέει- «φάρος για
να έρθουν και άλλοι µετανάστες». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µας ρωτάει κανένας αν θα
έρθουν άλλοι και αν θα καταφέρουν να µπουν άλλοι. Αυτή τη
στιγµή έχουµε µια δύσκολη κατάσταση στην Αίγυπτο, έχουµε ένα
πόλεµο στη Μέση Ανατολή, έχουµε µια κατάσταση απελπισίας
σε όλο εκείνο το περιβάλλον. Δεν ξέρουµε πόσοι θα έλθουν. Εάν
έχουµε καταφέρει σήµερα να έχουµε µείωση ροών, έχουµε κα-
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ταφέρει να έχουµε µείωση ροών λόγω ακριβώς µιας πολιτικής
µε την Τουρκία, η οποία επέτρεψε µία συνεργασία η οποία µει-
ώνει και προσπαθούµε να κρατήσουµε τους παραβάτες, δηλαδή
αυτούς τους εµπόρους ανθρώπινων ψυχών, τους διακινητές υπό
έλεγχο. Δεν ξέρουµε, όµως, πόσο µπορεί να διαρκέσει. 

Άρα, από τη µία µεριά, θέλουµε προστασία των συνόρων µας,
ναι, να είναι αποτελεσµατική και, από την άλλη µεριά, να µπορέ-
σουµε να νοµιµοποιήσουµε ανθρώπους οι οποίοι βρίσκονται εδώ,
έχουν δικαίωµα να δουλέψουν και βοηθούν την ελληνική οικονο-
µία όταν δουλεύουν. 

Έχω όλη µου τη ζωή πολεµήσει τον λαϊκισµό, όλη µου τη ζωή,
και θα µου επιτρέψετε να πω ότι ακούω πολλά επιχειρήµατα τα
οποία στερούνται της αναγνώρισης της σηµερινής πραγµατικό-
τητας, γιατί η σηµερινή πραγµατικότητα είναι πολύ συγκεκρι-
µένη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Αν µου δώσετε ένα λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε, θέλω να ανα-
φερθώ και σε ένα δεύτερο θέµα το οποίο απασχόλησε τη Βουλή,
το θέµα της τεκνοθεσίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από δεκαπέντε χρόνια όταν
ρωτήθηκα εγώ εάν θα έπρεπε να έχουν δικαίωµα οι οµοφυλόφι-
λοι να έχουν παιδιά, να υιοθετήσουν παιδιά, η απάντησή µου
ήταν «όχι» και το ψήφισα κιόλας στο Συµβούλιο της Ευρώπης.
Μετά από δεκαπέντε χρόνια έχω ασχοληθεί µε το θέµα και ξέρω
σήµερα ότι αν υπάρχουν παιδιά που δεν έχουν ίσα δικαιώµατα
µε τα άλλα παιδιά, είναι αυτά τα παιδάκια των γονέων οι οποίοι
υπάρχουν -ναι, είναι λίγοι, ναι δεν είναι πλειοψηφία, ναι, η ελλη-
νική κοινή γνώµη είναι αντίθετη- και αυτά τα παιδάκια έχουν δι-
καίωµα να ζήσουν µε τα ίδια δικαιώµατα µε τα υπόλοιπα παιδιά. 

Και αυτό σας το λέω διότι έχω ζήσει τι θα πει να µην έχει δι-
καίωµα να µάθει ο γονιός, που έχει µεγαλώσει το παιδί, αλλά δεν
είναι ο βιολογικός γονιός, πώς πάει το παιδί όταν το παιδί είναι
στη ΜΕΘ, έχω ζήσει τι θα πει να πεθαίνει ο βιολογικός γονιός και
το παιδί να πηγαίνει στην πρόνοια διότι δεν αναγνωρίζεται ο δεύ-
τερος γονιός ως γονιός, έχω ζήσει τι θα πει να µην µπορείς να
κληροδοτήσεις στο παιδί την περιουσία σου, στο παιδί που µε-
γάλωσες, µε το οποίο έζησες όλη σου τη ζωή, διότι απλούστατα
δεν σου το επιτρέπει ο νόµος και πρέπει να του κληροδοτήσεις
την περιουσία σαν να είναι ξένος. 

Είναι πολλοί οι άνθρωποι αυτοί σήµερα, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι; Όχι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία συ-
νάδελφε, ολοκληρώστε.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Ποια είναι, όµως, η δύναµη της
δηµοκρατίας; Η δύναµη της δηµοκρατίας δεν είναι µόνο να κά-
νεις αυτό το οποίο πιστεύει η πλειοψηφία, είναι να προστατεύ-
σεις τα δικαιώµατα των µειονοτήτων. Αυτό θα πει δηµοκρατία.
Αυτό θα πει ανθρώπινο δικαίωµα και η Κυβέρνηση του Κυριάκου
Μητσοτάκη θα το κάνει. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θέλω να
ζητήσω την άδεια του Σώµατος ο κ. Παραστατίδης, ο οποίος
είναι στο νούµερο εκατόν εβδοµήντα έξι, να προταθεί µετά τον
κ. Κωνσταντινίδη. Μας ζητάει να του δώσουµε την άδεια για ια-
τρικούς λόγους. Καταλαβαίνω ότι το Σώµα συνεφώνησε.

Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντινίδης, 
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η

κορυφαία αυτή διαδικασία της ψήφισης του κρατικού προϋπο-
λογισµού αποτελεί την αποτίµηση µιας χρονιάς που ολοκληρώ-
νεται, την καταγραφή της παρούσας κατάστασης στο εσωτερικό,
αλλά και στο διεθνές περιβάλλον και, τέλος, τον προγραµµατι-
σµό για το επόµενο έτος. 

Εστιάζουµε, λοιπόν, στις κατευθύνσεις και στους τοµείς που
θέλουµε να αναπτύξουµε, στις λειτουργίες του κράτους που πρέ-
πει να βελτιώσουµε, στις υποδοµές που σχεδιάζουµε να κατα-
σκευάσουµε, στις υπηρεσίες που θέλουµε να αναβαθµίσουµε.

Για να το κάνουµε, όµως, αυτό κατά τρόπο ορθολογικό, σχε-

διασµένο, στοχευµένο και τελικά αποτελεσµατικό πρέπει να λά-
βουµε υπ’ όψιν µας τα δεδοµένα, τις απειλές, τις προκλήσεις και
τις ευκαιρίες, να δούµε κατάµατα τα προβλήµατα και τις στρε-
βλώσεις και να αποφασίσουµε ανυπόκριτα και χωρίς εύκολες και
ευκαιριακές τοποθετήσεις τις αναγκαίες παρεµβάσεις, µεταρ-
ρυθµίσεις, ακόµα και τις συγκρούσεις εκεί που κατεστηµένες νο-
οτροπίες και αντιλήψεις ζηµιώνουν τα συµφέροντα της χώρας
και των πολιτών. 

Είναι συνεπώς η συζήτηση για τον προϋπολογισµό ποσοτική
και ποιοτική. Ταυτόχρονα, αφορά φυσικά τα έσοδα και τις δαπά-
νες του κράτους και τις άλλες πηγές χρηµατοδότησης, αλλά και
την κατανοµή των ποσών στους διαφόρους τοµείς της λειτουρ-
γίας του κράτους, αλλά αφορά φυσικά και τις επιλογές, που θα
κάνουµε για το πώς θα κάνουµε τη χώρα µας πιο ισχυρή, την οι-
κονοµία πιο ανθεκτική, την κοινωνία πιο συνεκτική, τους πολίτες
να νιώθουν πιο ασφαλείς. 

Η αποτίµηση, βέβαια, αυτή των πεπραγµένων ως προϋπόθεση
για έναν καλό σχεδιασµό πρέπει να είναι ειλικρινής, υπεύθυνη
και αντικειµενική, στοιχεία που δυστυχώς δεν διαπιστώνουµε στις
τοποθετήσεις των εκπροσώπων της Αντιπολίτευσης.

Διότι δεν γίνεται να µη βλέπετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
και να µην αναγνωρίζετε τα επιτεύγµατα της χώρας που αναγνω-
ρίζουν οι πάντες σε µια χρονιά που ολοκληρώνεται µία εκλογική
-ας µην ξεχνάµε- χρονιά που επιδοκιµάστηκε αυτή η πολιτική από
τους Έλληνες ψηφοφόρους, από τους εκλογείς, τη µείωση της
ανεργίας που µέσα στη χρονιά που πέρασε έπεσε ακόµη και σε
µονοψήφια επίπεδα, την ανάπτυξη που είναι µεγαλύτερη από τον
µέσο ευρωπαϊκό όρο, τη ραγδαία µείωση του εξωτερικού χρέ-
ους, τη βελτίωση του ελληνικού αξιόχρεου και των spread δανει-
σµού της χώρας, µε αποτέλεσµα βέβαια να δανειζόµαστε
περίπου στα επίπεδα της Ιταλίας, τον τουρισµό που επίσης κα-
ταγράφει ιστορικά υψηλά ρεκόρ, έναν από τους χαµηλότερους
πληθωρισµού στην Ευρώπη για το 2024 και τις επενδύσεις, που
το 2023 αυξήθηκαν κατά 7,1%, ενώ το 2024 προβλέπεται να αυ-
ξηθούν κατά 15,1%, αξιοποιώντας τα πολύ σηµαντικά χρηµατο-
δοτικά εργαλεία που εξασφαλίσαµε την προηγούµενη περίοδο. 

Αυτά είναι επιτεύγµατα που προκάλεσαν απανωτές θετικές
αξιολογήσεις από τους διεθνείς οίκους και τελικά την ανάκτηση
της επενδυτικής βαθµίδας. Και όλα αυτά -ας µην ξεχνάµε- συνέ-
βησαν σε ένα διεθνές περιβάλλον πολεµικό, υφεσιακό και εντε-
λώς ασταθές και, µάλιστα, υπό το βάρος των πρωτοφανών
φυσικών καταστροφών που προκάλεσαν, που επέφεραν τερά-
στιες κρατικές δαπάνες. 

Δεν είναι, όµως, ότι δεν βλέπετε µόνο τα µεγάλα και τα µα-
κρινά. Δεν µπορείτε να δείτε ούτε τα κοντινά και τα µικροοικονο-
µικά, που αφορούν δηλαδή αµεσότερα τους πολίτες, όπως τις
οικονοµικές ενισχύσεις ύψους περίπου 2,5 δισεκατοµµυρίων του
φετινού προϋπολογισµού, που αποδεικνύουν ότι µπορούµε να
πετύχουµε ταυτόχρονα ανάπτυξη, δηµοσιονοµική σταθερότητα
µε κοινωνική ευαισθησία. 

Δεν µπορείτε να δείτε τις αυξήσεις που θα δοθούν για πρώτη
φορά στους δηµοσίους υπαλλήλους µετά από δεκατέσσερα χρό-
νια, στους συνταξιούχους, στους µισθωτούς λόγω του ξεπαγώ-
µατος των τριετιών, το υψηλότερο αφορολόγητο σε οικογένειες
µε παιδιά, τη µείωση του ΕΝΦΙΑ για ιδιοκτήτες ακινήτων που
ασφαλίζουν τις περιουσίες τους, το έκτακτο επίδοµα για τα ευά-
λωτα νοικοκυριά, την επέκταση του επιδόµατος µητρότητας
στους εννέα µήνες, το µειωµένο τέλος επιτηδεύµατος για επαγ-
γελµατίες που εµπίπτουν στο νέο πλαίσιο φορολογίας, αλλά και
τις µόνιµες φοροελαφρύνσεις, όπως είναι η κατάργηση, παρα-
δείγµατος χάριν, του 30% στους εργαζόµενους συνταξιούχους
και πολλές άλλες παρεµβάσεις προς την κατεύθυνση της ενίσχυ-
σης του εισοδήµατος των πολιτών.

Αυτά, βέβαια, σε ότι αφορά το γενικό πλαίσιο. Όµως, αυτή η
διαδικασία του προϋπολογισµού αποτελεί πάντα µία αφορµή για
το κάθε µέλος της Κυβέρνησης, αλλά και για τον Υφυπουργό που
έχει επωµιστεί ένα χαρτοφυλάκιο να αναφερθεί και σε ειδικότερα
ζητήµατα της ευθύνης του. 

Δεν θα αναφερθώ στα ευρύτερα και στις πλούσιες νοµοθετι-
κές παρεµβάσεις που άσκησε το Υπουργείο Εσωτερικών και τις
οποίες ανέπτυξαν ενδελεχώς η κυρία Υπουργός και ο Αναπλη-
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ρωτής Υπουργός κ. Λιβάνιος. Θα µείνω µόνο στα ζητήµατα του
Υφυπουργείου Μακεδονίας - Θράκης. Ένα από αυτά είναι πάρα
πολύ σηµαντικό και αφορά και την περιοχή από την οποία κατά-
γοµαι και εκλέγοµαι, τον Νοµό Κοζάνης, τη δυτική Μακεδονία.
Ήταν εδώ προηγουµένως ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών κ. Παπαθανάσης, ο οποίος έχει επωµιστεί αυτή την υπόθεση
και νοµίζω ότι στον τοµέα αυτό έχουµε πετύχει πάρα πολλά
πράγµατα.

Τα προηγούµενα χρόνια ολοκληρώθηκε το τεχνικό και νοµο-
θετικό κοµµάτι και ήδη από τους πρώτους µήνες του 2024 θα
τρέξουν τα προγράµµατα για την απορρόφηση εκατοντάδων
εκατοµµυρίων για ενισχύσεις σε επενδυτικά σχέδια που προτί-
θενται να έρθουν και να εγκατασταθούν στη Δυτική Μακεδονία
και αφορούν µικροµεσαίες, αλλά και µεγάλες επιχειρήσεις, προ-
γράµµατα κατάρτισης και προσέλκυσης τέτοιων επενδυτικών
σχηµάτων. 

Το στοίχηµα, λοιπόν, πλέον σε αυτόν τον τοµέα είναι να µη
χαθεί ούτε ένα ευρώ από τα τεράστια κονδύλια που προορίζονται
για την ενεργειακή και αναπτυξιακή µετάβαση της χώρας και της
δυτικής Μακεδονίας. Το Υπουργείο Εσωτερικών, όµως, είναι επι-
φορτισµένο και µε την επόπτευση και προώθηση των µεγάλων
έργων υποδοµών που βρίσκονται σε εξέλιξη στη Βόρεια Ελλάδα.
Περισσότερα από επτακόσια µεγάλα εµβληµατικά έργα στη Θεσ-
σαλονίκη, αλλά και σε όλη τη βόρεια Ελλάδα βρίσκονται σε εξέ-
λιξη και αναφέρονται, αποτιµώνται σε ένα προϋπολογισµό
περίπου 12 δισεκατοµµυρίων ευρώ που βάζουν ξανά τη βόρεια
Ελλάδα στον αναπτυξιακό χάρτη όχι µόνο της χώρας, αλλά και
των Βαλκανίων και της Ευρώπης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Όπως προείπα, µιλάµε για έργα εµβληµατικά, που αφορούν
την ανάπλαση της ΔΕΘ, την κατασκευή του µετρό, το οποίο εκτι-
µούµε ότι του χρόνου θα παραδοθεί στους πολίτες της Θεσσα-
λονίκης, την έναρξη της κατασκευής του flyover, ενός πολύ
σύγχρονου οδικού άξονα για τη Θεσσαλονίκη, την υλοποίηση
του έργου της επέκτασης του έκτου προβλήτα, αλλά και πάρα
πολλά άλλα έργα οδικά, συγκοινωνιακά, αναπτυξιακά, ενεργει-
ακά, όπως είναι αυτά που βρίσκονται σε εξέλιξη στη Θράκη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Υφυπουργείο Μακεδονίας -
Θράκης έχει ένα εύρος δραστηριοτήτων, που αφορούν τις πα-
ρεµβάσεις στα κτηριακά αποθέµατα και σε πολιτιστικές δραστη-
ριότητες. Φέτος είναι εξοπλισµένο µε αυξηµένους πόρους,
προκειµένου να υλοποιήσει αυτές τις δράσεις. Έχουµε υπογρά-
ψει προγραµµατικές συµβάσεις µε εµπλεκόµενους φορείς της
βορείου Ελλάδος, προκειµένου να συνθέσουµε δυνάµεις και να
προχωρήσουµε σε αυτό που έχει υποσχεθεί η Κυβέρνηση του
Κυριάκου Μητσοτάκη, µία βόρεια Ελλάδα, µία Μακεδονία και µία
Θράκη αναπτυξιακή, που θα δηµιουργεί θέσεις εργασίας και θα
προσελκύει νέους ανθρώπους να εγκατασταθούν εκεί. Με τον
καλό σχεδιασµό που έχει προηγηθεί και µε τα πολλά διαθέσιµα
κονδύλια είµαστε σίγουροι ότι θα τα καταφέρουµε. Γι’ αυτό δί-
νουµε ψήφο εµπιστοσύνης στον προϋπολογισµό και καλούµε και
όλους εσάς να πράξετε το ίδιο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Παραστατίδης και αµέσως µετά ο κ.
Παφίλης. 

Ορίστε, κύριε Παραστατίδη, έχετε τον λόγο. 
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας µιλήσουµε για παιδεία όχι µε

στεγνά νούµερα, αλλά πολιτικά. Αυτό που ορθώς είπε ο κ. Κυ-
ριάκος Πιερρακάκης, ο Υπουργός Παιδείας, είναι ότι τα αποτε-
λέσµατα του µαθητικού διαγωνισµού «PISA» το 2022 δεν είναι
καλά για τη χώρα µας. Πρώτον, τα παιδιά µας είναι κάτω από τον
µέσο όρο σε γνώσεις και δεξιότητες. Δεύτερον, έχουµε λιγότε-
ρους µαθητές υψηλών επιδόσεων και τρίτον, έχουµε µεγάλη ψα-
λίδα µεταξύ ιδιωτικών και δηµόσιων σχολείων. Αυτό που δεν είπε
ο Υπουργός είναι ότι το άνοιγµα της ψαλίδας µεταξύ δηµόσιων

και ιδιωτικών σχολείων υπονοµεύει την κοινωνική κινητικότητα
της χώρας. Αυτό που δεν είπε είναι ότι οι οικονοµικές, γεωγρα-
φικές και κοινωνικές ανισότητες οξύνονται διαρκώς µέσα στο ελ-
ληνικό εκπαιδευτικό σύστηµα. Αυτό που δεν είπε είναι ότι όποιος
έχει χρήµατα, έχει και περισσότερες ευκαιρίες. Αυτό που δεν
είπε είναι ότι οδεύουµε σε µία κοινωνία δύο ταχυτήτων. 

Για εµάς το ζητούµενο δεν είναι οι επιχειρηµατικοί στόχοι στην
παιδεία. Το ζητούµενο είναι να κατοχυρώσουµε όλες εκείνες τις
εκπαιδευτικές εγγυήσεις, που δίνουν προοπτική στα παιδιά της
µεσαίας τάξης και στους οικονοµικά ασθενέστερους. Για εµάς
το άνοιγµα της παιδείας δεν ταυτίζεται µε κλειστά επιχειρηµατικά
deals. Για εµάς το άνοιγµα της παιδείας είναι άνοιγµα προς την
ποιότητα, την ισότητα, τη συµπερίληψη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιλέξαµε ως ΠΑΣΟΚ ένα οδοι-
πορικό παιδείας. Αυτό το διάστηµα επισκέφτηκα µέρη αποµα-
κρυσµένα, είδα όσα πραγµατικά συµβαίνουν γύρω από την
εκπαιδευτική διαδικασία και θέλω να σας µεταφέρω µερικές ει-
κόνες. Στην Ευρυτανία, καθηγητής µαθηµατικών αγόρασε από
την τσέπη του τέσσερα µεταλλόφωνα για να διδάξει στα παιδιά
µουσική. Ο µαθηµατικός να διδάξει µουσική! Στην Άρτα ένας φυ-
σικός έκανε πειράµατα αγοράζοντας τραπεζοµάντιλα από τα
σουπερµάρκετ. Στην Τούµπα του Κιλκίς οι αναπληρωτές θα αφή-
σουν στο τέλος της χρονιάς τα παιδιά ειδικής αγωγής στους επό-
µενους. Και γνωρίζουµε όλοι τι σηµαίνει σε αυτά τα σχολεία, στα
παιδιά µε ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες να αλλάζουν κάθε χρόνο
καθηγητές.

Στον κατεστραµµένο Παλαµά Καρδίτσας ο αναπληρωτής ψυ-
χολόγος του σχολείου διορίστηκε δύο µήνες µετά την έναρξη
της σχολικής χρονιάς. Στα νησιά εκπαιδευτικοί παίρνουν δάνεια
για να πληρώσουν ενοίκια και καύσιµα, αλλιώς σε περίπτωση που
αρνηθούν τον διορισµό, τους κόβουν µόρια. Στο Ραπτόπουλο Ευ-
ρυτανίας τέσσερα παιδιά δεκαπέντε ετών διανύουν απόσταση
µίας ώρας δύο φορές την εβδοµάδα για να κάνουν αγγλικά σε
ένα τροχόσπιτο. Ωραίο το σύνθηµα «να τρέξουµε όλοι µαζί», µο-
νάχα που κάποιοι είναι στα γόνατα. Ξεχασµένοι και αβοήθητοι
δίνουν τον δικό τους άνισο αγώνα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κ. Πιερρακάκης µίλησε για
ανοιχτό σχολείο. Θα το σχεδιάσει µόνος, χωρίς εθνικό διάλογο,
χωρίς τη συµβολή και τη συµµετοχή όσων θα κληθούν να εφαρ-
µόσουν τις µεταρρυθµίσεις του; Η «ανοιχτότητα» δεν είναι ένα
τσιτάτο, είναι στάση ζωής. Η «ανοιχτότητα» είναι θεµελιώδης πο-
λιτική αξία που δοκιµάζεται διαρκώς στο πεδίο. Φέρνω ένα πα-
ράδειγµα. Γνωρίζετε όλοι το «myschool». Είναι ένα ολοκλη-
ρωµένο πληροφοριακό σύστηµα, µία πλατφόρµα η οποία, απ’
ό,τι θυµάµαι, εδραιώθηκε το 2013 επί µνηµονίου. Ο όγκος και η
λεπτοµέρεια της πληροφορίας που αποθηκεύεται στο «mysch-
ool» είναι εξαιρετικά χρήσιµος. Δεν είναι, όµως, προσβάσιµος.
Δεν είναι ανοιχτά τα δεδοµένα του. Ενδεικτικά, δεν µπορούµε να
γνωρίζουµε ποια είναι η µαθητική διαρροή, λόγου χάριν, στα Δω-
δεκάνησα ή στη Μακεδονία. Δεν µπορούµε να γνωρίζουµε αν
παίζει ρόλο το επάγγελµα των γονέων στην είσοδο των παιδιών
στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. Δεν µπορούµε να γνωρίζουµε
πόσα σχολεία έχουν λιγότερους από τριάντα µαθητές. Αυτά και
άλλα ερωτήµατα ενδιαφέρουν παιδαγωγούς, οικονοµολόγους,
κοινωνιολόγους, καθέναν που ασχολείται µε την εκπαιδευτική πο-
λιτική και όταν είναι ανοιχτά, συµβάλλουν στη βελτίωση της εκ-
παιδευτικής διαδικασίας. 

Να καταστήσει, λοιπόν, προσβάσιµα αυτά τα δεδοµένα ο
Υπουργός. Αυτό είναι προϋπόθεση για το ανοιχτό σχολείο που
δήθεν ευαγγελίζεται. Ζητούµενο δεν είναι οι κλειστές επιστηµο-
νικές οµάδες ή τα ελεγχόµενα δεδοµένα, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι. Ζητούµενο είναι να έχουν πρόσβαση σε αυτά οι
επιστηµονικές κοινότητες, για να µπορούν να βοηθήσουν τον
τόπο µας µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο.

Ο κ. Πιερρακάκης έχει, λέει, ως προτεραιότητα το δηµόσιο πα-
νεπιστήµιο. Όµως, εδώ και πέντε µήνες µε διαρροές, δηλώσεις
και νοµικές γνωµοδοτήσεις εκφράζει την πρεµούρα του να πα-
ρακάµψει το Σύνταγµα και να επισπεύσει την ίδρυση ιδιωτικών
πανεπιστηµίων. Και αυτό το βαφτίζει «ελεύθερο πανεπιστήµιο». 

Όµως, σήµερα αυτό που προέχει να απελευθερωθεί είναι το δη-
µόσιο πανεπιστήµιο. Τα τείχη δεν είναι στα σύνορά µας. Τα τείχη
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είναι εντός, πανεπιστήµια µε γραφειοκρατία, µε αναξιοκρατία, µε
νεποτισµό, µε κοµµατισµό, πανεπιστήµια κατακερµατισµένα και
ασύνδετα µεταξύ τους και µε το εξωτερικό. Η συζήτηση για τα µη
κρατικά ΑΕΙ γίνεται συνέχεια µε λανθασµένες προτεραιότητες. Βά-
ζουµε το κάρο µπροστά από το άλογο. Πρώτα, λοιπόν, θα πρέπει
να φέρουµε τα ζητήµατα βελτίωσης του δηµόσιου πανεπιστηµίου.
Πρώτα και το ρυθµιστικό πλαίσιο πριν από τα µη κρατικά, αλλά
υπάρχει η περίεργη σπουδή για το κάρο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα παραδείγµατα χωρών που
βρέθηκαν σε κρίση δείχνουν ότι το αντίδοτο ήταν η δηµιουργική
και αποτελεσµατική παιδεία.

Σήµερα η ελληνική παιδεία παραµένει βιοµηχανικού τύπου,
γραµµική, άνιση, ανεπίκαιρη. Η ελληνική εκπαίδευση αντιµετω-
πίζει τα µυαλά των παιδιών σαν άδεια βαρέλια που πρέπει να γε-
µίσουν, ενώ τα µυαλά είναι σπίρτα που απλά πρέπει να ανάψουν.

Χρειαζόµαστε ένα νέο πρότυπο εκπαίδευσης που θα βγάζει το
παιδί από το βιοµηχανικό κλουβί της τυποποιηµένης γραµµικής
εκπαίδευσης, που θα του δίνει τα απαραίτητα εφόδια, στο προ-
σωπικό πεδίο ατοµικές δεξιότητες, ταλέντα, ευαισθησίες, στο τε-
χνολογικό πεδίο εφόδια για τη νέα εποχή, στο οικονοµικό πεδίο
συνδέοντάς την επαρκώς µε την αγορά εργασίας και στο πολιτι-
σµικό πεδίο, δηλαδή στη δυνατότητά του να κατανοήσει καλύ-
τερα τον κόσµο, αλλά και να ανταποκριθεί στις τεράστιες
προκλήσεις που έρχονται, όπως η αλλαγή της κλιµατικής πραγ-
µατικότητας. Δεν αρκούν οι προσαρµογές ούτε καν οι αλλαγές.
Χρειαζόµαστε ανατροπές, µία παιδεία όπου οι εξετάσεις θα γί-
νονται µε ανοιχτά βιβλία, ένα σχολείο που θα οδηγήσει τον µα-
θητή να λογίζεται και να εκφράζεται.

Για αυτές τις ιδέες θα παλέψουµε στο ΠΑΣΟΚ, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι.

Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω, κλείνω, λέγοντας ότι ο παρών
προϋπολογισµός έχει άλλες προτεραιότητες από τις δικές µας.
Στην παιδεία δίνει µόλις το 2,8% του ΑΕΠ, ενώ ο µέσος ευρωπαϊ-
κός όρος είναι 5% έως 5,5%. Είµαστε ουραγοί στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, τρίτοι από το τέλος, όχι φέτος και τα πέντε χρόνια που
κυβερνά η Νέα Δηµοκρατία.

Ο κ. Πιερρακάκης είπε ότι σε απόλυτους αριθµούς είµαστε κα-
λύτεροι από πέρσι. Απόλυτους αριθµούς δεν ξέρω που συγκρί-
νουν, για προϋπολογισµούς στη Βουλή πάντως όχι. Είπε, επίσης,
ότι το γεγονός αυτό αντανακλά το ενδιαφέρον του Πρωθυπουρ-
γού για την παιδεία. Φανταστείτε να µην είχε ενδιαφέρον ο κ. Μη-
τσοτάκης πού θα βρισκόµασταν.

Καταψηφίζω αυτονοήτως και κάθε προϋπολογισµό που θα ευ-
τελίζει την ελληνική παιδεία µε ποσοστό µικρότερο του 3% επί
του ΑΕΠ.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Παφί-

λης έχει τον λόγο και αµέσως µετά θα ακολουθήσουν ο κ. Λαζα-
ρίδης και η κ. Δούρου και µετά ο Υπουργός.

Ορίστε, κύριε Παφίλη, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Νοµίζουµε -και έτσι είναι η πραγµατι-

κότητα- ότι και ο εισηγητής µας, ο Νίκος Καραθανασόπουλος, η
Μανωλάκου, αλλά και οι Βουλευτές του κόµµατος έχουν κάνει
φύλλο και φτερό όλα αυτά τα οποία λέτε και η Νέα Δηµοκρατία,
αλλά και τα συµπορευόµενα κόµµατα, τα υπόλοιπα και φυσικά,
απάντηση δεν λαµβάνουµε και είναι πολύ φυσικό.

Κύριε Κατρίνη, άµα θέλετε, ακούστε, έχω ράµµατα για τη
γούνα σας πολλά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Είπε για συµπορευόµενα, γι’ αυτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Συµπορευόµενα στη στρατηγική την

ίδια.
Η Νέα Δηµοκρατία παρουσιάζει µια εικόνα -ειλικρινά σας το

λέω- που µας κάνει να νοµίζουµε ότι είµαστε σε άλλη χώρα, σε
άλλο κόσµο, ευδαιµονεί ο ελληνικός λαός, όλα θα πάνε καλά και
ανάπτυξη κ.λπ., έρχονται καλύτερες µέρες, εκτός από ορισµέ-
νους, όπως ο κ. Παπασταύρου το πρωί, που είπε ότι πρέπει να
είµαστε προσεκτικοί γιατί δεν ξέρουµε τι θα µας έρθει, αυτό εν-
νοούσε, γνωρίζοντας και την επερχόµενη κρίση, γνωρίζοντας και
τα γενικά προβλήµατα που υπάρχουν.

Το ερώτηµα είναι το εξής: Εµείς λέµε, λοιπόν, ότι ο προϋπο-
λογισµός σας, όπως και όλοι οι προϋπολογισµοί το προηγούµενο
διάστηµα, αλλά και αυτός συγκεκριµένα, είναι σκληρός, ταξικός
και κάνει µπαράζ γενικευµένης επίθεσης απέναντι στα λαϊκά
στρώµατα και συνολικά στο βιοτικό τους επίπεδο, εισόδηµα και
πολλά άλλα, γιατί βιοτικό επίπεδο δεν είναι µόνο το εισόδηµα.
Εδώ είναι το ερώτηµα: Ποιος έχει δίκιο; Εσείς ή εµείς;

Μάλιστα, για να δούµε ποιο είναι το µότο, για να χρησιµοποι-
ήσω και µία σύγχρονη έκφραση της Νέας Δηµοκρατίας: Ανά-
πτυξη, οι ρυθµοί, επενδύσεις. Και εδώ γίνεται διαγωνισµός, από
τα άλλα κόµµατα -δηλαδή ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ κ.λπ.- ποιος θα πετύ-
χει τη µεγαλύτερη ανάπτυξη εκτός ΚΚΕ, ποιος θα φέρει την κα-
λύτερη και τη µεγαλύτερη.

Όµως, σκόπιµα ξεχνάτε µια κουβέντα εσείς της ονοµαζόµενης
Αριστεράς, όπως και οι άλλοι του ΠΑΣΟΚ, που δεν είναι κανένας
εδώ πέρα. Ποια είναι; Δεν υπάρχει αφηρηµένη ανάπτυξη. Η ανά-
πτυξη έχει χαρακτήρα, είναι η καπιταλιστική ανάπτυξη.

Συµφωνείτε, κύριε Υπουργέ, ότι είναι καπιταλιστική; Δεν υπάρ-
χει ουδέτερη ανάπτυξη, είναι καπιταλιστική ανάπτυξη, η οποία
καπιταλιστική ανάπτυξη, που σε αυτή συµπεριλαµβάνονται και οι
επενδύσεις, έχει συγκεκριµένους και σιδερένιους νόµους και
προϋποθέσεις. Όποιος ξέρει πολιτική οικονοµία ή παριστάνει ότι
ξέρει, αν αυτό δεν το αναγνωρίζει, ή κοροϊδεύει τον κόσµο ή,
τέλος πάντων, υποκρίνεται.

Είναι ή δεν είναι έτσι, κυρία Δούρου, ότι είναι καπιταλιστική
ανάπτυξη;

ΕΙΡΗΝΗ (ΡΕΝΑ) ΔΟΥΡΟΥ: Τώρα τα λέγαµε πριν, κύριε συνά-
δελφε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Μάλιστα, το είπατε ποτέ; Όχι, ανά-
πτυξη. Η ανάπτυξη, λοιπόν, έχει σιδερένιους νόµους και προϋπο-
θέσεις.

Πρώτη προϋπόθεση: Για να υπάρξει ανάπτυξη καπιταλιστική,
κεφαλαιοκρατική, τι σηµαίνει; Δηλαδή για να βγάλει µεγαλύτερα
κέρδη το κεφάλαιο, πρέπει να συντριβεί, να πέσει όσο το δυνα-
τόν παρακάτω η αµοιβή των εργαζοµένων, η τιµή δηλαδή της ερ-
γατικής δύναµης, γιατί τα κέρδη δεν βγαίνουν ούτε από την
καπατσοσύνη ούτε από την εξυπνάδα ούτε από το επιχειρηµα-
τικό δαιµόνιο. Βγαίνουν πρώτα από όλα και κυρίως από την εκ-
µετάλλευση των εργαζοµένων.

Δεύτερη προϋπόθεση είναι η σκανδαλώδης χρηµατοδότηση
των επιχειρηµατικών οµίλων από τον κρατικό προϋπολογισµό,
δηλαδή από τα λεφτά που πληρώνει ο ελληνικός λαός και από
τα ευρωπαϊκά ταµεία, για να µην είµαστε και άδικοι που τα πλη-
ρώνουν οι λαοί της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Τρίτον, σκανδαλώδεις φοροαπαλλαγές και πολλά άλλα «κίνη-
τρα» για επενδύσεις. Βγαίνουν από τη γενικευµένη ιδιωτικοποί-
ηση σε όλους τους τοµείς και την εµπορευµατοποίηση και από
το ξεπούληµα -µάλλον να µην πω ξεπούληµα- από την πώληση
δηµόσιας περιουσίας. Είναι έτσι ή όχι; Έτσι είναι.

Συµφωνείτε, κύριε συνάδελφε;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Σας ακούω µε προσοχή, όπως πάντα.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Συµφωνείτε ότι είναι έτσι, µάλιστα. Η

οποία έχει τη θεωρία ότι θα αυξηθούν τα κέρδη και αφού θα αυ-
ξηθούν τα κέρδη, θα πάρουν και οι εργαζόµενοι και θα ζήσουν
όλοι καλά και εµείς καλύτερα. Περιµένετε, όµως, να δούµε και
την πραγµατικότητα, µην βιάζεστε! Όποιος βιάζεται σκοντάφτει.

Λέµε, λοιπόν, ότι αυτή η πολιτική ανεξάρτητα από τις επιµέ-
ρους κριτικές είναι αποδεκτή από όλα τα άλλα κόµµατα εκτός
ΚΚΕ. Δεν µπορεί να λες για ανάπτυξη στον καπιταλισµό και να
ξεχνάς ποιοι είναι οι νόµοι για να αναπτυχθεί ο καπιταλισµός. Θα
δούµε και τα αποτελέσµατα. Και για αυτό λέµε ότι εδώ είµαστε
δύο κόµµατα, είναι δύο στρατηγικές. Είναι η στρατηγική της κα-
πιταλιστικής ανάπτυξης και της καπιταλιστικής οικονοµίας που
υπερασπίζονται όλοι και παριστάνουν και τους δήθεν…

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Και της ισοπέδωσης.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν φταίω εγώ. Τι να σας πω εγώ;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Πάντως, αυτές είναι οι θεωρίες.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εγώ φταίω για την ισοπέδωση ή αυτοί

που ταυτίζονται; Εσείς τα λέτε στα ίσια. Εκείνοι τα λένε καλυµ-
µένα. Αυτή είναι η διαφορά, αλλά στην πραγµατικότητα είναι
ακριβώς το ίδιο.
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Και κύριε Πρόεδρε, για να µην έχουµε φασαρίες, έχω δώδεκα
λεπτά και έξι λεπτά δευτερολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εσείς,
κύριε Παφίλη, είστε στα πέντε λεπτά ακόµα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ναι, το λέω από τώρα για να µην
έχουµε µετά διακοπές. Εγώ θα µιλήσω µία φορά.

Συνεχίζουµε, λοιπόν. Για να δούµε, είµαστε εµείς υπερβολικοί;
Είµαστε εµείς που κάνουµε µαρξιστικές θεωρίες κ.λπ.; Για να
δούµε την ανάπτυξη τη δική σας και τα αποτελέσµατα, ποιος
κερδίζει και ποιος χάνει.

Το 2021 η αύξηση του ΑΕΠ 8,4%. Έτσι δεν είναι; Ο Υπουργός
εδώ είναι. Έτσι δεν είναι; Το 2022 αύξηση του ΑΕΠ 5%. Για τους
εργαζόµενους; Μείωση του µέσου µισθού 5%. Η ανάπτυξη για
όλους!

Πάµε παρακάτω. Τι άλλο, για να στοιχειοθετήσουµε και αυτό
που λέµε ότι πρέπει να πέσει η τιµή της εργατικής δύναµης; Νο-
µοθέτηση δεκατριάωρου. Το 2023, αθεόφοβοι όλοι σας! Το 2023
λέτε στον κόσµο να δουλέψει δεκατρείς ώρες. Εσείς µπορείτε
να δουλεύετε δεκατρείς ώρες µέσα σε ένα εργοστάσιο;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΥΡΙΑΚΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Μπορείτε! Για πήγαινε στη «ΛΑΡΚΟ»
να δουλέψεις. Σε δεκατρείς ώρες αν πας σε βιοµηχανία θα έχεις
βγει off! Δεν θα µπορείς να πάρεις τα πόδια σου. Πού ξέρετε
όµως εσείς από βιοµηχανίες! Στην οικοδοµή να δουλεύεις δεκα-
τρείς ώρες; Στην οικοδοµή έχουµε εκατόν εβδοµήντα έξι σκοτω-
µένους. Δεν αντέχει ο άνθρωπος, έχει και αντοχές!

Πάµε παρακάτω. Μην µε προκαλείτε γιατί θα φάω περισσό-
τερο χρόνο!

Λένε οι στατιστικές ότι το 21% των εργαζοµένων το 2023 δου-
λεύει πάνω από σαράντα οκτώ ώρες. Το 1921 καθιερώθηκε το
οκτάωρο, το 2021 το δεκατριάωρο! Τι να πω; Δεν υπάρχει φιλό-
τιµο; Είναι πολιτική αυτή. Κυνισµός! Απόλυτος κυνισµός! Κυνι-
σµός που λέει σε «δολοφονώ για να αυξηθούν τα κέρδη των
µεγάλων επιχειρηµατικών οµίλων». Εργασιακές σχέσεις ζούγ-
κλας!

Βγαίνετε και καµαρώνετε ότι µειώσατε την ανεργία. Αν δηλαδή
εγώ δουλέψω µια µέρα την εβδοµάδα, βγαίνω από τον κατάλογο
και θεωρούµαι εργαζόµενος! Μία µέρα να δουλέψω! Δύο µέρες
θέλετε; Τρεις; Τέσσερις; Να σας δώσω εγώ παραπάνω! Αυτό ση-
µαίνει ότι είµαι ενεργός εργαζόµενος; Όχι βέβαια.

Για τα λαϊκά στρώµατα, λοιπόν, η ανάπτυξή σας είχε φοροκα-
ταιγίδα. 4,5 εκατοµµύρια πάνω από τις προβλέψεις που κάνετε,
από φόρους. Από ποιον; Πήρατε από τους εφοπλιστές; Πήρατε
από τους βιοµηχάνους; Πήρατε από τους ενεργειακούς οµίλους;
Όχι. Ποιος τα πληρώνει; Οι ίδιοι οι εργαζόµενοι. Οι προβλέψεις
για τον προϋπολογισµό του 2024 είναι συν ακόµα 1,6 δισεκατοµ-
µύρια φορολογία. Για ποιους; Για τα λαϊκά στρώµατα. Έµµεση
φορολογία πάνω από 60%.

Και εσείς του ΣΥΡΙΖΑ που φωνάζετε -και το ΠΑΣΟΚ ακόµα- σο-
βαρολογείτε; Τι φάγατε λωτούς; Πήγατε στη Λιβύη; Πού πήγατε
που έχει µεγάλη παραγωγή; Εσείς δεν αυξήσατε πάνω από 60%
την έµµεση φορολογία και καταγγέλλετε τους άλλους; Λέτε να
µειωθεί η έµµεση φορολογία; Μιλάτε τώρα για έµµεση φορολο-
γία; Τι κάνατε όλα αυτά τα χρόνια; Έλεος, δηλαδή! Τι µας περ-
νάτε για βλάκες! Τρία µνηµόνια! Ποιος κατέστρεψε όλα αυτά,
ποιος µείωσε τους µισθούς κ.λπ.; Εσείς και όλοι οι υπόλοιποι.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τρίτος τοµέας σοβαρός είναι η χειρο-
τέρευση των ονοµαζόµενων «κοινωνικών δαπανών»: υγεία, παι-
δεία, αθλητισµός, πολιτισµός στα βάραθρα!
Εµπορευµατοποίηση των πάντων!

Τέταρτον, ακρίβεια: Τι παριστάνετε εδώ; Ότι δεν ξέρετε από
πού είναι η ακρίβεια; Μονοπωλιακοί όµιλοι, µονοπωλιακές τιµές. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Για όλους σας λέω. Βιάζεστε, κύριε

Κατρίνη, και θα την πατήσετε! Εµείς µιλάµε µε στοιχεία.
Είπε η Νέα Δηµοκρατία: «Πείτε µας ποια άλλη χώρα έβαλε

πρόστιµα;».
Κύριε Υπουργέ, σας κάνω µία πρόταση: Δώστε µου 100 χιλιά-

δες κέρδη, να παραβιάσω και αντί για 10 χιλιάδες που θα εισπρά-
ξετε µε τα µέτρα που παίρνετε, θα σας δώσω 20 και 30 χιλιάδες.

Αυτό είναι. Έχουν θησαυρίσει και τα ποσά που τους παίρνετε
είναι σαν να παίρνετε ένα δεκάρικο από εµάς. Αυτή είναι η ουσία
της «µεγάλης» αντιµετώπισης της αισχροκέρδειας, που λέτε. 

Εποµένως, ποιος κερδίζει; Με στοιχεία τα λέω. Απορρίψτε τα.
Οι εργαζόµενοι χάνουν κυριολεκτικά. Όχι µόνο δεν κερδίζουν,
αλλά χάνουν από αυτά που έχουν και τα ψίχουλα που δίνετε, εξα-
νεµίζονται µε όλη την ακρίβεια που υπάρχει.

Όµως η σκοτεινή πλευρά του φεγγαριού, η άλλη όψη ποια
είναι; Για να δούµε: Το 2022 εκατόν πενήντα εταιρείες εισηγµέ-
νες στο χρηµατιστήριο είχαν αύξηση των κερδών 300%. Δεν πι-
στεύω να το αµφισβητήσετε. Εσείς τα δώσατε τα στοιχεία, δεν
τα δώσαµε εµείς ούτε τα έγραψε ο «ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗΣ». Αύξηση των
κερδών 300%! Κέρδη 14,5 δισεκατοµµύρια 150 εταιρείες εισηγ-
µένες στο χρηµατιστήριο, οι οποίες κατέχουν το 53% του ΑΕΠ!
Πόσο φόρο πληρώνουν; 5%! Κατέχουν το 53% του ΑΕΠ. Λογικά
µε τη θεωρία σας –που λέτε «για όλους» κ.λπ.- έπρεπε να πλη-
ρώνουν το 53%. Αυτή είναι η πολιτική σας.

Ας πάµε και παρακάτω. Διανεµόµενα κέρδη. Ποσό φόρο πλη-
ρώνουν;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΥΡΙΑΚΗΣ: 5%.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Μάλιστα. Εσείς, λοιπόν, που είσαστε

και πολύ έξυπνος και δραστήριος, πείτε µας ένας µισθωτός πόσο
πληρώνει; Από 20% µέχρι 32% ανάλογα µε τα εισοδήµατά του
και αυτοί που έχουν αυτά τα κέρδη, πληρώνουν 5%! 

Εσείς, κυρία Δούρου, τι λέτε; Να πληρώνουν 40%; Καλά µας
δουλεύετε; Ήταν 15%, το πήγατε 10% και η Νέα Δηµοκρατία 5%.
Ο πρώτος νόµος που κάνατε όταν είπατε ότι φύγαµε από τα µνη-
µόνια, από την Ιθάκη και τα Ιόνια Νησιά, ποιος ήταν; Ξέρετε;
Δείτε τα Πρακτικά. Μειώσατε κατευθείαν τα διανεµόµενα κέρδη
από τις ανώνυµες εταιρείες, που βέβαια ήταν τα κέρδη των ερ-
γαζοµένων, ήταν τα κέρδη των οικοδόµων, των βιοµηχανικών ερ-
γατών. Μειώσατε σε 10% και ήρθε η Νέα Δηµοκρατία και
πατώντας και σε αυτό το πήγε στο 5%.

Προχωρώ, για να δούµε τι γίνεται συνολικά. 
Φοροαπαλλαγές: Ξέρετε, αυτά ο κόσµος τα καταλαβαίνει και

θα τα καταλάβει µία και καλή και θα τελειώσει η ώρα σας. Τα κα-
ταλαβαίνει. Στους εφοπλιστές πενήντα επτά φοροαπαλλαγές, οι
οποίοι είναι πρώτοι σε εµπορικό στόλο στον κόσµο! Τρελαίνεσαι
µε τα νούµερα! Και τώρα µε τα καράβια LNG, που υπηρετούν και
άλλους σκοπούς, είναι στον Θεό! Αφορολόγητο πετρέλαιο οι
αγρότες έχουν; Όχι. Γιατί; Δεν παράγουν αυτοί; Τι κάνουν; Δεν
παράγουν τρόφιµα; Πού να πείτε κουβέντα τώρα, δεν µιλάτε, τσι-
µουδιά και τα σκυλιά δεµένα! Για τον ΣΥΡΙΖΑ λέω και τον νέο ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

Κάναµε πρόταση στη συνταγµατική Αναθεώρηση -είναι κατο-
χυρωµένα στο Σύνταγµα από το 1956- να καταργηθούν. Ποιος
το ψήφισε; Μόνο το ΚΚΕ. Κανένας από τους υπόλοιπους. Το
απέρριψαν µετά βδελυγµίας.

Σκανδαλώδεις ρυθµίσεις. Είναι τόσο προκλητικό! Ενώ γδέρ-
νετε τον κόσµο, φέρνετε νέες φοροαπαλλαγές: µείωση φόρου
συγκέντρωσης κεφαλαίου από 0,5% σε 0,2%, µείωση φόρου χρη-
µατιστηριακών συναλλαγών 50%.

Έτσι δεν είναι, κυρία Συρεγγέλα; Καλορίζικη ως Γραµµατέας
στη Νέα Δηµοκρατία! Έτσι δεν είναι; Είναι ψέµατα;

Απευθύνοµαι στους εργαζόµενους: Για σκεφτείτε πόσο τερα-
τώδης, πόσο βάρβαρη είναι αυτή η πολιτική. Σε αυτούς που
έχουν θησαυρίσει, δίνουν και άλλες φοροαπαλλαγές, τώρα, µε
αυτή την κατάσταση. 

Συµπέρασµα, λοιπόν, για να µην λέω πολλά: Δεν υπάρχει κα-
πιταλιστική ανάπτυξη για όλους. Δεν υπάρχει. Κάποιος θα χάνει,
κάποιος θα κερδίζει. Για να κερδίσει ο εργάτης, πρέπει να πλη-
ρώσει το µεγάλο κεφάλαιο, που δεν ξέρει τι να τα κάνει πλέον
και πού να επενδύσει τα κέρδη που έχει. Δεν υπάρχει οικονοµία
για όλους.

Τι είπε ο κ. Κασσελάκης; Οικονοµία για όλους. Και ο Μητσο-
τάκης, η Νέα Δηµοκρατία τα ίδια λένε. Και θα σας πω κάτι για να
ελαφρύνω την ατµόσφαιρα. Είδα µια γελοιογραφία από τις πιο
πετυχηµένες που έχω δει. Γράφει: «Συνέλευση του ΣΕΒ. Τώρα
θα µιλήσει ο Κυριάκος Κασσελάκης και µετά ο Στέφανος Μητσο-
τάκης». Τα συµπεράσµατα δικά σας. Και τι άλλο ακόµα; Μιλάω
για τον ΣΥΡΙΖΑ και την άλλη Αντιπολίτευση. Και εσείς κοντά
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είστε, αλλά δεν εκτίθεστε τόσο πολύ. 
Δεν θα χωρίσουµε τους Έλληνες ταξικά. Έχουµε ζήσει αρκετή

διχόνοια ως Έλληνες, δεν χρειάζεται άλλο. Κάνω πρόταση στη
Νορβηγία για το Βραβείο Νόµπελ. Το πήρε ο Λάσκαρης που είπε
ότι καταργεί την πάλη των τάξεων, τώρα πρέπει να το πάρει ο κ.
Κασσελάκης γιατί ο Λάσκαρης έχει πεθάνει. Δεν υπάρχουν τά-
ξεις στην κοινωνία. Αυτό δεν µπορεί να το πει κανένας. Κι όµως
να, λοιπόν! Δεν υπάρχει οικονοµία για όλους. Η καπιταλιστική οι-
κονοµία είναι για τους καπιταλιστές. Η σοσιαλιστική οικονοµία -
αυτή που υποστηρίζουµε εµείς- είναι για τον λαό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τέλος, έχω ακόµα δύο λεπτά. Ποια είναι η γραµµή της Αντιπο-
λίτευσης; Της ονοµαζόµενης, γιατί τα άλλα τα είπα. Η γραµµή
είναι ότι: Δεν φταίει το σύστηµα, φταίει η διαχείριση. Δεν φταίει
η Ευρωπαϊκή Ένωση, φταίει ο Μητσοτάκης. Μάλιστα το προσω-
ποποιούν κιόλας. Εµείς λέµε: Ναι, φταίει η Νέα Δηµοκρατία και
φταίει γιατί εφαρµόζει την αντιλαϊκή πολιτική της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. 

Είναι υποκρισία, κυρίες και κύριοι, και λέω για τους άλλους,
να ψηφίζεις όλες τις οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και µετά
να βγαίνεις στα κεραµίδια, να καταγγέλλεις το δεκατριάωρο, να
καταγγέλλεις τις παρακολουθήσεις και να έχεις ψηφίσει όλες τις
οδηγίες οι οποίες έρχονται και η Κυβέρνηση τις εφαρµόζει. Δεν
είναι αθώα, το αντίθετο. Αλλά είναι µεγάλη υποκρισία και κοροϊ-
δία απέναντι στον ελληνικό λαό. 

Αυτή η αντιπαράθεση είναι βολική…
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Για την άµυνα να µας πείτε!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θα σου πω µετά. Μη µε γαργαλάς!

Δώστε µου ένα λεπτό να πω για την άµυνα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Όχι. Κάθε

φορά που ζητάει ο καθένας, θα του λέτε αυτό που θέλει; 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Μα δεν µ’ αφήνουν. Έχετε δίκιο, αλλά

µου έχουν φάει δέκα λεπτά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Όποιος

σάς ρωτάει, εσείς θα απαντάτε; Αυτό δεν το έχω ξανακούσει. 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Σας παρακαλώ, θα δώσω επιπλέον χρόνο στον κ. Παφίλη, όσο
συνεχίζετε!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Με έχουν διακόψει δέκα φορές. 
Συνεχίζω, λοιπόν, για την Ευρωπαϊκή Ένωση. Ίδια πολιτική

είναι σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση. Ο κ. Χρυσοχοΐδης έδωσε
ένα στοιχείο για την υγεία που εγώ δεν το ήξερα. Στην Ευρω-
παϊκή Ένωση υπάρχουν ένα εκατοµµύριο κενές θέσεις στον
τοµέα της υγείας. Οι γιατροί φεύγουν σωρηδόν για δεν αντέχουν
άλλο. Έχουν σαλτάρει κυριολεκτικά, δουλεύοντας µήνες ολό-
κληρους χωρίς άδεια, χωρίς τίποτα. Ένα εκατοµµύριο είναι οι
κενές θέσεις στην Ευρωπαϊκή Ένωση που όλοι ευαγγελίζεστε.
Καλά, τέτοια λιγούρα; Τόσο πολύ; Ούτε κριτική; Περισσότερο
από τη Νέα Δηµοκρατία. Τουλάχιστον δεν τα λέει τόσο πολύ,
όπως το ΠΑΣΟΚ, ας πούµε, όπως ο ΣΥΡΙΖΑ που τα λέει λίγο λι-
γότερο, αλλά χωρίς κριτική. Κόλαφος και µόνο αυτό το στοιχείο.
Για να µην πάρουµε όλα τα υπόλοιπα στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Εποµένως, αυτό το παραµύθι ότι είναι µόνο η ελληνική Κυβέρ-
νηση εξαίρεση, δεν έχει ούτε δράκο, κυριολεκτικά. Σε όλες τις
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης εφαρµόζεται η ίδια πολιτική µε
κάποιες µικρές παραλλαγές, αλλά χωρίς ουσιαστικές αλλαγές
σε όφελος των εργαζοµένων. 

Και κάτι ακόµα που το έχω για εσάς στο ΠΑΣΟΚ. Λέτε να µει-
ωθεί ο ΦΠΑ. Εµείς έχουµε πει, έχουµε καταθέσει προτάσεις και
προτάσεις νόµου, που δεν έχετε συµφωνήσει ποτέ και για τον
ΦΠΑ και για τον ενιαίο φόρο κατανάλωσης. Δεν λέω ότι το καλο-
καίρι ψηφίσατε όλοι σας για να µην µειωθεί ο ενιαίος φόρος κα-
τανάλωσης και τώρα κάνετε σαν τον γάτο. Ναι, αλλά πώς το
ζητάτε, όταν συµφωνείτε µε τα πλεονάσµατα; Όταν δεν συµφω-
νείτε µε τη φορολογία του κεφαλαίου, από πού θα βγουν τα πλε-
ονάσµατα; Από που τα έβγαλε ο ΣΥΡΙΖΑ; Από τους βιοµηχάνους,
από τους εφοπλιστές, από το µεγάλο κεφάλαιο ή από τον λαό; 

Εσείς, λοιπόν, κάνοντας λαϊκισµό –αν και δεν µας αρέσει η έκ-
φραση αυτή- λέτε να µειωθεί ο ΦΠΑ, την ίδια στιγµή που συµφω-
νείτε για τα πρωτογενή πλεονάσµατα, που όλοι σας ψηφίσατε

στο τρίτο µνηµόνιο. Εκτός αν έχετε πάθει αµνησία στο τι ψηφί-
σατε ή αν δεν το διαβάσατε. 

Εποµένως –και τέλειωσα- είναι µονόδροµος. Δεν παν να λέτε
εσείς, εδώ και αυτοί λένε ότι το σύστηµα τελείωσε, έχει χρεοκο-
πήσει, είναι απάνθρωπο, είναι βάρβαρο, δεν µπορεί να κάνει µε-
ταρρυθµίσεις, γιατί είναι στο DNA του, άρα ο δρόµος του αγώνα
και της ανατροπής συνολικά αυτού του συστήµατος είναι πλέον
κοινωνική αναγκαιότητα. Και θα έρθει, κύριε Πλεύρη, αργά ή
γρήγορα, και θα είναι µέρα µεσηµέρι, µε το ΚΚΕ µπροστά και µε
τους εργαζόµενους και τα λαϊκά στρώµατα σε συµµαχία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ένα δευτερόλεπτο. 
Όσο για εσάς, κύριε ναύαρχε, για να µην σας αφήσω, εµείς

δεν δεχόµαστε ο ελληνικός λαός να χρηµατοδοτεί τη δολοφονία
λαών από το ΝΑΤΟ και την Ευρωπαϊκή Ένωση να αρνηθούµε χαί-
ρεται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξενα-
γήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»,
είκοσι εννέα µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευ-
τικοί από το 9ο Δηµοτικό Σχολείο Κατερίνης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τώρα τον λόγο έχει ο κ. Λαζαρίδης από τη Νέα Δηµοκρατία
και αµέσως µετά η κ. Δούρου και ο κ. Σκέρτσος.

Παρακαλώ, κύριε Λαζαρίδη.
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Πάντως, αν ο υπαρκτός σοσιαλισµός

και η ΕΣΣΔ ήταν παράδεισος, δεν θα είχατε καταρρεύσει εδώ και
χρόνια. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θα τον φτιάξουµε καλύτερο τώρα,
επειδή έχουµε πείρα!

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Επίσης, δεν αντιλαµβάνοµαι αυτή
την απειλή ότι θα έρθετε µέρα µεσηµέρι. Γιατί και ο Ερντογάν
είπε το ίδιο και ήρθε µέρα, όχι νύχτα, και έφαγε χαλβά. Εντάξει;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι. Κάτι λιγότερο από οκτώ µήνες πριν, στις 26 Απρι-
λίου, ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης παρουσίαζε το
κυβερνητικό πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρατίας για τη δεύτερη
θητεία της, δηλαδή, την τετραετία 2023-2027. 

Αναφερόµενος στην παραγωγική Ελλάδα υπογράµµισε την
πρόκληση που ανοίγεται µπροστά µας για το «πώς θα στηρί-
ξουµε το διαθέσιµο εισόδηµα αυξάνοντας τους µισθούς σε σύν-
δεση µε την παραγωγικότητα και τη δυνατότητα ανάπτυξης της
ελληνικής οικονοµίας». Μίλησε για τη δηµιουργία νέων και καλά
αµειβόµενων θέσεων εργασίας, για αύξηση επενδύσεων και για
κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος χωρίς να διαταραχθεί η
δηµοσιονοµική σταθερότητα, κάτι που αποτελεί συµβόλαιο εµ-
πιστοσύνης µε τη νέα γενιά. 

Ήδη στο πρώτο εξάµηνο της νέας κυβερνητικής µας θητείας
οι µισές προεκλογικές µας δεσµεύσεις έχουν γίνει πράξη. Τα ση-
µαντικά βήµατα προόδου της ελληνικής οικονοµίας συνεχίζονται
και αποτυπώνονται ξεκάθαρα στον προϋπολογισµό του 2024. 

Πρόκειται για έναν αρµονικό συνδυασµό των αναπτυξιακών
πρωτοβουλιών που λαµβάνουµε και της κοινωνικής πολιτικής
που ασκούµε, έχοντας πάντα στο επίκεντρο τον άνθρωπο. Και µε
ένα κράτος που πλέον βάζει κανόνες στην οικονοµική δραστη-
ριότητα, χωρίς να της στερεί τη δυναµική και την παραγωγικό-
τητά της. Η ελληνική οικονοµία ανθίσταται και προχωράει
µπροστά ως η τρίτη ταχύτερα αναπτυσσόµενη οικονοµία στην
Ευρώπη. Με αυξανόµενη απασχόληση, µε µείωση των ανισοτή-
των και µε βελτιωµένο το βιοτικό επίπεδο των πολιτών µέσω υψη-
λότερων πραγµατικών µισθών. 

Μόλις χθες, άλλωστε, η ΕΛΣΤΑΤ ανακοίνωσε ότι το µέσο ωρο-
µίσθιο αυξήθηκε στη χώρα µας κατά 20% σωρευτικά από το
2019, φθάνοντας στο υψηλότερο επίπεδο από το 2010. Και θα
µου πείτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης «Μα
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καλά, κύριε Λαζαρίδη, οι µισθοί δεν παραµένουν χαµηλοί;».
Απαντώ ξεκάθαρα, ναι. Έχουµε ακόµα δρόµο για να φτάσουµε
και να συγκλίνουµε µε την Ευρωπαϊκή Ένωση, ωστόσο, το νερό
έχει µπει στο αυλάκι. Και έχει µπει, καθώς η άνθιση της ελληνικής
οικονοµίας προέρχεται από την ανάπτυξη και όχι πλέον από τον
δανεισµό. 

Και ξέρετε ακόµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Τι είναι αυτό
που πιστοποιεί την ανοδική πορεία της ελληνικής οικονοµίας; Η
πρόωρη αποπληρωµή των δανείων. Μόλις χθες η Κυβέρνηση
προχώρησε, µετά από τα δάνεια του ΔΝΤ, και στην αποπληρωµή
των δανείων του 2010 ύψους πάνω από 5 δισεκατοµµύρια ευρώ,
τα οποία θα έπρεπε να αποπληρωθούν το 2024 και το 2025. Η
εξέλιξη αυτή απελευθερώνει πόρους για την αναπτυξιακή µας
προοπτική, καθώς µειώνονται οι δαπάνες για τους τόκους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη επιµένει να ασκεί µια πο-
λιτική µε µόνιµα µέτρα που αυξάνουν σταθερά τα εισοδήµατα,
µε κατάργηση ή µείωση των φορολογικών συντελεστών, µε δι-
καιοσύνη και δηµοσιονοµική σοβαρότητα. Μέληµά µας η στήριξη
όλων και ιδίως των πιο αδύναµων, όπως το έχουµε αποδείξει όλα
αυτά τα τεσσεράµισι χρόνια.

Αυτή είναι η φιλοσοφία και του προϋπολογισµού του νέου
έτους, ο οποίος προβλέπει παρεµβάσεις, φοροελαφρύνσεις και
µόνιµες εισοδηµατικές ενισχύσεις ύψους σχεδόν 2 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ. Ανάµεσά τους και αύξηση των δαπανών για την υγεία
κατά 481 εκατοµµύρια ευρώ, των δαπανών για την παιδεία κατά
255 εκατοµµύρια ευρώ και αύξηση των προϋπολογισµών των νο-
σοκοµείων κατά 20%.

Παράλληλα, αξίζει να υπογραµµίσουµε τις αυξήσεις στους µι-
σθούς των δηµοσίων υπαλλήλων, την άρση του παγώµατος των
τριετιών στους µισθωτούς και µάλιστα πολύ νωρίτερα από το
αναµενόµενο, την αύξηση του αφορολόγητου για τις οικογένειες
µε παιδιά, την αύξηση κατά 8% του ελάχιστου εγγυηµένου εισο-
δήµατος, την αύξηση των συντάξεων κατά 3% από τις αρχές του
χρόνου. 

Με την εφαρµοζόµενη πολιτική µας στοχεύουµε: Πρώτον στη
διασφάλιση παραπάνω εσόδων για το κράτος, χωρίς όµως -και
το τονίζω αυτό- καµµία αύξηση φόρου και δεύτερον σε νέους
επενδυτικούς πόρους και από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτι-
κότητας και από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων και τρί-
τον, βεβαίως στην αντιµετώπιση της φοροδιαφυγής µε
σηµαντικές πρωτοβουλίες που είχαµε την ευκαιρία να τις συζη-
τήσουµε πρόσφατα στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµι-
κών. 

Με σύµµαχο την επενδυτική βαθµίδα που ανέκτησε η ελληνική
οικονοµία από µια σειρά κορυφαίων οίκων αξιολόγησης και παρά
το γεγονός ότι το διεθνές περιβάλλον εξακολουθεί δυσµενές και
αβέβαιο, το 2024 θα ακολουθήσουµε τον ίδιο ακριβώς δρόµο.
Με ισορροπία ανάµεσα στη δηµοσιονοµική σταθερότητα, τις
αναπτυξιακές πολιτικές και την έµπρακτη κοινωνική ευαισθησία.
Έτσι θα καταφέρουµε υψηλότερους ρυθµούς ανάπτυξης, χαµη-
λότερο πληθωρισµό, ακόµα µεγαλύτερη µείωση του δηµοσίου
χρέους ως ποσοστό του ΑΕΠ -η οποία πρέπει να πούµε ότι είναι
εντυπωσιακή- και φυσικά πιο υψηλά ποσοστά απασχόλησης, που
αυτό θα σηµαίνει µεγαλύτερη µείωση της ανεργίας. 

Αγαπητοί συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης. Οι πολίτες, όπως
έχουν κατ’ επανάληψη αποδείξει, εµπιστεύονται τη Νέα Δηµοκρα-
τία, εµπιστεύονται τον Κυριάκο Μητσοτάκη για να συνεχιστεί η
σταθερή πορεία της χώρας µας προς τα εµπρός. Χωρίς να ωραι-
οποιούµε καταστάσεις και µιλώντας πάντα τη γλώσσα της αλή-
θειας. Με προβλήµατα, ναι. Με αστοχίες, ναι. Με λάθη, ναι. Με
πολλές δυσκολίες, ναι. Άλλο, όµως, αυτό που πολλές φορές µε
παρρησία και ρεαλισµό έχει παραδεχθεί ο Πρωθυπουργός και
άλλο η υποκριτική επιµονή των κοµµάτων σας να µηδενίζετε τα
πάντα και να µη βλέπετε τίποτα θετικό από το 2019 µέχρι σήµερα.
Είναι η ίδια λάθος συνταγή που είδαµε όλοι πού σας οδήγησε στις
τελευταίες εκλογές. Το πάθηµα φαίνεται ότι δεν γίνεται µάθηµα
για την Αντιπολίτευση, η οποία είναι βέβαιο ότι και πάλι θα διαψευ-
στεί, όπως έγινε και πολλές άλλες φορές στο παρελθόν. 

Χρέος µας είναι να σας καλέσουµε -έστω την ύστατη ώρα- να
συνταχθείτε µε το συµφέρον της πατρίδας, να συνταχθείτε µε το

συµφέρον του κτηνοτρόφου του Κώστα από το Δύσβατο της Κα-
βάλας, του αγρότη του Νίκου από το Οφρύνιο, µε τους ελεύθε-
ρους επαγγελµατίες, τον Γιώργο και τον Τάσο από το Ορφάνι
και την Χρυσούπολη, του εργάτη του Σωτήρη από τη Θάσο,
υπερψηφίζοντας τον προϋπολογισµό. Εννοείται ότι η Νέα Δηµο-
κρατία και εγώ προσωπικά αυτό θα πράξουµε µε υπερηφάνεια,
µε αισιοδοξία και αποφασιστικότητα για ένα καλύτερο αύριο. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Tον λόγο
τώρα έχει η κ. Δούρου.

ΕΙΡΗΝΗ (ΡΕΝΑ) ΔΟΥΡΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτές τις µέρες ακούστηκαν

πολλά και ειπώθηκαν περισσότερα άξια σχολιασµού. Θα µου επι-
τρέψετε -και δεν θα παρεξηγηθώ- να προβώ σε κάποιες µόνο
αξιολογήσεις αυτών που ακούστηκαν, γιατί την ίδια στιγµή όντως
τις ιεραρχώ. 

Θέλω, λοιπόν, να σχολιάσω την παρέµβαση της κ. Ντόρας
Μπακογιάννη. Ήλθε εδώ µε γενναιότητα να µας πει ότι µπορούµε
να γίνουµε σοφότεροι. Αν η κ. Μπακογιάννη ήταν σήµερα εδώ το
πρωί και όσον αφορά το µεταναστευτικό άκουγε τις αήθεις εκ-
φράσεις περί του ΣΥΡΙΖΑ που δεν φύλαγε τα σύνορα, του ΣΥ-
ΡΙΖΑ που τα έκανε όλα µπάχαλο, θα µπορούσε να είναι τόσο
βέβαιη ότι αλήθεια, όλοι γινόµαστε σοφότεροι; Διότι σε αντίθεση
µε αρκετούς της Νέας Δηµοκρατίας, εγώ θέλω να είµαι ακριβο-
δίκαιη και λέω ναι, η κ. Μπακογιάννη, όπως και ο Αλέξης Τσίπρας,
το 2019 είχε ανοίξει το ζήτηµα των εργατών γης και όταν ο αρ-
µόδιος Υπουργός κ. Μηταράκης πήγε να κάνει κάτι, εσκίσθη το
παραπέτασµα. Άρα, ενώ χαιρετίζω τον τρόπο µε τον οποίον πα-
ρενέβη, λέω ότι τίποτα απ’ όσα ακούγονται σήµερα από τα κυ-
βερνητικά έδρανα δεν θα έπρεπε να την κάνει αισιόδοξη ότι
γινόµαστε σοφότεροι.

Να πω και κάτι άλλο: Δεν ήµασταν εµείς που «ταΐσαµε» εκείνες
τις πτέρυγες του ελληνικού Κοινοβουλίου, ώστε σήµερα να χρει-
άζεται να παρέµβει η κ. Μπακογιάννη και να θυµίσει τα αυτο-
νόητα βάσει των κειµένων της Ορθοδοξίας που κάποιοι
αρέσκονται να ταλαιπωρούν, του Ενωσιακού Δικαίου -και µιλάω
σε ένα Κοινοβούλιο το οποίο είναι από τα ιδρυτικά µέλη της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης-, του ελληνικού Συντάγµατος και των ανθρω-
πίνων δικαιωµάτων. 

Ελάχιστες ώρες πριν την κ. Μπακογιάννη, απ’ αυτό το Βήµα ο
αρµόδιος Υπουργός Εξωτερικών µάς περιέγραψε µια µαγική ει-
κόνα για την εξωτερική µας πολιτική. Είναι µαγική γιατί δεν
ισχύει, γιατί κυρίες και κύριοι, αν ισχύει κάτι συναπτά τεσσερά-
µισι έτη τώρα, είναι το δόγµα του πιστού και προβλέψιµου συµ-
µάχου που δεν διεκδικεί, που είναι απών, το δόγµα που έχει
επιβληθεί τα τελευταία χρόνια από τη Νέα Δηµοκρατία. Ουσια-
στικά µιλάµε εµείς στον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία για µια
ΙΧ εξωτερική πολιτική που δυστυχώς την ασκείτε και πόρρω απέ-
χει από τις πάγιες αρχές της ελληνικής διπλωµατίας. 

Αναφέροµαι, για παράδειγµα, στο γεγονός ότι όταν ο Έλληνας
Πρωθυπουργός µετέβη στη Μέση Ανατολή, είδα τον κ. Νετανιά-
χου, αλλά όχι τον Μαχµούντ Αµπάς. 

Χθες άκουσα µε ενδιαφέρον τον κ. Δένδια να επικαλείται την
εθνική συναίνεση πλέον των δύο φορών και αναρωτιέµαι: Ο κ.
Δένδιας έχει συνεννοηθεί µε τον κ. Μητσοτάκη, όπως έχει συνεν-
νοηθεί η κ. Μπακογιάννη µε τον κ. Σαµαρά; Διότι εµείς στον ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία ακόµα περιµένουµε µια συγγνώµη
και ακόµα περιµένουµε να ανασκευάσετε για τα περί εθνικής
εξαίρεσης, γιατί µε την εξαίρεση, εθνική συναίνεση δεν µπορείς
να κάνεις.

Η δεύτερη παρατήρηση έχει να κάνει µε την επίσκεψη του
Τούρκου Προέδρου στην Αθήνα. Θα µου επιτρέψετε, δεν θα πε-
ριµένω την ενηµέρωση του αρµόδιου Υπουργού στη Διαρκή Επι-
τροπή Εξωτερικών και Άµυνας. 

Γνωρίζετε πάρα πολύ καλά, κυρίες και κύριοι, ότι ο ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία είναι, ήµασταν και θα είµαστε υπέρ του
ελληνοτουρκικού διαλόγου και ως κυβέρνηση αυτόν τον διάλογο
τον στηρίξαµε έµπρακτα, όχι µε ευχολόγια, όµως θέτοντας πα-
ράλληλα σαφείς κόκκινες γραµµές για την εδαφική ακεραιότητα
και την άµυνα της πατρίδας µας. 
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Ωστόσο, µετά την επίσκεψη του κ. Ερντογάν που οι αρχικές
από µέρους της Κυβέρνησης δεσµεύσεις ήταν ότι τον Νοέµβριο
θα έχουµε ένα πενθήµερο B2B επιχειρηµατιών για να φτάσει στο
τέλος να είναι ένα πεντάωρο over lunch των Υπουργών και να εί-
µαστε και ευχαριστηµένοι που δεν πήγε ο Ερντογάν στη Θράκη.

Εµείς, λοιπόν, ως ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, αναµέ-
νουµε από την Κυβέρνηση εξηγήσεις για τα «γκρίζα» σηµεία της
διακήρυξης περί σχέσεων φιλίας και καλής γειτονίας ώστε αυτή
να µη λειτουργήσει σε βάρος της κυριαρχίας της χώρας µας, να
µη λειτουργήσει σε βάρος των δικαιωµάτων άµυνας των νησιών
µας, σε βάρος των δικαιωµάτων µας όπως αυτά προβλέπονται
από το Δίκαιο της Θάλασσας και το Διεθνές Δίκαιο εν γένει.

Θα χρειαστεί µε αυτά που άκουσα εδώ µέσα, µε αυτά που ει-
πώθηκαν, εδώ µέσα και τα θεωρώ ανάξια σχολιασµού γιατί φλερ-
τάρουν µε την αθλιότητα, να θυµίσω ότι εµείς στον ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία λειτουργούµε χωρίς κραυγές πατριδο-
καπηλίας. 

Δεν αντιγράφουµε, κύριοι του κυβερνώντος κόµµατος, ούτε
τον επικεφαλής σας και όλων µας Πρωθυπουργό, όταν ήσασταν
στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση και επενδύατε σε περικεφαλαίες
και εθνολαϊκισµό κατά της Συµφωνίας των Πρεσπών, διότι εσείς
είστε το λίπασµα για τις ιαχές που ακούµε αυτές τις µέρες απ’
αυτό το Βήµα και από τα έδρανα του ελληνικού Κοινοβουλίου.
Δεν ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. 

Και θα µου επιτρέψει ο αγαπητός συναδέλφος κ. Τσακαλώτος
να διαφωνήσω µε αυτό που είπε ότι εσείς θα τα πληρώσετε. Αυτά
τα γραµµάτια εθνολαϊκισµού, τοκογλυφία τα πληρώνει ήδη το ελ-
ληνικό Κοινοβούλιο, τοκογλυφία τα πληρώνει η πατρίδα µας,
διότι, για να σας πω την αλήθεια, αν τα πληρώνατε µόνο εσείς,
θα µου ήταν και οριακά αδιάφορο. Όµως, τα πληρώνει η χώρα,
γιατί η µη κύρωση των µνηµονίων συνεργασίας µε τη Βόρεια Μα-
κεδονία, η µη σύγκληση του Ανωτάτου Συµβουλίου Συνεργασίας,
η µη τήρηση της Συµφωνίας των Πρεσπών αποδυναµώνουν τη
θέση της Ελλάδας διεθνώς. 

Άρα, αναµένουµε την κύρωση των συµφωνιών, όπως και τις
εξηγήσεις για τα γκρίζα σηµεία της διακήρυξης. Και, βέβαια, ελ-
πίζουµε από τα βάθη της καρδιάς µας να µην τα µάθουµε από
τον γείτονα, διότι σε αυτό, δυστυχώς, µας έχετε δώσει κακό
δείγµα γραφής –αναφέροµαι στη µυστική διπλωµατία που έχετε
ακολουθήσει- όταν µαθαίναµε από τον κ. Καλίν για τη Συµφωνία
του Βερολίνου τον Ιούλιο του 2020. 

Ξεκαθαρίζω ως εκπρόσωπος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
ότι στα δίκαια αιτήµατα της πατρίδας µας εµείς θα είµαστε συµ-
παραστάτες. Το ίδιο ισχύει και για τη δίκαιη διεκδίκηση των γερ-
µανικών αποζηµιώσεων που εδώ και τέσσερα χρόνια αγνοείτε,
διότι δεν είµαστε όλοι ίδιοι. Δεν βάζουµε το κοµµατικό συµφέρον
πάνω από τον τόπο, όπως το κάνατε εσείς για να βρεθείτε στα
υπουργικά έδρανα. Είµαστε το αριστερό κόµµα της πατριωτικής
ευθύνης και αυτή τη σηµαία δεν θα την υποστείλουµε, όπως το
έχετε κάνει εσείς στο παρελθόν. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

Και ξαναλέω, έµπρακτα το κάναµε µε τη Συµφωνία των Πρε-
σπών, έµπρακτα το κάναµε και µε το Κυπριακό που η Κυβέρνηση
ξεχνάει. Κι έχετε µια πρωτιά. Δεν έχει ξαναπάει Έλληνας Πρω-
θυπουργός στη Γενική Συνέλευση του ΟΗΕ και να ξεχαστεί και
να µην αναφέρει το Κυπριακό. 

Άρα πιστεύουµε σε µια ενεργητική πολυδιάστατη εξωτερική
πολιτική µε τη χώρα µας παρούσα και όχι απούσα, όπως δυστυ-
χώς συνέβη µε το παράνοµο Τουρκολυβικό Σύµφωνο ή λειτουρ-
γώντας µε το δόγµα της Δεξιάς που, δυστυχώς, αρκετοί και
αρκετές εδώ µέσα αναπολείτε του προκεχωρηµένου φυλακίου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, την ανοχή σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Την έχετε

ήδη εδώ και ενάµισι λεπτό.
ΕΙΡΗΝΗ (ΡΕΝΑ) ΔΟΥΡΟΥ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, και σας ευ-

χαριστώ πολύ γι’ αυτό, αλλά νοµίζω ότι η παρέµβαση της κ. Μπα-
κογιάννη ήταν πραγµατικά άξια σχολιασµού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχετε

µισό λεπτό ακόµα. Συνεχίστε.
ΕΙΡΗΝΗ (ΡΕΝΑ) ΔΟΥΡΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Για να µη θεωρηθεί, λοιπόν, ότι από αντιπολιτευτικό οίστρο πα-

ρερµηνεύω, να µου επιτρέψετε να διαβάσω λέξη προς λέξη τι
είπε ο κ. Χατζηδάκης πάλι από αυτό το Βήµα. 

Διαβάζω λοιπόν. Λέει ο Υπουργός «Η Κυβέρνηση εφαρµόζει
µια πολιτική που παράγει αποτελέσµατα για την οικονοµία και
τους πολίτες και ιδιαίτερα τους πλέον ευάλωτους, γιατί όταν η
οικονοµία προχωρά και υπάρχουν πολιτικές αναδιανοµής, όπως
αυτές που εφαρµόζουµε, οι ευάλωτοι κερδίζουν».

Προσέξτε. Αν έπαιρνα τη σκυτάλη από όσους από αυτό το
Βήµα, προσβάλλοντας πρωτίστως το ελληνικό Κοινοβούλιο και
τη λαϊκή κυριαρχία, ασχηµόνησαν, υπερέβαλαν, ούρλιαξαν και
είπαν ψέµατα, δεν θα χρησιµοποιούσα για αυτόν τον προϋπολο-
γισµό ούτε το «µαγική εικόνα» ούτε το «µισές αλήθειες». Ας είναι
λοιπόν. Όµως, εδώ, µε αυτά που µας λέει ο αρµόδιος Υπουργός,
τουλάχιστον αυτό που µπορούµε να πούµε µετά λόγου γνώσεως
είναι ότι µιλάµε για µισές αλήθειες, διότι δεν είναι υπέρ των ευά-
λωτων, όπως ψευδώς ισχυρίζεται, αλλά υπέρ των εταιρειών ενέρ-
γειας, υπέρ των τραπεζών, υπέρ των µεγάλων επιχειρήσεων,
υπέρ των προνοµιούχων, υπέρ των «γαλάζιων golden boys» στη
ΔΕΗ και αλλού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία συ-
νάδελφε, παρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΕΙΡΗΝΗ (ΡΕΝΑ) ΔΟΥΡΟΥ: Γι’ αυτό κι εµείς, κύριε Πρόεδρε,
µιλάµε για έναν προϋπολογισµό ακρίβειας, ανισότητας, αδικίας,
ανασφάλειας και φτωχοποίησης. 

Κύριε Πρόεδρε, όταν κάποιος παραπονείται στο Προεδρείο,
είναι εν αδυναµία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μα, τι αδυ-
ναµία; Έχετε φτάσει τα έντεκα λεπτά. Τι αδυναµία;

ΕΙΡΗΝΗ (ΡΕΝΑ) ΔΟΥΡΟΥ: Εγώ δεν θέλω να σας παραπονεθώ
γιατί βρίσκοµαι εν αδυναµία. Αντιθέτως, βλέπω κι εγώ το ρολόι
απέναντι. Απλώς θέλω την ανοχή σας και για τους λόγους, κύριε
Πρόεδρε …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μα, δεν
υπάρχει…

ΕΙΡΗΝΗ (ΡΕΝΑ) ΔΟΥΡΟΥ: …που σηµείωσε εκπρόσωπος της
Νέας Δηµοκρατίας για τους Υπουργούς και τους Κοινοβουλευ-
τικούς Εκπροσώπους…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μα, δεν µε
αφορά αυτό. Συγγνώµη, κυρία Δούρου, δεν µπορεί να συµβαίνει
αυτό. Ο Κανονισµός άλλα λέει. Έχετε µιλήσει έντεκα λεπτά. Δεν
συµβαίνει αυτό. Αν µιλήσει ο καθένας για έντεκα λεπτά, τελείωσε
η διαδικασία.

ΕΙΡΗΝΗ (ΡΕΝΑ) ΔΟΥΡΟΥ: Σας κατανοώ, αλλά το πήραµε από
την αρχή στραβά, έλεγε η συγχωρεµένη η γιαγιά µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εσείς το
πήρατε στραβά, όχι εγώ.

Συνεχίστε. Στα δώδεκα λεπτά θα σας σταµατήσω.
ΕΙΡΗΝΗ (ΡΕΝΑ) ΔΟΥΡΟΥ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν είναι ο ΣΥΡΙΖΑ, είναι ο ΙΟΒΕ…
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Κι εγώ θέλω δώδεκα λεπτά, κύριε

Πρόεδρε.
ΕΙΡΗΝΗ (ΡΕΝΑ) ΔΟΥΡΟΥ: …που λέει, ναύαρχε, ότι το 60%

των νοικοκυριών περιµένει ελαφριά ή αισθητή επιδείνωση της οι-
κονοµικής του κατάστασης. Δεν είναι ο ΣΥΡΙΖΑ, είναι η EURO-
STAT που λέει ότι µόνο το 16,7% των συµπολιτών µας δεν
µπόρεσε να κάνει ιατρικές εξετάσεις φέτος. Δεν είναι ο ΣΥΡΙΖΑ,
είναι οι εισηγητικές εκθέσεις που όταν φτάνουν στο Υπουργείο
εδώ του ελληνικού Κοινοβουλίου, όταν φτάνουν, κύριε Πρόεδρε,
στο ΥΠΕΞ, το παρουσιάζουν πραγµατικά ως αποπαίδι, µε προτε-
λευταία θέση αυτή του Υπουργείου Τουρισµού.

Όταν η Τουρκία, κυρίες και κύριοι, ενισχύει το δικό της ΥΠΕΞ
µε πραγµατική αποπληθωρισµένη αύξηση του προϋπολογι-
σµού…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία
Δούρου, σας παρακαλώ! 

ΕΙΡΗΝΗ (ΡΕΝΑ) ΔΟΥΡΟΥ: Τελειώνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-

καλώ! Κλείστε!
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ΕΙΡΗΝΗ (ΡΕΝΑ) ΔΟΥΡΟΥ: ...της τάξης του 90%, η δική µας
Κυβέρνηση µε ένα αποψιλωµένο προσωπικό, αντί να δώσει του-
λάχιστον 100 εκατοµµύρια και να κατευθύνει έτσι τις ανάγκες
του Υπουργείου για τα συµφέροντα της πατρίδας µας και για τον
απόδηµο Ελληνισµό, τα κατευθύνει αποκλειστικά σε διεθνείς
υποχρεώσεις της χώρας και του European Facility for Peace. 

Λέω, λοιπόν, ότι µε ωραία λόγια δεν γίνεται εξωτερική πολιτική.
Με επικοινωνία, όπως απέδειξε, γίνεται ΙΧ εξωτερική πολιτική. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε
τώρα.

ΕΙΡΗΝΗ (ΡΕΝΑ) ΔΟΥΡΟΥ: Κυρίες και κύριοι, µία τελευταία
παρατήρηση.

Ακούγοντας τους συναδέλφους της Κυβέρνησης θα νόµιζε κα-
νείς ότι κυβερνά ακόµα ο ΣΥΡΙΖΑ.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία
Δούρου, δεν γίνεται αυτό που κάνετε. Είναι λάθος.

ΕΙΡΗΝΗ (ΡΕΝΑ) ΔΟΥΡΟΥ: Δεν κυβερνά ο ΣΥΡΙΖΑ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μου δηµι-

ουργείτε πρόβληµα στη διαδικασία.
ΕΙΡΗΝΗ (ΡΕΝΑ) ΔΟΥΡΟΥ: Ο ΣΥΡΙΖΑ έχει δώσει τη σκυτάλη

της διακυβέρνησης εδώ και τεσσεράµισι χρόνια, αλλά µάλλον
σας στοιχειώνει ακόµα ότι βγάλαµε τη χώρα από την εποπτεία,
ξαναδώσαµε δηµοσιονοµική κυριαρχία, ρυθµίσαµε το χρέος του
2030 χωρίς να εκφασίσουµε την ελληνική κοινωνία, όπως κάνατε
εσείς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία
Δούρου…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Από εδώ και πέρα, κύριε Πρόεδρε,
να τηρείται ο χρόνος για όλους. Ας µην το συζητήσουµε, αλλά
από εδώ και πέρα να τηρείται ο χρόνος και να τελειώνουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριοι συ-
νάδελφοι, το βασικό ζήτηµα είναι…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Υπάρχουν συνάδελφοι που είναι εδώ
από τις 11.00 το πρωί και δεν έχουν µιλήσει. Έχουν µιλήσει µόνο
δεκαπέντε Βουλευτές. Από τώρα, να τηρείται ο χρόνος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κάθε συ-
νάδελφος ή συναδέλφισσα, το κατανοείτε, µέσα στα πλαίσια το
Προεδρείο µπορεί να προσπαθήσει να είναι στον χρόνο. Το κα-
τανοείτε όλοι. Απλώς πρέπει να το κατανοήσετε και οι υπόλοιποι
συνάδελφοι. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Σκέρτσος και αµέσως µετά η κ. Αυγε-
ρινοπούλου.

ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πρόβληµα δεν είναι ότι µί-
λησε δεκατρία λεπτά η κ. Δούρου. Το πρόβληµα είναι ότι µίλησε
µόλις δύο λεπτά για τον προϋπολογισµό. Είστε εκτός θέµατος
και δυστυχώς αυτό είναι και το πρόβληµα του ΣΥΡΙΖΑ και γενι-
κότερα της Αριστεράς σήµερα. 

ΕΙΡΗΝΗ (ΡΕΝΑ) ΔΟΥΡΟΥ: Τιµή µου να µε θεωρείτε εσείς
εκτός θέµατος.

ΧΡΗΣΤΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Ένα και µοναδικό ερώτηµα πρέπει να τίθεται, κατά τη γνώµη µου,
κάθε φορά που συζητάµε τον κρατικό προϋπολογισµό της επό-
µενης χρονιάς: Πηγαίνει την οικονοµία και την κοινωνία µπροστά
ή πίσω; Συµβάλλει στην αναβάθµιση της χώρας, στη σύγκλιση
µε την υπόλοιπη Ευρώπη ή την κρατά δέσµια παθογενειών, δια-
χρονικών στρεβλώσεων και ιδεοληψιών, που έχουµε πληρώσει
κυριολεκτικά και µεταφορικά πολύ ακριβά;

Απαντώ αµέσως και απερίφραστα ότι ο προϋπολογισµός του
2024 είναι ένας οδικός χάρτης προόδου, σχεδόν πεντακοσίων
επενδύσεων και µεταρρυθµίσεων για µια Ελλάδα πιο παραγω-
γική, πιο κοινωνική, πιο πράσινη, πιο ψηφιακή, πολύ πιο δίκαιη
και εν τέλει πιο ισχυρή. Θα εξηγήσω γιατί, αφού επισηµάνω τα
ιδιαίτερα χαρακτηριστικά που τον διαφοροποιούν από τους προ-
ηγούµενους τέσσερις προϋπολογισµούς της διακυβέρνησης Μη-
τσοτάκη. 

Είναι ο πρώτος έπειτα από δεκατέσσερα χρόνια που καταρτί-
στηκε µε την ανάκτηση της επενδυτικής βαθµίδας. Περιλαµβάνει
τις πρώτες από το 2010 αυξήσεις στους µισθούς των δηµοσίων
υπαλλήλων, µε µέσο ετήσιο όφελος τα 1.476 ευρώ, δηλαδή,
πάνω από έναν επιπλέον µισθό ετησίως. Επαναφέρει τις παγω-
µένες από το 2012 τριετίες των µισθωτών του ιδιωτικού τοµέα.
Προβλέπει µόνιµες φοροελαφρύνσεις και αυξήσεις µισθών, συν-
τάξεων και επιδοµάτων, µόνιµες, που αγγίζουν τα 1,6 δισεκατοµ-
µύριο ευρώ στη θέση των έκτακτων υποστηρικτικών µέτρων. 

Όλα αυτά είναι αδιαµφισβήτητα στοιχεία που κατέστησαν εφι-
κτά λόγω των θετικών κεκτηµένων της παρελθούσες τετραετίας,
δηλαδή, των υψηλών ρυθµών ανάπτυξης –και θυµίζω εδώ ότι
έχουµε διπλάσιο ρυθµό ανάπτυξης από την υπόλοιπη Ευρώπη,
καταγράφουµε την τρίτη καλύτερη επίδοση ανάµεσα στις χώρες
της Ευρωζώνης- τη θεαµατική αύξηση των εξαγωγών, που αλλά-
ζουν το παραγωγικό µοντέλο της χώρας -αποτελούν το 50%
πλέον του ΑΕΠ οι εξαγωγές µας- το ρεκόρ επενδύσεων, δηµό-
σιων, ιδιωτικών και άµεσων ξένων επενδύσεων, τη µεγαλύτερη
αύξηση της απασχόλησης στην Ευρώπη -παραµένουµε ακόµη
χαµηλά, αλλά σηµειώνουµε υψηλότερο ρυθµό αύξησης απασχό-
λησης σε όλη την Ευρώπη- την ταχύτερη πτώση του δηµοσίου
χρέους και του κρατικού ελλείµµατος επίσης σε όλη την Ευ-
ρώπη, τις υψηλότερες ταξιδιωτικές εισπράξεις στην ιστορία του
ελληνικού τουρισµού -χρονιά ρεκόρ το 2023- αλλά και τη στα-
διακή ελάφρυνση νοικοκυριών και επιχειρήσεων από το ληξιπρό-
θεσµο ιδιωτικό χρέος, από τα κόκκινα δάνεια, που αποτελεί ένα
άχθος -λιγότερα κατά 23 δισεκατοµµύρια ευρώ τα κόκκινα δά-
νεια µεταξύ 2019 και 2023.

Το 2024 θα πάµε ακόµη καλύτερα και αυτό δεν το λέµε εµείς,
δεν το λέει αυτή η Κυβέρνηση. Είναι ενδεικτικό ότι στο τελευταίο
ECOFIN το ελληνικό σχέδιο προϋπολογισµού απέσπασε, χωρίς
κανέναν αστερίσκο και υποσηµείωση, τα εύσηµα των εταίρων
µας -επτά χώρες το πέτυχαν αυτό, µεταξύ των οποίων και η Ελ-
λάδα- ως ένας προϋπολογισµός αναπτυξιακός, κοινωνικά ευαί-
σθητος και δηµοσιονοµικά συνετός. Το άλλοτε µαύρο πρόβατο
της Ευρωζώνης είναι πλέον χώρα υπόδειγµα. Τα αντίστοιχα στοι-
χεία άλλων, µεγαλύτερων, ισχυρότερων ευρωπαϊκών οικονοµιών
επεστράφησαν προς διόρθωση. 

Για να προλάβω όσους και όσες σκεφτούν ότι τα βρίσκουµε
όλα τέλεια, σπεύδω να πω, µακριά από µένα αυτή η λογική. Κερ-
δίσαµε πολλές µάχες στην προηγούµενη τετραετία, αλλά πρώτοι
εµείς αναγνωρίζουµε ότι ο πόλεµος για τον πολυδιάστατο, συµ-
περιληπτικό εκσυγχρονισµό της χώρας συνεχίζεται και δεν πρέ-
πει να χάσουµε ούτε µέρα. 

Πιστεύω ακράδαντα ότι το καλύτερο δεν είναι εχθρός του
καλού. Δεν πρέπει να επαναπαυόµαστε στα βήµατα τα οποία
έχουν γίνει προς τα εµπρός τα τελευταία τέσσερα χρόνια, διότι
βρισκόµαστε ακόµη αρκετά πίσω σε πολλούς κρίσιµους για τη ζωή
των πολιτών δείκτες. Μπορούµε και πρέπει, όχι απλώς να βελτιω-
θούµε σε πολλούς τοµείς, αλλά χρειάζεται να κάνουµε κυριολε-
κτικά άλµατα για να συγκλίνουµε µε την υπόλοιπη Ευρώπη στην
οικονοµία, στην υγεία, στην παιδεία, στη δικαιοσύνη, στα δικαιώ-
µατα, στο κράτος, στην ενεργειακή ασφάλεια και αυτονοµία. Ο
προϋπολογισµός του 2024 αυτούς τους στόχους τους υπηρετεί. 

Όταν λέω για άλµατα στην οικονοµία, εννοώ να διατηρήσουµε
-και γι' αυτό εργαζόµαστε- τους διπλάσιους ρυθµούς ανάπτυξης
και επενδύσεων από την υπόλοιπη Ευρώπη, να αυξήσουµε κατά
25% τον κατώτατο και τον µέσο µισθό έως το τέλος της τετραε-
τίας, να αυξήσουµε τις ηλεκτρονικές συναλλαγές και να µει-
ώσουµε τη φοροδιαφυγή στον ευρωπαϊκό µέσο όρο, να
πετύχουµε τη ραγδαία αποκλιµάκωση του δηµοσίου χρέους
κάτω από 140% έως το τέλος τετραετίας, να κρατήσουµε χαµηλά
τον πληθωρισµό αλλά και το κόστος δανεισµού για επιχειρήσεις
και νοικοκυριά, να ενταθεί περαιτέρω ο ανταγωνισµός στην
αγορά προς όφελος των καταναλωτών, να µειώσουµε περαιτέρω
τα κόκκινα δάνεια µε προστασία των πραγµατικά ευάλωτων, να
πετύχουµε κι άλλο, νέο ρεκόρ εξαγωγών και ξένων επενδύσεων
ως µερίδιο του ΑΕΠ, µαζί µε αύξηση του µεριδίου της µεταποί-
ησης, της ευφυούς και βιολογικής γεωργίας, της εφοδιαστικής
αλυσίδας, καθώς και µε επιµήκυνση στους δώδεκα µήνες της
τουριστικής περιόδου. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OA’ - 16 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7761



Όταν µιλάω για άλµατα στην υγεία -και γι’ αυτό επίσης µερι-
µνούµε και εργαζόµαστε- εννοώ ότι πρέπει να αποκτήσουµε επι-
τέλους ένα σύγχρονο και αποτελεσµατικό Εθνικό Σύστηµα
Υγείας, µε επιπλέον προσλήψεις δέκα χιλιάδων νοσηλευτών και
γιατρών, µε καλύτερες αµοιβές για τους επαγγελµατίες υγείας,
µε 2,3 δισεκατοµµύρια ευρώ επενδύσεις για τον εκσυγχρονισµό
ενενήντα έξι νοσοκοµείων της χώρας, εκατόν πενήντα έξι κέν-
τρων υγείας σε όλη τη χώρα, µε ψηφιακό φάκελο υγείας για κάθε
πολίτη έως το 2025, µε δωρεάν προσωπικό γιατρό και δωρεάν
προληπτικές εξετάσεις για όλους τους Έλληνες και όλες τις Ελ-
ληνίδες. 

Χρειαζόµαστε άλµατα στο κράτος και ήδη τα έχουµε δροµο-
λογήσει, µε αξιολόγηση, µε εκπαίδευση, ενδυνάµωση και καλύ-
τερες αµοιβές για τους δηµοσίους υπαλλήλους, µε ψηφιοποίηση
έως το 2027 όλων των υπηρεσιών που παρέχονται µέσω του
gov.gr, µε απλοποίηση πέντε χιλιάδων διοικητικών διαδικασιών
µέσω του προγράµµατος «ΜΙΤΟΣ», µε γρήγορο ίντερνετ σε κάθε
γωνιά της χώρας µας για να µην υπάρχουν ψηφιακά χάσµατα,
µε µια δικαιοσύνη που δεν καθυστερεί και δεν βγάζει αποφάσεις
σε χρόνο µεγαλύτερο από την υπόλοιπη Ευρώπη, µε λιγότερες
εστίες ανοµίας στις πολεοδοµίες, στα πανεπιστήµια, στα κέντρα
των πόλεών µας, που δεν µπορούν να είναι άβατα για τους δη-
µοκρατικούς πολίτες στο όνοµα κάποιων ελεύθερων και φασιστι-
κών αντιλήψεων. 

Επείγουν τα άλµατα στο κοινωνικό κράτος, που πρέπει επιτέ-
λους να νιώσει δίπλα του κάθε πολίτης ως αρωγό και όχι σαν εµ-
πόδιο. Ήδη τρέχει µε καλά αποτελέσµατα το εµβληµατικό
πρόγραµµα «ΣΠΙΤΙ µου» για φθηνή στέγνη των νέων. Χρειάζεται
και θα γίνουν ακόµη περισσότερα σε αυτό τον τοµέα. Με τον
προσωπικό βοηθό για την αυτόνοµη διαβίωση των ατόµων µε
αναπηρία, µια θεσµική καινοτοµία για τους πιο ευάλωτους, µε τις
δοµές και εφαρµογές στήριξης των γυναικών από την ενδοοικο-
γενειακή βία και τη σεξουαλική παρενόχληση στους χώρους ερ-
γασίας, µε προγράµµατα δωρεάν προληπτικών µαστογραφιών,
που έχουν σώσει τη ζωή σήµερα σε περισσότερες από δεκα-
πέντε χιλιάδες γυναίκες, µε επέκταση δικαιωµάτων και ισότητα
στον γάµο, ώστε να µην υπάρχουν αόρατοι πολίτες πρώτης και
δεύτερης κατηγορίας στη χώρα µας.

Ευηµερία και ελευθερία δεν υπάρχουν χωρίς προστασία και
ασφάλεια των συνόρων µας. Μιλάµε για την ισχυρή Ελλάδα, που
πλέον έχει δυνατή φωνή και άξια εκπροσώπηση στο εξωτερικό.
Μιλάµε για τον υπεύθυνο πατριωτισµό του Πρωθυπουργού Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη, που µας έχει εξασφαλίσει ένα ρωµαλέο εξο-
πλιστικό πρόγραµµα, ώστε να µπορούµε να αντιµετωπίσουµε
κάθε είδους υβριδικές απειλές, να έχουµε καλύτερη φύλαξη των
συνόρων µας, µε ολοκλήρωση του φράχτη στον Έβρο, µε απο-
τροπή σε θαλάσσια και χερσαία σύνορα των παράνοµων δικτύων
διακινητών, αλλά και µε έρευνα, διάσωση για τους πραγµατικά
ευάλωτους και δυστυχισµένους πρόσφυγες. 

Υπεύθυνος αλλά και ρεαλιστικός πατριωτισµός, που διατηρεί
ανοιχτούς τους διαύλους επικοινωνίας µε τους γείτονες σε κάθε
επίπεδο, επιδιώκοντας µε σύνεση αλλά και αποφασιστικότητα,
χωρίς αυταπάτες, να συνυπάρχουµε στη βάση όσων µας ενώ-
νουν, να διαφωνούµε και αν οι διαφορές µας δεν γεφυρώνονται
τουλάχιστον να µην παράγουν αυτόµατα εντάσεις και κρίσεις,
αλλά να συνεργαζόµαστε επωφελώς και για τις δύο πλευρές στο
οικονοµικό, εµπορικό και κοινωνικό πεδίο. 

Καταλυτικής σηµασίας σε όλα αυτά τα εργαλεία για να το πε-
τύχουµε είναι το Ταµείο Ανάκαµψης, που ξεπερνάει πλέον τα 36
δισεκατοµµύρια ευρώ και είναι το µεγαλύτερο στην Ευρώπη ανα-
λογικά µε τον πληθυσµό και το ΑΕΠ µας. Άλλο ένα επίτευγµα
αυτής της Κυβέρνησης. 

Πρόσφατα µάλιστα εγκρίθηκε το αναθεωρηµένο εθνικό σχέδιο
«Ελλάδα 2.0», που περιλαµβάνει νέες επενδύσεις και νέες µεταρ-
ρυθµίσεις µε στόχο την πράσινη µετάβαση αλλά και την προσαρ-
µογή της οικονοµίας στην κλιµατική αλλαγή, µε επιπλέον δάνεια
5 δισεκατοµµυρίων ευρώ, που θα κατευθυνθούν σε επιχειρήσεις
κάθε µεγέθους, µικρές, µεσαίες, µεγάλες, και σηµαντικά έργα
στην περιφέρεια. 

Εργαζόµαστε καθηµερινά για µια Ελλάδα µε περισσότερες ευ-
καιρίες κοινωνικής κινητικότητας και οικονοµικής ανόδου για

όλους τους Έλληνες, για όλες τις Ελληνίδες και ειδικά για τους
νεότερους συµπολίτες µας. Κάθε πτυχή του προγράµµατός µας
για την Ελλάδα του 2027, για την Ελλάδα του 2030, δηλαδή για
την παραγωγική, κοινωνική, δίκαιη, ψηφιακή, πράσινη και ισχυρή
Ελλάδα υπηρετεί αυτόν τον στόχο. Η τάξη του καθενός µας, ο
τόπος καταγωγής του, η οικονοµική του κατάσταση να µη λει-
τουργούν σαν µοίρα, όπως έχει πει η Ειρήνη Αγαπηδάκη. 

Η λέξη κλειδί για όλα αυτά είναι «µεταρρυθµίσεις», µεταρρυθ-
µίσεις µε κεφαλαία γράµµατα, αλλαγές παντού που µπορεί να
ξεβολεύουν ορισµένους, αλλά λειτουργούν υπέρ των πολλών και
υπέρ της χώρας µας. Περισσότερες από διακόσιες είκοσι µικρές
και µεγάλες µεταρρυθµίσεις και περισσότερες από διακόσιες
εξήντα δηµόσιες επενδύσεις µετράµε στα ετήσια σχέδια δράσης
του 2024, που θα εγκρίνει το Υπουργικό Συµβούλιο της επόµενης
Τετάρτης. 

Διότι σε έναν κόσµο που αλλάζει ραγδαία, κερδισµένος και πιο
ανθεκτικός είναι αυτός που διαθέτει σχέδιο, αυτός που διαθέτει
µηχανισµό εποπτείας, µηχανισµό υλοποίησης των πολιτικών του
και φυσικά ικανότητα διαχείρισης των πολλαπλών κρίσεων, αλλά
και τροποποίησης των σχεδίων όταν η πραγµατικότητα το επι-
βάλλει.

Κερδισµένος σε έναν σύνθετο και µεταβαλλόµενο κόσµο είναι
αυτός ο οποίος διαβλέπει τις αλλαγές και προσαρµόζεται σε
αυτές, κάνοντας την κρίση ευκαιρία και νοµίζει ότι αυτή η Κυβέρ-
νηση έχει αποδείξει ακριβώς αυτό τα τελευταία τέσσερα χρόνια.
Ο προϋπολογισµός του 2024 και η ευρύτερη οικονοµική πολιτική
της Κυβέρνησης αποτυπώνουν αυτές τις προτεραιότητες, αυ-
τούς τους στόχους και αυτές τις αξίες. Είναι ένα σάλπισµα µε-
ταρρυθµίσεων, αλλά και πολλών δηµόσιων επενδύσεων, που
έχουν σαν στόχο να µας κάνουν όλες και όλους να νιώθουµε
πραγµατικά περήφανοι για την πατρίδα µας. 

Ακριβώς γι’ αυτόν τον λόγο σας καλώ τον υπερψηφίσετε.
Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Έχει ζητήσει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΠΑΣΟΚ κ. Κατρίνης. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ναι, γιατί είναι εδώ δύο Υπουργοί Επι-
κρατείας, κύριε Πρόεδρε, οπότε όποιος θέλει απαντάει.

Κατ’ αρχάς, κύριε Υπουργέ, είπατε ότι θα είναι εκτός θέµατος
η κ. Δούρου –σωστά το είπατε-  αλλά θέλω να σας «προκαλέσω»
-σε εισαγωγικά- και δεν ξέρω αν υπάρχει κάποιος παλαιότερος
του κ. Βορίδη, εµού και του κ. Κωνσταντινόπουλου σε αυτή την
Αίθουσα, να µας πει αν ποτέ, κύριε Πρόεδρε, σε συζήτηση προ-
ϋπολογισµού ο αρµόδιος Υπουργός στην οµιλία του δεν µίλησε
ούτε ένα δευτερόλεπτο για τον προϋπολογισµό του Υπουργείου
του 2024. Και αυτό αφορά τον κ. Γεωργιάδη χθες. Γιατί και ο
Πρωθυπουργός έψεξε τους πολιτικούς Αρχηγούς ότι κινούνται
εκτός θέµατος. Άρα, όταν θα ξανακάνετε αυτή την παρατήρηση,
εγώ θα σας παραπέµπω στην οµιλία του κ. Γεωργιάδη χθες το
βράδυ. Ούτε ένα δευτερόλεπτο για τον προϋπολογισµό του 2024
στο Υπουργείο Εργασίας! Αυτό πρώτον.

Δεύτερον. Είπατε πάρα πολλά, κύριε Υπουργέ…
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μισό
λεπτό, µη θορυβείτε. Διάλογος, δηµοκρατία.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Είπατε πάρα πολλά. Δεν µπορώ να απαν-
τήσω σε όλα. Θα πω µόνο το εξής. Είπατε για τη δικαιοσύνη.
Έρευνα από την Παγκόσµια Τράπεζα για την Ελλάδα: εκατοστή
τεσσαρακοστή έκτη διεθνώς στην ταχύτητα απονοµής δικαιοσύ-
νης. Ξέρετε πόσες ηµέρες θέλει η τελεσίδικη απόφαση; Χίλιες
τετρακόσιες ηµέρες, όσο µία τετραετία. Η τετραετία σας. 

Δεύτερον, έρευνα της Manpower -πριν από τρεις µέρες- για
τις προοπτικές απασχόλησης παγκοσµίως: Η Ελλάδα τριακοστή
έκτη σε σαράντα µία χώρες που ερευνώνται. 12% οι προοπτικές,
26% ο µέσος όρος. Θα τα πούµε όλα εδώ, γιατί ωραίες είναι οι
διαπιστώσεις, αλλά η αλήθεια είναι αµείλικτη. 

Τρίτον, θα σας παρακαλέσω, όταν θα ξαναπείτε ότι τα κόκκινα
δάνεια είναι λιγότερα, να θυµάστε ότι είστε στη Βουλή των Ελ-
λήνων και όχι στην Ένωση Ελληνικών Τραπεζών και να µη λέτε
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στον ελληνικό λαό ότι µειώθηκαν τα κόκκινα δάνεια 23% µεταξύ
2019 και 2023, γιατί τα κόκκινα δάνεια πρέπει να πληρωθούν από
τους Έλληνες πολίτες. Μπορεί να µειώθηκαν λογιστικά στις τρά-
πεζες, σίγουρα δεν µειώθηκαν τα κόκκινα δάνεια. 

Επίσης, θέλω να σας πω -γιατί είναι τα επιτεύγµατα του επιτε-
λικού σας κράτους- ότι σε κάποιους δείκτες η Ελλάδα δεν φαί-
νεται να έχει τις καλύτερες θέσεις. 

Δείκτες ανθρώπινης ελευθερίας: πεντηκοστή έκτη στον κόσµο,
εικοστή έκτη στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ξεπερνάµε µόνο την Ουγ-
γαρία. Αυτός ο δείκτης ερευνά το κράτος-δικαίου, ανθρώπινα δι-
καιώµατα, ελευθερίες, τοµέα ενηµέρωσης, ασφάλεια πολιτών. 

Δείκτης ελευθερίας του Τύπου: είµαστε εκατοστοί έβδοµοι
στον κόσµο, το ξέρετε.

Δείκτης οικονοµικής ελευθερίας: επίσης, θέση εκατοστή
έβδοµη παγκοσµίως. 

Και µάλιστα σε σηµερινή έρευνα από το Κέντρο Φιλελεύθερων
Μελετών –να πάµε και στα του οίκου µας- που λέει για τη νοµο-
θέτηση: Ο δείκτης ποιότητας νοµοθέτησης το 2023 έπεσε στο
4566. Ιστορικό ρεκόρ 6,3 άρθρα ανά τροπολογία. Κύριε Βορίδη,
για εσάς είναι αυτό.

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, που κάνει µεταρρυθµίσεις, που έχει κα-
νόνες, που έχει πολυδιάστατο εκσυγχρονισµό, καταρρίπτει όλα
τα αρνητικά ρεκόρ σε όλους τους παγκόσµιους και εγχώριους
δείκτες. 

Και µια και είπατε για επενδύσεις και όλα αυτά τα ωραία, κύριε
Υπουργέ, να σας πω πως εγώ δεν ξέρω εάν αυτοί οι δείκτες είναι
αποτρεπτικοί από το να έρθουν ξένες επενδύσεις ή εάν όσοι έρ-
χονται στην Ελλάδα πρέπει να πάρουν την έγκρισή σας στο Μα-
ξίµου, για να επενδύσουν στην Ελλάδα. Όµως, αυτήν τη στιγµή
έχουµε εξαγωγές µειωµένες το 2023, άµεσες ξένες επενδύσεις
µείον 40% -δεν το λέµε εµείς, το είπε η Τράπεζα της Ελλάδας
πριν από είκοσι ηµέρες- εµπορικό έλλειµµα 26 δισεκατοµµύρια
–πανηγυρίζετε γι’ αυτό;-, έλλειµα ισοζύγιο τρεχουσών συναλλα-
γών επάνω από 7%, ιδιωτικό χρέος, ιστορικό ρεκόρ όσον αφορά
τον πληθωρισµό και την ακρίβεια. Νοµίζω ότι καλύτερα να αλλά-
ξετε κουβέντα, γιατί αυτό το πεδίο δεν σας είναι ευνοϊκό. Το επι-
τελικό σας κράτος είναι µόνο για την υπερσυγκέντρωση
εξουσίας. 

Δυστυχώς, στα αποτελέσµατα που θα έπρεπε η χώρα το 2023
να είναι µια σύγχρονη, φιλελεύθερη, ευρωπαϊκή χώρα που και-
νοτοµεί και µεταρρυθµίζεται είµαστε πολύ πιο κάτω από τον
πήχη. Και αυτό δεν το λέµε εµείς, το λένε όλοι αυτοί οι δείκτες
που ανέφερα πριν. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Κύριε

Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θέλετε να

µιλήσετε; Λοιπόν, ελάτε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Θα είµαι

πολύ βραχύς. Θα αναφερθώ µόνο σε ένα συγκεκριµένο σηµείο.
Τα υπόλοιπα θα τα πω και στην οµιλία µου, αλλά επιτρέψτε µου.
Είναι µερικά πράγµατα τα οποία, πώς να το πω, βγάζουν µάτι. 

Τώρα κάνατε µια αναφορά στα ζητήµατα της νοµοθετικής δια-
δικασίας. Και επειδή αναφερθήκατε και στην αρχαιότητα ορισµέ-
νων εξ ηµών και επειδή έχουµε µια ιστορία εδώ και ξέρουµε λίγο
τι έχουµε περάσει, λοιπόν:

Μείωση τροπολογιών. Στην προηγούµενη τετραετία κατά 50%
µειώθηκε ο αριθµός των τροπολογιών. Τι να κάνουµε; Γιατί όλα
είναι συγκριτικά σε αυτήν τη ζωή. Μπορεί εσείς να θέλετε να
πάµε στο µηδέν. Όµως, είναι η φύση της νοµοθεσίας. Και ποια
είναι η φύση της νοµοθεσίας; Εδώ είναι µια πιο δοµική επιλογή
για την καλή νοµοθέτηση. Εσείς από την αντιπολίτευση, κάθε
φορά που ζητείτε µία νοµοθετική εξουσιοδότηση, προκειµένου
να εξειδικευθούν µια σειρά από ζητήµατα που έχουν να κάνουν
µε το κανονιστικό πλαίσιο, λέτε «όχι», γιατί δεν θέλετε η Κυβέρ-
νηση να έχει ευρεία νοµοθετική εξουσιοδότηση. 

Άρα, τι θέλετε; Θέλετε αναλυτική νοµοθεσία, εξαιρετικά περι-
γραφική. Η αναλυτική νοµοθεσία, εν συνεχεία, όταν αλλάζουν οι
ιδιωτικές συνθήκες, έχει το ζήτηµα ότι θέλει τροπολογίες και επι-

µέρους παρεµβάσεις. Αυτό είναι που γεννά τις πολλές τροπολο-
γίες. Είναι ζήτηµα; Βεβαίως. Αλλά είναι ζήτηµα που µας έρχεται
από παλιά και θέλει µεγάλη προσπάθεια, για να αλλάξει. Το απο-
τέλεσµα ήταν η µείωση των τροπολογιών. 

Εσείς δεν ήσασταν εδώ, όταν οι εκπρόθεσµες τροπολογίες
ήταν ο κανόνας και αυτή τη στιγµή έχουν µηδενιστεί εκπρόθε-
σµες τροπολογίες; Ήταν ο κανόνας! Εσείς δεν ήσασταν εδώ,
όταν πάρα πολύ συχνά είχαµε κατεπείγουσα νοµοθέτηση και
αυτήν τη στιγµή δεν έχουµε ποτέ; 

Άρα συζητάµε για την καλή νοµοθέτηση και την καλή πρακτική
και ψέγετε αυτήν την Κυβέρνηση, η οποία έχει βελτιώσει όλα
αυτά τα µεγέθη. Άρα, επιτρέψτε µου. Δεν ξέρω ποιος τα λέει
αυτά και σε ποια βάση τα λέει, αλλά όλα στη ζωή είναι συγκρι-
τικά. Δεν ξεκινάµε από µηδενική βάση, για να τα ψάξουµε. Όλα
έχουν µια διαλεκτική σχέση. Εδώ, λοιπόν, η Κυβέρνηση αυτή στο
ζήτηµα της καλής νοµοθέτησης πραγµατικά έχει κάνει τεράστια
προσπάθεια και έχει επιφέρει σηµαντικά αποτελέσµατα. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Πρόεδρε, µια κουβέντα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, βεβαίως. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κάνετε την
παρέµβασή σας;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μία παρέµβαση, ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ευχαριστώ. 

Επειδή δεν µπορεί σε αυτή την Αίθουσα να ακούγονται τόσο
κακοποιητικές της πραγµατικότητας τοποθετήσεις Υπουργών και
µάλιστα, του Υπουργού Επικρατείας, κύριε Βορίδη, δεν έχετε
φέρει ούτε ένα νοµοσχέδιο µε την τακτική διαδικασία. Ένα προς
ένα τα νοµοσχέδια που καταθέτει η Κυβέρνηση Μητσοτάκη από
τον Ιούλιο του 2023 µέχρι σήµερα -περισσότερα από τριάντα
έχουν φτάσει τα νοµοσχέδια-, ένα προς ένα έχουν συζητηθεί µε
κατεπείγουσα διαδικασία χωρίς να οµολογείται το κατεπείγον.

Και εξειδικεύω. Καταθέτετε τα νοµοσχέδια σας όλα νύχτα,
γιατί είστε η Κυβέρνηση της νυχτερινής νοµοθέτησης. Τα περισ-
σότερα κατατίθενται δώδεκα παρά τρία λεπτά. Μερικά σάς έχουν
ξεφύγει και κατατέθηκαν δώδεκα και κάποια λεπτά. Το ένα από
τα δύο νοµοσχέδια που προγραµµατίζετε να συζητηθούν µέσα
στην επόµενη εβδοµάδα διανεµήθηκε στους Βουλευτές στις 5:41
το πρωί. 

Καµµία φορά δεν έχει γίνει σεβαστό το διήµερο µεταξύ κατά-
θεσης του νοµοσχεδίου στη Βουλή και πρώτης συζήτησης και
καµµία φορά δεν έχει γίνει σεβαστό το επταήµερο που θέτει ο
Κανονισµός της Βουλής µεταξύ πρώτης και δεύτερης ανάγνω-
σης. 

Γνωρίζετε ότι αυτό είναι µία απαραβίαστη προθεσµία που έχει
να κάνει µε την καλή νοµοθέτηση, µε τη συζήτηση, µε την ακρό-
αση των φορέων, µε την επεξεργασία των προτάσεων της κοι-
νωνίας και της Αντιπολίτευσης. Συστηµατικά σε ένα προς ένα τα
νοµοσχέδια το παραβιάζετε.

Και ενώ προβλέπεται εξαίρεση στον Κανονισµό, οι εφτά ηµέ-
ρες προβλέπεται κατ’ εξαίρεση να γίνουν δύο, να γίνουν δύο κατ’
ελάχιστον, εσείς ολοκληρώνετε τη συζήτηση της πρώτης ανά-
γνωσης Δευτέρα απόγευµα και προγραµµατίζετε την δεύτερη
ανάγνωση Τρίτη πρωί. Είναι ο τρόπος που έχουν συζητηθεί όλα
τα νοµοσχέδια. Κάναµε σχετική συζήτηση κατά την ενηµέρωση
που µας έκανε ο κ. Γεραπετρίτης ως Υπουργός Εξωτερικών,
έχοντας διατελέσει στη θέση σας, και εξέφρασε την έκπληξή του
που συµβαίνει κάτι τέτοιο. Δεν ξέρω. Δεν το γνωρίζετε; Δεν γνω-
ρίζει η Κυβέρνηση ότι συµβαίνει αυτό; Γίνεται ερήµην σας; 

Νύχτα, λοιπόν, η κατάθεση των νοµοσχεδίων, µε κατεπείγουσα
διαδικασία η συζήτηση όλων των νοµοσχεδίων. Κανένα, για κα-
νένα δεν έχει τηρηθεί το εφταήµερο, για κανένα. Οι δε τροπολο-
γίες φέρονται προς συζήτηση στην Βουλή µε αδιανόητο τρόπο
ψήφισης. Δηλαδή, ενώ έχουν περισσότερα άρθρα, υποχρεώνετε
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τα κόµµατα -και εµείς σε κάθε συζήτηση εκφράζουµε την επιφύ-
λαξή µας- υποχρεώνετε τα κόµµατα να ψηφίζουν συνολικά την
τροπολογία και όχι ένα-ένα τα άρθρα της. Και βάζετε πάντα, µε
κάθε τι που µπορεί να έχει θετικό πρόσηµο, βάζετε και κάτι αρ-
νητικό και σκοτεινό, διότι είναι ο κακός σας εαυτός που δεν µπο-
ρείτε να του αντισταθείτε. Δεν µπορείτε να έχετε µία τροπολογία
που να είναι µόνο καλή. Πρέπει να έχετε και κάτι αρνητικό και να
προκαλείτε τους Βουλευτές. 

Η περιφρόνηση που δείχνετε στην κοινωνία και στους φορείς,
που συνήθως καλούνται µε κατεπείγοντα τρόπο, -χρειάστηκε η
Πλεύση Ελευθερίας να δώσει τη µάχη για να καλούνται µέσα στη
Βουλή, γιατί στην έναρξη της περιόδου τούς καλούσατε µόνο µε
webex, δεν τους θέλατε µέσα εδώ, το θεωρούσατε προνοµιακό
πεδίο- η κατεπείγουσα διαδικασία που ουσιαστικά περιφρονεί
την κοινωνία, δεν έχει καµµία, µα καµµία, µα καµµία, µα καµµία,
µα καµµία, µα καµµία, µα καµµία σχέση µε την καλή νοµοθέτηση.

Είναι, λοιπόν, καλό να µην προσπαθείτε -τουλάχιστον όταν εί-
µαστε εµείς µέσα στην Αίθουσα αυτή και είµαστε πάντα- είναι
καλό να µην προσπαθείτε να παραποιήσετε την πραγµατικότητα,
να µην εµφανίζετε µία εικόνα η οποία δεν ανταποκρίνεται στην
αλήθεια. 

Και επίσης, επειδή αναφερθήκατε σε προηγούµενες περιό-
δους, θα είχε µια σηµασία απολογισµού και αυτοκριτικής να µας
πείτε από αυτά τα τετρακόσια τόσα νοµοσχέδια που ιλιγγιωδώς
ψηφίστηκαν στην προηγούµενη περίοδο πόσα εφαρµόστηκαν.
Γιατί πολλά από αυτά ήδη τα αλλάζετε και πάρα, µα πάρα πολλά
από αυτά αποδείχθηκαν ανεφάρµοστα και δεν έχουν εφαρµο-
στεί.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Κύριε

Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Πάλι,

κύριε Υπουργέ;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Επειδή,

επαναλαµβάνω, είµαστε ορισµένοι αρκετά χρόνια, και µιας και
θέλουµε να κάνουµε και απολογισµούς, θυµάµαι, κυρία Πρό-
εδρε, ή θυµάµαι εσφαλµένα, επί δικής σας προεδρίας δεν ήταν
όταν τελείωναν οι επιτροπές και µάλιστα µε µνηµονιακά νοµο-
σχέδια και τελείωναν στις 23.00’ το βράδυ για να µπουν την επό-
µενη ώρα στην Ολοµέλεια; Δική σας δεν ήταν η Προεδρία;

Λέω, λοιπόν, εντάξει, εγώ τα καταλαβαίνω όλα, κατανόηση να
έχουµε, αλλά ξαφνικά δεν µπορούµε να ξεχάσουµε και µάλιστα
να ακούµε επιτιµητικό λόγο από κάποιους οι οποίοι, όχι απλώς
δεν έχουν εφαρµόσει τους κανονισµούς, όχι έχουν εφαρµόσει
έκτακτες διαδικασίες, αλλά τώρα κουνάνε το χέρι σε µία Κυβέρ-
νηση που την τελευταία διετία δεν έχει φέρει ένα κατεπείγον νο-
µοσχέδιο κατά την έννοια του 109 του Κανονισµού της Βουλής.
Συγκεκριµένα πράγµατα είναι το κατεπείγον νοµοσχέδιο, όχι ό,τι
ερµηνεύει ο καθένας. Συγκεκριµένες προβλέψεις, συγκεκριµένες
ρυθµίσεις που υπάρχουν στον Κανονισµό της Βουλής. Τέτοιο νο-
µοσχέδιο δεν έχει έρθει.

Οι τροπολογίες κατατίθενται µε τον τρόπο που πάντοτε εκα-
τατίθεντο. Και µάλιστα, επαναλαµβάνω, δεν υπάρχει πλέον εκ-
πρόθεσµη τροπολογία. Το τονίζω. Έχει µία τεράστια µείωση
µόνο ο αριθµός των τροπολογιών. Και αυτό γιατί; Γιατί έχει ει-
σαχθεί ένας θεσµός ο οποίος λέγεται ερανιστικό νοµοσχέδιο,
που δεν υπήρχε, που µας επιτρέπει να αποµειώνουµε σηµαντικά
τον όγκο των τροπολογιών.

Άρα, λοιπόν, να εγκαλούµαστε τώρα για συντµήσεις -και µάλι-
στα η Κυβέρνηση- για συντµήσεις οι οποίες γίνονται στο πλαίσιο
της δυνατότητας που δίνει ο Κανονισµός της Βουλής στη Διά-
σκεψη των Προέδρων, ε όχι τώρα αυτό να βαραίνει την Κυβέρ-
νηση. Την Κυβέρνηση που, επαναλαµβάνω, στο ζήτηµα του
συντονισµού του νοµοθετικού έργου, όταν σκεφτεί κανείς το τι
έχουµε περάσει σε αυτήν την Αίθουσα τα προηγούµενα πέντε
χρόνια πριν την ανάληψη της διακυβέρνησης από αυτήν την Κυ-
βέρνηση σε επίπεδο νοµοθετικό, µιλάµε -την εµπειρία επικαλού-
µαι των παλαιοτέρων Βουλευτών- για τη µέρα µε τη νύχτα. Η
µέρα µε τη νύχτα. Μιλάµε για µία τεράστια και θεαµατική διαφο-

ροποίηση στο επίπεδο της καλής νοµοθέτησης.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία
Πρόεδρε, ξέρετε ότι έχουν τελειώσει οι παρεµβάσεις, αλλά θα
σας δώσω -γιατί θα πείτε για προσωπικό το θέµα- ένα λεπτό. Σε
ένα λεπτό θα απαντήσετε στον κ. Βορίδη.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μία παρέµβαση είναι, δεν θα καθυστερήσω.

Κύριε Βορίδη, δεν θυµάστε καλά. Να σας θυµίσω, λοιπόν, γιατί
έχω αυτό το ελάττωµα της µνήµης. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): …(Δεν
ακούστηκε)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Να σας θυµίσω, γιατί έχω το ελάττωµα της µνήµης. 

Επί προεδρίας µου αρνήθηκα την εισαγωγή όλων των µνηµο-
νιακών νοµοσχεδίων και του τρίτου µνηµονίου και χρειάστηκε ο
σηµερινός Πρωθυπουργός, ο κ. Μητσοτάκης, να συνυπογράφει
έγγραφα και αιτήσεις µε τους Αντιπροέδρους του ΣΥΡΙΖΑ -κά-
ποιοι είναι τώρα στο ΣΥΡΙΖΑ και κάποιοι στη Νέα Αριστερά- για
να συνεδριάσει η Διάσκεψη χωρίς εµένα ως Πρόεδρο. Η πρό-
τασή µου σε όλες τις Διασκέψεις ήταν να µην εισαχθεί νύχτα κα-
νένα νοµοσχέδιο. Έθεσα και στο Σώµα την πρότασή µου. Και
όταν απερρίφθη από το Σώµα, στο οποίο συµµετείχατε ψηφίζον-
τας µαζί µε τον κ. Τσίπρα και τον κ. Μητσοτάκη, κατέβηκα από
την Έδρα και προήδρευσε άλλος.

Συνεπώς, µην µου αποδίδετε εµένα πράγµατα που δεν έκανα
και το γνωρίζετε καλά και µην αποποιείστε αυτά που κάνατε µαζί
µε αυτούς που τα κάνατε, γιατί έχουµε περάσει και δεν ξεχνάµε
και τι έχουµε περάσει, όπως δεν ξεχνάµε και από πού έχει περά-
σει ο καθένας. Και µε την ευκαιρία αυτή, θα περιµένω να ακούσω
την τοποθέτησή σας για το κρεσέντο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα µιλήσει
αργότερα ο Υπουργός. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): …ρατσισµού που µπήκε σε αυτήν εδώ την Αίθουσα από
τον κ. Γεωργιάδη χθες και το οποίο δεν έχει αποποιηθεί η Κυβέρ-
νηση ούτε όλη την ηµέρα σήµερα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Θα συνεχίσουµε τώρα, δεν υπάρχει.
Η κ. Αυγερινοπούλου από τη Νέα Δηµοκρατία και αµέσως µετά

ο κ. Μάντζος, η κ. Κοµνηνάκα και η κ. Συρεγγέλα, πριν µπει κά-
ποιος Υπουργός. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Μπράβο. Από εδώ και πέρα τέσσερις
Βουλευτές. 

ΔΙΟΝΥΣΙΑ - ΘΕΟΔΩΡΑ ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε στην ιδιαίτερα ευ-
χάριστη θέση να υπερψηφίζουµε έναν προϋπολογισµό ο οποίος
ανταποκρίνεται στις πραγµατικές ανάγκες των συµπολιτών µας.
Ταυτόχρονα, υπηρετεί το αναπτυξιακό όραµα της Ελλάδας και
τους στόχους που έχουµε θέσει τόσο για το οικονοµικό έτος
2024 όσο και για την πορεία της χώρας µας προς το έτος-ορό-
σηµο 2030. 

Ο προϋπολογισµός του 2024 συντάσσεται σε έναν χρόνο κατά
τον οποίο η ελληνική οικονοµία έχει πλέον ανακτήσει την επεν-
δυτική της βαθµίδα και έχει ξεπεράσει την οικονοµική ύφεση.
Ταυτόχρονα, η χώρα µας έχει ανακτήσει και την επενδυτική εµ-
πιστοσύνη σε διεθνές επίπεδο, γεγονός που αποδεικνύεται από
την αλµατώδη αύξηση των άµεσων ξένων επενδύσεων, ενώ πα-
ρατηρούµε εκ νέου την άνθηση των ελληνικών επιχειρήσεων, οι
οποίες αναπτύσσονται, επενδύουν, δηµιουργούν θέσεις εργα-
σίας και καλύτερα εισοδήµατα για τους εργαζοµένους. 

Η Ελλάδα σήµερα είναι ένα από τα λίγα κράτη που κατάφερε
να αντέξει, χωρίς ισχυρούς κλυδωνισµούς, την πίεση της ενερ-
γειακής και της πληθωριστικής κρίσης. Χάρη στην ορθολογική
και συνετή και παράλληλα επιτυχηµένη οικονοµική πολιτική της
Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και του Πρωθυπουργού κ.
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Κυριάκου Μητσοτάκη, όχι µόνο απετράπη η οικονοµική ύφεση,
αλλά σήµερα η Ελλάδα διατηρεί τον τρίτο υψηλότερο ρυθµό
ανάπτυξης στην Ευρωζώνη, έχει µειώσει την ανεργία κάτω από
το 10% για πρώτη φορά εδώ και δεκαπέντε χρόνια και αυξάνει
µισθούς και συντάξεις χωρίς να θέτει σε διακινδύνευση τα δηµο-
σιονοµικά του κράτους. 

Αυτό καθίσταται εφικτό, καθώς το πρωτογενές πλεόνασµα
έχει υπερβεί θετικά τις προβλέψεις του µεσοπρόθεσµου προ-
γράµµατος σε αντίθεση µε τις έως σήµερα εκτιµήσεις της Αντι-
πολιτεύσεως. 

Βεβαίως, ο προϋπολογισµός του 2024 κινείται στην κατεύ-
θυνση της εισοδηµατικής στήριξης των συµπολιτών µας, προκει-
µένου να αµβλύνει τις κοινωνικές ανισότητες, αλλά και να
αποκαταστήσει εκ νέου το επίπεδο ποιότητας ζωής των Ελλήνων.
Για αυτό και περιλαµβάνει µέτρα, όπως η αύξηση των µισθών και
των συντάξεων, συµπεριλαµβανοµένων των µισθών του δηµο-
σίου, η αύξηση του αφορολόγητου για οικογένειες µε παιδιά και
η αύξηση του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος µε ταυτό-
χρονη, όµως, κατανοµή και 12 δισεκατοµµυρίων ευρώ σε δηµό-
σιες επενδύσεις και άλλες αναπτυξιακές πολιτικές. 

Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να σταθώ σε µια ειδικότερη διά-
σταση, την οποία περιλαµβάνει ο φετινός προϋπολογισµός. Σε
αυτόν παρουσιάζεται οριζόντια η κλιµατική διάσταση των προ-
γραµµάτων όλων των Υπουργείων, καθώς η αντιµετώπιση της
κλιµατικής κρίσης αποτελεί βασική προτεραιότητα της Κυβέρνη-
σης. Χρηµατοδοτεί την υλοποίηση νέων κλιµατικών επενδύσεων
στοχευµένων στον µετριασµό της κλιµατικής αλλαγής, δηλαδή
στοχευµένων στον µετριασµό της αύξησης της θερµοκρασίας
και την επίτευξη της µείωσης των εκποµπών του διοξειδίου του
άνθρακα κατά 55% ως το 2030, στόχος ο οποίος συνάδει µε τους
ευρωπαϊκούς αλλά και τους παγκόσµιους στόχους. 

Παράλληλα, ο προϋπολογισµός υποστηρίζει και την εθνική
προσπάθεια για την προσαρµογή στην κλιµατική αλλαγή, αλλά
και την ανάγκη αποκατάστασης των ζηµιών και απωλειών από τις
επιπτώσεις αυτής. 

Οι καταστροφές στη Θεσσαλία συνεχίζοντας ένα κρεσέντο
ακραίων καιρικών φαινοµένων µάς έδειξαν µε τον πλέον επώδυνο
τρόπο ότι πρέπει να επιταχύνουµε τις περιβαλλοντικές δράσεις
πρόληψης, πρέπει να ενισχύσουµε τις πράσινες υποδοµές µας,
αλλά και να αυξήσουµε τον βαθµό αποτελεσµατικότητας στην
πολιτική προστασία και την κρατική αρωγή και αυτό ακριβώς
κάνει ο παρών προϋπολογισµός.

Πλέον από το 2024 και για κάθε χρόνο από εδώ και πέρα θα
προϋπολογίζονται 600 εκατοµµύρια ευρώ στο εθνικό Πρό-
γραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, ώστε να καλύπτονται σε µόνιµη
βάση οι τυχόν ανάγκες για κρατική αρωγή σε περίπτωση ζηµιών
και απωλειών λόγω φυσικών καταστροφών αυξάνοντας τα δια-
θέσιµα κονδύλια κατά 300 εκατοµµύρια ευρώ. 

Επιπλέον, αξιοποιούνται άµεσα πόροι ύψους 200 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ από το ΕΣΠΑ 2014-2020 και αναθεωρείται το Ταµείο
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας µε την ένταξη πρόσθετων προ-
γραµµάτων 686 εκατοµµυρίων ευρώ. Παράλληλα, έχει γίνει σχε-
διασµός για την αποκατάσταση των υποδοµών µε την πλήρη
αξιοποίηση των κονδυλίων του νέου ΕΣΠΑ για την περίοδο 2021-
2027. 

Σε αυτό το νέο πλαίσιο του δηµοσιονοµικού σχεδιασµού, ο
Νοµός Ηλείας, τον οποίο έχω την τιµή να εκπροσωπώ, έχει πολλά
περιθώρια αξιοποίησης κονδυλίων για τη στήριξη των υποδοµών
µεταφορών του, για την αύξηση του τουρισµού, για τη στήριξη
του πρωτογενούς τοµέα και των δοµών υγείας, τη δηµιουργία
νέων και πρόσθετων θέσεων εργασίας για τους συµπολίτες µας,
αλλά και για την επανένταξη του νοµού µας στον χάρτη της τρι-
τοβάθµιας εκπαίδευσης της χώρας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καθίσταται πλέον σαφές ότι η
χώρα µας έχει γυρίσει σελίδα και έχει ανοίξει ένα νέο κεφάλαιο
στην οικονοµική της ανάπτυξη. Η οικονοµία της Ελλάδας βρίσκε-
ται σε σταθερή αναπτυξιακή πορεία, ενώ διακρίνεται από αυξα-
νόµενη ανθεκτικότητα. Για την εµπέδωση της ανθεκτικότητάς της
και τη διατήρησή της στο µέλλον απαιτείται σοβαρός σχεδια-
σµός και συστηµατική εφαρµογή του. 

Την πορεία προς την πραγµατική πρόοδο, τη βιωσιµότητα και

την ευηµερία εγγυάται ο παρών προϋπολογισµός και η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας.  Υπερψηφίζω τον προϋπολογισµό. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο τώρα ο κ. Μάντζος από το ΠΑΣΟΚ και αµέσως µετά
η κ. Κοµνηνάκα από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο φετινός πρώτος προϋπολογι-

σµός της παρούσας Κυβέρνησης εντάσσεται αρµονικά στη χο-
ρεία όλων των προηγούµενων του ίδιου κόµµατος. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας παραµένει και φέτος συ-
νεπής σε ένα άδικο και στρεβλό οικονοµικό µοντέλο, σε ένα
άδικο και ετεροβαρές φορολογικό σύστηµα που επιµένει να
επενδύει στην υπεραπόδοση της έµµεσης φορολογίας σε προ-
φανή δυσαναλογία προς την άµεση και προοδευτική, όπως θα
έπρεπε να είναι, φορολογία. Μοντέλο που αναπαράγει ανισότη-
τες και αρκείται σε ατελέσφορες αναποτελεσµατικές παρεµβά-
σεις για την καταπολέµηση της φοροαποφυγής και της
φοροδιαφυγής που πράγµατι υπάρχει και πράγµατι πρέπει να
αντιµετωπιστεί. 

Αρνείται την ανάγκη, την οποία επισηµαίνουµε, για µείωση της
έµµεσης φορολογίας σε βασικά αγαθά και υπηρεσίες, όσο του-
λάχιστον διαρκεί αυτή η µεγάλη κρίση, και για δίκαιη παράλληλα
κατανοµή των άµεσων φορολογικών βαρών µε προοδευτικούς
συντελεστές σε µια διευρυµένη φορολογική βάση κερδών και
πλούτου.

Είναι αυτό που επιδιώκουµε, δηλαδή, ένα σταθερό, διαφανές
και σύγχρονο φορολογικό σύστηµα που θα εξασφαλίζει µε
τρόπο δίκαιο και βιώσιµο πόρους κρίσιµους και αναγκαίους για
το κοινωνικό κράτος, που θα αναδιανέµει υπέρ των ευάλωτων,
υπέρ και προς τον σκοπό της καταπολέµησης των παθογενειών
και των ανισοτήτων που γιγαντώνονται κάτω από το κύµα της
ακρίβειας σε συνδυασµό µε το ιδιωτικό χρέος που ταλαιπωρεί
χρόνια τώρα την αγορά. Την ανάγκη για ρύθµιση της αγοράς,
εφαρµοσµένη κοινωνική δικαιοσύνη, µακριά από τη φιλοσοφία
των trickle-down economics που απέτυχαν διεθνώς. Για να γίνει
η οικονοµία µας πιο ανθεκτική στις επόµενες κρίσεις, να επιτα-
χυνθεί η πραγµατική σύγκλιση µε το ευρωπαϊκό κοινωνικό κεκτη-
µένο και πιο συνεκτική, µε ένα πραγµατικό δίχτυ ασφαλείας και
προστασίας για τους ευάλωτους.

Υπάρχει, κατά συνέπεια, άλλος δρόµος για τη δίκαιη ανάπτυξη
και τη συλλογική ευηµερία µε λιγότερες ανισότητες, µε εµπέ-
δωση των θεσµών διαφάνειας και λογοδοσίας, µε ενίσχυση των
ελεγκτικών µηχανισµών και των ανεξάρτητων αρχών, µε αύξηση
και όχι µείωση, όπως συµβαίνει φέτος, της χρηµατοδότησης
στην εκπαίδευση, µε επενδύσεις στην έρευνα και την καινοτοµία,
µε ενίσχυση της χρηµατοδότησης στο δηµόσιο σύστηµα υγείας,
µε αύξηση και όχι µείωση, όπως συµβαίνει φέτος, των προγραµ-
µάτων προστασίας του φυσικού περιβάλλοντος, µε δίκαιη µετά-
βαση σε συνθήκες ενεργειακής δηµοκρατίας, µε έµφαση στην
ισόρροπη περιφερειακή ανάπτυξη. 

Ένας προϋπολογισµός κοινωνικά άδικος και µε άγνοια κινδύ-
νου εν όψει των διεθνών εξελίξεων δεν είναι ένας προϋπολογι-
σµός που εµπνέει εµπιστοσύνη στους πολίτες ότι θα θεραπευθεί
το διευρυνόµενο έλλειµµα στο εµπορικό ισοζύγιο, ότι η ανάπτυξη
δεν θα στηρίζεται και στο µέλλον στο real estate και στον τουρι-
σµό και ότι δεν θα χρειάζεται η Golden Visa, η οποία διαβάζουµε
ότι η Λισαβόνα που είναι η δεύτερη µετά την Αθήνα σε αύξηση
στις τιµές των ενοικίων, ετοιµάζεται να την αναστείλει, ότι η χώρα
θα µπορέσει να αξιοποιήσει τις νέες ευκαιρίες απέναντι στις προ-
κλήσεις, παρούσες και µέλλουσες. Ιδίως όταν αυτή η Κυβέρνηση
έχει επιδείξει τέτοια προβληµατική διαχείριση στο Ταµείο Ανά-
καµψης και Ανθεκτικότητας και στο ΕΣΠΑ, πόρους που συνθέ-
τουν το µεγαλύτερο χρηµατοδοτικό πακέτο της ιστορίας σε
συνδυασµό δε µε τη χαλάρωση των δηµοσιονοµικών κανόνων
µετά την πανδηµία.

Είναι ένας αντιαναπτυξιακός προϋπολογισµός που πράγµατι
δείχνει ότι η πολυπόθητη έξοδος από την αυστηρή δηµοσιονο-
µική εποπτεία και η επανάκτηση της πιστοληπτικής ικανότητας
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δεν είναι από µόνες τους συνθήκες ικανές και αρκετές για τον
εξορθολογισµό των δηµοσίων οικονοµικών σε κρίσιµα πεδία δη-
µόσιας πολιτικής. Και, µάλιστα, σε µια χώρα που φιλοδοξεί να
επιστρέψει ως πυλώνας σταθερότητας στην ευρύτερη περιοχή,
µια χώρα που θέλει να ανταποκριθεί µε επιτυχία στους νέους ρό-
λους που αναλαµβάνει διεθνώς. Με ανοιχτούς διαύλους µε την
Τουρκία, τις συµφωνίες σε επίπεδο χαµηλής πολιτικής και κυ-
ρίως τον πολιτικό διάλογο µε την Άγκυρα µε φόντο τη µόνη προς
διευθέτηση διαφορά της οριοθέτησης της αποκλειστικής οικο-
νοµικής ζώνης και της υφαλοκρηπίδας σε Αιγαίο και Ανατολική
Μεσόγειο. Με διαρκή την προσπάθεια οικοδόµησης εµπιστοσύ-
νης σε στρατιωτικό επίπεδο και ριζωµένη την πεποίθηση για υπε-
ράσπιση της εθνικής κυριαρχίας από τον αναθεωρητισµό. Με
δεσµευτικό, µακροπρόθεσµο σχεδιασµό ενίσχυσης της αποτρε-
πτικής δύναµης της χώρας µας και όχι µέσα από δηµοσιεύµατα.
Με την καθοριστικής αξίας παρουσία µας στον διεθνή διάλογο
για την οριστική, δίκαιη και βιώσιµη επίλυση του κυπριακού ζη-
τήµατος, που δεν µπορεί και δεν πρέπει ποτέ να αποσυνδεθεί
από την ελληνοτουρκική σχέση και τον ελληνοτουρκικό διάλογο.
Με την αποφασιστική, δυνητικά εγγυητική, πρωτοβουλία της Ελ-
λάδας στην ευρωπαϊκή προοπτική των δυτικών Βαλκανίων. Με
ενδυνάµωση του κράτους δικαίου και σεβασµό των δικαιωµάτων
των µειονοτήτων. Με την προσήλωση της χώρας µας στις αρχές
του Διεθνούς Δικαίου και του ανθρωπισµού ενάντια στην τροµο-
κρατία παντού, από την τραγωδία της Γάζας έως το δράµα στην
Ουκρανία και τις ένοπλες συγκρούσεις στα Βαλκάνια και τον
Καύκασο, µε µια πραγµατική πολιτική αρχών που δεν τελεί υπό
όρους, αστερίσκους ή συµβιβασµούς.

Σε µια χώρα στο επίκεντρο της διεθνούς γεωπολιτικής, εκεί
όπου η κλασική διπλωµατία θα πρέπει να ξαναβρεί νέα νοήµατα
και πεδία, οικονοµία, ενέργεια, πολιτισµό, αθλητισµό, κλίµα, φυ-
σικό περιβάλλον.

Μια τέτοια πραγµατικά πολύµορφη και πολυδιάστατη εξωτε-
ρική πολιτική απαιτεί υποστήριξη. Οφείλουµε να αντιµετωπί-
σουµε τα λειτουργικά ζητήµατα που µπορούν να δηµιουργηθούν
και δηµιουργούνται µε υποστελεχωµένες και υποχρηµατοδοτού-
µενες διπλωµατικές υπηρεσίες, την ανάγκη προσαρµογής του
διπλωµατικού και διοικητικού προσωπικού στα νέα ψηφιακά δε-
δοµένα. Οφείλουµε να αντιµετωπίσουµε τις ανάγκες που δηµι-
ουργούνται από τις ελλείψεις διοικητικού προσωπικού, αλλά και
τεχνικής υποδοµής σε Πρεσβείες και Προξενικές Αρχές, τους
πολλαπλασιαστές δηλαδή της Ελλάδας που πρέπει να είναι και
να παραµένουν παντού, κρίσιµες αρχές για την άσκηση εξωτε-
ρικής πολιτικής και µίας σύγχρονης µεταναστευτικής πολιτικής
στο πλαίσιο διακρατικών συµφωνιών για εργαζοµένους µετανά-
στες, ιδίως στον πρωτογενή τοµέα. Με έναν Οργανισµό του
Υπουργείου και µε πόρους που θα συναρτώνται µε το στρατη-
γικό και επιχειρησιακό σχέδιο του Υπουργείου και θα προάγουν
τη δηµόσια διπλωµατία.

Οφείλουµε, ναι, να εξασφαλίσουµε τους πόρους εκείνους που
θα διευκολύνουν τη σύνδεση των απόδηµων Ελλήνων µε την πα-
τρίδα τους. Οι συµπατριώτες µας στο εξωτερικό δεν είναι µόνο
ψηφοφόροι, είναι κοινωνοί µίας πολιτιστικής και ιστορικής κλη-
ρονοµιάς, µίας κοινής εθνικής εικονογραφίας, µε κυρίαρχο το
στοιχείο της γλώσσας και του πολιτισµού.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό ακόµα δώστε µου, κύριε Πρόεδρε.
Όµως, πόσο αισιόδοξοι µπορούµε να είµαστε, όταν η εθνική

οικονοµική πολιτική δείχνει να αγνοεί τα ελληνόφωνα σχολεία
του εξωτερικού, όπως δείχνει το αβέβαιο µέλλον του Σχολείου
«Αριστοτέλης» στο Μόναχο ή η έλλειψη διδακτικού προσωπικού
στα Τµήµατα Ελληνικής Γλώσσας στη Γερµανία και αλλού;

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Τι µήνυµα στέλνει η Βουλή µας, όταν ακόµα και η Επιτροπή
Ελληνισµού της Διασποράς παραµένει ακέφαλη και ανενεργή,
όταν το Συµβούλιο Αποδήµου Ελληνισµού, ένας θεσµός κατοχύ-
ρωσης και περιωπής συνταγµατικής, παραµένει σε ύπνωση; Από
µόνο του, λοιπόν, το δικαίωµα ψήφου στους αποδήµους δεν ανα-
πληρώνει την αµφίδροµη και ισότιµη σχέση ανάµεσα στη δια-

σπορά και το εθνικό κέντρο. Ούτε καν η κυοφορούµενη επιστο-
λική ψήφος µπορεί να το κάνει αυτό από µόνη της. Είναι µία µε-
ταρρύθµιση που πρέπει να τύχει διακοµµατικής επεξεργασίας µε
έµφαση στις θεσµικές εγγυήσεις και τις τεχνικές παραµέτρους,
ώστε η συµµετοχή να διασφαλίζεται χωρίς να απειλείται και η µυ-
στικότητα της ψήφου.

Ολοκληρώνοντας, κύριε Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι. Η Ελλάδα δεν µπορεί να αρκείται σε χαµηλές προσδο-
κίες. Οφείλει να διεκδικεί ενεργητικά τον ρόλο που της αναλογεί
και που µπορεί να διαδραµατίσει. Με σχέδιο, γνώση και συναντί-
ληψη, µακριά από τον εθνολαϊκισµό, τον µηδενισµό και τις εύκο-
λες αναγνώσεις της ιστορίας. Με προσήλωση στο αληθινό εθνικό
συµφέρον, το µετρήσιµο, το πραγµατικό, όχι το κατά φαντασίαν
ή το κατά παράδοσιν. Με τον γνήσιο πατριωτισµό της ευθύνης,
µε οδηγό την ιστορία και όχι τη συγκυρία. Με µια δυναµική, πο-
λύµορφη, πολυδιάστατη εξωτερική πολιτική. Μια χώρα που θα
αξιοποιεί τις µεγάλες ευκαιρίες, εξωστρεφής, παρούσα στις διε-
θνείς εξελίξεις, ανθεκτική σε κάθε κρίση, µια Ελλάδα µε πλεόνα-
σµα διεθνούς αξιοπιστίας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Η Βουλευτής του Κοµ-

µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Μαρία Κοµνηνάκα έχει τον
λόγο.

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Περίσσεψαν αυτές τις µέρες οι πανηγυρικές δηλώσεις από

Υπουργούς και Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας για τα ανθηρά
οικονοµικά µεγέθη του ρυθµού ανάπτυξης και την ανάκτηση της
επενδυτικής βαθµίδας. Μάλιστα, ορισµένοι στο πλειοδοτικό τους
οίστρο έφτασαν να µιλάνε για το success story της Ελλάδας που
βρέθηκε τρίτη στην αύξηση των επενδύσεων και µάλιστα εξ
αυτού χαρακτήρισαν και λαϊκό τον προϋπολογισµό.

Και κάπως έτσι αρχίζουν να νιώθουν περίεργα όλοι αυτοί οι
εργαζόµενοι και τα λαϊκά στρώµατα που δεν βλέπουν µε τίποτα
ούτε το όνοµά τους να χωράει στον γνωστό Έλληνα κροίσο του
σταυρολέξου ούτε η ζωή τους, βέβαια, να ανέβηκε καµµιά επεν-
δυτική ή άλλη βαθµίδα.

Γιατί αυτό που δεν λέτε, ούτε οι της κυβερνητικής Πλειοψη-
φίας ούτε, όµως, οι της σοσιαλδηµοκρατίας που σερβίρετε την
ξαναζεσταµένη πια σούπα της πιο δίκαιης ανάπτυξης για όλους
και της καλύτερης διαχείρισης του καπιταλισµού, είναι ότι πρό-
κειται για δύο αντιστρόφως ανάλογα και πάντα αντιµαχόµενα µε-
γέθη.

Μεταξύ κεφαλαίου και εργασίας δεν υπάρχει win-win κατά-
σταση, κύριε Τσακαλώτε, ούτε µπορεί να γίνει το κεφάλαιο, όπως
ανακάλυψε η «κασσελάκειος» οικονοµία παράγοντας άρσης των
κοινωνικών αντιθέσεων. Γιατί ακριβώς το success story για τους
επενδυτές προϋποθέτει για τους εργαζόµενους τσακισµένους
µισθούς και ζωή-λάστιχο, προϋποθέτει δουλειά σε δυο και πα-
ραπάνω εργοδότες και δεκατριάωρα, προϋποθέτει συµβάσεις
µηδενικών ωρών, γιατί µεγαλύτερο κέρδος σηµαίνει µεγαλύτερη
εκµετάλλευση των εργαζοµένων, προϋποθέτει φοροεπιδροµή
στα λαϊκά στρώµατα και δυσθεώρητα φορολογικά τεκµήρια για
τους αυτοαπασχολούµενους. Προϋποθέτει συν 1,7 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ φορολογικά έσοδα που προστέθηκαν στα περίπου
5 δισεκατοµµύρια ευρώ, την περσινή υπεραπόδοση, από την
τσέπη των λαϊκών στρωµάτων και εκτίναξη των πιο άδικων
φόρων, για να χωράνε, βέβαια, στον ίδιο προϋπολογισµό η µεί-
ωση φόρου για τη συγκέντρωση κεφαλαίου, η µείωση φόρου των
χρηµατιστηριακών συναλλαγών, αλλά και οι δωδεκαετείς φορο-
απαλλαγές για τους στρατηγικούς επενδυτές των επενδυτικών
σας σχεδίων, αναβαλλόµενοι φόροι για τις τράπεζες και η µό-
νιµη, βέβαια, µε τη σφραγίδα και την υπογραφή όλων σας φορο-
ασυλία των εφοπλιστών και όχι, βέβαια, για να χωράνε οι
δαπάνες για την υγεία και την παιδεία, που ακόµα και αν σε από-
λυτα νούµερα παρουσιάζονται ελαφρώς αυξηµένα κονδύλια,
αυτά παραµένουν σταγόνα στον ωκεανό των κενών και των ελ-
λείψεων.

Για να γίνει, λοιπόν, πράξη το success story για τους επενδυ-
τές, µετατρέπεται η ζωή για τα λαϊκά στρώµατα σε µαραθώνιο
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επιβίωσης. Και αυτό, όταν συζητάµε για την κατάσταση των δη-
µόσιων δοµών υγείας στα νησιά, αποκτά παντελώς κυριολεκτική
σηµασία.

Η ανάπτυξη, λοιπόν, που βάζει στο επίκεντρο το κέρδος και
όχι την κάλυψη των σύγχρονων λαϊκών αναγκών είναι που επι-
τρέπει την εποχή της τεχνητής νοηµοσύνης και της ροµποτικής
να πεθαίνουν οι άνθρωποι στα νησιά στις καρότσες των αγροτι-
κών, να χάνουν πολύτιµο χρόνο για να δώσουν τη µάχη για τη
ζωή τους, είτε γιατί λείπει το ΕΚΑΒ και τα πληρώµατα για να το
λειτουργήσουν είτε γιατί µένουν νοσοκοµεία, δηλαδή ολόκληρα
νησιά, χωρίς αναισθησιολόγο ή άλλες αναγκαίες ακόµη και λιγό-
τερο δυσεύρετες κατ’ εσάς ειδικότητες.

Και αυτό ήταν και θα συνεχίσει να είναι έτσι όσο δεν προκη-
ρύσσεται το σύνολο των κενών θέσεων, ώστε να µη σηµαίνει η
ανάληψη της υπηρεσίας στα νησιά δουλειά σε µόνιµη εφηµερία
και ανάληψη τεράστιων κινδύνων, όσο οι προσλήψεις δεν είναι
µόνιµες, όσο οι µισθοί δεν ανταποκρίνονται στο επίπεδο όχι των
αναγκών, ούτε καν του αυξηµένου κόστους διαβίωσης στα νησιά.
Θα συνεχίζουν για όσο επικρατεί το κριτήριο των αντοχών της
οικονοµίας για τον σχεδιασµό της ανάπτυξης του δηµόσιου συ-
στήµατος υγείας.

Κυρίως ήταν και θα είναι αυτή η κατάσταση όσο στην ίδια πρό-
ταση προσπαθούν να συνδυαστούν ως προτεραιότητες, όπως
δήλωνε ο Υπουργός Υγείας, η υγεία ως κοινωνικό αγαθό και η
υγεία ως επιχειρηµατικότητα. Γιατί η επικράτηση της επιχειρη-
µατικότητας στην υγεία έχει ως προϋπόθεση την υπονόµευσή
της ως κοινωνικό αγαθό. Αυτό είναι που δεν επιτρέπει να αξιο-
ποιηθούν οι τεράστιες επιστηµονικές και τεχνολογικές δυνατό-
τητες για την ανάπτυξη ενός δηµόσιου συστήµατος υγείας µε
εκπαίδευση του αναγκαίου σε αριθµό, ειδικότητες και κλάδους
υγειονοµικού προσωπικού, µε τη σχεδιασµένη πανελλαδική κα-
τανοµή του, µε σύγχρονα επιστηµονικά, εργασιακά και κοινωνικά
δικαιώµατα. Δεν επιτρέπει την ανάπτυξη των σύγχρονων µονά-
δων υγείας, νοσοκοµείων και κέντρων υγείας µε σύγχρονο και
επαρκή εξοπλισµό, µε ανάπτυξη της έρευνας και εφαρµογής
όλων των σύγχρονων θεραπευτικών µεθόδων, των φαρµάκων,
των εµβολίων, των υγειονοµικών υλικών.

Τελικά, αναρωτιόµαστε: Ποιο είναι το µη ρεαλιστικό, το ουτο-
πικό, ποια είναι τελικά η οπισθοδρόµηση; Είναι αλήθεια από τη
µεγάλη σας έγνοια για το δηµογραφικό, που σήµερα δεν υπάρχει
καν Μαιευτική Κλινική στο Νοσοκοµείο της Λήµνου, µε αποτέλε-
σµα όχι µόνο να χρειάζεται να χρυσοπληρώνουν, αλλά και να µε-
τακοµίζουν στους τελευταίους µήνες της εγκυµοσύνης τους οι
γυναίκες; Ή µήπως από τη µεγάλη σας έγνοια για τον πρωτογενή
τοµέα λείπει και από αυτόν τον προϋπολογισµό η αναγκαία στή-
ριξη των βιοπαλαιστών αγροτών που αποτελούν σηµαντικό
µέρος και του πληθυσµού των νησιών του Βορείου Αιγαίου;

Καµµία έκπτωση στον ειδικό φόρο της κατανάλωσης για το
αγροτικό πετρέλαιο του 2024. Βλέπετε, παραµένει προτεραι-
ότητα να έχουν αφορολόγητο οι εφοπλιστές. Μια από τα ίδια η
χρηµατοδότηση του ΕΛΓΑ που οδηγεί στις ίδιες κάθε φορά λει-
ψές ανεπαρκέστατες αποζηµιώσεις, στα τάρταρα και οι δαπάνες
για την προστασία της αγροτικής παραγωγής από τα καιρικά
φαινόµενα και τις ασθένειες και την πρόληψη των επιπτώσεών
τους. Ακραία υποστελεχωµένες παραµένουν οι αρµόδιες υπηρε-
σίες, µε αποτέλεσµα τη συνεχώς µεγαλύτερη ιδιωτικοποίηση των
υπηρεσιών, όπως γίνεται για χρόνια, για παράδειγµα, µε τη δα-
κοκτονία που έχει πλήρως εκχωρηθεί σε εργολάβους ιδιώτες µε
όλα τα σοβαρά προβλήµατα που τη συνοδεύουν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Και όλα αυτά τη στιγµή που σήµερα λόγω της ανάπτυξης της
επιστήµης και της τεχνολογίας υφίσταται µια σειρά από αντικει-
µενικές προϋποθέσεις για την πρόληψη των καταστροφών, για
την προστασία της παραγωγής, που εµποδίζονται όµως και
αυτές από τον γνωστό κόφτη του κόστους. 

Από τον ίδιο, εξάλλου, κόφτη και από την ανάγκη για προσαρ-
µογή της αγροτικής παραγωγής στις προτεραιότητες των µονο-
πωλίων της Ευρωπαϊκής Ένωσης περνάει και η κατανοµή ή
καλύτερα το τσεκούρωµα των άµεσων βασικών ενισχύσεων, που
όµως, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας του ΣΥΡΙΖΑ και

του ΠΑΣΟΚ, είναι ατόφια η εφαρµογή της νέας ΚΑΠ που την ψη-
φίσατε από κοινού για να εµφανίζεστε σήµερα χωρίς ντροπή ως
τάχα παραπονούµενοι για τις ολέθριες συνέπειες της εφαρµογής
της. 

Αυτή είναι σε όλα τα επίπεδα η κανονικότητα της ευρωπαϊκής
σας προοπτικής, αυτή είναι η κανονικότητα της καπιταλιστικής
ανάπτυξης, που µε τον πιο ξεκάθαρο τρόπο αποκαλύπτεται και
όταν µιλάτε για τα πιο µεγάλα θύµατα αυτής της βαρβαρότητας,
τους ξεριζωµένους πρόσφυγες και µετανάστες. 

Η συζήτηση που άνοιξε τις µέρες αυτές µε αφορµή την κατά-
θεση της τροπολογίας του Υπουργείου Εργασίας αποτελεί πραγ-
µατικά την αποθέωση του κυνισµού σας. Όψεις του ίδιου
νοµίσµατος είναι από τη µια η καταστολή και ο εγκλωβισµός, τα
«push backs» και τα κέντρα-φυλακές στα νησιά, για τα οποία
ακόµα αγνοούµε τι, αλήθεια, συζήτησαν ο Υπουργός Μετανά-
στευσης µε τον εκλεγέντα Δήµαρχο Μυτιλήνης και τον Περιφε-
ρειάρχη. Άραγε, τους ενηµέρωσε για τις συµφωνίες µε το
κράτος-δολοφόνο του Ισραήλ και για τη συµµετοχή στον εκτοπι-
σµό εκατοµµυρίων Παλαιστινίων από τη Λωρίδα της Γάζας;

Του ίδιου νοµίσµατος όψεις είναι και οι ρυθµίσεις για εξασφά-
λιση φθηνών εργατικών χεριών και µάλιστα ευάλωτων στον εκ-
βιασµό των εργοδοτών, όταν το δικαίωµα παραµονής τους
βρίσκεται σε άµεση εξάρτηση µε τη σύµβαση εργασίας τους.
Πρόκειται για τον µηχανισµό ανοιγοκλεισίµατος της στρόφιγγας,
όπως τροφοδοτείται από την ανάπτυξη και την κρίση της καπι-
ταλιστικής οικονοµίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Κοµνηνάκα, θα
παρακαλούσα να ολοκληρώσετε. 

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ολοκληρώνω µε αυτό, κυρία Πρόεδρε,
και ευχαριστώ για την ανοχή. 

Εχθρικό λοιπόν και επικίνδυνο σε κάθε πτυχή του αποδεικνύε-
ται για τον λαό το σύστηµά σας, γιατί το success story των καπι-
ταλιστών προϋποθέτει τη θυσία όλο και περισσότερο λαϊκών
αναγκών. Γι’ αυτό και σήµερα επανέρχεται το ερώτηµα όλο και
πιο επιτακτικά: Ή τα κέρδη τους ή οι ζωές µας;

Το ΚΚΕ προ πολλού έχει θέσει το δίληµµα µε όλο και περισ-
σότερους να συναντιούνται στον µοναδικό δρόµο για την αυτο-
νόητη απάντησή του.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα η
κ. Μαρία Συρεγγέλα, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας.  

ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προσπάθησα να παρακολου-

θήσω πολλές από τις οµιλίες µέσα στην Αίθουσα και πολλές
φορές µου δόθηκε η εντύπωση ότι είτε ζούµε σε παράλληλες
χώρες είτε µιλάµε σε παράλληλες αίθουσες. Από την πλευρά των
κοµµάτων τόσο της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης όσο και των
υπολοίπων, βλέπω ότι ζούµε σε µια παράλληλη χώρα, όπως είναι
και τα παράλληλα νοµίσµατα που κάποιοι φαντάζονταν, µια χώρα
δηλαδή ουραγό, µια χώρα που είναι στα όρια της φτώχειας. Πα-
ρουσιάζεται µια χώρα χωρίς κοινωνική πολιτική, µια χώρα που
είναι στο έλεος της µοίρας της. 

Αν δούµε, όµως, τα πραγµατικά δεδοµένα, αυτή η χώρα που
περιγράφετε καταθέτει αυτή τη στιγµή τον πρώτο της προϋπο-
λογισµό µετά από δεκατρία χρόνια µε το αξιόχρεο της χώρας να
έχει ανακτήσει την επενδυτική του βαθµίδα. Η Ελλάδα, λοιπόν,
µε Κυβέρνηση Κυριάκου Μητσοτάκη προχωράει µπροστά. Όλες
αυτές οι διαδοχικές θετικές αξιολογήσεις της ελληνικής οικονο-
µίας από διεθνείς οίκους αντανακλούν την περαιτέρω ενίσχυση
του κύρους και της αξιοπιστίας της χώρας, παρά την ταυτόχρονη
εκδήλωση αλλεπάλληλων εξωγενών κρίσεων.

Ο προϋπολογισµός αυτός συνοδεύεται για τρίτη χρονιά, για
µία ακόµη χρονιά, λοιπόν, από έναν προϋπολογισµό, επίσης, επι-
δόσεων. Διότι είναι πολύ ωραίες οι εκθέσεις ιδεών, είναι πολύ
ωραία τα οράµατα, αλλά θα πρέπει να συνοδεύονται και από ένα
συγκεκριµένο σχέδιο και από συγκεκριµένες µετρήσεις, από δεί-
κτες που µετρούν τις πολιτικές των Υπουργείων. Επίσης, είναι
και ο πρώτος προϋπολογισµός που έχει και την περιβαλλοντική
διάσταση σε όλες τις πολιτικές και για όλους τους φορείς της
κεντρικής και της γενικής κυβέρνησης.

Από τις αρχές του 2023 εξαγγείλαµε ένα πλέγµα παρεµβά-
σεων για µια ουσιαστική και αποτελεσµατική κοινωνική πολιτική
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και βασικός στόχος είναι και η ενίσχυση του διαθέσιµου εισοδή-
µατος, η µείωση των ανισοτήτων, η ενίσχυση της δηµόσιας δω-
ρεάν υγείας, η ενίσχυση της δηµόσιας δωρεάν παιδείας. 

Με τον προϋπολογισµό αυτό δηµιουργείται ένα περιβάλλον
που ενισχύει την υγιή επιχειρηµατικότητα και ταυτόχρονα σέβε-
ται τις εργαζόµενες και τους εργαζόµενους τόσο µε καλοπληρω-
µένες δουλειές όσο και µε υγεία και ασφάλεια µέσα στους
χώρους εργασίας τους.

Συνεχίζεται, λοιπόν, σταθερά µια οικονοµική πολιτική µε δηµο-
σιονοµική πάντα σοβαρότητα, αλλά και µε κοινωνική ευαισθησία,
µε στήριξη του εισοδήµατος των πολιτών µε µόνιµα µέτρα που
έχει να κάνει µε αύξηση µισθών στο δηµόσιο µετά από δεκατέσ-
σερα χρόνια, µε αύξηση συντάξεων, µε αύξηση του αφορολόγη-
του για οικογένειες µε παιδιά, µε την επέκταση του επιδόµατος
µητρότητας στις ελεύθερες επαγγελµατίες και στις αγρότισσες.
Η χώρα µας πλέον για πρώτη φορά δεν θα έχει γυναίκες πολλών
ταχυτήτων, όσον αφορά τις άδειες µητρότητας.

Έχουµε µονιµοποίηση της απαλλαγής των πρώην δικαιούχων
του ΕΚΑΣ από τη συµµετοχή στη φαρµακευτική δαπάνη, άρση
για πρώτη φορά µετά από πολλά χρόνια του παγώµατος των
τριετιών στον ιδιωτικό τοµέα και φυσικά κατάργηση της µείωσης
του 30% για τους συνταξιούχους που εργάζονται.

Επίσης, έχουµε αύξηση των δαπανών για την παιδεία, όπως
έχει ήδη διατυπωθεί από πολλές οµιλήτριες και πολλούς οµιλη-
τές, κατά 255 εκατοµµύρια ευρώ και αύξηση της επιχορήγησης
για τα νοσοκοµεία κατά 40%. Και αν δούµε συνολικά τις δαπάνες
από το 2019, αυξήθηκαν για την παιδεία κατά 15,7%, για την
υγεία κατά 46,5%, για τα ασφαλιστικά ταµεία κατά 16,4%, για τη
ΔΥΠΑ κατά 40%, για τον ΕΟΠΥΥ κατά 26,3% και για τα νοσοκο-
µεία κατά 97,9%. Αυτό λέγεται πραγµατική κοινωνική πολιτική.

Έχω ακούσει πολλές φορές µέσα στην Αίθουσα να µιλάνε πολ-
λοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες για το δηµογραφικό πρό-
βληµα. Πρέπει να καταλήξουµε στο εξής: Το δηµογραφικό και η
ευαισθησία πάνω στο θέµα αυτό δεν ανήκει σε ένα κόµµα, δεν
ανήκει σε µια παράταξη. Είναι κάτι που προβληµατίζει όλες και
όλους µας. Γι’ αυτό και έχω ξαναπεί µέσα σε αυτή την Αίθουσα
ότι για πρώτη φορά συµφωνήσαµε όλα τα κόµµατα, πλην του
ΚΚΕ, σε µια διακοµµατική επιτροπή, στην οποία δεν κατατίθονταν
οι προσωπικές γνώµες του καθενός και της καθεµιάς εκπροσώ-
που τότε του Κοινοβουλίου. Η επιτροπή αυτή συγκροτούνταν
από επιστήµονες που ήταν κατάλληλοι και γνώριζαν τι πρέπει
ακριβώς να γίνει, από ανθρώπους που ήρθαν από άλλες χώρες
που είχαν καλές πρακτικές και συµφωνήσαµε σε συγκεκριµένες
διαδικασίες που πρέπει να ακολουθηθούν. Σαφώς ένα πρόβληµα
δεκαετιών δεν θα λυθεί µέσα σε λίγα χρόνια. Αν, όµως, δούµε
στο τέλος της έκθεσης αυτής τις προτάσεις και τις δράσεις που
υπάρχουν και στις οποίες συµφωνήσαµε όλες και όλοι, βλέπουµε
ότι ένα µεγάλο ποσοστό από αυτές τις δράσεις έχουν ήδη υλο-
ποιηθεί από την Κυβέρνηση αυτή ή υλοποιούνται και γι’ αυτό για
πρώτη φορά έχουµε Υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής και Οικογέ-
νειας.

Τα προηγούµενα χρόνια, είχαµε µια πολύ µεγάλη επιτυχία και
όσον αφορά τη γυναικεία ενδυνάµωση. Όταν αναλάβαµε τη δια-
κυβέρνηση της χώρας, η γυναικεία ανεργία ανερχόταν στο 21,6%
και αυτή τη στιγµή, µε βάση τα στοιχεία του Σεπτεµβρίου του
2023, έπεσε στο 12,4%.

Έχουµε, λοιπόν, µπροστά µας τη συντήρηση της ανθεκτικότη-
τας της οικονοµίας, την περαιτέρω ενίσχυση της ανταγωνιστικό-
τητάς της, την ενίσχυση της εξωστρέφειάς της, τον περιορισµό
φυσικά της φοροδιαφυγής, την αποτελεσµατικότερη αξιοποίηση
της δηµόσιας περιουσίας και την αύξηση του διαθέσιµου εισο-
δήµατος των πολιτών. 

Η Ελλάδα, λοιπόν, µε σοβαρότητα και υπευθυνότητα προχω-
ράει µπροστά χωρίς να αφήνει καµµία και κανέναν πίσω της. Στη-
ρίζουµε τους ευάλωτους συµπολίτες µας, ενισχύουµε τα
νοικοκυριά και, κυρίως, είµαστε δίπλα στους νέους ανθρώπους
και στα νέα ζευγάρια. Χτίζουµε, λοιπόν, µε συνέπεια ένα καλύ-
τερο, βιώσιµο και ανθεκτικό αύριο για τα παιδιά µας, για όλες τις
γενιές, για όλες τις Ελληνίδες και όλους τους Έλληνες.

Κλείνω, λοιπόν, λέγοντας πως ο πυρήνας του κρατικού προ-
ϋπολογισµού για το 2024 και ο πυρήνας της πολιτικής της Κυ-

βέρνησης ευρύτερα συνοψίζεται στο τρίπτυχο «βιώσιµη ανά-
πτυξη - κοινωνική συνοχή - δηµοσιονοµική ισορροπία». Ψηφίζον-
τας, λοιπόν, τον κρατικό προϋπολογισµό του 2024 ψηφίζουµε
ανάπτυξη µε δηµοσιονοµική υπευθυνότητα και κοινωνική δικαιο-
σύνη. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ακριβώς επτά λεπτά. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Αυτά να τα σηµειώνουµε, κυρία Πρό-

εδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Το σηµείωσα ήδη,

κύριε Πλεύρη.
Τον λόγο έχει τώρα ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία κ. Αλέξανδρος Μεϊκόπουλος.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε.
Θα ήθελα να ξεκινήσω κάπως διαφορετικά. Αν διαβάσει κανείς

προσεκτικά την εισηγητική έκθεση του προϋπολογισµού, νοµίζω
ότι δεν µπορεί να αποφύγει να παρατηρήσει ότι είναι πρωτοφα-
νείς οι ευρωπαϊκοί πόροι που έχει διαχειριστεί η Νέα Δηµοκρατία
τα τελευταία χρόνια, οι οποίοι από το 2020 και µετά είναι πολύ
πάνω από 8 δισεκατοµµύρια ευρώ κάθε έτος, δηλαδή σχεδόν δι-
πλάσιους από τους αντίστοιχους πόρους που εισέρρεαν στη
χώρα πριν από το 2020. 

Αυτό που είναι παράξενο είναι ότι η προστιθέµενη αξία για
τους Έλληνες πολίτες φαίνεται να είναι οριακά µηδαµινή. Θα επι-
χειρήσω, λοιπόν, να συνδέσω το επιχείρηµα αυτό µε το τι συµ-
βαίνει στο πεδίο του αθλητισµού που, άλλωστε, είναι και ο
τοµέας που παρακολουθώ ως τοµεάρχης της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας.

Θα περίµενε, λοιπόν, κανείς µ’ αυτή τη δυνατότητα τη δηµο-
σιονοµική που υπάρχει, αλλά και τους πόρους που αξιοποιεί η
Νέα Δηµοκρατία, η πολιτεία να µη διαθέτει µόλις το 0,01% του
συνολικού προϋπολογισµού για τον αθλητισµό και την άθληση,
περιορίζοντας δραµατικά την προοπτική ανάπτυξης και κάλυψης
των πραγµατικών αναγκών του ερασιτεχνικού αθλητισµού και
των εθνικών αθλητικών εγκαταστάσεων. 

Νοµίζω ότι όλοι ξέρουµε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης
και συνάδελφοι, ότι το 2024 είναι µια ολυµπιακή χρονιά και όλες
οι οµοσπονδίες που καλλιεργούν ολυµπιακά αθλήµατα βρίσκον-
ται στην τελική ευθεία της προετοιµασίας και της εξασφάλισης
πρόκρισης των αθλητών και αθλητριών για το Παρίσι. Αυτό ση-
µαίνει ένα απλό πράγµα, ότι οι οικονοµικές απαιτήσεις τους είναι
κατακόρυφα αυξηµένες σε σχέση µε πέρσι και πρόπερσι. Οι
απαιτήσεις αυτές δεν καλύπτονται από τις προβλεπόµενες πι-
στώσεις. 

Όσον αφορά τώρα στον πολύπαθο, αλλά και θεµελιώδη για
τον αθλητισµό, τοµέα των υποδοµών, η πίστωση στο εθνικό σκέ-
λος του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων δεν ανταποκρί-
νεται στις τρέχουσες απαιτήσεις κατασκευής, ανακατασκευής
και επισκευής των υφιστάµενων αθλητικών εγκαταστάσεων ανά
την επικράτεια που επί τέσσερα χρόνια είτε έχουν εγκαταλειφθεί,
είτε έχουν εκχωρηθεί, είτε όπως το Εθνικό Αθλητικό Κέντρο του
Αγίου Κοσµά ή το ΕΑΠ στον Βόλο, αλλά και άλλες αθλητικές εγ-
καταστάσεις, έχουν οδηγηθεί σε ξαφνικό θάνατο. 

Εγώ ακόµα θυµάµαι την τελευταία πρωταθλήτριά µας, την
Άννα Ντουντουνάκη, που έλεγε σε τι συνθήκες προπονούνταν
στην κολύµβηση, σε παγωµένα κολυµβητήρια. Αυτό είναι µια
πραγµατικότητα. Πού αποτυπώνεται µια διαφορετική κατάσταση
από τον προϋπολογισµό του 2024; 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι µε βάση το παρελθόν το δηµοσιονοµικό
που όντως υπάρχει και την ευχέρεια που έχουµε στη διαχείριση
ευρωπαϊκών πόρων, εγώ θα περίµενα από την πολιτεία να ανα-
λάβει µια πρωτοβουλία για τη δηµιουργία και την τακτική χρηµα-
τοδότηση ως ταµείο ασφάλισης για τους ερασιτέχνες αθλητές
και τις αθλήτριες υψηλών επιδόσεων. Θα περίµενα ως πολιτεία
να συζητήσουµε επιτέλους για την εξίσωση των επαγγελµατικών
και ασφαλιστικών δικαιωµάτων των αθλητριών µε αυτά των αθλη-
τών που αγωνίζονται στα εθνικά πρωταθλήµατα οµαδικών αθλη-
µάτων, όπως το βόλεϊ, το ποδόσφαιρο, το µπάσκετ. Θα περίµενα
από την πολιτεία να αναλάβει µια πρωτοβουλία για τη δηµιουργία
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ταµείου ανταποδοτικότητας υπέρ του ερασιτεχνικού αθλητισµού
που θα χρηµατοδοτηθεί από τον πλούτο που παράγει ο επαγγελ-
µατικός αθλητισµός, από τη φορολόγηση των κερδών στο «ΣΤΟΙ-
ΧΗΜΑ», από τα πρόστιµα, τα συµβόλαια, τα παράβολα, τις
δωρεές, τις χορηγίες. Τίποτα από όλα αυτά δεν αποτυπώνεται. 

Παρακολουθώ τις τελευταίες ηµέρες στον δηµόσιο διάλογο
να αναπτύσσεται ένας αφορισµός από πλευράς κυβερνητικών
χειλιών σε σχέση µε τη στάση που κρατά η Αντιπολίτευση για τον
τοµέα της οικονοµίας. Λέτε ότι τα παρουσιάζουµε όλα µαύρα.
Λέτε ότι είµαστε αφοριστικοί απέναντι στα επιτεύγµατα της Νέας
Δηµοκρατίας. 

Προσέξτε κάτι. Θέλω να είµαι ειλικρινής. Εµείς πιστεύουµε ότι
η ελληνική οικονοµία είναι µια προηγµένη οικονοµία µε δυνατό-
τητες και περιθώρια να στηριχθούν τµήµατα του πληθυσµού,
κοµµάτι της επιχειρηµατικής κοινότητας, πεδία του κοινωνικού
κράτους που αυτή τη στιγµή υφίστανται τροµακτικές πιέσεις. Δη-
λαδή, οι επιδόσεις µας οι ευρωπαϊκές ή οι αναβαθµίσεις της ελ-
ληνικής οικονοµίας θα πρέπει κάποια στιγµή ως αποτύπωµα
θετικό να διαχυθεί και προς την κοινωνία. Εκεί βρίσκεται και η
ουσία της κριτικής που σας ασκούµε. 

Λέω, λοιπόν, ότι συζητάµε τον προϋπολογισµό του 2024 µέσα
στο πανηγυρικό κλίµα της επενδυτικής βαθµίδας και του οικονο-
µικού θαύµατος που λέει ο Υπουργός Ανάπτυξης. Ερώτηµα:
Πόσο αληθινή είναι η εικόνα που παρουσιάζει η Κυβέρνηση;

Για να πούµε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, αν κάτι πάει
καλά ή άσχηµα, το κάνουµε συγκρίνοντας. Με τι συγκρίνει, λοι-
πόν, η Κυβέρνηση την ελληνική οικονοµία και λέει ότι πάει καλά;
Με το πού βρισκόµασταν προ κρίσης; Διότι σε σχέση µε το 2009,
έχουµε µικρότερο ΑΕΠ, µικρότερο ποσοστό απασχόλησης, υψη-
λότερη ανεργία, χαµηλότερους µισθούς. 

Κύριε Βορίδη, µε τον ευρωπαϊκό µέσο όρο το συγκρίνουµε; Το
ποσοστό απασχόλησης στην Ελλάδα είναι 7% κάτω από τον ευ-
ρωπαϊκό µέσο όρο, το δεύτερο χαµηλότερο ποσοστό απασχό-
λησης σε όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Είναι
δεύτερη σε ανεργία σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση. Έχουµε τον
πέµπτο χειρότερο µισθό, λίγο πιο πάνω από τη Βουλγαρία και τη
Ρουµανία και το επίπεδο παραγωγικότητας επιδεινώνεται διαρ-
κώς, απειλώντας τη βιωσιµότητα των ασφαλιστικών συστηµάτων. 

Όταν σε όλες τις ανεπτυγµένες χώρες της Ευρώπης αυξάνουν
την παραγωγικότητα µειώνοντας τις ώρες εργασίας και βελτιώ-
νοντας τους όρους εργασίας, οι Έλληνες εργάζονται τις περισ-
σότερες ώρες στην Ευρωπαϊκή Ένωση και ήρθατε και
νοµοθετήσατε και τη δυνατότητα εργασίας σε δεύτερο εργο-
δότη, πατώντας ακριβώς στην ανάγκη, γιατί δεν επαρκεί ο µι-
σθός όταν έχουµε τον υψηλότερο πληθωρισµό τροφίµων στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, όταν είµαστε πρωταθλητές στις τιµές ενέρ-
γειας και καυσίµων και το κόστος στέγασης φτάνει στο µισό του
εισοδήµατος ενός νοικοκυριού. 

Αυτή θα είναι, κύριε Βορίδη, η κυβερνητική τοµή του µέλλον-
τος, ο στρατηγικός στόχος της σύγκλισης µε τον µέσο όρο όλων
των ευρωπαϊκών δεικτών. Εκεί θα κριθούµε όλοι ως αποτελεσµα-
τικές κυβερνήσεις ή όχι. 

Λέει, λοιπόν, τώρα η Κυβέρνηση ότι η αύξηση των εσόδων
οφείλεται στην ανάπτυξη, στη µεγέθυνση της οικονοµίας, στην
αύξηση των µισθών, στις νέες επενδύσεις. Στην πραγµατικότητα,
ο πληθωρισµός τον οποίο η Κυβέρνηση εργαλειοποιεί είναι ο κα-
ταλυτικός παράγοντας στην αύξηση των εσόδων από το 2022 και
βασική αιτία της δηµοσιονοµικής βελτίωσης, γιατί η µεγέθυνση
της οικονοµίας δεν δικαιολογεί αυτή την υπεραπόδοση εσόδων. 

Να µιλήσουµε για τις επενδύσεις που λέτε συνέχεια; Πρόκειται
για αγοραπωλησίες ακινήτων, ιδιωτικοποιήσεις, επαναγορά κόκ-
κινων δανείων από funds. Με άλλα λόγια αναπαράγουµε το υφι-
στάµενο παραγωγικό µοντέλο, µοιραία και τις διαρθρωτικές
παθογένειες που µας οδήγησαν στην κρίση, αντί να έχουµε µε-
ταρρυθµίσεις για να αξιοποιηθεί µε σχέδιο και να µη ξοδευτεί η
ιστορική ευκαιρία του Ταµείου Ανάκαµψης. 

Ξέρετε, οι Έλληνες πολίτες βλέπουν το εισόδηµά τους να εξα-
φανίζεται από την ακρίβεια και την αισχροκέρδεια. Αυτό είναι το
µεγάλο ζήτηµα. Δεν αποταµιεύουν πλέον, όπως δείχνει το αρνη-
τικό ρεκόρ στα ποσοστά αποταµίευσης, σύµφωνα και µε την EU-
ROSTAT, ενώ το 42% των καταθέσεων ή αλλιώς τα 80,6

δισεκατοµµύρια τα κατέχει µόλις το 0,7% του συνόλου των κα-
ταθετών. Αυτές είναι οι πραγµατικότητες πάνω στις οποίες θα
πρέπει να τοποθετηθούµε. 

Ξέρετε, παρακολούθησα τις τελευταίες ηµέρες τις παρεµβά-
σεις που έκανε ο κ. Χατζηδάκης στη Βουλή υπερασπιζόµενος τον
προϋπολογισµό. Μου δηµιουργήθηκε, πραγµατικά, απορία γιατί
είπε ένα παράδοξο. Ο κ. Χατζηδάκης στην οµιλία του στην Ολο-
µέλεια παραδέχτηκε τέσσερα πράγµατα: Πρώτον, ότι οι µισθοί
στην Ελλάδα είναι εξαιρετικά χαµηλοί και η αγοραστική τους
αξία είναι ακόµη χειρότερη. Δεύτερον, ότι υφίσταται -επιτέλους,
το παραδέχτηκε- πρόβληµα πληθωρισµού. Τρίτον, πως ο πληθω-
ρισµός είναι παράγοντας αύξησης των δηµοσίων εσόδων και, τέ-
ταρτον, ότι το δηµόσιο χρέος θα παραµείνει σε δυσθεώρητα
επίπεδα. 

Παρά, λοιπόν, αυτές τις πρωτοφανείς για κορυφαίο κυβερνη-
τικό παράγοντα παραδοχές, υπερασπίστηκε µε πάθος έναν προ-
ϋπολογισµό που δεν δίνει θετική δραστική απάντηση σ’ αυτά
ακριβώς τα ζητήµατα που ναρκοθετούν την οικονοµία και την κοι-
νωνία, δηλαδή την ακρίβεια, την υπερχρέωση και την καθήλωση
των µισθών. Και η εύλογη κριτική που του ασκείται από την Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση για την παραδοξότητα αυτών των παραδο-
χών µετατρέπεται σε κυνισµό. 

Τι απάντησε, κύριε Βορίδη, ο κ. Χατζηδάκης στη Βουλή; Είπε
«Δεν θα σχολιάσω περαιτέρω την Αντιπολίτευση, διότι τη σχο-
λίασε καταλλήλως ο ελληνικός λαός στις τελευταίες εκλογές και
παρέλκουν τα δικά µου σχόλια». 

Αυτό λέτε όλοι οι Βουλευτές και οι Βουλεύτριες της Συµπολί-
τευσης. Το πιο πειστικό επιχείρηµα παραµένει το 41%, αλλά δυ-
στυχώς είναι το µόνο πλέον. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει η Ανα-

πληρώτρια Υπουργός Υγείας κ. Αγαπηδάκη.
ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):

Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κατά την πρώτη
µας διακυβέρνηση µε σκληρή δουλειά και αποφασιστικότητα θέ-
σαµε τα θεµέλια για την ανοικοδόµηση µιας ισχυρής και ανθε-
κτικής οικονοµίας, µε πάντα αναπτυξιακό και κοινωνικό πρόσηµο.
Βγήκαµε από την ενισχυµένη εποπτεία και καταφέραµε η χώρα
µας να έχει τον τρίτο υψηλότερο ρυθµό ανάπτυξης στην Ευρω-
ζώνη -τρίτη στην Ευρωπαϊκή Ένωση- ως προς την αύξηση των
επενδύσεων. Δεν είναι, λοιπόν, τυχαίο το ότι η πατρίδα µας απο-
τελεί επενδυτικό προορισµό πια για εταιρείες κολοσσούς. Ούτε
είναι τυχαίο, βέβαια, ότι η ανεργία έπεσε σε χαµηλότερα επίπεδα
από αυτά που είχαµε πριν από την οικονοµική κρίση.

Παράλληλα, οι εξαγωγές έφτασαν στο 50% του ΑΕΠ που είναι
ρεκόρ όλων των εποχών, ενώ σύµφωνα µε διεθνείς οργανισµούς
διαθέτουµε την ταχύτερη αποκλιµάκωση του δηµόσιου χρέους.
Με λίγα λόγια, η Ελλάδα σήµερα δεν έχει καµµία σχέση µε την
Ελλάδα των µνηµονίων και της κρίσης. Η ελληνική οικονοµία βρί-
σκεται αδιαµφισβήτητα σε σταθερά ανοδική τροχιά. Ο προϋπο-
λογισµός του 2024 ενισχύει ακόµη περισσότερο την
ανθεκτικότητα, την αξιοπιστία και την πρόοδο που πέτυχε η χώρα
µας. 

Βασικό µέληµα και πρωταρχικό µας καθήκον είναι να εξασφα-
λίσουµε ανάπτυξη µε όρους κοινωνικής δικαιοσύνης. Το 2009 το
βασικό κοινωνικό αίτηµα των πολιτών ήταν η ισχυρή οικονοµία.
Αυτό το καταφέραµε. Στις εκλογές του 2023, οι πολίτες µάς έδω-
σαν την εντολή να θεµελιώσουµε ισχυρό και αποτελεσµατικό κοι-
νωνικό κράτος. Διότι, όταν η οικονοµία προχωρά, πρέπει να
προχωρούν και οι άνθρωποι και ο παραγόµενος πλούτος να επι-
στρέφει σε αυτούς που ανήκει, στην κοινωνία. Γι’ αυτό, ακριβώς,
επενδύουµε σε πολιτικές αναδιανοµής. Διότι, για µας η φράση
«δεν αφήνουµε κανέναν πίσω» δεν είναι σύνθηµα, αλλά είναι µε-
τρήσιµος στόχος. 

Επιτρέψτε µου να µιλήσω πιο συγκεκριµένα για το Υπουργείο
Υγείας. Από το 2019 µέχρι σήµερα, έχουµε αύξηση των δαπανών
για την υγεία κατά 46,5%, για τον ΕΟΠΥΥ κατά 26,3%, για τα νο-
σοκοµεία κατά 97,9%. Το 2024 προβλέπονται αυξηµένες πιστώ-
σεις για την υγεία της τάξης του 14%, σε σχέση µε το 2023.
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Βέβαια, οι εγκρίσεις προσλήψεων για το Υπουργείο Υγείας ξεκι-
νάνε µε τις εξίµισι χιλιάδες. 

Βασική µας αρχή αποτελεί η αξιοκρατική κατανοµή των πόρων
στο νέο αυτό ΕΣΥ και γι’ αυτό επιδιώκουµε την αξιολόγηση αν-
θρώπων και συστηµάτων. Το λέω αυτό γιατί, παρά το γεγονός
ότι διαστρεβλώνεται συχνά, η αξιολόγηση δεν είναι τιµωρία. Είναι
ο βασικός τρόπος να γνωρίζουµε ποιος, τι, πού και πότε κάτι
χρειάζεται ενίσχυση, είτε σε επίπεδο συστήµατος είτε σε επίπεδο
ανθρώπινου δυναµικού, ώστε να µπορεί ο πολίτης να λαµβάνει
την υπηρεσία που έχει ανάγκη, όταν την έχει ανάγκη. 

Έτσι, η αύξηση των µισθών των διοικητών των νοσοκοµείων
αποτελεί απόφαση που συνδυάζεται µε την εµβληµατική µεταρ-
ρύθµιση του Υπουργείου Εσωτερικών για επιλογή των επικεφα-
λής των οργανισµών, συµπεριλαµβανοµένων των διοικητών των
νοσοκοµείων, µε αυστηρά αξιοκρατικά κριτήρια και προϋποθέ-
σεις και βέβαια, τη συµµετοχή του ΑΣΕΠ. Στόχος είναι να προ-
σελκύσουµε, µέσα από ανταγωνιστικός µισθούς, ικανά και
έµπειρα στελέχη για να µπορέσουµε να αναβαθµίσουµε και να
βελτιώσουµε τη λειτουργία των δηµόσιων νοσοκοµείων. 

Την ίδια στιγµή, όµως, έχουµε προβεί και σε µια σειρά από κι-
νήσεις για να αυξήσουµε τις αµοιβές του προσωπικού του ΕΣΥ.
Θα δώσω µερικά παραδείγµατα. Συντονιστής Διευθυντής Κλά-
δου ΕΣΥ εκτός ΜΕΘ που ασκεί καθήκοντα Προϊσταµένου Τµή-
µατος Ιατρικής Υπηρεσίας µε δύο τέκνα: Με το προηγούµενο
µισθολόγιο λάµβανε 2.954 ευρώ, τώρα λαµβάνει 3.228 ευρώ και
από 1-1-2024 θα παίρνει, χωρίς τις εφηµερίες 3.387 ευρώ -µιλάµε
για αύξηση της τάξης του 15%-, ενώ µε τις εφηµερίες οι απολα-
βές φτάνουν τα 4.355 ευρώ. Αντίστοιχα, Επιµελητής Α του ΕΣΥ
µε ένα παιδί έπαιρνε 2.359 ευρώ, τώρα παίρνει 2.983, από 1-1-
2024, χωρίς τις εφηµερίες, θα παίρνει 3073 ευρώ, ενώ µε τις απο-
λαβές θα φτάνουν τα 4097 ευρώ. Έχουµε αύξηση άνω του 30%. 

Σε αυτή την κατεύθυνση συνεχίζουµε ούτως ώστε να αυξή-
σουµε περαιτέρω τις αποδοχές του ιατρονοσηλευτικού προσω-
πικού στο ΕΣΥ. Όπως τόνισα, όµως, και πριν, βασικός πυλώνας
µας είναι η µείωση των κοινωνικών ανισοτήτων στην υγεία. Οι κοι-
νωνίες, όπως ένας ζωντανός οργανισµός, αλλάζουν και µαζί τους
αλλάζουν οι αξίες, οι ανάγκες µας και οι προσδοκίες µας για
φροντίδα. 

Μία από τις βασικές προεκλογικές µας δεσµεύσεις ήταν να
µειώσουµε τις ανικανοποίητες ανάγκες στην υγεία κατά τουλά-
χιστον 50%. Πώς θα το πετύχουµε; Διευρύνουµε, για παρά-
δειγµα, τα προγράµµατα πρόληψης για τις βασικές µορφές
καρκίνου και καρδιακών νοσηµάτων, παρέχοντας δωρεάν προ-
ληπτικές εξετάσεις για όλον τον πληθυσµό. 

Θεµελιώνουµε το εθνικό δίκτυο τηλεϊατρικής, αξιοποιώντας
και τα κονδύλια του Ταµείου Ανάκαµψης και τις πιστώσεις από
τον τακτικό προϋπολογισµό. Δηµιουργούµε τριακόσιους πέντε
νέους σταθµούς τηλεϊατρικής ιατρού-ασθενούς που θα δώσουν
τη δυνατότητα να έχει πρόσβαση ο ασθενής όπου και αν διαµένει
στη χώρα σε εξειδικευµένους γιατρούς. Αυτό πρακτικά σχεδόν
εξαλείφει τις ανισότητες στην πρόσβαση που οφείλονται στη γε-
ωγραφία. 

Επιπλέον, στο δίκτυο αυτό ενσωµατώνεται η εξ αποστάσεως
παρακολούθηση ασθενών µε χρόνια νοσήµατα. Φανταστείτε
έναν άνθρωπο που κατοικεί σήµερα σε ένα ορεινό χωριό στη Χίο
ή στην Ψέριµο και έχει διαγνωστεί µε κολπική µαρµαρυγή. Κάθε
φορά που αισθάνεται συµπτώµατα, θα πρέπει να διανύσει µε-
γάλη απόσταση συµπεριλαµβανοµένης της αγωνίας του, να βρει
γιατρό για να µπορέσει να κάνει τις εξετάσεις για να αντιµετωπί-
σει το θέµα που έχει και να διαπιστώσει αν είναι σοβαρό ή όχι.
Με την υπηρεσία που µόλις σας περιέγραψα, ο άνθρωπος αυτός
θα έχει δωρεάν τη δυνατότητα να παρακολουθείται είκοσι τέσ-
σερις ώρες την ηµέρα, εφτά ηµέρες την εβδοµάδα, τριακόσιες
εξήντα πέντε µέρες τον χρόνο από γιατρό µέσω ειδικών συ-
σκευών. Τα λεγόµενα έξυπνα ρολόγια µοιάζουν πολύ µε αυτά.
Έτσι ο γιατρός θα γνωρίζει αν το χρόνιό του νόσηµα χρειάζεται
κάποια περαιτέρω ρύθµιση ή αν υπάρχει κάποια υποτροπή που
µπορεί να οδηγήσει σε οξεία συµπτωµατολογία προτού αυτή εκ-
δηλωθεί. Έτσι ο ίδιος ασθενής θα µπορεί να µεταφέρεται έγ-
καιρα και αποτελεσµατικά στα επείγοντα και το νοσοκοµείο θα
γνωρίζει την κατάστασή του πριν φτάσει ο ίδιος. Από την αγωνία

λοιπόν και την ταλαιπωρία, περνάµε στην αξιόπιστη σταθερή και
αποτελεσµατική φροντίδα. 

Επιπλέον, Δηµιουργούµε: Τριάντα πέντε νέους σταθµούς τη-
λεϊατρικής ιατρού-συµβούλου για να έχουν οι γιατροί µας την
αναβαθµισµένη εκπαίδευση και υποστήριξη από πειράµατα σε
εξειδικευµένους συναδέλφους τους σε όποιο µέρος της χώρας
κι αν βρίσκονται. Πέντε νέους εκπαιδευτικούς σταθµούς τηλεϊ-
ατρικής που θα χρησιµοποιηθούν ως εκπαιδευτικά κέντρα και εγ-
καθίστανται στα πανεπιστηµιακά νοσοκοµεία της χώρας. Τρεις
χιλιάδες συστήµατα κατ’ οίκον παρακολούθησης που εξασφαλί-
ζουν, όπως και στην περίπτωση που ανέφερα πριν, τη δυνατό-
τητα νοσηλείας κατ’ οίκον χωρίς να χρειαστεί να µετακινηθεί
ασθενείς. 

Αυτά αποτελούν δύο µόνο από τα πολλά παραδείγµατα των
πολιτικών που εφαρµόζουµε για να εξασφαλίσουµε ισότιµη πρό-
σβαση στην υγεία για κάθε πολίτη. Κάθε ευρώ που πληρώνει
ένας πολίτης φορολογία, µετατρέπεται σε πολιτικές που καλύ-
πτουν τις ανάγκες του, επιστρέφει σε αυτόν. Αυτό σηµαίνει λο-
γοδοσία. 

Χτίζουµε ένα αύριο που δίνει έµφαση στην πρόληψη, την πρω-
τοβάθµια φροντίδα υγείας, την αναδόµηση του εθνικού συστή-
µατος υγείας. Επενδύουµε στη µείωση των κοινωνικών
ανισοτήτων στην υγεία, σπάζοντας το φαύλο κύκλο που ξεκινάει
από τη φτώχεια, οδηγεί σε κακή υγεία, χειρότερη και συντοµό-
τερη ζωή µε αποτέλεσµα να γίνεται η καταγωγή µας µοίρα. 

Με τον προϋπολογισµό του 2024 εστιάζουµε σταθερά, τολ-
µηρά και µπροστά στο ισχυρό κοινωνικό κράτος που µας ζήτησε
ο ελληνικός λαός και έχουµε εντολή από τον Πρωθυπουργό να
υλοποιήσουµε. Αυτό είναι το καθήκον µας και αυτό υπηρετεί το
εθνικό συµφέρον της πατρίδας µας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής ο
κ. Άγγελος Συρίγος, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Να σηµειωθεί ότι είναι η µόνη Υπουργός
που µίλησε ακριβώς στην ώρα της. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Δεκτή η παρατήρηση.
Σηµειώνω και την κ. Αγαπηδάκη. 

Ορίστε, κύριε Συρίγο, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριοι

Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν κάποια θέ-
µατα τα οποία αντικειµενικά ξεπερνούν πολλές φορές τις δυνα-
τότητες µιας κυβερνήσεως. Ένα από αυτά τα θέµατα είναι επί
παραδείγµατι ο πόλεµος της Ουκρανίας. Είναι κάτι το οποίο δη-
µιούργησε σοβαρά προβλήµατα, διότι η Ουκρανία είναι µια χώρα
κυρίαρχη στο θέµα των αγροτικών προϊόντων. Επηρεάστηκε και
η παραγωγή της και η παραγωγή της Ρωσίας. Αυτά είναι πράγ-
µατα στα οποία µια κυβέρνηση µπορεί να κάνει σπουδαία πράγ-
µατα. Δεν εξαρτώνται από αυτή. 

Υπάρχουν και κάποια άλλα, όµως, δεδοµένα τα οποία συνδέ-
ονται µε πάγια προβλήµατα του ελληνικού κράτους, της ελληνι-
κής κοινωνίας. Επί παραδείγµατι, έχεις να κάνεις έναν
προϋπολογισµό για ένα κράτος στο οποίο υπάρχει υπερσυγκέν-
τρωση του πληθυσµού σε ένα εξαιρετικά περιορισµένο σηµείο
της επικράτειας, στην Αθήνα και στη Θεσσαλονίκη. Επίσης,
υπάρχει συρρίκνωση της γονιµότητας στις περιοχές εκτός των
µεγάλων αστικών κέντρων µετά το 1980, υπάρχει συρρίκνωση
της γονιµότητας στις γενιές που γεννήθηκαν µετά το 1960, γε-
γονός που επηρέασε τις γεννήσεις µετά την δεκαετία του 1980
και υπάρχει τεράστια αύξηση των ηλικιών. 

Ας δούµε µια σύγκριση µεταξύ του 1951 και του 2022. Το 1951
είχαµε 6,8% του πληθυσµού άνω των εξήντα πέντε ετών. Το 2022
το αντίστοιχο ποσοστό είναι 23%. Αντιλαµβανόµαστε τι συνέ-
πειες έχει αυτό για έναν προϋπολογισµό σε σχέση µε τις συντά-
ξεις. 

Και βεβαίως υπάρχει το σταθερά αρνητικό ισοζύγιο µετά το
2010 το οποίο, αν θέλουµε να είµαστε αντικειµενικοί, θα ήταν αρ-
νητικό ήδη από το 2003-2004, εάν δεν προσµετρούνταν στον συ-
νολικό αριθµό των γεννήσεων και τα παιδιά που γεννιούνταν από
αλλοδαπές µητέρες. 

Επίσης, για πρώτη φορά από το 1980 και µετά σταθερά το πο-
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σοστό των ατέκνων γυναικών στις γενιές που γεννήθηκαν µετά
το 1980 είναι από τα πλέον υψηλά σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση,
όπου επίσης έχουµε το θλιβερό προνόµιο να έχουµε τους χαµη-
λότερους δείκτες γονιµότητας: µέσος όρος 1,5 παιδιά ανά γυ-
ναίκα σταθερά µετά το 1980. 

Κατά τα άλλα, αυτά τα οποία συµβαίνουν στην Ελλάδα δεν
αποτελούν εξαίρεση µέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Τα χαρακτη-
ριστικά είναι ίδια, δηλαδή έχουµε αστικοποίηση, έχουµε γήρανση
του πληθυσµού και έχουµε πτώση των δεικτών γονιµότητας ανά
γυναίκα. 

Επιπλέον, και αυτό είναι εξαιρετικά σηµαντικό για τη συνολική
εικόνα της Ευρώπης στην οποία ανήκουµε, τα χαρακτηριστικά
της Ευρώπης σε σχέση µε το παγκόσµιο ακαθάριστο εθνικό προ-
ϊόν είναι τα εξής: Το 1960 οι χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης µαζί
µε τη Βρετανία αντιπροσώπευαν το 36,3% του παγκόσµιου ΑΕΠ.
Το 2020 αντιπροσώπευαν το 22%. Οι εκτιµήσεις για το 2100 είναι
ότι θα πέσει κάτω από 10%. Όλα αυτά παίζουν ρόλο στο πώς
υπολογίζεις ποια είναι η κατάσταση που αντιµετωπίζεις, τι κάνεις. 

Επίσης, στη χώρα µας έχουµε και µια άλλη πραγµατικότητα
που συνδέεται µε την οικονοµική κρίση της προηγούµενης δε-
καετίας. Λόγω αποδηµίας έφυγαν από την Ελλάδα τουλάχιστον
τετρακόσιες χιλιάδες Ελληνίδες και Έλληνες και µάλιστα σε ηλι-
κίες που γεννούν παιδιά. Είναι τα παιδιά αυτά που γεννήθηκαν
στο εξωτερικό και εξηγούν σε µεγάλο βαθµό την πτώση που
υπάρχει µετά το 2010. 

Αυτά τα στοιχεία δεν µπορούν να ανατραπούν για αντικειµενι-
κούς λόγους µεσοπρόθεσµα, δηλαδή δεν µπορεί να αυξηθεί
ξαφνικά ο αριθµός των γεννήσεων και να ξεπεράσουν τον αριθµό
των θανάτων. Η έκταση όµως της µειώσεως του πληθυσµού θα
εξαρτηθεί από την επιστροφή των Ελλήνων που αποδήµησαν και
από το κατά πόσον θα πειστούν οι Ελληνίδες και οι Έλληνες να
κάνουν περισσότερα παιδιά. Σε αυτό έχουµε δώσει σηµασία,
στην επιστροφή των αποδήµων Ελλήνων και στη δηµιουργία κι-
νήτρων για να µπορούν οι Ελληνίδες και οι Έλληνες να έχουν µε-
γαλύτερες οικογένειες. 

Εκείνο, λοιπόν, που χρειάζεται και αυτό που κάνουµε επί τέσ-
σερα χρόνια και κάνει ο παρών προϋπολογισµός είναι να έχουµε
οικονοµική ανάπτυξη. Έτσι έχουµε για πρώτη φορά έναν προ-
ϋπολογισµό που γίνεται µε επενδυτική βαθµίδα που αναζητού-
σαµε επί δεκατρία χρόνια. Έναν προϋπολογισµό που το δηµόσιο
χρέος θα κλείσει στο 160%, που η αύξηση των µισθών θα µας
φτάσει στην περίοδο 2008-2009. Έναν προϋπολογισµό που βα-
σίστηκε στις µειώσεις πενήντα δύο φόρων τα τελευταία τέσσερα
χρόνια, που βασίστηκε στη µονοψήφια ανεργία, που κατακτή-
θηκε βήµα-βήµα τα τελευταία χρόνια, που βασίστηκε στην ανά-
πτυξη της χώρας η οποία είναι σταθερά υπερδιπλάσια του µέσου
όρου της Ευρωπαϊκής Ένωσης τα τελευταία τέσσερα χρόνια και
που βασίστηκε σε µία ανεργία η οποία µειώνεται σε µονοψήφιο
ποσοστό για πρώτη φορά τα τελευταία δεκατέσσερα χρόνια και
παράλληλα αυξάνεται ο αριθµός των κενών θέσεων εργασίας.
Εκεί θα βασιστούν τα κίνητρα για επαναπατρισµό των Ελλήνων
και για να µπορέσουν περισσότερες Ελληνίδες και Έλληνες να
κάνουν περισσότερα παιδιά. Εκεί θα βασιστεί όλη η οικονοµία
της χώρας. Εκεί θα βασιστεί το να έχουµε περισσότερα χρήµατα
για την άµυνα, περισσότερα χρήµατα για την υγεία. Ήδη ο
παρών προϋπολογισµός έχει το υψηλότερο ποσοστό αυξήσεων
των τελευταίων ετών και περισσότερα χρήµατα για την παιδεία.
Όλα αυτά προκύπτουν από τη βελτίωση των οικονοµικών συνθη-
κών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε έναν προϋπολογισµό ο
οποίος µας διώχνει οριστικά από τη θέση του επαίτη, που εκλι-
παρεί διαρκώς µια κάποια παράταση αποπληρωµής ή κάποια
ανοχή για τα χρέη τα ατελείωτα. Μην ξεχνάµε δε ότι ευτυχήσαµε
προσφάτως να δούµε πρόωρη αποπληρωµή δανείων που συνή-
φθησαν σε χαλεπούς καιρούς. 

Κυρίες και κύριοι, η συζήτηση για τον προϋπολογισµό είναι µια
φυσιολογική συζήτηση. Η Κυβέρνηση έχει καταθέσει τις προτά-
σεις της για τον προϋπολογισµό του 2024, η Αντιπολίτευση ζη-
τάει αλλαγές, επικαλείται ανισότητες, εντοπίζει κριτική σε
ζητήµατα που κατά τη γνώµη της αφορούν σε αδικίες και ζητά
απλοποίηση της φορολογίας. Η Κυβέρνηση διαβάζει τους αριθ-

µούς µε τον έναν τρόπο, η Αντιπολίτευση διαβάζει τους αριθµούς
µε τον άλλον τρόπο. Υπάρχει δε µία ευκολία επίκλησης αριθµών
και από τη µια και από την άλλη πλευρά. 

Όλα αυτά όµως δεν αλλάζουν τη µεγάλη εικόνα. Η µεγάλη ει-
κόνα είναι ότι η οικονοµία αναπτύσσεται, ότι η Ελλάδα δυναµώ-
νει, πατάει στα πόδια της και κοιτάζει αισιόδοξα το µέλλον, ότι η
κοινωνία δέχεται µε ανακούφιση αυτή την ανοδική πορεία, παρά
τα προφανή προβλήµατα που υπάρχουν σε τοµείς, όπως η ακρί-
βεια στα τρόφιµα. Δεν υπάρχει  κοινωνική αναστάτωση και πολύ
περισσότερο δεν υπάρχουν οι κοινωνικές θύελλες που γνωρί-
σαµε παλιότερα. Το πιο σηµαντικό είναι ότι το Σύνταγµα και οι
θεσµοί απέδειξαν τα προηγούµενα χρόνια ότι είναι ανθεκτικοί,
ότι έχουν την ελαστικότητα να διαχειρίζονται τις κρίσεις χωρίς
να διαρρηγνύονται. 

Κυρίες και κύριοι, χαίροµαι ιδιαίτερα που ύστερα από µια εξαι-
ρετικά δύσκολη δεκαετία έχουµε µία «φυσιολογική» -εντός εισα-
γωγικών- συζήτηση για τον προϋπολογισµό. Συνεχίζουµε µαζί µε
την κοινωνία. Σε αυτό το πλαίσιο, σας καλώ να υπερψηφίσουµε
µε τον παρόντα προϋπολογισµό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει η κ. Αι-

κατερίνη Σπυριδάκη, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλα-
γής. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προϋπολογισµός αποτελεί
ύψιστης σηµασίας κυβερνητικό νοµοθέτηµα και πάντα αποτυπώ-
νει την κυβερνητική πολιτική. 

Ο φετινός προϋπολογισµός στερείται αναπτυξιακής, περιφε-
ρειακής αλλά κυρίως κοινωνικής διάστασης. Ξεχνά το βασικό-
τερο: τον άνθρωπο και τις ανάγκες του. Η ευηµερία των αριθµών
αφορά λίγους και επιβαρύνει τους πολλούς. Ευηµερούν οι αριθ-
µοί, αλλά δυστυχώς δυστυχούν οι άνθρωποι. 

Η χώρα έλαβε σηµαντική ευρωπαϊκή βοήθεια από το Ταµείο
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας και από άλλες ευρωπαϊκές
πηγές. Εξαιτίας των ευρωπαϊκών ρυθµίσεων οι τράπεζες διέθε-
ταν µεγάλη ρευστότητα και ο δανεισµός διευκολύνθηκε απεριό-
ριστα. Όµως αυτό δεν είχε κανένα αποτέλεσµα στην
καθηµερινότητα των πολιτών.

Στην Κρήτη και στο Λασίθι, ενώ έχουµε µεγάλες αναπτυξιακές
προοπτικές, δεν έχουµε δει ούτε ένα ολοκληρωµένο σχέδιο που
να αξιοποιεί τη θέση, το κλίµα και τους ανθρώπους του Λασιθίου.
Ο υπερσυγκεντρωτισµός και η κυβερνητική αντίληψη µιας Τοπι-
κής Αυτοδιοίκησης - κοµµατικό λάφυρο δυσχεραίνουν την ανά-
πτυξη. Τα υποστελεχωµένα νοσοκοµεία, το κακό οδικό δίκτυο, η
απουσία έργων ανθεκτικότητας και η απένταξη αντιπληµµυρικών
έργων από το Ταµείο Ανάκαµψης εµποδίζουν την ανάπτυξη. Οι
πολίτες του Λασιθίου δεν επωφελούνται από την επενδυτική βαθ-
µίδα. Το κοινωνικό και οικονοµικό αποτύπωµα είναι ανύπαρκτο,
διότι η Κυβέρνηση λόγω σκοπιµοτήτων ή ανικανότητας δεν τους
συµπεριλαµβάνει στις πολιτικές της. 

Σήµερα οι Έλληνες πολίτες επιβαρύνονται µε τη δεύτερη υψη-
λότερη φορολογία κατανάλωσης και την έκτη υψηλότερη φορο-
λογία έµµεσων φόρων στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Ο πληθωρισµός
αυξάνεται όταν στην Ευρωπαϊκή Ένωση αποκλιµακώνεται. Ο
ιδιωτικός δανεισµός και τα κόκκινα δάνεια πνίγουν τους πολίτες.
Ο οριζόντιος κεφαλικός φόρος πλήττει όλους τους επαγγελµα-
τίες και προστατεύει τους µεγάλους φοροφυγάδες. Η εγκατά-
λειψη της υγείας και της παιδείας, εκτός από καθηµερινό βίωµα
των πολιτών, αποτυπώνεται και αριθµητικά. Το ΕΣΥ καταρρέει
και η ποιότητα της παρεχόµενης εκπαίδευσης κατρακυλάει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν ρωτήσουµε έναν Έλληνα θα
µας πει ότι πρώτο και κυριότερο πρόβληµα της καθηµερινότητάς
του είναι η ακρίβεια και δεύτερο η υγεία. Θα µας πει ότι τα χρή-
µατά του δεν φτάνουν για να καλύψουν τις ανάγκες του, τα
έσοδα είναι λιγότερα από τα έξοδα και ότι ο δικός του προϋπο-
λογισµός για τον επόµενο µήνα παρουσιάζει έλλειµµα. 

Σε αυτό το σηµείο, επιτρέψτε µου να στρέψω το βλέµµα µου
αλλού. Ζώντας στην Αυστρία είδα την ακρίβεια να επηρεάζει ελά-
χιστα την άνοδο των τιµών στα σουπερµάρκετ ή σχεδόν καθόλου
στα καύσιµα και ένα κράτος να παρεµβαίνει µε µέτρα αντίδρα-
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σης στην ακρίβεια, µε επιδόµατα στήριξης για να µείνει ο προ-
ϋπολογισµός του νοικοκυριού ανεπηρέαστος.

Όµως, κάτι τέτοιο στην Ελλάδα δεν συνέβη. Η ζωή του µέσου
Αυστριακού το 2019 µε το 2023 έχει ελάχιστες διαφορές. Η ζωή
όµως του Έλληνα το 2019 σε σύγκριση µε το 2023 έχει τεράστια
ζηµιά λόγω της ακρίβειας και των πολιτικών επιλογών της Κυβέρ-
νησης. 

Αυτή τη στιγµή οι τιµές στα σουπερµάρκετ της Αυστρίας είναι
χαµηλότερες σε κάποια είδη πρώτης ανάγκης. Τα ενοίκια σχεδόν
ανταγωνιστικά µε αυτά που υπάρχουν στο Κέντρο της Αθήνας,
οι µισθοί όµως σχεδόν διπλάσιοι και οι πρόσθετες δαπάνες για
την υγεία και την παιδεία από κάθε νοικοκυριό σχεδόν µηδενικές. 

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, τι ποιότητα ζωής απολαµβάνει o Αυ-
στριακός πολίτης και τι ο Έλληνας. Ο Αυστριακός γνωρίζει την
αποταµίευση ενώ ο Έλληνας παλεύει µε το ζόρι να τα φέρει
βόλτα. Αλλά δεν είναι και η µεγαλύτερη διαφορά. Η µεγαλύτερη
διαφορά έγκειται στην ασφάλεια και στην εµπιστοσύνη προς το
κράτος. Στην Αυστρία κάθε πολίτης νιώθει ασφάλεια αν χρει-
αστεί να απευθυνθεί στο κράτος ενώ ο Έλληνας φοβάται µη και
χρειαστεί να απευθυνθεί στο κράτος. Κι αυτά σας τα λέω από
προσωπική εµπειρία. 

Άρα, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, στο ύψος που η ακρί-
βεια αγγίζει στη χώρα µας έχει ενδηµικά χαρακτηριστικά και δεν
είναι ευρωπαϊκό φαινόµενο, τουλάχιστον στο βαθµό που εσείς
το παρουσιάζετε. Και παρά τα παραπάνω επαίρεστε για την κοι-
νωνική δικαιοσύνη που τάχα ο προϋπολογισµός σας φέρνει, όταν
οι κοινωνικά άδικοι έµµεσοι φόροι παραµένουν υψηλοί, οι αυξή-
σεις στους µισθούς των δηµοσίων υπαλλήλων δεν έχουν κανένα
πρακτικό αντίκρισµα και το τελευταίο σας νοµοσχέδιο για την
πάταξη της φοροδιαφυγής ήταν η επιτοµή της πολιτικής κοροϊ-
δίας και αναντιστοιχίας προεκλογικών δεσµεύσεων και µετεκλο-
γικών έργων. Και κάπως έτσι ο πολίτης χάνει την εµπιστοσύνη
του προς το κράτος και το πολιτικό σύστηµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως τοµεάρχης τουρισµού, επι-
τρέψτε µου µια µικρή ειδική αναφορά στα θέµατα του τουρι-
σµού. Η υποτιθέµενη ανάπτυξη της ελληνικής οικονοµίας
οφείλεται κυρίως στην ανάκαµψη του τουρισµού και στην πρω-
τοφανή εισροή εσόδων. Όµως, η τουριστική ανάπτυξη δεν οφεί-
λεται σε καµµία κυβερνητική πολιτική, αλλά στην επαναφορά του
τουρισµού σε τροχιά ανόδου µετά την πανδηµία και κυρίως στον
κόπο, τη σκληρή δουλειά και τις πρωτοβουλίες των ατόµων και
των ανθρώπων του τουρισµού. Ο ισχυρισµός του Πρωθυπουρ-
γού ότι η κλιµατική κρίση είναι ευκαιρία για τον τουρισµό είναι
λίγο αφελής, αν όχι επικίνδυνος, όταν µάλιστα έχουµε να κά-
νουµε µε µια Κυβέρνηση που αποδείχθηκε ανίκανη να θωρακίσει
τη χώρα από τις επιπτώσεις της κλιµατικής κρίσης. 

Στα πέντε χρόνια διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, δεν
είδαµε µια προσπάθεια για ένα δοµηµένο σχεδιασµό από κάτω
προς τα πάνω για ένα πολυδιάστατο σχέδιο ανάπτυξης, βασι-
σµένο στην αποκέντρωση, την περιφερειακή ανάπτυξη και τον
πολυθεµατικό τουρισµό. Δεν είδαµε µακρόπνοες, συµµετοχικές
και συνεκτικές πολιτικές. Αντίθετα βλέπουµε µια πρόχειρη νοµο-
θέτηση, ένα µοντέλο συγκεντρωτικό που προσπαθεί να µαζέψει
πόρους και εξουσία στο Υπουργείο Τουρισµού. Βλέπουµε την
τουριστική εκπαίδευση να καταρρέει, βλέπουµε φόρους δήθεν
ανθεκτικότητας στην κλιµατική κρίση, διαπιστώνουµε έλλειψη
πολιτικής βούλησης να στηριχθούν οι εργαζόµενοι και συνολικά
ο κόσµος του τουρισµού. Διαπιστώνουµε αδιαφορία για τις ανάγ-
κες των τοπικών κοινωνιών και την ανθεκτικότητα του προορι-
σµού. Βιώνουµε αδυναµία αντιµετώπισης του υπερτουρισµού και
της προστασίας του περιβάλλοντος. 

Κι ενώ είναι µονόδροµος η µετάβαση στον αειφόρο και βιώ-
σιµο τουρισµό, για να θωρακίσουµε το τουριστικό µας προϊόν,
αυτό δεν αποτυπώνεται στον προϋπολογισµό σας. Ξέρετε για
την αειφορία δεν είναι άλλο πράγµα ο τουρισµός και άλλο οι κοι-
νωνικές ανάγκες. Το ένα προϋποθέτει το άλλο. Για να κινηθούµε
λοιπόν, στην κατεύθυνση της αειφορίας και του αειφόρου του-
ρισµού πρέπει να βάλουµε τις βάσεις. Δεν θα γίνει ούτε µόνο του
ούτε από τη µία µέρα στην άλλη ούτε απλά ενισχύοντας µεγάλες
επιχειρηµατικές δράσεις. 

Θα σταθώ σε τρεις προϋποθέσεις και ζητήµατα της αειφορίας

του τουρισµού για να δούµε πού είµαστε, πού θέλουµε να πάµε
και τι κάνει η Κυβέρνησή σας. 

Πρώτον, η ικανότητα της χώρας προορισµού να µπορεί να αν-
ταπεξέλθει άµεσα και αποτελεσµατικά στις κρίσεις και στις προ-
κλήσεις. Αποτύχατε. Δεύτερον στην ικανότητα της χώρας
προορισµού να διασφαλίζει την υγεία των επισκεπτών. Αποτυγ-
χάνετε καθηµερινά. Τρίτον, στην ικανότητα της χώρας προορι-
σµού να µπορεί πρωτίστως να στηρίξει τους εργαζόµενους στον
τουρισµό, να δηµιουργήσει συνθήκες ανάπτυξης επιχειρήσεων
κι έτσι να καταπολεµήσει τη φτώχεια. Κι εδώ αποτυγχάνετε κα-
θηµερινά. 

Όµως, οφείλουµε να θωρακίσουµε το τουριστικό µας προϊόν
µε τρόπο κοινωνικά δίκαιο και βιώσιµο. Αλλά εσείς, κύριοι της
Κυβέρνησης, έχετε αποδειχτεί λίγοι, έχετε αποδειχτεί λίγοι και
στην περίπτωση της Μαγνησίας. Ο κόσµος του τουρισµού της
Μαγνησίας είναι σε απόγνωση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Έχει πάρει στήριξη τις περισσότερες φορές µόνο θεωρητικά.
Έχει ξοδέψει τις οικονοµίες του για να επαναφέρει τα τουριστικά
καταλύµατα µόνος του και το κράτος είναι απόν. 

Και να σας ενηµερώσω, κύριοι της Κυβέρνησης, ότι η σεζόν
έχει ήδη ξεκινήσει η χειµερινή και ότι αν αυτοί οι άνθρωποι δεν
δουλέψουν τα Χριστούγεννα και την Πρωτοχρονιά έχετε τερά-
στιο µερίδιο ευθύνης. 

Κι έρχοµαι και στο εξής παράδοξο. Στη χώρα µας φέτος εί-
χαµε έλλειµµα πενήντα χιλιάδες σε εργατικό δυναµικό στον του-
ρισµό. Και ενώ οι περισσότερες επιχειρήσεις µιλούν για προσω-
πικό µη καταρτισµένο, δεν κάνετε τίποτα στο κοµµάτι της τουρι-
στικής εκπαίδευσης. Το µόνο που έχει γίνει είναι οι εξαγγελίες
του Πρωθυπουργού το 2019. 

Στον τοµέα του τουρισµού, ο προϋπολογισµός σας δείχνει ότι
δεν σκοπεύετε να κάνετε βήµατα προς την αειφορία και τη βιω-
σιµότητα, είτε γιατί δεν το γνωρίζετε είτε απλά γιατί δεν σας
αφορά. Και είναι ξεκάθαρο ότι δεν υπάρχει καµµία στρατηγική
καταπολέµησης των ανισοτήτων, προώθησης της ανάπτυξης και
της κοινωνικής ευηµερίας. 

Οφείλουµε, λοιπόν, να αλλάξουµε πολιτική και φιλοσοφία. Οι
σηµερινές επιδόσεις του τουρισµού δεν διασφαλίζουν το µέλλον
του. Δεν προχωράµε µπροστά µε εποχικότητα, υπερσυγκέν-
τρωση σε συγκεκριµένες γεωγραφικές περιοχές, ανισόρροπη
ανάπτυξη και παλαιά µοντέλα. Απαιτείται γεωγραφική διεύρυνση
του τουρισµού, απαιτείται συνέχεια, συνεργασίες και συστήµατα.
Απαιτείται άµεσα µία νέα εθνική στρατηγική για ένα ολοκληρω-
µένο µεσοµακροπρόθεσµο σχέδιο που θα καταρτιστεί µε διά-
λογο, συναίνεση και συµµετοχή όλων των εµπλεκόµενων
φορέων-παραγόντων της Τοπικής Αυτοδιοίκησης και κυρίως των
τοπικών κοινωνιών. Και αυτή η στιγµή είναι τώρα, αν θέλει ο του-
ρισµός να είναι βιώσιµος κοινωνικά οικονοµικά και περιβαλλον-
τικά στο µέλλον. 

Και κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να πω ότι το οι-
κονοµικό και παραγωγικό µοντέλο της χώρας πρέπει να αλλάξει,
διότι είναι προβληµατικό και δεν εγγυάται ασφαλές µέλλον.
Εµείς στο ΠΑΣΟΚ έχουµε καθηµερινό µας συνοµιλητή την κοι-
νωνία και µέσα από τους ανθρώπους διαµορφώνουµε σαφές
σχέδιο για µια οικονοµία πραγµατικά ανθεκτική, µε κοινωνική συ-
νοχή, σεβασµό στον άνθρωπο και στο περιβάλλον, συµβάλλον-
τας σε µια βιώσιµη και αειφόρο ανάπτυξη µε επίκεντρο τον
άνθρωπο και τις ανάγκες του. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Βου-

λευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεώργιος Βρεττάκος. 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, πείτε µας και

ποιοι ακολουθούν.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Αµέσως µετά θα µιλή-

σει ο κ. Στυλιανίδης. Νοµίζω είναι εδώ. Και θα παρεµβληθεί ο
Υπουργός. Και στη συνέχεια ακολουθεί ο κ. Στέφανος Παραστα-
τίδης και η κ. Δάγκα που έχει κάνει αλλαγή.

Παρακαλώ, κύριε Βρεττάκο.
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΡΕΤΤΑΚΟΣ: Ευχαριστώ κυρία Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την δεκαετία

του 1960 ο αείµνηστος τότε Γεώργιος Παπανδρέου σε µια απο-
στροφή του λόγου του είχε πει το περίφηµο «ευηµερούν οι αριθ-
µοί και δυστυχούν οι άνθρωποι», ένα σύνθηµα που χρησιµο-
ποιήθηκε σχεδόν από όλες τις πτέρυγες τις κοινοβουλευτικές και
ιδιαίτερα στη Μεταπολίτευση. Μάλιστα η προηγούµενη οµιλή-
τρια το χρησιµοποίησε στον λόγο της. Νοµίζω ότι µετά από
εξήντα χρόνια που η χώρα µας πέρασε πολλαπλές κρίσεις, αυ-
ταπάτες κι έναν λαϊκισµό που πολλές φορές τον πληρώσαµε
ακριβά, σήµερα µπορούµε να παραφράσουµε αυτό το σύνθηµα
και να το πούµε αλλιώς. «Όταν ευηµερούν οι αριθµοί στη συνέ-
χεια ευηµερούν και οι άνθρωποι». 

Καθώς βρισκόµαστε στην αρχή της νέας τετραετούς διακυ-
βέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, είναι πολύ σηµαντικό να τονί-
σουµε ότι η µετριοπάθεια κέρδισε τις ακρότητες, η σοβαρότητα
κέρδισε το λαϊκισµό και τη δηµαγωγία, ο ρεαλισµός κέρδισε τις
αυταπάτες. 

Είναι πλέον σαφές ότι η χώρα µας βαδίζει µε σταθερά βήµατα
µπροστά. Οι συµπολίτες µας εκτιµούν την ειλικρίνεια, τον µετρη-
µένο πολιτικό λόγο, τα σοβαρά επιχειρήµατα που δίνουν πειστι-
κές απαντήσεις. 

Αν κάτι καταλάβαµε όλοι και αυτό φάνηκε και από τα αποτε-
λέσµατα των τελευταίων εκλογών, είναι ότι δεν υπάρχουν ούτε
µαγικές, ούτε εύκολες λύσεις. Σηµασία έχει µε σκληρή και µεθο-
δική δουλειά, βήµα-βήµα να πετυχαίνουµε πρόοδο σε κάθε
τοµέα. 

Τα αποτελέσµατα αυτής της πολιτικής είναι ήδη ορατά και
όπως είπα και στην αρχή οι αριθµοί που αναφέρονται σε αυτόν
τον προϋπολογισµό αφορούν πάνω απ’ όλα τους ανθρώπους και
τις ζωές τους. Όλα στην οικονοµία µας είναι αλληλένδετα. Η µεί-
ωση της φορολογίας, σε συνδυασµό µε την ψηφιοποίηση του
κράτους, τον περιορισµό της γραφειοκρατίας, την πολιτική στα-
θερότητα και τον σαφή προσανατολισµό µας στις επενδύσεις
έφεραν ρεκόρ εικοσαετίας σε άµεσες ξένες επενδύσεις, ρεκόρ
στις εξαγωγές, που έφτασαν το 49%, ρεκόρ στη µείωση του δη-
µοσίου χρέους ως προς το ποσοστό του ΑΕΠ. Όλα τα παραπάνω
µας έφεραν στην τρίτη θέση σε ρυθµούς ανάπτυξης σε όλη την
Ευρωζώνη.  

Πάµε, λοιπόν, να δούµε αυτοί οι αριθµοί που ανέφερα πώς
αφορούν τη µεγάλη πλειοψηφία των συµπολιτών µας, πώς αφο-
ρούν τους ανθρώπους. Η µείωση της ανεργίας, που στη χώρα
µας έφτασε στο 9,6%, είχε ως αποτέλεσµα πάνω από τριακόσιες
εξήντα χιλιάδες άνεργοι να βρουν σήµερα δουλειά. 

Παράλληλα, µε δέσµη µέτρων ενισχύουµε σταθερά το εισό-
δηµα των συµπολιτών µας. Έτσι, στην προηγούµενη τετραετία,
είδαµε τον κατώτατο µισθό να αυξάνεται κατά 20%, ένα µέτρο
που αφορά περίπου εξακόσιες χιλιάδες συµπολίτες µας. Ο
µέσος µισθός αυξήθηκε κατά περίπου 15%, ένα µέτρο που
αφορά όλους τους εργαζόµενους, ενώ παράλληλα µειώσαµε
πάνω από πενήντα φόρους και ασφαλιστικές εισφορές, κάτι που
αφορά όλους τους συµπολίτες µας. 

Σταµατήσαµε εκεί; Προφανώς και όχι. Με το δεύτερο νοµο-
σχέδιο που φέραµε εφαρµόσαµε το 50% των προεκλογικών µας
δεσµεύσεων. Έτσι, λοιπόν, το 2024 θα µπουν στην οικονοµία µας
επιπλέον 1,6 δισεκατοµµύρια ευρώ. Θα αυξηθούν οι µισθοί στο
δηµόσιο µετά από δεκατέσσερα χρόνια στασιµότητας και συνε-
χών µειώσεων. Θα αυξηθούν οι συντάξεις για δεύτερη φορά. Θα
αυξηθεί το αφορολόγητο για οικογένειες κατά 1.000 ευρώ. Θα
επεκταθεί το επίδοµα µητρότητας και στις ελεύθερες επαγγελ-
µατίες. Θα γίνει άρση του παγώµατος των τριετιών, κάτι που θα
φέρει µεγάλη αύξηση και στους µισθούς σταδιακά σε όλους
τους ιδιωτικούς υπαλλήλους, ενώ θα καταργηθεί το 30% παρα-
κράτησης για τους συνταξιούχους που εργάζονται. 

Όλα αυτά όµως θα γίνουν εντός του δηµοσιονοµικού πλαισίου
και χωρίς να παίζουµε µε το µέλλον των επόµενων γενεών. Εν-
δεικτικό είναι ότι παρά τις αυξήσεις σε όλα τα επίπεδα ο φετινός
προϋπολογισµός είχε αυξηµένα έσοδα πάνω από 9%, ενώ ο προ-
ϋπολογισµός που καταθέσαµε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή είναι
ένας από τους επτά προϋπολογισµούς που εγκρίθηκαν χωρίς
καµµία παρατήρηση. 

Αυτή η υπεραπόδοση βέβαια των εσόδων δεν αφορά τους λί-
γους. Επιστρέφει στους πολλούς και ιδιαίτερα στους πλέον ευά-
λωτους. Μέσα στον Δεκέµβριο θα δουν έκτακτες εισοδηµατικές
ενισχύσεις ύψους 352 εκατοµµυρίων ευρώ πάνω από 2,3 εκατοµ-
µύρια συµπολίτες µας, συµπολίτες που έχουν πραγµατικά
ανάγκη.

Παράλληλα µε τη στήριξη των εισοδηµάτων θα δούµε και αύ-
ξηση των δαπανών για τη δηµόσια παιδεία και για τη δηµόσια
υγεία, δύο τοµείς που πρέπει να ενισχύσουµε περαιτέρω τα επό-
µενα χρόνια για να µπορέσουµε να έχουµε την εικόνα που θέ-
λουµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε όλα αυτά τα µέτρα που ανα-
φέρουµε νοµίζω ότι ο πιο κακόπιστος συνοµιλητής µας αντιλαµ-
βάνεται ότι µιλάµε για έναν προϋπολογισµό ανάπτυξης και
αύξησης των εισοδηµάτων. Άκουσα την Αντιπολίτευση να µιλάει
για προϋπολογισµό κατώτερο των περιστάσεων σχεδόν απ’ όλες
τις πτέρυγες. 

Εγώ νοµίζω ότι δεν είναι ο προϋπολογισµός κατώτερος των
περιστάσεων. Κατώτερη των περιστάσεων είναι η αντιπολίτευση
την οποία κάνετε µέσα σε αυτή την Αίθουσα. Αν σας ακούσει κα-
νείς, θα νοµίζει ότι ζούµε σε µια χώρα υπό κατάρρευση. 

Και αν είναι έτσι, αλήθεια, γιατί ο ένας πίσω από τον άλλον οι
διεθνείς οίκοι αξιολόγησης αναβαθµίζουν την οικονοµία µας;
Γιατί είµαστε στην πρώτη θέση στην Ευρώπη σε όλους τους ανα-
πτυξιακούς δείκτες; Γιατί η συντριπτική πλειοψηφία των πολιτών
σε δύο εκλογικές αναµετρήσεις ψήφισε την Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας; 

Εµείς προχωράµε µπροστά και αφήνουµε τον λαϊκισµό τού
«όχι σε όλα» και του «ναι στο τίποτα» σε εσάς που έρχεστε εδώ
πέρα χωρίς καµµία συγκεκριµένη πρόταση. Φέρνουµε, µετά από
πολλά χρόνια, τον πρώτο αναπτυξιακό προϋπολογισµό, που δίνει
προοπτική στις επόµενες γενιές.

Σε ένα διεθνές περιβάλλον που παράγει συνεχώς κρίσεις, η οι-
κονοµία µας αποδείχτηκε ανθεκτική και µπορούµε να συνεχί-
ζουµε να βαδίζουµε µε ακόµα πιο σταθερά βήµατα.

Υπερψηφίζουµε λοιπόν τον προϋπολογισµό και σας καλώ και
όλους να τον υπερψηφίσετε και είµαστε αισιόδοξοι ότι θα βελ-
τιώσει ακόµα περισσότερο τις ζωές όλων των Ελλήνων. Είµαι σί-
γουρος ότι θα τα καταφέρουµε. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλείται στο Βήµα η
Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος κ. Παρασκευή Δάγκα. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ (ΒΙΒΗ) ΔΑΓΚΑ: Πριν λίγες µέρες το αγωνιστικό
αναπηρικό κίνηµα µαζί µε φορείς του εργατικού λαϊκού κινήµα-
τος εµπόδισαν την έξωση µιας οικογένειας αναπήρων. Πριν λίγες
βδοµάδες ήταν το σπίτι του ηλικιωµένου ανάπηρου στη Χαλκι-
δική. Πριν λίγους µήνες ήταν το σπίτι πενταµελούς οικογένειας
στο Αιγάλεω µε έναν µόνο εργαζόµενο.

Και τολµάτε πραγµατικά να µιλάτε µε αφορµή τον προϋπολο-
γισµό, κύριοι της Κυβέρνησης, για υποστήριξη των πιο ευάλωτων
κοινωνικά οµάδων; Όταν χάνουν τα σπίτια τους από τα κοράκια,
µε το άθλιο πλαίσιο που έχετε διαµορφώσει για τους πλειστηρια-
σµούς, και η σηµερινή Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και οι
προηγούµενοι του ΣΥΡΙΖΑ, µε τα πρόσφατα βέβαια διαπιστευτή-
ρια της Νέας Αριστεράς; 

Και από την άλλη, τα υπόλοιπα κόµµατα σάς κουνάνε το δά-
χτυλο γιατί, λέει, έχετε διαλύσει το λεγόµενο κοινωνικό κράτος.
Όµως τα περί κοινωνικού κράτους και µείωσης των ανισοτήτων
αφορούν αποκλειστικά µέτρα µοιράσµατος της φτώχειας, της
ανασφάλειας, της ανεργίας. 

Διότι στα δεσµά των δηµοσιονοµικών αντοχών, της καπιταλι-
στικής ανάπτυξης, των µατωµένων πλεονασµάτων, σε αυτό το
έδαφος πάτε να διαµορφώσετε και ένα ασφυκτικό πλαίσιο µει-
ωµένων απαιτήσεων σε εργαζόµενους, σε λαϊκό κόσµο, ιδιαίτερα
στη νεολαία µας, για το τι µπορεί να προσδοκά για τις συνθήκες
εργασίας και ζωής του. 

Κυρίως πάτε να κρύψετε ότι αυτό το εχθρικό για τον λαό
αστικό κράτος λειτουργεί µε αποκλειστικό γνώµονα τις προτε-
ραιότητες ενός συστήµατος που σαπίζει, τους σιδερένιους νό-
µους του, στις διαρκώς βέβαια µεταβαλλόµενες ανάγκες της
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οικονοµίας της αγοράς, δηλαδή της καπιταλιστικής οικονοµίας. 
Αυτά αποτυπώνονται και στις προτεραιότητες της Κυβέρνησης

µέσω του προϋπολογισµού, αλλά και του Ταµείου Ανάκαµψης,
που δεν είναι και κανένα φιλόπτωχο ταµείο, της ίδιας της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. 

Με αυτό το κριτήριο δεν επαναλειτουργεί το «Λοιµωδών» ως
νοσοκοµείο από το 2013, µε τις αλλεπάλληλες κυβερνήσεις Νέας
Δηµοκρατίας, ΠΑΣΟΚ και πάλι τώρα Νέας Δηµοκρατίας. Με αυτό
το κριτήριο το «Αττικό» Νοσοκοµείο είναι υποστελεχωµένο και οι
ανάγκες λειτουργίας του καλύπτονται από µετακινήσεις νοση-
λευτριών από τα τραγικά υποστελεχωµένα κέντρα υγείας Χαϊδα-
ρίου, Περιστερίου, Αιγάλεω κ.λπ., όχι βέβαια µε προσλήψεις
όλου του αναγκαίου µόνιµου υγειονοµικού προσωπικού. 

Και ξέρετε, µε το κριτήριο του κόστους-οφέλους για το κράτος
λογαριάζετε και τις αναγκαίες κρατικές δαπάνες για κοινωνικές
υπηρεσίες στήριξης των παιδιών, των ηλικιωµένων, ακόµα και
των ατόµων µε ειδικές ανάγκες. Και το 1 ευρώ αύξηση την ηµέρα
που δίνετε στα αναπηρικά επιδόµατα δεν ισοφαρίζεται µε τις
δραµατικές περικοπές σε θεραπείες, φυσικοθεραπείες, εργοθε-
ραπείες, λογοθεραπείες, που αναγκάζονται να πληρώνουν από
την τσέπη τους τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες και οι οικογένειες,
δεν αναιρεί ότι µόνο εκατόν πενήντα χιλιάδες ανάπηροι στους
πεντακόσιους χιλιάδες βαριά ανάπηρους στη χώρα µας παίρ-
νουν επίδοµα και βέβαια δεν αναιρεί ότι η αναπηρία αντιµετωπί-
ζεται ως πεδίο κερδοφορίας για όσους δραστηριοποιούνται σε
αυτούς τους τοµείς. 

Και όλα αυτά δεν είναι βέβαια έργο µόνο της σηµερινής Κυ-
βέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, είναι έργο και των προηγού-
µενων κυβερνήσεων, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ και άλλων, γιατί αυτές είναι
οι κατευθύνσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που στο όνοµα της
λειτουργικότητας πετσοκόβουν τα αναγκαία πρόσθετα µέτρα
στήριξης των ατόµων µε ειδικές ανάγκες. 

Η εµπορευµατοποίηση διαπερνά και την προσχολική φροντίδα
και αγωγή, τη δηµιουργική απασχόληση παιδιών, τις αθλητικές
και πολιτιστικές δραστηριότητες, τη φροντίδα των ηλικιωµένων. 

Κοιτάξτε, η οικονοµία φροντίδας δεν είναι και καµιά προοδευ-
τική πρόταση, γιατί δεν εξασφαλίζει υψηλού επιπέδου, σύγχρο-
νες, δηµόσιες δωρεάν υπηρεσίες και δοµές για τη στήριξη όλων
όσοι έχουν ανάγκη.

Εξάλλου, οι ίδιες κατευθύνσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης µι-
λάνε απλώς για προσβάσιµες και οικονοµικά προσιτές υπηρεσίες
και όχι για το πώς θα καλύπτεται καθολικά αυτή η κοινωνική
ανάγκη. Και εδώ υπάρχει το εξής. Για κάθε παιδί είναι αυτονόητο
και ανθρώπινο δικαίωµα να έχει µία θέση στον βρεφονηπιακό
σταθµό δωρεάν, να έχει δηµιουργική απασχόληση. Αυτονόητο
δικαίωµα, ανθρώπινο δικαίωµα κάθε παιδιού είναι να µπορεί να
πηγαίνει σχολείο, να έχει παιδεία, να έχει σύγχρονη και ασφαλή
στέγη. Αυτονόητο και ανθρώπινο δικαίωµα κάθε παιδιού είναι να
έχει υγεία, να µπορεί να κάνει τις θεραπείες του και όχι να πη-
γαίνει στο σχολείο µε φοβερούς πόνους, γιατί υποµεταγγίζεται.
Αυτό είναι αυτονόητο και ανθρώπινο δικαίωµα, να καλύπτονται
όλες οι ανάγκες τους.

Επειδή, όµως, δεν µπορείτε -και όχι µόνο η σηµερινή Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά οποιοδήποτε µείγµα και δια-
κυβέρνηση- να καλύψετε καθολικά όλες αυτές τις ανάγκες για
όλα τα παιδιά, ακριβώς γι’ αυτόν τον λόγο ενισχύετε όλο και πε-
ρισσότερο αυτό το ασφυκτικό πλαίσιο στις συνθήκες ζωής και
εργασίας των εργαζοµένων του λαού, της νεολαίας µας, που τε-
λικά ενισχύει την οικονοµική και κοινωνική εξάρτηση µεταξύ των
µελών της οικογένειας. Σε αυτόν, όµως, τον βούρκο είναι που
αναπτύσσονται και οι σκοταδιστικές απόψεις που ακούστηκαν
εδώ, που ουσιαστικά αναφέρουν ότι αποκλειστική ευθύνη της γυ-
ναίκας και κύριος ρόλος της είναι η ανατροφή, η φροντίδα των
παιδιών. Από την άλλη, έχουµε και τις ανορθολογικές αντιλήψεις
που καταργούν οποιαδήποτε αντικειµενική πραγµατικότητα.
Όµως, ξέρετε ποιος είναι ο κοινός παρονοµαστής τους; Ο κοινός
παρανοµαστής τους είναι ο θεσµός της οικογένειας, ο οποίος
αποτελεί -σύµφωνα µε αυτές- κύτταρο της κοινωνίας, οικονοµική
µονάδα, επάνω στην οποία στηρίζεται το έθνος. 

Και έρχονται τώρα Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, για να ενισχύσουν
σε ακόµα πιο αντιδραστική κατεύθυνση αυτή την ταξική πολιτική.

Είπε Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ ότι, επειδή δεν φτάνουν τα λεφτά,
ας σιτίσει το κράτος έστω όλα τα νήπια, που δεν τρώνε, λέει, και
πολύ. Επειδή δεν φτάνουν, λέει, τα λεφτά, έστω ας εξασφαλί-
σουµε αυτά που γίνονται στη µητρόπολη του καπιταλισµού, στις
ΗΠΑ, που µετράνε πόσο κοστίζει στο κράτος ένα βίαιο παιδί και
όχι προφανώς πώς θα το στηρίξουν ολόπλευρα. Έφτασε µάλι-
στα να πει ότι, αν εξασφαλίσει το κράτος τη σίτιση των µαθητών,
αν σώσει ένα παιδί στα 5,5 χιλιάδες, βγάζουµε το κόστος. Τέτοια
µαθήµατα κοινωνικού δαρβινισµού σας κάνουν, κύριοι της Κυ-
βέρνησης, γιατί σε ένα τέτοιο σάπιο σύστηµα µετράει ακόµα και
η παιδική, εφηβική ηλικία ως κόστος.

Και επειδή πολλά ακούστηκαν για την ηθική, αυτή είναι η
αστική ηθική, η ηθική της καπιταλιστικής βαρβαρότητας, που κο-
στίζει τελικά ακόµα και ανθρώπινες ζωές, όπως φάνηκε και µε το
παράδειγµα της γυναικοκτονίας στη Σαλαµίνα, γιατί ακριβώς δεν
εξασφαλίζεται όλη η αναγκαία κρατική χρηµατοδότηση, πρώτα
και κύρια για την πρόβλεψη, συµβουλευτικά κέντρα και αντί-
στοιχα ξενώνες. 

Όλα τα παραπάνω ένα πράγµα επιβεβαιώνουν: Στο έδαφος
των ταξικών διαχωρισµών που δεν διαγράφονται αναπαράγονται
κοινωνικές διακρίσεις, αναπαράγονται κοινωνικές ανισότητες.
Όµως, εµείς θεωρούµε ότι µε βάση την εξέλιξη της επιστήµης,
της τεχνολογίας, της παραγωγικότητας, µπορεί να εξασφαλιστεί
σε κάθε έναν και καθεµία τα καθολικά ισότιµα δικαιώµατα, αρκεί
να απαλλαγούµε από το κίνητρο οργάνωσης της οικονοµίας και
της κοινωνίας που τα πάντα τα µετράει µε κριτήριο το επιχειρη-
µατικό καπιταλιστικό κέρδος, προφανώς µε τα κλειδιά της οικο-
νοµίας και της εξουσίας στα χέρια των εργαζοµένων. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε -και ευχαριστώ για τον χρόνο- µε ένα
πράγµα. Μαχητική αντιπολίτευση µε κριτήρια τα εργατικά λαϊκά
συµφέροντα σηµαίνει σύγκρουση µε τη στρατηγική του κεφα-
λαίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης και όχι υπόκλιση στη µεταρρύθ-
µισή της. Σε συµπόρευση, λοιπόν, µε το ΚΚΕ µπορούν να
ανοίξουν ελπιδοφόροι δρόµοι για την αντεπίθεση των εργαζοµέ-
νων, του λαού και τελικά µέσα από τη συλλογική δράση να εκ-
φραστεί αυτό που πραγµατικά εκφράζει την ανασφάλεια, την
αγωνία, τη θλίψη της πλειοψηφίας του εργατικού λαϊκού κόσµου,
το ξερίζωµα της γενεσιουργού µορφής βίας, της εκµετάλλευσης
και της καταπίεσης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα ο
Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής κ. Στυλιανίδης. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτι-
κής Πολιτικής): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Αγαπητοί συνάδελφοι, είναι µεγάλη µου τιµή που απευθύνοµαι
για πρώτη φορά στο ελληνικό Κοινοβούλιο µε την αρµοδιότητα
του Υπουργού Νησιωτικής Πολιτικής και Ναυτιλίας, µία αρµοδιό-
τητα που µου εµπιστεύτηκε ο Πρωθυπουργός. Το Υπουργείο
αυτό γνωρίζετε πολύ καλά ότι έχει ένα ιδιαίτερο αντικείµενο, έχει
µία σπουδαία ευθύνη διαχείρισης, γιατί διαχειρίζεται έναν από
τους πιο σπουδαίους κλάδους της ελληνικής οικονοµίας και την
ίδια στιγµή ένα τόσο συµβολικό γεγονός, αυτό της ναυτοσύνης,
που είναι συνδεδεµένο µε το DNA του Έλληνα. Νοµίζω ότι για
όλους µας είναι καµάρι του τόπου το ότι η ελληνική ναυτιλία δια-
τηρεί έναν τόσο σηµαντικό πρωταγωνιστικό ρόλο στα διεθνή δε-
δοµένα, όχι µόνο της ναυτιλίας, αλλά και του διεθνούς εµπορίου. 

Δεν έχει νόηµα να επιµείνω περισσότερο για την αξία της ελ-
ληνικής ναυτιλίας, ούτε για τον ρόλο της, γι’ αυτό θα προχωρήσω
άµεσα ενηµερώνοντας το Κοινοβούλιο για συγκεκριµένα πράγ-
µατα. Ξεκινώ από κάτι πολύ θετικό. Καταφέραµε, µετά από πολ-
λές δυσκολίες, στον ΙΜΟ -τον Διεθνή Ναυτιλιακό Οργανισµό- να
πάρουµε την πρώτη θέση στην κατηγορία Α’ µέσα σε πάρα πολύ
δύσκολες γεωπολιτικές συνθήκες. Αυτή ήταν µια επιβράβευση
της ελληνικής ναυτιλίας και της συνεισφοράς στις µεγάλες προ-
κλήσεις που αντιµετωπίζει το διεθνές εµπόριο και η διεθνής ναυ-
τιλία. Και αναφέροµαι, βέβαια, στα θύµατα της πράσινης
µετάβασης, όπως και στο γεγονός ότι βρισκόµαστε σε µια κρί-
σιµη καµπή, σε ένα κρίσιµο σταυροδρόµι, που πρέπει να προ-
σαρµοστούµε όλοι για να µπορέσουµε ακριβώς να
αντιµετωπίσουµε το «πρασίνισµα» του στόλου. Νοµίζω ότι πρέπει
να είµαστε όλοι περήφανοι γι’ αυτό το επίτευγµα και εγώ από το
Βήµα της Βουλής θα ήθελα να δώσω τα εύσηµα στους ανθρώ-
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πους του Υπουργείου, στους ανθρώπους του Λιµενικού Σώµατος
και στο Υπουργείο Εξωτερικών που βοήθησαν έτσι ώστε η Ελ-
λάδα να είναι στην πρώτη θέση, µαζί µε την Ιταλία. 

Εδώ συζητάµε έναν προϋπολογισµό ο οποίος δείχνει να είναι
-για πρώτη φορά για τα ελληνικά δεδοµένα- αυτό που λέµε ανα-
πτυξιακός. Είναι ένας αναπτυξιακός προϋπολογισµός, γιατί η
χώρα στάθηκε στα πόδια της, µετά από πολύ δύσκολες συνθή-
κες. Εγώ µπορώ να κάνω µία σύγκριση έχοντας την εµπειρία του
πρώην Επιτρόπου, που έζησα και µπορώ να συγκρίνω την Ελ-
λάδα του 2014 - 2020 µε την Ελλάδα του 2019 - 2023. Σας λέω,
είναι από την γη έως τον ουρανό. Είχα ζήσει εµπειρίες δυστυχώς
πολύ οδυνηρές ως Έλληνας. Ήµουν τότε µε την ιδιότητα του
Επιτρόπου της Κύπρου. Αλλά, ευτυχώς, υπήρχαν και περιπτώ-
σεις και εδώ είναι ο κ. Τσακαλώτος -και εγώ θέλω να λέω την
αλήθεια και τα καλά λόγια- που ήρθε και άλλαξε το κλίµα, µετά
την προηγούµενη εµπειρία του κ. Βαρουφάκη. Ήταν τραγικές οι
συνθήκες που ζήσαµε, όσοι ζήσαµε, και αυτό ήταν τραγικό και
για τη χώρα. 

Βέβαια, το 2019 µε την Πρωθυπουργία Μητσοτάκη, η χώρα
µπήκε σε εντελώς σε άλλη ρότα. Επιτρέψτε µου να µιλήσω µε
εµπειρίες πάλι από το εξωτερικό και την Ευρωπαϊκή Ένωση και
να πω ότι είµαστε περήφανοι -όσοι είµαστε ή συµµετέχουµε σε
ευρωπαϊκά ή διεθνή όργανα- να ακούµε για την αξιοπιστία της
Ελλάδας, για την αξιοπιστία του Πρωθυπουργού. Αυτά είναι
πάρα πολύ σηµαντικά θέµατα που έχουν σχέση µε τον προϋπο-
λογισµό, που έχουν σχέση µε τις επενδύσεις στη χώρα, που
έχουν σχέση µε αυτό που λέµε ότι η Ελλάδα πρέπει, επιτέλους,
να γυρίσει σελίδα και να γίνει µία χώρα η οποία θα είναι υπό-
δειγµα, θα είναι παράδειγµα και να µην είναι µαυροπινακισµένη. 

Το καλό αποτέλεσµα όλων αυτών φαίνεται και στο Υπουργείο
Ναυτιλίας. Έχει σηµαντική συνεισφορά το Υπουργείο Ναυτιλίας,
όπως είπα και πριν, στα θέµατα της ανάπτυξης της οικονοµίας.
Θέλω να δώσω µία συνοπτική επισκόπηση και των βασικών πολι-
τικών του, αλλά και δίχως πολλά νούµερα που πιστεύω ότι έτσι
και αλλιώς είναι διαθέσιµα σε εσάς. 

Ενδεικτικά και ως τάξη µεγέθους, σας ενηµερώνω πως οι φε-
τινές πιστώσεις του τακτικού προϋπολογισµού κα για το Υπουρ-
γείο ανέρχονται συνολικά σε πάνω από 300 εκατοµµύρια, 311
περίπου, αυξηµένες ουσιαστικά πάνω από 25 εκατοµµύρια έναντι
του ’23. Είναι 27 εκατοµµύρια και κάτι. Η αύξηση αυτή αφορά
κυρίως βέβαια µισθολογικές δαπάνες που θα εφαρµοστούν από
την 1-1-2024 και αυτό αποδεικνύει ότι µπήκαµε σε µια άλλη
φάση. Περάσαµε τη χρόνια στασιµότητα και τώρα το κράτος
µπορεί να ανταµείψει και τους δηµόσιους λειτουργούς, που τους
έχει τόσο ανάγκη. 

Ένα ακόµα ενδεικτικό µέγεθος που αφορά και επιβεβαιώνει
αυτά που λέω είναι ότι έχουµε αύξηση στο πρόγραµµα δηµοσίων
επενδύσεων κατά 50 εκατοµµύρια. Και βέβαια, αυτό αφορά κυ-
ρίως θέµατα αποπληρωµής συµβάσεων στην ακτοπλοΐα, όπου
οµαλοποιούµε την αγορά, γιατί είναι µια δύσκολη αγορά, γιατί η
Ελλάδα είναι ένα νησιωτικό κράτος, µε πολύ µεγάλες δυσκολίες
στα λιµάνια, µε πολλές δυσκολίες στις θάλασσές µας. Αυτό είναι,
όπως ξαναείπα, το τίµηµα της οµορφιάς, όπως έλεγε και ο Ζαν-
Κλοντ Γιούνκερ.

Μαζί µε τον Υφυπουργό, τον κ. Παππά, και τους Γενικούς
Γραµµατείς και τα υπόλοιπα στελέχη του Υπουργείου, θα επιµεί-
νουµε στη χρηστή, νοικοκυρεµένη διαχείριση. Θα αξιοποιήσουµε
όσο µπορούµε τους ευρωπαϊκούς πόρους. Έχουµε ήδη εντάξει
για την όλη προγραµµατική περίοδο έργα ύψους άνω του 1,1 δισ.
και θα επιδιώξουµε ακόµα περισσότερο να πάρουµε και να απορ-
ροφήσουµε από άλλα ταµεία ό,τι µπορούµε για να βοηθήσουµε
κυρίως την ακτοπλοΐα µας στην πράσινη µετάβαση και την πον-
τοπόρο ναυσιπλοΐα µας, τους εφοπλιστές µας, τους ship-owners,
τους πλοιοκτήτες, έτσι ώστε να είναι πρωταγωνιστές ακόµα και
στη νέα εποχή για την πράσινη µετάβαση. 

Θυµάµαι όταν ήµουν στο Λονδίνο τώρα και συζητούσα µε διά-
φορους εκεί εµπειρογνώµονες στα θέµατα ναυτιλίας, µου εξή-
γησαν γιατί η Ελλάδα κατάφερε και έγινε η πρώτη ναυτιλιακή
χώρα, διότι η Ελλάδα και οι δικοί µας άνθρωποι οι οποίοι έχουν
στο DNA τους τη ναυτιλία και τη θάλασσα κατάφεραν να κατα-
λάβουν ότι φεύγαµε από το παραδοσιακό καράβι στο καράβι µε

τη µηχανή και γι’ αυτό κερδίσαµε τη µάχη τότε και ξεκινήσαµε
αυτή τη µεγάλη πορεία να είµαστε πρωταγωνιστές εις την ναυ-
τιλία. 

Το σχέδιό µας σε ό,τι αφορά τον επόµενο χρόνο. Πρώτη προ-
τεραιότητα η ανάγκη δραστικής αναβάθµισης του τοµέα της ναυ-
τικής εκπαίδευσης. Η ναυτιλία, ο πρωταγωνιστικός της ρόλος
βασίζεται στον άνθρωπο. Θα πρέπει να δώσουµε τις δυνατότητες
να έχουµε Έλληνες ναυτικούς πολύ υψηλού επιπέδου για να
κρατηθεί ακριβώς η ναυτιλία εκεί που θέλουµε. Για τον σκοπό
αυτό σας ενηµερώνω ότι το ’24 θα ονοµαστεί σε έτος ναυτικής
εκπαίδευσης. Σύντοµα θα παρουσιάσουµε λεπτοµέρειες µε συγ-
κεκριµένες πρωτοβουλίες και στοχεύσεις, µε στόχο να µεγιστο-
ποιήσουµε το όφελος προς όλους τους stakeholders, όλους τους
επηρεαζόµενους, καθηγητές, φοιτητές, ακόµα όµως και τον ιδιω-
τικό τοµέα και κυρίως όσους ασχολούνται µε τα θέµατα της ναυ-
τικής εκπαίδευσης. Ήδη έχουµε ξεκινήσει µια δηµόσια
διαβούλευση. Υπάρχουν κάποιες αντιδράσεις. Σεβαστές. Έτσι
γίνεται πάντα στις δηµόσιες διαβουλεύσεις. Όµως, δεν θα µεί-
νουµε µόνο ως φιλολογικός όµιλος σε κουβέντες. Θα καταλή-
ξουµε σε συγκεκριµένα συµπεράσµατα που θα τα φέρουµε
µπροστά στο εθνικό Κοινοβούλιο για τα θέµατα ναυτικής εκπαί-
δευσης. 

Δεύτερον, στόχος µεγάλος η µετάβαση σε µια βιώσιµη, αντα-
γωνιστική και τελικά «πράσινη» ναυτιλία. Επιχειρήσαµε και προχ-
θές στο Ευρωπαϊκό Συµβούλιο καταφέραµε να περάσουν οι
διατυπώσεις του ΙΜΟ, οι οποίες ήταν παραγκωνισµένες και σε
σύγκρουση καµιά φορά µε τα ευρωπαϊκά στάνταρ. Ήταν µεγάλη
επιτυχία της χώρας. Πιστεύω ότι έχει γίνει αντιληπτό και στις
Βρυξέλλες ότι θα πρέπει όντως να κοιτάξουµε µε περισσότερο
ρεαλισµό τα θέµατα της πράσινης µετάβασης.

Τρίτος στόχος να αυξήσουµε την ασφάλεια στα λιµάνια µας.
Δύσκολος στόχος. Θα προσπαθήσουµε να τον πετύχουµε αξιο-
ποιώντας ευρωπαϊκά κονδύλια. 

Τέταρτος στόχος η επιτάχυνση της ψηφιοποίησης και απλο-
ποίησης όλων των διαδικασιών, νηολόγιο και όλα αυτά, γιατί
όντως εδώ έχουµε µείνει πίσω. Θα προσπαθήσουµε. Νοµίζω ότι
θα τα καταφέρουµε µετά από πολλή δουλειά και βοήθεια και του
Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτικής, γιατί µόνο έτσι χτυπάµε τη
γραφειοκρατία. Ψηφιοποίηση παντού. 

Ο ρόλος και η συνεισφορά του Λιµενικού Σώµατος στον πάγιο
στόχο για αποφασιστικό έλεγχο των µεταναστευτικών ροών συ-
νεχίζεται. Είµαστε σε καλύτερη µοίρα. Νοµίζω ότι, µετά και την
επίσκεψη του Προέδρου Ερντογάν και τις συζητήσεις που είχαµε
εδώ, θα καταφέρουµε να ελέγξουµε περισσότερο τις ροές, µε
τη βοήθεια πάντα όµως του Λιµενικού Σώµατος.

Καταλήγοντας…
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Υπουργού)
Ευχαριστώ πολύ. Να είστε καλά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Δεν σας έκοψα, κύριε
Στυλιανίδη!

(Γέλωτες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεν το έκανα εγώ πάντως, δεν το έκανα. Ιδιαίτερα στο «κατα-

λήγοντας» δεν θα το έκανα. Αυτό λέγεται αυτοπεριορισµός! 
Τον λόγο έχει ο κ. Σιµόπουλος, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρα-

τίας.
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε. 
Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήταν απο-

λύτως λογικό µετά από πέντε χρόνια στην εξουσία να έχουµε µία
Κυβέρνηση ξεκοµµένη από την πραγµατικότητα. Αντίθετα, βλέπω
ότι έχουµε µία Αντιπολίτευση ξεκοµµένη από την πραγµατικό-
τητα. Θα εξηγήσω τι εννοώ, αρχίζοντας από το ότι, µε τον τρόπο
που λειτουργεί η Αντιπολίτευση, δηµιουργεί αυτό το οποίο λέµε
µε ψυχολογικούς όρους ψευδοπεριβάλλον. Πιστεύω ότι σιγά
σιγά έχετε πιστέψει ότι αυτά που λέτε ανταποκρίνονται στην
πραγµατικότητα. Δεν λέτε ψέµατα, τα πιστεύετε. Πιστεύετε ότι
καταρρέει η υγεία. Καταρρέει η παιδεία. Η αγορά εργασίας είναι
ζούγκλα. Η οικονοµία σε λίγο θα είναι σε τραγική κατάσταση και
ων ουκ έστι ο αριθµός. Θα έλεγα σε χαµηλούς τόνους να µεγε-
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θύνεται ένα πρόβληµα που µπορεί να υπάρχει στην κοινωνία,
αλλά είναι σε ένα τµήµα της κοινωνίας, ενώ εσείς το γενικοποι-
είτε. 

Έχουµε µία Κυβέρνηση, η οποία παραδείγµατος χάριν για
πρώτη φορά µετά από πάρα πολλά χρόνια προχώρησε σε πάρα
πολλές προσλήψεις -και συνεχίζει σε αυτή την κατεύθυνση- στην
παιδεία. Έχουµε µία Κυβέρνηση η οποία προχωρά µέσα από το
Ταµείο Ανάκαµψης σε ένα πρόγραµµα εκσυγχρονισµού των νο-
σοκοµείων. Έχουµε µία Κυβέρνηση η οποία έχει προχωρήσει για
πρώτη φορά σε προγράµµατα τα οποία αφορούν την πρόληψη
στον τοµέα της υγείας και συνεχίζει σε µια τέτοια κατεύθυνση.
Έχουµε µία Κυβέρνηση η οποία πολλές εστίες ανοµίας τις έχει
εξαλείψει, θα έλεγα, κυρίως µέσα στα πανεπιστήµια. Έχουµε µία
Κυβέρνηση η οποία έχει µειώσει φόρους. Έχουµε µία Κυβέρνηση
η οποία αύξησε τις επενδύσεις. Έχουµε µία Κυβέρνηση η οποία
µείωσε την ανεργία και µάλιστα βελτίωσε πέντε-έξι θέσεις το δια-
θέσιµο εισόδηµα. 

Όλα αυτά είναι η πραγµατικότητα την οποία καταλαβαίνουν,
κατανοούν οι Έλληνες πολίτες. Και όταν εσείς από αυτό το Βήµα
ή από τα πάνελ ή στις κατ’ ιδίαν συναντήσεις σας παρουσιάζετε
µία κατάσταση τραγική έξω, είναι η κατάσταση την οποία δεν αν-
τιλαµβάνονται οι πολίτες. Και επειδή, λοιπόν, εσείς ενεργείτε σε
ένα ψευδοπεριβάλλον, έρχεται το πραγµατικό περιβάλλον, κύριε
Υπουργέ, και αντιδρά επάνω σας. Γι’ αυτό οι δηµοσκοπήσεις
είναι εκεί που είναι. Γι’ αυτό είναι το 41%, το οποίο είναι παρελ-
θόν. Αλλά τα ίδια κάνατε και πριν από το 41%. Αντί, λοιπόν, να
λειτουργήσετε θεσµικά, να λειτουργήσετε µε έναν τρόπο αντι-
πολιτευτικό πάντα, αλλά µε προτάσεις, καταφεύγετε σε έναν
άκρατο λαϊκισµό. 

Τώρα, σε ένα δεύτερο επίπεδο συζητώντας, θα µιλήσω για
κάτι το οποίο δεν συζητήσαµε σε αυτή τη Αίθουσα. Θα µιλήσω
για το υδρογόνο. 

Ξέρετε ότι αυτή η Κυβέρνηση προχωρά µε ταχύτητα ώστε το
2030, που θα πρέπει βάσει του Ευρωπαϊκού Κανονισµού να
έχουν αλλάξει τα συµβατικά αυτοκίνητα κυρίως, προχωρά στο
υδρογόνο;

Το υδρογόνο θα αντικαταστήσει τις µπαταρίες σε λίγο καιρό.
Είναι κάτι εξαιρετικά σηµαντικό που µόνο µια κυβέρνηση η οποία
βλέπει το µέλλον, η οποία προχωρά µε σταθερά βήµατα, η οποία
παίρνει υπ’ όψιν της συνεχώς τις εξελίξεις µπορεί να τα καταφέ-
ρει. 

Και όταν µιλάµε για το υδρογόνο, µιλάµε ακόµη και για προ-
γράµµατα της Ευρωπαϊκής Ένωσης γιατί έχει συσταθεί Ευρω-
παϊκή Τράπεζα Υδρογόνου που θα διαθέσει εκατοντάδες
εκατοµµύρια κεφάλαια, µιλάµε για τα δίκτυα πόλεων υδρογόνου
που οι µελέτες είναι ήδη έτοιµες, µιλάµε -και πρέπει να γίνει και
αυτό το λέω προς το Υπουργείο Οικονοµικών- ότι το υδρογόνο
πρέπει να καθιερωθεί ως καύσιµο. Ακόµη δεν έχει καθιερωθεί και
είναι θέµα της ΑΑΔΕ και του Υπουργείου Οικονοµικών. 

Έχουµε, λοιπόν, µπροστά µας πάρα πολλά θέµατα, τα οποία
πρέπει να αναδείξουµε πέρα από την ηλεκτροκίνηση. Το υδρο-
γόνο θα λειτουργήσει, θα εγκατασταθεί και στις µηχανές των
τρένων. Ξέρετε θα σταµατήσουµε να έχουµε το παραδοσιακό
καύσιµο και θα έχουµε τραίνα υδρογόνου, αρκεί να δηµιουργή-
σουµε πολύ γρήγορα τους σταθµούς. Το πλαίσιο υπάρχει για
τους σταθµούς. Η Κυβέρνηση αυτή προχώρησε και έχει δηµιουρ-
γήσει το πλαίσιο για τα πρατήρια υδρογόνου και ενέργειας και
κινείται σε µια τέτοια κατεύθυνση. 

Όλα αυτά τα λέω κυρίως προς την Αντιπολίτευση, γιατί η Κυ-
βέρνηση κινείται σε µια τέτοια κατεύθυνση λέγοντας «κοιτάξτε
το µέλλον, µη γενικοποιείτε ένα υποσύνολο προβληµάτων τα
οποία υπάρχουν και τα αντιµετωπίζει η Κυβέρνηση, κάντε προ-
τάσεις προς κάθε κατεύθυνση, κάντε αντιπολίτευση, αλλά προ-
σπαθήστε να είστε χρήσιµοι στον ρόλο σας». Αυτό χρειάζεται ο
ελληνικός λαός. 

Για την Κυβέρνηση να συνεχίσει σε αυτή την κατεύθυνση, µια
κατεύθυνση εξαιρετικά µεταρρυθµιστική, όπως κάνει να ακούει
τα παγκόσµια µηνύµατα και, βέβαια, να προσαρµόζει την πολι-
τική της ανάλογα. 

Εκεί που θα κριθούµε ως Συµπολίτευση εµείς και ως Αντιπολί-
τευση εσείς είναι αν στο µέλλον τα παιδιά µας, τα εγγόνια µας

θα πουν ότι, ναι, προσπαθήσαµε όσο ήµασταν στη Βουλή ή στην
Κυβέρνηση να ανταποκριθούµε στα µηνύµατα των καιρών και τα
µηνύµατα είναι πολλά. Το υδρογόνο είναι απλώς ένα απλό πα-
ράδειγµα του τι πρέπει να κάνουµε ως Κυβέρνηση και του τι κά-
νουµε ως Κυβέρνηση. 

Σε λίγα χρόνια η χώρα θα είναι διαφορετική και αυτό θα οφεί-
λεται στην Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη και στη Νέα Δη-
µοκρατία. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Είστε ο τρίτος συνε-
πής σήµερα οµιλητής. Ωραία.

Η κ. Πανάγιου (Γιώτα) Πούλου, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία, έχει τον λόγο και θα ακολουθήσει ο κ. Πα-
ρασκευαΐδης και στη συνέχεια η κ. Ζαχαράκη. 

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε ακόµη έναν προϋπο-
λογισµό εκρηκτικής ακρίβειας, διευρυνόµενης ανισότητας και
πρωτοφανούς φτωχοποίησης που έχει τη σφραγίδα της Νέας
Δηµοκρατίας και του κ. Μητσοτάκη. Είναι ο πέµπτος προϋπολο-
γισµός που διαπιστώνουµε πως κάθε πέρσι και καλύτερα.

Τα στοιχεία είναι αµείλικτα. Είµαστε πρώτοι στην ακρίβεια µε
τον µεγαλύτερο πληθωρισµό τροφίµων στην Ευρώπη, πρώτοι
στα έξοδα στέγασης, πρώτοι στην άδικη φορολογία µε το ρεκόρ
των έµµεσων φόρων, µε επιπλέον 7 δισεκατοµµύρια από το 2021
και, ταυτόχρονα, τελευταίοι στον µέσο µισθό, στην αποταµίευση,
αλλά και στις επενδύσεις. 

Η κοινωνία βράζει και εσείς πανηγυρίζετε, κύριοι της Κυβέρ-
νησης, µε τη δήθεν λευκή επιταγή του 41%. Και η τοπική αυτοδι-
οίκηση βράζει για την οποία θα µιλήσω αναλυτικά. 

Προχθές οι εργαζόµενοι βρίσκονταν στους δρόµους µε πανελ-
λαδικές κινητοποιήσεις ΑΔΕΔΥ και της ΠΟΕ - ΟΤΑ ενάντια στην
κυβερνητική σας πολιτική της απαξίωσης και της ιδιωτικοποί-
ησης, των δηµόσιων υπηρεσιών µε την υποστελέχωση και υπο-
χρηµατοδότηση που έχετε προκαλέσει. 

Επίσης, προχθές οι ΔΕΥΑ όλης της χώρας στην έκτακτη συνέ-
λευσή τους αποφάσισαν να σταθούν απέναντι στα σχέδιά σας
για τις συγχωνεύσεις που ανοίγουν τον δρόµο για το ξεπούληµα
δηµόσιων αγαθών. Τα σχέδιά σας, όµως, τα αποκαλύψαµε αµέ-
σως όταν νοµοθετήσατε τον Μάρτη του 2023 τη Ρυθµιστική Αρχή
Ενέργειας Αποβλήτων και Υδάτων και τώρα συνεχίζετε ακάθεκτη
µε όλες τις ΔΕΥΑ και τους δήµους απέναντί σας. Μένει να δούµε
πού θα καταλήξει αυτό το σχέδιο ξεπουλήµατος των δηµοσίων
αγαθών µετά τις καθολικές αντιδράσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Υπουργός κ. Κεραµέως στην
οµιλία της την Πέµπτη προσπάθησε να µας πείσει ότι δήθεν όλα
βαίνουν καλώς στην Αυτοδιοίκηση και ότι για πρώτη φορά µετά
από πολλά χρόνια «βρέχει» χρήµα. Μάλλον καλλιεργήθηκαν, επι-
τέλους, τα λεφτόδεντρα. Είναι όµως έτσι; Όχι. 

Και την απάντηση δεν τη δίνουµε εµείς, ο ΣΥΡΙΖΑ, αλλά η ίδια
η ΚΕΔΕ µε την κριτική που ασκεί στον προϋπολογισµό σας, κύ-
ριοι Υπουργοί. 

Ας δούµε, όµως, µερικά συγκεκριµένα σηµεία που αποδει-
κνύουν ότι η αυτοδιοίκηση δεν θα λάβει ούτε φέτος την απαραί-
τητη στήριξη ούτε φυσικά αυτά που της υπόσχεστε. 

Πρώτον, το ισοζύγιο των ΟΤΑ προβλέπεται να διαµορφωθεί
και το 2024 σε σηµαντικό έλλειµµα ύψους 288 εκατοµµυρίων
ευρώ, βελτιωµένο σε σχέση µε το 2023 κατά µόλις 30 εκατοµµύ-
ρια ευρώ, Ναύαρχε. Καλύπτεται αυτό το έλλειµµα µε τον προ-
ϋπολογισµό σας; Όχι. Τότε γιατί θριαµβολογείτε;

Δεύτερον, οι συνολικές µεταβιβάσεις του Υπουργείου Εσωτε-
ρικών προς τους δήµους αυξάνονται για το 2024 µόλις κατά
0,7%, δηλαδή για τα 15,9 εκατοµµύρια, ενώ προς τις περιφέρειες
αυξάνονται µόλις κατά 3,2%, δηλαδή κατά 23 εκατοµµύρια. 

Πρόκειται για αύξηση-παρωδία, κύριοι Υπουργοί, αφού ακόµη
κι αυτή η πενιχρή αύξηση οφείλεται στην πραγµατικότητα στον
µηδενισµό των λοιπών επιχορηγήσεων που δίνονταν µέχρι το
2023 για να καλύψουν την εκτόξευση του ενεργειακού κόστους.
Γιατί κόβονται, όµως, φέτος αυτές οι επιχορηγήσεις; Μήπως το
ενεργειακό κόστος µειώθηκε; Κάθε άλλο, παραµένει υψηλό,
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αλλά δεν σας απασχολεί η κάλυψή του, γιατί συστηµατικά µετα-
κυλίεται όσο εσείς δεν καλύπτεται στους πολίτες µέσω αυξή-
σεων δηµοτικών τελών. Και, όπως η ΚΕΔΕ λέει, δεν λαµβάνετε,
επίσης, υπ’ όψιν τις ευρωεκλογές του 2024 για να δώσετε µέσα
από τον προϋπολογισµό την αντίστοιχη στήριξη. 

Τρίτον, ειδικά οι κεντρικοί αυτοτελείς πόροι, οι ΚΑΠ, προς τους
ΟΤΑ βλέπουµε ότι αυξάνονται κατά περίπου 178 εκατοµµύρια.
Μάλιστα, αλλά η αύξηση αυτή θα απορροφηθεί εξ ολοκλήρου
από την αύξηση του κόστους µισθοδοσίας στους ΟΤΑ και, µάλι-
στα, δεν θα φτάσει να την καλύψει εντελώς, αφού θα αυξηθεί
κατά 170 εκατοµµύρια στους δήµους και κατά 26 εκατοµµύρια
στις περιφέρειες. Δηλαδή, απαιτούνται 196 εκατοµµύρια και προ-
βλέπεται µόνο 178 εκατοµµύρια στον προϋπολογισµό. 

Οι υποσχέσεις του κ. Πέτσα από το συνέδριο της ΚΕΔΕ του
2021 -θυµάστε και εσείς, κύριε Βορίδη- για αύξηση των ΚΑΠ κατά
300 έως 350 εκατοµµύρια αποδείχτηκαν κούφιες υποσχέσεις και
ένας ακόµη εµπαιγµός. 

Τέταρτον, επιβάλλεται να πληρώσουν οι δήµοι και, µάλιστα,
αναδροµικά από το 2022 το χαράτσι των 240 εκατοµµυρίων ευρώ
για το τέλος ταφής των απορριµµάτων και, µάλιστα, µε παρα-
κράτηση από τους ΚΑΠ το 2023 και το 2024. 

Ερωτώ, κύριοι Υπουργοί: Κυβερνούσαν οι δήµοι και ευθύνον-
ται αυτοί για τη µη περαίωση των έργων; Είναι έργα που σκόπιµα
καθυστερήσατε τρία χρόνια για να δώσετε τελικά σε ιδιώτες και
παρέµεναν κλειστά στα συρτάρια του κ. Γραφάκου και του κυ-
ρίου Υπουργού τότε του κ. Σκρέκα. Εδώ, βέβαια, περιµένουµε
την εξέλιξη της προσφυγής της ΚΕΔΕ στο Συµβούλιο της Επι-
κρατείας, όπως έχει ανακοινωθεί. 

Πέµπτον, εξακολουθείτε να µην αποδίδεται στους ΟΤΑ τους
θεσµοθετηµένους µε τον Καλλικράτη πόρους των ΚΑΠ. Με βάση
τους υπολογισµούς της ΚΕΔΕ οι δήµοι δεν θα λάβουν 735 εκα-
τοµµύρια ευρώ που δικαιούνται.

Καταθέτω τον σχετικό πίνακα της ΚΕΔΕ στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Παναγιού (Γιώτα) Πούλου

καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εµείς θεωρούµε πως πρέπει, επιτέλους, να βρεθεί λύση µε τη
σταδιακή έστω απόδοση των παρακρατηθέντων. 

Έκτον, ο προϋπολογισµός του 2024 επισφραγίζει τον ουσια-
στικό αποκλεισµό της αυτοδιοίκησης από το Πρόγραµµα Δηµο-
σίων Επενδύσεων, το οποίο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων
χτύπησε ύψη ρεκόρ το 2018 επί διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ µε 2,6
δισεκατοµµύρια ευρώ και το οποίο πετσοκόψατε στην κυριολεξία
ακριβώς στο µισό, στο 1,35 δισεκατοµµύριο, το 2021, το ανεβά-
σατε λίγο το 2022 και το 2023 και τώρα µε τον παρόντα προϋπο-
λογισµό του 2024 προβλέπεται να φθάσει τα 2 δισεκατοµµύρια.
Δηλαδή, παραµένει ακόµα πετσοκοµµένος. 

Και εδώ καταθέτω όχι δικό µας πίνακα, αλλά τον πίνακα της
ΚΕΔΕ.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Παναγιού (Γιώτα) Πούλου
καταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Οφείλεται αυτή η µείωση στο έλλειµµα της εµπιστοσύνης σας
στην Αυτοδιοίκηση, ή µήπως προτιµάτε να τα διαχειριστείτε µε
µεγάλες συµφωνίες µε «ηµέτερους»;

Αντίστοιχα, το ίδιο συµβαίνει και µε το Ταµείο Ανάκαµψης και
Ανθεκτικότητας ύψους 3,6 δισεκατοµµυρίων ευρώ, όπου η συµ-
µετοχή των ΟΤΑ και µάλιστα των δήµων είναι ελάχιστη, οριακή
τη χαρακτηρίζει η ΚΕΔΕ.

Και έτσι, οι ΟΤΑ δεν έχουν επαρκή πρόσβαση ούτε στον προ-
ϋπολογισµό, ούτε στον δανεισµό, ούτε στο ΠΔΕ, ούτε στο Ταµείο
Ανάπτυξης και Ανθεκτικότητας. Αυτός ο στραγγαλισµός, βέβαια,
δεν γίνεται τυχαία, αν λάβουµε υπ’ όψιν ότι τα παράλληλα τοµε-
ακά προγράµµατα των Υπουργείων σάς δίνουν τη δυνατότητα
να συνεχίζετε τη χειραγώγηση και την πελατειακή συναλλαγή
των «ηµέτερων» ΟΤΑ µε τον εκάστοτε Υπουργό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κυρία Πρόεδρε, θέλω την ανοχή σας, σας παρακαλώ.

Έβδοµον, δεν προβλέπεται επίσης καµµία ουσιαστική στήριξη
των ΟΤΑ ούτε από τις παρεµβάσεις για την αντιµετώπιση των επι-
πτώσεων της ενεργειακής κρίσης, αφού αφαιρέσατε ακόµη και
τα 25 εκατοµµύρια ευρώ που υπήρχαν στον περσινό προϋπολο-
γισµό, αλλά ούτε και για τις επιπτώσεις των φυσικών καταστρο-
φών, αφού επιβάλατε το τέλος ανθεκτικότητας στην κλιµατική
κρίση στα τουριστικά καταλύµατα και τη βραχυχρόνια µίσθωση,
αλλά δεν το αποδίδετε στους δήµους, όπως κάνουν οι περισσό-
τερες ευρωπαϊκές χώρες, Γερµανία, Αυστρία, Ολλανδία, Ιταλία,
Γαλλία, Ισπανία, Πορτογαλία και άλλες.

Όγδοον, αναφορικά µε τη συνεχιζόµενη υποστελέχωση των
ΟΤΑ, ακούσαµε την κυρία Υπουργό να θριαµβολογεί την Πέµπτη
για τις χίλιες διακόσιες προσλήψεις στη Δηµοτική Αστυνοµία για
πρώτη φορά µετά από δέκα χρόνια, όπως είπε χαρακτηριστικά.
Όµως, προξενεί εντύπωση που ξέχασε τις υπόλοιπες επτακό-
σιες, αυτή τη µικρή έστω σταγόνα στον ωκεανό των πραγµατικών
αναγκών.

Αλήθεια, στις επτακόσιες θέσεις συµπεριλαµβάνονται, για πα-
ράδειγµα και οι τριακόσιοι δύο συµβασιούχοι που καλύπτουν πά-
γιες και διαρκείς ανάγκες στον Δήµο Αθηναίων και για τις οποίες
βρίσκεται απολογούµενη η απερχόµενη Δηµοτική Αρχή του κ.
Μπακογιάννη, γιατί δεν προσέφυγε στον Β’ βαθµό απονοµής δι-
καιοσύνης;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρία Πούλου, θα πα-
ρακαλούσα να συντοµεύετε για να κλείσετε.

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Βέβαια, η δαµόκλειος σπάθη των δικαστικών διώξεων της διά-

ταξης του κυρίου Υπουργού, του κ. Βορίδη, δεν κρέµεται µόνο
πάνω από τους αιρετούς του Δήµου Αθηναίων, αλλά αφορά σχε-
δόν όλους τους δηµάρχους και δηµοτικούς συµβούλους σε όλη
τη χώρα. Εµπαιγµός σε όλο το µεγαλείο!

Κυρία Πρόεδρε, δεν θα ολοκληρώσω την οµιλία µου, θα ήθελα
µονάχα µια µικρή αναφορά να κάνω όσον αφορά τη στήριξη που
είχατε υποσχεθεί για τα ζώα συντροφιάς στους δήµους. Από το
2021 µέχρι σήµερα, δυστυχώς, ούτε η κατασκευή των καταφυ-
γίων έχει προχωρήσει, προς όφελος µάλλον των ιδιωτών «ηµε-
τέρων» και η Κυβέρνηση πανηγυρίζει -γιατί;- για το Εθνικό
Μητρώο Ζώων Συντροφιάς, ακόµη µία απευθείας ανάθεση, ενώ
υπήρχε µια τέτοια λειτουργική πλατφόρµα από το ΥΠΑΑΤ και λει-
τουργούσε από το 2015.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο περιορισµένος χρόνος δεν
µου επιτρέπει εκτενέστερη αναφορά και σε πολλά άλλα προβλή-
µατα και παραλείψεις του προϋπολογισµού τόσο στην αυτοδιοί-
κηση όσο και σε άλλους τοµείς. Το συµπέρασµα, όµως, είναι ότι
και η δεύτερη θητεία της Κυβέρνησης Μητσοτάκη ξεκινά µε έναν
προϋπολογισµό που όχι µόνο δεν λύνει τα σοβαρά προβλήµατα
της κοινωνίας, αλλά εµπεδώνει τη διάλυση των κρατικών Υπηρε-
σιών προς τους πολίτες, όπως τη δηµόσια υγεία, τη δηµόσια παι-
δεία, στην κοινωνική πολιτική και τη φτωχοποιεί ολοένα και
περισσότερο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ο επόµενος οµιλητής

είναι ο κ. Παναγιώτης Παρασκευαΐδης, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ -
Κινήµατος Αλλαγής.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΪΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριοι συ-
νάδελφοι, έρχοµαι από το βορειοανατολικό Αιγαίο, εκφράζω τη
νησιωτική πολιτική, είµαι στον τοµέα νησιωτικής πολιτικής και θα
ήθελα να τοποθετηθώ όχι σαν επαγγελµατίας πολιτικός. Για
πρώτη φορά µπαίνω στο Κοινοβούλιο και ήρθα να θέσω τα προ-
βλήµατα των συγκατοίκων µου, των νησιωτών γενικά.

Ακούσαµε εκατοµµύρια, εκατοµµύρια από εδώ, εκατοµµύρια
από εκεί, έχουµε πήξει στο εκατοµµύριο και στις δυνατότητες
που µπορεί να δώσει η Κυβέρνηση. Κανείς δεν αµφιβάλλει. Μα-
κάρι να έρθουν και τα θέλουµε! Μακάρι να έρθουν, κύριοι συνά-
δελφοι!

Όµως, εγώ θέλω να πω δύο πράγµατα της καθηµερινότητας,
το τι αντιµετωπίζει ο λαός κάθε µέρα. Δυστυχώς, είναι άλλα τα
προβλήµατα που αντιµετωπίζει.

Και θα ήθελα να αναφερθώ, πρώτον, στα προβλήµατα της δι-
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καιοσύνης. Δυστυχώς, δεν υπάρχει δικαιοσύνη. Δεν µπορούµε
να βρούµε το δίκιο µας. Χρόνια ταλαιπωρείται κάθε πολίτης στα
δικαστήρια για ένα όριο, για έναν αβάσταγα, όπως το λέµε. Μπο-
ρεί να κάνει και δέκα και δεκαπέντε και µέχρι είκοσι χρόνια. Δεν
µπορούµε, λοιπόν, µε τέτοιο σύστηµα δικαιοσύνης να λειτουρ-
γήσουµε.

Δεύτερον, το Κτηµατολόγιο, που πριν λίγο καιρό το συζητού-
σαµε εδώ πέρα, είναι έρµαιο, δηλαδή δεν έχει γίνει τίποτα. Το
1998 εδόθη εντολή να γίνει το Κτηµατολόγιο. Το 2011 η τότε κυ-
βέρνηση το παρέλαβε, χωρίς να δει αν είχε γίνει. Πήγε, υπέ-
γραψε, το παρέλαβε. Μόλις το παρέλαβε και πήγαν οι άνθρωποι
να κάνουν τα συµβόλαιά τους, είδαν ότι δεν είχε γίνει τίποτε,
ήταν όλα λάθος. Τους λέει «άστο, θα το κάνουµε εµείς, η «Α.Ε.
ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ»». Ανέλαβε να το κάνει, ύστερα από οκτώ χρό-
νια, πέρασε και ο ΣΥΡΙΖΑ, πέρασαν -δεν ξέρω- όσοι πέρασαν -
δεν θέλω να αναφερθώ- το 2019 αναθέτουν σε δύο εταιρείες να
το διορθώσουν. Μετά από τρία χρόνια έρχονται οι εταιρείες και
λένε «δεν µπορούµε να κάνουµε τίποτα», στα πεντέµισι χιλιάδες
προβλήµατα που είχαν αναφερθεί ασχολήθηκαν µε κάπου δια-
κόσια ενενήντα και αυτά λάθος και το παρατάνε. Θέλουµε να κά-
νουµε ανάπτυξη και δεν µπορούµε να µεταβιβάσουµε ένα
ακίνητο.

Ποιος θα έρθει να επενδύσει, κύριε συνάδελφε, εκεί πέρα µε
τέτοιες καταστάσεις; Ήρθαµε τις προάλλες να το ψηφιοποι-
ήσουµε, τη στιγµή που είναι όλα λάθος. Τι να ψηφιοποιήσουµε;
Ένα λάθος Κτηµατολόγιο; Αυτοί που έχουν ευθύνη να βρεθούν!
Αν είστε πραγµατικά πατριώτες και θέλετε το δίκιο, πρέπει να τι-
µωρηθούν ή να αναλάβουν τις ευθύνες τους και να το ξαναφτιά-
ξουν. Ο κόσµος δεν µπορεί να λειτουργήσει.

Ας έρθουµε στο δηµογραφικό. Το δηµογραφικό είναι τεράστιο
πρόβληµα των νησιωτών. Όλοι αναγκάζονται να φύγουν από τα
νησιά σε ξένα µέρη. Ήδη η Λέσβος, που είχε τριακόσιες χιλιάδες
κατοίκους -όταν εγώ πήγαινα στο σχολείο µε ρωτούσαν «πόσους
κατοίκους έχει η Λέσβος;», λέγαµε τριακόσιες χιλιάδες- τώρα
έχει ογδόντα χιλιάδες -καταλαβαίνετε το πρόβληµα- και σιγά
σιγά λιγοστεύουµε. Κάτι πρέπει να γίνει.

Ο Ανδρέας Παπανδρέου είχε πει -µην σας ξενίζει! ότι «στο Αι-
γαίο θα δώσουµε και από αυτά που δεν έχουµε» και το έκανε
πράξη. Το έκανε πράξη, έκανε τα πανεπιστήµια, έκανε το Υπουρ-
γείο Αιγαίου, έκανε τους αναπτυξιακούς νόµους, τον ν.1262. Και
τότε είδαµε λίγο ανάσα.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Στον Υπουργό να τα πείτε αυτά!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΪΔΗΣ: Ναι, µα, ήρθε και τα είδε

πριν λίγο καιρό.
Πήρε ανάσα ο κόσµος και πίστεψε ότι θα συνεχίσουµε κάπως

έτσι. Δυστυχώς, όµως, τα πράγµατα δεν πάνε καλά. Ήρθε το µε-
ταναστευτικό, το µεταναστευτικό µάς βούλιαξε οικονοµικά, γιατί
κανείς δεν ερχόταν να επενδύσει µε το µεταναστευτικό εκεί
πέρα. Και η θέση µας -το είπαµε από την αρχή- δεν είναι να γίνει
ένα χωριό των πέντε και δέκα χιλιάδων κατοίκων στη Λέσβο.

Είναι εθνικό το θέµα, κύριοι, καταλάβετέ το! Πριν έναν µήνα
ήρθαν αντιπροσωπείες από ξένα κράτη και µε βρήκαν εκεί πέρα
και τους τα είπα χύµα. Λέω ότι αν ήταν δίπλα µας η Γαλλία, η Αγ-
γλία, η Ελβετία, δεν είχαµε πρόβληµα, ας καθίσουν οι άνθρωποι.
Δεν έχουµε τίποτε µε τους ανθρώπους. Εδώ τα ζώα προστα-
τεύουµε, γιατί να µην προστατέψουµε αυτούς; Είναι εθνικό το
θέµα, διότι η Τουρκία µε ένα µπαµ που θα γίνει, µε κάτι, µια φα-
σαρία, θα έρθει να απελευθερώσει τους -όπως θέλει να τους
λέει- οµόθρησκους. Δυστυχώς, δεν υπάρχει η µόρφωση που
χρειάζεται για να µπορέσουµε να έχουµε αυτούς τους ανθρώ-
πους. Γι’ αυτό η θέση µας ήταν να γίνει µία µικρή µονάδα που θα
τακτοποιούνται και από εκεί θα φεύγουν για εργασία, όπως είπε
και ο κύριος Υπουργός στην υπόλοιπη Ελλάδα ή στην Ευρώπη.

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Εκεί να τα λέτε, όχι
σε µένα!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΑΪΔΗΣ: Τα λέω! Εγώ τα είπα και θα
τα ξαναπώ. Εγώ υποστηρίζω τη νησιώτικη πολιτική, το πώς θα
δηµιουργήσουµε ανάπτυξη και πώς θα µείνουν οι άνθρωποι στον
τόπο τους. Αν χαθεί το Αιγαίο, χάνεται η Ελλάδα. Αυτό είναι κάτι
που πρέπει να καταλάβετε. Γι’ αυτό το Σύνταγµα της Ελλάδας
στο άρθρο 101 παράγραφος 4 αναφέρει ότι µπορούν να γίνουν

ελαφρύνσεις λαµβάνοντας υπ’ όψιν τη νησιωτικότητα. Μπορεί να
µειωθεί και ο ΦΠΑ και ο ΕΝΦΙΑ και όλα αυτά, λόγω της νησιωτι-
κότητας, κάτι που µας κατοχυρώνουν τόσο το Σύνταγµα όσο και
η Ενωµένη Ευρώπη. Όµως, δεν ακούσαµε τίποτα από αυτά. Λυ-
πάµαι γι’ αυτό και δεν καταλαβαίνω γιατί µας έχετε παρατεταµέ-
νους. Είµαστε η τελευταία περιφέρεια σε ανάπτυξη. Και παρά το
γεγονός ότι η απόφαση είναι πως πρέπει να συγκλίνουν οι περι-
φέρειες, η νότια Περιφέρεια µε τη βόρεια Περιφέρεια του Αι-
γαίου, έχουν τεράστιες οικονοµικές και αναπτυξιακές διαφορές. 

Βοηθήστε µας! Δεν ζητάµε πολλά. Έχουµε προτάσεις για τη
Λήµνο, τον Άη Στράτη, τη Λέσβο, αλλά και για όλα τα νησιά, τη
Χίο και προς τα κάτω. Έχω ζητήσει να γίνει µια ιατρική σχολή.
Τα δύο νοσοκοµεία της Χίου και της Μυτιλήνης, αλλά και της Λή-
µνου µπορούν να βοηθήσουν σε αυτό. Τότε θα δείτε τι ανάπτυξη
θα υπάρξει. 

Ένα πανεπιστήµιο ιατρικής έκανε η Κύπρος και κουβαλιούνται
όλοι εκεί. Γιατί να φεύγει όλο το δυναµικό; Γιατί όλοι οι φοιτητές
να πηγαίνουν στη Ρουµανία, στη Βουλγαρία κ.λπ. και να φεύγει
όλο το συνάλλαγµα έξω, κύριοι συνάδελφοι και να µη µένουν
εδώ; 

Το Υπουργείο Αιγαίου και τα πανεπιστήµια τα έφτιαξε ο αεί-
µνηστος Ανδρέας Παπανδρέου για την άµυνα και την ανάπτυξη.
Τα ξεχάσαµε, λοιπόν! Γιατί από τότε δεν έγινε ούτε µια σχολή;
Δεν έγινε ούτε µια σχολή παραπάνω! Αντίθετα, υποβαθµίστηκε
το Πανεπιστήµιο Αιγαίου και δεν καλύπτονται ούτε οι θέσεις που
υπάρχουν. 

Να τα λάβετε υπ’ όψιν σας όλα αυτά και εµείς είµαστε εδώ.
Δεν έχουµε τίποτα να µοιράσουµε. Κοντά σας είµαστε, όλοι µαζί.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλείται στο Βήµα η

Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας κ. Σοφία Ζαχα-
ράκη. 

ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-
κογένειας): Καλησπέρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι!

Κυρία Πρόεδρε, ευχαριστούµε πάρα πολύ για την τήρηση της
τάξης και θα προσπαθήσουµε κι εµείς, βέβαια, να τηρήσουµε τον
λόγο για τον χρόνο, γιατί ξέρω ότι όλες και όλοι περιµένετε µε
µεγάλη υποµονή τη σειρά σας για να µιλήσετε. 

Θα ήθελα, όµως, να µου δώσετε την ευκαιρία σήµερα να δώσω
το πλέγµα των προτεραιοτήτων µέσα από τον προϋπολογισµό,
έτσι όπως αυτές εκφράζονται εκεί, θέλοντας, ούτως ή άλλως, να
κάνουµε και µια πρώτη παρουσίαση γι’ αυτές ως ένα νέο Υπουρ-
γείο, το οποίο ουσιαστικά έρχεται να ενώσει πάρα πολλές προ-
τεραιότητες που βλέπω να τίθενται από πάρα πολλές
παρεµβάσεις. Διότι παρακολούθησα -όχι εκ του σύνεγγυς, καθώς
δεν µου το επέτρεπαν οι υποχρεώσεις στο Υπουργείο- όλες τις
παρεµβάσεις που έχουν γίνει µέχρι τώρα. Με χαρά, µάλιστα, θα
απαντήσω σε δεύτερο χρόνο σε επίκαιρες ερωτήσεις, για να
έχουµε µεγαλύτερη δυνατότητα χρόνου.

Είναι πολύ χρήσιµη η συζήτηση που γίνεται, γιατί νοµίζω ότι
και σε αυτές και σε αυτούς που παρακολουθούν από το σπίτι,
από µακριά, µπορεί να δώσει µια σαφή εικόνα για πώς ακριβώς
αξιοποιούνται οι πόροι για τους τοµείς που η Ελλάδα µας θα θε-
λήσει ούτως ή άλλως να πρωτοπορήσει. Και βέβαια, γίνεται κα-
τανοητή -κάτι που αφήνεται στην αξιολόγηση των πολιτών- και η
πρόοδος την οποία έχει επιδείξει η χώρα σε αναπτυξιακό επί-
πεδο, χωρίς όµως να µένει πίσω η κοινωνική πολιτική. Δεν αυξή-
θηκε κανένας φόρος, έχουν µειωθεί πράγµατι περισσότεροι από
πενήντα φόροι, έχουµε σηµειώσει µια αύξηση των εσόδων κατά
9,1%. 

Ακόµα και αυτό το κοµµάτι της επενδυτικής βαθµίδας, κύριε
εισηγητά, που µπορεί να χρησιµοποιείται καµµιά φορά ως κάτι
πιο µακρινό δεν είναι δα και τόσο µακρινό, γιατί κάθε µία και κα-
θένας που µπορεί να παρακολουθεί αυτή τη συζήτηση πρέπει να
ξέρει ότι όταν µιλάµε γι’ αυτή την επίτευξη της επενδυτικής βαθ-
µίδας, µιλάµε για πολιτική σταθερότητα, κάτι που είναι πολύ ση-
µαντικό για να µπορέσουµε να συζητήσουµε εντός και εκτός µε
όρους βεβαιότητας. 

Η µακροοικονοµική, επίσης, κατάσταση µας δίνει αυτή τη
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στιγµή περισσότερες και καλύτερα αµειβόµενες θέσεις εργα-
σίας, όπως βέβαια και η συνεχής µάχη που δίνουµε εναντίον του
πληθωρισµού, η αναπτυξιακή δυναµική της οικονοµίας και βέ-
βαια η αποτελεσµατικότητα της οικονοµικής πολιτικής της Κυ-
βέρνησης.

Ναι, έχουµε τον τρίτο υψηλότερο ρυθµό ανάπτυξης. Μπορεί
να θέλουµε ουσιαστικά να τον χλευάσουµε, µπορεί να θεωρούµε
ότι είναι περιττός σε αυτή την κουβέντα, αλλά είναι κάτι αξιοση-
µείωτο και πρέπει να ειπωθεί. Αυτές οι επενδύσεις που έχουν αυ-
ξηθεί κατά 7,1% είναι ένα αποτέλεσµα που δεν µας χαρίστηκε
και γι’ αυτό δεν πρέπει να θεωρείται ως κάτι υποδεέστερο στον
δηµόσιο διάλογο. Αυτό είναι µια κοινή επίτευξη στόχων όλων των
Ελληνίδων και όλων των Ελλήνων. Δούλεψαν ταπεινά, δούλεψαν
µε συνέπεια, µε προσήλωση και το βασικό καθήκον όλων µας,
αλλά και της Κυβέρνησης, η οποία παρίσταται µε πολύ µεγάλο
σεβασµό σήµερα στο Κοινοβούλιο, προς κάθε αντίθετη άποψη
είναι η διαρκής βελτίωση της ζωής των Ελληνίδων και των Ελλή-
νων µέσα από την ενίσχυση της χώρας µας. 

Ξέρουµε φυσικά ότι πρέπει να πετύχουµε πολύ περισσότερα,
αλλά δεν πρέπει να διαγράψουµε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
ότι µέσα σ’ αυτόν τον προϋπολογισµό έχουµε αυξήσεις µισθών
στο δηµόσιο και ξέρουµε πάρα πολύ καλά πόσα χρόνια έχουν να
πάρουν αύξηση οι δηµόσιοι υπάλληλοι. 

Επίσης, έχουµε αύξηση του αφορολογήτου για κάθε παιδί,
κάτι που είναι σηµαντικό για την οικογένεια, για κάθε µορφή οι-
κογένειας, όπως είναι οι µονογονεϊκές και οι πιο πολυµελείς οι-
κογένειες. Η αύξηση, λοιπόν, που έχουν στο αφορολόγητο για
κάθε παιδί προστίθεται σε αυτή τη συνολική αύξηση που θα δει
το δηµόσιο και κάθε σπίτι, ούτως η άλλως, θα µπορέσει να την
αξιοποιήσει ως δυνάµει µεγαλύτερο διαθέσιµο εισόδηµα.

Ξεπαγώσουν, επίσης, οι τριετίες, κάτι που αποτελεί σηµαντική
επίτευξη. Και βέβαια, έχουµε και αυξήσεις µέσα από το Υπουρ-
γείο Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας, επειδή µας το επέτρε-
ψαν και οι πόροι από το Υπουργείο Οικονοµικών, µέσα από το
ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα που κατοχυρώθηκε νωρίτερα από
αυτό που είχε δεσµευτεί και ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσο-
τάκης στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης. Δόθηκε από αρχές Δε-
κεµβρίου, καίτοι είχαµε δεσµευθεί ότι θα συµπεριληφθεί στον
νέο προϋπολογισµό.

Ένας νέος συντελεστής έρχεται να προστεθεί σε όλη αυτή την
κοινή εθνική προσπάθεια που κάνουµε για το κοινωνικό αποτύ-
πωµα. Πρόκειται γι’ αυτό το καινούργιο Υπουργείο -ο προϋπολο-
γισµός του οποίου θα καλέσω να εγκρίνεται και θα ήθελα, ούτως
η άλλως, να έχουµε και µεγαλύτερη έγκριση ως προς αυτό- που
µέσα από την αξιοποίηση εθνικών πόρων θα µπορέσουµε να δεί-
ξουµε στην πράξη την κοινωνική ευαισθησία προς όφελος όλων
των συµπολιτών µας, όπως ακριβώς όρισε και η εντολή των Ελ-
ληνίδων και Ελλήνων ψηφοφόρων πριν λίγους µήνες, αυτό το κα-
λοκαίρι. Διότι είπαν ότι ναι, η κατεύθυνση είναι σωστή, πρέπει να
πάµε σε µια οικονοµική αυτενέργεια και βέβαια µια κυριαρχία η
οποία προέρχεται µέσα από αυτό, αλλά συγχρόνως θέλουµε την
κοινωνική πολιτική ως κύτταρο µέσα στις πολιτικές µας.

Μιλάµε, λοιπόν, γι’ αυτό το νέο Υπουργείο το οποίο συστάθηκε
για να απαντήσει και σε αυτές τις σύγχρονες κοινωνικές προκλή-
σεις, έτσι ώστε να µπορέσουµε να ενοποιήσουµε, όπως είπα, τις
προτεραιότητες σε ένα εθνικό σχέδιο. Άκουσα τον Βουλευτή από
το Βόρειο Αιγαίο και πραγµατικά χαίροµαι, γιατί έρχεται να εν-
ταχθεί σε αυτή την προσπάθεια που κάνουµε και για το δηµο-
γραφικό. 

Θυµίζω, λοιπόν, σε όλες και όλους ότι χθες ξεκινήσαµε τη δια-
βούλευση µέσα από µία ηλεκτρονική πλατφόρµα, για να είναι πιο
κωδικοποιηµένη, και τις προσπάθειες, έτσι ώστε να έχουµε ένα
εθνικό σχέδιο για το δηµογραφικό. Για τους επόµενους µήνες
για την Υφυπουργό και για τις/τους Γενικούς Γραµµατείς θα είναι
µία από τις τέσσερις βασικές προτεραιότητες που θα έχουµε.
Αµέσως µετά θα κληθούµε τα Υπουργεία και τα κόµµατα να κα-
ταθέσουµε τις απόψεις µας όχι ως µία διαδικασία που οδήγησε
σε µια επιτροπή που γίνεται απλά για να γίνει. Διότι δεν γίνεται
απλά για να έρθουµε εδώ και να πούµε ότι σας ρωτήσαµε σ’ έναν
προσχηµατικό διάλογο, αλλά γιατί πιστεύουµε ότι µέσα από αυτή
τη σύνθεση µπορούν να προκύψουν πραγµατικά πολύ σηµαντι-

κές προτάσεις. Το εθνικό σχέδιο, λοιπόν, για το δηµογραφικό θα
παραδοθεί στον Έλληνα Πρωθυπουργό περίπου αρχές Μαΐου,
αν δεν κάνω λάθος, µε τον χρονοπρογραµµατισµό που έχουµε
βάλει.

Επιτρέψτε µου, όµως, να σας πω ότι το όραµά µας γενικά στο
Υπουργείο αποτυπώνεται στη διαµόρφωση ενός ισχυρού κοινω-
νικού ιστού, όπου κάθε µέλος της οικογένειας -αφού είναι το κεν-
τρικό κύτταρο, όχι µε τη λογική, αν θέλετε, µιας αντιδραστικής
αναφοράς που κάνατε πριν, αλλά µε µία πολύ φιλελεύθερη και
κεντρική λογική- κάθε άτοµο αυτού του ιστού θα µπορεί να στέ-
κεται στα πόδια του και να δρα αυτόνοµα, θα µπορεί χωρίς δια-
κρίσεις και αποκλεισµούς να απολαµβάνει ίσες ευκαιρίες στην
εργασία, στην εκπαίδευση, στη ζωή, στην υγεία λαµβάνοντας την
απαραίτητη φροντίδα και στήριξη από την πολιτεία, ειδικά από
τη στιγµή που το έχει περισσότερο ανάγκη.

Στο επίκεντρο, λοιπόν, είναι η οικογένεια, η οποία κατά τη
διάρκεια της µακρόχρονης και βαθιάς κρίσης δοκιµάστηκε.
Όµως, άντεξε, κράτησε και κράτησε όρθια και την κοινωνία µε
όλες τις δυσκολίες και όλα τα δεινά που βλέπουµε τώρα και από
το πόσο έχει επηρεαστεί και το κοµµάτι των ανηλίκων. Βλέπουµε
εκφάνσεις που προφανώς προβληµατίζουν. Όµως, αυτή είναι
που µπορεί ουσιαστικά να κρατήσει όρθια αυτή την κοινωνία.

Έχουµε, λοιπόν εκπονήσει µια σειρά δράσεων. Θέλουµε να εί-
µαστε στο πλευρό των συµπολιτών µας, των συνανθρώπων µας,
σε όλο το ηλικιακό τους φάσµα, από τη βρεφική, την παιδική, τη
νεότητα, να τους ενθαρρύνουµε και να είµαστε στο πλευρό τους
τη στιγµή που µπορεί να θελήσουν, αν θελήσουν, να αποκτήσουν
τη δική τους οικογένεια. 

Και, βέβαια, µε την τρίτη ηλικία γιατί στο Υπουργείο Κοινωνι-
κής Συνοχής και Οικογένειας πραγµατικά υπάρχουν και θεσπί-
ζονται πολιτικές που καλύπτουν όλο αυτό το φάσµα των ηλικιών. 

Και, βέβαια, οι συνάνθρωποί µας µε αναπηρία. Τους έχουµε
δίπλα µας. Μας έχουν δίπλα τους. Θέλουµε να λειτουργούµε
πραγµατικά στο κοµµάτι της απαραίτητης συµπερίληψης, όχι
ακριβώς γιατί κάποιος το χρωστά, γιατί είναι δικαίωµα και τα δι-
καιώµατα δεν θα πρέπει να συζητούνται από ένα σηµείο και µετά. 

Στόχος µας, λοιπόν, είναι να µπορεί η οµάδα να συµµετέχει
κανονικά χωρίς περιορισµούς στην κοινωνική και επαγγελµατική
ζωή. Στον πυρήνα µας, λοιπόν, η προστασία των ανθρωπίνων δι-
καιωµάτων και των ίσων ευκαιριών σε όλους. Το είχε επισηµάνει
και ο Αϊνστάιν, για να θυµηθούµε και κάποιες σηµαντικές ρήσεις,
ότι είναι πολύτιµο στην ανθρώπινη κοινωνία να εξαρτάται από
την ευκαιρία ανάπτυξης που παρέχεται στο άτοµο. 

Επιτρέψτε µου, λοιπόν, γιατί ζήτησα πριν την άδεια αν θέλετε
να κάνω κάποιες αναφορές σε στοιχεία, που ούτως η άλλως κάθε
οµιλία του προϋπολογισµού πρέπει να έχει, να σας πω ότι ο συ-
νολικός προϋπολογισµός για το Υπουργείο µας είναι
3.922.039.000 ευρώ. Από αυτά τα 3.718.039.000 ευρώ θα αντλη-
θούν από τον τακτικό κρατικό προϋπολογισµό. Τα 274 εκατοµ-
µύρια θα είναι από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων. Μέσα
σε αυτά είναι και το Ταµείο Ανάκαµψης. 

Και βέβαια, είναι πολύ σηµαντικό και θέλω να το συγκρατή-
σετε, και το αξιολογητείτε ούτως η άλλως σε δεύτερο χρόνο, ότι
τα 3.666.220.000 είναι ακριβώς για να µπορούν να µεταβιβα-
στούν σε επιχορηγήσεις. Αυτό ακριβώς δείχνει και τον έντονα
κοινωνικό χαρακτήρα αυτού του προϋπολογισµού. 

Έχουν προϋπολογιστεί, λοιπόν, για τις επιχορηγήσεις κι έρ-
χονται να καλύψουν ανάγκες συµπολιτών µας, παιδιά τα οποία
βρίσκονται στο σύστηµα της παιδικής προστασίας, συµπολίτες
µας οι οποίοι µπορεί αυτή τη στιγµή να χρειάζονται να βρίσκονται
δίπλα µας σε ένα κέντρο προστασίας για άτοµα µε αναπηρία,
υπερήλικες συµπολίτες µας οι οποίοι µπορεί να βρίσκονται οπου-
δήποτε στην Ελλάδα. Πρέπει να είµαστε εκεί. Αν µας ακούν αυτή
τη στιγµή, είναι σηµαντικό να ξέρουν ότι φέτος αυξάνουµε τον
προϋπολογισµό για τα κέντρα πρόνοιας. 

Με θέρµη, λοιπόν, και αφοσίωση υλοποιούµε πολιτικές τις
οποίες παραλάβαµε από την προηγούµενη ηγεσία και θέλω να
ευχαριστήσω και τους προκατόχους µας στο Υπουργείο Εργα-
σίας, όπως θέλω να ευχαριστήσω και την παρούσα ηγεσία του
Υπουργείου Εργασίας, γιατί µας συνδράµει στο διοικητικό και οι-
κονοµικό κοµµάτι για να µπορέσουµε να τελεσφορήσουν όλες
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αυτές οι προσπάθειες τις οποίες αναφέραµε και θα αναφερθώ.
Και βέβαια, ένα πολύ σηµαντικό κοµµάτι το οποίο έχει να κάνει

µε τις αυξήσεις, έχει να κάνει µε τους βρεφονηπιακούς σταθ-
µούς. Πέρσι πάνω από 365 εκατοµµύρια δόθηκαν για να µπορέ-
σουµε να έχουµε κάλυψη πολλών vouchers και σε
βρεφονηπιακούς και σε κέντρα δηµιουργικής απασχόλησης.
Κύριε Υπουργέ, φέτος αυξάνουµε κατά 25 εκατοµµύρια αυτό το
ποσό. Θέλουµε να µη µένει κανένα παιδί εκτός βρεφονηπιακού
σταθµού και θέλουµε να καλύπτουµε όσο γίνεται περισσότερα
παιδιά και στα κέντρα δηµιουργικής απασχόλησης. Θέλω να σας
πω ότι φέτος όλες οι πλήρεις αιτήσεις, µε πλήρη φάκελο, έχουν
καλυφθεί και έχουµε καλύψει και επτά χιλιάδες παραπάνω
vouchers σε σχέση µε την προηγούµενη χρονιά στα κέντρα δη-
µιουργικής απασχόλησης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού)

Δύο λεπτά, κυρία Πρόεδρε.
Στα σχολικά γεύµατα, γιατί ακούω ότι γίνεται πολύ µεγάλη

κουβέντα, θα ήθελα να έχουµε περισσότερο χρόνο, αν θέλετε
και σε ειδική συνεδρίαση, να µιλήσουµε. Αυξάνουµε κατά 5 εκα-
τοµµύρια που σηµαίνει ότι στα χίλια εξακόσια πενήντα οκτώ δη-
µοτικά σχολεία, κυρίες και κύριοι που βρισκόµαστε σήµερα εδώ,
θα έχουµε αύξηση, θα έχουµε έναν καινούργιο διαγωνισµό έτσι
ώστε να µπορούµε να καλύψουµε περισσότερες µερίδες. Είναι
πολύ σηµαντικό όχι µόνο για το θέµα της επισιτιστικής ανάγκης,
αλλά και για το θέµα της καλλιέργειας µιας υγιούς διατροφής
για τα παιδιά, ιδίως σε αυτή την ηλικία, να µπορούν να µαθαίνουν
να τρέφονται καλύτερα. Είµαι ήδη σε έναν διάλογο µε την κ.
Λινού. Προσπαθούµε ούτως η άλλως συνεχώς να συζητήσουµε
γι’ αυτό το θέµα. 

Έχουµε, βέβαια, και σηµαντική αύξηση επιδοµάτων. Αυξά-
νουµε τα επιδόµατα αναπηρίας κατά 130 εκατοµµύρια, αυξά-
νουµε το επίδοµα στέγασης κατά 4 εκατοµµύρια, τις πιστώσεις
του προγράµµατος ανασφάλιστων υπερηλίκων κατά 7 εκατοµ-
µύρια. 

Πραγµατικά, συγκρατήστε εδώ, γιατί έχω ακούσει τις τελευ-
ταίες µέρες πολλά για το επίδοµα ανασφάλιστων υπερηλίκων,
ότι γίνεται µια πολύ µεγάλη προσπάθεια µε τον ΟΠΕΚΑ να ψη-
φιοποιηθεί και να επισπεύσουµε πλέον όλο αυτό τον χρόνο που
πρέπει να περιµένει κάποιος άνθρωπος, ειδικά µεγαλύτερος σε
ηλικία, έτσι ώστε να µπορέσει να πάρει αυτό το επίδοµα. Είναι
το µόνο που έχει παραµείνει έγχαρτο και γίνεται µια µεγάλη προ-
σπάθεια και µέσα από το Ταµείο Ανάκαµψης να επισπεύσουµε
αυτούς τους χρόνους. 

Αυξάνουµε τις λειτουργικές δαπάνες του ΟΠΕΚΑ κατά 1 εκα-
τοµµύριο, τα κέντρα κοινωνικής πρόνοιας, όπως σας είπα πριν
κατά 3 εκατοµµύρια. Το πρόγραµµα «Στέγαση και Εργασία» για
ανθρώπους οι οποίοι είναι σε αστεγία ή σε επισφαλή στέγαση αυ-
ξάνεται κατά 5 εκατοµµύρια. Φιλοξενούµε και γυναίκες οι οποίες
εξέρχονται από τους ξενώνες της προστασίας και θέλουµε εκεί
πραγµατικά να δώσουµε µεγαλύτερη προσοχή, και στον επόµενο
προϋπολογισµό, και θα εξαντλήσουµε τα περιθώρια να βρίσκουµε
συνεχώς πόρους για αυτό το πολύ σηµαντικό κοµµάτι. 

Επισηµαίνω και ανακοινώνω ότι στις 22 Δεκεµβρίου θα δοθούν
και τα έκτακτα επιδόµατα ακριβώς όπως είχαµε δεσµευτεί. Τα
έκτακτα επιδόµατα που από το ΟΠΕΚΑ αναλογεί περίπου στα
175 εκατοµµύρια για το µήνα Δεκέµβριο. Και βέβαια στο ΠΔΕ
έχουµε µια πολύ µεγάλη προσπάθεια η οποία φτάνει στα 274
εκατοµµύρια. 

Σας λέω σε ένα λεπτό τους πυλώνες στους οποίους επικεν-
τρωνόµαστε στο Ταµείο Ανάκαµψης. Είναι τα µέτρα απλοποί-
ησης και του εκσυγχρονισµού για τον ΟΠΕΚΑ, είναι τα µέτρα τα
οποία έχουν να κάνουν µε την ψηφιοποίηση όλων των υπηρεσιών
που έχουν να κάνουν µε την αναπηρία, την ψηφιακή κατάρτιση
ηλικιωµένων και ατόµων µε αναπηρία, το κοµµάτι της υποστήρι-
ξης ατόµων µε αναπηρία. Όλο αυτό το πρόγραµµα προσβασιµό-
τητας που σηµαίνει ότι θα βάλουµε πρόγραµµα να ανακαινιστούν
σπίτια ατόµων µε αναπηρία, αλλά και οι επιχειρήσεις τους, όπως
βέβαια συνεχίζεται και το πρόγραµµα του προσωπικού βοηθού.
Μεγάλη κουβέντα έγινε κι εκεί. Με µεγάλη χαρά να επεξηγήσω
µια µέρα παραπάνω. 

Πρώιµη παρέµβαση για τα παιδιά από µηδέν έως έξι ετών για
να µπορέσουµε έγκαιρα να εντοπίσουµε µαθησιακές δυσκολίες,
αναπτυξιακές δυσκολίες που προφανώς οι γονείς χρειάζονται
αυτή τη στιγµή τη µεγαλύτερη δυνατόν συνδροµή για να µπορέ-
σουµε να τελεσφορήσει η προσπάθεια ενίσχυσης των παιδιών.
Ενίσχυση παιδικής προστασίας. Η επαγγελµατική αναδοχή, που
πηγαίνει πολύ καλά µέχρι τώρα. Πρέπει οπωσδήποτε να την κοι-
νοποιήσουµε περισσότερο. Ηµιαυτόνοµη διαβίωση, έτσι ώστε να
εξέρχονται τα παιδιά από τα κέντρα παιδικής προστασίας. Δηµι-
ουργία νέων θέσεων φροντίδας για τα παιδιά σε υπάρχοντα κέν-
τρα. 

Κέντρα δηµιουργικής απασχόλησης – Stem και βέβαια στήριξη
ευάλωτων κοινωνικά οµάδων, κοινωνική επανένταξη δικαιούχων
ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος και Ροµά, κοινωνική στέ-
γαση επιπλέον αυτό που σας είπα, σε Αθήνα- Θεσσαλονίκη, πρό-
γραµµα ευαισθητοποίησης της διαφορετικότητας στους χώρους
εργασίας, ενίσχυση των γυναικών και ενδυνάµωσή τους πέραν
από την ενίσχυση των συµβουλευτικών κέντρων, όπως και των
ξενώνων που η αγαπητή Υφυπουργός Μαρία Κεφάλα έχει τόσο
επικεντρωθεί και τόσο πολύ προσπαθεί. Προγράµµατα τα ΕΣΠΑ
τα οποία θα τρέξουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-
κογένειας): Βεβαίως, κυρία Πρόεδρε.

Και κλείνω ακριβώς µε αυτή την επανάληψη του στόχου. Το
νέο Υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας πραγµατικά
ευελπιστούµε να καθιερωθεί ως µοχλός ανάπτυξης µιας ισχυρής
κοινωνίας, που δεν αφήνει κανέναν πίσω, µια κοινωνία που σέβε-
ται και στηρίζεται στη δικαιοσύνη, την ισότητα, την αλληλεγγύη,
τον σεβασµό των δικαιωµάτων χωρίς καµµία σκιά. 

Τα έργα τα οποία υλοποιούµε από τον προϋπολογισµό θα απο-
τελέσουν οδηγό µιας συνεπούς πολιτικής, µε σεβασµό και στή-
ριξη προς κάθε συµπολίτη, χωρίς αποκλεισµούς. 

Ευχαριστώ και πάλι τους συνεργάτες στο Υπουργείο Κοινωνι-
κής Συνοχής και Οικογένειας, την Υφυπουργό, και τις Γενικές και
τους Γενικούς Γραµµατείς, όλους τους εργαζόµενους οι οποίοι
µας συνέδραµαν το πρώτο αυτό δύσκολο διάστηµα και σας καλώ
να εγκρίνετε κι εσείς αυτόν τον προϋπολογισµό. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχει ζητήσει τον λόγο
για µία τρίλεπτη παρέµβαση ο κ. Καζαµίας, Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος της Πλεύσης Ελευθερίας. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, η Πλεύση Ελευθερίας θεωρεί το Υπουργείο

σας και το ζήτηµα της κοινωνικής συνοχής κοµβικό και για τον
προϋπολογισµό, αλλά και για την πολιτική οποιασδήποτε σύγ-
χρονης κυβέρνησης. Η κοινωνική συνοχή είναι ένα διαρκές ζη-
τούµενο�  και� είναι εξ αρχής θετικό το γεγονός ότι έχετε
περισσότερα κονδύλια κι έχετε ένα Υπουργείο το οποίο θα µπο-
ρεί να χειριστεί τα ζητήµατα που αφορούν την κοινωνική συνοχή. 

Ωστόσο, σας άκουσα προσεκτικά και δεν διέγνωσα κάποιο
στρατηγικό σχέδιο µέσα στα λόγια σας. Και ούτε µπόρεσα να εν-
τοπίσω ένα στρατηγικό σχέδιο κοιτάζοντας και διαβάζοντας τα
σχετικά αποσπάσµατα για το Υπουργείο σας µέσα από τις εκθέ-
σεις του προϋπολογισµού. Η αίσθησή µου είναι ότι η συντριπτική
πλειονότητα των ποσών, των κονδυλίων που θα διαχειριστείτε
από του χρόνου, τα οποία είναι κοντά στα 4 δισεκατοµµύρια,
κάπου το 90% πρόκειται να δοθεί σε επιχορηγήσεις, όπως εί-
πατε, και πρόκειται να δοθεί µέσω του ΟΚΕΠΑ και µε µορφή
άλλης επιχορήγησης, ως επιδόµατα, στους ανθρώπους που είναι
πιο ευάλωτοι και πιο ασθενείς στην κοινωνία µας. 

Κοινωνική συνοχή µε επιδόµατα, όµως, δεν µπορεί να γίνει. Το
επίδοµα δεν φτιάχνει την κοινωνική συνοχή. Χρειάζονται προ-
γράµµατα τα οποία να επανεντάξουν αυτά τα άτοµα στην κοινω-
νία και να τους δώσουν και την ανεξαρτησία, αλλά και να
µπορέσουν να τους κάνουν να εργαστούν και να αναµειχθούν µε
την υπόλοιπη κοινωνία, όπως και όλοι οι υπόλοιποι που βρίσκον-
ται στον βασικό κορµό της κοινωνίας. 

Δεν άκουσα τίποτα και δεν είδα τίποτα ως προς αυτό µέσα
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στον προϋπολογισµό. Και θα σας φέρω ένα ενδεικτικό παρά-
δειγµα. Το κείµενο του προϋπολογισµού δείχνει ότι το Υπουργείο
σας έχει ένα προσωπικό εκατόν δεκατριών ατόµων, το οποίο
ασχολείται µε τα ζητήµατα ισότητας των δύο φύλων. Αυτό είναι
το µόνο πρόγραµµα που είδα, το οποίο πάει να προσεγγίσει την
κοινωνική συνοχή πέρα από τα επιδόµατα. Οι υπόλοιποι τρεις χι-
λιάδες περίπου υπάλληλοι, οι οποίοι εργάζονται στο Υπουργείο
σας και οι οποίοι θα χειριστούν, σύµφωνα µε το σχέδιο του προ-
ϋπολογισµού πάνω από το 90% των 4.000.000.000 που θα δια-
χειριστείτε του χρόνου, βρίσκονται σε υπηρεσίες οι οποίες
δίνουν επιδοτήσεις και επιδόµατα. Αυτό µας δηµιουργεί µεγάλη
απορία: Πώς µε αυτό τον τρόπο, και µε αυτή τη δοµή στο Υπουρ-
γείο, αλλά και µε αυτή την απουσία στρατηγικής που βλέπουµε,
θα µπορέσετε να κατασκευάσετε τις απαραίτητες δοµές στην
κοινωνία, ούτως ώστε να ενισχύσετε την κοινωνική συνοχή;

Τέλος, θα ήθελα να σας πω το εξής: Πριν τρεις µήνες σας
έκανα µια ερώτηση για τους άστεγους και το πρόγραµµα του
Υπουργείου για τους άστεγους. Μας είπατε ότι θα αυξήσετε
5.000.000 τον προϋπολογισµό γι’ αυτό. Υπάρχουν χιλιάδες άστε-
γοι στην Ελλάδα σήµερα. Είναι µια αποκρουστική εικόνα για τους
πολίτες να βλέπουν χιλιάδες άστεγους στις κεντρικές πλατείες
των µεγάλων πόλεων να κοιµούνται στους δρόµους, χωρίς προ-
στασία, χωρίς µέριµνα από το κράτος. Και µου είπατε ότι έχει κα-
θυστερήσει κατά µία πενταετία η διαδικασία που προβλέπει ο
νόµος του 2012 για την απογραφή του αριθµού των αστέγων. 

Έχετε να µας πείτε κάτι για το τι σκοπεύετε να κάνετε ως προς
αυτό; Η αστεγία είναι τεράστιο πρόβληµα και είναι πολύ πιο µε-
γάλο από τα πενιχρά ποσά -αυτά τα ψίχουλα- που φαίνεται να
δίνει ο προϋπολογισµός για την αντιµετώπισή του. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Η κ. Ζαχαράκη έχει

τον λόγο για τρία λεπτά.
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-

κογένειας): Λιγότερο θα χρειαστώ, κυρία Πρόεδρε, ευχαριστώ!
Στρατηγικός σχεδιασµός είναι, κύριε συνάδελφε, το να αυξά-

νεις αυτή τη στιγµή τα χρήµατα, τα οποία δίνονται στους βρεφο-
νηπιακούς σταθµούς, γιατί εντάσσεται στην εναρµόνιση της
επαγγελµατικής οικογενειακής ζωής. Είναι ακριβώς κάτω από
τον πυλώνα που έχει να κάνει µε την ενδυνάµωση της κάθε οικο-
γένειας, αλλά και της γυναίκας για να έχει τη δυνατότητα να αυ-
ξήσει τη συµµετοχή της στην αγορά εργασίας. Επειδή µιλάτε για
το σύνδεση της εργασίας. Και εγώ συµφωνώ. Εγώ δεν θέλω
εξαρτηµένους πολίτες από τα επιδόµατα. Εγώ θέλω να είναι αυ-
τοδύναµοι οι πολίτες -και νοµίζω ότι συµφωνούµε όλοι εδώ- έτσι
ώστε να µην χρειάζονται το κράτος, αλλά να υπάρχει το κράτος
στη δύσκολη στιγµή. 

Άρα δίπλα στα επιδόµατα τα οποία είδα ότι τα αντιµετωπίζετε
κάπως έτσι, θα έλεγα, ως µία απευκταία κατάσταση, εγώ να
έρθω να συµφωνήσω και να σας πω ότι µακάρι να µην χρειάζον-
ται. Γι’ αυτούς, όµως, τους εκατοντάδες χιλιάδες πολίτες που
υπάρχουν, θα υπάρχει, λοιπόν, και αυτό το Υπουργείο και ο
ΟΠΕΚΑ για να το κάνει.

Μιλήσατε, επίσης, για το κοµµάτι του διαχωρισµού του ανθρώ-
πινου δυναµικού. Είναι πράγµατι πολύ ουσιαστικοί όλοι αυτοί οι
ανθρώπινοι πόροι, οι εργαζόµενοι στη Γενική Γραµµατεία Ισότη-
τας Φύλων και Δικαιωµάτων, αλλά συγχρόνως, είναι και οι περι-
φερειακές δοµές. Θέλω να σας εξηγήσω, για να είναι αντιληπτό,
ούτως η άλλως στην ελληνική Βουλή. Πέραν του ΟΠΕΚΑ, οι υπό-
λοιποι εργαζόµενοι είναι και στα κέντρα πρόνοιας. Όλο το υπό-
λοιπο σύστηµα το οποίο έρχεται να συνδράµει αυτό το
Υπουργείο, έχει να κάνει µε ανθρώπους οι οποίοι είναι για την
παιδική προστασία. Στρατηγικός πυλώνας, τον ανέφερα πριν. Η
αποϊδρυµατοποίηση, στρατηγικός πυλώνας. Θέλουµε τα παιδιά
να βγουν από τα ιδρύµατα και θέλουµε να πάνε να διαµείνουν σε
επιχορηγούµενα διαµερίσµατα τα οποία τα πληρώνει το Υπουρ-
γείο. Θέλουµε, επίσης, οι ηλικιωµένοι συµπολίτες µας να έχουν
αξιοπρεπή χώρο, έτσι ώστε αν χρειαστεί να απευθυνθούν σε
εµάς, να έχουν τον υπάλληλο απέναντι και να έχουν συγχρόνως
και σύγχρονες µεθόδους, έτσι ώστε να µπορούν να ανταπεξέλ-
θουν, γιατί είναι δυστυχώς µια χώρα που γηράσκει και το βλέπετε
πάρα πολύ και στο κοµµάτι το δηµογραφικό. 

Όπως, επίσης, όταν µιλάµε για άτοµα µε αναπηρία είναι στρα-
τηγικός σχεδιασµός ότι για πρώτη φορά υπάρχει εθνική πύλη
αναπηρίας. Είναι στρατηγικός σχεδιασµός ότι υπάρχει ψηφιακή
κάρτα, την οποία πληρώνει το υπουργείο. Είναι στρατηγικός σχε-
διασµός ότι υπάρχει προσωπικός βοηθός για πρώτη φορά στην
Ελλάδα. Πιλοτικά µεν -και χρειάστηκε πολλές βελτιώσεις- αλλά
υπάρχει! Και είναι στρατηγικός σχεδιασµός ότι για πρώτη φορά
θα ανακαινισθούν και σπίτια για τα άτοµα µε αναπηρία και επι-
χειρήσεις.

Μπορούµε να µιλάµε πολλές ώρες, γιατί υπάρχει τακτικός
προϋπολογισµός, το ΠΔΕ, υπάρχει και το κοµµάτι του Ταµείου
Ανάκαµψης, προγράµµατα άνω των 500.000.000 που ακριβώς
υπηρετούν αυτό, τον άνθρωπο. Υπάρχει, λοιπόν, και σχέδιο,
υπάρχουν και άνθρωποι να το υλοποιήσουν. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ο κ. Χατζηδάκης έχει
τον λόγο.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαι περίπου

δέκα ώρες στην Αίθουσα αυτή. Δεν παραπονούµαι, αποζηµιώ-
θηκα ακούγοντας αρκετούς συναδέλφους και Υπουργούς, συνα-
δέλφους της Συµπολίτευσης και της Αντιπολίτευσης.

Θέλω, όµως, να σταθώ στον Υπουργό Εξωτερικών, στον κ. Γε-
ραπετρίτη, για την τοποθέτησή του και τις απαντήσεις που
έδωσε στους Αρχηγούς των µικροτέρων κοµµάτων και στους
Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους των κοµµάτων. Διαπίστωσα τι
σηµαίνει ποιότητα ανθρώπου, λόγων και πράξεων. 

Έκανα µετά, λοιπόν, έναν συνειρµό στο µυαλό µου. Πήγε, δη-
λαδή, το µυαλό µου στη διακυβέρνηση που είχαµε επί ΣΥΡΙΖΑ, ο
οποίος είχε πενήντα οκτώ ή εξήντα δύο Υπουργούς. Από αυτούς,
από τα ονόµατα που εθεωρούντο το think tank του συνδυασµού
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία εξελέγησαν και επιβίωσαν δώ-
δεκα, εκ των οποίων οι έξι είναι τώρα στον ΣΥΡΙΖΑ και οι άλλοι
στη Νέα Αριστερά. Επίσης, ένα κόµµα που συνεργάστηκε για να
κυβερνήσει τη χώρα, εξαφανίστηκε, δηλαδή οι Ανεξάρτητοι Έλ-
ληνες. 

Τα κλείνω όλα αυτά και πάω στο θέµα µας. Ο κρατικός προ-
ϋπολογισµός του 2024 είναι ένας προϋπολογισµός που στηρίζε-
ται στη βιώσιµη ανάπτυξη, στην κοινωνική συνοχή και στη
δηµοσιονοµική ισορροπία. Είναι ένας προϋπολογισµός αξιόπι-
στος. Και το λέει αυτό ένας άνθρωπος, ο οποίος έχει κάνει δε-
καεπτά προϋπολογισµούς στον δήµο του. 

Πρέπει να καταλάβουµε ορισµένοι ότι η πολυπόθητη από-
κτηση της επενδυτικής βαθµίδας από όλους τους οίκους αξιο-
λόγησης δείχνει ότι η οικονοµία µας είναι σε καλό δρόµο. 

Τι σηµαίνει για την οικονοµία η απόκτηση επενδυτικής βαθµί-
δας; Πρώτον, µείωση του κόστους δανεισµού. Δεύτερον, µείωση
του κινδύνου της αστάθειας της οικονοµίας της χώρας και αύ-
ξηση των επενδύσεων σε οµόλογα του δηµοσίου. Τρίτον, αύξηση
των επενδύσεων από Ευρωπαίους επενδυτές, αλλά και από την
εγχώρια αγορά. 

Τελικά, η επενδυτική βαθµίδα τι µας δίνει; Δηλαδή, µία χώρα
που έχει επενδυτική βαθµίδα «ΑΑ», έχει περισσότερες επενδύ-
σεις και καλά αµειβόµενες θέσεις εργασίας, µε υψηλότερους µι-
σθούς σε όλο το φάσµα της οικονοµικής δραστηριότητας, καθώς
απελευθερώνονται πόροι και φθηνότερο κεφάλαιο υπέρ της ερ-
γασίας, ενισχύοντας έτσι την ανταγωνιστικότητα της ελληνικής
οικονοµίας και δηµιουργώντας συνθήκες ευηµερίας της κοινω-
νίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θυµηθείτε πού βρισκόµασταν
το 2018 και το 2019 µε το αχρείαστο τρίτο µνηµόνιο και πού βρι-
σκόµαστε σήµερα. Η οικονοµική ανάπτυξη της χώρας είναι πραγ-
µατική και σύµφωνα µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή που ελέγχει τα
πάντα στην οικονοµία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Το ΑΕΠ αναµένεται να φτάσει στα 234 δισ., όταν το 2018 ήταν
179,5 δισ. και το 19 ήταν 183,3δισ. Το 2020 που πέσαµε στην παν-
δηµία και όλα τα σκέπαζε το σκότος, πήγε 165,1 δισ. Το 2021 πή-
γαµε στα 206 δισ., το 2023 στο 222,3 δισ. και τώρα πάµε στο 234
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δισ. Και επιτίθεστε στο οικονοµικό επιτελείο και στον Κωστή Χα-
τζηδάκη, λέγοντας ότι έχει φτωχοποιήσει τη χώρα και τη φορο-
λόγηση της µεσαίας τάξης, όταν έχουν µειωθεί ή εξαλειφθεί
περισσότεροι από πενήντα φόροι. Άλλο είναι φορολογία και άλλο
η φοροδιαφυγή που προσπαθεί η Κυβέρνηση να περιορίσει. 

Στον προϋπολογισµό του 2024 περιλαµβάνονται δηµοσιονοµι-
κές παρεµβάσεις ύψους 2,5 δισ. ευρώ, που ενισχύουν το εισό-
δηµα ιδίως των χαµηλόµισθων και των χαµηλοσυνταξιούχων και
συµβάλλουν -τα 2,5 δισ.- στην άµβλυνση των κοινωνικών ανισο-
τήτων και στη µείωση της φτώχειας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Χατζηδάκη, θα
πρέπει να κλείσετε την οµιλία σας. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Τελειώνω. 
Ο κ. Πέτσας ανέπτυξε ακριβώς πού δίνονται τα 2,5 δισεκατοµ-

µύρια και θέλω να σταθώ, κυρία Πρόεδρε, λίγο στις Ένοπλες Δυ-
νάµεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχετε ήδη φτάσει στα
εννιάµισι λεπτά. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, δώστε µου ένα
λεπτό γιατί αύριο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Όσο πιο γρήγορα
µπορείτε. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Θέλω να σταθώ στις Ένοπλες Δυ-
νάµεις.

Μόνο ο Ναύαρχος, ο κ. Αποστολάκης, ο συνάδελφός µου Στέ-
φανος Γκίκας και εγώ ξέρουµε ποια ήταν η αποτρεπτική ισχύς
των Ενόπλων Δυνάµεων από πλευράς οπλικών συστηµάτων από
το 2014 έως το 2020 και πού είναι σήµερα. 

Έχουµε δεκαοκτώ Ραφάλ και έχουµε παραγγελία για άλλα έξι
καινούργια Ραφάλ…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Παρ’ όλα αυτά θα πρέ-
πει να τελειώσετε την οµιλία σας, κύριε συνάδελφε.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: …Τα F-16 Viper θα είναι δεκαοκτώ
και προχωράµε.

Μπελαρά, τορπίλες βαρέως τύπου, ανθυποβρυχιακά ελικό-
πτερα, βλήµατα Harpoon, Exocet, Scalp, Mica. Όλα αυτά νοµί-
ζετε ότι µπαίνουµε σε ένα κατάστηµα και τα παίρνουµε;
Χρειάζονται ειδικές διαδικασίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ωραία, σας ακούσαµε
προσεκτικά, κύριε Χατζηδάκη. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Και τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τελειώστε όµως. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Εάν δεν έχουµε τις Ένοπλες Δυ-

νάµεις αυξηµένες και την αποτρεπτική ισχύ των Ενόπλων Δυνά-
µεων να φαίνεται, καµµιά χώρα δεν µπορεί να επιβιώσει και ειδικά
εµείς που είµαστε δίπλα στην Τουρκία.

Και θέλω να ευχαριστήσω τον Πρωθυπουργό της χώρας…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Χατζηδάκη, νο-

µίζω ότι πήρατε χρόνο για να πείτε τα ουσιαστικά. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: …και προσπαθεί να τις βελτιώσει.

Γιατί αποδεικνύεται ότι ο Κυριάκος Μητσοτάκης δεν είναι το ατού
της Νέας Δηµοκρατίας, είναι το ατού του έθνους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε. 
Να σας δώσω µία εικόνα για το παρακάτω. Επόµενος οµιλητής

θα είναι ο κ. Βασίλης Οικονόµου. Ακολουθεί από τη Νέα Δηµο-
κρατία ο κ. Έξαρχος Νικόλαος, ο κ. Φωτήλας, ο κ. Πολάκης και
φτάνουµε στον κ. Βορίδη, µετά τον κ. Πολάκη.

Κύριε Οικονόµου, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, τελειώνοντας τον

Δεκέµβριο του 2023, µπαίνουµε στη συζήτηση του προϋπολογι-
σµού και τελειώνουµε. Μπαίνουµε σε µια χρονιά σηµαδιακή και
θα έλεγα µε πολλά µηνύµατα. Το 2024 συµπληρώνονται πενήντα
χρόνια από την πτώση της χούντας. Είναι ένας πρώτος µεγάλος
ιστορικός κύκλος, ο οποίος ολοκληρώνεται το 2024, που είναι
καλή ευκαιρία να κάνουµε και τον απολογισµό αυτού του κύκλου. 

Την ίδια στιγµή όµως µε την κατάθεση αυτού του προϋπολο-
γισµού ολοκληρώνεται και ένας µικρός µεσόκυκλος ιστορικός, ο
κύκλος της κρίσης. Ξεκίνησε το 2010 µε την πτώχευση της
χώρας. Ακολούθησε η ηρωική κυβέρνηση Σαµαρά-Βενιζέλου που
διέσωσε τη χώρα. Ακολούθησε η παραφωνία και η τραγική κυ-

βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. Ακολούθησε η πρώτη κυβέρνηση Μητσοτάκη,
η οποία σταθεροποίησε αυτή την περίοδο της κρίσεως. 

Αυτός ο προϋπολογισµός έρχεται να δείξει ότι µπαίνουµε σε
έναν νέο κύκλο, εγώ θα τον ονόµαζα ενάρετο κύκλο, έναν κύκλο
ελπίδας, αισιοδοξίας για το µέλλον. Το περιγράφει ο ίδιος ο προ-
ϋπολογισµός, πώς µπορεί να είναι έτσι τα επόµενα βήµατα για
την πατρίδα µας. 

Όσον αφορά τον προϋπολογισµό του 2024 ένα από τα στοι-
χεία στα οποία θα µείνω ιδιαίτερα -βλέπω ότι υπάρχει εκπρόσω-
πος του οικονοµικού επιτελείου, έχει πει πολλά θέµατα και έχει
αναφέρει πολλές ενδείξεις ότι είναι πραγµατικά ένας προϋπολο-
γισµός αυτού του νέου ιστορικού κύκλου-, το πιο κρίσιµο σηµείο
στο οποίο θα δώσω σηµασία -ξεκίνησε να το λέει ο αγαπητός
µου Διονύσης Χατζηδάκης- είναι η αύξηση του ΑΕΠ για πρώτη
φορά από τα επίπεδα του 2010.

Το 2010 είχαµε ΑΕΠ στη χώρα, τον πλούτο δηλαδή, στα 220
δισεκατοµµύρια. Στην περίοδο και στον κύκλο της κρίσεως
έφτασε στα 175, χάσαµε δηλαδή µέσα σε έξι χρόνια 50 δισεκα-
τοµµύρια από τον πλούτο της χώρας. Αυτή είναι µεγάλη απώ-
λεια, τραγική αν καθίσετε να τη σκεφτείτε. Απλά θέλω να σας πω
βλέποντας τα στοιχεία ότι έκανα µία ανάλυση πρόχειρη: Η Ου-
κρανία που βρίσκεται σε πόλεµο επί ενάµιση χρόνο κι έχει χάσει
πεντακόσιες χιλιάδες ανθρώπους, έχει πτώση του ΑΕΠ της µόλις
25% και αυτή, όσο είχε η χώρα µας σε καιρό ειρήνης. Χάσαµε το
25%, λοιπόν, του πλούτου σε αυτή την περίοδο. Αυτή η τραγική
απώλεια καλύφθηκε µε την πρώτη κυβέρνηση Μητσοτάκη και
βάσει των προβλέψεων και των εκτιµήσεων το 2024 θα πάµε στα
232 δισεκατοµµύρια, δηλαδή ανεβαίνουµε πλέον σε βιοτικό επί-
πεδο και σε πλούτο της χώρας για πρώτη φορά µετά το 2010.
Είναι κρίσιµο αυτό το ζήτηµα.

Εγώ πιστεύω ότι εκεί φαίνεται και εκεί είναι όλη η ουσία της
πολιτικής που αυτή η Κυβέρνηση κάνει: ένα νέο παραγωγικό ανα-
πτυξιακό µοντέλο, το οποίο δίνει έµφαση, κύριε Παφίλη, στις
επενδύσεις και στις εξαγωγές, όχι στα δανεικά και όχι στον κα-
ταναλωτισµό. Οι επενδύσεις και οι εξαγωγές είναι το µείζον. Για
πρώτη φορά οι εξαγωγές φτάνουν στο 30% του ΑΕΠ και για
πρώτη φορά οι επενδύσεις έχουν τέτοιο εύρος και τέτοιο βάθος
και τέτοια δυναµική. Αυτό σηµαίνει τι; Ότι παράγουµε πλέον
χρήµα εµείς. Εµείς παράγουµε χρήµα, δεν παίρνουµε έτοιµο
χρήµα ούτε δανειζόµενο χρήµα. Άρα λοιπόν έχουµε ένα νέο πα-
ραγωγικό µοντέλο. Υπάρχει πλούτος, λοιπόν, καθαρός, πλούτος
ο οποίος παράγεται σε αυτή τη χώρα. 

Το δεύτερο στοιχείο όµως, για να πούµε ότι είναι ένας ενάρε-
τος κύκλος, είναι πώς µοιράζεται αυτός ο πλούτος. Υπάρχει δί-
καιη κατανοµή του πλούτου; Αυτό το κοινωνικό µέρισµα
µοιράζεται; Τρία στοιχεία εγώ θα πιάσω από τον προϋπολογισµό,
υπάρχουν πάρα πολλά, αλλά νοµίζω ότι αυτά που θα πω είναι εν-
δεικτικά. 

Πρώτον, έχουµε αυξήσεις στους δηµοσίους υπαλλήλους για
πρώτη φορά µετά από δεκατέσσερα χρόνια. Έχουµε για πρώτη
φορά αυξήσεις στους συνταξιούχους, πάλι µετά από δεκατέσ-
σερα χρόνια. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Ένα τρίτο στοιχείο για µένα σηµαντικό, γιατί αφορά τον ιδιω-
τικό τοµέα, είναι η θέσπιση, πλέον, των τριετιών. Άρα λοιπόν θα
υπάρξει και εκεί αύξηση του εισοδήµατος. Τρία στοιχεία, λοιπόν.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Σας βάζω και ένα τέταρτο, κύριοι συνάδελφοι που διαµαρτύ-

ρεστε, τα 50 δισεκατοµµύρια που δόθηκαν για να µείνει η χώρα
και η κοινωνία όρθια µέσα στην πανδηµία και πάνω στην πανδη-
µία. 

Αυτός ο πλούτος, λοιπόν, µοιράστηκε και µοιράστηκε κατά την
άποψή µου δίκαια, είχε αντίκρισµα στις κοινωνικές απαιτήσεις
και ανάγκες και αυτό είναι η µεγαλύτερη αξία, να παράγεις
πλούτο και να τον µοιράζεις δίκαια σε όλες τις κοινωνικές τάξεις
και αυτό να είναι το ζήτηµα της κοινωνικής ισορροπίας που µπο-
ρούµε να επιτύχουµε. Τα υπόλοιπα έχουν µικρή αξία. Τι θα πω
εγώ τώρα εδώ, τι θα πει ο αγαπητός µου φίλος κ. Πολάκης, τι θα
πει ο οποιοσδήποτε έχει µικρή αξία, γιατί; Γιατί εµείς θα έχουµε
τη µερική άποψη, τη δικιά µας άποψη. Η ζώσα πραγµατικότητα
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και η κοινωνική αλήθεια είναι αδήριτη. Την πραγµατικότητα δεν
µπορείς να την προσπεράσεις µε τίποτα. 

Αυτή έτσι λοιπόν καταγράφηκε µε τις γνήσιες εντολές του
λαού προς τον Κυριάκο Μητσοτάκη και τη Νέα Δηµοκρατία και
το 2019, για να σταµατήσει ο κατήφορος, και το 2023 για να προ-
χωρήσει αυτός ο κύκλος, ο ενάρετος κύκλος που ζητάµε, ο κύ-
κλος της κοινωνικής δικαιοσύνης, ο κύκλος του κοινωνικού
µερίσµατος που θα µοιραστεί σε όλες τις κοινωνικές τάξεις, ο
κύκλος ο οποίος θα έχει παραγωγή πλούτου από εµάς τους ίδι-
ους, γιατί και µπορούµε, και τις δηµιουργικές δυνάµεις έχουµε,
και τα µυαλά έχουµε, και τις δυνατότητες έχουµε να το πρά-
ξουµε. Απλά περί άλλων τυρβάζαµε τα προηγούµενα χρόνια. 

Σήµερα λοιπόν µπαίνοντας και βάζοντας αυστηρά αυτά τα
όρια και τους δρόµους, όπως τους έχουµε χαράξει, νοµίζω ότι
το όραµα για να κλείσουµε τη δεκαετία του 2020 µε τέτοιο πρό-
σηµο θετικό, οραµατικό, αυτός ο προϋπολογισµός του 2024 το
εξυπηρετεί και γι’ αυτό τον ψηφίζουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε. 
Τον λόγο τώρα έχει από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας ο

κ. Έξαρχος Νικόλαος.
Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΠΑΚΟΣ) ΕΞΑΡΧΟΣ: Θα είµαι ειλικρινής, κύριοι

συνάδελφοι. Μπορεί να µην τα καταλαβαίνω εγώ όλα –πιθανόν-
τα περί επενδύσεων, ανάπτυξης, δισεκατοµµυρίων, όλα αυτά δη-
λαδή τα µεγάλα, τα παχιά λόγια που ακούσαµε όλες αυτές τις
µέρες, όµως ξέρω καλά ένα πράγµα, ότι τη Δευτέρα ήρθε στο
εργατικό κέντρο εκεί το απόγευµα µια άνεργη γυναίκα, µονογο-
νεϊκή οικογένεια, η οποία το 2010 είχε πάρει ένα δάνειο 16.000
ευρώ, µέχρι το 2013 που δούλευε, γιατί µετά έµεινε άνεργη από
τα καλούδια της πολιτικής σας, είχε αποπληρώσει τα 10.000, τα
υπόλοιπα 6.000 µαζί µε όλα τα παρελκόµενα έγιναν µε έναν µα-
γικό τρόπο 68.000 φέτος, µε αποτέλεσµα να βγει σε πλειστηρια-
σµό, χωρίς η ίδια να το γνωρίζει, ηλεκτρονικά, το σπίτι της, προς
το παρόν βέβαια άγονο. Δηλαδή τα 6.000 υπόλοιπο έγιναν 68.000
ευρώ.

Τι προβλέπει, λοιπόν, ο προϋπολογισµός των δισεκατοµµυρίων
για όλους αυτούς τους εκατοντάδες χιλιάδες µεροκαµατιάρηδες
που κινδυνεύουν να χάσουν τα σπίτια τους, που είναι έρµαιο στα
νύχια των funds, των τραπεζών και δεν συµµαζεύεται, όλων
αυτών δηλαδή των «κορακιών»; Πού είναι η ευαισθησία και η αν-
θρωπιά περί δήθεν κοινωνικής συνοχής του προϋπολογισµού
σας όταν προσπαθούν -και αυτό των τελευταίων ηµερών, για να
µην πάω πιο πίσω- να πετάξουν έξω από το σπίτι οικογένεια της
οποίας ο ένας σύζυγος έχει 80% αναπηρία κι ο άλλος 70%; Πού
θα πρέπει να πάνε αυτοί οι άνθρωποι χειµώνα καιρό;

Κι εδώ έχετε, κύριοι, ευθύνη όλοι σας, πρώτα και κύρια φυσικά
η Κυβέρνηση, αλλά και τα υπόλοιπα κόµµατα, και ο ΣΥΡΙΖΑ, και
το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Αριστερά. Όλοι σας βάλατε το λιθαράκι και
να δοθούν τα δάνεια στα funds, στα «κοράκια» δηλαδή, και να γί-
νονται ηλεκτρονικοί πλειστηριασµοί για να µην µπορούν να πα-
ρεµποδίζονται από τον λαό και φυσικά η όποια διαµαρτυρία να
χαρακτηρίζεται «ιδιώνυµο», µε ό,τι αυτό συνεπάγεται, και να διώ-
κονται αγωνιστές. Κι όλα αυτά για να έχουν οι τράπεζές σας µόνο
φέτος, στο πρώτο εννεάµηνο, 2,9 δισεκατοµµύρια κέρδη. 

Αυτός, λοιπόν, είναι ο δικός σας προϋπολογισµός, που δεν
έχει καµµία σχέση µε τον προϋπολογισµό των εργατικών λαϊκών
οικογενειών. Γιατί, ξέρετε, κάνουµε κι εµείς προϋπολογισµό,
έχουµε και εµείς έσοδα - έξοδα και δεν µας βγαίνουν οι αριθµοί.

Και ας λέει ο κ. Αυγενάκης όλα αυτά που είπε πριν εδώ πέρα
περί πολιτικής η οποία στηρίζει τους αγρότες. Δεν πρόκειται να
βγει ο προϋπολογισµός των αµπελουργών σε όλη την Ελλάδα -
αλλά αναφέροµαι ιδιαίτερα στα Γιάννενα επειδή έχω προσωπική
εµπειρία-, ούτε των µελισσοκόµων, ούτε των αγροτών της Άρτας
που χάσανε φέτος τα εσπεριδοειδή τους, ούτε των ελαιοπαρα-
γωγών που χάσανε συνολικά περίπου το 70% της παραγωγής. Τι
είπατε, λοιπόν, όταν το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας φέραµε
το θέµα στη Βουλή αφουγκραζόµενοι φυσικά την απαίτηση των
αγροτών για αναπλήρωση του εισοδήµατος;

«Δεν προβλέπεται από τον ΕΛΓΑ αποζηµίωση», δηλαδή µε

απλά λόγια «Κόψτε τον λαιµό σας, να καλύψετε τις ανάγκες των
οικογενειών σας, να πληρώσετε τα δάνεια, να σπουδάσετε τα
παιδιά σας, να προετοιµαστείτε για να καλλιεργήσετε την επό-
µενη χρονιά». Και µετά σας πήρε ο πόνος µάλλον που ρηµάζουν
τα χωριά. 

Αυτός λοιπόν είναι ο προϋπολογισµός σας που, πέραν των
άλλων, προβλέπει και µέσα από την εφαρµογή της νέας Κοινής
Αγροτικής Πολιτικής 2023-2027 που ψηφίσατε όλοι µαζί, Νέα Δη-
µοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ, µείωση της βασικής ενίσχυσης µεγα-
λύτερη από 250 εκατοµµύρια τον χρόνο. Σε ποιους; Στους
κτηνοτρόφους παρακαλώ, που είναι τριακόσιες εξήντα πέντε
µέρες τον χρόνο µέσα στις λάσπες, γιορτή, καθηµερινή. Ούτε να
αρρωστήσουν δεν έχουν το δικαίωµα. Κι όµως κόπηκαν 250 εκα-
τοµµύρια.

Και δεν είναι µόνο αυτά. Είναι και η άλλη όψη, είναι οι εξευτε-
λιστικές τιµές στο γάλα, τα αρνιά, που επιβάλλουν οι βιοµήχανοι
και οι έµποροι, είναι οι πανάκριβες ζωοτροφές, το πετρέλαιο, η
ενέργεια, η φοροληστεία, που τους κάνουν συνολικά όλα µαζί τη
ζωή µαρτύριο στον αγώνα τους για να διατηρήσουν το βιός τους,
την ίδια στιγµή φυσικά που οι βιοµηχανίες σπάνε το ένα µετά το
άλλο τα ρεκόρ κερδών, φυσικά στις πλάτες των κτηνοτρόφων,
και ο λαός βλέπει τα τυριά στα ράφια από µακριά. 

Άρα λοιπόν, οι βιοπαλαιστές αγρότες, οι κτηνοτρόφοι πρέπει
να βγάλουν πολιτικά συµπεράσµατα, να γίνει η οργή και η αγα-
νάκτησή τους οργανωµένος αγώνας ενάντια στους εµπόρους,
τους τραπεζίτες, τους βιοµηχάνους, την Κυβέρνηση, τα υπό-
λοιπα αστικά κόµµατα και φυσικά, την Ευρωπαϊκή Ένωση, να δυ-
ναµώσουν τους συλλόγους τους, να φτιάξουν νέους όπου δεν
υπάρχουν, να διεκδικήσουν µέτρα στήριξης του εισοδήµατός
τους και της ίδιας τους της ζωής. 

Με τον αγώνα τους µαζί µε τους υπόλοιπους εργαζόµενους
να παλέψουν για εξουσία που µπορεί να εξασφαλίσει στον βιο-
παλαιστή αγρότη κοινωνικοποιηµένη γη, για καλλιέργεια και
πλήρη απαλλαγή από ενοίκια, υποθήκες, χρέη, εγγυηµένες τιµές
στα αγροτικά προϊόντα, χαµηλό κόστος παραγωγής, κοινωνικο-
ποίηση των µονοπωλίων µεταποίησης και εµπορίας και φυσικά,
κρατική βιοµηχανία παραγωγής αγροτικών µέσων, εφοδίων και
µηχανηµάτων, επιστηµονικό κεντρικό σχεδιασµό για ανάπτυξη
όλων των παραγωγικών δυνατοτήτων της χώρας, ικανοποίηση
του συνόλου των κοινωνικών αναγκών για υψηλού επιπέδου κρα-
τικές υπηρεσίες στην υγεία, την παιδεία, την πρόνοια, για αξιο-
πρεπή διαβίωση, ελεύθερο χρόνο.

Υπάρχει και άλλος δρόµος, ο σοσιαλισµός. Αυτόν τον δρόµο
φωτίζει µαχητικά το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. Μπαίνουµε
µπροστά για την οργάνωση της λαϊκής εργατικής αντεπίθεσης,
για να µην ξαναπληρώσει ο λαός τη νέα κρίση. 

Κυρίες και κύριοι, πανηγυρίζετε, εσείς πρώτα και κύρια της
Νέας Δηµοκρατίας, αλλά φυσικά και οι άλλοι, όλοι όσοι έχετε
«Ευαγγέλιο» την καπιταλιστική ανάπτυξη και τις επενδυτικές βαθ-
µίδες, τις οποίες βέβαια ακούσαµε ότι διεκδικεί την προετοιµασία
τους και ο ΣΥΡΙΖΑ, για περισσότερες ξένες επενδύσεις, για πε-
ρισσότερες καλύτερες δουλειές. Όµως είναι έτσι τα πράγµατα; 

Στα Γιάννενα ήρθε µια µεγάλη γερµανική εταιρεία, κολοσσός
στις νέες τεχνολογίες, µε τυµπανοκρουσίες από περιφέρεια,
δήµο, παίρνοντας τα εύσηµα από την Κυβέρνηση και προσωπικά
από τον κύριο Πρωθυπουργό, προσπαθώντας να µας πείσουν ότι
ούτε λίγο ούτε πολύ µας κάνουν χάρη που επιλέγουν τα Γιάννενα
για παράρτηµά τους. Μέχρι και δωρεάν συναυλίες µε επώνυµους
στην πλατεία και στα Γιάννενα, διάφορες χορηγίες σε αθλητικές
εκδηλώσεις, φροντίζοντας να δείχνουν την ευαισθησία της ερ-
γοδοσίας, στην προσπάθειά τους όµως να κρύψουν την αναισθη-
σία τους απέναντι στις ζωές των εργαζοµένων, στη συµπεριφορά
που µειώνει την αξιοπρέπεια των νέων επιστηµόνων. 

Έσκασαν µε κρότο όλα αυτά τα µπαλόνια από τις φιέστες,
όταν από τις πιέσεις, την τροµοκρατία, τις απαξιωτικές συµπερι-
φορές, αναγκάστηκαν πρώτα εννέα εργαζόµενοι σε παραίτηση
και φυσικά, κάποιοι που τόλµησαν να ψελλίσουν κάτι, όχι να διεκ-
δικήσουν, απολύθηκαν, έξι και ένας, επτά στη συνέχεια. 

Και φυσικά αφήνουν να εννοηθεί ότι το επόµενο διάστηµα έρ-
χονται και άλλες απολύσεις, µε στόχο φυσικά να έχουν εργαζό-
µενους-ροµπότ, γιατί έτσι τους θέλουν, να µην σκέφτονται,
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τροµοκρατηµένους, µε τσακισµένες προσωπικότητες, να κοιτάνε
πού και σε ποιον και πότε θα καθίσει η µπίλια της απόλυσης. 

Εµείς το λέµε καθαρά. Δεν σπουδάσαµε τα παιδιά µας µε κόπο
και µε θυσίες -γιατί όποιος σπούδασε παιδιά ξέρει τι κόπος απαι-
τείται τώρα και τα προηγούµενα χρόνια- για να µπορεί ο καθένας
να πατάει την προσωπικότητα των παιδιών µας, ο κάθε µεγαλο-
εργοδότης που θέλετε να τον παρουσιάσετε σαν σωτήρα.

Και αυτή, όπως και ο άλλες πολυεθνικές, έχουν έναν θεό, το
κέρδος. Είναι εκεί γιατί βρήκαν φτηνό υψηλού επιπέδου επιστη-
µονικό προσωπικό, αποφοίτους των πανεπιστηµίων της χώρας
µας. Και δεν µας είπαν φυσικά πόσο θα πλήρωναν µισθούς στη
Γερµανία για τους ανάλογους εργαζόµενους, αλλά και εκεί που
ήταν πριν έρθουν εδώ. 

Αλλά φροντίσατε όλοι σας, κύριοι, όλο το προηγούµενο διά-
στηµα µε τους αντιλαϊκούς ,αντεργατικούς νόµους σας, τους νό-
µους Χατζηδάκη τελευταία, Γεωργιάδη και πάµε και πίσω στων
υπόλοιπων κυβερνήσεων, να δηµιουργήσετε φιλικό επενδυτικό
περιβάλλον για τους επενδυτές, αλλά εχθρικό για τους εργαζο-
µένους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΠΑΚΟΣ) ΕΞΑΡΧΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Δώσατε όλα τα εφόδια για να µπορούν στο όνοµα των ξένων

επενδύσεων να ξεζουµίζουν τους εργαζόµενους και όποτε θέ-
λουν να τους πετάνε στον δρόµο. Απαιτούµε να επιστρέψουν οι
εργαζόµενοι στις δουλειές τους και να σταµατήσει αυτό το αί-
σχος των απολύσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,
δεν αφήνω πάνω από δέκα λεπτά κανέναν. Παρακαλώ ολοκλη-
ρώστε την κουβέντα σας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΠΑΚΟΣ) ΕΞΑΡΧΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρό-
εδρε. Επιτρέψτε µου για δέκα δευτερόλεπτα.

Οργάνωση στους χώρους δουλειάς, µαζικοποίηση των συνδι-
κάτων να µπουν εµπόδια στις προσπάθειες των εργοδοτών, να
ανοιχθούν νέοι δρόµοι µε ακόµα πιο ισχυρό, ακόµα πιο δυνατό
ΚΚΕ, για να µπορέσουµε να ζήσουµε καλύτερα, ιδιαίτερα εσείς,
τα νέα παιδιά, οι νέοι εργαζόµενοι. Σας αξίζει αυτή η ζωή. Μπο-
ρούµε, υπάρχει αυτή η προοπτική. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.
Ο κ. Ιάσονας Φωτήλας από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο. 
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, ο προϋπολογισµός του 2024 είναι ο καθρέφτης της οικονο-
µίας µιας χώρας που βρίσκεται σε δηµοσιονοµική ευστάθεια.
Φανερώνει συνέπεια λόγων και πράξεων, δείχνει σταθερότητα,
συγκεκριµένο αναπτυξιακό προσανατολισµό και αποτυπώνει κοι-
νωνική δικαιοσύνη και επενδυτική δυναµική. 

Η ελληνική οικονοµία, έχοντας ξεπεράσει µε επιτυχία αλλεπάλ-
ληλες εξωγενείς κρίσεις και έχοντας µπροστά της να αντιµετω-
πίσει τις συνέπειες από τις φυσικές καταστροφές που έπληξαν
τη χώρα το 2023, εκτιµάται ότι θα διατηρήσει την αναπτυξιακή
της δυναµική. 

Ο ρυθµός ανάπτυξης αναµένεται να διαµορφωθεί σε 2,4%,
έναντι εκτίµησης 2,3%, όπως είχε κατατεθεί στο προσχέδιο του
προϋπολογισµού του 2024. Την ίδια στιγµή το ΑΕΠ του 2024 ανα-
µένεται να αυξηθεί ακόµα περισσότερο και να φθάσει στο µεγα-
λύτερο ύψος της περιόδου από το 2010, υπερβαίνοντας τα 200
δισεκατοµµύρια ευρώ σε σταθερές τιµές. 

Αντίστοιχα, σε ονοµαστικούς όρους το ΑΕΠ αναµένεται να
ανέλθει στα 233,8 δισεκατοµµύρια ευρώ και να ξεπεράσει κατά
3,5% το µέσο επίπεδο της τελευταίας πενταετίας πριν την είσοδο
της Ελλάδας στο πρώτο πρόγραµµα δηµοσιονοµικής προσαρ-
µογής. 

Ένα σηµείο στο οποίο θα ήθελα πραγµατικά να σταθώ είναι
το κοµµάτι των επενδύσεων. Οι επενδύσεις αυτήν τη στιγµή απο-
τελούν ίσως τον κυριότερο παράγοντα για την περαιτέρω µεγέ-
θυνση του ΑΕΠ της χώρας. Πιο συγκεκριµένα, οι επενδύσεις το
2024 αναµένεται να αυξηθούν µε ρυθµό 15,1%, κάτι που σηµαίνει
ότι το πραγµατικό επενδυτικό κενό µεταξύ Ελλάδας και Ευρω-

ζώνης προβλέπεται να µειωθεί το 2024 σε 5%, που είναι το χα-
µηλότερο ποσοστό από το 2010. Φυσικά µιλάµε για ξένες και εγ-
χώριες επενδύσεις οι οποίες αν µη τι άλλο, παράγουν
πολλαπλασιαστικά οφέλη για το σύνολο της κοινωνίας. 

Δεν θα µπω στη διαδικασία να σας θυµίσω τον αριθµό ή το µέ-
γεθος ή τα ονόµατα των επιχειρήσεων που αισθάνονται πλέον
ασφάλεια να επενδύσουν στη χώρα µας, παρά τις όποιες προ-
κλήσεις σε διεθνές ή εγχώριο επίπεδο. Άλλωστε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης και δη της Αξιωµατικής,
εσείς ξέρετε καλύτερα ότι οι επενδύσεις στη χώρα έπρεπε να
πάνε στα τσακίδια, έτσι όπως ακριβώς έλεγε, αν θυµόµαστε
καλά, ο κ. Καρανίκας.

Για εµάς λοιπόν δεν είναι έτσι. Οι επενδύσεις για την Κυβέρ-
νηση του Κυριάκου Μητσοτάκη σηµαίνουν µεγέθυνση του ΑΕΠ,
σηµαίνουν νέες και καλύτερα αµειβόµενες θέσεις εργασίας, κα-
λύτερη ποιότητα ζωής. Αυτό προσπαθήσαµε να πετύχουµε και
το καταφέραµε, µέρα µε την ηµέρα, χρόνο µε τον χρόνο, να εκ-
µεταλλευτούµε συνολικά το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων
έως και το τελευταίο ευρώ. Προωθήσαµε δράσεις αναπτυξιακές
και µεταρρυθµιστικές, στον τοµέα του περιβάλλοντος, της ενέρ-
γειας, των µεταφορών, του ψηφιακού µετασχηµατισµού, ενώ
ταυτόχρονα υλοποιούµε µέτρα για τη στήριξη της κοινωνίας και
των πιο ευάλωτων συµπολιτών µας. 

Όσον αφορά το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων τα στοι-
χεία δείχνουν ότι το 2020 οι δαπάνες για επενδύσεις σηµείωσαν
µεγάλη άνοδο και συγκεκριµένα 88,7% σε σχέση µε το 2019.
Όµως και τα επόµενα χρόνια οι ίδιες δαπάνες παραµένουν και
πάλι σε υψηλά επίπεδα, κάτι που σηµαίνει την περαιτέρω ανα-
πτυξιακή κατεύθυνση της ελληνικής οικονοµίας.

Στο σηµείο αυτό αξίζει να αναφέρουµε τον σηµαντικό ρόλο
που έχει διαδραµατίσει το Ταµείο Ανάκαµψης, µέσω του οποίου
έχουν ενταχθεί επτακόσια δεκαοκτώ έργα και υποέργα συνολι-
κού προϋπολογισµού 20,7 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Επιπλέον,
από το 2021 έχουν εκταµιευτεί άλλα 11,1 δισεκατοµµύρια ευρώ
µε το συνολικό ποσό που αρχικά είχε κατανεµηθεί στη χώρα µας
να φτάνει τα 30,5 δισεκατοµµύρια, το οποίο όµως ύστερα και
από την τελευταία αναθεωρηµένη πρόταση πλέον αγγίζει τα 36
δισεκατοµµύρια για το 2026. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, η µία
πλευρά του νοµίσµατος του νέου προϋπολογισµού δείχνει ξεκά-
θαρα, και µε αριθµούς από τους µεγαλύτερους οίκους αξιολό-
γησης, ότι η χώρα βρίσκεται στο σωστό αναπτυξιακό µονοπάτι.
Άλλωστε ο φετινός προϋπολογισµός είναι ο πρώτος που καταρ-
τίζεται µε το αξιόχρεο της χώρας να έχει ανακτήσει την επενδυ-
τική του βαθµίδα. 

Η άλλη πλευρά όµως του νοµίσµατος δείχνει ότι αυτός ο προ-
ϋπολογισµός έχει ως προτεραιότητα το σύνολο των πολιτών της
χώρας, την κοινωνική δικαιοσύνη, την κοινωνική συνοχή, την ενί-
σχυση των ευάλωτων συµπολιτών µας. 

Για τον σκοπό αυτό προωθήσαµε µέτρα, ανάµεσα σε άλλα,
όπως την αναµόρφωση του ειδικού µισθολογίου των ιατρών του
ΕΣΥ, µε κόστος 92 εκατοµµύρια ευρώ για το 2023, την κατάρ-
γηση της εισφοράς αλληλεγγύης στους δηµόσιους υπαλλήλους,
µε κόστος 202 εκατοµµυρίων ευρώ ετησίως, και στους συνταξι-
ούχους 274 εκατοµµυρίων ευρώ, την αύξηση της διάρκειας του
επιδόµατος µητρότητας σε εννέα µήνες για τις µητέρες του ιδιω-
τικού τοµέα, µε κόστος 64 εκατοµµύρια ευρώ, ή ακόµα την αύ-
ξηση του επιδόµατος αναπηρίας του ΟΠΕΚΑ και του ΕΦΚΑ κατά
8%, µε κόστος 63 εκατοµµύρια ευρώ για το 2023 και 95 εκατοµ-
µύρια ευρώ για το 2024 και εφεξής. 

Την ίδια στιγµή, η Κυβέρνησή µας προχώρησε και σε άλλες
παρεµβάσεις, όπως στο συνταξιοδοτικό σύστηµα, όπου για πα-
ράδειγµα από τον Ιανουάριο του 2024 αίρεται το πάγωµα των
τριετιών στους µισθωτούς ή οι παρεµβάσεις µας που έχουν φο-
ρολογική χροιά, όπως για παράδειγµα η αύξηση του αφορολο-
γήτου κατά 1.000 ευρώ στους φορολογούµενους µε ένα ή
περισσότερα εξαρτώµενα τέκνα, µε δηµοσιονοµικό κόστος 135
εκατοµµύρια ευρώ για το 2024. 

Δεν θα επεκταθώ παραπέρα. Άλλωστε δεν θα υπήρχε και ο
χρόνος να συζητήσουµε για το µέγεθος της κοινωνικής πολιτικής
που ασκείται από την Κυβέρνησή µας, που στον πυρήνα της εύ-

7784 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



κολα διαπιστώνει κανείς ότι δεν αφήνει κανέναν συµπολίτη µας
στο περιθώριο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλα τα παραπάνω είναι αποτέ-
λεσµα της συνεπούς δουλειάς που έχει γίνει από αυτή την Κυ-
βέρνηση, µιας δουλειάς που προχωρά µε συνέπεια και σχέδιο
για την ανάπτυξη της οικονοµίας, που άλλωστε είναι η προϋπό-
θεση για την κοινωνική ευηµερία. Έχουµε όλες τις προϋποθέ-
σεις, αν συνεχίσουµε συντονισµένα και µε σχέδιο, όπως άλλωστε
κάνουµε, να βελτιώσουµε ακόµα περισσότερο την ελληνική οι-
κονοµία. 

Σας καλώ λοιπόν σήµερα όλοι µαζί να υπερψηφίσουµε τον
προϋπολογισµό για το επόµενο έτος. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κύριε
συνάδελφε, και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία
ο κ. Παύλος Πολάκης. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω την οµιλία

µου µε δύο οφειλόµενες απαντήσεις, µία στον κ. Χατζηδάκη, τον
πρώην δήµαρχο Παλαιού Φαλήρου και γνωστό από την ΚΕΔΕ.
Θα ήθελα να του πω ότι δεν περίµενα την αναφορά του ότι θαύ-
µασε την ποιότητα του Γεραπετρίτη ως Υπουργού Εξωτερικών
και των απαντήσεων που έδωσε. 

Διότι εγώ ξέρω ότι ο κ. Γεραπετρίτης είναι αυτός που έβαλε
την κόκκινη γραµµή στα έξι µίλια, είναι αυτός που δέχεται να
κάνει το «Ορούτς Ρέις» βόλτες στο Αιγαίο εδώ και δυο-τρία χρό-
νια, πριν από δύο χρόνια, και να µας µιλάει για καλώδια και αυτά
που τα πήρε ο αέρας. Είδα έναν Υπουργό Εξωτερικών ο οποίος
υποκλίθηκε δύο φορές στον κ. Ερντογάν, για να µην πιάσω τα
άλλα τώρα, µε τους συνοµιλητές του Φουρθιώτη και τη σχέση
του µε την «ΤΕΡΝΑ». Μην πιάσω αυτά.

Και κάντε τη σύγκριση µε τον Νίκο Κοτζιά, για να δούµε την
ποιότητα των ανθρώπων και του πρωτοµάστορα της Συµφωνίας
των Πρεσπών µε τον Υπουργό Εξωτερικών που έχουµε σήµερα. 

Η δεύτερη αναφορά είναι στον κ. Οικονόµου. Έκανε µια σύγ-
κριση µε το ΑΕΠ του 2010 και το ΑΕΠ τώρα, ότι τέλος πάντων
φτάσαµε στα 210-220 δισεκατοµµύρια ευρώ όπως και το 2010,
άρα έχουµε κάνει την αναδιανοµή που πρέπει. Ναι, εγώ θα πω
ένα παράδειγµα: Με την αύξηση που δώσατε στους γιατρούς
του ΕΣΥ είµαστε ακόµα πολύ πίσω από το µισθολόγιο του Αβρα-
µόπουλου, που ήταν το 2010. Τι θέλω να πω µε αυτό; Ότι στο
ΑΕΠ φτάσαµε στα ίδια ποσά, το θέµα είναι ποιοι τρώνε τα λεφτά,
ποιοι παίρνουν τα λεφτά. Τα 220 δισεκατοµµύρια πώς κατανέ-
µονται; 

Και πάµε τώρα στον προϋπολογισµό σας. Κοιτάξτε, έχουν ει-
πωθεί πολλά, θα τα πω σύντοµα. Αυτό που υλοποιείτε µε συνέ-
πεια και που θα επιταχύνετε, µετά το 41% που σας έδωσε ο
ελληνικός λαός µε τις τελευταίες εκλογές, είναι το σχέδιο Πισ-
σαρίδη. Κάνετε µια τεράστιας έκτασης αναδιανοµή ανάµεσα στο
συστατικό του προηγούµενου κοινωνικού σας συµβολαίου, δη-
λαδή µια µεγάλη µερίδα µικροµεσαίων ελευθεροεπαγγελµατιών,
µικροµεσαίων επιχειρήσεων, οι οποίοι ήταν µαζί σας πολιτικά,
τους οποίους αυτή τη στιγµή, µε τα µέτρα που παίρνετε τον τε-
λευταίο χρόνο και τώρα που βγαίνουµε κι από την πανδηµία, ου-
σιαστικά καταστρέφετε τους πιο αδύναµους. 

Τους έχετε αποκλείσει από τον τραπεζικό δανεισµό -τη συν-
τριπτική τους πλειοψηφία- δεν παίρνουν φράγκο από το Ταµείο
Ανάκαµψης και Σταθερότητας, τους τσακίζετε τα χαµηλά τους
κοµµάτια µε το νέο φορολογικό, το οποίο έφτιαξε και επαίρεται
ο κ. Χατζηδάκης, και ουσιαστικά αυτό που κάνετε είναι να ενι-
σχύετε, όχι γενικά τις εκατό οικογένειες, αλλά τις εκατό οικογέ-
νειες, χίλιους µεγάλους φίλους σας σε όλη τη χώρα και µεγάλες
αλυσίδες. 

Κι αυτό θα το πω πολύ συγκεκριµένα. Δηλαδή µιλάτε και επαί-
ρεστε για τα έσοδα του προϋπολογισµού. Γιατί δεν ανακουφίζετε
µειώνοντας τον ΦΠΑ στα καύσιµα; Γιατί είµαστε η πιο ακριβή, η
δεύτερη πιο ακριβή χώρα της Ευρώπης στον ειδικό φόρο κατα-
νάλωσης; 

Γιατί τα δύο διυλιστήρια έχουν 3 δισεκατοµµύρια κέρδη και

δεν φορολογήσατε παρά ελάχιστα; Γιατί συντηρείτε την κατά-
σταση του περιθωρίου διύλισης, που από µόνα τους τα δύο διυ-
λιστήρια -και που τώρα τα ξεπουλήσατε και από δικαίωµα
µειοψηφίας, τα ΕΛΠΕ δηλαδή- που ανέβασαν από τα 7 µε 9 δο-
λάρια το βαρέλι -από πριν τον πόλεµο µε την Ουκρανία έχει αρ-
χίσει να συµβαίνει αυτό- στα 34 µε 36 δολάρια το βαρέλι; 

Γιατί επιτρέπετε η βενζίνη που βγαίνει από τη «MOTOROIL» ή
από τα ΕΛΠΕ του Βαρδινογιάννη ή του Λάτση να πουλιέται ακρι-
βότερα εδώ από ότι η ίδια βενζίνη στην Κύπρο που έχει και το
ταξίδι; Και δεν φταίει µόνο ο ψηλότερος ειδικός φόρος ή το 24%
ΦΠΑ.

Δεύτερον, γιατί επιτρέπετε στη ΔΕΗ να σέρνει τον χορό της
κερδοσκοπίας; Στον Στάσση των 360 χιλιάδων ευρώ τον χρόνο
αµοιβές συν την ιδιοποίηση των µετοχών µε το πρόγραµµα αγο-
ράς ιδίων µετοχών! Οι τύποι έχουν ξεφύγει, έτσι; Για αναµαζώξτε
τους. Έχουν αγοράσει 70 εκατοµµύρια µετοχές, ίδιες µετοχές,
τις οποίες θα τις µοιραστούν διακόσια στελέχη µέχρι το 2025.
Δηλαδή οι τύποι θα πλουτίσουν οκτώ γενιές σε βάρος και οκτώ
γενιές σε πλάτος! 

Ο Στάσσης λοιπόν τώρα επαναφέρει τη ρήτρα αναπροσαρµο-
γής µέσα από τα «άσπρα, κόκκινα, κίτρινα µπλε» τιµολόγια της
ΔΕΗ, δεν µπορώ να καταλάβω καλέ! Διότι εδώ έχουµε φτάσει
τώρα! Και θα πάτε να ρίξετε πάλι ατοµική ευθύνη να διαλέξει,
λέει, τιµολόγιο. Ναι, θα ξέρει η µάνα µου στο Ρέθυµνο ποιο είναι
το κυµαινόµενο στην αρχή του µήνα και ποιο είναι το κυµαινό-
µενο στο τέλος του µήνα για να διαλέξει ή θα λύσει κάνα αλγό-
ριθµο! Και σέρνει τον χορό της κερδοσκοπίας η ΔΕΗ µε την
ακριβότερη µεγαβατώρα σε όλες τις χώρες της Ευρώπης και
ακολουθούν βέβαια και οι ιδιώτες πάροχοι. 

Και βέβαια οι τράπεζες, που τις έχετε αφήσει λυτές. Γιατί για
να µεταφέρω 500 ευρώ από την Εθνική στην Πειραιώς πρέπει να
πληρώσω 4 ευρώ; Γιατί, ρε παιδιά; 

Τόσο κοστίζει το ρεύµα; Τόσο κοστίζει η υποδοµή για µια συ-
ναλλαγή; Δύο ευρώ αν γίνει µετά από δύο µέρες θα πάω να τα
φυτέψω τώρα. Της κόρης µου θα τα σπείρω τώρα. Τέσσερα
ευρώ, λέει. Γιατί; Προχωρώ γρήγορα. Αυτούς ενισχύετε και αυ-
τούς ενισχύει και ο προϋπολογισµός σας. 

Πάµε τώρα και λίγο πιο σκληρά. Γι’ αυτό θέλω να πω δύο
πράγµατα για το Ταµείο Ανάκαµψης και για τον χώρο της υγείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Εντός των πλαισίων
που έχετε, παρακαλώ. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Λοιπόν, ακούστε µε.
Μπορείτε να µου εξηγήσετε ποια θα είναι η προστιθέµενη αξία

στη χώρα; Γιατί θα ανέβει το βιοτικό επίπεδο των Ελλήνων; Γιατί
θα γίνει αναδιανοµή στους ασθενέστερους, στους µικροµεσαί-
ους, όταν η «AVIS», του Τούρκου επιχειρηµατία Koch, η εταιρεία
ενοικίασης αυτοκινήτων, επιδοτείται µε 200 εκατοµµύρια ευρώ
για να αγοράσει ηλεκτρικά αυτοκίνητα; Γιατί; 

Δεύτερον. Πάλι τα ίδια ερωτήµατα. Γιατί η «AUTO HELLAS»,
ανώνυµη τουριστική εµπορική εταιρεία του κ Βασιλάκη επιδοτεί-
ται µε 150.000.000 ευρώ, του Βασιλάκη της «AEGEAN» που έχει
πάρει και από εκεί εκατόν τριάντα. Και παίρνει και για τα logistics
και παίρνει και για µία της «ACS». Τι θα δώσει στη χώρα αυτό; 

Και προσέξτε τώρα, έχετε βάλει για το Υπουργείο Υγείας σύ-
νολο δαπάνης –προσέξτε- σύνολο δαπάνης για όλη την περίοδο
του Ταµείου Ανάκαµψης, ξέρετε πόσα εκατοµµύρια ευρώ; Έχει
βάλει 650.000.000 ευρώ. Και προσέξτε τώρα, 650 για όλα τα χρό-
νια του Ταµείου Ανάκαµψης και δίνετε 350 µονοκοπανιά σε δύο
εταιρείες και άλλα 290 σε δυο εταιρείες της «ΤΕΡΝΑ» που αφο-
ρούν Γεραπετρίτη. Δηλαδή 300 και 350 ίσον 650. Τρεις εταιρείες
παίρνουν ό,τι παίρνει το Υπουργείο Υγείας όλη την περίοδο.

Τώρα θα µπω στον χώρο της υγείας και θα ρωτήσω για την
κλινική «Άγιος Λουκάς» Θεσσαλονίκης. Καταλαβαίνω τις φαρµα-
κευτικές και την «DEMO» και την «ELPEN» που ενισχύετε είτε µε
επιδοτήσεις είτε µε δάνεια από το Ταµείο Ανάκαµψης γιατί κά-
νουν επενδύσεις, φτιάχνουν καµµιά θέση εργασίας, γλιτώνουν
claw back που υπάρχει ακόµη κ.λπ.. Μπορείτε να εξηγήσετε, η
κλινική «Άγιος Λουκάς» της Θεσσαλονίκης γιατί παίρνει δάνειο;
Η µοναδική. Και µάλιστα δεν το λέει «Άγιος Λουκάς», το λέει «Νο-
σηλευτική Α.Ε.», λες και είµαστε βλάκες, δεν θα το βρούµε ποιο
είναι. Και έχει λέει 4.845.000 ευρώ δάνειο. Ξέρετε, κύριε Πλεύρη
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που ασχολείστε και λίγο µε τα οικονοµικά τι σηµαίνει αυτό; Ση-
µαίνει ότι έχει πάρει δάνειο από κάποια τράπεζα, τα 4.800.000
είναι αυτά που χρωστάει και τα έχει σε εικοσαετή διάρκεια µε
7%. 

Δηλαδή πρέπει να γυρίσει 4.800.000 και 6.700.000, δηλαδή
γύρω στα 12.000.000 αν γίνει στα είκοσι χρόνια. Του δίνετε τις
4.800.000 δάνειο, ξεπληρώνει την τράπεζα και αρχίζει να γυρίζει
στο Ταµείο Ανάκαµψης 0,5% επιτόκιο. Δηλαδή στα είκοσι χρόνια
θα γυρίσει 5.300.000 µαζί µε το κεφάλαιο το πρώτο αντί για 12,5
που θα γυρνούσε πριν. Αυτό είναι η ενίσχυση της επιχειρηµατι-
κότητας. Μπορώ να µιλάω µέχρι το βράδυ, θα βγάλουµε πολλά
από αυτά στη χώρα σε σύντοµο χρονικό διάστηµα. 

Όµως να τελειώσω µε δύο πράγµατα για τον χώρο της υγείας.
Ναι δίνετε λεφτά παραπάνω στον χώρο της υγείας. Το θέµα είναι
πού πάνε. Ξέρετε τι έχετε κάνει; Έχετε ξαναστήσει πάλι το πα-
νηγύρι του πριν το 2009. Τα λεφτά τα τρώνε τα υλικά, τα φάρ-
µακα και τα αντιδραστήρια. Στους ανθρώπους δίνετε ψίχουλα
και σας το λέω συγκεκριµένα. Το 2022 στο σύνολο δεκαοκτώ χι-
λιάδων µόνιµων διορισµών που έγιναν σε όλο τον δηµόσιο τοµέα,
το Υπουργείο Υγείας είχε χίλιους εξακόσιους είκοσι επτά. Το
2023 σε σύνολο επτά χιλιάδων οκτακοσίων τριών διορισµών
µέχρι το Σεπτέµβριο, το Υπουργείο Υγείας είχε επτακόσιους δύο.
Πόσοι έφυγαν από το Υπουργείο Υγείας µόνιµοι το 2022; Τρει-
σήµισι χιλιάδες. Πόσοι έφυγαν το 2023 µέχρι τώρα; Τρεις χιλιά-
δες διακόσιοι. Γι’ αυτό αυτή τη στιγµή σας παραδώσαµε ογδόντα
τέσσερις χιλιάδες µόνιµους υπαλλήλους και είστε στους εβδο-
µήντα έξι χιλιάδες. Έχετε καλύψει ένα µέρος από τους επικου-
ρικούς. Τα χρήµατα τα παραπάνω που δίνετε, τα δίνετε και
γλεντοκοπάνε πάλι µε υλικά, φάρµακα αντιδραστήρια. Θα ξανα-
ζήσουµε στιγµές «NOVARTIS». 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: … (Δεν ακούστηκε).
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ό,τι σου λέω Πλεύρη, ξέρεις ότι τα πα-

ρακολουθώ. Μαζέψτε την Καρποδίνη µε τις απευθείας που κά-
νεις στον ΕΟΠΥΥ, που εκεί που πήγαιναν στα φαρµακεία για να
πάρουν τα φάρµακα τα υψηλού κόστους, τους έδινε και δώρο
τρεις κούτες µε µάσκες, τις οποίες είχε αγοράσει σε πενταπλά-
σια τιµή µε απευθείας ανάθεση από µια σειρά εταιρείες και µια
εταιρεία του Νταβέλη. Αυτοί που τον γύρισαν πίσω µε το τηλέ-
φωνο στη διαδροµή κ.λπ.. 

Λοιπόν, αυτό είναι το παραµύθι που κάνετε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Μία ακόµα κουβέντα

και ολοκληρώνετε, κύριε συνάδελφε. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Δεν πήρες χαµπάρι ότι παρακολουθούν-

ταν κάποιοι; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,

µία ακόµα κουβέντα και ολοκληρώνετε.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Πήγε να πάρει το κατιτίς του και του το

γύρισαν πίσω. 
Κλείνω και ευχαριστώ πολύ για την ανοχή, κύριε Πρόεδρε. 
Αυτό που θέλω να σας πω είναι ότι µε αυτό τον προϋπολογι-

σµό που καταθέσατε και που είναι η υλοποίηση του σχεδίου Πισ-
σαρίδη, σύντοµα θα αρχίσετε να γεύεστε τα επίχειρα της
διάσπασης της κοινωνικής σας συµµαχίας. Διότι αυτό θα γίνει το
επόµενο διάστηµα. Το έχετε επιλέξει αυτό. Διότι η ανάπτυξη δεν
θα διαχυθεί στην πλειοψηφία του ελληνικού λαού. 

Πηγαίνετε και µιλήστε στη µάνα µου ή σε άλλες µεγάλες γυ-
ναίκες, ας πούµε να τους πείτε η γιαγιά µου είχε σε επενδυτική
βαθµίδα. Και πάει στο σουπερµάρκετ και βλέπει τη φέτα από 7
ευρώ που την έπαιρνε πρόπερσι να πωλείται 14 ευρώ τώρα και
βλέπει τη γραβιέρα από 12 ευρώ που είχε, να έχει 24 ευρώ τώρα
και βλέπει το αρνί που ήταν 7 έως 8 ευρώ και το βλέπει να έχει
13 ή 14 ευρώ τώρα. Και µη µου λέτε για τον «ΜΑΣΟΥΤΗ» τι δίνει
και τι δεν δίνει. 

Λοιπόν, αυτή είναι η κακοµοιριά που συµβαίνει. Αυτό συνει-
δητά δεν το ελέγχετε, συνειδητά δεν το ελέγχετε γιατί αυτοί είναι
οι κυρίαρχοι πολιτικοί σας φίλοι, αυτούς εξυπηρετείτε. Αλλά, ξέ-
ρετε, όλα τα πράγµατα έχουν και πάνω και κάτω. Τώρα είστε στα
πάνω, αλλά µε αυτά που κάνετε πριονίζετε και σαρακιάζετε την
καρέκλα που κάθεστε και σύντοµα θα µιλήσουµε µε άλλους
όρους. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει
ο Υπουργός Επικρατείας κ. Μαυρουδής Βορίδης.

Εσείς, κύριε Υπουργέ, είστε από αυτούς που µε τη λήξη του
χρόνου ζητάτε την ανοχή του Προεδρείου, οπότε δεν µπορεί να
σας την αρνηθεί. Μερικοί δεν τη ζητάνε. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ευχαρι-
στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Να ξεκινήσω λίγο έτσι, ακολουθώντας τη διαλεκτική της συζή-
τησης από ορισµένα πράγµατα που άκουσα από τον κ. Πολάκη.

Κύριε Πολάκη, εγώ πολύ την ακούω αυτή την κριτική και την
συµµερίζοµαι. Κατ’ αρχάς, να σας ευχαριστήσω πολύ για την
αγωνία που έχετε για τις κοινωνικές συµµαχίες, να ξέρετε ότι
ακούµε τις παραινέσεις σας και θα φροντίσουµε να διατηρή-
σουµε τις κοινωνικές µας συµµαχίες, ώστε να µην ελαττωθεί η
πολιτική µας επιρροή. Ευχαριστούµε, είµαστε κοντά σε αυτό, µη
στεναχωριέστε, θα το φροντίσουµε. 

Προσέξτε, όµως. Ακούω µε πολλή προσοχή κάτι το οποίο λέει
ο κ. Πολάκης. Λέει: Αυξήσατε πράγµατι τη δαπάνη για την υγεία.
Αυτό εκφράζει, είναι αλήθεια, τη δέσµευση του Πρωθυπουργού
και της Κυβέρνησής µας και εκφράζει τις πολιτικές µας προτε-
ραιότητες. Το εκφράζει σε δηµοσιονοµικό επίπεδο. 

Τί λέει όµως ο κ. Πολάκης; Λέει: «Για προσέξτε, πού θα πάνε
τα λεφτά;» Μα, προφανώς τα χρήµατα αυτά δίνονται για να βελ-
τιωθεί η παροχή των υπηρεσιών υγείας, δηλαδή τελικώς, για να
βελτιωθεί το παραγόµενο, η παραγόµενη υπηρεσία υγείας προς
τον ασθενή. Και προφανώς πρέπει να δίνονται µε απόλυτο σεβα-
σµό στον κόπο του φορολογουµένου και στον κόπο του ασφαλι-
σµένου. Άρα, λοιπόν ναι, αυτή είναι η προτεραιότητά µας. 

Επεσήµανε το εξής, ο κ. Πολάκης. Λέει: «πάνε στο σωστό
µέρος;». Πολύ σωστά. Να µας πει ο κ. Πολάκης και ο ΣΥΡΙΖΑ µε
ποια διαδικασία φρόντισαν τη δική τους πενταετία ότι πράγµατι
θα είναι σωστή η χρήση των όποιων, εγώ θα πω, πολλών ή λίγων
χρηµάτων, ανάλογα µε τις δηµοσιονοµικές δυνατότητες.

Είστε ο άνθρωπος -να το αποπροσωποποιήσω-, επί της δικής
σας περιόδου στο Υπουργείο Υγείας -γιατί δεν ξέρω αν αυτό βά-
ρυνε εσάς προσωπικά ή συνολικά την πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου Υγείας- δεν εφαρµόσατε στο παραµικρό τον βασικό
µηχανισµό που υπάρχει, για να έχουµε αποτελεσµατική κατα-
νοµή, έλεγχο, αξιολόγηση των δαπανών στο σύστηµα των νοσο-
κοµείων. Αυτό λέγεται DRG. Είστε ο άνθρωπος που επί πέντε
χρόνια εµπόδισε την εφαρµογή οποιουδήποτε συστήµατος αξιο-
λόγησης των δαπανών στα νοσοκοµεία.

Είµαστε η Κυβέρνηση που σήµερα γενικεύουµε την εφαρµογή
των DRG, δηλαδή της κοστολόγησης και αξιολόγησης των δα-
πανών σε όλο το σύστηµα υγείας!

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Χαίροµαι

που είστε µαζί µας. Χαίροµαι που µας παρακινείτε σε αυτή την
κατεύθυνση. Απλώς, όµως, όταν κάνετε αυτόν τον έλεγχο, να ξέ-
ρετε ότι, ναι, εµείς νοιαζόµαστε για αυτό, εµείς ασχολούµαστε
µε το πού θα πάνε τα χρήµατα, σε αντίθεση µε πρακτικές οι
οποίες εµπόδισαν αυτού του τύπου τον έλεγχο.

Και ναι, πράγµατι πρέπει κανείς να αναρωτιέται γιατί γίνεται.
Εγώ δεν αποδίδω αυτά τα δόλια κίνητρα που αποδίδετε εσείς.
Εγώ θεωρώ ότι άλλα είναι τα θέµατα. Γιατί τα συµφέροντα στον
χώρο της υγείας, τα οποία υπηρετήσατε, δεν είναι µόνο αυτά τα
οποία περιγράψατε τώρα. Υπάρχουν και αυτά, αλλά υπάρχουν
και συµφέροντα συνδικαλιστικά ή υπάρχουν και συµφέροντα
εσωτερικών συσχετισµών διοικητικών µέσα στο σύστηµα υγείας.
Υπάρχουν µια σειρά από πολύπλοκα συµφέροντα µέσα σε αυτό
τον χώρο, τα οποία όµως λύνονται µέσα από τη θεσµική µας πα-
ρέµβαση.

Πάω λίγο στον προϋπολογισµό. Θα τα πω κατά ριπάς, γιατί,
κατά τη γνώµη µου, δηµιουργείται ένα επιχείρηµα και θέλω προς
την αριστερή κυρίως Αντιπολίτευση αλλά και προς το σύνολο της
Αντιπολίτευσης να απευθύνω συγκεκριµένα ερωτήµατα.

Αποτελέσµατα της οικονοµικής µας πολιτικής. Η αναβάθµιση
από όλους τους οίκους αξιολόγησης. Ο τρίτος υψηλότερος ρυθ-
µός ανάπτυξης. Τα έχουν πει οι συνάδελφοί µου, δεν αναφέρο-
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µαι σε αριθµούς. Τα πηγαίνω µόνο τηλεγραφικά, γιατί στην πύ-
κνωσή τους δίνουν ένα εντυπωσιακό αποτέλεσµα. Η µείωση της
ανεργίας µετά από το 2009 στο 9,6 για πρώτη φορά. Η εµφάνιση
πρωτογενούς πλεονάσµατος. Η µείωση των τιµών κατά 1,1 τον
τελευταίο µήνα µε την τέταρτη καλύτερη επίδοση στην ευρω-
ζώνη. Η πτώση του πληθωρισµού για τον Νοέµβριο. Η αύξηση
των εξαγωγών στο 49% του ΑΕΠ, ρεκόρ όλων των εποχών, µε
την πρόβλεψη της Κοµισιόν για πρώτη θέση της Ελλάδος στην
αύξηση των εξαγωγών το 2023 και για δεύτερη θέση το 2024. Η
συνεχής αποκλιµάκωση του δηµοσίου χρέους, µε έναν τρόπο
που δεν έχει γίνει πουθενά στον κόσµο αυτός ο ρυθµός αποκλι-
µάκωσης. Η αύξηση των επενδύσεων κατά 7,1%, τρίτη θέση στην
Ευρωπαϊκή Ένωση. Η αύξηση, ρεκόρ εικοσαετίας, στις άµεσες
ξένες επενδύσεις, µετά την αύξηση του 2021 και την πολύ µεγα-
λύτερη αύξηση του 2022. Η αύξηση των εσόδων κατά 9,1%
χωρίς την αύξηση των φόρων. Η µείωση του ιδιωτικού χρέους,
πολύ κάτω από τον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Τα µη
εξυπηρετούµενα δάνεια την περίοδο 2018-2023 µειώθηκαν από
το 48% στο 7,9%.

Η τρίτη συνεχόµενη χρονιά -για τον κ. Πολάκη, που τον ενδια-
φέρουν πολύ αυτά τα θέµατα και καλά κάνουν και τον ενδιαφέ-
ρουν-, που η Ελλάδα εµφανίζει σηµαντική άνοδο στο δείκτη
αντίληψης διαφθοράς, βελτιώνοντας την κατάταξή της κατά δε-
καέξι θέσεις σε σχέση µε το 2018, από εξηκοστή έβδοµη σε πεν-
τηκοστή πρώτη.

Κάτι που θα έπρεπε να σας κάνει ειλικρινώς να αναρωτιέστε,
αν όντως η πρόθεσή σας για την αντιµετώπιση της διαφθοράς
ήταν ειλικρινείς επί ΣΥΡΙΖΑ: Γιατί έπεσε η χώρα επτά µονάδες
επί ΣΥΡΙΖΑ στον δείκτη αντίληψης διαφθοράς; Και ενώ µας απο-
δίδετε όλα αυτά τα δόλια κίνητρα, γιατί ανέβηκε η χώρα κατά δε-
καέξι θέσεις στον δείκτη αντίληψης διαφθοράς;

Η Ελλάδα, λοιπόν, αναµένεται να έχει τον διπλάσιο ρυθµό ανά-
πτυξης από την Ευρωζώνη. Στον δε δείκτη της οικονοµικής ελευ-
θερίας, κάτι που πρέπει να µας απασχολεί και έχει τεράστια
περιθώρια βελτιώσεως, πάντως η Ελλάδα ανέβηκε οκτώ θέσεις.

Αυτός ο προϋπολογισµός, αυτός που συζητάµε τώρα, περι-
λαµβάνει τις αυξήσεις στους µισθούς των δηµοσίων υπαλλήλων.
Τα έχουν πει οι συνάδελφοί µου. Την άρση του παγώµατος των
τριετιών. Τη συνεχή αύξηση στον κατώτατο µισθό. Την αύξηση
του αφορολόγητου κατά 1.000 ευρώ για οικογένειες µε παιδιά.
Την αύξηση κατά 8% του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος,
επειδή µιλάµε για τους ευάλωτους. Νέα αύξηση, συν 3%, των
συντάξεων από 1 Ιανουαρίου 2024. Κατάργηση της µείωσης του
30%, που ήταν η παρακράτηση για τους συνταξιούχους που ερ-
γάζονταν. Την επέκταση του επιδόµατος µητρότητας στους
εννέα µήνες για τις γυναίκες στους αυτοαπασχολούµενους,
ελεύθερους επαγγελµατίες, αγρότες.

Την περαιτέρω µείωση του ΕΝΦΙΑ κατά 10% για κατοικίες που
ασφαλίζονται για φυσικές καταστροφές. Τον διπλασιασµό των
πόρων του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων για τις φυσι-
κές καταστροφές. Την αύξηση των δαπανών για την υγεία κατά
381 εκατοµµύρια, 20% αύξηση της χρηµατοδότησης των νοσο-
κοµείων. Την αύξηση των δαπανών για την παιδεία. Τη µονιµο-
ποίηση µειωµένου συντελεστή ΦΠΑ στις µεταφορές, σε
γυµναστήρια και σε σχολές χορού. Ωραία.

Μία κουβέντα για τις ανεξάρτητες αρχές, γιατί έχω την ευθύνη
τους. Ο προϋπολογισµός των ανεξάρτητων αρχών ήταν στα 577
εκατοµµύρια ευρώ. Αυξάνεται στα 587 εκατοµµύρια ευρώ, δη-
λαδή αυξάνεται και η χρηµατοδότηση των ανεξάρτητων αρχών.

Έχω µία ερώτηση, αυτή που ήθελα να σας κάνω. Πώς εξη-
γείτε, από την πλευρά της Αντιπολίτευσης, τη συγκεκριµένη επι-
τυχία των δηµοσιονοµικών µεγεθών µέσα από την πενταετία, τα
οικονοµικά αποτελέσµατα αυτά, τα οποία έχουν κάτι το απολύ-
τως πραγµατικό; Θέλω να µου το εξηγήσετε αυτό, σε σχέση µε
τις πολιτικές που ασκήσατε εσείς. Γιατί το λέω;

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Θέλεις απάντηση τώρα;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ε, τώρα,

οι ερωτήσεις, όπως ξέρετε, από Βήµατος έχουν έναν ρητορικό
χαρακτήρα, αλλά φαντάζοµαι ότι, ναι, οι επόµενοι οµιλητές σας
θα απαντήσουν. Εγώ έχω πει, δεν έχω πρόβληµα µε τις διακοπές,
αρκεί να µην µου αφαιρούνται από τον χρόνο. Το έχω πει.

Άρα, λοιπόν, το ερώτηµα που µένει και παραµένει ισχυρό είναι
γιατί σε τελευταία ανάλυση, ακολουθώντας αυτή την πολιτική,
εµείς φέρνουµε αυτά τα θετικά αποτελέσµατα; Τι είναι εκείνο
που διαφοροποιήθηκε στη χώρα από την εποχή της δικής σας
πολιτική; Οι άνθρωποι είναι οι ίδιοι, οι παραγωγικές δυνάµεις εν
πολλοίς είναι οι ίδιες, οι βασικές διοικητικές δοµές είναι οι ίδιες.
Τι είναι εκείνο που φέρνει το διαφορετικό αποτέλεσµα;

Λέει ο κ. Πολάκης το µνηµόνιο. Δύο λεπτά, έχουµε δηµοσιο-
νοµικούς περιορισµούς σήµερα; Φυσικά έχουµε. Ό,τι θέλουµε
κάνουµε;

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Καµµία σχέση.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Δεν είναι

«καµµία σχέση». Οι δηµοσιονοµικοί περιορισµοί -ακούστε- ελά-
φρυναν κατά την περίοδο του κορωνοϊού, αλλά σήµερα έχουµε
επανέλθει απαρέγκλιτοι. Το 1:1 στους περιορισµούς των προσ-
λήψεων εµείς το τηρούµε. Διατηρείται ως βασική µας πολιτική.
Οι δηµοσιονοµικοί στόχοι διατηρούνται ως βασική µας πολιτική.
Η έγκριση του προϋπολογισµού µας γίνεται µέσα από την Ευρω-
παϊκή Επιτροπή.

Τι είναι εκείνο που αλλάζει; Η απάντηση είναι οι ιδέες. Οι ιδέες
αλλάζουν. Αλλάζει η βασική ιδεολογική και πολιτική κατεύθυνση
και αυτό είναι η εφαρµοσµένη πολιτική.

Για πάµε και λίγο να δούµε -ήθελα αυτό το ερώτηµα να σας το
κάνω, δεν ξέρω ποιος θα µου απαντήσει, λείπει ο Ευκλείδης,
γιατί αυτή ήταν µια παλιά συζήτηση που είχαµε- και τις κοινωνι-
κές συµµαχίες, τις οποίες αναδείξατε.

Τι εκπροσωπεί πλέον η αριστερά; Κοµµουνιστικό Κόµµα την
εργατική τάξη. Παραδοσιακό υποκείµενο στη µαρξιστική ανά-
λυση. Μάλιστα.

Ευκλείδης Τσακαλώτος, µιλώντας από εδώ, τις «υποτελείς τά-
ξεις». Αλλάζει το υποκείµενο σχετικώς. Δεν είναι ακριβώς η ερ-
γατική τάξη. Είναι και κάτι άλλο, το οποίο είναι υποτελές. Κάτσε
να δούµε, δεν ξέρουµε, αλλά διαµορφώνεται ένα άλλο υποκεί-
µενο.

Τώρα ακούω ότι εσείς πηγαίνετε στην αταξικότητα, το σύνολο.
Αναφορά στο σύνολο. Είναι µια αριστερά η οποία πια δεν έχει
ταξικές εκπροσωπήσεις, έχει µόνο εθνική αναφορά. Ενδιαφέρον.
Και µας ρωτάτε εµάς, ρωτάει ο κ. Πολάκης: Ποιες είναι οι κοινω-
νικές σας συµµαχίες;

Η απάντηση είναι, λοιπόν, ότι αποτυγχάνουν οι πολιτικές σας.
Γιατί; Διότι στην πραγµατικότητα δεν επιθυµούσατε την προσέλ-
κυση επενδύσεων, δεν σας ενδιέφερε αυτό. Δεν επιθυµούσατε
τη µεγέθυνση της οικονοµίας µέσα από την άσκηση της ιδιωτικής
οικονοµικής δραστηριότητας, που είναι ο βασικός µοχλός που
εµπιστευόµαστε εµείς. Δεν επιθυµούσατε την προσέλκυση των
επενδύσεων και τη δηµιουργικότητα της ιδιωτικής οικονοµίας,
γιατί δεν µειώνατε τον φόρο στις επιχειρήσεις. Δεν µειώνατε
τους φόρους στην οικονοµική δραστηριότητα, γιατί µέσα στο
µυαλό σας είχατε ένα αναδιανεµητικό µοντέλο, στο οποίο θα φο-
ρολογούσατε σκληρά τις επιχειρήσεις και την οικονοµική δρα-
στηριότητα και θα µπορούσατε να κάνετε την οικονοµική
κοινωνική αναδιανοµή. 

Κλασικό αριστερό στην εκδοχή της σοσιαλδηµοκρατίας, όχι
απαραίτητα των κοµµουνιστών, που πάµε αλλιώς, να τα πάρουµε
όλα, να τα κάνουµε κρατικά και να κάνει όλη την οικονοµική δρα-
στηριότητα το κράτος.

Πάµε τώρα παρακάτω. Τι συµπέρασµα βγαίνει που έχει αντα-
νάκλαση σε πολιτικό επίπεδο; Γιατί αποτύχατε; Αυτή είναι η ανά-
λυση που πρέπει να κάνετε. Αυτό είναι το ερώτηµα που έχετε να
απαντήσετε. Αυτές είναι οι σκέψεις στις οποίες πρέπει να απαν-
τήσετε. Γιατί αποτύχατε; Διότι αυτό είναι που απεικονίστηκε και
στα εκλογικά αποτελέσµατα. Αυτή είναι η συσχέτιση των ιδεών
της πολιτικής πράξης, της εφαρµοσµένης οικονοµικής κυβερνη-
τικής πολιτικής, του πολιτικού αποτελέσµατος. Και ακόµα δεν το
έχετε καταλάβει και δεν µπορείτε να το καταλάβετε, γιατί προ-
ϋποθέτει την αναίρεση των πεποιθήσεών σας. Γι’ αυτό δεν µπο-
ρείτε ποτέ να το καταλάβετε και είστε βυθισµένοι σε βαθύτατη
κρίση.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Έχει 15 ευρώ το τυρί και το
λάδι.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Πάµε στα
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τυριά και στα λάδια τώρα. Πάµε στην ακρίβεια.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Τι να τρώει ο κόσµος; Δεν

τρώει λόγια!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Έχετε

δίκιο. Προσέξτε, όµως!
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Έπρεπε να µπορούµε να απαντήσουµε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Προσέξτε,

όµως, για να το κλείσω και θα πάω στην ακρίβεια.
Η απάντηση, λοιπόν, βρίσκεται στο ότι αυτή η οικονοµική πο-

λιτική της µείωσης των φορολογικών συντελεστών, της εµπιστο-
σύνης της ιδιωτικής οικονοµίας, των συνεργειών δηµόσιου και
ιδιωτικού τοµέα, φέρνει αυτά τα θετικά αποτελέσµατα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Και παρακολουθώ τώρα, κύριε Πρόεδρε -µε την ανοχή σας,
ευχαριστώ πολύ- την κριτική της Αντιπολίτευσης. Τι έρχεται τώρα
η Αντιπολίτευση στο σύνολό της και µας λέει εδώ; Πρώτον, κα-
ταγραφή αιτηµάτων. Μάλιστα. Χρειαζόµαστε και αυτό, χρειαζό-
µαστε και εκείνο, θέλουµε και περισσότερο από αυτό, θέλουµε
και περισσότερο από το άλλο. Θαυµάσια οικονοµικά, τα οποία
έµαθα στο σχολείο.

Οι ανθρώπινες ανάγκες, κατά τον Στάινερ, είναι η εισαγωγική
παράγραφος στην οικονοµία. Οι ανθρώπινες ανάγκες είναι απε-
ριόριστες, ενώ οι φυσικοί πόροι είναι περιορισµένοι και αυτό δη-
µιουργεί την οικονοµική επιστήµη. Χαίρω πολύ! Προφανώς,
πάντα θα υπάρχουν ανάγκες. Προφανώς…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ψωµί και τυρί!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Θα πάµε

και στα ψωµιά και τα τυριά! Περίµενε λίγο!
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν µιλάµε για ελικό-

πτερα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Τα ελικό-

πτερα, παρεµπιπτόντως, είναι µια προϋπόθεση για να έχεις ψωµί
και τυρί. Άµα δεν έχεις άµυνα και δεν έχεις χώρα, δεν έχεις ψωµί
και τυρί.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Για άλλα ελικόπτερα µιλάει. Για αυτό που
δεν πετάει στη Σύρο.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Πάµε
τώρα.

Η απάντηση, λοιπόν, είναι: Τι έρχεστε και µας λέτε εδώ; Κατα-
γραφή των αναγκών. Η Αντιπολίτευση στο επί τρία. Πόσα λεπτά
δίνετε στην υγεία; Τόσα. Βάλτε τρεις φορές τόσα. Το έχω ακού-
σει επτακόσιες φορές σε αυτή την Αίθουσα.

Τι άλλο µάς είπατε; Υπάρχει κάτι εναλλακτικό το οποίο παρου-
σιάσατε για τον προϋπολογισµό; Εγώ συµφωνώ µαζί σας. Θέλετε
να αυξήσουµε επί τρία τις δαπάνες για την υγεία; Να µας πείτε
ταυτοχρόνως ή να αυξήσουµε τη φορολογία, για να τα βρούµε -
πείτε το- ή…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ή από το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): …να αυξή-
σουµε τη φορολογία ή να αφαιρέσουµε κάτι από τις δαπάνες.
Αυτό είναι εµπεριστατωµένη κριτική στον προϋπολογισµό. Τα
άλλα είναι ευχολόγια και έρχοµαι εδώ και λέω ό,τι να ’ναι, για να
περάσω την ώρα µου, γιατί κάτι πρέπει να πω να κάνω πολιτικό
µεροκάµατο, για να βρω κάτι να καταψηφίσω τον προϋπολογι-
σµό.

Αυτό, λοιπόν, µέχρι τώρα δεν το έχουµε ακούσει και αυτό είναι
ελλειµµατικό για εσάς, που υποτίθεται ότι παρουσιάζετε µια εναλ-
λακτική πρόταση, ως Αριστερά. Τι λέτε για αυτό; Θέλετε να αυξή-
σουµε τη φορολογία στις επιχειρήσεις, ναι ή όχι; Θέλετε να
αυξήσουµε τη φορολογία αλλού, εκτός των επιχειρήσεων; Θέλετε
να µειώσουµε τις δαπάνες από κάπου; Από πού; Θέλετε να πά-
ρουµε τις δαπάνες από κάπου και να τις πάµε κάπου αλλού; Πείτε.

Πάµε τώρα στην ακρίβεια. Ακούστε κάτι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Στην αισχροκέρδεια.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Και µε αυτό ολοκλη-

ρώστε, κύριε Υπουργέ.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ακριβώς

επειδή ο Πρωθυπουργός αυτός δεν έχει ιδεολογικές αγκυλώ-
σεις, αλλά είναι ένας ρεαλιστής πολιτικός που παλεύει µε τα προ-
βλήµατα, ξέρετε τι θα ήταν µια σκληρή φιλελεύθερη προσέγγιση
στα ζητήµατα της ακρίβειας; Να έχουµε µια προσέγγιση αµιγώς
λειτουργίας του ανταγωνισµού, ό,τι κάνει ο ανταγωνισµός µόνος
του, µε µια εποπτεία της αγοράς, στα πλαίσια της Επιτροπής Αν-
ταγωνισµού.

Έχει µπει πλαφόν κέρδους, έχουν γίνει παρεµβάσεις. Δεν το
ξέρετε αυτό; Υπάρχει υπουργική απόφαση για το πλαφόν κέρ-
δους, που καθορίζει τη λειτουργία της αισχροκέρδειας, διότι αλ-
λιώς, αυτά τα οποία λέτε περί αισχροκέρδειας δεν θα είχαν
καµµία νοµική εφαρµογή.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Σας λέω ότι δεν ισχύει.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Άρα, λοι-

πόν, έχει µπει πλαφόν κέρδους.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Δεν ισχύει.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Σας λέω

τις παρεµβάσεις της Κυβέρνησης και δεν σας τις λέω µόνο, αλλά
σας καλώ να πάτε να τις διαβάσετε, γιατί υπάρχουν σχετικές…

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Τα έχουµε διαβάσει όλα. Δεν ισχύει.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Άµα έχετε

διαβάσει, τότε είναι άκυρη η παρέµβασή σας.
Το δεύτερο, λοιπόν, το οποίο σας λέω είναι ότι όλες οι παρεµ-

βάσεις που ξέρετε έχουν γίνει, από τα καλάθια, από τη µείωση
των τιµών, από το 5% και τη δέσµευση για το εξάµηνο, από την
επιβολή των προστίµων. Αν υπάρχει κυβέρνηση που µάχεται
εναντίον της ακρίβειας µε δέσµη µέτρων, είναι αυτή.

Να µας πείτε κιόλας εσείς που έχετε, κύριε συνάδελφε, το
εξής. Δεν ξέρω, δυστυχώς, το όνοµά σας για να σας απευθυνθώ
προσωπικώς.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Είναι ο κ. Παναγιωτόπουλος.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ο κ. Πα-

ναγιωτόπουλος, λοιπόν. Χαίροµαι πάρα πολύ!
Λοιπόν, ο συνάδελφος ο οποίος αγωνιά για το θέµα αυτό, να

µας πει αν έχει έναν αποτελεσµατικό τρόπο µε τον οποίο αύριο
το πρωί, πατάω ένα κουµπί, αντιµετωπίζω το θέµα του πληθωρι-
σµού και το θέµα της ακρίβειας, ένα θέµα το οποίο δεν έχει κα-
ταφέρει να αντιµετωπίσει το σύνολο της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
το σύνολο του κόσµου. Εάν το έχετε και το κρύβετε, κάνετε πολύ
κακά. Πρέπει να µας το αποκαλύψετε, αλλά το θέλουµε τώρα.
Θέλουµε τώρα να µας πείτε το κόλπο.

Μόλις µας το πείτε, δεσµεύοµαι εγώ και ο Υπουργός εδώ ότι
τώρα θα το κάνουµε πράξη. Αν, όµως, δεν έχετε να µας το πείτε,
γιατί εµείς έχουµε µια σειρά παρεµβάσεων στα ζητήµατα αυτά,
τότε η απάντηση είναι ότι για µια ακόµη φορά η κριτική είναι ανέ-
ξοδη, ανεύθυνη και δεν εισφέρει τίποτε.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Θα µου δώσετε τον λόγο, κύριε Πρό-
εδρε. Με προκαλεί!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Η µη ου-

σιαστική εισφορά και η αναξιοπιστία του πολιτικού σας λόγου
είναι αυτή που σας καθηλώνει εκεί που σας καθηλώνει. Δεν είναι
το εκλογικό αποτέλεσµα. Είναι και η µετεκλογική σας πορεία.
Είναι και ο σύγχρονός σας λόγος. Δεν λέω για το πριν. Λέω για
το τώρα.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Πάντως, στην
Πορτογαλία…

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Άρα, λοι-
πόν, αυτό το οποίο σήµερα διατρανώνει ο προϋπολογισµός είναι
για µια ακόµη φορά η νίκη των ιδεών µας επί των ιδεών της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης. Αυτό που φέρνει το αποτέλεσµα είναι,
στην πραγµατικότητα, η εφαρµοσµένη πολιτική, απόρροια ενός
πλέγµατος αξιών που εφαρµόζουµε, που προφανώς υπερέχει
µακράν του δικού σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο µόνο

για τα DNG.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ήταν πολύ παραγω-

γικός ο διάλογος, αλλά καταλαβαίνετε ότι δεν προβλέπεται εδώ
πέρα να έχουµε ερωτήσεις-απαντήσεις. Δεν έχουµε κοινοβου-
λευτικό έλεγχο.
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Παρακαλώ, υπάρχει οµιλήτρια που ακολουθεί στη συνέχεια
από τον ΣΥΡΙΖΑ. Μπορεί να πει τις θέσεις που είναι να πει. Έχουν
ζητήσει τον λόγο οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι από την Ελ-
ληνική Λύση, από την Πλεύση Ελευθερίας και από το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας.

Απλώς, βλέπω ότι έχετε υπερβεί τον συµφωνηµένο χρόνο,
κύριε Παφίλη. Τέσσερις φορές φαίνεται ότι έχει γίνει παρέµβαση.
Και υπάρχουν και οι τελευταίοι οµιλητές.

Με σεβασµό στην απόφαση που πήραµε, ως Ολοµέλεια, θα
δώσω τώρα τον λόγο στην Ελληνική Λύση, που δεν έχει εξαντ-
λήσει τις τρεις παρεµβάσεις που δικαιούται, για τρία λεπτά.

Στη συνέχεια, το ίδιο θα γίνει για την Πλεύση Ελευθερίας και
θα δούµε, αν κάποια στιγµή, κύριε Παφίλη, µπορείτε να µιλήσετε
για ένα µόνο λεπτό, παρακαλώ, γιατί το έχετε υπερβεί.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, περιµένουµε
και εµείς να µιλήσουµε από το πρωί!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ορίστε, κύριε Χήτα,
έχετε τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Καλησπέρα, κύριε Βορίδη.
Περίπου είκοσι λεπτά σας ακούγαµε. Κάποια στιγµή σηµείωσα

που είπατε στον κ. Πολάκη -δεν ξέρω αν είχε ειρωνική διάθεση
αυτό ή αν το είπατε ειλικρινά- το εξής: «Χαίροµαι που είστε µαζί
µας». Νοµίζω ότι µιλούσατε για την αξιολόγηση της δαπάνης για
την υγεία. Το εννοούσατε ή ήταν ειρωνικό; Νοµίζω ότι το εννο-
ούσατε, γιατί συµφώνησε και ο πρώην Υπουργός Υγείας.

Θέλω να σας πω, κύριε Υπουργέ, ότι δεν είναι το µοναδικό
πράγµα στο οποίο είναι µαζί σας. Είστε µαζί σε πάρα πολλά
πράγµατα. Θέλω να σας µεταφέρω τη χθεσινή απίστευτη δή-
λωση του Νίκου Παππά. Όπου ακούς «Νίκος Παππάς», το µυαλό
σου κολυµπάει στον ΣΥΡΙΖΑ κατευθείαν, δηλαδή πολύ βαθιά. Κο-
λυµπάει πολύ βαθιά.

Και λέει ο Νίκος Παππάς, απευθυνόµενος στον «Διόσκουρό»
σας, τον κ. Γεωργιάδη: «Κύριε Γεωργιάδη, µην υποχωρήσετε
ούτε βήµα από την τροπολογία. Μέχρι εδώ! Μαζί θα την ψηφί-
σουµε». Και φυσικά, αναφέροµαι στην τροπολογία για τη νοµι-
µοποίηση των παράνοµων µεταναστών.

Και εκεί είστε µαζί. Και στον γάµο των οµοφυλόφιλων είστε
µαζί µε τον ΣΥΡΙΖΑ. Θα ψηφίσουν και αυτοί, µην ανησυχείτε. Και
στις Πρέσπες ήσασταν µαζί. Γενικά είστε µαζί. Λίγα είναι αυτά
που σας χωρίζουν. Στα βασικά, στα µεγάλα, στα σοβαρά είστε
µαζί. Περίµενα από εσάς σήµερα, ιδίως στο κοµµάτι της µετανά-
στευσης. Γιατί κάποια στιγµή υπεραµύνθηκε τον Πρωθυπουργό
ο κ. Γεωργιάδης χθες και είπε ότι είναι απίστευτο να λέει κανείς
ότι ο Κυριάκος Μητσοτάκης είναι υπέρ των ανοικτών συνόρων. 

Στην πρώτη οµιλία µου το µεσηµέρι παρέθεσα κάποια στοι-
χεία, δηλώσεις του Πρωθυπουργού, ο οποίος έλεγε στον Σολτς
ότι: «Θέλουµε να µείνουν στην Ελλάδα όσοι παίρνουν άσυλο».
Μητσοτάκης: «Οι πρόσφυγες θα λύσουν το δηµογραφικό». «Δεν
φοβάµαι το µπόλιασµα. Είµαι περήφανος». Είναι δηλώσεις του
κ. Μητσοτάκη αυτές όλες. Θα θέλαµε και από εσάς να ακού-
σουµε αν συµφωνείτε µε την τροπολογία αυτή, αν ο Μάκης ο Βο-
ρίδης, ο Υπουργός Επικρατείας, συµφωνεί. Και να µας πείτε αν
θα την υπερψηφίσετε.

Εµείς καλέσαµε τον ΣΥΡΙΖΑ, επειδή είµαστε µόνο δώδεκα Βου-
λευτές, και το ΠΑΣΟΚ να καταθέσει αίτηµα ονοµαστικής ψηφο-
φορίας την ερχόµενη Δευτέρα για να αναµετρηθούµε όλοι και
µε τον εαυτό µας και µε το παρελθόν µας και µε το µέλλον µας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει
η κ. Καραγεωργοπούλου για τρία λεπτά. 

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Βορίδη, είστε Υπουργός Επικρατείας, οπότε θα µπορέ-

σετε να µου απαντήσετε στα αναπάντητα µέχρι τώρα ερωτή-
µατα. Τις τελευταίες ηµέρες συµβαίνει κάτι σκανδαλώδες. Έχει
δει το φως της δηµοσιότητας µια δηµόσια σύµβαση η εκτελε-
στική, της ψηφιοποίησης των αρχείων των υποθηκοφυλακείων.
Σε αυτή τη σύµβαση πρωτοστατεί η «VODAFONE» και κάποιες
ακόµα εταιρείες. Υπογράφεται µεταξύ εκπροσώπου της ένωσης
των πέντε αυτών εταιρειών και της Γενικής Διευθύντριας του

φορέα «Ελληνικό Κτηµατολόγιο», της Ολυµπίας Μαρκέλλου. 
Σε αυτή τη σύµβαση λοιπόν συµβαίνει να ψηφιοποιούνται τα

αρχεία του κράτους στην πραγµατικότητα και να τα αναλαµβά-
νουν κάποιες εταιρείες. Δηλαδή τα αρχεία των πολιτών, τα δη-
µόσια έγγραφα, τα συµβόλαιά τους θα βρίσκονται στα χέρια
κάποιων εταιρειών. Καταργήσατε ως Κυβέρνηση τα υποθηκοφυ-
λακεία της χώρας. Καταργήσατε τους υποθηκοφύλακες, που
µόνο µε συνταγµατική αναθεώρηση θα µπορούσατε να τους
έχετε καταργήσει, δεδοµένου ότι είναι οι δηµόσιοι λειτουργοί
και, σύµφωνα µε το 92 παράγραφος 4 του Συντάγµατος, δεν θα
µπορούσατε να το έχετε κάνει χωρίς συνταγµατική αναθεώρηση. 

Και ενώ καταργείτε τα υποθηκοφυλακεία, τα αρχεία, τα δηµό-
σια έγγραφα, ο χρόνιος µόχθος των Ελλήνων πολιτών, αλλά και
η δηµόσια περιουσία βρίσκεται αυτή τη στιγµή στα χέρια κά-
ποιων εταιρειών, οι οποίες δεν έχουν θέσει καµµία ρήτρα και δεν
έχει υπογραφεί µεταξύ του Ελληνικού Κτηµατολογίου και αυτών
των εταιρειών καµµία ρήτρα για την περίπτωση καταστροφής
των αρχείων, τα οποία µεταφέρονται και σε καρότσες ακόµα και
σε φορτηγά µε ιδιωτικές πρωτοβουλίες χωρίς καµµία εγγύηση
κανενός. Δηλαδή τα συµβόλαια του κόσµου θα βρεθούν σε λίγο
καιρό µέσα σε αποθήκες, κατεστραµµένα από φυσικές κατα-
στροφές τύπου «Ντάνιελ», που µπήκαν νερά µέσα στα υποθηκο-
φυλακεία και στα κτηµατολογικά γραφεία και κατέστρεψαν ένα
µέρος, χωρίς καµµία εγγύηση. 

Πώς το εξηγείτε αυτό ως Υπουργός Επικρατείας; Αυτό είναι
το ένα ερώτηµα γιατί είναι θεωρώ εθνικής σηµασίας, είναι τα
συµβόλαια του ελληνικού κράτους, του ελληνικού δηµοσίου,
αλλά και των Ελλήνων πολιτών και βρίσκονται αυτή τη στιγµή στο
έλεος κάποιων συµφερόντων και εταιρειών, χωρίς καµµία εγ-
γύηση και χωρίς καµία ρήτρα για αποζηµιώσεις.

Και το άλλο είναι ότι µας είπατε ότι µειώσατε ως Κυβέρνηση
τον ΕΝΦΙΑ 10% για την περίπτωση ασφάλισης των ακινήτων των
Ελλήνων πολιτών για φυσικές καταστροφές, σεισµούς, πληµµύ-
ρες, φωτιά, το οποίο δεν είναι αληθές. Ο ΕΝΦΙΑ δεν µειώνεται
όταν η αντικειµενική αξία ή η εµπορική αξία του ακινήτου, µέσα
από το Μητρώο Αξιολόγησης των Ακινήτων από εκτιµητές, θα
αυξηθεί προσεχώς αλµατωδώς, και σε συνδυασµό µε το ύψος
των ασφαλίστρων που θα καλείται ο κάθε ιδιοκτήτης να πληρώ-
σει το ελληνικό κράτος, καταλαβαίνετε ότι αυτό είναι ανυπό-
στατο ως επιχείρηµα, περί µείωσης βαρών στα ελληνικά
νοικοκυριά. Αυτά είναι τα ερωτήµατά µου. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Για να µπορέσετε να

απαντήσετε, κύριε Υπουργέ, θα δώσω τον λόγο και στον Κοινο-
βουλευτικό Εκπρόσωπο του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας. 

Απλά παρακαλώ, κύριε Παφίλη, πραγµατικά να µιλήσετε για
λίγα λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θα είµαι πολύ σύντοµος, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Βορίδη, τι µας είπατε; Μάλιστα! Λέτε ότι οι άνθρωποι ζη-
τάνε όλο και περισσότερα -πρακτικά το λέω για να συνεννοού-
µαστε και να καταλαβαίνει και ο κόσµος- όµως, οι δυνατότητες
δεν µπορούν να τα καλύψουν. Μάλιστα! Ποια είναι η κατάσταση
σήµερα; Μην βάζετε τους άλλους µε το ΚΚΕ. Εµείς τι λέµε; Λέµε
ότι σήµερα οι δυνατότητες της επιστήµης, της τεχνολογίας, της
παραγωγικότητας της εργασίας δίνουν τη δυνατότητα ώστε ο
κόσµος να ζει καλύτερα, να δουλεύει λιγότερο, να απολαµβάνει
αυτή την εξέλιξη της τεχνολογίας και της επιστήµης, δηλαδή της
ανθρώπινης εργασίας. Αυτό λέµε εµείς. Και αυτό τι το εµποδίζει;
Το εµποδίζει το καπιταλιστικό κέρδος. Μάλιστα! Για να δούµε
τώρα πρακτικά: ισχύει ή εµείς λέµε παραµύθια και θεωρητικές
αντιλήψεις; Μάλιστα! Σας τα είπα πριν: εκατόν πενήντα εταιρείες
µε κέρδη 14,5 δισεκατοµµύρια ευρώ και οι  εργαζόµενοι µείον
5%. Και µε τους υπόλοιπους βρείτε τα, γιατί είσαστε συνέταιροι.

Εµείς λέµε ότι δεν πάει η καπιταλιστική κοινωνία, κύριε Βορίδη,
ό,τι και να λέτε. Δεν πάει γιατί πάει κόντρα στην πρόοδο της αν-
θρωπότητας. Και γιατί πάει κόντρα; Διότι αυτοί που παράγουν
τον πλούτο ζουν στη φτώχεια και αυτοί που τον κλέβουν, τον λη-
στεύουν -µε την πολιτική σας, τα είπα πριν στην οµιλία µου, µην
επαναλαµβάνω, τα ξέρετε εσείς, δεν είστε κανένας που δεν πα-
ρακολουθείτε- αυτοί κλέβουν όλη την πρόοδο της ανθρωπότη-
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τας και καταδικάζουν αυτούς που παράγουν τον πλούτο να ζουν
στη φτώχεια, στη δυστυχία και τα λοιπά. 

Τι να µας πείτε µωρέ; Καλά, σοβαρά µιλάτε; Δώστε µου µια
απάντηση. Θα το πω πάλι: το 1921 οκτάωρο και το 2021 δεκα-
τριάωρο. Δεν χρειάζονται άλλο. Αυτή είναι η πρόοδος του καπι-
ταλισµού. Για αυτό λοιπόν εµείς λέµε ότι αυτή η πολιτική που
λέτε εσείς δεν «καλαφατίζεται», για να µιλήσω και λίγο πιο λαϊκά,
µε αυτά που λέει ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ. Δηλαδή του τύπου:
«Ξέρετε, εµείς, άµα, έρθουµε, θα κάνουµε ένα άλλο µείγµα».
Αυτά τώρα έχουν καταρρεύσει, και ιστορικά και στην πραγµατι-
κότητα σε όλο τον κόσµο. 

Άρα, το δίληµµα σήµερα είναι: Θα ανεχτούµε µια κοινωνία, η
οποία ενώ η επιστήµη, η τεχνολογία, η παραγωγικότητα της ερ-
γασίας, προοδεύει µε απίστευτους ρυθµούς, αυτοί που την πα-
ράγουν, ζουν χειρότερα, εκτός αν µας πείτε ότι ζουν καλύτερα.
Και εδώ ξέρεις πού θα πάµε τώρα. Το λέω στον κ. Βορίδη. Τι θα
µας πείτε; Θα µας πείτε ότι έχουν αυτοκίνητα; Μα, τι είναι το αυ-
τοκίνητο; Είναι ο γάιδαρος της δεκαετίας του ’50. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Παφίλη, ευ-
χαριστούµε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, και ευχα-
ριστώ.

Εποµένως, ανεξάρτητα από το τι λέτε εσείς και όλοι οι παρα-
τρεχάµενοι οι δικοί σας -γιατί αυτό είναι, η διαφωνία είναι για το
ποιος θα έχει την καρέκλα, όχι ποιος θα αλλάξει ριζικά- το δί-
ληµµα της εποχής ποιο είναι; Θα πάµε στη βαρβαρότητα; Υπάρ-
χει σήµερα. Είστε καλά; Εσείς τα ξέρετε. Είστε καλά; Να
πεθαίνουν οι άνθρωποι από την πείνα το 2023; Είστε καλά να
λέτε ότι εµείς έχουµε -λέω ένα µέγεθος- µειώσει την ανεργία και
ο κόσµος να δουλεύει µε την ψυχή στο στόµα δύο, τρεις και
πέντε ώρες µε 300 ευρώ, µε 400 ευρώ και µε 500 ευρώ; Δεν τα
ξέρετε; Πού ζείτε; Ζείτε σε πύργους;

Εµείς λέµε λοιπόν ότι σήµερα στην ανθρωπότητα, εξαιτίας της
εξέλιξης, µπορεί να ζει ο κόσµος καλύτερα, να δουλεύει λιγό-
τερο, όχι για να είναι τεµπέλης, αλλά για να έχει περισσότερο
κοινωνικό χρόνο. Ενώ εσείς τι λέτε; Λέτε σκλάβοι του εικοστού
πρώτου αιώνα. Τελειώσατε αντικειµενικά. Το υποκειµενικά θα
έρθει, µην φοβάστε, αργά ή γρήγορα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο για τις απαντήσεις σας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Και, κύριε Υπουργέ, µη µου πείτε για
Σοβιετική Ένωση και τέτοια.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ε, θα πω
και λίγο για Σοβιετική Ένωση.

Κατ’ αρχάς, θα απαντήσω στο ερώτηµα το οποίο έρχεται από
τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Ελληνικής Λύσης. Νοµίζω
ότι έχουν εξηγηθεί οι λόγοι επαρκώς της συγκεκριµένης τροπο-
λογίας. 

Αποτελεί έκτακτη ρύθµιση. Ως κάθε έκτακτη ρύθµιση, δεν είναι
η βασική επιλογή. Γιατί αν ήταν η βασική επιλογή, θα την κάναµε
τακτική ρύθµιση. Άρα είναι µία έκτακτη ρύθµιση η οποία προκύ-
πτει από τις συγκεκριµένες ανάγκες. Νοµίζω ότι δεν έχει νόηµα.
Έχετε κάνει αρκετή κουβέντα, εξ όσων έχω παρακολουθήσει,
στην Αίθουσα αυτή για το θέµα αυτό. Άρα, λοιπόν, έχει εξηγηθεί.
Δεν έχω να προσθέσω κάτι περισσότερο στα επιχειρήµατα που
ακούστηκαν από τους αρµόδιους Υπουργούς.

Μου θέσατε από την πλευρά της Πλεύσης Ελευθερίας ένα
ερώτηµα για µία σύµβαση. Τύχη αγαθή, είναι ο κ. Κυρανάκης εδώ
που είναι ο αρµόδιος Υφυπουργός. Εάν του επιτρέψει ο κύριος
Πρόεδρος, θα σας εξηγήσει για το συγκεκριµένο θέµα ο κ. Κυ-
ρανάκης. Αν και, να πω λίγο άποψή µου, η συζήτηση για τον προ-
ϋπολογισµό δεν είναι και ώρα κοινοβουλευτικού ελέγχου. Τώρα
αυτό πιο πολύ µας πηγαίνει στον κοινοβουλευτικό έλεγχο, αλλά
αυτό είναι στην κρίση του κυρίου Προέδρου να αποφασίσει αν
θέλει κάτι εδώ.

Τώρα για τις εµπορικές και για τις αντικειµενικές αξίες αυτές
αυξήθηκαν την 1-1-2022. Δεν προβλέπεται να αυξηθούν περαι-
τέρω. Άρα δεν ξέρω γιατί το λέτε αυτό. Επιτρέψτε µου, όµως,
µια κουβέντα γι’ αυτό. Να συµφωνήσουµε ότι οι αντικειµενικές
αξίες πρέπει να βρίσκονται κοντά στις εµπορικές; Το λέω για σας
στην Αριστερά και για µας, που υποτίθεται ότι δεν θέλουµε φο-

ροδιαφυγές τώρα και τέτοια και εικονικά τιµήµατα. Δεν θέλουµε
άλλα να δηλώνονται στα συµβόλαια κι άλλα να είναι πραγµατικές
αξίες απ’ έξω. Νοµίζω ότι θέλουµε όλοι να υπάρχει µία φορολο-
γία της συναλλαγής που συνδέεται µε την πραγµατική αξία. Άρα,
λοιπόν, το σύστηµα των αντικειµενικών αξιών, να σας το θυµίσω
µήπως σας διαφεύγει, αν και µάλλον δεν σας διαφεύγει, θεσπί-
στηκε ακριβώς για να έχουµε έναν αντικειµενικό τρόπο προσδιο-
ρισµού της αξίας και να µην έχουµε µόνο δηλώσεις οι οποίες
κατέληγαν σε εικονικά τιµήµατα αγοραπωλησιών ακινήτων. Άρα,
βεβαίως, και πρέπει οι αντικειµενικές κατά το δυνατόν να συγ-
κλίνουν µε τις εµπορικές. Γίνεται µια διαδικασία επανεκτίµησης.
Την κάνει το Υπουργείο Οικονοµικών. Έγινε όταν έγινε. Δεν είναι
να γίνει από εδώ και πέρα. Όµως, η γενική κατεύθυνση είναι
σωστή. 

Κύριε Παφίλη,…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εδώ είµαστε τώρα. Η πραγµατική αν-

τιπαράθεση.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Πραγµα-

τική, κανονική και γι’ αυτό εγώ έθεσα και τα ζητήµατα της ταξι-
κότητας. Τα έθεσα για να συνεννοηθούµε όλοι στην Αίθουσα τι
εκπροσωπεί ο καθένας. Διότι έχω ακούσει τη Νέα Αριστερά, τον
αγαπηµένο µου Ευκλείδη, να µου λέει ότι είπα είναι οι υποτελείς
τάξεις. Εγώ µπερδεύοµαι εκεί. Ποια είναι αυτή; Τι είναι αυτή η
τάξη; Η εργατική τάξη είναι ένα συγκεκριµένο πράγµα. Η εργα-
τική τάξη είναι ένα συγκεκριµένο υποκείµενο. Οι υποτελείς τάξεις
αρχίζει και γίνεται ένα πράγµα που κάθε φορά κάποιος που θέλει
κάτι και δεν του αρέσει και θέλει κάτι άλλο. 

Όπως άκουσα τώρα τον ΣΥΡΙΖΑ να ανοίγει µια κουβέντα ότι
θέλει µια συνολική εκπροσώπηση, χωρίς ταξικές επιµέρους δια-
φοροποιήσεις. Μα, αυτό συγγνώµη έρχεται στα δικά µου τα
λόγια. Διότι εµείς είµαστε που λέµε ότι υπάρχει εθνικό σύνολο,
συνέχεται κοινωνικά και πρέπει οι πολιτικές να εξυπηρετούν το
σύνολο. Η Αριστερά ήξερε ότι µέχρι τότε δεν τα δέχεται, µέχρι
σήµερα, τώρα ο ΣΥΡΙΖΑ λέει κάτι άλλο…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Για εµάς µιλάτε;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Για τον ΣΥ-

ΡΙΖΑ. Λέει ότι είναι της ριζοσπαστικής Αριστεράς γι’ αυτό το λέω.
Έτσι κατάλαβα. Λοιπόν… Τώρα µπορεί και να µην είναι, ρε παιδί
µου! Δεν ξέρω. Θα το αποφασίσουν. Θα κάνουν και συνέδριο, θα
δούνε τι θα γίνει. Τώρα, όµως, στα ζητήµατα αυτά έλεγα ότι
πρώτη φορά ακούω αταξική Αριστερά! Αυτό είναι πρωτότυπο.
Εγώ τώρα πρώτη φορά το ακούω. Μπορεί να µου έχει διαφύγει. 

Πάµε τώρα παρακάτω. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Σε εµάς τα λέτε; 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Όχι, λέµε.

Τα λέω σε εσάς γιατί απαντώ, για να ακούει ο ΣΥΡΙΖΑ όµως. Είναι
µέσα στην κουβέντα. 

Ερχόµαστε τώρα στα δικά σας. Ερώτηση: υπήρξε πρόοδος
των εισοδηµάτων όλων και της εργατικής τάξης σε συνθήκες κα-
πιταλιστικές; Απάντηση: ναι. Και πάµε τώρα. Συγγνώµη, τα µον-
τέλα τα οποία υποστηρίζετε εσείς, δηλαδή τα µοντέλα της
συγκέντρωσης των µέσων παραγωγής από το κράτος, της λει-
τουργίας της παραγωγής από το κράτος και της διανοµής του
όποιου πλούτου και προϊόντος από το κράτος, γιατί κατέρρευ-
σαν; Κατέρρευσαν για έναν πάρα πολύ απλό λόγο. Διότι δεν κά-
νουν τη δουλειά τους. Και γιατί δεν κάνουν τη δουλειά τους; Και
εδώ υπάρχει και µια δυσκολία θεωρητική σε σας. Γιατί; Διότι ενώ
αναγνωρίζετε στη δική σας θεωρία, στη µαρξιστική θεωρία, το
κεφάλαιο ως παράγοντα της παραγωγής µαζί µε την εργατική
δύναµη.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Παράγοντας είναι στον καπιταλισµό.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Δυο

λεπτά. Όχι. Ως παράγοντα της παραγωγής. Εσείς λέτε ότι αυτό
πρέπει να είναι στο κράτος ελεγχόµενο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Αυτό να το πείτε στο κόµµα σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δεν θα λύσουµε τα

ιδεολογικά ζητήµατα όλα εδώ τώρα. Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Τελειώνω.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν έχει πρόβληµα ο κ. Βορίδης.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έχουν οι υπόλοιποι

οµιλητές, κύριε Παφίλη.

7790 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Δεν δέχε-
στε ότι το κριτήριο µε το οποίο πρέπει να αποφασίζεται και η κα-
τοχή, αλλά και η παραγωγική διάρθρωση είναι ένα κριτήριο
αγοράς, δηλαδή ένα κριτήριο ορθολογικό, µέσα από τους ίδιους
µηχανισµούς της αγοράς. Και πιστεύετε ότι µπορείτε αποτελε-
σµατικότερα να το λύσετε αυτό µέσα από µια γραφειοκρατική
συγκέντρωση. Έχει αποδειχθεί αυτό ότι δεν πετυχαίνει, έχει απο-
δειχτεί ότι δεν παράγει, έχει αποδειχτεί ότι καταρρέει από πλευ-
ράς παραγωγής πλούτου και αυτός είναι στην πραγµατικότητα
και ο λόγος της ήττας του σοβιετικού µοντέλου. Το σοβιετικό
µοντέλο κατέρρευσε µέσα από τον οικονοµικό ανταγωνισµό µε
την καπιταλιστική δύση, γιατί δεν έφερνε το αποτέλεσµα το
οποίο έπρεπε να φέρει. 

Φέρνει, λοιπόν, αποτέλεσµα η δικιά µας η επιλογή; Λέτε τώρα
και αρχίζουν οι απλοποιήσεις. Το 1921 οκτάωρο τώρα δεκα-
τρίωρο. Γιατί είναι δεκατρίωρο; Αυτή τη στιγµή το δίνουµε σαν
δυνατότητα, όχι σαν υποχρεωτικότητα. Σαν δυνατότητα. Εσείς
θέλετε, όµως, κάτι άλλο. Θέλετε έναν άνθρωπο που θέλει να πάει
να δουλέψει για να ενισχύσει το εισόδηµα του να του το απαγο-
ρεύουµε. Να του απαγορεύουµε την παραγωγή, να του απαγο-
ρεύουµε µε την περαιτέρω συµµετοχή ή να τον αφήνουµε
ακάλυπτο. Αυτό θέλετε. 

Άρα, λοιπόν, εδώ πράγµατι, να το πω αλλιώς για να σας δώσω
αυτά που σας αξίζει, µε εσάς τουλάχιστον η αντιπαράθεση είναι
καθαρή. Καταλαβαίνουµε όλοι τι είναι αυτό το οποίο λέτε και κα-
ταλαβαίνετε κι εσείς τι είναι αυτό που λέω. Άρα, λοιπόν, εκεί είναι
µία καθαρή εικόνα και ο καθένας µπορεί ελεύθερα, µέσα στην
κοινοβουλευτική δηµοκρατία που υπερασπιζόµαστε εµείς, να
κάνει τις επιλογές του και να επιλέξει ποιον δρόµο θέλει να
πάρει. Μακάρι όλοι να είχαν µία θέση τόσο σαφή και διαυγή,
ώστε οι επιλογές του λαού να είναι µε τον ίδιο τρόπο καθαρές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει ο κ.
Χατζηβασιλείου Αναστάσιος.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
Έχω µία ακόµα παρέµβαση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έχετε µία ακόµα πα-
ρέµβαση. Θα την κάνετε λίγο αργότερα. Εδώ θα είναι ο κ. Βορί-
δης, δεν θα φύγει. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Δεν θα µου πείτε εσείς πότε θα
κάνω την παρέµβαση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Θα κάνετε την πα-
ρέµβασή σας µετά! Ελάτε, κύριε Χατζηβασιλείου. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα την κάνω τώρα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έδωσα τον λόγο

στον κ. Χατζηβασιλείου. Μετά θα κάνετε την παρέµβασή σας.
Παρακαλώ, κύριε Χήτα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Δεν θα µου πείτε εσείς πότε θα
κάνω την παρέµβαση! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Μην κουνάτε το χέρι
στο Προεδρείο. Κύριε Χήτα, θα κάνετε την παρέµβασή σας σε
λίγο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Είστε απαράδεκτος! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Χατζηβασι-

λείου, παρακαλώ, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΧΑΤΖΗΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, συζητούµε έναν προϋπολογισµό σε ένα περιβάλλον
διεθνούς αστάθειας, αλλά και αξιοσηµείωτης εσωτερικής σταθε-
ρότητας. Η χώρα, λοιπόν, γεωγραφικά είναι ανάµεσα σε δύο
ανοικτά µέτωπα, σε Ουκρανία και Ισραήλ, και ο πληθωρισµός δο-
κιµάζει τις αντοχές των οικονοµιών σε όλη την Ευρώπη. Επιπλέον
αυτών, η γειτονιά µας αντιµετωπίζει και τις σκληρές επιπτώσεις
της κλιµατικής αλλαγής. 

Ζήσαµε, λοιπόν, διαδοχικές δύσκολες κρίσεις κι όµως η ελλη-
νική οικονοµία αποδείχθηκε όχι απλώς ανθεκτική, αλλά και θω-
ρακισµένη. Έτσι, λοιπόν, σε ένα ασταθές περιβάλλον αυτός ο
προϋπολογισµός είναι ο πρώτος µετά από δεκατρία ολόκληρα
χρόνια που καταρτίζεται µε τη χώρα να έχει ανακτήσει και πάλι
επενδυτική βαθµίδα. Η Ελλάδα, λοιπόν, γίνεται ξανά ελκυστικός
προορισµός επενδύσεων και αυτό είναι αποτέλεσµα όχι µόνο της
πολιτικής της Κυβέρνησης, αλλά κυρίως των θυσιών των Ελλή-
νων πολιτών. 

Στις τελευταίες εκλογές Νέα Δηµοκρατία, το κόµµα µας, πα-
ρουσίασε ένα κοστολογηµένο πρόγραµµα για µια Ελλάδα
ισχυρή, δίκαιη και κυρίως παραγωγική. Και τον Ιούνιο οι Έλληνες
πολίτες έδωσαν την εντολή να το κάνουµε πράξη, βήµα-βήµα. 

Εµείς ξεκινήσαµε, λοιπόν, χωρίς καµµία καθυστέρηση. Ήδη
νοµοθετήθηκαν οι µισές εξαγγελίες και µε τον προϋπολογισµό
αυτόν υλοποιούµε σιγά-σιγά το όραµά µας για την Ελλάδα του
αύριο. Πάνω από όλα, συνεχίζουµε να στηρίζουµε τους ευάλω-
τους πολίτες. Ναι, η πληθωριστική κρίση είναι εδώ και πλήττει
την κοινωνία και, δυστυχώς, δεν υπάρχουν λύσεις µε µαγικό
ραβδί. Αντιλαµβανόµαστε όλοι ότι οι πολίτες πιέζονται. Γι’ αυτό,
λοιπόν, συνεχώς λαµβάνονται σχετικά µέτρα. Οι έλεγχοι στην
αγορά εντείνονται, εφαρµόζονται αυστηρές πολιτικές κατά της
αισχροκέρδειας και πέφτουν πολύ βαριά πρόστιµα σε όποια επι-
χείρηση παρανοµεί σε βάρος των καταναλωτών. Το δε ανάχωµα
στην ακρίβεια ενισχύεται ακόµη περισσότερο µε δυναµικά µέτρα,
για να στηριχθεί το διαθέσιµο εισόδηµα το οποίο -σηµειωτέον-
πέρυσι αυξήθηκε κατά 8%.

Στηρίζουµε στην πράξη τη µεσαία τάξη µε µέτρα περίπου 2,7
δισεκατοµµύρια ευρώ, µε αύξηση µισθών, συντάξεων, µε ξεπά-
γωµα των τριετιών, µε στήριξη των πρώην δικαιούχων του ΕΚΑΣ,
µε διευρυµένα κριτήρια στο επίδοµα θέρµανσης, ακόµα και γι’
αυτούς που χρησιµοποιούν το ρεύµα, αλλά και µε αύξηση αφο-
ρολόγητου ορίου σε οικογένειες µε παιδιά.

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, βρίσκεται σταθερά στο πλευρό της κοι-
νωνίας. Ξέρουµε ότι η κατάσταση είναι δύσκολη. Είµαστε µέρος
µιας διεθνούς οικονοµικής πραγµατικότητας, επηρεάζουµε και
επηρεαζόµαστε. Γι’ αυτό και η Κυβέρνηση συνεχίζει να καταπο-
λεµά την ακρίβεια. Και όλα αυτά τα µέτρα λαµβάνονται χωρίς να
υποθηκεύεται το µέλλον των επόµενων γενεών. Είναι µέτρα που
ακολουθούν τη φιλοσοφία της βιώσιµης ανάπτυξης, της αειφο-
ρίας, χωρίς να κινδυνεύει η δηµοσιονοµική σταθερότητα. Χάρη,
λοιπόν, στην πολιτική της Κυβέρνησης, η Ελλάδα έχει τον τρίτο
υψηλότερο ρυθµό ανάπτυξης στην Ευρωζώνη, µε πρόβλεψη
2,9% για του χρόνου και είµαστε τρίτοι στην Ευρώπη στην αύ-
ξηση των επενδύσεων και οι εξαγωγές µας έχουν σπάσει κοντέρ,
φτάνοντας ως 49% επί του ΑΕΠ.

Έτσι, λοιπόν, δηµιουργείται σταθερά επιπλέον δηµοσιονοµι-
κός χώρος, για να µπορούν να εφαρµοστούν πολιτικές αναδια-
νοµής προς όφελος των ευάλωτων, προς όφελος της κοινωνικής
συνοχής. Αυτό έχει γίνει, γίνεται και θα ξαναγίνει, όταν και όπου
υπάρχει ανάγκη. 

Θέλω να αναφερθώ στον πρωτογενή τοµέα, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι. Επιτέλους, ο ΕΛΓΑ αποκτά έναν νέο οργανισµό
µετά από είκοσι πέντε ολόκληρα χρόνια και ο ΟΠΕΚΕΠΕ στις
αρχές του επόµενου έτους θα έχει έναν οργανισµό σύγχρονο και
καινούργιο. Έρχονται αγροτικά θέµατα στα επιµελητήρια και το
πρόγραµµα των νέων αγροτών ξεκινάει µε µια προικοδότηση πε-
ρίπου 600 εκατοµµυρίων ευρώ. Ταυτόχρονα, ενισχύονται και οι
πόροι στα σχέδια βελτίωσης. Μόνο στην περιοχή µας, την κεν-
τρική Μακεδονία, το κονδύλι θα είναι περίπου 34 εκατοµµύρια
ευρώ. Κι όµως, εδώ και µέρες η Αντιπολίτευση µιλάει διαρκώς
για έναν προϋπολογισµό αδικιών και αναρωτιέµαι: Είναι άδικη η
µείωση φόρων; Είναι άδικες οι περαιτέρω δαπάνες σε υγεία και
παιδεία; Είναι άδικη η αύξηση του ελάχιστου εγγυηµένου εισο-
δήµατος; Είναι άδικη η επέκταση του Youth Pass σε όλους τους
δεκαοκτάρηδες ή ο διπλασιασµός του Προγράµµατος «Σπίτι
µου»; Όχι. Άδικος είναι ο ευκαιριακός λαϊκισµός και η κοµµατική
σπέκουλα σε βάρος της ατοµικής και εθνικής ευηµερίας. Είναι
λυπηρό ότι κάποιοι επιχειρούν να µεταφέρουν τις εσωτερικές
τους ανασφάλειες και αβεβαιότητες στο πεδίο της εθνικής προ-
οπτικής.

Η µοναδική, λοιπόν, κρίση στην Ελλάδα σήµερα, είναι η κρίση
στον µικρόκοσµο της Αριστεράς, που αρνείται την πραγµατικό-
τητα και προτιµά να την περιγράφει συνήθως ως «µαύρη». Και
στο µεταξύ, η χώρα προχωρά και η Κυβέρνηση µάχεται για µια
καλύτερη Ελλάδα.

Βρισκόµαστε σταθερά στην καρδιά της Ευρώπης. Ναι, κατα-
φέραµε να εξασφαλίσουµε χρηµατοδότηση περαιτέρω για τις
φυσικές καταστροφές και σήµερα διεκδικούµε αύξηση πόρων
για µεταναστευτικό και κλιµατική κρίση. Παράλληλα, επενδύουµε
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αποτελεσµατικά στην εθνική ασφάλεια. Θωρακίζοντας τις ένο-
πλες δυνάµεις, η Ελλάδα είναι πλέον µια πολύ ισχυρή και κυρίως,
αξιόπιστη διεθνώς δύναµη. Και ναι, λοιπόν, ακόµα και αν το αρ-
νούνται ορισµένοι σε αυτή την αίθουσα έχουµε επιστρέψει στην
κανονικότητα. Έχουµε µπει σε µια σταθερή τροχιά ανάπτυξης,
έχουµε ανακτήσει αξιοπιστία και συνεχίζουµε την αναπτυξιακή
πολιτική µε σταθερά κοινωνικό πρόσηµο. 

Δεν υπάρχει, λοιπόν, στο σηµείο αυτό χώρος για επικίνδυνες
και κούφιες υποσχέσεις και ακούω ορισµένους συναδέλφους του
ΣΥΡΙΖΑ σταθερά να µιλάνε για εναλλακτικά µέτρα ανάπτυξης. Κι
όταν ερωτώνται πόσο κοστίζουν αυτά, απλώς αοριστολογούν και
προτάσσουν το αφήγηµα της περιβόητης διαµεσολαβητής επα-
φής του νέου προέδρου τους µε την κοινωνία, χωρίς να παραθέ-
τουν κανένα απολύτως οικονοµικό στοιχείο. Η οικονοµία, όµως,
δεν αναπτύσσεται µε ευχολόγια ούτε µε χτυπήµατα στην πλάτη
ούτε µε ψήσιµο ελληνικού καφέ στο µάτι µιας κουζίνας. Χρειάζε-
ται ένα µετρήσιµο ρεαλιστικό στάδιο, το οποίο η Αντιπολίτευση
σήµερα, δεν διαθέτει. Οι πολίτες αναγνωρίζουν την προσπάθεια
της Κυβέρνησης να καταπολεµήσει την ακρίβεια. Βλέπουν το ει-
σόδηµά τους να στηρίζεται, ότι η ανεργία µειώνεται και ότι η δου-
λειά συνεχίζεται κανονικά. 

Ψηφίζουµε, λοιπόν, σήµερα τον προϋπολογισµό του 2024 και
στέλνουµε µήνυµα ότι η χώρα συνεχίζει στον δρόµο της ανάπτυ-
ξης και ότι η Κυβέρνηση αυτή συνεχίζει το µεταρρυθµιστικό πρό-
γραµµα για το οποίο ψηφίστηκε από τους Έλληνες πολίτες.
Συνεχίζουµε όλοι µαζί αταλάντευτα µια ασφαλή πορεία στο µέλ-
λον.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε συνάδελφε, και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Όταν ολοκληρωθούν οι οµιλητές, αν υπάρχει δυνατότητα, ο κ.
Κυρανάκης θα απαντήσει σε αυτό που έθεσε η κ. Καραγεωργο-
πούλου, αν και είναι αντικείµενο κοινοβουλευτικού ελέγχου. Θα
δούµε πώς θα είναι η εξέλιξη µέχρι εκείνη την ώρα. Τώρα θα
έχουµε όλους τους οµιλητές µε τη σειρά τους.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Σταύρος Μιχαηλίδης από το ΠΑΣΟΚ.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, αλλιώς σχεδιά-

ζουµε να ξεκινήσουµε την παρέµβαση, αλλά παρεκκλίνουµε καµ-
µιά φορά από αυτά τα οποία ακούµε. 

Κύριε Χατζηβασιλείου, ό,τι είπατε για τα άδικο δεν είναι όντως
έτσι, δεν είναι άδικο. Είναι άδικο, όµως, θα µπορούσα να πω, ότι
στον προϋπολογισµό, παραδείγµατος χάριν, υπάρχει µηδενική
πρόβλεψη για επιδότηση ενός στεγαστικού δανείου σε ένα νέο
ζευγάρι. Άδικο, θα µπορούσα να πω, ότι είναι το γεγονός ότι
θέλει ένα µισθό ένα νέο ζευγάρι αν καταφέρει και κάνει κι ένα
παιδί και έναν σωρό άλλες τέτοιες κοινωνικές ελλείψεις δεν πα-
ρουσιάζονται στον προϋπολογισµό. Σε αντίθεση -θα πω- µε τις
γενιές τις δικές µας, που είχαµε κίνητρα, είχαµε προνόµια, για
να περπατήσουµε τη ζωή µας. Βλέπεις σήµερα ένα διαµέρισµα
σε µία πόλη -όχι και σε τόσο ακριβή περιοχή της Αθήνας- είκοσι-
είκοσι πέντε τετραγωνικών, να έχει φτάσει µε τη Golden Visa
κ.λπ., σε δυσθεώρητα ύψη 90.000 ευρώ και 100.000 ευρώ. Πώς
θα ξεκινήσει ένα νέο ζευγάρι, ένας νέος άνθρωπος τη ζωή του;
Αυτά είναι τα άδικα, για τα οποία στον προϋπολογισµό δεν βλέ-
πουµε καµµία πρόβλεψη. 

Όπως και όλες οι δαπάνες σας σε θέµατα κοινωνικής πρό-
νοιας, ακόµη και για την υγεία που είναι µετρηµένες, οι αυξήσεις
είναι ελάχιστες. Σε αντίθεση, βλέπουµε όλο και περισσότερους
Έλληνες και νοικοκυριά να φτάνουν στα όρια της φτώχειας,
όπως τα χαρακτηρίζουν τα στάνταρντ της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και µετριούνται στην Ελλάδα γύρω στα τρία εκατοµµύρια. Έτσι
λένε οι στατιστικές υπηρεσίες. Και µιας και αναφέρθηκα στα θέ-
µατα της υγείας, θέλω να σας πω ότι πρέπει να είσαστε ξεκοµ-
µένοι οι της Κυβέρνησης από το τι γίνεται στην περιφέρεια, τι
γίνεται στην ύπαιθρο. 

Αυτή τη στιγµή η Χίος -θα το εξειδικεύσω λίγο για την περιφέ-
ρεια τη δική µου, για το νησί της Χίου, που είναι το πέµπτο µεγα-
λύτερο νησί της Ελλάδας µε πενήντα χιλιάδες και πάνω κόσµο-
έχει ένα νοσοκοµείο παρατηµένο, έχει ένα νοσοκοµείο υποστε-

λεχωµένο και σε γιατρούς και σε νοσηλευτικό και διοικητικό προ-
σωπικό και στέκεται από τις πραγµατικά υπεράνθρωπες προσπά-
θειες -και δεν είναι σχήµα λόγου που ακούµε συχνά πυκνά για
τους γιατρούς- από τις ηρωικές προσπάθειες των γιατρών.

Θα σας πω ένα πράγµα, ότι το ακτινολογικό τµήµα, το οποίο
είναι πλήρως εξοπλισµένο από δωρεές ιδιωτών, των Χίων, µε µα-
γνητικούς τελευταίας τεχνολογίας, αξονικούς κ.λπ., έχει δύο
ακτινολόγους. Ο ένας που εξελέγη Δήµαρχος Χίου φεύγει, και
µένει ένας, εδώ και µήνες και δεν έχετε καταφέρει να στελεχώ-
σετε αυτόν το νευραλγικό τοµέα του νοσοκοµείου. 

Προτιµήσατε να συµβληθείτε µε εταιρείες της Αθήνας, λες και
θα περιµένουν οι τραυµατίες ή οι ασθενείς να κάνει ένας νοση-
λευτής ή ένας τεχνικός εκεί στο ακτινολογικό την ακτινογραφία
ή την αξονική, να τη στείλει στην Αθήνα. Θα περιµένει ο άλλος
ετοιµοθάνατος τη γνωµάτευση; Σε αυτή την κατάσταση βρίσκε-
ται σήµερα η νοσηλεία στην περιφέρεια, στην ύπαιθρο και εσείς
µας µιλάτε στον προϋπολογισµό για αυξήσεις των σχετικών κον-
δυλίων κ.λπ.. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή έχουν ακουστεί από
τους εκατόν πενήντα προλαλήσαντες πολλά νούµερα, θα
εστιάσω σε δυο-τρία πραγµατάκια που θεωρώ ότι είναι εξαιρε-
τικά σηµαντικά για εµάς που ευτυχώς δεν ζούµε στην Αθήνα. 

Αυτός ο προϋπολογισµός σε πολύ µεγάλο βαθµό στηρίζεται
στο τουριστικό συνάλλαγµα, το οποίο είναι γνωστό ότι συνεισφέ-
ρει σε πολύ µεγάλο ποσοστό, ίσως να πιάνει και το 6% του ΑΕΠ. 

Οµολογείται ακόµα και από κυβερνητικά στελέχη το αστάθ-
µητο αυτού του σηµαντικού παράγοντα, αστάθµητος και ευαί-
σθητος από έναν σωρό παράγοντες οικονοµικών κρίσεων,
πολεµικών συρράξεων, επιδηµιών κ.λπ., αλλά -προσέξτε!- και
από κινδύνους που εγκυµονεί ο υπερτουρισµός στους σηµερι-
νούς τουριστικούς προορισµούς της χώρας µας. Το λένε οι ίδιοι
οι άνθρωποι που ζουν στους γνωστούς τουριστικούς προορι-
σµούς της χώρας, ότι δεν αντέχουν άλλο. Δεν µπορούν να ση-
κώσουν άλλο τουρισµό, όπως σήµερα εξελίσσεται. 

Ένας επιτελικός σχεδιασµός ικανής κυβέρνησης θα είχε ήδη
καταστρώσει, αν όχι ξεκινήσει συγκεκριµένα προγράµµατα ανά-
πτυξης- ανάδειξης άλλων και µάλιστα πρώτης κατηγορίας προ-
ορισµών στη χώρα µας, ώστε να αυξηθεί το τουριστικό προϊόν
της Ελλάδας και να αποσυµφορηθούν οι κορεσµένοι τουριστικοί
προορισµοί. Και εδώ φαίνεται η απόλυτη πραγµατικά ανικανό-
τητα της Κυβέρνησης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσοι επισκέπτονται τον τόπο
µου, τη Χίο, διαπιστώνουν τις δυνατότητες που έχει αυτός ο ευ-
λογηµένος τόπος να αναπτυχθεί τουριστικά. Έχει ιστορία, περι-
βάλλον, προϊόντα κ.λπ.. Ξέρετε πόσους Ευρωπαίους περιηγητές
ή τσάρτερ είχε αυτό το νησί τα τελευταία χρόνια; Θα απαντήσω
σε αυτή τη ρητορική ερώτηση. Το απόλυτο µηδέν! 

Επειδή, λοιπόν, τα τελευταία χρόνια δεν έχει πατήσει, δεν έχει
µπορέσει να έρθει Ευρωπαίος τουρίστας -λόγω κόστους φυσικά-
στο νησί µας, αποφασίστηκε µετά από είκοσι και πλέον χρόνια
να υλοποιηθεί το λεγόµενο master plan που είχε καταστρωθεί.
Είχαν δεσµευτεί και από το ΠΔΕ κάποια εκατοµµύρια και έχουν
δοθεί -προσέξτε- µέχρι σήµερα 50 εκατοµµύρια για απαλλοτριώ-
σεις και έχουν επιδικαστεί άλλα 50 εκατοµµύρια -και φτάνουµε
τα 100 εκατοµµύρια- για απαλλοτριώσεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Και τι κάνατε; Προεκλογικά, για να φανεί ότι ξεκινάει ένα έργο,
το αλλάξατε. Πετάξαµε, λοιπόν, 100 εκατοµµύρια και αεροδρό-
µιο σήµερα η Χίος πάλι δεν θα έχει. Γιατί; Η απάντηση της Κυ-
βέρνησης ήταν: «Ξέρετε το αλλάξαµε, διότι δεν υπάρχει
τουριστική ανάπτυξη στη Χίο». Από πότε πρέπει η επιχειρηµατι-
κότητα να προηγείται των δηµοσίων επενδύσεων; 

Και δεν είναι εδώ ο κ. Βορίδης, που µας έκανε προηγουµένως
µάθηµα οικονοµίας, περί επιθυµητών αλλά διαθέσιµων πόρων.
Δεν λογαριάζετε τον ιδρώτα του ελληνικού λαού; Εκατό εκατοµ-
µύρια πεταµένα και αφήνετε ένα έργο σε ένα τέτοιο νησί στο
έλεος του θεού; 

Δεύτερον, δεν έχει δοθεί η πρέπουσα σηµασία -ο κ. Παππάς
έφυγε- στο θέµα της της ναυτιλίας. Άκουσα τον Υπουργό. Ήρθε
εδώ και τι µας είπε; Η ναυτιλία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
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συνεισφέρει κατ’ έτος πάνω από 20 δισεκατοµµύρια ευρώ. Και
µάλιστα τα τελευταία χρόνια της κρίσης, από το 2012, έχουν εισ-
ρεύσει από το ναυτιλιακό συνάλλαγµα περίπου 160 δισεκατοµ-
µύρια. Μπορείτε να το διανοηθείτε; 

Και τι έκανε ο Υπουργός κ. Στυλιανίδης που ήρθε χθες; Έχει
διαλύσει, µε αυτό που µας είπε σαν πρωτοβουλία του, τη ναυτική
εκπαίδευση, έχει κατεβάσει στους δρόµους όλους τους σπου-
δαστές των ακαδηµιών, έχουν κλείσει οι ακαδηµίες. Και αυτό
γιατί; Γιατί είχε τη φαεινή ιδέα να στείλει µία µελέτη ιδιώτη για
διαβούλευση, ούτε καν του Υπουργείου, στις σχολές, να διαβου-
λευθούν και να αποφασίσουν αν δέχονται από τριτοβάθµια εκ-
παίδευση -ακούστε!- από τριτοβάθµιες σχολές τετραετούς
φοίτησης και µε έναν χρόνο ταξίδι στη θάλασσα, να τα υποβιβά-
σει σε επίπεδο ΙΕΚ. Όπως το ακούτε! Και ζήτησε και τη γνώµη
των σπουδαστών και σήµερα έχουν κλείσει οι ακαδηµίες και όλοι
είναι στον δρόµο. Αυτά είναι πραγµατικά εξωφρενικά και πρωτό-
γνωρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Έχω
ακόµα τέσσερα, πέντε λεπτά, σύµφωνα µε τα προηγούµενα! Τε-
λειώνω, κύριε Πρόεδρε. 

Θέλω να σας βάλω άλλο ένα θέµα -δεν είναι ο κ. Παππάς- για
το µεταφορικό ισοδύναµο. Ξέρετε το Υπουργείο Ναυτιλίας λέγε-
ται Υπουργείο Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής. Τη νησιωτική
πολιτική και στον προϋπολογισµό την έχετε διαγράψει. Όµως οι
άνθρωποι, οι νησιώτες, η περιφέρεια περιµένει αυτές τις αποζη-
µιώσεις από το µεταφορικό ισοδύναµο και έχει να το πάρει πάνω
από έναν χρόνο. Και δεν κοκκινίζει κανένας. Πώς θα κάνουν αυτοί
οι άνθρωποι τις δουλειές τους στα καταστήµατά τους, στις επι-
χειρήσεις; Είναι πραγµατικά απίστευτα αυτά όλα που συµβαί-
νουν. Αντιλαµβάνεστε ότι µε τέτοιες συµπεριφορές και τέτοιο
επιτελικό σχεδιασµό δεν µπορούµε εµείς να στηρίξουµε αυτόν
τον προϋπολογισµό.

Μόνο 10 δευτερόλεπτα ακόµα, κύριε Πρόεδρε, και τελειώνω.
Ήθελα να είναι εδώ ο κ. Χατζηδάκης που µας είπε -και δεν το

µηδενίζω- ότι έγιναν πολύ σωστές κινήσεις για τους εξοπλισµούς
κ.λπ.. Και εγώ πρώην ναύαρχος είµαι.

Σας λέω όµως να σκεφτείτε τον τελευταίο χρόνο. Είµαστε
λίγες µέρες πριν κλείσει η χρονιά. Είχαµε την ανατίναξη των απο-
θηκών στην 111 Πτέρυγα Μάχης, την πληµµύρα στο Στεφανοβί-
κειο, που κολυµπούσαν τα ελικόπτερα, το Καναντέρ που έπεσε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,
σας παρακαλώ!

ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Τελειώνω, τελειώνω… 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Όχι, κύριε συνά-

δελφε, τελειώσατε. Μιλάτε έντεκα λεπτά και δέκα δευτερόλεπτα. 
Κλείστε την κουβέντα σας, σας παρακαλώ πάρα πολύ. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Σας ανησυχεί καθόλου το επιτελικό

σύστηµα;
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Γκιουλέκας Κωνσταντίνος. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Επιτέλους έφτασε και η

σειρά µας, µε υποµονή ιώβεια. Φτάνουµε και στο τέλος σχεδόν
του καταλόγου. Νοµίζω είµαι από τους τελευταίους οµιλητές.

Συζητούµε, λοιπόν, τον προϋπολογισµό της χώρας σε ένα από
τα βασικότερα νοµοσχέδια, αφού µιλάµε για τον τρόπο µε τον
οποίο θα διαβιούν οι Έλληνες τον επόµενο χρόνο. Επειδή όµως
ακούστηκαν και ειπώθηκαν πάρα πολλά εδώ, επέλεξα να µιλήσω
για δύο άλλα ζητήµατα, τα οποία θεωρώ ότι είναι χρέος τιµής να
ακούγονται µέσα σε αυτή την Αίθουσα. 

Σε λίγο θα συναντήσουµε τη νέα χρονιά. Ποια είναι η Ελλάδα
του 2024; Βρισκόµαστε στον απόηχο της επίσκεψης του Τούρ-
κου Προέδρου Ερντογάν στην Αθήνα. Θα εξαρτηθεί από τη
στάση της Άγκυρας, εάν τελικά θα επιδείξει συνέπεια ανάµεσα
στους λόγους, τους ήπιους λόγους και στην πρακτική που θα
ακολουθήσει. Βεβαίως, εµείς κρατάµε µικρό καλάθι γιατί ξέ-
ρουµε πολύ καλά ποια ήταν η πρακτική που µέχρι τώρα ακολού-

θησε η Τουρκία, όπως ξέρουµε πολύ καλά και ποιοι είναι οι λόγοι
ενδεχοµένως που οδηγούν σήµερα τον Τούρκο Πρόεδρο και την
τουρκική πολιτική ηγεσία να αλλάξει πορεία. Σε όλα αυτά ακού-
στηκαν κάποιες επιφυλάξεις και βεβαίως κάποιοι ενδοιασµοί και
φόβοι για τη στάση την οποία θα κρατήσει η Ελλάδα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οφείλουµε να ξεκαθαρίσουµε
κάτι, ότι οι εθνικές γραµµές ούτε µεταβάλλονται ούτε αλλάζουν
από τη µια στιγµή στην άλλη, αν δεν συντρέχουν σοβαροί, σο-
βαρότατοι λόγοι. Και το λέω αυτό γιατί η εθνική γραµµή διατρέ-
χει οριζόντια όλες τις παρατάξεις, όλα τα κόµµατα, την
Κυβέρνηση, την Αντιπολίτευση. Ουσιαστικά αντανακλά αυτό το
οποίο πιστεύει ο ίδιος ο ελληνικός λαός, δηλαδή τι; Ότι η Ελλάδα
αγωνίζεται για την ειρήνη της, ότι η Ελλάδα παλεύει για να δια-
τηρήσει την ασφάλεια του ελληνικού λαού. 

Από την άλλη πλευρά όµως η Ελλάδα, για να καταφέρει να
µπορεί να εµπεδώσει αυτό το αίσθηµα της ασφάλειας, είναι υπο-
χρεωµένη διαρκώς να αυξάνει την ισχύ της, να αυξάνει την ισχύ
της πολιτικά, να αυξάνει την ισχύ της διπλωµατικά, να αυξάνει
την ισχύ της στρατιωτικά µε τους εξοπλισµούς, τους απαραίτη-
τους εξοπλισµούς, όπως και µε τις συνθήκες και τις συµµαχίες
τις οποίες υπέγραψε η παρούσα Κυβέρνηση, η προηγούµενη Κυ-
βέρνηση για να είµαι πιο ακριβής, στην προηγούµενη τετραετία
και βεβαίως και άλλες κυβερνήσεις στο παρελθόν. 

Τα λέω αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί είναι πάρα
πολύ σηµαντικό να καταλάβουµε ότι εάν δεν υπάρχουν συνθήκες
ασφάλειας, σταθερότητας και αξιοπιστίας της χώρας µας κανέ-
νας προϋπολογισµός, κανένας προγραµµατισµός, κανένας οικο-
νοµικός σχεδιασµός δεν µπορεί να πετύχει. 

Το δεύτερο ζήτηµα, το οποίο θεωρώ υποχρέωσή µου να το
φέρω εδώ, είναι το ζήτηµα της στάσης της γειτονικής Αλβανίας
στην περίπτωση του εκλεγµένου δηµάρχου της Χιµάρας Φρέντι
Μπελέρη. Είναι µια απαράδεκτη στάση, µία στάση η οποία δεν
µπορεί να συνεχίζεται και να απαγορεύεται σε αυτόν που νόµιµα
εξελέγη από τους ψηφοφόρους του να αναλάβει τα καθήκοντά
του, να ορκιστεί. Και, επιτέλους, θα πρέπει και τα Τίρανα να κα-
ταλάβουν ότι αν θέλουν τη συµπαράσταση και τη βοήθεια της
Ελλάδος, θα πρέπει να κάνουν απόλυτα σεβαστά τα ανθρώπινα
δικαιώµατα των αδελφών µας Βορειοηπειρωτών και θα πρέπει
να δώσουν εγγυήσεις για µια δίκαιη δίκη στον εκλεγµένο δή-
µαρχο της Χιµάρας.

Το λέω αυτό γιατί χάρηκα που πρόσφατα στη Σύνοδο Ευρω-
παϊκής Ένωσης - Δυτικών Βαλκανίων ο Πρωθυπουργός της
χώρας Κυριάκος Μητσοτάκης ξεκαθάρισε για µια ακόµη φορά
ότι δεν θα πρέπει η γειτονική χώρα να θεωρεί δεδοµένη τη στάση
της Ελλάδος στην ευρωπαϊκή προοπτική της Αλβανίας, εάν τα
Τίρανα δεν αλλάξουν στάση πάνω στα διάφορα ζητήµατα. Εί-
δαµε τι έγινε µε τις υφαρπαγές και την καταπάτηση των περιου-
σιών των Ελλήνων της Χιµάρας. Είδαµε ότι ακόµη και σήµερα η
Αλβανία επιµένει να µην αναγνωρίζει ως µειονοτικές περιοχές
πόλεις και χωριά όπου ζουν αµιγώς Έλληνες, Βορειοηπειρώτες.
Όλο αυτό δεν µπορεί να συνεχίζεται. Και στο κάτω-κάτω της γρα-
φής οφείλουµε από αυτό το Βήµα, από τη Βουλή των Ελλήνων,
να στείλουµε ένα µήνυµα τόσο προς τα αδέρφια µας τους Βο-
ρειοηπειρώτες που τους είχαµε εγκαταλείψει πενήντα χρόνια
πίσω από τα ηλεκτροφόρα συρµατοπλέγµατα της πιο φρικτής
δικτατορίας που γνώρισε η Ευρώπη, της δικτατορίας του Εµβέρ
Χότζα, αλλά και προς την ηγεσία της γειτονικής χώρας, ότι η Ελ-
λάδα δεν έχει δεδοµένη στάση, αλλά ότι η Ελλάδα καθορίζει τη
στάση της µε βάση τη στάση που και οι γείτονές µας καθορίζουν
για τα αδέλφια µας, εν προκειµένω για την ελληνική εθνική µει-
ονότητα της Βορείου Ηπείρου. 

Αυτές τις σκέψεις θα ήθελα να εκφράσω κλείνοντας την τοπο-
θέτησή µου στον φετινό προϋπολογισµό και να πω ότι βεβαίως
όλες οι προθέσεις και οι προθέσεις που ακούσαµε από την
πλευρά της Κυβέρνησης, αλλά και από την πλευρά της Αντιπο-
λίτευσης είναι πολύ σηµαντικές. Θα πρέπει όµως -αυτό που είπα
προηγουµένως και αυτό αποτελεί και τον επίλογο της εισήγησής
µου- να καταλάβουµε όλοι ότι µόνο αν χτίσουµε µια Ελλάδα πιο
ισχυρή, πιο δυνατή, µόνο τότε µπορούµε να εξασφαλίσουµε και
περισσότερη ευηµερία για τους Έλληνες πολίτες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε, και για τη συνέπεια στον χρόνο. 

Τον λόγο τώρα έχει από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας ο
κ. Μεταξάς Βασίλειος.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ - ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΕΤΑΞΑΣ: Σας ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι, η Κυβέρνηση ισχυρίζεται ότι ο προϋπολογι-
σµός του 2024 υπηρετεί, όπως γράφει, τη θωράκιση της χώρας
απέναντι στα ακραία φυσικά φαινόµενα µέσω της δηµιουργίας
πιο ανθεκτικών υποδοµών, της ενίσχυσης της πολιτικής προστα-
σίας και της πρόληψης και ότι έχει προβλέψει και τα σχετικά κον-
δύλια. Πρόκειται για ένα µεγάλο, ένα τεράστιο ψέµα. 

Λίγες µόλις µέρες µετά την ειδική συζήτηση στη Βουλή, όπου
λέγατε ότι πήρατε κι εσείς το µάθηµά σας από τις καταστροφές,
όπως λέγανε και οι προηγούµενοι σε αντίστοιχες καταστροφές,
το ΠΑΣΟΚ, ο ΣΥΡΙΖΑ, κι αυτά είπε σήµερα και ο κ. Κικίλιας -«Αρ-
γήσαµε να καταλάβουµε τις επιπτώσεις της κλιµατικής κρίσης»
είπε. «Τώρα το αναγνωρίζουµε», έτσι είπε-, φέρνετε έναν προ-
ϋπολογισµό για την πολιτική προστασία που όχι µόνο κινείται στη
γνωστή εγκληµατική στρατηγική σας, τις συνέπειες της οποίας
τις βλέπουµε κάθε χρόνο ανεξαρτήτως κυβέρνησης, αλλά το
πάτε και ένα βήµα παραπέρα.

Πιο συγκεκριµένα: Πρώτον, διατηρείτε τις διαχρονικά χαµηλές
δαπάνες για την πρόληψη, παρά τα χιλιοδιαπιστωµένα τεράστια
προβλήµατα που έχουν συσσωρευτεί, τα οποία µάλιστα «ψί-
χουλα» τα δίνετε κυρίως για ψευτοαποκαταστάσεις θα πούµε.
Για παράδειγµα, πώς απαντάτε στις τεράστιες ελλείψεις µέσων,
εξοπλισµού, στις εκκλήσεις των πυροσβεστών, στα τεσσερισή-
µισι χιλιάδες κενά σε πυροσβέστες, στα δύο χιλιάδες κενά σε δα-
σολόγους, συνεχίζοντας τα ίδια βήµατα, πάλι µε τεράστια κενά
και ελλείψεις; Για άλλη µια χρονιά λέτε: τέρµα τα κονδύλια για
την ολοκληρωµένη αντιπυρική, αντιπληµµυρική προστασία, συ-
νολικά για την πολιτική προστασία, στο πλαίσιο της συνδυασµέ-
νης ικανοποίησης του συνόλου των λαϊκών αναγκών. Λέτε
δηλαδή: θα καείτε, θα πνιγείτε, ο σώζων εαυτόν σωθήτω, αλλά
όποιος σωθεί θα πάρει και κάτι «ψίχουλα». Την ίδια ώρα βέβαια
ανοίγετε και νέες µπίζνες για το κεφάλαιο πάνω στα καµένα και
πληµµυρισµένα, παραδίδοντας τη διαχείριση των δασών σε ξυ-
λοβιοµηχανίες και µεγαλέµπορους, τη διαχείριση των υδάτων και
την αντιπληµµυρική προστασία στο ιδιωτικό κεφάλαιο, φέρνετε
και τα «κοράκια» των ασφαλιστικών εταιρειών µε την ιδιωτική
ασφάλιση στις λαϊκές κατοικίες, έτσι, για το «κερασάκι». 

Δεύτερον, οµολογείτε ότι ιδιαίτερα για τις πληµµύρες στη
Θεσσαλία δεν έχετε καµµία διάθεση όχι µόνο να αποκαταστή-
σετε πλήρως τις ζηµιές, το οδικό δίκτυο, τις υποδοµές, αλλά
ούτε καν να δώσετε αυτά τα «ψίχουλα» που υποσχεθήκατε στις
λαϊκές οικογένειες της περιοχής. Και µε τα µαθηµατικά ή δεν τα
πάτε καλά ή προσπαθείτε να κοροϊδέψετε τον κόσµο. Ακούσαµε
προχθές και τον Υφυπουργό κ. Τριαντόπουλο. Πανηγυρίζετε για
τα 600 εκατοµµύρια που λέτε ότι θα διαθέσετε το 2024 για φυσι-
κές καταστροφές και µάλιστα µε τι τα συγκρίνετε; Με τα 300 εκα-
τοµµύρια που προϋπολογίζατε το 2023, που όµως αναγκα-
στήκατε να τα αναθεωρήσετε στα 600. Άρα προϋπολογίζετε τα
ίδια. Κατά τα άλλα, όπου βρεθείτε και όπου σταθείτε, µιλάτε για
την κλιµατική κρίση. Εξακόσια εκατοµµύρια που δεν σας φτά-
σανε ούτε για το 2023 και είστε σε µια κατάσταση που τρενάρετε
µε διάφορους τρόπους τις πληρωµές των αποζηµιώσεων σε χι-
λιάδες πληµµυρισµένων, γιατί τα προηγούµενα 600 εκατοµµύρια
σάς σώθηκαν και θέλετε να µπει το 2024 για να πάρετε από τα
επόµενα. Και εφευρίσκετε διάφορους τρόπους να καθυστερείτε,
µέχρι και να πετάτε έξω από τις αποζηµιώσεις κόσµο µε τεράστια
προβλήµατα, εκατοντάδες περιπτώσεις κόσµου απεγνωσµένου
που τους έχετε παρατήσει κυριολεκτικά, επικαλούµενοι αλλού
τα δήθεν δίχτυα της γραφειοκρατίας κι αλλού την αναρµοδιό-
τητα. 

Τι να πρωτοπούµε εδώ; Δεν φτάνει µια οµιλία ούτε καν για να
αναφέρουµε τις περιοχές. Αλλού δεν έχετε δώσει ούτε µισό
ευρώ από την περιβόητη πρώτη αρωγή, αλλού κρατάτε τόσους
µήνες σε οµηρία εκατοντάδες κατοίκους. Για παράδειγµα, όσους
έχουν µονοκατοικίες µε πρώτο όροφο, όπως στο παλιό Λιµεναρ-
χείο του Βόλου, που λέει το σύστηµα ότι δεν τους δέχεται. Και

όχι µόνο, αλλά τους λέτε να µην κάνουν και καµµία παρέµβαση
στην κατεστραµµένη κατοικία, γιατί πρώτα -λέει- πρέπει να πε-
ράσει κλιµάκιο. Αλλά δεν τους δέχεται το σύστηµα. Τρεις µήνες
οι άνθρωποι ζουν στις λάσπες, στους µαυρισµένους τοίχους,
µέσα στον χειµώνα, µε παιδιά, µε ηλικιωµένους, γιατί εσείς τους
πετάτε έξω µε αυτές τις γελοίες δικαιολογίες. Υπάρχουν εκατον-
τάδες τέτοια παραδείγµατα. Λίγη ντροπή!

Τρίτον, δίνετε το όποιο ανεπαρκές κονδύλι προϋπολογίζετε,
ώστε να γίνουν έργα µε τα ίδια κριτήρια που τα κάνατε και πριν,
τα κριτήρια της Ευρωπαϊκής Ένωσης, των επιλέξιµων έργων, των
κερδοφόρων έργων για το κεφάλαιο, που τα είδαµε στη Θεσσα-
λία πώς τα πήρε το ποτάµι κυριολεκτικά. Και τα πήρε το ποτάµι
ακριβώς επειδή όσα φτιάχνονται φτιάχνονται µε αυτά τα κριτήρια
και ακριβώς επειδή δεν φτιάχνονται τόσα και τόσα που πρέπει
να φτιαχτούν, γιατί δεν πληρούν αυτά τα κριτήρια. 

Ανακοινώνετε πέντε, δέκα, είκοσι φορές, για να το εµπεδώ-
σουµε, ότι θα πάρετε 2,2 δισ. από την Ευρωπαϊκή Ένωση, από
τα διάφορα προγράµµατα ΕΣΠΑ, από το Ταµείο Ανάκαµψης και
ότι θα τα διαθέσετε, όπως λέτε, για την αποκατάσταση των κα-
ταστροφών στη Θεσσαλία. Τι δεν λέτε όµως εδώ; Αυτό που λένε
οι Υπουργοί σας όταν έρχονται στη Θεσσαλία και γίνεται στο διά
ταύτα η συζήτηση για το τι είναι αυτά τα χρήµατα και πού θα
πάνε. Και τι λένε εκεί; Λένε ότι είναι κονδύλια που δεν µπορούν
παρά να πάνε αποκλειστικά πάνω στις υπάρχουσες γραµµές των
έργων. «Δεν µπορούµε να ξεφύγουµε από αυτές τις γραµµές»
λένε. Δηλαδή κανένα νέο έργο, επιδιορθώσεις στα υπάρχοντα.
Ποια υπάρχοντα; Αυτά που διαλύθηκαν, αυτά που τα πήρε το πο-
τάµι, όπως η γέφυρα στο Νέο Δέλτα του Βόλου που φτιάχτηκε
πιο χαµηλά, στένεψε την κοίτη του ποταµού χάριν του κόστους
- οφέλους και φράκαρε, µε αποτέλεσµα να πνίξει µια ολόκληρη
συνοικία. 

Τα χρήµατα, λοιπόν, είναι για να ξαναφτιαχτούν τα ίδια ανε-
παρκέστατα έργα που οδήγησαν σε αυτή την τεράστια κατα-
στροφή και κανένα νέο έργο, επαναλαµβάνω. Αυτά λέτε.

Και, µάλιστα, όταν έρχεστε στη Θεσσαλία, φέρνετε µαζί σας
και µια εταιρεία για να βοηθήσει, λέτε, τους δηµάρχους -να νου-
θετήσει λέµε εµείς- για το πώς πρέπει να προετοιµάσουν τα έγ-
γραφα, ώστε να µπορεί να τα εγκρίνει η Ευρωπαϊκή Ένωση αυτά
τα δισεκατοµµύρια του ΕΣΠΑ του Ταµείου Ανάκαµψης που δια-
φηµίζετε.

Και το έργο πρέπει να ενισχύει την ανταγωνιστικότητα της οι-
κονοµίας, να έχει οικονοµικό αποτύπωµα, να στηρίζει τη στρατη-
γική της «πράσινης» µετάβασης, να είναι ανταποδοτικό, να
φέρνει έσοδα δηλαδή άµεσα ή έµµεσα, να είναι και αντιπληµµυ-
ρικό µετά από όλα αυτά. 

Λοιπόν, σε αυτά η εταιρεία θα βοηθήσει τους δηµάρχους να
κάτσουν να τα καταγράψουν για να πάρουν τα δισεκατοµµύρια
των έργων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ, την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Μικρή ανοχή, παρα-

καλώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ - ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΕΤΑΞΑΣ: Καλή ώρα σαν και

την ολλανδική εταιρεία που θεωρεί ότι αν και η Θεσσαλία απο-
τελεί µια από τις περιοχές µε τον µεγαλύτερο κίνδυνο πληµµύ-
ρας, πρέπει να γίνει αποδεκτό ότι δεν µπορεί να αντιµετωπιστεί
αυτός ο κίνδυνος. Πολύ επιστηµονικό το πόρισµα που έβγαλε!

Και κάτι τέτοιες εταιρείες κάνουν πιο κατανοητά τα κιτάπια της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, για να βοηθήσουν να τα καταλάβουµε
εµείς, όπως για παράδειγµα η «Flood-CBA», που παίρνει την οδη-
γία για τις καταστροφές της Ευρωπαϊκής Ένωσης να µας την
κάνει «νιανιά», που λέει ο λαός και λέει: «Είναι οικονοµικά απο-
δοτικότερο να προστατευτούν από την πληµµύρα εκείνοι µε τα
µεγαλύτερα περιουσιακά στοιχεία, δηλαδή εύπορες οικογένειες
ή πολύτιµα εργοστάσια, από το να προστατευτούν εκείνοι που
είναι φτωχοί και µε πενιχρά περιουσιακά στοιχεία». Συνεχίζει η
εταιρεία: «Αυτό µπορεί να οδηγήσει σε αποφάσεις που δεν φαί-
νονται δίκαιες, αλλά η δικαιοσύνη δεν είναι µέρος της ανάλυσης
κόστους - οφέλους». Αυτή είναι η Ευρωπαϊκή Ένωση που θα µας
σώσει και από τις πληµµύρες. 
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Και αναφέροµαι σε εσάς κυρίως του ΠΑΣΟΚ που όπου βρε-
θείτε και όπου σταθείτε και για πληµµύρες λέτε αυτό, για την
"αγία" Ευρωπαϊκή Ένωση που µάλιστα πρέπει να ακολουθούµε
και πιστά τις οδηγίες της για τις φυσικές καταστροφές, τους σι-
δηροδρόµους, την αγροτιά, τα εργασιακά και ούτω καθεξής. 

Ε, λοιπόν, οι καταστροφές απέδειξαν ότι τελικά µόνο ο λαός
σώζει τον λαό, σύνθηµα που βγήκε µέσα από την αλληλεγγύη,
την κοινή πάλη, τον αγώνα για να µείνουν οι αγρότες στα χωριά,
στα σπίτια τους. 

Σήµερα έγινε πανθεσσαλικό συλλαλητήριο στη Λάρισα. Πραγ-
µατοποιήθηκε από επιτροπές πληµµυροπαθών, εργατικά κέντρα,
σωµατεία, αγροτικές οµοσπονδίες, συλλόγους ΕΒΕ. Ήταν εκεί
ο λαός της Θεσσαλίας που έδειξε ότι θα κλιµακώσει την πάλη
του, ότι δεν θα µείνει µε σταυρωµένα χέρια, ότι θα τον έχετε απέ-
ναντί σας, απέναντι στην εγκληµατική πολιτική σας, θα είναι εκεί
στη µάχη για την επιβίωσή του µε το ΚΚΕ στην πρώτη γραµµή,
για να αλλάξουν ριζικά τα πράγµατα.

Διότι η κανονικότητα που λέει «θα πνιγείτε, θα καείτε, όπως
και αν έχει» είναι η δική σας κανονικότητα, η κανονικότητα της
καπιταλιστικής οικονοµίας που υπηρετείτε όλοι σας, που τα επι-
τεύγµατα της επιστήµης και της τεχνολογίας, οι τεράστιες δυ-
νατότητες που έχει ο άνθρωπος να δηµιουργήσει έργα που να
τον προστατεύουν φυλακίζονται στο καπιταλιστικό κέρδος.
Αυτές τις δυνατότητες θα απελευθερώσει µόνο η εργατική εξου-
σία, η κοινωνική ιδιοκτησία της παραγωγής, των µέσων και η επι-
στηµονική, κεντρική οργάνωσή της. 

Είπε πριν ο κ. Βορίδης: Το δίληµµα το βάζετε εσείς µε την πο-
λιτική σας. Ή στον δρόµο της βαρβαρότητας και της καταστρο-
φής, τον δικό σας δρόµο, ή στον δρόµο της απελευθέρωσης από
το καπιταλιστικό κέρδος και την εκµετάλλευση. Είναι προφανές
εδώ στη Βουλή ποιος είναι µε τον έναν δρόµο και ποιος είναι µε
τον άλλον. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής ο συνάδελφος ο κ. Μπαράν
Μπουρχάν.

ΜΠΟΥΡΧΑΝ ΜΠΑΡΑΝ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άριστη δηµο-

κρατία είναι εκείνη που δεν έχει ούτε πάρα πολύ πλούσιους ούτε
πάρα πολύ φτωχούς πολίτες. Τα µηνύµατα που λαµβάνουµε όλοι
µας για τη γιγάντωση του αριθµού των συνανθρώπων µας που
βιώνουν συνθήκες φτώχειας ή βρίσκονται στο κατώφλι της είναι
ιδιαίτερα δυσοίωνα και η ανάγκη για δράσεις κοινωνικού χαρα-
κτήρα µεγαλώνει µέρα µε τη µέρα.

Στην καθηµερινότητά τους οι πολίτες πλέον βάζουν «µαχαίρι»
στις αγορές τους ακόµη και σε είδη διατροφής, ενώ κύριο κρι-
τήριό τους προκειµένου να ψωνίσουν τρόφιµα αποτελεί η τιµή
µε την ποιότητα να περνά σε δεύτερη µοίρα. 

Αδυνατούν να καλύψουν τις ανάγκες της οικογένειάς τους λόγω
έλλειψης επαρκών πόρων, δυσκολεύονται να πληρώσουν το ενοί-
κιό τους, η ενεργειακή φτώχεια και η επισιτιστική ανασφάλεια επι-
δεινώνουν τη διαβίωση τους, ενώ η φυγή ανθρώπινου εργατικού
δυναµικού στο εξωτερικό, που φαντάζει ως η µοναδική διέξοδος,
συνιστά µια µεγάλη απώλεια αναπτυξιακής αλλά και ευρύτερα κοι-
νωνικής, πολιτιστικής και εθνικής δυναµικής. Ο καλπάζων πληθω-
ρισµός και η ενεργειακή κρίση ροκανίζουν περαιτέρω τα ήδη
αναιµικά εισοδήµατα των νοικοκυριών, ενώ ταυτόχρονα το χάσµα
πλούσιων - φτωχών βαθαίνει όλο και περισσότερο. 

Μην χάνετε, λοιπόν, τον καιρό σας µε κοινωνικές έρευνες.
Εκείνο που ενδιαφέρει τον φτωχό είναι η φτώχεια. Εκείνο που εν-
διαφέρει τον πλούσιο δεν µας ενδιαφέρει. Η ανέχεια έχει αρχίσει
εδώ και καιρό να γίνεται µόνιµος κάτοικος της χώρας και σαρώ-
νει όλες τις ηλικίες. 

Παρ’ όλα αυτά, καλούµαστε σήµερα να συζητήσουµε για
ακόµη µια φορά έναν ανεφάρµοστο, οικονοµικά µετέωρο, ανα-
πτυξιακά ανεπαρκή και κοινωνικά άδικο προϋπολογισµό, που χα-
ρακτηρίζεται από άγνοια κινδύνου, έναν προϋπολογισµό που δεν
διεκδικεί καµµία πρωτοτυπία και που ως θύµατά του έχει τα µι-
κροµεσαία εισοδηµατικά στρώµατα, τα οποία ήδη µε το νεοψη-
φισθέν φορολογικό νοµοσχέδιο θα τα οδηγήσει µαθηµατικά σε
οικονοµική αιµορραγία.

Ο ελληνικός λαός υπερφορολογείται και η Κυβέρνηση νοµο-
θέτησε νέα φορολογικά µέτρα τα οποία δεν καταπολεµούν δυ-
στυχώς τη φοροδιαφυγή. Όχι µόνο θα την αυξήσει, αλλά θα
αποδοµήσει και τις προσπάθειες πολλών ετών για τη δηµιουργία
φορολογικής συνείδησης, αφού η φορολογική ανισότητα περι-
πλέκει τα πράγµατα και λειτουργεί διχαστικά για την κοινωνία. Η
Κυβέρνηση όµως µολαταύτα θα πανηγυρίζει και θα επαίρεται για
την αύξηση µισθών, η οποία δεν θα φτάνει στην τσέπη του πο-
λίτη, εξαιτίας της αύξησης των τιµών και των αγαθών. 

Απόρροια όλων αυτών είναι πως ο γενικός ευάλωτος πληθυ-
σµός φαίνεται να πάσχει από κατάθλιψη, άγχος λόγω ανασφά-
λειας για το µέλλον, αποσύνδεση από την πραγµατικότητα, µη
αξιοπρεπή διαβίωση, κοινωνικό αποκλεισµό, λιγότερη φροντίδα
για τον εαυτό του, παραµέληση της υγείας, αλλαγές στις κατα-
ναλωτικές του συνήθειες.

Και µεταξύ άλλων είναι ολοφάνερη η παντελής αποδιοργά-
νωση των κρατικών υπηρεσιών και η έλλειψη υποδοµών για την
αντιµετώπιση των περιστατικών ψυχικών νόσων που απασχολούν
καθηµερινά χιλιάδες οικογένειες στην επικράτεια της χώρας µας,
ενώ στον αντίποδα η Κυβέρνηση διατυµπανίζει την αποκέντρωση
υπηρεσιών ψυχικής υγείας. 

Γι’ αυτούς τους λόγους, είναι άµεση και επιβεβληµένη η
ανάγκη για µια γενναία χρηµατοδότηση, µια γενναία µεταρρύθ-
µιση σε αυτόν τον χώρο των ψυχικών παθήσεων, που αποτε-
λούσε και εξακολουθεί να αποτελεί εδώ και πάρα πολλά χρόνια
ένα κοινωνικό ταµπού για την πλειονότητα των πολιτών.

Στον αντίποδα, όµως, ο προϋπολογισµός για την ψυχική υγεία,
σύµφωνα µε το Εθνικό Σχέδιο Δράσης 2021-2030, αντιπροσω-
πεύει περίπου το 5% των συνολικών δαπανών για την υγεία, ένα
ποσοστό που καταδεικνύει ότι ο τοµέας της ψυχικής υγείας στη
χώρα µας ήταν και εξακολουθεί να είναι ο φτωχός συγγενής σε
αυτόν τον χώρο.

Στην περιφέρειά µου, την Ξάνθη, ο οικονοµικός µαρασµός
είναι ευδιάκριτος. Δεν έχετε δώσει κανένα κίνητρο για στροφή
στην αγροτική ανάπτυξη, παρά το γεγονός ότι υπάρχουν πολλά
αναξιοποίητα κονδύλια στους καπνοπαραγωγούς µας, στους
αγροτοκτηνοτρόφους µας. 

Στο Γενικό Νοσοκοµείο Ξάνθης η κρισιµότητα της κατάστασης
είναι πασιφανής και γι’ αυτόν τον λόγο ο Ιατρικός Σύλλογος Ξάν-
θης έσπευσε να αναδείξει το γεγονός, προειδοποιώντας τους πο-
λίτες για τους κινδύνους που µπορεί να διατρέχει η δηµόσια
υγεία στον νοµό µας. Υποστελεχωµένο νοσοκοµείο, υποστελε-
χωµένα κέντρα υγείας, κέντρα ψυχικής υγείας καθώς και έλλειψη
ιατρών συνθέτουν το παζλ µιας περιοχής που µαραζώνει και πα-
ραπαίει υγειονοµικά. 

Στο σηµείο αυτό επιτρέψτε µου να κάνω και µια αναφορά στο
εξής ζήτηµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Η ισότητα όλων απέ-
ναντι στη µόρφωση είναι µια βασική αρχή για τη συγκρότηση των
σύγχρονων εκπαιδευτικών συστηµάτων. Από την αναγνώριση,
όµως, ενός δικαιώµατος µέχρι την υλοποίησή του η απόσταση
είναι συνήθως µεγάλη και αναφέροµαι στο Μειονοτικό Γυµνάσιο
- Λύκειο Ξάνθης, ένα σχολείο το οποίο στεγάζεται σε ένα κτήριο
χωρίς τις απαιτούµενες τεχνικές προδιαγραφές και µε συνθήκες
που δεν εξασφαλίζουν την υγιεινή και την ασφάλεια µαθητών και
εκπαιδευτικών. 

Μετά τις αλλαγές που εισήγαγε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και
που σίγουρα δεν ευνόησαν το σχολείο, συνεχίζει ακάθεκτη και η
παρούσα Κυβέρνηση το ίδιο µοτίβο εγκατάλειψης και απαξίω-
σης. Πέρα από το θέµα της ασφάλειας, η κατάσταση αυτή επι-
δρά άµεσα στους µαθητές και στην ποιότητα της µόρφωσης που
τους παρέχεται καθώς ξοδεύουν το ένα τρίτο του ηµερήσιου
χρόνου στο κτήριο αυτό. Απαιτείται, λοιπόν, άµεση και δραστική
επίλυση του κτηριακού προβλήµατος χωρίς καµµία περαιτέρω
αναβολή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κοινωνική πολιτικής της Κυβέρ-
νησης ως φιλανθρωπία ζητεί πιστοποιητικά ανέχειας και προσβλέ-
πει στην προσωρινή ανακούφιση και όχι στην απελευθέρωση από
τη φτώχεια. Διάφορα επιδόµατα, συσσίτια και κοινωνικά παντοπω-
λεία µαρτυρούν ίσως αγαθές προθέσεις, αλλά εκ του αποτελέ-
σµατος εντάσσονται σε µια λογική συντήρησης της ανέχειας και
δηµιουργία µιας νοοτροπίας ανθρώπων εσαεί ωφελούµενων. Το
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µόνο σίγουρο είναι πως δεν µπορεί να επιβληθεί σε µια κοινωνία
µεγαλύτερο κακό από τη χρησιµοποίηση του νόµου σαν µέσου
αρπαγής. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε συνάδελφε, και για τη συνέπεια στον χρόνο.
Θα κλείσει τώρα τον κατάλογο των οµιλητών η κ. Νίνα Κασι-

µάτη από τον ΣΥΡΙΖΑ και θα ακολουθήσει ο κ. Κυρανάκης για
δύο λεπτά, για να δώσει µια οφειλόµενη απάντηση, αν και είναι
αντικείµενο κοινοβουλευτικού ελέγχου, αλλά υπάρχει η δυνατό-
τητα σήµερα, οπότε θα τη δώσει. Τέλος, θα κλείσουµε τη συνε-
δρίαση µε τον κ. Πετραλιά.

Κυρία Κασιµάτη, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Εν όψει της ψήφισης του κρατικού προϋπολογισµού του οικο-

νοµικού έτους 2024 να επισηµάνω, εισαγωγικά, στον για δεύτερη
συνεχόµενη θητεία εξωκοινοβουλευτικό Υπουργό Επικρατείας
της Κυβέρνησης Μητσοτάκη κ. Σκέρτσο, που αρέσκεται να κου-
νάει το δάχτυλο σε εκλεγµένους Βουλευτές, επιτιµώντας συνο-
λικά την Αξιωµατική Αντιπολίτευση και τον ΣΥΡΙΖΑ πως δήθεν
είναι εκτός θέµατος, ότι αυτή η πενθήµερη συζήτηση του προ-
ϋπολογισµού στην Εθνική Αντιπροσωπεία είναι κορυφαία διαδι-
κασία και αφορά συνολικά τη στρατηγική και την κατεύθυνση της
χώρας, όπως και τον έλεγχο της Κυβέρνησης επ’ αυτών και όχι
µόνο τους αριθµούς. 

Βεβαίως, δεν επιτίµησε την αδελφή του Πρωθυπουργού κ.
Μπακογιάννη, η οποία στην οµιλία της αναφέρθηκε στη διακύ-
µανση των απόψεών της κατά τη διάρκεια των δεκαετιών για τον
γάµο και την τεκνοθεσία των οµόφυλων ζευγαριών, αλλά και για
την τροπολογία Καιρίδη για το µεταναστευτικό, που θα έχουµε
την ευκαιρία να τη συζητήσουµε ενδελεχώς στην Ολοµέλεια
πολύ σύντοµα, τη Δευτέρα. 

Εν πάση περιπτώσει, και αδιαφόρως προς το επιλεκτικό σθέ-
νος του Υπουργού σας, διαπιστώνουµε ότι ακόµη και σχετικά µε
τη µείζονα πρόταση του σκεπτικού του όσο και για τους αριθ-
µούς, προέβη σε προκλητικές διαστρεβλώσεις, λέγοντας ότι
έχουν µειωθεί τα κόκκινα δάνεια -που πάντως ούτε αυτοί οι αριθ-
µοί περιλαµβάνονται στον κρατικό προϋπολογισµό- ενώ µόλις
πριν από λίγες µέρες η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας "θέ-
σµισε" εδώ µε την πλειοψηφία της την ολοκλήρωση της απαλλα-
γής των τραπεζών από το παθητικό των κόκκινων δανείων και
µαζί προνοµιακές δυνατότητες για χάρη των servicers να απαλ-
λοτριώνουν τις πρώτες κατοικίες, τις επαγγελµατικές στέγες, την
αγροτική γη και κάθε µικροϊδιοκτησία των Ελλήνων και των Ελ-
ληνίδων, και ενώ κατά την πρώτη σας θητεία µε τον πτωχευτικό
σας νόµο αποψιλώσατε τους πολίτες από τα δικαιώµατα προστα-
σίας των περιουσιών τους έναντι των τραπεζών και των funds,
που είχε θεσπίσει η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, παρά τους µνηµο-
νιακούς καταναγκασµούς. Και που µετά από αυτούς, όντας στην
Αξιωµατική Αντιπολίτευση και εσείς στην Κυβέρνηση, µε ρυθµι-
σµένο από εµάς το δηµόσιο χρέος, µε ανακεφαλαιοποιηµένες
τις τράπεζες και δηµοσιονοµικό µαξιλάρι -υπέρ το δέον αρκετό-
πάλι σας προτείναµε ρυθµίσεις για την προστασία των δανειολη-
πτών µε τροπολογίες, που εσείς απορρίψατε. 

Κι όλα αυτά γιατί ο δικός σας στρατηγικός σχεδιασµός -που
ανακόπηκε βέβαια από την προσχώρηση της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης σε επεκτατικές πολιτικές, προκειµένου να διασωθούν οι ευ-
ρωπαϊκές οικονοµίες από τις συνέπειες της πανδηµίας, στον
αντίποδα, δηλαδή, των νεοκλασικών, νεοφιλελεύθερων οικονο-
µικών πολιτικών, που είχε προηγουµένως επιβάλει και εσείς
ασπάζεσθε, όπως συµπυκνώθηκε στο διαβόητο σύνθηµα εναν-
τίον της Ελλάδας και της διαπραγµάτευσης του ΣΥΡΙΖΑ «Βάστα,
Σόιµπλε»- είναι, λοιπόν, ο σχεδιασµός σας, το σχέδιο Πισσαρίδη
και η αποµείωση των µικροµεσαίων επιχειρήσεων και µικροµε-
σαίων οικονοµικών παραγόντων, καθώς και των µέσων παραγω-
γής τους, που τι άλλο είναι από τους συντελεστές άσκησης του
επιτηδεύµατός τους. 

Σε αυτούς τους ελεύθερους επαγγελµατίες, επιστήµονες και
επιτηδευµατίες επιτεθήκατε µε επαχθέστατα φορολογικά µέτρα

πριν από λίγες µέρες, γιατί ακριβώς θέλετε να τους αφανίσετε
ως παράγοντες της ελληνικής οικονοµίας, µε την προλεταριο-
ποίηση και υπαγωγή του σε υπαλληλικό καθεστώς υπό την ερ-
γοδοσία των µεγάλων επιχειρήσεων και οµίλων, όπου άλλωστε
διοχετεύετε µε προκλητική αποκλειστικότητα τα δισεκατοµµύρια
του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας. 

Επαναλαµβάνετε, δηλαδή, τα αίτια της χρεοκοπίας του 2010,
µεταξύ των οποίων ήταν και η κρατικοδίαιτη επιχειρηµατικότητα,
και παράλληλα εκτινάσσετε το δηµόσιο χρέος µε πανευρωπαϊκή
πρωτιά στο 166,5%, το ιδιωτικό χρέος κατά 20 δισεκατοµµύρια
από το 2019, ενώ η Ελλάδα είναι εικοστή πέµπτης στους τριάντα
έξι της Ευρώπης στην αύξηση του πραγµατικού ΑΕΠ την περίοδο
2019-2021 και τριακοστή δεύτερη στους τριάντα έξι στην αύξηση
µε όρους ονοµαστικού ΑΕΠ. 

Από πού προκύπτει, δηλαδή, το «αναπτυξιακό θαύµα» που
ευαγγελίζεστε ψευδέστατα; Ενώ και η όποια ανάπτυξη έρχεται
λόγω των δαπανών της πανδηµίας, της οποίας πάντως αδυνατεί
να επωφεληθεί η συντριπτική πλειονότητα της κοινωνίας, αφού
η Κυβέρνησή σας είναι πρωταθλήτρια στην ακρίβεια, µε τον πλη-
θωρισµό των τροφίµων να σηµειώνεται στο 10,3%, να έχουµε την
ακριβότερη βενζίνη σε σχέση µε την αγοραστική µας δύναµη και
πρωτιά στην Ευρωπαϊκή Ένωση στα έξοδα στέγασης, που απορ-
ροφούν το 40% του εισοδήµατος των νοικοκυριών. 

Είναι µια οικονοµική πολιτική, δηλαδή, που έχει ορίσει ως αν-
τίπαλό της τη συνέχεια του έθνους. Διότι µε αυτούς τους όρους
αντιλαµβάνεστε ότι δεν µπορεί να αντιµετωπιστεί το νούµερο ένα
πρόβληµα της Ελλάδας και του Ελληνισµού, που είναι το δηµο-
γραφικό. 

Είναι µια οικονοµική πολιτική που έχει ορίσει ως αντίπαλό της
τη δηµόσια παιδεία, τα δηµόσια σχολεία, που δεν έχουν εκπαι-
δευτικούς για πλήρες πρόγραµµα Δεκέµβρη µήνα και που προ-
καλούν τραυµατισµούς στα παιδιά µε τα προβλήµατα που έχουν. 

Αντίπαλος, επίσης, η πολιτική σας είναι στη δηµόσια υγεία, στα
δηµόσια νοσοκοµεία και στα κέντρα υγείας και στην πρωτοβάθ-
µια περίθαλψη, που µετά και την πανδηµία είναι υποστελεχω-
µένα. 

Από αυτό εδώ το Βήµα σήµερα θέλω να καταγγείλω ότι το Κέν-
τρο Υγείας Σαλαµίνας δεν συµπεριελήφθη στην προκήρυξη του
2024 για την πρόσληψη γενικών γιατρών, που είναι απαραίτητοι
για να καλύπτονται οι εφηµερίες στο µεγαλύτερο και πολυπλη-
θέστερο νησί του Αργοσαρωνικού, θέτοντας σε άµεσο κίνδυνο
τη ζωή των πολιτών της Β’ Πειραιά, που ζουν και εργάζονται στη
Σαλαµίνα. 

Για να µη µιλήσω για το κοινωνικό κράτος, µε επίκαιρο και δρα-
µατικό παράδειγµα τις δοµές υποστήριξης κακοποιηµένων γυ-
ναικών, που είχατε το θράσος να αναφέρετε σήµερα εδώ µετά
την πρόσφατη γυναικοκτονία, πάλι στη Σαλαµίνα, της άτυχης
µάνας, που το «επιτελικό κράτος» σας δεν στάθηκε ικανό να τη
σώσει, ενώ απευθύνθηκε εγκαίρως στις αρµόδιες αρχές και ενώ
ο ίδιος Υπουργός σας το 2020 εγκαλούσε από το Μέγαρο Μαξί-
µου τους δικαστές και την εισαγγελέα στη δίκη των βιαστών και
δολοφόνων της αδικοχαµένης Ελένης Τοπαλούδη.

Ακόµη να µάθετε για εκείνο το περίφηµο πολιτικό κεκτηµένο
του Διαφωτισµού που λέγεται διάκριση των εξουσιών; Όπως, βε-
βαίως, ακόµη αρνείστε, παρά τις αλλεπάλληλες αλλαγές που
φέρνετε στον Ποινικό Κώδικα, να εισαγάγετε το αδίκηµα της γυ-
ναικοκτονίας στην ελληνική έννοµη τάξη. 

Να συνεχίσω για τα ψέµατά σας, επειδή βρέθηκα στα Καλά-
βρυτα στις 13 Δεκέµβρη για την επέτειο µνήµης των ογδόντα
ετών από το ναζιστικό ολοκαύτωµα, µαζί µε τον συνάδελφό µου
Ανδρέα Παναγιωτόπουλο και άλλους Βουλευτές, και συµµετείχα
εκείνο το απόγευµα εκπροσωπώντας τον Πρόεδρο του ΣΥΡΙΖΑ
Στέφανο Κασσελάκη σε εκδήλωση του Δήµου Καλαβρύτων µαζί
µε τους δηµάρχους και προέδρους του Δικτύου Μαρτυρικών Πό-
λεων και Χωριών, καθώς και µε εκπροσώπους του Εθνικού Συµ-
βουλίου Διεκδίκησης των Οφειλών της Γερµανίας προς την
Ελλάδα, που ίδρυσε ο Μανώλης Γλέζος. 

Θα θέλατε να µας πείτε τι κάνετε ακριβώς γι’ αυτή τη διεκδί-
κηση; Έχετε καλέσει τη Γερµανία να προσέλθει σε διαπραγµα-
τεύσεις, όπως υποχρεούστε να πράξετε για την υπόθεση από την
οµόφωνη απόφαση της Ολοµέλειας της Βουλής, που πάρθηκε
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µε πρωτοβουλία της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ το 2019; Σε ιστο-
ρική συνέχεια βεβαίως της πρωτοβουλίας του Ανδρέα Παπαν-
δρέου του 1995; 

Γιατί πρέπει να σας πω ότι κοινή διαπίστωση όλων των δηµάρ-
χων που ήταν εκεί είναι ότι πρακτικά το θέµα το θάβετε. Και πώς
αλλιώς και τι άλλη, δηλαδή, αντίληψη να έχουν και αίσθηση, όταν
ενώ η Γερµανία έχει απορρίψει τη σχετική ρηµατική διακοίνωση,
ο Πρωθυπουργός κ. Μητσοτάκης στις συναντήσεις του δηλώνει
πως τίποτα δεν µπορεί να σκιάσει τις σχέσεις µας µε τη Γερµα-
νία; Αλήθεια; 

Γι’ αυτό το διπλωµατικό κεφάλαιο της χώρας, υπό τις συνθή-
κες του οποίου διαλαµβάνονται οι συνοµιλίες µε την Τουρκία µι-
λάει ο κ. Γεραπετρίτης; 

Γι’ αυτό ο Γερµανός Καγκελάριος κ. Σολτς χαµηλώνει το βλέµµα
του µπροστά στον Ερντογάν -καλή ώρα σαν τον κ. Γεραπετρίτη,
ε;- όταν του λέει ότι η Τουρκία δεν χρωστάει τίποτα στο Ισραήλ,
εγκαλώντας τη Γερµανία για το Ολοκαύτωµα των Εβραίων, ενώ ο
κ. Σολτς δεν ορρωδεί να απορρίπτει τις ελληνικές αξιώσεις για τα
ελληνικά ολοκαυτώµατα της Γερµανίας; Ταυτόχρονα δεν ορρωδεί
να δηλώνει την πλήρη στήριξή του στον κ. Ράµα για την ένταξη
της Αλβανίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, την ώρα που η Ελλάδα µε
το «µεγάλο διπλωµατικό κεφάλαιο» απειλεί µε βέτο.

Γνωρίζουµε όλοι τις στρατηγικές σχέσεις Αλβανίας - Τουρκίας.
Άλλωστε και προσωπικά έχω υποστεί στο Συµβούλιο της Ευρώ-
πης την σκαιότητα του κ. Ράµα, όταν τον εγκάλεσα γι’ αυτή τη
βαθιά στρατηγική σχέση µε την Τουρκία, ως Κοινοβουλευτική Εκ-
πρόσωπος του κόµµατος της Ευρωπαϊκής Αριστεράς, µε αποτέ-
λεσµα της στάσης του να τον αποµονώσουν οι εκπρόσωποι των
σαράντα επτά τότε κρατών-µελών. 

Βεβαίως, δεν είναι µόνο ο κ. Ράµα και ο κ. Σολτς που τηρούν
δύο µέτρα και δύο σταθµά έναντι της Τουρκίας ως διεθνούς πα-
ραβάτη. 

Πρώτη διδάξασα ήταν η Κυβέρνησή σας µε το ουκρανικό, όταν
σπεύσατε να χαρακτηρίσετε τη ρωσική εισβολή πρωτοφανή µε-
ταπολεµικά στην Ευρώπη, σαν να µη διαρκεί εδώ και σαράντα
εννιάµισι χρόνια η τουρκική κατοχή στα εδάφη της Κυπριακής
Δηµοκρατίας που είναι, εκτός από ανοικτή πληγή για τον Ελλη-
νισµό, µετά από τη διπλή τουρκική εισβολή του 1974, αλλά και
παραβίαση της κυριαρχίας ενός κράτους-µέλους της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης και, βέβαια, των δικαιωµάτων του Ελληνισµού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία συνάδελφε,
παρακαλώ, ολοκληρώστε. 

ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Ναι, θα ολοκληρώσω σε ένα λεπτό. Ευχα-
ριστώ. 

Να δούµε, λοιπόν, φέτος που η κυπρογεννηµένη Γ’ Ελληνική
Δηµοκρατία κλείνει τα πενήντα χρόνια της, πώς θα τιµήσετε και
πώς θα διαπλάσετε στα σχολεία της χώρας τη συνείδηση και τη
µνήµη της τουρκικής εισβολής και κατοχής της Κύπρου. Αναµέ-
νουµε τις πρωτοβουλίες σας και ελπίζω να µην πρέπει να τις συµ-
φωνήσετε µε τη γείτονα, στο πλαίσιο του λεγόµενου "καλού
κλίµατος", κατά τον τρόπο που ανεχθήκατε την αναφορά του
Τούρκου Προέδρου µέσα στο Μέγαρο Μαξίµου σε «τουρκική µει-
ονότητα δυτικής Θράκης», δηλαδή την ώρα που παραβίαζε και
τη Συνθήκη της Λωζάνης αλλά και τα δικαιώµατα των Ελλήνων
πολιτών της µουσουλµανικής µειονότητας, που δεν είναι τουρ-
κική και δεν αποδεχόµαστε να τουρκοποιηθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κυρία
συνάδελφε, είστε κοντά στα έντεκα λεπτά. 

ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε. Έχουν µιλήσει
έντεκα και δώδεκα λεπτά οι συνάδελφοι. Τελειώνω αµέσως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Με µια φράση. 
ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Απάντησε ο κύριος Πρωθυπουργός τα ελά-

χιστα σε έναν ξεκάθαρα προσυµφωνηµένο διάλογο του κ. Μη-
τσοτάκη µε τον κ. Ερντογάν, όπως γνωρίζουµε όσοι παροικούµε
την Ιερουσαλήµ των διεθνών σχέσεων. 

Καταψηφίζουµε, λοιπόν, τον κρατικό προϋπολογισµό σας,
γιατί πρώτα απ’ όλα καταψηφίζουµε τη στρατηγική σας για τη
χώρα και για τον ελληνικό λαό. Ιστορικά είστε η παράταξη των
χρεοκοπιών� και οικονοµικά και κοινωνικά και εθνικά. Καθήκον
δικό µας και όλων των πτερύγων, µαζί µε τον ελληνικό λαό, είναι
να σας σταµατήσουµε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα θα

πάρει για δύο λεπτά ο Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης
κ. Κυρανάκης, για να δώσει µια απάντηση στο θέµα που έθεσε η
κ. Γεωργοπούλου. 

Παρακαλώ, κύριε Υφυπουργέ, υπάρχει άνεση να το κάνουµε
για να µπούµε σε αυτό το ζήτηµα, είναι αντικείµενο κοινοβουλευ-
τικού ελέγχου, αλλά σε δύο λεπτά δώστε την όποια απάντηση
µπορείτε να δώσετε αυτή τη στιγµή, για να µη µείνει κάτι ανα-
πάντητο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ. 

Να ενηµερώσω τη συνάδελφο από την Πλεύση Ελευθερίας για
το επιχείρηµα της περί αντισυνταγµατικότητας της κατάργησης
των υποθηκοφυλακείων, ότι για µια ακόµη φορά φέρνετε σε αυτή
την Αίθουσα ένα αναξιόπιστο επιχείρηµα. Σας ενηµερώνω πως
υπάρχει σε αυτή τη χώρα κάποιος που αποφασίζει για το τι είναι
συνταγµατικό και τι όχι και λέγεται Συµβούλιο της Επικρατείας.
Σας το λέω τώρα που έχουµε µείνει λίγο πιο αργά, λίγο πιο οικο-
γενειακά, µιας και σας αρέσει να µου κάνετε µαθήµατα στα νο-
µικά αρκετά συχνά ότι υπάρχει η απόφαση 1757/2019 της
ολοµέλειας του Συµβουλίου της Επικρατείας µε την οποία κρίνε-
ται ότι η κατάργηση των υποθηκοφυλακείων και η µετάπτωση
τους στο Ελληνικό Κτηµατολόγιο είναι απολύτως συνταγµατική.
Έχει κριθεί, λοιπόν, αυτό. Παρακαλώ να το ανακαλέσετε.

Δεύτερο από το Ταµείο Ανάκαµψης έχουν εξασφαλιστεί πολ-
λοί σηµαντικοί πόροι για την ψηφιοποίηση των αρχείων των υπο-
θηκοφυλακείων και των κτηµατολογικών γραφείων. Δεν
πληρώνει ούτε ευρώ ο Έλληνας φορολογούµενος γι’ αυτή την
ψηφιοποίηση. 

Ξέρετε για ποιον λόγο πληρώνει; Πληρώνει για τη σηµερινή
διαχείριση χαρτιού, ενός δισεκατοµµυρίου σελίδων χαρτιού που
φιλοξενείται στα υποθηκοφυλακεία και κτηµατολογικά γραφεία. 

Αν εσείς, σαν κόµµα, σαν Πλεύση Ελευθερίας, επιθυµείτε να
συνεχίσουν να πληρώνουν οι Έλληνες φορολογούµενοι τόσες
υπέρογκες δαπάνες για τη φιλοξενία, τη διαχείριση και τη συνεχή
ροή καινούργιων συµβολαίων που έρχονται αυτή τη στιγµή εγ-
χάρτως, να µας το πείτε ευθέως και να το πείτε και σε εκείνους
διότι από τον προϋπολογισµό βγαίνουν αυτά τα χρήµατα. 

Αυτά που δεν βγαίνουν από τον προϋπολογισµό είναι το έργο
ψηφιοποίησης για το οποίο έχετε πάλι λανθασµένη πληροφό-
ρηση. Υπάρχουν ρήτρες πολύ αυστηρές για τον τρόπο που θα
γίνεται η ψηφιοποίηση των αρχείων, ώστε να διασφαλιστεί η αµέ-
ριστη και συνεχής πρόσβαση των πολιτών στα δικά τους συµβό-
λαια, στους δικούς τους τίτλους κτήσης. 

Όπως είδατε, λοιπόν, σε διάφορες περιπτώσεις όπως στον
Παλαµά, που σε ένα δηµόσιο κτήριο, το οποίο εσείς λέτε ότι εξα-
σφαλίζει πλήρως την πρόσβαση των πολιτών στο δικό τους τίτλο
κτήσης, είχαµε καταστροφές. 

Πού θα βρούµε, λοιπόν, αυτά τα αρχεία αν δεν ψηφιοποι-
ηθούν; Για ποιον λόγο επιµένετε και δεν ψηφίσατε µάλιστα και
το άρθρο 26 για την ψηφιακή µορφή των συµβολαίων από δω και
πέρα; Δεν το ψηφίσατε την Δευτέρα που πέρασε. Εκπροσωπείτε
συµφέροντα; Για ποιον λόγο δεν το ψηφίσατε. Θέλετε να συνε-
χίσουµε να πληρώνουµε σε χαρτί όλη αυτή τη διαχείριση, η
οποία κοστίζει σε χρόνο, σε χρήµα και σε πολλούς άλλους πα-
ράγοντες στον Έλληνα φορολογούµενο και στους δηµόσιους
υπαλλήλους. Για ποιον λόγο; Να µας το πείτε ευθέως.

Και νοµικά και πρακτικά, αλλά και µε βάση την κοινή λογική,
κυρία Καραγεωργοπούλου, απορώ πραγµατικά για ποιον λόγο
συνεχίζετε και είστε κατά της ψηφιοποίησης των αρχείων και δια-
δικασιών. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, έχω ένα

λεπτό από την τελευταία µου παρέµβαση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Επειδή όντως δεν

έχετε ολοκληρώσει τις παρεµβάσεις σας, θα σας δώσω τη δυνα-
τότητα.

Παρακαλώ, κυρία Καραγεωργοπούλου, έχετε τον λόγο. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ OA’ - 16 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2023 7797



ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Υφυπουργέ, η ερώ-
τησή µου ήταν πολύ σαφής: Στη συγκεκριµένη σύµβαση η οποία
δηµοσιεύθηκε στις 12 Δεκεµβρίου και αφορά σε ποσό 47.
961.984 ευρώ πλέον ΦΠΑ, δεν υπάρχει καµµία ρήτρα για την πε-
ρίπτωση καταστροφής των δηµοσίων εγγράφων που είναι
ενεργά και εξασφαλίζουν τα δικαιώµατά τους οι Έλληνες πολί-
τες, όταν θέλουν να κάνουν αγωγές κατά του ελληνικού δηµο-
σίου ή κατά οποιουδήποτε. 

Αυτή η ρήτρα για την περίπτωση καταστροφής των αρχείων,
που εσείς δεν έχετε διασφαλίσει ούτε µε ποιον ασφαλή τρόπο
θα µεταφερθούν, ούτε τον τρόπο που θα διαχειριστεί η οποιαδή-
ποτε εταιρεία τα προσωπικά δεδοµένα των πολιτών, τα οποία
ακόµα και σε ένα δικόγραφο να υπάρχουν, ανωνυµοποιείτε το
δικόγραφο, προκειµένου να κυκλοφορήσει. 

Εδώ µιλάµε ότι εµπιστεύεστε τα δηµόσια έγγραφα µε προσω-
πικά δεδοµένα πολιτών σε εταιρείες, ανώνυµες εταιρείες, µε
σκοπό το κέρδος, γιατί για να κερδοφορήσουν έχουν αναλάβει
ως ανάδοχοι αυτό το έργο και δεν υπάρχει πουθενά καµµία
ρήτρα ούτε για τη διασφάλιση του απορρήτου των προσωπικών
δεδοµένων των πολιτών, ούτε καµµία ρήτρα για την περίπτωση
αποζηµίωσης σε περίπτωση καταστροφής του εγγράφου. Ενώ,
επίσης, δεν υπάρχει καµµία διασφάλιση ως προς την υλοποίηση
του όρου της διακήρυξης, η οποία διακήρυξη όριζε ρητά ότι οι
τόµοι θα παραµείνουν ακέραιοι, δεν θα τεµαχιστούν οι τόµοι, δεν
θα αποσυρραφθούν από το σύνολό τους στα δηµόσια έγγραφα,
γιατί αν αυτό συµβεί, προκειµένου να εξασφαλιστούν πόροι κα-
λύτεροι σε επίπεδο υπαλλήλων και φθηνότερα µηχανήµατα σα-
ρωτών, ώστε κάποιοι να κερδοφορήσουν και πάλι, ας µην πω
ποιοι θα είναι αυτοί οι κάποιοι. Σε κάθε περίπτωση, λοιπόν, δεν
εξασφαλίζετε τη µη καταστροφή των δηµοσίων εγγράφων, ούτε
από τη µεταφορά τους ακόµα, καθώς υπάρχουν πάρα πολλοί
υποθηκοφύλακες οι οποίοι καταγγέλλουν έναν τραγικό τρόπο
που έχετε επινοήσει για µεταφορά των αρχείων, δεδοµένου του
πολέµου των αναδόχων και της δικαστικής προσφυγής µεταξύ
τους ως προς τις συµβάσεις µεταφοράς. Και καλούνται από τον
φορέα να µεταφέρουν µε δικά τους χρήµατα, δικά τους έξοδα,
χωρίς καµµία ασφάλεια όλους αυτούς τους τόµους, όλα αυτά τα
εκατοµµύρια των εγγράφων. 

Είναι τραγικό να συµβαίνει σε αυτή τη χώρα, να χάνονται οι
περιουσίες των ανθρώπων και να µην µπορούν να διασφαλίσουν
τα δικαιώµατά τους αύριο, µεθαύριο, γιατί εσείς θα έχετε φρον-
τίσει να καταστρέψετε τον εθνικό πλούτο των δηµοσίων εγγρά-
φων και σε βάρος του δηµοσίου και σε βάρος των Ελλήνων
πολιτών. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κλείνουµε τη συνε-

δρίαση µε τον Υφυπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών
κ. Πετραλιά. 

Παρακαλώ, κύριε Υφυπουργέ. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Καθώς κλείνει η τέταρτη µέρα συζήτησης και αύριο θα έχουµε
τις οµιλίες των πολιτικών Αρχηγών, εγώ κατ’ αρχάς θέλω να ευ-
χαριστήσω όλες τις πτέρυγες για τον πολιτισµένο και εποικοδο-
µητικό διάλογο που είχαµε επί τέσσερις ηµέρες, παρ’ όλο τον
πλουραλισµό των απόψεων. 

Ειδικά θέλω να ευχαριστήσω τους γενικούς και ειδικούς ειση-
γητές από όλα τα κόµµατα που έµειναν σε όλες τις συνεδριάσεις
και έχουµε κάνει και πολλή δουλειά στις επιτροπές πιο πριν και
από το προσχέδιο. 

Θέλω να αναφέρω ότι ο προϋπολογισµός έχει σηµαντικές και-
νοτοµίες φέτος -ο προϋπολογισµός επιδόσεων, το green budg-
eting, το κεφάλαιο για τις ανισότητες-, που σκοπό έχουν να
προαγάγουν τη διαφάνεια και την πληροφόρηση.

Η συζήτηση ανέδειξε την ανάγκη για ενίσχυση της υγείας, της
παιδείας µας και άλλους κλάδους, τον πολιτισµό µας, τον αθλη-
τισµό, την αγροτική πολιτική. Προς αυτή την κατεύθυνση κινού-
µαστε. Την ανάγκη για την αντιµετώπιση του προβλήµατος της
ακρίβειας. Αναλύσαµε το πλέγµα των δράσεων. Σας ανέφερα
όλα τα πέντε πεδία δράσης.

Η αλήθεια είναι ότι πληθωρισµός εντός του 2024 αναµένεται
να εξοµαλυνθεί, αν δεν συµβεί κάποιο άλλο γεγονός. Το στοί-
χηµα είναι πλέον να αυξήσουµε τα πραγµατικά εισοδήµατα των
πολιτών µόνιµα. Αυτό είναι το µέλλον και αυτό ακριβώς προβλέ-
πεται στον προϋπολογισµό µε τις µόνιµες αυξήσεις και όλα τα
µέτρα.

Τέλος, η συζήτηση του προϋπολογισµού ανέδειξε αυτό που
νοµίζω αναδείχθηκε και στην προεκλογική περίοδο, ότι πλέον ο
λόγος µας και οι πολιτικές µας πρέπει να βασίζονται σε δεδο-
µένα, αυτό που ονοµάζεται evidence based policy making. Μόνο
έτσι µπορούµε πλέον να σχεδιάζουµε και να υλοποιούµε τις πιο
αποτελεσµατικές πολιτικές µε τους πεπερασµένους δηµοσιονο-
µικούς πόρους προς όφελος των πολιτών.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνε-
δρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 23.52’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Κυριακή 17 Δεκεµβρίου 2023 και ώρα 11.00’, µε αντικεί-
µενο εργασιών του Σώµατος, νοµοθετική εργασία: συνέχιση της
συζήτησης και ψήφιση επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών: «Κύρωση του Κρατικού
Προϋπολογισµού οικονοµικού έτους 2024».

Σας υπενθυµίζω ότι η συνεδρίαση ξεκινά στις 11.00’ µε τις δευ-
τερολογίες των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων και θα ακολου-
θήσουν οι οµιλίες των πολιτικών Αρχηγών µε αντίστροφη σειρά,
σύµφωνα µε όσα έχουµε συµφωνήσει εξαρχής.

Λύεται η συνεδρίαση. 
Καλό σας βράδυ!

7798 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                      ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


